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مناسبت ها

۸ شهریور تاسوعای حسینی [ ٩ محرم ]
۸ شهریور انفجار در دفتر نخست وزیری جمهوری اسلامی ایران، روز مبارزه با

تروریسم
۹ شهریور عاشورای حسینی [ ١٠ محرم ]

۱۱ شهریور روزصنعت چاپ
۱۱ شهریور شهادت امام زین العابدین علیه السلام [ ١٢ محرم ]

۱۳ شهریور روز بزرگداشت ابوریحان بیرونی
۱۳ شهریور روز تعاون



 

1- شاخص هاي فناوري ارتباطات در فارس افزایش داشته است - ایستنا

2- تصویب ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي/ گامی در جهت تکمیل زنجیره ارزش و

فاصله گیري از خام فروشی - شاتا

3- ارائه وام 2 میلیاردي از سوي کمیته امداد به کارفرمایان در ازاي استخدام مددجویان - موج

4- رونمایی از محصولات جدید شرکت آرام شناور کیان قشم - فرینا

5- بازدید مشاور رییس جمهور از هتل آویناي قشم - فرینا

6- پاسداشت مقام شامخ شهدا، رویکرد فرهنگی منطقه ویژه خلیج فارس - شبکه خبري ایرانیان

7- واحدهاي صنعتی دغدغه هاي خود را در سامانه تاپ ثبت کنند - ایسنا

8- مروري بر کارنامه 90 روزه مجلس/تحول ساختاري پارلمان به کجا رسید؟ - ایران خبر

9- معاون منطقه آزاد اروند: ایران تولید کننده نوشت افزار شده است - ایرنا

10- ثبت 5 هزار پروژه تقاضاي فناورانه براي واحدهاي تولیدي کشور - شبستان

11- 63 درصد درآمد خانوارها از محل کار و فعالیت نیست - تجارت نیوز

12- نبض اقتصاد خراسان شمالی در فصل کرونا - شبکه ایران

13- راه اندازي 2500 صندوق خرد محلی در روستاها - ایسنا

14- بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار - فصل اقتصاد

15- حضور دانشجویان در کلاس هاي درس ممکن نیست - اکو فارس

16- درخشش دانشجویان دانشگاه آزاد تبریز در دوازدهمین المپیاد علمی علوم پزشکی - ایسکا

17- گزارش وزارت بهداشت از رعایت مطلوب دستورالعمل هاي بهداشتی در مراسم محرم - آریا نیوز

18- نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی مددجویان آذربایجان شرقی گشایش یافت - آریا نیوز

19- برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات مددجویان - آریا نیوز

20- فضاي مجازي بستري مناسب براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است - بنیاد شهید و امور ایثارگران

21- نقش پررنگ مشاغل خانگی در اقتصاد کشورهاي پیشرفته - روزنامه پیام سپیدار

22- رشد جمعیت، در گرو اقدام بین دستگاهی و صرف هزینه - شفا آنلاین

23- جزئیات طرح برق امید؛ برق مصرفی کدام مشترکان رایگان می شود؟ - ملیت

24- گزارش وزارت آموزش و پرورش درخصوص «آغاز سال تحصیلی جدید و بازگشایی مدارس» - پایگاه دولت

25- برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات مددجویان - آرمان تبریز

26- تالاب هاي مازندران زیر تیغ خشکسالی - فرارو

27- روحانی: عزاداري امسال استثنایی و به یادماندنی بود/ عزاداري ها بهانه اي به دشمنان نداد/ سامانه شاد باید رایگان

باشد - دیار آفتاب

28- افتتاح دو طرح اشتغال روستایی استان البرز با حمایت صندوق کارآفرینی امید - سپاهان نیوز

29- دستورالعمل انتخاب دانشجوي نمونه مهارتی علمی کاربردي تصویب شد - خبرگزاري مهر



30- مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان: تخصصی کردن طرح نوین مشاغل خانگی ضروریست - آریا نیوز

31- جبران عقب ماندگی هاي استانی با تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی - اتاق بازرگانی ایران

32- 63 درصد درآمد خانوار ها از محل کار و فعالیتشان تامین نمی شود - شعار سال

33- اختصاص 35 هزار میلیارد ریال تسهیلات کرونا به حوزه حمل و نقل - ایران وي

34- ایران منحصر به فردترین زیست بوم استارتاپی منطقه را دارد - اقتصاد آنلاین

35- اوایل مهرماه از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم/ شبکه شاد براي دانش آموزان باید رایگان باشد - تابناك

36- بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار - تابناك

37- استفاده از شبکه «شاد» باید رایگان باشد/ اولویت براي ما آموزش حضوري است - گیل خبر

38- تحقق 80 درصدي برش اشتغال استانی فرهنگ و هنر/1024پرونده با اعلام خسارت 54.41 مبلیارد ریال به بانک معرفی

شدند - شیرازه

39- محصول پسته دامغان امسال 25 هزارتن پیش بینی می شود - ایرنا

40- کارنامه درخشان بانک پارسیان در حوزه بانکداري اسلامی - جامع خبر

41- دولت فرمایشات اخیر رهبري را اجرا کند سربلند خواهد شد - شما حزب موتلفه

42- تعریف 20 هزار میلیارد تومان در مجموعه فولاد مبارکه - عصر پرس

43- تصویب ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي - عصر پرس

44- نماینده ولی فقیه در کردستان و مدیر مرکز اسلامی غرب کشور منصوب شد - عصر خبر

45- برگزاري دو وبینار تخصصی در حوزه اشتغال و کارآفرینی توسط دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان چهارمحال و

بختیاري - دانشگاه جامع علمی کاربردي

46- منطقه 17 منتخب یونسکو براي صنایع دستی - آریا نیوز

47- نقش پررنگ مشاغل خانگی در اقتصاد کشورهاي پیشرفته - ایسنا

48- درخشش دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی تبریز در دوازدهمین المپیاد علمی علوم پزشکی - آنا

49- آغاز پذیرش دانشجویان علمی کاربردي در خراسان جنوبی - شبستان

50- 16 طرح در خراسان جنوبی همزمان با هفته تعاون افتتاح می شود - شبستان

51- 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست - میهن صنعت

52- روستاهاي کرمانشاه کارگاه هاي کوچکِ صنعتی می شوند - روزنامه سپهر غرب

53- وام کمتر از 16 میلیون تومان؛ بدون ضامن - ایلنا

54- گردهمایی فعالان صنعت کیف و کفش با دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور / لزوم تلاش براي ایجاد ارتباط میان

طراحان و صنعتگران - خبرگزاري هنر

55- مناطق آزاد و ویژه اقتصادي سهم 40 درصدي در صادرات کشور دارند - فلزات آنلاین

56- تعریف 20 هزار میلیارد تومان در مجموعه فولاد مبارکه - آریا نیوز

57- استان ایلام داراي 530 واحد صنعتی فعال است - آریا نیوز

58- سبد محصولات تولیدي پالایشگاه گاز ایلام متنوع است - آریا نیوز

59- افزایش 3 میلیون نفري جمعیت فقرا در کشور - ایسنا

60- بازارهاي مالی نوین، فرصتی براي پویایی اقتصاد ملی - عصر ایران



61- افتتاح دو طرح اشتغال روستایی استان البرز با حمایت صندوق کارآفرینی امید - آریا نیوز

62- تصویب ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي - فصل اقتصاد

63- تأثیر نیروي کار مهاجر افغانستانی در بازار کار ایران - شهرآرا آنلاین

64- 25 میلیارد ریال تسهیلات به کسب و کارهاي ICT کردستان پرداخت شد - بازار کار

65- فارغ التحصیلان دانشگاه محقق اردبیلی جذب واحدهاي تولیدي می شوند - بازار کار

66- وام کمتر از 16 میلیون تومان؛ بدون ضامن - بازار کار

67- ایجاد اشتغال براي 5 هزار مددجوي کمیته امداد چهارمحال وبختیاري - خبرگزاري قرآن

68- تحقق نیمی از تعهد اشتغال در آوج - بازار کار

69- اعطاي تسهیلات به زیلوبافان - بازار کار

70- بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار - ایرنا

71- 13 هزار نفر از دانشگاه علمی کاربردي خراسان شمالی دانش آموخته شدند - ایرنا

72- تعریف 20 هزار میلیارد تومان در مجموعه فولاد مبارکه/ تامین اعتبار طرح توسعه فولاد امیرکبیر کاشان از محل افزایش

سرمایه فولاد مبارکه - معدن نیوز

73- توسعه مهمترین اولویت در گهرزمین خواهد بود - معدن نیوز

74- 40 طرح ملی براي سال جاري در دست اقدام است - خبرگزاري فارس

75- اولویت اول ما آموزش حضوري در مدارس است | هیچ کودکی نباید از تحصیل محروم بماند - دیار میرزا

76- تأخیرهایی تا مرز یک سال در صدور استعلام تأسیس گلخانه/ وکلاي ملت از ابزارهاي نظارتی خود استفاده کنند -
خبرگزاري فارس

77- افتتاح 4 جایگاه عرضه سوخت جدید در استان فارس - شانا

78- کارنامه درخشان بانک پارسیان در حوزه بانکداري اسلامی - شما نیوز

79- ساخت 37 مجتمع خدمات رفاهی بین راهی در محورهاي مواصلاتی سیستان و بلوچستان - ایران وي

80- سطح زیرکشت باغ هاي هلو و شلیل ابرکوه 20 هکتار کاهش یافت - برنا نیوز

81- تالاب هاي مازندران زیر تیغ خشکسالی - شبکه ایران

82- طرح هاي اشتغال پالایش شود - روزنامه قدس

83- تعداد رشته هاي دانشگاه علمی کاربردي استان خراسان جنوبی افزایش می یابد - تسنیم

84- افزایش درآمد خانوارها از خرید و فروش سکه و دلار - اقتصاد آنلاین

85- 5 هزار شغل توسط کمیته امداد در چهارمحال و بختیاري ایجاد می شود - ایسنا

86- حل مشکل حاشیه نشینی قصرشیرین با تدبیر دولتمردان - ایرنا

87- درخواست مردم ایجاد رشته هاي پزشکی و پیراپزشکی در دانشگاه آزاد گیلان است - آنا

88- آغاز نام نویسی شهرك مهدیه حوزه علمیه قم + اعلام شرایط - حوزه نیوز

89- کاهش ذخیره بنزین به دلیل افزایش صادرات - تجارت نیوز

90- کارنامه درخشان بانک پارسیان در حوزه بانکداري اسلامی - شما و اقتصاد

91- طرح گردشگري باغ میوه 240 هکتاري همدان به ثمر نشست - ایرنا

92- آن سوي دیوار - اتاق بازرگانی تهران



93- اقتدار زنان در پنجمین شورا در شوراي پنجم حضور زنان 2برابر شد - صبح تهران

94- 30 هزار شغل جدید ظرف 5 سال آینده در شهرك هاي صنعتی قزوین ایجاد می شود - تسنیم

95- معاون وزیر صنعت: 66 هزار بنگاه اقتصادي در کشور فعال است - ایرنا

96- رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي هرمزگان اعلام کرد: صدور اولین مجوز تکثیر و پرورش مولدین میگو عاري از

بیماري اس پی اف - روزنامه نداي هرمزگان

97- گزارش ویدئویی| روزگار ناخوش تولیدکنندگان گیلانی در روزهاي بی مهري بانک ها / دولت به دادمان برسد تا

ورشکست نشویم - تسنیم

98- رئیس دانشگاه آزاد اسلامی: آموزش مجازي دانشجویان در شرایط کرونایی تقویت می شود - تسنیم

99- 63 درصد درآمد خانوارها از محل کار و فعالیت نیست - آریا نیوز

100- نبض اقتصاد خراسان شمالی در فصل کرونا - ایسنا

101- افزایش نرخ ایجاد اشتغال پایدار روستایی و عشایري در کشور - ایمنا

102- گره بر گره زدن با خلق قوانین دست و پاگیر براي فعالان اقتصادي در شرایط تحریم - خبرگزاري فارس

103- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال

104- بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار گنبدي - ایرنا

105- زنگنه : صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است - جام نیوز

106- صنایع تبدیلی در حوزه کشاورزي و پتروشیمی در استان بوشهر رونق گیرد - خبرگزاري مهر

107- جزئیات طرح برق امید؛ برق مصرفی کدام مشترکان رایگان می شود؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

108- هفته دولت 1400 فرصت شغلی براي زنجانی ها ایجاد کرد - همشهري

109- توضیحات مهم روحانی درباره شیوه آموزش مدارس در سال تحصیلی جدید | از 15 شهریور فاصله اي بین جان، یادگیري

و آموزش وجود ندارد - همشهري

110- اولویت اول ما آموزش حضوري در مدارس با رعایت دقیق دستورالعمل هاي بهداشتی است - جاهد خبر

111- منصوري در خراسان شمالی خبر داد: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون ضامن است - سپاهان نیوز

112- صادرات 40 میلیون دلاري تعاونی هاي همدان - ایسنا

113- روستاهاي کرمانشاه کارگاه هاي کوچکِ صنعتی می شوند - ایسنا

114- طرح مهم مجلس براي آرامش در بازار مسکن - گسترش صنعت معدن تجارت

115- 63 درصد درآمد خانوارها از محل کار و فعالیت نیست - اکو فارس

116- شاخص هاي فناوري ارتباطات در فارس افزایش داشته است - ایرنا

117- 63 درصد درآمد افراد از خرید و فروش مستغلات و سکه و ارز است - چابک آنلاین

118- منصوري در خراسان شمالی خبر داد: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون ضامن است - آریا نیوز

119- جبران عقب ماندگی هاي استانی با تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی - فصل اقتصاد

120- بازگشایی مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار گنبدي - ایرنا

121- اولین طرح مجتمع گردشگري در شهرستان هلیلان کلنگ زنی شد - توریسم پرس

122- آزادیان دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي وکارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی شد - آنا



123- توسعه انزلی نیازمند توجه ویژه به مسائل مدیریت شهري - خانه ملت

124- تکلیف مشترکان در برق امید چه خواهد شد؟ - ایلنا

125- گزارش|پل شیشه اي هیر دو طبقه می شود/ رونق گردشگري منطقه عامل مهاجرت معکوس بومیان است - تسنیم

126- عزاداري محرم امسال بهانه اي دست دشمنان نداد - میهن صنعت

127- صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است - عصر بازار

128- آمار میزان ذخیره سازي هاي بنزین ایران از زبان زنگنه - فردا نیوز

129- ایجاد مرکز تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان با هدف انطباق فعالیت ها با موازین بانکداري اسلامی - خبر داغ

130- گزارش|پل شیشه اي هیر دو طبقه می شود/ رونق گردشگري منطقه عامل مهاجرت معکوس بومیان است - روزنامه تجارت

131- استفاده از شبکه شاد براي خانواده ها و دانش آموزان رایگان می شود - روزنامه تجارت

132- پیگیر حل مشکل تأمین اعتبار فاز 2 پالایشگاه بید بلند بهبهان می شوم - خبرگزاري مهر

133- 12 تعاونی جدید در کرمان افتتاح می شود - ایرنا

134- رشد شاخص هاي فناوري ارتباطات و دستاوردهاي آن در فارس - ایرنا

135- رشد جمعیت، در گرو اقدام بین دستگاهی و صرف هزینه - ایرنا

136- دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی منصوب شد - ایسکا

137- فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی عکس و پوستر «هیأت» منتشر شد - تسنیم

138-  معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار خبر داد: 29 درصد اشتغال هاي جدید در روستاها بوده است - سپاهان نیوز

139- ایجاد مرکز تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان با هدف انطباق فعالیت ها با موازین بانکداري اسلامی - اقتصاد آنلاین

140- دستور روحانی براي رایگان شدن ترافیک شبکه شاد/ اوایل مهرماه از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم - اقتصاد آنلاین

141- برنامه بانک مهر ایران افزایش سرمایه به 5000میلیارد تومان - اعتبار نیوز

142- هدف نهایی بانک تجارت جهش تولید کالاي ایرانی است - اعتبار نیوز

143- رویداد ملی «صنایع روستادوست» در همدان اجرا می   شود - خبرگزاري قرآن

144- اجراي طرح «هر خانه روستایی، یک کارگاه تولیدي» در زنجان - خبرگزاري قرآن

145- گیلان 56 مؤسسه قرآن و عترت دارد - خبرگزاري قرآن

146- انتصاب نماینده ولی فقیه در استان کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور - خبرگزاري قرآن

147- ارتباط با 37 درصد کره زمین؛ بخشی از ظرفیت سیستان وبلوچستان - خبرگزاري قرآن

148- ممنوعیت خرید و فروش اراضی شهرك ها و نواحی صنعتی در سایت هاي اینترنتی - سیتنا

149- اقتدار زنان در پنجمین شورا - آریا نیوز

150-  معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار خبر داد: 29 درصد اشتغال هاي جدید در روستاها بوده است - آریا نیوز



 

شاخص هاي فناوري ارتباطات در فارس افزایش داشته است

منبع: ایستناشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/06/12

شیراز- ایرنا- توجه ویژه دولت به حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات طی سال هاي اخیر سبب شد افزون بر زیرمجموعه هاي
این حیطه، صنایع مختلف نیز با بهره مندي از زیرساخت هاي ایجاد شده، به رشد و رونق تولید دست یابند. مدیرکل

ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس چهارشنبه پیشرفت حوزه فناوري و اطلاعات ICT را ...

شیراز- ایرنا- توجه ویژه دولت به حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات طی سال هاي اخیر سبب شد افزون بر زیرمجموعه هاي این

 
حیطه، صنایع مختلف نیز با بهره مندي از زیرساخت هاي ایجاد شده، به رشد و رونق تولید دست یابند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس چهارشنبه پیشرفت حوزه فناوري و اطلاعات ICT را در دولت تدبیر و امید بسیار
شایان توجه توصیف و بیان کرد: امروز شاهد کاهش شکاف دیجیتالی بین شهرها و نقاط روستایی استان هستیم؛ بر این اساس، مردم
در دورترین نقاط استان به شبکه ملی اطلاعات و خدمات دولت دسترسی دارند و این خدمات علاوه بر تحقق عدالت ارتباطی، زمینه

 
رفاه و آسایش را نیز فراهم آورده است. 

مهرداد سهرابی با اشاره به اینکه در هفته دولت 25 طرح با اعتباري بالغ بر 249 میلیارد تومان در استان فارس به بهره برداري رسید،
ابراز کرد: این طرح ها شامل نصب و راه اندازي 23 سایت جدید اپراتور اول و ارتقاي 142 سایت به نسل سه و چهار اینترنت پرسرعت،
براي اپراتور دوم نصب و راه اندازي 12 سایت جدید و ارتقاي 340 سایت به تکنولوژي نسل سه و چهار و براي اپراتور سوم نصب و راه

 
اندازي سه سایت جدید بوده است. 

وي ادامه داد: در حوزه خدمات شرکت مخابرات ایران، طرح ها در بخش هاي تلفن ثابت شامل توسعه شبکه فیبرنوري، مرکز تلفن کم
ظرفیت و پرظرفیت و FTTB، در بخش دیتا شامل FTTH و VDSL و در بخش ترانسمیشن شامل لاین و ماکس و CWDM بوده

 
است. 

سهرابی طرح هاي شرکت ارتباطات زیرساخت در استان فارس را نیز توسعه و تکمیل زیرساخت برق به ظرفیت 15هزار و 360
کیلووات براي تامین برق پروژه افزایش 25درصدي توسعه شبکه دیتاي بین الملل و توسعه و تکمیل زیرساخت برق به ظرفیت 14

 
کیلووات عنوان کرد. 

 
طرح هاي پژوهشگاه فضایی ایران در استان فارس 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس همچنین به طرح هاي پژوهشگاه فضایی ایران در استان فارس اشاره کرد و افزود:
طراحی و ساخت نمونه کیفی سل باتري لیتیوم یون فضایی، بسته باتري با سیستم مدیریت ماهواره با الزامات کاملا فضایی، طراحی و
ساخت سامانه هواپایه بهینه شده با قابلیت استخراج برخط تصاویر، طراحی و ساخت حسگر خورشیدي و بستر تست و صحه سنجی

 
در زمره این پروژه هاست. 

پژوهشکده مکانیک در سال 1365 با هدف تأمین بخشی از نیازهاي فنی و مهندسی مراکز صنعتی کشور و ارائه خدمات به این بخش
ها در شیراز تأسیس شده است و سپس در سال 1390 به پژوهشگاه فضایی ایران که از زیرمجموعه هاي وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات می باشد منتقل و در شیراز عهده دار انجام بخش هایی از مأموریت هاي پژوهشگاه فضایی ایران در حوزه هاي مختلف است. 
این مقام مسوول در بخش دیگري از سخنان خود به عملکرد اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در دولت تدبیر و امید
اشاره کرد و ابراز داشت: در راستاي اجراي قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از
منابع توسعه ملی، از سهم تسهیلات اشتغال در دولت دوازدهم تعداد 210 طرح در سامانه به ثبت رسید که 116 طرح از سوي کمیته



 
فنی شهرستان ها و 76 طرح در کمیته فنی استان تایید و به بانک عامل معرفی شد. 

سهرابی اظهار کرد: 79. 2 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی از صندوق توسعه ملی در حوزه فناوري اطلاعات تنها در طول

 
سال هاي 97 و 98 پرداخت شده است که پیش بینی می شود براي 60 نفر ایجاد اشتغال کند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس همچنین به تسهیلات اختصاص یافته از سوي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات از
محل وجوه اداره شده در استان فارس از سال 95 تا 97 اشاره کرد و گفت: طی این بازه زمانی براي 5 طرح فناورانه از نوع کسب و کار

 
ثبت نام صورت گرفت که 4 طرح به مبلغ 3. 4میلیارد تومان مصوب شد. 

وي افزود: یک شرکت نوپا در همین حوزه 77 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرد و براي 6 اپلیکیشن موبایل مبلغ 90 میلیون تومان

 
مصوب شد. 

سهرابی با اشاره به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان در طول دولت یازدهم و دوازدهم در استان فارس، گفت: در حال حاضر 167
شرکت در این استان فعال هستند و فارس از نظر تعداد برخورداري از این شرکت ها پس از استان هاي تهران، اصفهان، خراسان

 
رضوي و البرز در رتبه پنجم ایستاده است. 

وي ادامه داد: 36 شرکت دانش بنیان نیز در حوزه آي.تی فعال هستند و جایگاه فارس از این منظر چهارم کشوري است؛ افزون بر این،
پراکندگی جغرافیایی استارتاپ هاي کشور نشان می دهد 2. 1 درصد استارتاپ هاي کشور در فارس وجود دارد و از این لحاظ نیز بعد

 
از تهران، خراسان رضوي، اصفهان و قزوین در رتبه پنجم کشور ایستاده ایم. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس تحقق دولت الکترونیک را یکی از راهبردهاي دولت تدبیر و امید از آغاز برشمرد و
بیان کرد: در همین زمینه شاهد افزایش 4 .2 برابري ظرفیت انتقال شبکه ملی اطلاعات، افزایش 3 برابري ظرفیت هسته شبکه ملی
اطلاعات، افزایش 200 درصدي شرکت هاي خصوصی ارائه دهنده خدمات اینترنتی، افزایش تعداد نرم افزارهاي بومی تلفن همراه به

 
250 هزار و ارتقاي سهم محتواي فارسی از 2 .1درصد به 2 درصد بوده ایم. 

سهرابی همچنین به توانمندسازي فعالان حوزه آي.سی.تی از سال 96 تا 98 در استان فارس با هدف حمایت از کسب و کارهاي نوپا،
اشاره کرد و افزود: در این راستا از شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها بازدید به عمل آمده است و با تشکیل جلسات به منظور
بهبود کسب وکارهاي نوپا ، زمینه اتصال استارتاپ ها به نهادهاي پشتیبان با پیوستن به طرح ایران نوآفرین و ایران کارفا وزارت
ارتباطات و فناوري اطلاعات به اکوسیستم استارتاپی و زیست بوم فناوري اطلاعات فراهم گردیده است به گونه اي که استان فارس

 
پس از تهران رتبه اول عضویت شرکت ها و کسب و کارها را در سامانه ایران نوآفرین به خود اختصاص داده است. 

 
کارخانه نوآوري شیراز طرحی جدید براي حمایت از ایده پردازان 

وي ایجاد کارخانه نوآوري شیراز را یکی از مهمترین طرح هاي فارس در حوزه فناوري اطلاعات برشمرد و با اشاره به روند فعالیت این
کارخانه ابراز داشت: تفاهم نامه ایجاد کارخانه نوآوري شیراز در تیرماه 1398 بین دستگاه هاي مسوول به امضا رسید و عملیات ساخت

 
و ساز پروژه از مرداد 98 آغاز شد و درنهایت در اسفند 98 به بهره برداري رسید. 

وي با بیان اینکه این مجموعه واقع در کارخانجات مخابراتی ایران با زیربنایی بالغ بر 9 هزار مترمربع در حال فعالیت است، هدف از
ایجاد این کارخانه را تکمیل زنجیره زیست بومی کارآفرینی و نوآوري، رشد ایده هاي نخبگان و دانشجویان، ایجاد اکوسیستم حاوي
استارتاپ ها، شتاب دهنده ها، سرمایه گذاران، فروشندگان و موسسات دانشگاهی و دسترسی مناسب به فضایی براي فعالان حوزه

 
تکنولوژي خواند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در حوزه ارتباطات نیز به رشد شایان توجه فارس در تمامی حوزه ها اشاره کرد و
ابراز داشت: توسعه پهن باند دسترسی دیتا به اپراتورها در استان فارس در ابتداي دولت یازدهم 5. 7 گیگا بیت بر ثانیه بوده است که

 
این رقم در مرداد 99 به 550 گیگا بیت بر ثانبه رسید و نشان از رشدي بیش از 7هزار و 233 درصدي دارد. 

سهرابی ادامه داد: در ابتداي سال 1392 ظرفیت شبکه انتقال در استان 170 گیگا بیت بر ثانیه بود که در مرداد 99 به 3530
گیگابایت بر ثانیه رسید و رشدي بالغ بر 1976 درصدي را نشان می دهد؛ افزون بر این توسعه شبکه ملی فیبر نوري نیز در دستور

 
دولت تدبیر و امید بوده است که طی 7 سال رشدي 103درصدي را نشان می دهد. 



وي با اشاره به افزایش ضریب نفوذ شرکت هاي ایرانسل و همراه اول در فارس گفت: در ابتداي دولت ضریب نفوذ ایرانسل در فارس
99 .28 درصد بوده است که این رقم در مردادماه سال جاري به 93. 62 درصد رسیده است؛ همچنین ضریب نفوذ همراه اول در سال

 
92، 29. 50 بوده است که هم اکنون به 82. 78 درصد رسیده است. 

 
سهرابی افزود: ضریب نفوذ رایتل نیز با رشدي معادل 109درصد طی هفت سال اخیر تقویت شده و توسعه یافته است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در ادامه به اجراي طرح خدمات عمومی اجباري USO اشاره کرد و گفت: در این
راستا تاکنون در دولت تدبیر و امید اینترنت پرسرعت شرکت داده گستر عصر نوین (هاي وب) در طرح USO در قالب خدمات
عمومی اجباري دولت به 1679 روستا و اینترنت پرسرعت همراه اول و ایرانسل نیز به 1284 روستا ارائه شده است. همچنین 54
دستگاه خودپرداز روستایی در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته با هدف ارائه خدمات نوین بانکی توسط پست بانک و تامین ارتباط
USO تلفن خانگی در 40 روستا فاقد ارتباط نیزتوسط شرکت داده گستر عصر نوین (هاي وب) از محل طرح خدمات عمومی اجباري

 
انجام شده است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به اتصال 3747 مدرسه شهري و روستایی در استان به شبکه ملی اطلاعات در طرح
هوشمندسازي مدارس گفت: این استان از رتبه برتر در ارائه اینترنت رایگان به مدارس برخوردار است.



تصویب ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه

اي/ گامی در جهت تکمیل زنجیره ارزش و فاصله گیري از خام فروشی

منبع: شاتاشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: با پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و
تجارت و تصویب کمیسیون اقتصادي دولت، ایجاد محدودیت براي مشوق هاي

 
صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي تصویب شد. 

به گزارش شاتا، سعید زرندي با اعلام این خبر، افزود: در راستاي منویات مقام
معظم رهبري و تاکیدات ایشان بر جلوگیري از خام فروشی و نیز در جهت سیاست هاي کلی بخش معدن و بند 5 سیاستهاي کلی
تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی، موضوع "تکمیل زنجیره ارزش و فاصله گیري از خام فروشی" ماده 141 قانون در لایحه

 
اصلاح مالیات مستقیم در دست بررسی و تنظیم در سطح دولت، مورد اصلاح قرار گرفت. 

وي بیان کرد: بدین ترتیب امتیازات در نظر گرفته شده جهت صادرات کالاها و خدمات و مزایاي محاسبه درآمد مالیاتی با نرخ صفر در

 
این قانون براي صادرات مواد خام محدودتر گردید. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت گفت: سهم 20 درصدي صادرات مواد خام مشمول این مزیت در قانون فعلی به 10 درصد کاهش

 
یافت. 

زرندي توضیح داد: در صورت تصویب این قانونی و عملیاتی شدن آن، 90 درصد صادرات مواد خام مشمول هیچگونه معافیت مالیات

 
بر درآمدي نخواهند بود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: همچنین به منظور تکمیل زنجیره ارزش نیز براي اولین بار مقرر شد که
صادرات برخی کالاهاي واسطه اي که امکان تکمیل زنجیره در داخل را دارند ، تنها 30 درصد از درآمد حاصل از صادرات آنها، مشمول

 
مالیات با نرخ صفر گردیده و از 70 درصد مابقی درآمد صادراتی، مالیات بر درآمد اخذ گردد. 

زرندي تصریح کرد: با تصویب و اجرایی شدن این قانون، انگیزه صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي محدود گردیده و بر اساس

 
سیاست هاي توسعه صنعتی مدیریت خواهد شد. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اضافه کرد: با اولویت دادن به تأمین مواد مورد نیاز صنایع داخلی کشور، تکمیل زنجیره ارزش در
داخل، مورد تاکید قرار گرفته به طوریکه صادرات مواد خام به سمت صادرات مواد معدنی فرآوري شده و محصولات نهایی با ارزش

 
افزوده بالاتر هدایت شود که قطعا درآمد بالاتري را براي کشور فراهم و اشتغال بیشتري را به همراه خواهد داشت. 



وي در پایان گفت: مقرر شد لیست مواد خام با همکاري وزارت صنعت،معدن و تجارت و وزارت اقتصاد و اتاق بازرگانی تهیه و براي
تصویب نهایی به دولت ارائه شود.



ارائه وام 2 میلیاردي از سوي کمیته امداد به کارفرمایان در ازاي استخدام

مددجویان

منبع: موجشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/06/12

سیدمرتضی بختیاري از ارائه وام 2 میلیارد تومانی از سوي
کمیته امداد به کارفرمایان در ازاي استخدام مددجویان

 
خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري موج، سیدمرتضی بختیاري رئیس
کمیته امداد ایجاد زمینه اشتغال براي نیازمندان را از
رویکردهاي اصلی این نهاد عنوان کرد و افزود: اشتغال
خانگی مهم ترین راهبرد و سیاست کمیته امداد و محور
برنامه هاي این نهاد حمایتی به ویژه براي زنان سرپرست

 
خانوار است. 

رئیس کمیته امداد با اشاره به اینکه انجام وظایف مادري در کنار تأمین معاش زندگی براي زنان سرپرست خانوار تحت حمایت در

 
اولویت است، افزود: ایجاد اشتغال براي زنان تحت حمایت در خانه و کنار فرزندان یک ضرورت است و اهمیت بالایی دارد. 

بختیاري با بیان اینکه کمیته امداد آمادگی ایجاد اشتغال خانگی کل کشور را دارد، گفت: حمایت از کارفرمایانی که از جامعه هدف
براي اشتغال استفاده می کنند از جمله برنامه هاي حمایتی است و کارفرمایانی که 40 نفر از مددجویان کمیته امداد را استخدام کنند

 
تا سقف 2 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت دریافت می کنند. 

رئیس کمیته امداد با اشاره به برگزاري پویش ایران همدل افزود: این پویش از عید غدیر آغاز شده و تا پایان ماه صفر ادامه دارد. بر
همین اساس از مقرر شده تا از تاسوعا تا اربعین حسینی 6 میلیون وعده غذایی میان نیازمندان توزیع شود.



رونمایی از محصولات جدید شرکت آرام شناور کیان قشم

منبع: فریناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/06/12

با حضور مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور، حمیدرضا مومنی مدیرعامل سازمان
منطقه آزاد قشم و هیات همراه از محصولات جدید ...

با حضور مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق
آزاد و ویژه اقتصادي کشور، حمیدرضا مومنی مدیرعامل
سازمان منطقه آزاد قشم و هیات همراه از محصولات جدید
تولید شده توسط شرکت آرام شناور کیان قشم رونمایی

 
شد. 

به گزارش فرینا، مرتضی بانک در حاشیه این برنامه گفت:
افزایش توان و ظرفیت تولید موجب تقویت کشور در حوزه

صنایع و کاهش وابستگی ها به کشورهاي خارجی شده و فعالان صنعت شناورسازي جزیره قشم، با ارتقاي دانش فنی توانسته اند تا
این منطقه را به یکی از قطب هاي مهم کشور در ساخت انواع شناورهاي مسافري، باري، تفریحی، آلاچیق هاي گردشگري، و همچنین

 
شناورهاي با کاربري مختلف تبدیل کنند. 

شرکت آرام شناور کیان یک شرکت پویا و آینده نگر در حوزه ساخت و تعمیر انواع شناورهاست که با سرمایه گذاري 200 میلیارد

 
ریالی و سرمایه در گردش 100 میلیارد ریال در شهرك صنعتی طولا واقع جزیره قشم مشغول فعالیت است. 

این شرکت در سال 1391 ثبت شده و از سال 1397 به بهره برداري رسیده و با سال ها تجربه در حوزه طراحی و ساخت انواع
مختلف شناورها، تبدیل به یکی از بزرگترین ظرفیت هاي تکنولوژیکی صنعت دریایی و کشتی سازي کشور و منطقه آزاد قشم شده

 
است. 

این مجموعه صنعتی درخصوص انواع زیادي از شناورهاي مختلف، تجربه خوبی را به دست آورده و تخصص این شرکت، مناسب براي
طراحی انواع مختلف شناورهاي تفریحی از جنس فایبرگلاس و آلومینویم در سایزهاي کوچک و متوسط است. پانتون بوت، انواع
شناورهاي چوبی، آلاچیق و کلبه آلاچیق و همچنین رستوران شناور محصولاتی هستند که با هدف کمک به توسعه گردشگري دریایی

 
در جزیره قشم تولید این مجموعه صنعتی تولید می شود. 

شرکت آرام شناور کیان قشم در حال حاضر براي 40 نفر اشتغال مستقیم و براي 120 نفر نیز به صورت غیرمستقیم ایجاد اشتغال
کرده است و طبق برنامه ریزي صورت گرفته تا پایان سال 160 نفر دیگر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در این مجموعه مشغول

 
فعالیت خواهند شد. 

مشاور رییس جمهوري و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور و هیات همراه صبح چهارشنبه براي شرکت در آیین هاي



بهره برداري، کلنگ زنی و بازدید از پروژه هاي نفتی، عمرانی و تولیدي وارد جزیره قشم شد و از سوي حمیدرضا مومنی رییس هیات
مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و امام جمعه شهرستان مورد استقبال قرار گرفت.



بازدید مشاور رییس جمهور از هتل آویناي قشم

منبع: فریناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/06/12

مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، حمیدرضا مومنی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و
هیات همراه از هتل آویناي شهر قشم بازدید ...

مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه
اقتصادي، حمیدرضا مومنی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد
قشم و هیات همراه از هتل آویناي شهر قشم بازدید کردند.
به گزارش فرینا، مرتضی بانک در حاشیه این بازدید عنوان
کرد: صنعت گردشگري تلفیقی از فعالیت ها، خدمات و
زیرساخت هاي مختلف است که مراکز اقامتی و هتل ها
یکی از مهمترین موارد را شامل می شود. اهمیت هتل
داري و جایگاه آن در صنعت گردشگري و نقش آن در
جذب گردشگر بر همگان روشن است امروزه دیگر هتل

 
داري یک فعالیت صرفا تجاري نیست بلکه یک فعالیت اقتصادي فرهنگی و یک صنعت است. 

هتل آویناي قشم در زمینی به مساحت 610 مترمربع با 3500 متر زیربنا در هفت طبقه داراي 40 اتاق با ظرفیت 96 تخت و 48

 
کاناپه تختخواب شو می باشد. 

این هتل با ایجاد اشتغال براي 36 نفر نیروي کار و همچنین با قرار گرفتن در بخش هاي مرکزي شهر قشم و با استفاده از تجهیزات

 
مدرن و باکیفیت فرصت مناسبی را براي پذیرش گردشگران ایجاد کرده است. 

هتل آویناي قشم با سرمایه گذاري 132 میلیارد ریالی بخش خصوصی و با حمایت سازمان منطقه آزاد قشم احداث و راه اندازي

 
گردیده است. 

مرتضی بانک مشاور رییس جمهوري و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي کشور و هیات همراه صبح چهارشنبه براي شرکت
در آیین هاي بهره برداري و بازدید از پروژه هاي نفتی، عمرانی و تولیدي وارد جزیره قشم شد و از سوي حمیدرضا مومنی مدیرعامل

سازمان منطقه آزاد قشم و امام جمعه شهرستان مورد استقبال قرار گرفت.



پاسداشت مقام شامخ شهدا، رویکرد فرهنگی منطقه ویژه خلیج فارس

منبع: شبکه خبري ایرانیانشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/06/12

ایرانیان_مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس امنیت و شکوفایی امروز ایران اسلامی مدیون خون پاك شهدا دانست و

 
گفت: تجلیل از مقام شامخ شهدا یکی از اصلی اساسی ترین رویکردهاي فرهنگی این مجموعه عظیم اقتصادي است. 

به گزارش شبکه خبري ایرانیان به نقل از روابط عمومی منطقه
ویژه اقتصادي خلیج فارس، «حسن خلج طهرانی» در دیدار با
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان هرمزگان ضمن
تقدیر از تمامی جهادگران اقتصادي به ویژه پرسنل شاغل در
منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس که در شرایط ویژه ي امروز
کشور از هیچ تلاشی براي خدمت به میهن فروگذار نشده اند،
بیان داشت: امنیت و شکوفایی ایران اسلامی مدیون خون پاك

 
شهدایی است که با اخلاص و ایمان دست به جانفشانی زدند. 

وي پست هاي مدیریتی را جایگاهی موقتی خواند و افزود: چنان چه رشادت ها و دلاورمردي شهدا را در نظر داشته باشیم، هیچ گاه

 
کج روي و کم کاري در نظام اقتصادي کشور به وجود نخواهد آمد. 

خلج طهرانی در ادامه اظهار داشت: منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس به عنوان متولی اشتغال در این منطقه
عظیم اقتصادي نهایت همکاري را در راستاي بکارگیري خانواده هاي شهدا خواهد داشت و ملاحظات قانونی در این استخدام ها لحاظ

 
می شود. 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس در پایان تجلیل از مقام شامخ شهدا را یکی از اصلی اساسی ترین رویکردهاي فرهنگی
این مجموعه عنوان کرد و گفت: با مزین ساختن برخی از ساختمان ها و بلوارهاي این منطقه عظیم اقتصادي به نام جلیل القدر شهدا،
سعی کردیم نام و یاد این بزرگ مردان را گرامی داریم تا این بزرگواران الگویی براي همه ي مدیران، مهندسان، کارگران و کارکنان

منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس باشد.



واحدهاي صنعتی دغدغه هاي خود را در سامانه تاپ ثبت کنند

منبع: ایسناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و تجارت، گفت: واحدهاي صنعتی می توانند مشکلات و مسائل خود را
در سامانه تاپ جهت بررسی و تحلیل توسط نخبگان ثبت کنند.

دکتر «برات قبادیان» در نشست مشترك اقتصاد مقاومتی،
تسهیل و رفع موانع تولید و اشتغال و سرمایه گذاري استان
ایلام اظهار کرد:تلاش ما این است که بتوانیم اشتغال
زایشی و پایدار در کشور ایجاد کنیم و دانش آموختگان
دانشگاهی در بنگاه هاي صنعتی حضور پیدا بکنند و شاهد

 
نفوذ و رسوخ فناوري را در بنگاه هاي اقتصادي باشیم. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و
تجارت درباره اجراي طرح تاپ در کشور، گفت: این سامانه
در راستاي طرح توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال پایدار
ایجاد شده تا صنعت چالش هاي خود را در این سامانه
مطرح کرده و دانشگاه در قالب رساله ها و تزهاي
دانشگاهی در مورد این چالش ها تحقیق کند و راه حل

 
هاي فناورانه براي چالش هاي صنعت ارائه دهد. 

وي گفت: 66 هزار بنگاه فعال اقتصادي در کشور فعال است و این بنگاه ها می توانند مشکلات و مسایل خود را در سامانه تاپ جهت

 
بررسی و تحلیل توسط نخبگان ثبت کنند. 

قبادیان با بیان اینکه با اجراي این طرح تحول عظیمی در کشور اتفاق خواهد افتاد، تصریح کرد:اجراي آن مشروط به همکاري تمام
بخش هاي کشور است و براي اجراي این طرح بیش از 2 سال مطالعه انجام شده و الگوهاي مورد استفاده در تمام کشورهاي دنیا مورد

 
بررسی قرار گرفته و تنها بخش باقی مانده، اجراي مناسب آن است. 

وي با اشاره به اینکه استان اصفهان اکنون در این طرح استان اول کشور است، اضافه کرد: این طرح از طرح هاي موفق بوده و تاکنون
پنج هزار مساله در سامانه ثبت شده و واحدهاي اقتصادي می توانند مشکلات و مسایل خود را در سامانه تاپ ثبت کنند و با کمک

 
افراد جوان دانشجو ارشد و دکتر در قالب طرح هاي پایان نامه اي مسایل آنان بررسی و تحلیل شود. 

قبادیان از طرح سرباز تاپ خبر داد و گفت: اکنون 200 سرباز در طرح هاي اقتصادي کشور از طریق این طرح مشغول فعالیت هستند
که در این طرح فارغ التحصیلان دانشگاهی ارشد و دکترا در واحدهاي اقتصادي و بنگاه ها مشغول خدمت می شوند و به جاي سربازي

 
توان علمی آنها در خدمت به توسعه کشور به کار گرفته می شود. 



وي تصریح کرد: دانشجویی که به عنوان نیروي مفید در یک بنگاه اقتصادي شروع به فعالیت می کند، پس از فراغت از تحصیل نیز در

 
آن بنگاه باقی خواهد ماند و به عنوان کارآفرین فعالیت خود را پیگیري خواهد کرد. 

معاون، آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: ایران سومین کشور در از نظر داشتن سرمایه ارزشمند انسانی
علمی است اما در بخش هاي مختلف از این سرمایه استفاده نکرده ایم و در بخش تقاضا با همکاري دانشگاه و صنعت، نیازهاي این

 
بخش برآورده می شود و این راهکار مناسبی براي تقویت پیوند صنعت و دانشگاه در کنار اشتغال آفرینی است. 

معاون، آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صنعت، معدن و تجارت در سفري 2 روزه به منظور افتتاح کارخانه آرد نگین زاگرس، بازدید
از کارخانه ماداکتو استیل کرد دره شهر، شهرك صنعتی ایلام و مرکز نوآوري دانشگاه آزاد ایلام، شرکت در نشست ستاد تسهیل و رفع

 
موانع تولید استان ایلام و شوراي اداراي ادارات هم خانواده صنعت، معدن و تجارت وارد ایلام شد. 

انتهاي پیام



مروري بر کارنامه 90 روزه مجلس/تحول ساختاري پارلمان به کجا رسید؟

منبع: ایران خبرشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/06/12

بیش از 90 روز از آغاز به کار مجلس یازدهم می گذرد که در این گزارش، عملکرد نمایندگان در این مدت را مورد بررسی
قرار دادیم.

بیش از 90 روز از آغاز به کار مجلس یازدهم می گذرد که در این گزارش، عملکرد نمایندگان در این مدت را مورد بررسی قرار

 
دادیم. 

به گزارش ایران خبر، خبرگزاري مهر، گروه سیاست؛ زهرا علیدادي؛
هفتم خرداد ماه بود که نمایندگان مجلس یازدهم کار خود را در خانه
ملت آغاز و سوگند یاد کردند که وکیل الدوله نباشند و براي حل
مشکلات مردم از هیچ تلاشی مضایقه نکنند. حجت الاسلام سید رضا
تقوي، رئیس سنی مجلس شوراي اسلامی در اولین روز کاري مجلس
جدید، گفت: مجلس یازدهم معاندالدوله نیست بلکه می خواهیم براي
حل مشکلات مردم با وحدت دست در دست هم دهیم و مشکلات

کشور را حل کنیم. حال حدود سه ماه از عمر این مجلس می گذرد و خوب است بدانیم که نمایندگان در این مدت چه اقدامات مهمی

 
را انجام داده اند و در مقابل لازم است چه کارهاي دیگري را هم مورد توجه داشته باشند. 

 
تعیین هیئت رئیسه 

معمولاً مجلس شوراي اسلامی روزهاي پنج شنبه جلسه علنی ندارد اما از آنجایی که نمایندگان به دنبال آن بودند که هر چه سریع تر
مجلس یازدهم کار خود را رسماً آغاز کند و براي حل مشکلات مردم به صورت جدي وارد عمل شوند، دومین جلسه علنی مجلس در

 
روز پنج شنبه 8 خرداد ماه برگزار و اعضاي هیئت رئیسه انتخاب شدند. 

 
فسادستیزي 

یکی از اولین اقداماتی که از سوي جمعی از نمایندگان مجلس یازدهم صورت گرفت، اعتراض به اعتبارنامه غلامرضا تاجگردون بود.
علی اکبر کریمی، علیرضا زاکانی و روح االله نجابت در نامه اي به حجت الاسلام موسوي لارگانی، رئیس شعبه 12 بررسی اعتبارنامه
نمایندگان نسبت به اعتبارنامه «غلامرضا تاجگردون» به دلیل رانت خواري معترض شدند. جلسات متعددي در این زمینه برگزار شد و

 
دست آخر وکلاي ملت اعتبارنامه این نماینده را رد کردند و به این ترتیب تاجگردون با مجلس خداحافظی کرد. 

 
خانواده محوري 



11 خرداد ماه بود که طرح جمعیت و تعالی خانواده با موضوع فرزندآوري در صحن علنی مجلس اعلام وصول شد. این طرح از آن
زمان تاکنون در کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی در حال چکش کاري است و به گفته اعضاي این کمیسیون، به زودي

 
نهایی و در صحن علنی مجلس بررسی می شود. 

علاوه بر این، عده اي از نمایندگان به دنبال تشکیل کمیسیون ویژه خانواده در مجلس هستند تا موضوعات حوزه زنان، خانواده و

 
جوانان به صورت تخصصی در این کمیسیون بررسی شود. 

 
مجلس بر مدار شفافیت 

13 خرداد ماه طرح شفافیت آراي نمایندگان به صورت عادي در صحن مجلس اعلام وصول شد. این طرح چندین جلسه در کمیسیون
آئین نامه داخلی مجلس و با حضور جمعی از نمایندگان و به ویژه متقاضیان شفافیت آرا مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت کلیات
آن به تصویب رسید. طرح شفافیت آراي نمایندگان در حال حاضر جهت بررسی دقیق تر به مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی
ارجاع شده است و طبق گفته رئیس مجلس شوراي اسلامی، شفافیت اولویت مجلس است و این طرح به زودي در دستور کار صحن

 
علنی قرار می گیرد. 

 
گام هاي اقتصادي 

چهارمین جلسه مجلس یازدهم 13 خرداد ماه و با حضور «محمدباقر نوبخت» رئیس سازمان برنامه و بودجه، «عبدالناصر همتی»
رئیس کل بانک مرکزي و «عادل آذر» رئیس دیوان محاسبات برگزار شد. نمایندگان مجلس در آن جلسه، اقتصاد را به عنوان اصلی
ترین اولویت خود در دستور کار قرار دادند و شاخص هاي کلان اقتصادي مورد بررسی قرار گرفت و بدین ترتیب نمایندگان نخستین

 
گام اقتصادي خود را برداشتند. 

نمایندگان در آن جلسه با دقت کامل آمارهاي ارائه شده را با واقعیت هاي جامعه تطبیق دادند و پس از آنکه دیدند اعداد ارائه شده از
سوي مسئولان سنخیتی با سفره مردم ندارد، تذکراتی به مسئولان اجرایی دادند و از آنان خواستند که آمارهایی به مجلس ارائه دهند

 
که با شرایط جامعه مطابقت داشته باشد. 

در جلسه پنجم مجلس، «فرهاد دژپسند» وزیر امور اقتصادي و دارایی به سوالات وکلاي مردم پاسخ داد. همچنین در جریان بررسی
وضعیت اقتصادي کشور، حسن قالیباف، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گزارشی از وضعیت بازار سرمایه کشور، امید علی پارسا
رئیس سازمان امور مالیاتی گزارشی درباره درآمدهاي مالیاتی و مهدي میراشرفی رئیس کل گمرك ایران گزارشی از وضعیت اقتصادي

 
کشور ارائه دادند و نمایندگان مجلس هم نقطه نظرات خود را پیرامون این مباحث مطرح کردند. 

 
اولین سوال 

اواسط خرداد بود که اولین سوال مجلس یازدهم از وزیر اقتصاد و امور دارایی براي محدود کردن شرکت هاي بورسی به رعایت الزامات

 
قانونی از سوي «محسن دهنوي» نماینده مردم تهران تدوین شد. 

 
بررسی مسائل امنیتی 



اولین جلسه غیرعلنی مجلس یازدهم روز سه شنبه 20 خرداد ماه و با حضور «بیژن زنگنه» و حجت الاسلام «سیدمحمود علوي»

 
وزراي نفت و اطلاعات برگزار شد. نمایندگان در این جلسه مباحثی را در حوزه هاي اقتصادي، امنیتی و انرژي مطرح کردند. 

 
پرونده مسکن روي میز بهارستان 

«محمد اسلامی» وزیر راه و شهرسازي و «رضا اردکانیان» وزیر نیرو هم به بهارستان آمدند و درباره مسائل و موضوعات وزارتخانه هاي
خود به نمایندگان گزارش دادند. وکلاي ملت در بحبوحه افزایش شدید قیمت مسکن و اجاره بهاي آن، از وزارت راه و شهرسازي
خواستند که برنامه مدونی براي بهبود وضعیت اجاره مسکن داشته و پاسخگوي گرانی ها و وضع اسفناك مسکن باشند. نمایندگان در
آن جلسه گفتند که با این گرانی ها اگر مردم 50 سال هم کار کنند، نمی توانند خانه بخرند و باید فکري براي حل این مشکل ملت

 
کرد. 

 
حمایت از کودکان و نوجوانان 

رئیس مجلس شوراي اسلامی قانون حمایت از اطفال و نوجوانان را به دولت ابلاغ و تاکید کرد که هر گونه بهره کشی از کودکان کار به

 
عنوان سرمایه هاي انسانی کشور ناپسند است و مجلس پیگیر اجرایی شدن همه مواد این قانون خواهد بود. 

 
بررسی چالش هاي فرهنگی و آموزشی 

جلسه هشتم مجلس شوراي اسلامی 25 خرداد ماه و با حضور «سید عباس صالحی» وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، «محسن حاجی

 
میرزایی» وزیر آموزش و پرورش و «حجت الاسلام محمد قمی» رئیس سازمان تبلیغات اسلامی برگزار شد. 

نمایندگان از وزیر آموزش و پرورش خواستند که جلوي اجراي برنامه هاي غرب گرایانه و تربیت نسل بر اساس آموزه هاي غربی و
سند 2030 را بگیرد. از دیگر نکات نمایندگان آن بود که آموزش و پرورش رایگان مورد توجه قرار گیرد و از رشد مدارس لاکچري در

 
کشور جلوگیري شود. 

وکلاي ملت خطاب به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هم گفتند که این وزارتخانه نظارت کافی بر تولیدات هنري و سینمایی ندارد و در
بسیاري از این آثار، مسائل اخلاقی در نظر گرفته نمی شود. نمایندگان تاکید کردند که باید همه توان و بودجه وزارتخانه در اختیار

 
مطبوعات و فیلم هایی قرار گیرد که تقویت کننده انقلاب هستند، نه اینکه جشنواره عمار و امثال آن تحریم شوند. 

 
تدوین طرح جهش تولید دانش بنیان 

طرح «جهش تولید دانش بنیان» با 60 امضا تقدیم هیئت رئیسه مجلس شد. نمایندگان مجلس با تدوین این طرح به دنبال تسهیل
حضور جوانان و نخبگان به ویژه شرکت هاي دانش بنیان در اقتصاد ملی و عرصه هاي تولیدي کشور مانند حوزه هاي کشاورزي،
صنعت و نظام سلامت هستند و بر این باورند که توجه به اقتصاد دانش بنیان می تواند راهگشا باشد و باعث حل مشکلات اقتصادي

 
شود. 

 
بررسی مسائل دفاعی پشت درهاي بسته 



دومین جلسه غیر علنی مجلس یازدهم با حضور سردار «محمدباقري» رئیس ستاد کل نیروهاي مسلح برگزار شد و در این جلسه

 
نمایندگان نقطه نظرات خود را درباره مسائل نظامی و دفاعی کشور مطرح کردند. 

 
تقاضا براي بازگشت لایحه تجارت به مجلس 

تعدادي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با ارسال نامه اي به آیت االله احمد جنتی، دبیر شوراي نگهبان خواستار بازگرداندن لایحه
تجارت به مجلس شوراي اسلامی شدند تا زمینه بررسی دقیق تر آن در سایه همکاري دولت و فعالان کسب و کار به وجود آید. این
نمایندگان مجلس معتقدند که سه دفتر از پنج دفتر لایحه تجارت در شرایطی در مجلس به تصویب رسید که رویکرد مجلس پیشین
مبتنی بر کمیت محوري بود و از همین جهت فرآیند کارشناسی لازم و مسئله شناسی دقیقی در فرایند تدوین لایحه تجارت صورت

 
نگرفته است. 

 
حساب کشی از وزیر ارتباطات 

وکلاي ملت از مقوله فضاي مجازي هم غافل نبودند و در حضور وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات از اختصاص نیمی از ترافیک اینترنت
به اینستاگرام و جولان این شبکه اجتماعی، خارجی بودن برخی از سهامداران اسنپ و دیجی کالا، تنزل جایگاه ایران از رتبه پنجم

 
صنعت فضایی جهان و آمار بسیار پایین مکالمه هاي موفق تلفنی انتقاد کرده و خواستار رفع این مشکلات شدند. 

 
محکومیت قطعنامه آژانس 

نخستین روز تیر ماه بود که نمایندگان ملت ایران در مجلس شوراي اسلامی در واکنش به قطعنامه شوراي حکام آژانس بین المللی

 
انرژي اتمی علیه جمهوري اسلامی ایران، بیانیه اي را تهیه کردند و خواستار توقف اجراي پروتکل الحاقی شدند. 

در همین راستا، اعضاي کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی طرح الزام دولت به توقف اجراي پروتکل
الحاقی را تهیه کردند. در این طرح آمده است: مجلس شوراي اسلامی در ماده 6 از «قانون اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوري
اسلامی ایران در اجراي برجام» مصوب سال 1394 همکاري دولت ایران با آژانس را منوط به رعایت مصالح ملی کرده است و اکنون با
توجه به قطعنامه مغرضانه شوراي حکام، کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی در راستاي صیانت از حقوق
مسلم ملت ایران، طرح «الزام دولت جمهوري اسلامی ایران به توقف اجراي داوطلبانه پروتکل الحاقی» را تهیه و براي تصویب به صحن

 
علنی مجلس ارائه می کند. 

 
بررسی علل فراز و فرود ارز 

کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی بلافاصله پس از تعیین اعضاي هیئت رئیسه، جلسه اي فوق العاده براي بررسی نوسانات
نرخ ارز برگزار کرد. البته آنان به برگزاري یک جلسه بسنده نکردند و جلسه دیگري را هم با حضور معاونان بانک مرکزي و وزارتخانه
هاي صمت و جهاد کشاورزي تشکیل دادند و در مورد موضوعاتی چون صادرات غیر نفتی و نوسانات قیمت ارز بحث و تبادل نظر

 
کردند و از این مسئولان خواستند که راهکارهایی را براي ثبات در بازار ارز بیاندیشند و عملیاتی کنند. 

 
تدوین 14 طرح اقتصادي 



یازدهمین نشست نمایندگان مجلس یازدهم روز سه شنبه سوم تیر ماه برگزار شد و «امیر حاتمی» وزیر دفاع در نشستی غیرعلنی به
تشریح شرایط دفاعی کشور پرداخت و «عبدالرضا رحمانی فضلی» وزیر کشور هم در جلسه علنی اظهارات وکلاي ملت را شنید و به

 
آنان پاسخ داد. 

در این روز هیئت رئیسه مجلس از اعلام وصول 14 طرح اقتصادي خبر داد که در این طرح ها به موضوعاتی مانند معیشت مردم

 
پرداخته شده است و می توان گفت که این مسئله بیانگر توجه منتخبان ملت به مشکلات و دغدغه هاي مردم است. 

 
سوال از «اسلامی» به دلیل التهاب بازار مسکن 

التهاب شدید در بازار مسکن باعث شد که جمعی از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی طرح سوال از وزیر راه و شهرسازي را تهیه

 
کنند. 

 
نشست با اقتصاددانان جوان 

علاوه بر اینکه در جلسات علنی مجلس مباحث اقتصادي در دستور کار قرار گرفته، در جلسات کمیسیون ها و اعضاي هیئت رئیسه
هم این مسئله مورد توجه جدي بوده است. شاهد این مدعا آنکه در یکی از روزهاي تیر ماه، رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیش از
40 اقتصاددان، جلسه اي را برگزار کرد و در آن جلسه بر ضرورت اصلاح نظام پولی، اصلاح ساختار بودجه کشور، اصلاح سیاست ها در
حوزه نفت و انرژي، حل ضعف قانون گذاري در حوزه اقتصاد دیجیتال، کنترل بازار و رسیدگی به وضعیت بازار پرالتهاب بورس تاکید

 
شد. 

 
تاکید بر ضرورت توجه به منطقه 

دوازدهمین جلسه مجلس یکشنبه 15 تیر با حضور «محمدجواد ظریف» وزیر امورخارجه برگزار شد که در آن جلسه نمایندگان گفتند
که وزارت خارجه از منطقه غافل است و مسیر اشتباه دستگاه دیپلماسی کشور و تکیه بر برجام باعث شد که چرخ هاي اقتصادي از

 
کار بیافتد و قیمت دلار به بیش از 20 هزار تومان برسد. 

حسین مدرس خیابانی، سرپرست وزارت صمت هم در آن روز به مجلس آمد و گزارشی از عملکرد این وزارتخانه ارائه داد و البته
نمایندگان انتقاداتی را هم خطاب به وي مطرح کردند و گفتند که وزارت صمت هیچ کنترل و نظارتی بر قیمت ها ندارد و باید از

 
تولیدکنندگان داخلی حمایت بیشتري کند. 

 
سوال از رئیس جمهور 

بیش از 200 نفر از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، طرح سوال از رئیس جمهور را امضا و تقدیم هیئت رئیسه کردند. محور این
سوال درباره مباحث اقتصادي است. البته هنوز این طرح اعلام وصول نشده است و وکلاي ملت در تذکرات خود از هیئت رئیسه می
خواهند که هر چه سریع تر این موضوع را در دستور کار مجلس قرار دهند. رئیس مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به این تذکرات

 
تاکید کرد که هیئت رئیسه به آئین نامه داخلی مجلس عمل می کند و سوال از رئیس جمهور هم دنبال می شود. 



 
تصویب کلیات طرح ساماندهی سهام عدالت 

نمایندگان مجلس شوراي اسلامی به اتفاق آرا کلیات طرح جاماندگان سهام عدالت را به تصویب رساندند. در حال حاضر کمیسیون
اقتصادي مجلس در حال بررسی جزئیات طرح جاماندگان سهام عدالت است و طبق گفته رئیس کمیسیون اقتصادي، آنان در حال
برآورد تعداد جاماندگان سهام عدالت هستند و تلاش می کنند تا هر چه سریع تر طرح ساماندهی سهام عدالت تکمیل و به صحن

 
علنی ارائه شود. 

 
بررسی مشکلات ارزي 

نشست مشترك مجلس و وزارت صمت با موضوع راهکارهاي رفع مشکلات ارزي کشور با حضور رئیس مجلس برگزار شد. رئیس
مجلس شوراي اسلامی در نشست با سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت بر ضرورت تشکیل جلسه مشترك بین رؤساي کمیسیون
هاي اقتصادي مجلس و مسئولان اقتصادي دولت به منظور رفع مشکلات ارزي کشور، حمایت از صادرکنندگان و ورود ارز حاصل از

 
صادرات به چرخه بازار تاکید کرد. 

 
تشکیل کمیسیون ویژه جهش تولید 

29 تیر ماه نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با تقاضاي تشکیل کمیسیون ویژه جهش تولید و نظارت بر اجراي اصل 44 قانون اساسی
موافقت کردند. نمایندگان در آن جلسه تاکید کردند که عدم حمایت از تولید داخلی باعث وابستگی به بودجه نفتی شده و اکنون
دولت در شرایطی قرار گرفته است که براي تأمین کسري بودجه خود، تولید نقدینگی می کند که همین امر به مشکلات اقتصادي

 
دامن زده است و در این شرایط باید به حمایت از تولید داخلی پرداخت. 

 
ذره بین مجلس روي پرونده زمین خواري 

نمایندگان مجلس شوراي اسلامی، فارغ از فعالیت هایی که در قالب صحن علنی و کمیسیون هاي تخصصی خود انجام می دهند،
تاکنون بازدیدهاي زیادي را هم براي انجام وظایف نظارتی خود در دستور کار قرار داده اند. براي مثال جمعی از نمایندگان تهران از
شهرستان شمیرانات و منطقه لواسانات بازدید و پس از آن اعلام کردند که کمیسیون اصل نود پرونده زمین خواري لواسانات را در

 
دستور کار قرار می دهد و متخلفان را به دستگاه قضا معرفی می کند. 

 
طرحی براي ساماندهی خودرو 

طرحی در مجلس شوراي اسلامی و از سوي اعضاي کمیسیون صنایع و معادن براي ساماندهی صنعت و بازار خودرو تهیه شد. در تهیه
این طرح، گزارش تحقیق و تفحص از صنعت خودرو و همچنین طرح ساماندهی صنعت خودرو که در مجلس قبلی مطرح بود، مورد
توجه نمایندگان جدید مجلس قرار گرفته است و در کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید شد که ساماندهی بازار خودرو، مهم ترین

 
اولویت این کمیسیون است. 

 
طرح مجلس براي مبارزه با احتکار مسکن 

اواسط مرداد ماه بود که وکلاي ملت طرح مالیات بر خانه هاي خالی را تصویب کردند. نمایندگان مجلس با هدف مقابله با



افسارگسیختگی در بازار مسکن و اجاره، این طرح را به تصویب رساندند تا طبق این قانون، مالکان خانه هاي خالی مکلف به پرداخت
مالیات شوند. رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: هدف از تصویب این قانون آن است که خانه هایی که از پول و سرمایه کشور

 
ساخته شده است، در سفته بازي ها قرار نگیرند. 

 
تصویب فوریت طرح تأمین کالاهاي اساسی 

طرح تضمین تأمین کالاهاي اساسی و داروي اقشار آسیب پذیر با قیمت مناسب از سوي جمعی از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی

 
تهیه شد که فوریت آن در صحن علنی تصویب شد و مفاد آن در حال بررسی در کمیسیون برنامه و بودجه است. 

در مقدمه توجیهی این طرح آمده است: شرایط اقتصادي کشور موجب بروز مشکلات فراوانی براي دهک هاي پایین درآمدي جهت
گذران زندگی و دسترسی به کالاهاي اساسی شده است. با توجه به پیش بینی منابع قابل توجه در بودجه سال جاري، براي کاستی از
فشار اقتصادي بر مردم متأسفانه این منابع به صورت عادلانه توزیع نمی شود و بسیاري از این کالاها با وجود اینکه با ارز ترجیحی

 
تأمین شده اما با قیمت گزاف در بازار آزاد به فروش می رسد. 

محمدباقر قالیباف درباره ضرورت تصویب این طرح، گفت: مدیریت بی ضابطه توزیع کالاهاي اساسی و تخصیص بدون اولویت بندي ارز
ترجیحی یکی از گلوگاه هاي بی عدالتی در کشور است که فوریت طرح نحوه توزیع کالاهاي اساسی براي تحقق عدالت و تضمین

 
دسترسی دهک هاي پایین جامعه به کالاهاي اساسی و دارو در مجلس تصویب شد. 

 
رونمایی از بسته اقتصاد مردمی 

رئیس مجلس در دیدار ویدئوکنفرانسی نمایندگان با رهبر انقلاب گفت: مجلس یازدهم «بسته اقتصاد مردمی» را براي «تحول
اقتصادي به نفع مردم» در پنج محور در دستور کار خود دارد. «محور اول» اصلاح ساختار بودجه ریزي کشور با هدف درآمدزایی
پایدار و هزینه کرد مفید است. بودجه کشور به طور واقعی و غیرشعاري به شرط مولدسازي دارایی ها، کاهش هزینه هاي غیرضرور،

 
اصلاح شرکت هاي دولتی و اصلاحات نهادي و سپس نظارت برخط بر نحوه هزینه کرد بودجه می تواند غیر نفتی بسته شود. 

«محور دوم» نوسازي نظام مالیاتی کشور در راستاي تقویت تولید است. باید فعالیت هاي رقیب تولید را پرهزینه کرد. بستن مالیات بر

 
خانه هاي خالی و مالیات بر فعالیت هاي سفته بازي و دلالی در بازارهاي مسکن، ارز، طلا و خودرو در دستور کار مجلس قرار دارد. 

«محور سوم» اجراي سیاست هاي حمایتی فراگیر و بهبود معیشت اقشار کم درآمد است. یکپارچه سازي بانک هاي اطلاعاتی دستگاه
هاي مسئول براي اصلاح عادلانه نظام مالیاتی و تأمین اجتماعی به نفع محرومان در دستور کار خواهد بود. حاکمیت موظف است به

 
خانوارهایی که دخلشان با خرجشان نمی خواند، کمک کند. 

در «محور چهارم» و در جهت رونق کسب و کارها اولاً باید موانع تولید، انحصارات و رانت هاي صدور مجوز را به نحو کارشناسی حذف
کرد. در گام دوم، تأمین مالی بخش تولید به ویژه از طریق بازار سرمایه مانند طرح هاي توسعه اي باید در دستور کار قرار گیرد. ضمناً
باید به ظرفیت اقتصاد دیجیتال توجه کرد. در بخش مسکن نیز باید هر چه سریع تر از طریق واگذاري زمین از دارایی هاي دولت و

 
تأمین مالی با بهره گیري از سرمایه هاي بخش خصوصی از طریق بازار سرمایه و بانک ها، تلاشی جدي را آغاز کرد. 

در «محور پنجم»، برنامه مجلس تغییر راهبرد و نوسازي اساسی حوزه تجارت خارجی و صادرات غیر نفتی کشور است. با درس آموزي



از تجربه شکست خورده غرب گرایی، تعامل با همسایگان، بازاریابی منطقه اي، ورود به فاز جدید مقاومت فعال، تعامل عزتمندانه با

 
اروپا و ایجاد روابط قوي و راهبردي با شرق قابل فعال سازي است. 

 
موافقت با طرح تخصیص قیر رایگان 

نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با طرح تخصیص یک میلیون تن قیر رایگان به روستاها و راه هاي شهري موافقت کردند. بر اساس
این طرح، شرکت ملی نفت مکلف به تأمین یک میلیون تن قیر براي آسفالت راه هاي روستایی و عشایري و شهرهاي با جمعیت زیر

 
50 هزار نفر شد. 

 
تقاضا براي استیضاح زنگنه 

تعدادي از نمایندگان مجلس به دلیل مشکلات در صنعت نفت، استیضاح بیژن زنگنه را کلید زدند. خام فروشی نفت به عنوان یکی از
محورهاي استیضاح وزیر نفت مطرح شده است. استیضاح کنندگان وزیر نفت می گویند جلوگیري از خام فروشی و توسعه صنایع
پایین دستی نفت باعث رشد اقتصادي، ایجاد اشتغال و در نهایت جهش تولید می شود اما زنگنه تاکنون نتوانسته انتظارات را برآورده

 
کند. 

 
تلاش براي کنکوري ها 

7 مردا ماه بود که محمد باقر قالیباف درباره برگزاري کنکور سراسري در شرایط کرونایی، گفت: بسیاري از داوطلبان کنکور و خانواده
هاي آنان، نگران پیامدهاي برگزاري آزمون سراسري در شرایط فعلی هستند. از کمیسیون آموزش و تحقیقات می خواهم به فوریت و

 
به دقت، ابعاد مختلف این موضوع را با حضور متخصصان بررسی کنند و درصورت لزوم آن را از مراجع ذي صلاح پیگیري کنند. 

نمایندگان مجلس جلسات متعددي در این زمینه با وزراي علوم و بهداشت و دیگر مسئولان ذیربط برگزار کردند و خواستار تعویق
برگزاري کنکور در این شرایط شدند که در این راستا، وزیر بهداشت از پیشنهاد تعویق یک ماهه کنکور 99 به ستاد ملی کرونا خبر داد

 
اما به یک باره خبر آمد که کنکور در زمان مقرر برگزار می شود. 

طبق گفته نمایندگان، رئیس جمهور مخالف تعویق کنکور بوده است و با وجود این، وکلاي ملت از پا ننشستند و از حوزه هاي

 
برگزاري کنکور سراسري بازدید کردند تا مطمئن شوند که پروتکل هاي بهداشتی به صورت دقیق رعایت می شود. 

 
رأي منفی مجلس به مدرس خیابانی 

اولین جلسه رأي اعتماد در مجلس یازدهم، 22 مرداد ماه و براي بررسی صلاحیت حسین مدرس خیابانی برگزار شد. نمایندگان
مجلس پس از شنیدن نظرات موافقان و مخالفان و وزیر پیشنهادي صمت، به او رأي اعتماد ندادند. دلایل مخالفان براي عدم اعتماد به
مدرس خیابانی آن بود که اقتصاد کشور در دست مافیاهاي مختلف صنعت، معدن و کالاهاي اساسی است و وزیر پیشنهادي صنعت،
معدن و تجارت قابلیت مقابله با مافیا را ندارد. عدم توجه به سیاست هاي اقتصاد مقاومتی، رصد نکردن هوشمندانه صادرات و واردات و

 
نداشتن روحیه کار جهادي دیگر عواملی بود که وکلاي ملت در مخالفت با مدرس خیابانی مطرح کردند. 

 
ورود مجلس به پرونده بورسیه ها 



کمیسیون اصل نود مجلس شوراي اسلامی، پرونده شکایت تعدادي از دانشجویان و فارغ التحصیلان بورسیه را مورد بررسی قرار داد
چرا که طی سال هاي گذشته حق برخی از دانشجویان و فارغ التحصیلان در جذب هیئت علمی اجحاف شده است. البته قرار بر این
است که نماینده شکات مستندات بیشتر و وزارت علوم آمار دقیق تري را به کمیسیون اصل نود ارائه کنند تا در جلسات آتی

 
کمیسیون تصمیم جامعی در این زمینه گرفته شود. 

 
پیگیري مشکلات هفت تپه در مجلس 

تاکنون جلساتی براي بررسی مشکلات کارگران مجتمع کشت و صنعت هفت تپه در مجلس شوراي اسلامی برگزار شده است که در
یکی از جلسات مقرر شد علاوه بر تمدید دفترچه بیمه کارگران و پرداخت حق بیمه آن ها، حقوق معوقه شان نیز با اختصاص منابعی

 
پرداخت شود. 

 
تصویب لایحه افزایش سرمایه شرکت هاي بورسی 

مجلس شوراي اسلامی، لایحه افزایش سرمایه شرکت هاي پذیرفته شده در بورس تهران یا فرابورس ایران را تصویب کرد که بر اساس
این مصوبه، شرکت هایی که به نحوي تحت کنترل یا مالکیت دولت هستند، می توانند بخشی از سهام خود را به صورت عرضه اولیه به
افزایش سرمایه به بورس ارائه دهند تا هم به نوعی عطش تقاضا در بازار مدیریت شود و هم سرمایه اي عاید شرکت ها شود تا سرمایه

 
گذاري جدید انجام دهند. 

 
رصد طرح پیش فروش نفت 

این روزها دولت موضوع پیش فروش نفت را دنبال می کند که تاکید نمایندگان مجلس شوراي اسلامی این است که حتماً باید این
موضوع در قالب لایحه به مجلس ارائه شود. در همین راستا، اخیراً مجلس جلسه اي غیرعلنی برگزار کرد که در آن جلسه، رئیس
مجلس و رئیس کمیسیون اقتصادي گزارشی درباره جزئیات و سازوکارهاي پیش فروش نفت به مردم و انتشار اوراق سلف نفتی در

 
بورس انرژي به نمایندگان ارائه کردند. 

علاوه بر این، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامی در نامه اي به وزراي نفت و اقتصاد خواستار رفع ایرادات اوراق

 
سلف نفتی با هماهنگی دیوان محاسبات شد. 

 
ورود مجلس به پرونده فساد در فوتبال 

مارك ویلموتس، سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران پس از فسخ قرارداد خود با فدراسیون فوتبال ایران براي دریافت غرامت 6
میلیون یورویی به فیفا شکایت کرد و حال این شکایت به دست فدراسیون رسیده است. این مسئله هم مورد نقد جدي نمایندگان قرار
گرفت. به گونه اي که رئیس کمیته تربیت بدنی مجلس از ارائه طرح سوال از وزیر ورزش و جوانان به دلیل قرارداد سرمربی سابق تیم
ملی فوتبال به هیئت رئیسه خبر داد و حتی تاکید کرد که اگر سلطانی فر قصوري در انعقاد این قرارداد کرده باشد، حتماً مجلس او را

 
استیضاح می کند. 

علاوه بر این جمعی از نمایندگان مجلس از قرارداد ویلموتس به کمیسیون اصل نود مجلس شکایت کرده اند و کمیته فرهنگی



کمیسیون در حال بررسی شکایات واصله و پرونده ویلموتس است و آنان تاکید کرده اند که گزارشی در این زمینه تهیه و اسامی

 
متخلفان را به قوه قضائیه معرفی می کنند. 

 
هشدار مجلس درباره فعال شدن مکانیسم ماشه 

این روزها و پس از شکست مفتضحانه آمریکا در شوراي امنیت براي تمدید تحریم هاي تسلیحاتی ایران، آنان خواستار فعال شدن
مکانیسم ماشه و به تعبیر دقیق تر بازگشت تحریم هاي ایران شده اند. نمایندگان واکنش هاي قاطعی به این اقدام آمریکا نشان دادند

 
و تاکیدشان بر این است که آمریکا عضو برجام نیست و نمی تواند این کار را انجام دهد. 

علاوه بر این، کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی بیانیه اي در واکنش به تلاش مذبوحانه آمریکا جهت
فعال کردن مکانیسم ماشه صادر کرد و در آن تاکید شد که در صورت فعال شدن غیرقانونی مکانیسم ماشه، سازمان انرژي اتمی براي

 
تأمین 190 هزار سو غنی سازي اقدام کند و این کمیسیون آمادگی دارد که قوانین و مصوبات لازم را تهیه و تصویب کند. 

 
سفر جهادي قالیباف 

رئیس مجلس شوراي اسلامی اخیراً و به منظور بازدید و نظارت میدانی عازم خوزستان شده و به بررسی مشکلات این مناطق و
پیگیري مطالبات مردم پرداخت. این سفر محمدباقر قالیباف باعث واکنش هاي مثبتی در فضاي مجازي از سوي مردم شد؛ به گونه اي
که برخی گفتند که رئیس مجلس علی رغم محدودیت هاي کرونایی به خوزستان سفر کرده است و می خواهد مشکلات این استان

 
چون آب شرب و مسئله هفت تپه را حل و فصل کند و این نظارت میدانی را امري پسندیده و کاري جهادي دانستند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی هم با تاکید بر ضرورت حل مشکلات خوزستان، گفت: تا روحیه جهادي و عملیاتی مثل شهدا نباشد و
مردم در اولویت قرار نگیرند، مشکلات حل نخواهد شد. وي در این سفر پاي دردل مردم نشست و به آنان وعده داد که مشکلات

 
معیشتی شان پیگیري می شود. 

 
حضور نمایندگان در چابهار 

در حالی که جلسات مجلس براي سرکشی نمایندگان به حوزه هاي انتخابیه به مدت دو هفته تشکیل نشده است، نمایندگان
بازدیدهایی را در راستاي وظایف نظارتی خود انجام داده اند. در همین راستا، جمعی از نمایندگان به ویژه نمایندگان تهران، براي رفع
مشکلات چابهار به خصوص تأمین آب شرب و رسیدگی به وضعیت حاشیه نشینی به این منطقه سفر کرده اند. این سفرها نشان از آن
دارد که نمایندگان مجلس یازدهم فقط دغدغه حوزه انتخابیه خود را ندارند و از همه مناطق کشور به ویژه مناطق محروم بازدید به

 
عمل می آورند تا مشکلات مردم این مناطق حل شود. 

 
آخرین وضعیت تحول ساختاري مجلس 

نمایندگان پیش از آغاز رسمی مجلس تاکید می کردند که برنامه هاي زیادي براي تحول ساختاري مجلس دارند که در عمل شاهد
هستیم تعداد جلسات علنی مجلس از سه جلسه به دو جلسه در هفته کاهش یافته و نمایندگان وقت بیشتري را براي انجام وظایف

 
نظارتی خود و در قالب کمیسیون ها می گذارند. 



در این راستا، اخیراً هم سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی نایب رئیس اول مجلس از ایجاد «قرارگاه تحول مجلس» خبر داد که هدف
از این کار آسان کردن قانونگذاري در مجلس و افزایش نظارت مجلس است. بر همین اساس انتظار از وکلاي ملت آن است که هر چه
سریع تر اهداف خود در طرح تحول مجلس را عملیاتی کنند و به وعده هاي خود همچون کارآمدسازي صحن علنی مجلس،

 
محدودکردن مراجع قانونگذار، کارآمدسازي نظارت مجلس و نظارت بر رفتار نمایندگان جامه عمل بپوشانند. 

 
ضرورت تقویت هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 

علاوه بر این، از آغاز به کار مجلس یازدهم، برخی از نمایندگان از پشت تریبون مجلس و یا در گفتگو با رسانه ها درباره مسائل کلان
نظام صحبت هایی می کنند که بعضاً ناپخته است و خودشان هم سریعاً به این موضوع پی می برند و آن را تکذیب می کنند که لازم
است هیئت رئیسه مجلس یا هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان سازوکاري را بیاندیشند تا از تکرار این مباحث جلوگیري شود و اجازه
ندهند مجلس از ریل اصلی خود خارج و درگیر حواشی شود. علاوه بر این وعده نمایندگان کارآمدتر کردن هیئت نظارت بر رفتار

 
نمایندگان بود که باید ببینیم چه زمانی قرار است نمایندگان این موضوع را در دستور کار قرار دهند. 

 
پرهیز از فراکسیون سازي 

از جمله مسائل دیگر درباره مجلس یازدهم تعدد فراکسیون هاست که خود نمایندگان هم بعضاً به آن نقد کردند چرا که این مسئله
باعث می شود نمایندگان در چند فراکسیون مشغول به کار شوند و بعضاً فرصت رسیدگی به وظایف مهم تر خود را نداشته باشند.
البته تشکیل فراکسیون هم یکی از راهکارهایی است که وکلاي ملت بتوانند به صورت مشخص مسئله اي را پیگیري کنند اما برخی از
فراکسیون ها چون فراکسیون ایثارگران و شاهد تقریباً رسالت مشابهی دارند که می شد به جاي تشکیل دو فراکسیون مجزا،
فراکسیون واحدي براي پیگیري مشکلات ایثارگران و خانواده هاي شهدا تشکیل شود تا احیاناً در این فراکسیون ها موازي کاري

 
صورت نگیرد. 

مطالب مذکور خود به خوبی گویاي آن است که مجلس یازدهم از زمانی که آغاز به کار کرده است، نسبت به موضوعات مهم کشور
حساس بوده و با نگاهی چند جانبه همه وقایع را رصد و در بسیاري از اوقات اقدام لازم را انجام داده است. اما چند مسئله درباره این

مجلس وجود دارد که لازم است وکلاي ملت به آن توجه کنند تا به سرنوشت مجالسی چون مجلس دهم گرفتار نشوند.



معاون منطقه آزاد اروند: ایران تولید کننده نوشت افزار شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/06/12

آبادان - ایرنا - معاون سرمایه گذاري و توسعه کسب و کار منطقه آزاد اروند با بیان اینکه پارسال حدود 100 میلیون
دلار نوشت افزار از خارج وارد کشور شد گفت:با جذب سرمایه گذار بخش خصوصی کشور از بزرگترین واردکننده، به

تولیدکننده نوشت افزار تبدیل شده ایم.

آبادان - ایرنا - معاون سرمایه گذاري و توسعه کسب و کار
منطقه آزاد اروند با بیان اینکه پارسال حدود 100 میلیون
دلار نوشت افزار از خارج وارد کشور شد گفت:با جذب
سرمایه گذار بخش خصوصی کشور از بزرگترین واردکننده،

 
به تولیدکننده نوشت افزار تبدیل شده ایم. 

به گزارش ایرنا سیدعلی موسوي روز چهارشنبه در آیین
بهره برداري از یک واحد تولیدي نوشت افزار در منطقه
آزاد اروند در خوزستان بیان کرد: امید است در آینده
نزدیک زمینه صادرات نوشت افزار از ایران به کشورهاي

 
همسایه فراهم شود. 

وي مزایاي راه اندازي این واحد تولیدي را جلوگیري از خروج ارز از کشور بیان کرد و گفت: راه اندازي این واحد تولیدي ضمن ایجاد

 
اشتغال، می تواند با صدور محصولات خود، موجب ورود ارز به کشور شود. 

وي ادامه داد: این واحد تولیدي پس از 10 سال تملک توسط بانک و پس از جذب سرمایه گذار به ارزش 200 میلیارد توسط بخش

 
خصوصی وارد مدار تولید شد. 

موسوي گفت:با توجه به درخواست سرمایه گذار این واحد تولیدي، منطقه آزاد اروند وي را براي دریافت تسهیلات سرمایه در گردش

 
به میزان 50 میلیارد ریال از محل فنی اعتباري خوزستان معرفی کرد. 

 
توان رقابت با کالاهاي خارجی را داریم 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند نیز در این آیین گفت: ما می توانیم با تولید انبوه و کاهش قیمت هزینه محصول، با تولیدات کشور

 
چین و بازارهاي منطقه خاورمیانه رقابت کنیم. 

اسمعیل زمانی افزود: سازمان منطقه آزاد اروند آمادگی این را دارد هر نوع مانع را بر سر راه تولید انبوه محصولات پرمصرف نظیر
نوشت افزار بردارد. 



وي ادامه داد: به منظور جذب بازار این واحد تولیدي نامه اي از سوي منطقه آزاد اروند به تمام ادارات و دستگاه هاي اجرایی به ویژه

 
آموزشگاه هاي آموزش و پرورش آبادان و خرمشهر و خوزستان ارسال خواهد شد. 

به گزارش ایرنا این واحد در زمینه تولید نوشت افزار و انواع چسب صنعتی و بسته بندي با سرمایه گذاري بالغ بر 200 میلیارد ریال در
مرحله نخست از سوي بخش خصوصی در زمینی به مساحت 6 هزارمتر مربع و زیربناي 2 هزار مترمربع، با اشتغالزایی100نفر مستقیم

 
و 150نفر غیرمستقیم در شهرك صنعتی آبادان فعالیت خود را آغاز کرد. 

سرمایه گذار این واحد با بیان اینکه با راه اندازي این واحد تولیدي سالانه سه میلیون دلار صرف جویی ارزي خواهد شد اعلام کرد:

 
این واحد ظرفیت تولید سالانه 2هزار و 500 تن انواع محصولات نوشت افزار و انواع چسب را دارد. 

وي گفت: با مذاکره با کشورهاي عراق و افغانستان براي صادرات محصولات این شرکت انجام شده اما با شیوع ویروس کرونا، تاکنون

 
اقدامی صورت نگرفته است. 

این واحد یازدهمین شرکت تولیدي از سري پروژه هاي اقتصادي "نهضت جهش تولید در سرزمین فتح " است که با حمایت منطقه

 
آژاد اروند در شهرك صنعتی آبادان به بهره برداري رسیده است. 

منطقه آزاد اروند شامل شهرهاي آبادان ، خرمشهر و جزیره مینو در جنوب غرب خوزستان واقع است و به دلیل نزدیکی به کشورهاي

 
عراق و حوزه جنوبی خلیج فارس، دسترسی به آب هاي آزاد و مسیرهاي ریلی، زمینی و هوایی از ویژگی خاصی برخوردار است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- توسعه ایران 

- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی اروند



ثبت 5 هزار پروژه تقاضاي فناورانه براي واحدهاي تولیدي کشور

منبع: شبستانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و تجارت از ثبت نام 12 هزار واحد تولیدي و صنعتی در سامانه تاپ خبر
داد و گفت: تاکنون 5 هزار پروژه تقاضاي فناورانه براي واحدهاي تجاري، صنعتی و معدنی ثبت شده است.

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و تجارت از ثبت نام 12 هزار واحد تولیدي و صنعتی در سامانه تاپ خبر

 
داد و گفت: تاکنون 5 هزار پروژه تقاضاي فناورانه براي واحدهاي تجاري، صنعتی و معدنی ثبت شده است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان در ایلام، «برات قبادیان»
ظهر امروز(12 شهریور) در نشست مشترك اقتصاد مقاومتی،
تسهیل و رفع موانع تولید و اشتغال و سرمایه گذاري استان ایلام
از فعال بودن 66 هزار بنگاه فعال اقتصادي در کشور خبر داد و
اظهار کرد: این بنگاه ها می توانند مشکلات و مسایل خود را در

 
سامانه تاپ جهت بررسی و تحلیل توسط نخبگان ثبت کنند. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و تجارت از
ثبت نام 12 هزار واحد تولیدي و صنعتی در سامانه تاپ خبر داد و گفت: تاکنون پنج هزار پروژه تقاضاي فناورانه براي واحدهاي

 
تجاري، صنعتی و معدنی ثبت شده است. 

قبادیان بیان کرد: طرح تاپ در راستاي طرح توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال پایدار ایجاد شده تا صنعت چالش هاي خود را در
این سامانه مطرح کرده و دانشگاه در قالب رساله ها و تزهاي دانشگاهی در مورد این چالش ها تحقیق کند و راه حل هاي فناورانه

 
براي چالش هاي صنعت ارائه دهد. 

وي اضافه کرد: واحدهاي اقتصادي می توانند مشکلات و مسایل خود را در سامانه تاپ ثبت کنند و با کمک افراد جوان دانشجو ارشد

 
و دکتر در قالب طرح هاي پایان نامه اي مسایل آنان بررسی و تحلیل شود. 

قبادیان با اشاره به اینکه استان اصفهان اکنون در این طرح استان اول کشور است، خاطرنشان کرد: براي اجراي این طرح بیش از 2
سال مطالعه انجام شده و الگوهاي مورد استفاده در تمام کشورهاي دنیا مورد بررسی قرار گرفته و تنها بخش باقی مانده، اجراي

مناسب آن است.



63 درصد درآمد خانوارها از محل کار و فعالیت نیست

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست بلکه از
خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم
اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست
بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و

 
خرید و فروش سکه و ارز است. 

به گزارش تجارت نیوز، موضوع اشتغال همواره از مسائل
مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو سیاست

هاي کلان اجرایی است چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري»
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم در ایجاد اشتغال و

 
برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي اشتغالزایی گفت و گو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،

 
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. 

«عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت:
بررسی آمارها نشان می دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال

 
هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي
دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد

 
اشتغال نشد. 

وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی

 
که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد، کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و
زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با



 
رکود مواجه می شود، تاثیر خود را  بر بازار کار می گذارد. 

منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در

 
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. 

وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه
از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال
حاضر به 63 درصد رسیده است.در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت
نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49
درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است.این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت بورس

 
و فعالیت هاي دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی و

 
غیره منطقی نیست و باید سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. 

سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط
کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد. در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل
ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی

 
افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. 

منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و

 
رونق کسب و کارها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. 

وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر

 
بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که
واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف

 
عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. 

وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به
تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب

 
و کارها کاسته شود. 

منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در

 
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. 

وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع



 
کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود
700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت

 
بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. 

وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع
تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست

 
جمهوري بود. 

منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و
کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش
بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار
بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت

 
به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي افزود: علاوه بر این به منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و
یا لیست بیمه اي هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي
کشور و سازمان بهزیستی کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده

 
اند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات
بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این

 
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. 

منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي دقیق، این مشکل تا حدودي

 
رفع شد. 

وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آنها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان
فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی



 
مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه
به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی نمی کنیم ولی براي رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در

 
فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. 

منبع: ایرنا



نبض اقتصاد خراسان شمالی در فصل کرونا

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/06/12

با شیوع ویروس کرونا در سال گذشته براي پیشگیري از کنترل آن طرح هاي مختلفی در خراسان شمالی اجرا شد که یکی از
آن ها تعطیلی صنوف بود.

با شیوع ویروس کرونا در سال گذشته براي پیشگیري از
کنترل آن طرح هاي مختلفی در خراسان شمالی اجرا شد

 
که یکی از آن ها تعطیلی صنوف بود. 

در ابتداي شیوع این ویروس تعداد زیادي از صنوف تعطیل
شد اما بعد از فروکش کردن موج اول صنوف دوباره فعالیت
خود را شروع کردند اما دوباره بعد از اوج گیري این ویروس

 
کار تعدادي از صنوف به تعطیلی کشیده شد. 

تعطیل شدن صنوف در این استان سبب شد تا خسارت
اقتصادي زیادي به آن ها وارد شود که علاوه بر خسارت مالی، تعطیلی کارگرها و حتی تعطیلی تعدادي از واحدها نیز از دیگر

 
پیامدهاي این ویروس بوده است. 

 
7 تالار در بجنورد براي همیشه از ادامه فعالیت خودداري کردند 

علیرضا علی آبادي رئیس اتحادیه تالار و رستوران داران بجنورد در گفت و گو با ایسنا، گفت: در حال حاضر بیشترین فشار ناشی از

 
شیوع ویروس کرونا بر روي صنف تالارداران و رستوران داران است. 

وي با اشاره به اینکه حمایت چندانی از این صنف نشده است، افزود: در حال حاضر تسهیلات کرونایی داده می شود اما به ازاي هر
کارگر شش میلیون تومان است این در حالی است که خسارت هاي وارد شده بسیار بیشتر از این اعداد و ارقام است و به هیچ عنوان

 
کفاف جبران خسارت ها را نمی دهد. 

علی آبادي ادامه داد: صنف تالارداران جزء 13 رسته اي بوده که بیشترین خسارت را متحمل شده اند و هنوز هم ادامه فعالیت از سوي
آن ها ممنوع است و این امر موجب شده تا با توجه به پیش بینی موج سوم کرونا، تعدادي از تالارهاي این شهر به طور کلی تعطیل

 
شوند و دیگر ادامه فعالیت ندهند. 

وي تصریح کرد: در بجنورد 25 تالار وجود داشت که از این تعداد حدود هفت تالار به طور کلی تعطیل شده اند و دیگر ادامه فعالیت

 
نخواهند داد. 

علی آبادي بیکاري کارگران را از دیگر پیامدهاي جبران ناپذیر شیوع ویروس کرونا اعلام و اظهارکرد: هر تالار بنا به ظرفیت کاري خود



 
10 تا 20 کارگر را داشته اند که تمامی این افراد بیکار شده اند. 

 
علاوه بر کرونا، تورم نیز مشتري هاي رستوران ها را قاپید 

علیرضا علی آبادي رئیس اتحادیه تالار و رستوران داران بجنورد در ارتباط با فعالیت رستوران ها نیز گفت: 130 رستوران در بجنورد

 
فعالیت می کرد که در حال حاضر فعالیت این واحدها فقط تا 30 درصد ظرفیت و یا اینکه بیرون بر باشند، شده است. 

 
به گفته وي در حال حاضر شش تا هفت رستوران نیز به طور کلی از ادامه فعالیت خودداري کردند. 

علی آبادي تصریح کرد: شیوع ویروس کرونا و از سوي دیگر تورم نیز موجب شده تا تعداد مشتریان در رستوران ها به شدت کاهش
یابد به طوریکه در حال حاضر قیمت مواد اولیه در رستوران تا 70درصد افزایش یافته و طبق قیمت هاي اعلام شده رستوران ها
موظف هستند فقط تا 25 درصد قیمت غذاها را افزایش دهند که همین میزان، توان مراجعه تعداد زیادي از افراد را به رستوران ها

 
گرفته است. 

 
وي خاطرنشان کرد: افزایش قیمت و تورم موجب شده تا هر رستوران تعداد کارگرهاي خود را به نصف کاهش دهند. 

 
واحدهاي اقامتی خراسان شمالی بعد از کرونا شاید نتوانند کمر راست کنند 

یونس کاظمی رئیس جامعه واحدهاي اقامتی خراسان شمالی در ادامه گفت: واحدهاي اقامتی این استان بعد از کرونا شاید نتوانند

 
دیگر کمر راست کنند و به حالت اولیه خود بازگردند. 

وي با تصریح بر اینکه شیوع ویروس کرونا حداقل پنج میلیارد تومان به واحدهاي اقامتی استان خسارت وارد کرده است، افزود:
واحدهاي اقامتی در استان در حال حاضر بدهکارتر از هر زمان دیگر شده اند و بدهی هایی همچون پرداخت حقوق عقب مانده

 
کارکنان، قبوض حامل هاي انرژي نیز به بدهی هاي آن ها اضافه شده است. 

کاظمی ادامه داد: در حال حاضر اگر قبوض انشعابات برق، گاز، آب به شرکت هاي خدمات رسان پرداخت نشود انشعابات آن ها قطع

 
می شود و یا هر انشعابی نیز به نام مالک واحد اقامتی باشد آن نیز به جاي بدهی به شرکت هاي خدمات رسان قطع خواهد شد. 

وي تصریح کرد: واحدهاي اقامتی قبل از فرارسیدن عید نوروز کالاهاي مختلفی همچون مواد غذایی را خریداري کرده اند که تاریخ

 
مصرف آن ها گذشته به کنار، موعد پرداخت چک آن ها نیز فرا رسیده است و تمامی آن ها ترتیب اثر داده شده اند. 

 
بیکاري 800مربی ورزشی بر اثر ویروس کرونا 

بروهی معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی نیز در ادامه در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اینکه باشگاه هاي
ورزشی یکی از بخش هایی بوده که در این استان بر اثر شیوع ویروس کرونا خسارت هاي فراوانی به آن ها وارد شده است، گفت: 95

 
درصد از مربی هاي ورزشی در این استان تحت پوشش بیمه نیستند. 

وي با بیان اینکه حدود 800 مربی ورزشی در این استان مشغول فعالیت هستند، اظهارکرد: بیشتر مربی هاي ورزشی در این استان در



 
باشگاه ها مشغول به کار هستند. 

 
به گفته بروهی این تعداد از مربی ها در 195 ورزشگاه فعالیت می کنند. 

 
وي تصریح کرد: پایین بودن سطح درآمد یکی از دلایلی است که موجب شده تا این افراد تمایلی به بیمه شدن نداشته باشند. 

این مقام مسئول افزود: درآمد میانگین این افراد یک میلیون تا یک میلیون و 500 هزار تومان است و همین امر سبب شده تا این

 
افراد نتوانند خود را بیمه کنند. 

 
وي با اشاره به شیوع ویروس کرونا، تصریح کرد: با تعطیلی باشگاه ها حدود 800 نفر از مربی ها نیز بیکار شدند. 

معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی ادامه داد: لیست این افراد به وزارت ورزش و جوانان ارائه شده است تا تدابیر

 
لازم براي آن ها نیز انجام شود. 

وي در ادامه با تصریح بر اینکه باشگاه هاي ورزشی بیش از یک میلیارد و 400 میلیون تومان خسارت به آن ها وارد شده است، گفت:
علاوه بر خسارت هاي وارد شده به صاحبان باشگاه ها، به ورزشکاران نیز از لحاظ روحی و روانی نیز خسارت وارد شده است و تعدادي

 
از آن ها باذ مشکلاتی همچون اضافه وزن مواجه شده اند. 

بروهی استخرهاي شنا را یکی دیگر از مکان هاي ورزشی اعلام کرد که طی این شش ماه به آن ها خسارت وارد شده است، افزود:

 
زمانیکه آب استخرها تخلیه شود بخش تاسیسات دچار فرسودگی، زنگ زدي می شود. 

 
هنوز بیش از 40 میلیارد تومان از تسهیلات کرونایی مورد درخواست در استان پرداخت نشده است 

محمد اربابی معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی در ادامه در گفت و گو با ایسنا، بیان کرد: 14 رسته
شغلی براي دریافت تسهیلات کرونایی معرفی شدند که این رسته ها داراي 844 زیررسته است و در این استان در مرحله نخست 11

 
هزار و 196 متقاضی واجد شرایط براي دریافت این تسهیلات معرفی شدند. 

وي با اشاره به اینکه تاکنون استقبال براي دریافت این تسهیلات خوب بوده است، گفت: رقم اولیه ابلاغ شده براي سهم استان 210
میلیارد تومان بوده که تاکنون شش هزار و 833 پرونده با اشتغال هشت هزار و 279 نفر براي دریافت تسهیلات به بانک معرفی شده

 
است. 

به گفته اربابی جمع تسهیلات درخواستی 68 میلیارد و 458 میلیون و 900هزار تومان بوده است که از رقم تسهیلات درخواستی 27

 
میلیارد و 730 میلیون و 900 هزار تومان پرداخت شده است. 

وي در پاسخ به این سوال که چرا رقم پرداختی اندك بوده است؟ توضیح داد: در واقع تعدادي از افراد در سامانه مورد نظر ثبت نام

 
کرده اما پیگیري هاي بعدي براي دریافت تسهیلات را انجام نداده و یا مشکل در تامین وثایق داشته اند. 

 
99 درصد از مشمولان قانون کار تسهیلات را دریافت کردند 



قربان نباتیان معاون روابط کار اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی نیز در گفت و گو با ایسنا، تصریح کرد: هتل، رستوران، تالار و

 
مجموعه هاي ورزشی از جمله واحدهایی بوده اند که در این استان بیشتر خسارت را متحمل شده اند. 

وي تاکید کرد: شش هزار و 499 نفر در کل استان به دلیل بیکار شدن از کار به علت شیوع ویروس کرونا در سامانه مذکور براي

 
دریافت تسهیلات ثبت نام کرده بودند که چهار هزار و 499 نفر مشمول قانون کار می شدند و داراي بیمه بودئند. 

به گفته نباتیان 99 درصد از افراد ثبت نامی که مشمول قانون کار می شدند تسهیلات مورد نظر را دریافت کرده بودند./ ایسنا



راه اندازي 2500 صندوق خرد محلی در روستاها

منبع: ایسناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از راه اندازي 2500 صندوق خرد محلی در روستاها خبر داد و گفت:بیش از 1700 اقامتگاه
بوم گردي در سالهاي گذشته مورد حمایت صندوق قرار گرفتند.

اصغر نوراله زاده در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: ایجاد نهادهاي مالی خرد در روستاها از جمله طرح هاي در دستور کار صندوق

 
بوده و در این راستا تاکنون 2500 صندوق در بیش از 1200 روستا راه اندازي کرده ایم. 

 
تقویت بنیه مالی با پرداخت وام به اعضا 

وي افزود: فرایند تقویت بنیه مالی اعضاي صندوق ها از طریق پرداخت وام به اعضاي صندوقها صورت می گیرد تا به تدریج به رشد و

 
پویایی لازم دست پیدا کنند. 

به گفته مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید، طی سال هاي اخیر 1700 اقامتگاه بوم گردي در روستاها نیز با حمایت صندوق

 
کارآفرینی امید ایجاد و مشغول به کار شده اند. 

 
بنگاه هاي متاثر از کرونا مورد حمایت صندوق 

نوراله زاده از اقدام صندوق در حمایت از وام گیرندگان در دوران کرونا خبر داد و گفت: بسیاري از بنگاه هاي دریافت کننده وام و
تسهیلات در مدتی که با شیوع ویروس کرونا روبه رو بودیم دچار مشکل شدند و نتوانستند اقساط وام را به موقع پرداخت کنند به

 
همین منظور نزدیک به 630 میلیارد تومان ورودي اقساط تسهیلات را به تاخیر انداختیم و به انتهاي وام منتقل کردیم. 

 
حمایت از 114 روستاي داراي مزیت رقابتی 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در پایان از شناسایی و حمایت 114 روستاي کشور خبر داد و گفت: این روستاها داراي مزیتهاي
رقابتی در چند محصول بودند و ما امسال اعلام کردیم که هر شهرستان باید یک روستاي بدون بیکار و یک روستاي داراي محصول را

 
معرفی کند. 

انتهاي پیام



بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/06/12

فصل اقتصاد - گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان که از طریق مرز اینچه برون در گنبد کاووس، مراودات
اقتصادي زیادي با کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا،

سرگردان شده و خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند.

 
 

فصل اقتصاد - گنبدکاووس - برخی از تجار و بازرگانان که از طریق مرز اینچه برون در گنبد کاووس، مراودات اقتصادي زیادي با
کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و خواستار

 
پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند. 

از اواخر سال گذشته و به دنبال همه گیري ویروس کووید 19 در بیشتر کشورهاي جهان و نیز ایران، مسوولان کشور ترکمنستان
اجازه ورود کامیون و تریلی هاي ترانزیت و حتی قطارهاي باري را از طریق پایانه مرز اینچه برون گلستان به کشورش نداد تا اینکه
پس از فروکش کردن موج اول شیوع کرونا و با رایزنی هاي بین مقامات دو کشور، از سوم تیرماه امسال و فقط مبادلات ریلی بین
ایران و ترکمنستان از طریق این مرز زمینی از سرگرفته شد اما ترکمنستان هنوز اجازه بازگشایی مرز زمینی خود براي تردد کامیون

 
ها و تریلی ها را نداده است. 

بالا رفتن هزینه صادرات کالا از طریق خط ریلی اینچه برون به سبب بسته بودن مرز زمینی براي تردد کامیون ها و نیز افزایش حجم
تقاضا و همچنین کافی نبودن امکانات ایستگاه ریلی اینچه برون براي بارگیري (انتقال بار از کامیون به واگن) سبب شده تا مشکلات

 
بازرگانان گلستانی بویژه شهرستان گنبدکاووس که 50 درصد حجم صادرات این استان را در اختیار دارند، مضاعف شود. 

نائب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گرگان روز چهارشنبه به نمایندگی از تجار گنبدي به خبرنگار ایرنا گفت: سخت
گیري کشور ترکمنستان براي بازگشایی دوباره مرز اینچه برون به دلیل شیوع کرونا از عمده مشکلات تجار و بازرگانان گلستانی است

 
زیرا بیشترین صادرات آنها به ترکمنستان و دیگر کشورهاي آسیاي میانه از خاك این کشور صورت می گیرد. 

"ارازجان شمالی" با یادآوري صادرات 150 میلیون دلاري کالا از جمله لبنیات و پلی استایرن سال گذشته از گلستان به کشورهاي
آسیاي میانه، افزود: به سبب شیوع کرونا و ممانعت از صادرات کالا از سوي ترکمنستان در چهار ماهه نخست امسال صادرات به این

 
کشور صفر و به دیگر کشورهاي آسیاي میانه از جمله عراق و افغانستان نیز فقط 30 میلیون دلار بوده است. 

این تولید کننده خوراك دام، طیور و آبزیان از مسوولان اقتصادي کشور خواست براي موفقیت بیشتر تولیدکنندگان داخلی در امر
صادرات کالا به بازارهاي منطقه اي حمایت هاي بیشتري داشته باشند زیرا بازاریابی و مشتري پیدا کردن به دلیل رقابت کشورها در



 
بازارهاي جهانی کار سختی است. 

وي اضافه کرد: تولیدکنندگان به سبب کارآفرینی، ایجاد اشتغال و ثروت براي کشور بایستی مورد توجه و حمایت بیشتر مسوولان قرار

 
گیرند که پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و برخی معافیت هاي مالیاتی می تواند از جمله این حمایت ها باشد. 

شمالی همچنین بسته جدید بانک مرکزي را مشکل دیگر صادر کنندگان دانست و گفت: با این بسته 80 درصد ارزش کالایی که
تولیدکننده صادر می کند به صورت حواله ارزي و 20 درصد به صورت اسکناس باید برگردانده شود که با توجه به مشکلات پیش روي
تجار در روند صادرات و نیز شیوع کرونا اجراي آن عملا امکان پذیر نیست زیرا نمی توان پول محصول را به راحتی از کشور

 
مقصد صادرات وارد کشور کرد. 

وي تاکید کرد: تنها راه ممکن این است که پول هر کالاي صادر شده را در همان کشور مقصد به صراف بدهید تا با کسر پنج تا 10
درصد کار مزد، معادل روز آن را در ایران به ریال به شما تحویل دهد اما با بسته بانک مرکزي بایستی با این پول دلار به نرخ آزاد مثلا
220 هزار ریال خرید و 80 درصد آن را به صورت حواله ارزي با نرخ پایین تر به دولت برگرداند که این روشی غیر ممکن است و

 
صرفه اقتصادي براي تجار ندارد. 

نائب رییس اتاق بازرگانی گرگان افزود: اگر براي جبران تمام کسورات، نرخ کالا صادراتی را افزایش دهیم در قیمت تمام شده با رقیب
خارجی مانند تجار ترکیه و پاکستانی نمی توانم رقابت کنم چرا که مشتري به دنبال جنس خوب با قیمت مناسب است و تجار این

 
کشورها بلافاصله با قیمت پایین تر، جنس هاي مشابه را به خریدار عرضه می کنند. 

این تاجر گنبدي ادامه داد: بهترین راه حل براي کاهش ضرر صادر کننده با اجراي بسته جدید بانک مرکزي این است که دولت ارز

 
وارد شده توسط صادر کننده را بیشتر از قیمت آزاد خریداري کند تا براي بازرگانان هم صرفه اقتصادي داشته باشد. 

 
 

یکی دیگر از بازرگانان گنبدي هم به خبرنگار ایرنا گفت: تجار با توجه به اینکه بازار هدف صادرات شان عمدتا کشورهاي فدراسیون
روسیه از جمله ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان و در بعضی موارد خاص روسیه است با بسته شدن مرز ترکمنستان در

 
صادرات و واردات از این مبدا و مقصد دچار مشکل شدند. 

متین کلوي که عضو اتاق بازرگانی گرگان است، افزود: با توجه به بسته بودن مرز زمینی اینچه برون و افزایش تقاضا براي حمل و نقل
ریلی، هزینه استفاده از واگن ها بالا رفته و باعث کاهش قدرت رقابت تجار ایرانی با کشورهاي دیگر در بازار منطقه و در شرایط شیوع

 
کرونا شده است. 

این صادر کننده مواد پلاستیکی و الکترونیکی اضافه کرد: سهم تجار گلستانی به واسطه دسترسی به مرز اینچه برون به عنوان دروازه
ورود به آسیاي میانه و فدراسیون روسیه به نسبت سال هاي قبل با توجه به شیوع کرونا و بسته بودن مرز ترکمنستان و نیز فشارهاي

 
اقتصادي دشمنان کاهش محسوسی یافته است. 

وي افزود: صرفه اقتصادي حمل و نقل ریلی زمانی توجه پذیر خواهد بود که در هر واگن 50 تن کالا بارگیري شود به عنوان مثال
افرادي که قبلا توسط یک دستگاه کامیون 15 تا 20 تن کالا صادر می کردند الان باید تناژ خود را به 50 تا 60 تن برسانند که صرفه



 
اقتصادي داشته باشد در غیر این صورت هزینه هاي حمل و نقل با قیمت تمام شده کالا همخوانی و توجیه اقتصادي ندارد. 

کلوي با قدردانی از حمایت مدیرکل گمرك استان و رییس اتاق بازرگانی گرگان که همواره به دنبال حل مشکلات تجار هستند، گفت:
بازرگانان گنبدي خیلی محدودیت ها دارند از جمله آن نبود امکانات کافی در ایستگاه ریلی اینچه برون است به طوري که روزانه

 
نزدیک به 20 تا 30 واگن با کشور ترکمنستان تبادل داریم اما کل لیفتراك (وسیله جابجایی بار) براي بارگیري یک دستگاه است. 

وي اظهار داشت: تجار گنبدي خواستار رسیدگی بیشتر و تخصیص امکانات بارگیري در ایستگاه ریلی اینچه برون هستند چراکه نبود
امکانات مشکلات زیادي را براي آنها ایجاد کرده است از طرفی نیز از مسوولان درخواست داریم در تصویب قوانین صادرات، واردات و

 
گمرگی از نظرات کارشناسی اتاق بازرگانی که به مسائل آگاه هستند، بیشتر استفاده کنند. 

این فعال اقتصادي گفت: شیوع کرونا و افزایش قیمت ارز، مشکلات زیادي را براي بازرگانان جهت جابجایی پول و ارز کالاهاي

 
صادراتی ایجاد کرده است و به نظرم دولت بایستی در اجراي سامانه نیما تجدید نظر کرده و یا زمان آنرا به وقت دیگري موکول نماید. 
کلوي افزود: بازرگانان گلستان نسبت به رقباي خود از کشورهایی چون چین، روسیه و ترکیه به سبب برخی معافیت ها و عوارض
گمرگی عقب ترند به عنوان مثال کالاهاي روسی 11 درصد در مالیات و پنج درصد در عوارض گمرکی از کالاهاي ایرانی جلوتر هستند

 
به این معنی که قیمت کالاهاي آنها 16 درصد پایین تر از کالاهاي ایرانی است. 

درهمین پیوند سیدابراهیم حسینی مدیرکل گمرکات گلستان نیز صرفا به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش و رایزنی مسوولان کشورمان براي
از سرگیري دوباره مرز اینچه برون جهت تردد کامیون ها و تریلی هاي حامل کالاهاي صادراتی تجار و بازرگانان این استان همچنان

 
ادامه دارد.  

اینچه برون به عنوان تنها گمرك زمینی و ریلی گلستان، مرکز گمرکات این استان بوده و پایانه هاي صادراتی گرگان و گنبدکاووس،

 
گمرك امانات پستی گرگان، گمرك بندرترکمن و گمرك فرودگاه بین المللی گرگان زیرمجموعه آن است. 

در سال هاي اخیر با بهره برداري از راه آهن بین المللی قزاقستان - ترکمنستان - ایران و گذر آن از اینچه برون، خدمات گمرك ریلی

 
نیز به فعالیت معمول در مجموعه گمرکات استان اضافه شده است. 

استان مرزي گلستان در شمال ایران با کشور ترکمنستان و استان هاي مازندران، سمنان و خراسان شمالی همسایه است.



حضور دانشجویان در کلاس هاي درس ممکن نیست

منبع: اکو فارسشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/06/12

اکوفارس: رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه به جهت رعایت پروتکل هاي بهداشتی حضور فیزیکی دانشجویان در
کلاس هاي درس ممکن نیست گفت: آموزش مجازي دانشجویان در شرایط کرونایی تقویت می شود.

اکوفارس: رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه به جهت رعایت پروتکل هاي بهداشتی حضور فیزیکی دانشجویان در
کلاس هاي درس ممکن نیست گفت: آموزش مجازي دانشجویان در شرایط کرونایی تقویت می شود. به گزارش تسنیم، محمد مهدي
طهرانچی امروز در دیدار با نماینده ولی فقیه در گیلان به بیانات مقام معظم رهبري درباره رویکرد دانشگاه آزاد اشاره کرد و بیان
داشت: طبق فرمایشات ایشان دانشگاه باید براي ارتقاء علمی و گسترش فضاي انقلابی برنامه ریزي کند و ما نیز این رویکرد را در

 
دستور کار داریم. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینکه براي افزایش مهارت و تخصص دانشجویان رشته هاي جدید را در دانشگاه آزاد اسلامی راه
اندازي می کنیم خاطرنشان کرد: افزایش و تقویت رابطه میان علم و محیط کار از رویکردهاي دانشگاه آزاد است و ما براي کارآفرینی

 
در جامعه نیز تلاش می کنیم. 

وي با تاکید بر اینکه به جهت رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی حضور فیزیکی دانشجویان در کلاس هاي درس
ممکن نیست افزود: بنا به مسائل ذکر شده جنبه هاي فرهنگی و فضاي مجازي دانشگاه تقویت می شود تا دانشجویان بتوانند به

 
تحصیل خود ادامه دهند. 

نماینده ولی فقیه در گیلان نیز در این دیدار با تاکید بر ضرورت استفاده از تمامی ظرفیت هاي مراکز علمی اظهار داشت: براي توسعه

 
کشور و استفاده از توان علمی باید به دانشجویان مستعد و نخبه بیشتر میدان دهیم و از استعداد آنان در جهت مثبت استفاده کنیم. 

آیت االله رسول فلاحتی با بیان اینکه ترویج فرایض دینی در دانشگاه ها و مراکز علمی اهمیت زیادي دارد خاطرنشان کرد: ترویج عفاف
و حجاب و اخلاق دینی و اسلامی و همچنین انجام فریضه دینی امر به معروف و نهی از منکر در دانشگاه ها می تواند به گسترش

 
اخلاق در جامعه کمک شایانی کند. 

وي با اشاره به اینکه محیط دانشگاه باید از سیاست زدگی به دور باشد تصریح کرد: رشد و بالندگی مراکز علمی و دانشگاه ها منوط به
پرهیز از سیاست زدگی است لذا مسئولان باید توجه داشته باشند که در مراکز علمی تنها به توسعه علم و دانش توجه کنند تا کشور

پیشرفت داشته باشد.



درخشش دانشجویان دانشگاه آزاد تبریز در دوازدهمین المپیاد علمی علوم

پزشکی

منبع: ایسکاشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی گفت: سه دانشجوي دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز در
مرحله نخست دوازدهمین المپیاد علمی پزشکی کشور پذیرفته شدند.

به گزارش خبرنگار ایسکانیوز از تبریز، محمود بهشتی معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی از
پذیرفته شدن سه نفر از دانشجویان علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی تبریز و از اعضاي استعدادهاي درخشان باشگاه پژوهشگران

 
جوان و نخبگان در مرحله نخست دوازدهمین المپیاد علمی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد. 

وي به اسامی دانشجویان پذیرش شده اشاره و اظهار کرد: آرمین اصلانی در حیطه تفکر علمی در علوم پایه، شلاله آقایی و رؤیا صادقی

 
در حیطه آموزش پزشکی سه دانشجوي علوم پزشکی واحد تبریز هستند که در این المپیاد پذیرفته شده اند. 

معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی با تبریک به جامعه دانشگاهی از حمایت هاي مستمر و مؤثر عزیز

 
جوانپور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان و رئیس باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان استان قدردانی کرد. 

دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی سراسر کشور در 6 بخش آموزش پزشکی، استدلال بالینی، تفکر علمی در
علوم پایه، مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت و مدیریت نظام سلامت و کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره سوم برگزار

 
شد. 

انتهاي پیام/



گزارش وزارت بهداشت از رعایت مطلوب دستورالعمل هاي بهداشتی در مراسم

محرم

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا- در جلسه هیأت دولت که روز چهارشنبه
به ریاست رئیس جمهور برگزار شد، وزارت بهداشت، درمان
و آموزش پزشکی از رعایت تقریبی 80 درصدي
دستورالعمل هاي بهداشتی در برگزاري مجالس عزاي

 
حسینی در کشور خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
ریاست جمهوري، آقاي روحانی در این جلسه از همکاري و
همراهی رهبر معظم انقلاب اسلامی، مراجع تقلید، وعاظ و
مداحان و مردم مؤمن و متدین در برگزاري مراسم

 
سوگواري تقدیر و تشکر کرد. 

 
وي همچنین بر لزوم تعامل قوا و عدم تداخل آن ها در حیطه هاي یکدیگر با هدف افزایش کارآیی و بهره وري تأکید کرد. 

هیأت وزیران با اختصاص مبلغ چهارصد میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی هاي سرمایه اي به منظور اجراي اقدامات پیشگیرانه براي
تأمین آب شرب، کشاورزي و کنترل سیلاب منطقه از طریق سد مروك استان لرستان و لزوم تکمیل سد مخزنی مروك در این استان

 
موافقت کرد. 

همچنین وزارت نیرو موظف شد ضمن نظارت فنی و اجرایی بر روند انجام عملیات مذکور، گزارش عملکرد اعتبارات یادشده را هر سه

 
ماه به سازمان هاي برنامه و بودجه کشور و مدیریت بحران کشور ارسال نماید. 

با تصویب دولت، دستگاه اجرایی طرح هاي «ساختمان سد کهیر» و «ساختمان سد کهیر شبکه آبیاري و زهکشی – وامی»، از شرکت
آب منطقه اي سیستان و بلوچستان و نیز طرح «مطالعه انتقال آب شرب به استان هاي تهران، البرز و قزوین» از شرکت مادرتخصصی

 
مدیریت منابع آب ایران، به شرکت سهامی توسعه منابع آب و نیروي ایران تغییر یافت. 

هیأت وزیران به منظور تأمین نظر هیأت بررسی و تطبیق مصوبات دولت، با اصلاح آیین نامه اجرایی بند (ب) تبصره (17) ماده واحده
قانون بودجه سال 1399 کل کشور درخصوص پرداخت کمک معیشت ماهانه به جانبازان و آزادگان غیرحالت اشتغال معسر فاقد

 
درآمد موافقت کرد. 

به موجب اصلاحیه فوق، جانبازان و آزادگان غیرحالت اشتغال معسر فاقد درآمد که براساس قوانین نیرو هاي مسلح، حقوق وظیفه

 
دریافت نمی کنند، تا زمانی که فاقد شغل و درآمد باشند، مشمول آیین نامه مذکور هستند. 

در ادامه جلسه، وزارت آموزش و پرورش گزارشی از وضعیت و اقدامات صورت گرفته براي آغاز سال تحصیلی جدید و بازگشایی

 
مدارس، به هیأت وزیران ارایه داد. 

هیأت وزیران در راستاي تسریع در آغاز عملیات اجرایی فرآیند تأمین مالی پروژه راه آهن شلمچه – بصره، با تغییر سرمایه گذار براي

 
قرارداد مشارکت در اجراي پروژه راه آهن شلمچه – بصره موافقت کرد. 

بر این اساس، شرکت ارزش آفرینان فدك به عنوان سرمایه گذار و تأمین کننده مالی صد درصدي اجراي پروژه مذکور تعیین شد.



نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی مددجویان آذربایجان شرقی گشایش یافت

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا- مدیر کل کمیته امداد آذربایجان شرقی به
تشریح اهداف گشایش نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی

 
مددجویان تحت حمایت پرداخت. 

به گزارش خبرنگار ما از آذربایجانشرقی؛ محمد کلامی در
حاشیه افتتاح نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی مددجویان
کمیته امداد آذربایجان شرقی اظهار داشت: افراد شرکت
کننده در این نمایشگاه از وام هاي اشتغال کمیته امداد

 
بهره مند شده اند. 

 
وي افزود: این نمایشگاه در 60 غرفه و در تنوع شغلی مختلف برپا شده است و با قیمت مناسب و پایین تر از بازار عرضه می شود. 

مدیر کل کمیته امداد آذربایجان شرقی خاطر نشان کرد: هدف از برپایی این نمایشگاه معرفی توانمندي هاي مددجویان و بازاریابی

 
براي تولیدات آنها است. 

 
وي تاکید کرد: معتقدیم تنها راه برون رفت از فقر و مقابله با ارثی شدن آن، ارتقاي شاخص هاي مهارتی و فرهنگی است. 

 
کلامی در ادامه گفت: از مردم عزیز تقاضا داریم تا از این تولیدات مددجویی حمایت کنند تا این عزیزان انگیزه بیشتري پیدا کنند. 

شایان ذکر است نمایشگاه از 11 تا 17 شهریور ماه همه روزه از ساعت 16 الی 22 در محل دایمی نمایشگاه هاي بین المللی تبریز
سالن آذربایجان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی براي بازدید عموم دایر است.



برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات مددجویان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا- معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد
آذربایجان شرقی بر برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات

 
مددجویان تاکید کرد. 

به گزارش خبرنگار ما از آذربایجانشرقی؛ کریم پرویزي در
حاشیه افتتاح نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی مددجویان
تحت حمایت کمیته امداد آذربایجان شرقی در گفتگو با
خبرنگاران اظهار داشت: این نمایشگاه در 60 غرفه و در

 
تنوع شغلی مختلف برپا شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی افزود: در این نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی در معرض فروش قرار گرفته

 
است تا محصولات این عززان حمایت شوند. 

 
وي تاکید کرد: کمیته امداد برنامه ریزي خاصی براي بازاریابی محصولات تولیدي مددجویان دارد. 

 
پرویزي خاطر نشان کرد: شرایط کرونایی بازار ایجاب می کند تا از تولیدات این عزیزان حمایت بیشتري شود. 

شایان ذکر است این نمایشگاه از 11 تا 17 شهریور ماه همه روزه از ساعت 16 الی 22 در محل دایمی نمایشگاه هاي بین المللی تبریز
سالن آذربایجان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی براي بازدید عموم دایر است.



فضاي مجازي بستري مناسب براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است

شماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/06/12
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

مدیرکل بنیاد کرمانشاه با اشاره به ظرفیت هاي فضاي مجازي براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، گفت: فضاي مجازي
بستري مناسب براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است.

به گزارش «ایثار» حجت الاسلام والمسلمین هادي عسگري روز سه شنبه 11 مردادماه در سفر به شهرستان سنقر کلیایی و
دیدار با غلامرضا مرتضوي فرماندار این شهرستان با هدف بررسی برنامه هاي ترویجی فرهنگ ایثار و شهادت و راهکارهاي اشتغال زا
در بین جامعه ایثارگري، گفت: فرهنگ ایثار و شهادت فرهنگ خیر خواهی، مهربانی، دگراندیشی و صمیمیت است و این فرهنگ

 
برگرفته از فرهنگ عاشورا و مکتب امام حسین (ع) است. 

وي افزود: قیام امام حسین(ع) به خاطر هدایت انسان ها و اصلاح جامعه بود و فرهنگ ایثار و شهادت در امتداد مسیر و اهداف والاي

 
سرور و سالار شهیدان حضرت ابا عبداالله الحسین (ع) است. 

مدیرکل بنیاد کرمانشاه با اشاره به ظرفیت هاي فضاي مجازي براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، گفت: فضاي مجازي بستري مناسب

 
براي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي مناسبی که در شهرستان سنقر و کلیایی وجود دارد گفت: مردم این دیار از دیرباز مردمی متدین و انقلابی
بوده که در طول دوران پیروزي انقلاب و دفاع مقدس دل بستگی خود را به نظام و کشور نشان داده اند لذا باید با تلاشی دوچندان در

 
جهت ارائه برنامه هاي ترویجی فرهنگ ایثار و شهادت در این شهرستان اقدام کنیم. 

حجت الاسلام عسگري اظهار داشت: برگزاري منظم کارگروه فرهنگ ایثار و شهادت در فرمانداري، بهره گیري از فضاي مجازي، توجه
مستمر به وضعیت گلزار مطهر شهدا، نصب تصاویر و نام گذاري معابر عمومی شهرستان به نام شهدا از جمله برنامه هایی است که در

 
این راستا می تواند راهگشا باشد. 

مرتضوي فرماندار سنقر نیز ضمن قدردانی از حضور مدیرکل بنیاد استان به معرفی مردم این دیار پرداخت و گفت: مردم سنقر بارها در
دوران مشروطیت و نیز در همراهی با گروه فداییان اسلام، تدیّن و پایبندي خود را به مبانی دینی به اثبات رسانده اند و این مهم ترین

 
ویژگی این مردم متدیّن و انقلابی است. 

وي تقدیم 420 شهید گرانقدر را دلیل دیگر بر دل بستگی این مردم به نظام و انقلاب دانست و افزود: سنقر و کلیایی داراي ظرفیت

 
مناسبی در زمینه ایثار و شهادت است. 

در این نشست نحوه واگذاري زمین به ایثارگران شهرستان سنقر و نیز ایجاد بستر لازم در خصوص اشتغال زایی و کارآفرینی ایثارگران

 
بر اساس تفاهم نامه بنیاد با وزارت صمت و تعاون مورد بررسی قرار گرفت. 

انتهاي پیام/



نقش پررنگ مشاغل خانگی در اقتصاد کشورهاي پیشرفته

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون امور اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري
کرج گفت: مشاغل خانگی به عنوان یکی از مهمترین بخش هاي
کسب و کار، نقش قابل توجهی در توسعه و ایجاد درآمد در اقتصاد
کشورهاي پیشرفته و در حال توسعه را دارا است و رویکرد اولیه

 
فعالیت ها در این کشورها توسعه مشاغل خانگی است. 

محسن زارع در گفت و گو با ایسنا، گفت: قوانین و مقررات موجود در
هر موضوعی تأثیرات مثبت و منفی به همراه دارد؛ متاسفانه در بحث

قوانین نگاه عمقی به مشاغل خانگی نشده است؛ به عنوان مثال دستگاه هایی که در بحث مشاغل خانگی در استانها فعالیت می کنند
دستگاه هایی همه گیر و فراگیر در بحث ارتباط گیري با مردم نیستند و عملا تمام دستگاه هایی که بر حسب قانون مشاغل خانگی را
توسعه و ترویج می دهند؛ به صورت جزیره اي تصمیم گیري و قانونگذاري شده است در نتیجه نتایج ملموس و قابل لمسی در بحث
مشاغل خانگی حاصل نمی شود.وي با بیان اینکه فرهنگ سازي اولین آیتم مهی است که در حمایت از توسعه مشاغل خانگی باید به
آن توجه کنیم، افزود: آموزش هدفمند و تخصصی محور بر حسب بازار کار و بازار عرضه و تقاضا که در جامعه وجود دارد در اولویت
دوم قرار دارد و همچنین در کنار اعطاي تسهیلات، حمایت از پیشران ها، توجه به بازرایابی، آموزش و توانمند سازي به ایجاد شبکه
کسب و کار باید توجه ویژه اي کنیم که اصلی ترین رکن آن بازار فروش است؛ چراکه اگر بازرار فروش و ایجاد بازار براي محصولات

 
نباشد عملا هیچگونه مشاغل خانگی نمی تواند رشد لازم را براي بحث موضوعات اقتصادي داشته باشد. 

زارع ادامه داد: موضوع بازاریابی در ایجاد شبکه کسب و کار از اهمیت ویژه اي برخوردار است. در زمینه توسعه کسب و کار خانگی ما
باید بازار عرضه و تقاضا مشخص کنیم و این خود نیاز به مطالعه و ارزیابی دارد که قطعا جهاددانشگاهی می تواند به این سمت رویکرد
داشته باشد که بر حسب بازار آموزشها و توانمندسازي مشاغل خانگی را انجام دهیم و برحسب بازار محصول به فروش برسانیم تا این
چرخه فروش وجود نداشته باشد عملا کسب و کار خانگی نمی تواند رونق و یا حتی شکل بگیرد.زارع در پاسخ به سوال اینکه
مهمترین فرصتها و ظرفیتها مشاغل خانگی در استان چیست، گفت: همه بحثها کلیشه اي هستند و ما نمی توانیم بگوییم بر فرض
صنایع دستی و یا فرش دستباف در اولویت هستند؛ بلکه با توجه به شیوع کرونا و تغییر و تحول بنیادینی که در وضعیت کنونی جامعه
رخ داده است در موضوع مشاغل خانگی باید تحقیق و بررسی میدانی داشته باشیم و بازار جهانی را ارزیابی کنیم و بعد در رابطه با

 
رشته ها و اینکه کدامیک در جامعه می تواند اولویت داشته باشد و می توانیم رونق بدهیم کار رو شروع کنیم. 

وي ادامه داد: بنابراین همه موضوعات صنایع دستی، فرش دستباف، تولیدي و فعالیتهاي فرهنگی همه الگوهاي خوبی هستند. در حال
حاضر باید نیاز جامعه و نیاز بازار بررسی شود و واقع گرایانه نسبت به آموزش کسب و کار خانگی اقدام کنیم شخصی که در خانه
کسب و کاري را آغاز می کند باید اول محصولی را تولید کند که بتواند بفروشد این گروهها که در کسب و کار خانگی فعالیت می
کنند قشر آسیب پذیر هستند و باید محصولی را تولید کنند که بتواند بفروشد. قطعا توجه به یک یا دو دسته از صنایع اشتباه است و

 
باید تحقیقات خوب میدانی صورت گیرد و بازار فروش را ببینیم و طبق آن برنامه ریزي کوتاه و بلند مدت صورت گیرد. 

زارع گفت: صنایع دستی یکی از ظرفیتها و زمینه هاي قابلیت توسعه بازار در سطح بین المللی است؛ اما در سطح منطقه هنوز قابل
مطالعه است و بنده به عنوان شخصی که در این عرصه فعالیت می کند به طور قطعی نمی توان گفت که در سطح منطقه چه



موضوعی شاخص خوبی دارد که آموزشها و کسب و کار را به آن سمت و سو ببریم بنابر این نیاز است که دستگاه هایی در خصوص
این موضوع طرح مطالعاتی داشته باشند و ظرفیتها و قابلیتهاي رشته هایی که باید آموزش مشاغل خانگی در آن شکل بگیرد به

 
دستگاه هاي مثل ما که تسهیلگر شده ایم نشان بدهند. 

وي بحث جزیره اي عمل کردن دستگاه هاي مختلف را مهمترین مشکل مشاغل خانگی در استان عنوان کرد و افزود: دستگاه هاي
اداري در بحث مشاغل خانگی چوب لاي چرخ هستند. شهرداري، استانداري و دستگاه هاي دیگر اگر واقعا قرار است که کمکی کنند

 
بدون منیت و فقط در بحث تسهیلگري اقدام کنند و بحث مدیریتش را به خود مردم واگذار کنند. 

معاون امور اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري کرج گفت: نهادهاي مردمی بهترین الگو در بحث توسعه مشاغل
خانگی هستند. زمانی که دپارتمانهاي کارآفرینی ایجاد شود و گروه هاي مردم نهاد براي بحث پیشبرد مشاغل خانگی آموزش و
توانمندسازي و بازار فروش را خود این مردم انجام بدهند. توسط مردم براي مشاغل خانگی نهادسازي شود و خود آن نهاد در بحث
تولیدات تصمیمات عاقلانه می گیرد و ما دستگاه هاي اجرایی تسهیلگر در راستاي اعطاي وام و مجوز باشیم.زارع اظهار کرد: بحث
توسعه مشاغل خانگی در هر شهر و کشوري اتفاق بیفتد، اقتصاد آن کشور پویا می شود و وقتی در یک شهر در هر خانه اي کارِ تولید
انجام شود عملا کسب و کار زیاد ایجاد می شود و شهر از لحاظ اقتصادي و اجتماعی پویا می شود بحث توسعه مشاغل خانگی در
بحث اقتصاد شهر و کشور می تواند تاثیرات زیادي بگذارد و مهترین رکن آن کاهش آسیب هاي اجتماعی در آن شهر است.وي در
پاسخ به سوال اینکه چه مشاغل خانگی مناسب فارغ التحصیلان و دانش آموختگان دانشگاه ها است عنوان کرد: متاسفانه قشر زیادي
از تحصیلکرده ها کاربردي تحصیل نکرده اند و فقط این افراد تحصیلات تئوري خود را گذرانده اند و مدرکی گرفته اند و این معضلاتی
است که در جامعه ما وجود دارد و ما با یک جامعه بیکار مدعی مواجه هستیم این قشر از افراد دکترا گرفته اند اما آچار به دست نمی
گیرند و فقط یک میز مدیریت را لایق خودشان می دانند؛ چون در دوره تحصیل بازار کار برایش توضیح داده نشده است مشاغل
خانگی تعدد رشته دارد و باید این مشاغل در رابطه با نوع فعالیت و مشاغلی که پاسخگوي این قشر هست تعریف شود که این لازمه
این است گروه مطالعاتی در این زمینه تحقیقاتی انجام بدهند و به تعداد مشخصی رشته برسند و این تعداد رشته که در آن زمینه بازار
فروش و چرخ کسب کار خانگی میچرخد را توسعه بدهیم.وي گفت: بحث بازار فروش برعهده شهرداري است؛ اما با توجه به معضلات
اجتماعی و عدم کسب و کار در شهرمان، ما اقداماتی را علاوه بر بازار فروش انجام داده ایم به عنوان نمونه فرهنگسراهایی را با عنوان
مرکز کارآفرینی اجتماعی مشاغل خانگی در بحث آموزش راه اندازي کرده ایم که کار آموزش و فرهنگ سازي در این موضوع را انجام
داده اند، که این دپارتمان توسط گروه هاي مردم نهاد صورت گرفته است. تفاهم نامه هایی با دستگاه هاي مختلف مانند سازمان فنی
و حرفه اي، کمیته امداد و جهاددانشگاهی در راستاي کارآفرینی مشاغل خانگی داشته ایم.هر آنچه در ذهن ما بوده سیاست ما
تسهیلگري است که با آموزشهاي کاربردي و ایجاد بازار کار بتوانیم تسهیلگري براي گروههاي ضعیف اجتماعی انجام بدهیم.زارع ادامه
داد: با تمام دستگاه هایی که در این راستا می توانستند کمکی کنند تعاملات خوبی داشتیم فضاهاي کار اشتراکی با استقرار شتاب
دهنده ها براي افرادي که حتی متراژ خانه این شرایط ار را فراهم نمی کند، ایجاد شده است.وي افزود: در یکی از ارکان مهم در
توسعه مشاغل خانگی شتابدهنده ها هستند یک سري با آموزش با کار آشنا می شوند و گروهی باید این پروسه تولید و زنجبره تولید
و از طرفی بازار فروش را نظارت کنند و امکانات را تامین کنند و این پیشرانها بازارهاي فروش را پیدا میکنند در حال حاضر بیشترین
بخشی که گروه شتابدهنده از آن استقبال می کنند؛ بخش تولیدي پوشاك و لباس و سنگهاي تزئینی است.زارع در پایان توصیه ها و
پیشنهاداتی را براي توسعه الگوي جدید مشاغل خانگی عنوان کرد و یادآور شد: ما باید به مشاغل خانگی واقعی نگاه کنیم و موضوع
فرهنگ سازي در ردیف اول کار مشاغل خانگی قرار گیرد و باید فرهنگ مشاغل خانگی را در جامعه توسعه بدهیم. یکی دیگر از
موضوعات عدم دخالتهاي دولتی در بحث مشاغل خانگی است، تقویت یا نهادسازي گروه هاي کارآفرینی و مردمی و مهم تر از همه

 
آموزشهاي تخصصی محور در زمینه بحث مشاغل خانگی و تخصصها برحسب بازار باشد. 

منبع ایسنا



رشد جمعیت، در گرو اقدام بین دستگاهی و صرف هزینه

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/06/12

شفاآنلاین>اجتماعی>سلامت>مساله جمعیت به عنوان
یکی از سیاست هاي کلان کشوري، در سالهاي گذشته به
یکی از مهمترین مسائل و دغدغه هاي اجتماعی، سیاسی،
اقتصادي و فرهنگی تبدیل شده، افزایش رشد جمعیت در
دهه 60 و اجراي سیاست کنترل جمعیت در دهه هاي
بعدي به علت نگرانی هاي اقتصادي و ادامه این روند در
سالهاي اخیر، شتاب گرفتن روند سالمندي و کاهش
نیروهاي مولد و جوان در سالهاي آینده به یکی از مسائل

 
مهم کشور تبدیل کرده است. 

به گزارش شفاآنلاین: آمار جمعیتی ایران بر اساس
سرشماري عمومی هر 10 سال یکبار به طور رسمی اعلام می شود. بر این اساس جمعیت ایران در سال 1335 حدود 19 میلیون نفر
بود، در سال 1345 به حدود 26 میلیون نفر رسید، در سال 1355 به حدود 34 میلیون نفر، در سال 1365 به حدود 50 میلیون نفر
رسید. در سال 1375 جمعیت ایران از 60 میلیون نفر فراتر رفت، در سال 1385 از مرز 70 میلیون نفر گذشت و بر اساس نتایج

 
آخرین سرشماري در سال 1395 جمعیت ایران به حدود 80 میلیون نفر رسید. 

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، متوسط رشد جمعیت در کشور، در دهه 35 - 45 حدود 3.13 درصد، در دهه 45 - 55 حدود 2.71،
در دهه 55 - 65 حدود 3.91 درصد بود و از این دهه رو به کاهش گذاشت به طوري که در دهه 65 - 75 رشد جمعیت به حدود

 
1.96 در دهه 75 - 85 به 1.62 درصد و رشد جمعیت در دهه 85 - 95 به حدود 1.24 درصد رسید. 

نگرانی جمعیتی از آنجا شدت گرفت که امسال براي اولین بار رشد جمعیت کشور به زیر یک و عدد 96 صدم رسید. اما شاخص مهم

 
دیگري که وضعیت جمعیت را نشان می دهد، نرخ باروري یا نرخ جایگزینی است. 

 
4 سناریوي جمعیتی در ایران 

حامد برکاتی رئیس مرکز سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت، درمان و اموزش پزشکی در این باره گفت: امسال براي اولین بار
در تاریخ ایران نرخ رشد جمعیت به زیر یک می رسد. شاخص TFR یا نرخ جایگزینی جمعیت در ایران نیز اکنون به زیر 1.7 رسیده و

 
اگر به 1.5 برسد گرفتار تله جمعیتی می شویم وضعیتی که دیگر شاخص جمعیت نمی تواند ساماندهی شود. 

نرخ جایگزینی 2.1 درصد و به معناي این است که هر زن ایرانی باید در سن باروري به طور متوسط 2.1 فرزند به دنیا بیاورد. مرکز
آمار ایران بر اساس میزان نرخ جایگزینی هاي متفاوت چهار سناریو براي آینده جمعیتی ایران پیش بینی کرده است. به طوري که اگر
نرخ جایگزینی بالاتر از نرخ جانشینی و 2.6 باشد، رشد جمعیت کشور در سال 1400 حدود 1.25 درصد خواهد بود و به تدریج تا

 
سال 1430 به حدود 79صدم کاهش می یابد. 



 
 

در صورتی که نرخ جایگزینی جمعیت در حد جانشینی (2.1) باشد، رشد جمعیت ایران در سال 1400 حدود 1.2درصد خواهد بود و
به تدریج تا سال 1430 به 44صدم درصد کاهش می یابد. اگر نرخ جایگزینی جمعیت در سال 1400 کمتر از حد جانشینی و 1.95
فرزند به ازاي هر زن در سن باروري باشد، رشد جمعیت ایران در سال 1400 حدود 1.19 درصد خواهد بود و به تدریج به 32 صدم
درصد تا سال 1430 کاهش می یابد و اگر نرخ جایگزینی به 1.5 برسد، رشد جمعیت در سال 1400 حدود 1.16درصد خواهد بود و

 
به تدریج کاهش می یابد تا در سال 1430 به منفی یک صدم درصد می رسد. 

با وجود هر یک از این سناریوهاي قابل پیش بینی جمعیت ایران همچنان روند افزایشی را خواهد داشت به طوري که بر اساس داده
هاي مرکز آمار ایران، با فرض نرخ جایگزینی 2.6 و بالاتر از سطح جانشینی جمعیت ایران در سال 1410 به 94 میلیون و 400 هزار
نفر، در سال 1420 به 103 میلیون و 500 هزار نفر و در سال 1430 به 112 میلیون و 400 هزار نفر می رسد. همچنین با فرض نرخ
جایگزینی 2.1 (سطح جانشینی جمعیت ایران در سال 1410 به 92 میلیون و 800 هزار نفر، در سال 1420 به 99 میلیون نفر و در

 
سال 1430 به 104 میلیون نفر می رسد. 

بر این اساس حتی در صورتی که نرخ جایگزینی فرزندآوري کمتر از سطح جانشینی و 1.95 باشد با رشد جمعیت کاهشی در سال
1410 جمعیت ایران به 92 میلیون و 300 هزار نفر، در سال 1420 به 97 میلیون و 500 هزار نفر و در سال 1430 به 101 میلیون و
300 هزار نفر می رسد و حتی اگر نرخ جایگزینی به وضعیت خطرناك (تله جمعیتی) 1.5 برسد باز هم رشد جمعیت تا سال 1430
ادامه خواهد داشت به طوري که جمعیت ایران در سال 1410 به 91 میلیون و 140 هزار نفر، در سال 1420 به 94 میلیون و 400

 
هزار نفر و در سال 1430 به 95 میلیون و 300 هزار نفر می رسد. 

نکته مهم در برآورد این شاخص هاي جمعیتی این است که با وجود کاهش رشد جمعیت کشور با فرض کاهش نرخ جایگزینی و
فرزندآوري زنان ایران، افزایش جمعیت تا سال 1430 ادامه پیدا می کند اما ترکیب نمودار جمعیتی ایران تغییر می کند و سهم
جمعیت سالمندان در آن افزایش می یابد و به بیان دیگر جمعیت ایران پیرتر می شود، این مساله دو نگرانی را همزمان ایجاد می کند
اول کاهش سهم جمعیت جوان و مولد و دوم مساله افزایش بیماري ها و ناتوانی هاي سالمندان که خود هزینه و بار مالی زیادي را به

 
جامعه تحمیل می کند. 

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، سن امید به زندگی ایرانیان در 40 سال گذشته از حدود 56 سال در سال 57 به حدود 76 سال در
سال 99 افزایش یافته است و این یکی از مهمترین شاخص هاي نظام سلامت است که دستاورد مهم ارتقاي سطح بهداشت، کاهش

 
بیماري هاي واگیر، واکسیناسیون هاي سراسري نوزادان، بهبود سطح رفاه و کیفیت آب آشامیدنی ایرانیان است. 

اما افزایش سن امید به زندگی به عمر بیشتر ایرانیان به معناي افزایش تعداد سالمندان در دهه هاي آتی نیز هست، امري که در کنار



کاهش رشد جمعیت و موالید می تواند دردسرهاي زیادي را براي اقتصاد و شاخص هاي اجتماعی کشور به همراه داشته باشد اما چرا

 
رشد جمعیت کشور سیر نزولی پیدا کرد و راه حل چیست؟ 

توجه به این نکته نیز مهم است که با وجود افزایش سن امید به زندگی ایران به حدود 76 سال که البته در زنان بالاتر از مردان است،
اما سن امید به زندگی سالم ایرانیان 10 تا 12 سال پایین تر است و ایرانیان به طور کلی حدود 64 سال زندگی سالم دارند و به طور
متوسط 10 سال پایانی عمر خود را به یکی از انواع بیماري ها به خصوص بیماري هاي غیر واگیر مانند مشکلات اسکلتی، دیابت،

 
بیماري هاي قلبی یا تنفسی زندگی می کنند. 

 
کاهش 25 درصدي موالید در ایران 

رئیس مرکز سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت گفته است: تعداد موالید و متولدان در کشور طی چهار سال (94 تا 98) از یک
میلیون و 570 هزار نفر به یک میلیون و 196 هزار نفر کاهش یافته است یعنی 370 هزار نفر از متولدان کشور در هر سال کم شده

 
است در واقع در سال 98 نسبت به سال 94 حدود 25 درصد کمتر تولد داشته ایم. 

او معتقد است: پنجره جمعیتی فرصتی است که نسبت جمعیتی کشور فرصت جبران و رشد جمعیت را می دهد. زمانی که هنوز دو
سوم جمعیت بین 15 تا 65 سال هستند و پیر نشده است اما اگر این نسبت کمتر شود، پنجره جمعیتی بسته می شود. هنوز 25 سال
تا بسته شدن پنجره جمعیت فرصت داریم اگر این زمان را هم از دست بدهیم به یک کشور سالمند تبدیل می شویم که باید همه
توان و ظرفیت کشور را صرف نگهداري و مراقبت از سالمندان کنیم و از روند توسعه و پیشرفت عقب می مانیم. همین الان هم توان

 
رسیدگی به سالمندان را نداریم و اگر اقدامی انجام ندهیم، 25 سال آینده ایران دچار بحران جمعیتی بزرگی می شود. 

اما براي برون رفت از این بحران چه باید کرد و چه برنامه اي وجود دارد. مهمترین سند و برنامه اي که در این زمینه تدوین و ابلاغ
شده است، سیاست هاي کلی جمعیت است که رهبر معظم انقلاب 30 اردیبهشت سال 93 بر اساس بند یک اصل 110 قانون اساسی

 
ابلاغ کردند. 

 
سیاست کلی جمعیت چه می گوید؟ 

در این ابلاغیه آمده است: با عنایت به اهمیت مقوله جمعیت در اقتدار ملّی و با توجه به پویندگی، بالندگی و جوانی جمعیت کنونی
کشور به عنوان یک فرصت و امتیاز و در جهت جبران کاهش نرخ رشد جمعیت و نرخ باروري در سال هاي گذشته، سیاست هاي کلی

 
جمعیت ابلاغ می گردد. 

با در نظر داشتن نقش ایجابی عامل جمعیت در پیشرفت کشور، لازم است برنامه ریزي هاي جامع براي رشد اقتصادي، اجتماعی و
فرهنگی کشور متناسب با سیاست هاي جمعیتی انجام گیرد. همچنین ضروري است با هماهنگی و تقسیم کار بین ارکان نظام و
دستگاه هاي ذیربط در این زمینه، اقدامات لازم با دقّت، سرعت و قوّت صورت گیرد و نتایج رصد مستمر اجراي سیاست ها گزارش

 
شود. 

این ابلاغیه 14 بند دارد که در آن مسیر کلی سیاست هاي جمعیتی کشور ترسیم شده است، در بندهاي یک و دو این ابلاغیه بر
ارتقاء پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت با افزایش نرخ باروري به بیش از سطح جانشینی و رفع موانع ازدواج، تسهیل و ترویج تشکیل
خانواده و افزایش فرزند، کاهش سن ازدواج و حمایت از زوج هاي جوان و توانمندسازي آنان در تأمین هزینه هاي زندگی و تربیت



 
نسل صالح و کارآمد تاکید شده است. 

بند سوم و چهارم سیاست هاي کلی جمعیتی بر اختصاص تسهیلات مناسب براي مادران به ویژه در دوره بارداري و شیردهی و پوشش
بیمه اي هزینه هاي زایمان و درمان ناباروري مردان و زنان و تقویت نهادها و مؤسسات حمایتی ذي ربط و تحکیم بنیان و پایداري
خانواده با اصلاح و تکمیل آموزش هاي عمومی درباره اصالت کانون خانواده و فرزند پروري و با تأکید بر آموزش مهارت هاي زندگی و
ارتباطی و ارائه خدمات مشاوره اي بر مبناي فرهنگ و ارزش هاي اسلامی - ایرانی و توسعه و تقویت نظام تأمین اجتماعی، خدمات

 
بهداشتی و درمانی و مراقبت هاي پزشکی در جهت سلامت باروري و فرزندآوري تاکید دارد. 

بندهاي پنجم تا هفتم سیاست هاي کلی جمعیت نیز بر ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی- ایرانی و مقابله با ابعاد نامطلوب
سبک زندگی غربی؛ ارتقاء امید به زندگی، تأمین سلامت و تغذیه سالم جمعیت و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، به ویژه اعتیاد،
سوانح، آلودگی هاي زیست محیطی و بیماري ها و فرهنگ سازي براي احترام و تکریم سالمندان و ایجاد شرایط لازم براي تأمین
سلامت و نگهداري آنان در خانواده و پیش بینی ساز و کار لازم براي بهره مندي از تجارب و توانمندي هاي سالمندان در عرصه هاي

 
مناسب اشاره می کند. 

توانمندسازي جمعیت در سن کار با فرهنگ سازي و اصلاح، تقویت و سازگار کردن نظامات تربیتی و آموزش هاي عمومی، کارآفرینی،
فنی ـ حرفه اي و تخصصی با نیازهاي جامعه و استعدادها و علایق آنان در جهت ایجاد اشتغال مؤثر و مولدّ و باز توزیع فضایی و
جغرافیایی جمعیت، متناسب با ظرفیت زیستی با تأکید بر تأمین آب با هدف توزیع متعادل و کاهش فشار جمعیتی موارد دیگري

 
است که در بندهاي هفتم تا نهم سیاست هاي کلی جمعیت مورد تاکید قرار گرفته است. 

در بند دهم سیاست هاي کلی جمعیت ایران به حفظ و جذب جمعیت در روستاها و مناطق مرزي و کم تراکم و ایجاد مراکز جدید
جمعیتی به ویژه در جزایر و سواحل خلیج فارس و دریاي عمان از طریق توسعه شبکه هاي زیربنایی، حمایت و تشویق سرمایه گذاري

 
و ایجاد فضاي کسب و کار با درآمد کافی اشاره شده است. 

و بالاخره مدیریت مهاجرت به داخل و خارج هماهنگ با سیاست هاي کلی جمعیت با تدوین و اجراي ساز و کارهاي مناسب؛ تشویق
ایرانیان خارج از کشور براي حضور و سرمایه گذاري و بهره گیري از ظرفیت ها و توانایی هاي آنان؛ تقویت مؤلفه هاي هویت بخش
ملی (ایرانی، اسلامی، انقلابی) و ارتقاء وفاق و همگرایی اجتماعی در پهنه سرزمینی به ویژه در میان مرزنشینان و ایرانیان خارج از
کشور و رصد مستمر سیاست هاي جمعیتی در ابعاد کمّی و کیفی با ایجاد ساز و کار مناسب و تدوین شاخص هاي بومی توسعه
انسانی و انجام پژوهش هاي جمعیتی و توسعه انسانی در بندهاي یازدهم تا چهاردهم مهمترین سند جمعیتی کشور مورد تاکید قرار

 
گرفته است. 

از مجموع این چهارده بند، دو بند سوم و چهارم، شامل تسهیلات مناسب براي مادران به ویژه در دوره بارداري و شیردهی و پوشش
بیمه اي هزینه هاي زایمان و درمان ناباروري و نیز توسعه و تقویت نظام تأمین اجتماعی، خدمات بهداشتی و درمانی و مراقبت هاي
پزشکی در جهت سلامت باروري و فرزندآوري و نیز بخشی از بند ششم مبنی بر ارتقاء امید به زندگی، تأمین سلامت و تغذیه سالم
جمعیت و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، به ویژه اعتیاد، سوانح، آلودگی هاي زیست محیطی و بیماري ها به نظام بهداشتی و

 
درمانی و بیمه اي مربوط می شود. 

دستگاههاي فرهنگی، اقتصادي و سیاسی نیز متولی بخش هاي دیگر این سند مانند ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی -
ایرانی و مقابله با ابعاد نامطلوب سبک زندگی غربی، فرهنگ سازي براي احترام و تکریم سالمندان، توانمندسازي جمعیت در سن کار،



تقویت آموزش هاي عمومی، حمایت از زوج هاي جوان و توانمندسازي آنان در تأمین هزینه هاي زندگی و مدیریت مهاجرت و جذب

 
جمعیت در روستاها هستند. 

بر این اساس، تحقق اهداف این سند ملی نیازمند تشکیل یک ستاد و گروه ملی براي همگرایی و همراهی همه دستگاههاي مسئول
حاکمیتی، دولتی و غیر دولتی و هزینه کردن براي اجراي بند بند این مصوبه است، کاري که قطعا مستلزم حمایت مالی از خانواده

 
هاست. 

 
سرمایه گذاري براي جمعیت 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت در این باره گفت: افزایش جمعیت کشور هزینه دارد اگر می خواهیم به فکر آینده
کشور باشیم باید این هزینه را به شکل سرمایه گذاري ببینیم. برآورد هزینه افزایش جمعیت وظیفه وزارت بهداشت نیست اما در طرح
تعالی جمعیت عدد 13 هزار میلیارد تومان برآورد شده بود که اعلام شد به علت هزینه بالا این طرح غیرقابل انجام است. در حالی که

 
نص صریح فرمایش مقام معظم رهبري بود که باید این طرح اجرا شود. 

برکاتی افزود: اگر به این طرح و حداقل به بخش هاي مهم آن مثل هماهنگی بین فرزندآوري و تحصیل، اشتغال بانوان و حمایت از
مسکن مناسب براي جوانان توجه می شد امروز بخشی از مشکلات جمعیتی حل شده بود. لایحه تسهیل ازدواج جوانان هم سال 83
تصویب شد اما هنوز بخش عمده مواد کلیدي آن اجرا نشده است. هیچ کس هم نمی پرسد چرا اجرا نشد. فرصت هاي اقتصادي و

 
اجرایی مناسب تري هم در سالهاي گذشته داشتیم که از دست دادیم. 

 
دغدغه مندان مسیر را گم کردند 

وي درباره علت بی توجهی به ابعاد و الزامات اقتصادي و سرمایه گذاري براي رشد جمعیت گفت: یک علت این بی توجهی این است
که دوستان و افرادي که دغدغه جمعیت داشتند، مسیر را گم کردند و به جاي اینکه دنبال اجراي مصوبات باشند، بیشتر فرصت کشور

 
را صرف این کردند که دنبال مقصر بگردیم. 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت افزود: مساله جمعیت موضوع بسیار مهمی است. متاسفانه بسیاري از دستگاههایی
که در این زمینه مسئولیت دارند به وظیفه خود عمل نکرده اند. به این ترتیب 20 سال آینده می بینیم که کشور با بحران هاي بسیار

 
جدي و شدید مواجه می شود و می گوییم. اگر براي این کار 20 سال پیش اقدام می کردیم. حالا وضعیت بهتري داشتیم. 

برکاتی درباره فرصت باقیمانده براي جبران بی توجهی هاي گذشته گفت: پنجره جمعیتی تا زمانی باز است که بیش از دو سوم یا
بیش از 66 درصد جمعیت بین 15 تا 65 سال باشند، جمعیت سالمند نیز کمتر از 15 درصد و جمعیت کودکان نیز کمتر از 10
درصد باشد. هنوز ما در این پنجره جمعیتی قرار داریم اما با روند کاهش رشد جمعیت در سال 1425 با پنج سال کمتر یا بیشتر یعنی

 
بین 1420 تا 1430 پنجره جمعیتی بسته می شود و اگر این اتفاق بیفتد دیگر فرصت جبران از دست می رود. 

وي تاکید کرد: باید تا حدود سال 1425 براي افزایش رشد جمعیت و استفاده از این فرصت اقدامات لازم را انجام دهیم. ایران بعد از
سال 1425 یا بازه زمانی بین 1420 تا 1430 پنجره جمعیتی را از دست می دهد. چه بخواهیم و چه نخواهیم در حدود سال 2050

 
میلادي حدود 30 درصد جمعیت کشور سالمند خواهد بود و کشوري سالمند می شویم. 



برکاتی گفت: کاري که از اکنون باید انجام دهیم این است که زیرساخت هایی براي زندگی سالم سالمندان ایجاد کنیم تا نسل جوان

 
بتواند به توسعه و رشد کشور بپردازد. اگر این زیرساخت ایجاد نشود دچار بحران می شویم. 

رئیس دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت افزود: اکنون 10 درصد جمعیت ایران سالمند بالاي 60 سال است. همین حالا
نمی توانیم خدمات خوبی به این جمعیت سالمند ارائه کنیم و اگر با همین روند جلو برویم جمعیت سالمند ایران در سال 1425
سنگی بر پاي توسعه کشور می شود و عملا درصدي از جمعیت که جوان است باید همه انرژي خود را براي رسیدگی به سالمندان

 
بگذارد. 

وي گفت: همه کشورها این خطر را احساس می کنند به همین علت تلاش می کنند بسته شدن پنجره جمعیتی و سالمند شدن را به
تاخیر بیندازند براي اینکه بتوانند جمعیت سالمند خود را بهتر مدیریت کنند و فرصت هاي اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی، سیاسی و
امنیتی بهتري براي خودشان بسازند به همین علت در فرصت اول پنجره جمعیتی و فرصت دوم وجود نسل جوان باقیمانده از قبل

 
براي ظرفیت سازي و ایجاد ساختار استفاده می کنند. 

برکاتی درباره شاخص نرخ جایگزینی جمعیت ایران توضیح داد: شاخص جایگزینی جمعیت در سال 94 حدود 2.11 بود. سال 95 به
2.08 رسید. سال 96 به 1.98 کاهش یافت. سال 97 این شاخص 1.88 شد و سال 98 به 1.7 رسید. یعنی هر خانم در سن باروري در
صورتی که زنده باشد به طور متوسط 1.7 فرزند به دنیا می آورد. عدد بین المللی براي اینکه جمعیت کنونی جایگزین شود، نرخ
جایگزینی 2.1 است که رشد جمعیت را به بالاي یک می رساند. این عدد البته در کشورهاي مختلف متفاوت است و در کشور ما با
توجه به میزان بالاي تصادفات و بالاتر بودن مرگ کودکان و نوجوانان به نرخ جایگزینی 2.2 نیاز داریم تا ترکیب جمعیتی فعلی حفظ

 
شود. 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت افزود: جمعیت متولد دهه 60، اکنون به سن میانسالی و به حدود 40 سالگی
رسیده اند و به زودي از سن باروري خارج می شوند. اگر سال 65 را ملاك قرار دهیم تعداد متولدان سال 70 حدود 25 درصد کمتر از
سال 65 است. سال 1360 حدود 10.5 میلیون خانم در سن باروري داشتیم و سالانه دو میلیون و 400 هزار نفر متولد می شد اما در
سال 98 تعداد زنان در سن باروري به 22 میلیون و 400 هزار نفر رسید با یک میلیون و 196 هزار تولد و باید بدانیم که جمعیت

 
مولد کشور پنج سال آینده باز هم کمتر می شود زیرا تعداد زنان بارور رو به کاهش است در حالی که تاکنون رو به افزایش بوده است. 

 
نقش فرهنگ در کاهش تمایل به ازدواج و فرزندآوري 

برکاتی درباره علت این تغییر روند جمعیتی در ایران گفت: در این زمینه عوامل فرهنگی مهمتر عوامل اقتصادي است. نهادهاي
فرهنگی نباید خود را کنار بکشند. البته زیرساختهاي رشد جمعیت مولد به عوامل اقتصادي، سیاسی و اجتماعی مثل مسکن و شغل و
درآمد بستگی دارد که رسیدگی به آن کار دولت است. همه ما در این کشور زندگی می کنیم. جوان تا زمانی که امنیت خاطر نداشته
باشد که فردا تامین خواهد بود، حتی اگر به او وام هم بدهیم تمایلی به ازدواج و فرزندآوري نخواهد داشت. اگر شغلی مطمئن داشته

 
باشد که حداقل درآمد را براي یک زندگی خانوادگی برایش فراهم کند براي ازدواج اقدام می کند. 



 
 

وي افزود: در ایران در سال 80 به نرخ جایگزینی جمعیت رسیدیم اگر آن زمان به فکر رشد جمعیت و بحث هاي فرهنگی آن می
افتادیم اکنون دچار مشکل بسته شدن پنجره جمعیتی نمی شدیم. البته حق همه مردم است که رفاه داشته باشند اما شاید با کار
فرهنگی می توانستیم کاري کنیم که توقعات از زندگی کمتر می شد و فرزندآوري بیشتر. به هر حال حاکمیت باید شرایط لازم براي

 
تامین شغل و مسکن مناسب براي سه فرزند را در اختیار مردم قرار دهد. 

برکاتی ادامه داد: البته مسائل فرهنگی دیگري هم داریم که با تهاجم فرهنگی و به صورت نرم بخشی از جوانان را به این سمت کشانده
اند که دیگر به دنبال ازدواج نیستند یا ازدواج به شکلی دیگر را می خواهند با این وجود بخش بزرگی از جامعه هنوز هم به ازدواج و

 
هم به فرزندآوري تمایل دارند اگر این کار را کمتر انجام می دهند به علت اقتضائات و ملاحظات فرهنگی و اقتصادي- اجتماعی است. 

به گفته وي، جوانان امروز اگر امید به آینده داشته باشند و بدانند که در آینده می توانند شغل پایدار داشته باشند، حتما ازدواج می
کنند و فرزندآوري خواهند داشت. بسیاري از دانشجویان اکنون به این فکر می کنند که تحصیلات خود را در مراحل عالی تمام کنند.
شغل مناسبی به دست آورند. امکانات زندگی مناسبی فراهم کنند و بعد ازدواج کنند به همین علت فرزندآوري در تحصیلکرده ها به

 
مراتب کمتر از افراد کم سواد است. 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت افزود: یک زن که تحصیلات عالی دارد از یک طرف فرصت ازدواج باب طبعش را
از دست می دهد بعد هم در سنی ازدواج می کند که امکان بیش از دو فرزند به دنیا آوردن را ندارد. مثل در 32 سالگی می خواهد

 
ازدواج کند. 

برکاتی درباره میزان بعد خانوار ایرانی و متوسط سن ازدواج گفت: بعد هر خانوار ایرانی در سال 57 حدود 5.2 بوده است، و امروز به
3.3 رسیده است. متوسط سن ازدواج دختران ایرانی به 25 سال رسیده یعنی نیمی از دختران کشورمان بعد از 25 سالگی ازدواج می
کنند. متوسط سن اولین فرزندآوري زنان ایرانی هم بالاي 29 سال است. زنی که اولین فرزند را در سن 29 سالگی به دنیا می آورد

 
فرصت زیادي براي فرزند دوم ندارد. 

وي افزود: بعد از 25 سالگی که دختران ازدواج می کنند. 4.5 سال بعد به طور متوسط اولین فرزند به دنیا می آید و 5.3 سال بعد
فرزند دوم (به طور متوسط) به دنیا می آید. یعنی به طور متوسط 10 سال پس از ازدواج دو فرزند می آورند. این وضعیت متوسط
است. ممکن است در موارد اندك یک خانواده چهار یا پنج فرزند بیاورد اما وضعیت عمومی این نیست. اگر در یک سازمان دولتی مثلا
یک همکار خانم که همسرش وضع مالی خوبی دارد چهار فرزند یا حتی سه فرزند به دنیا بیاورد همه با تعجب به او نگاه می کنند. این
نشان می دهد که نرم هاي فرهنگی در کشور تغییر کرده است و نهادهاي فرهنگی باید در این زمینه ورود کنند.البته نباید فقط



توصیه کنیم باید به گونه اي باشد که اگر به مردم می گوییم فرزند بیشتر بیاورید از آن طرف امکانات مالی لازم هم براي آنها فراهم

 
کنیم. 

 
زمان حرف زدن گذشته است 

برکاتی درباره راه پیشگیري از بحران جمعیت گفت: راه آن حمایت از خانواده، حمایت از خانواده و حمایت از خانواده است و براي این
کار باید اقدام کرد دیگر زمان حرف زدن و توصیه کردن گذشته است. باید شرایط و امکانات مناسب براي ازدواج جوانان فراهم کنیم.
باید از خانواده ها حمایت اقتصادي داشته باشیم. با این قیمت هاي مسکن واقعا تامین مسکن یک دغدغه جدي براي خانواده ها و

 
جوانانی است که می خواهند ازدواج کنند. 

وي درباره اقدامات وزارت بهداشت در حوزه جمعیت گفت: ما در وزارت بهداشت ادعا داریم که خیلی از کارهایی که باید انجام می
دادیم را انجام دادیم و حتی یکسري اقدامات جدید هم در سالهاي اخیر انجام داده ایم که به صورت برنامه عملیاتی به دانشگاههاي
علوم پزشکی و خدمات بهداشتی - درمانی ابلاغ شده است و باید دنبال کنیم که به صورت کامل اجرا شود. در حوزه فرهنگ سازي و
صحبت کردن با مردم و کارشناسان از سال 93 تاکنون بیش از چهار هزار کارگاه و همایش برگزار کرده ایم. مراکز درمان ناباروري در

 
چهار سال اخیر افزایش یافته و از 12 مرکز به 44 مرکز درمان ناباروري دولتی افزایش یافته است. 

 
پوشش رایگان درمان ناباروري 

برکاتی افزود: علاوه بر آن 40 مرکز درمان ناباوري خصوصی هم مجوز گرفته و فعالیت می کنند اما در مراکز دولتی بر اساس
دستورالعمل ابلاغی دکتر نمکی وزیر بهداشت در صورت ارجاع خانواده هاي ناباور از شبکه بهداشتی سه بار هزینه درمان و کمک

 
باروري به روش آي یو آي و آي وي اف و هزینه داروها و سونوگرافی از طرف دولت پرداخت می شود و رایگان است. 

وي درباره خدمات پیشگیري از بارداري گفت: روزگاري در گذشته چنین توصیه اي وجود داشت اما اکنون دیگر چنین توصیه و
اقدامی در شبکه بهداشتی انجام نمی شود. قبلا به خانواده ها توصیه می شد که فاصله ایمن بین دوبارداري سه تا پنج سال باشد و می
گفتیم کمتر از سه سال و بالاي پنج سال فاصله بین بارداري ها غیر ایمن است. این دستورالعمل دیگر وجود ندارد تغییر کرده است و
بر اساس دستورالعمل جدید بارداري که حدود آبان پارسال ابلاغ شد. فاصله بارداري بین 18 تا 24 ماه را به خانواده ها توصیه می

 
کنیم. 

برکاتی گفت: در واقع بعد از شیردهی به فرزند اول توصیه به فرزندآوري دوم انجام می شود البته به شرطی که مادر یکسري شرایط
تغذیه اي را رعایت کند. علاوه بر آن اقداماتی که در مسیر تحدید جمعیت و پیشگیري از بارداري در شبکه بهداشتی بوده مثل
وازکتومی، توبکتومی یا توزیع رایگان اقلام پیشگیري از بارداري همه برداشته شده است. وازکتومی که به طور کلی در سیستم دولتی
انجام نمی شود. توبکتومی فقط در موارد استثنایی که جان مادر به علت بارداري به خطر می افتد انجام می شود. ارائه اقلام بهداشتی

 
پیشگیري از بارداري نیز فقط در موارد خاص که براي سلامت مادر لازم است انجام می شود. 

وي افزود البته این خدمات به خصوص خدمات دارویی را اگر کسی بخواهد با هزینه شخصی دریافت کند، در بخش خصوصی در
دسترس هست و خانواده ها خودشان می توانند این اقلام را از داروخانه ها تهیه کنند. اما در مجموع وزارت بهداشت با اصلاح
دستورالعمل ها، توسعه خدمات باروري و آموزش عمومی بیش از آنچه معاون اول رئیس جمهوري در تابستان 93 به عنوان تقسیم کار
ملی براي افزایش جمعیت ابلاغ کرد به وظیفه خود عمل کرده است. در این تقسیم کار ملی براي پنج وزارتخانه و دو معاونت ریاست



جمهوري وظایفی تعیین شده بود. وزارت بهداشت به وظیفه خود عمل کرده است. قطعا بیرون دولت هم دستگاههاي دیگر از جمله

 
مجلس می توانند اقدامات مفصل دیگري را براي افزایش فرزندآوري انجام دهند. 

 
اصلاح قوانین براي حمایت از فرزندآوري 

برکاتی درباره مسئولیت و وظیفه دستگاههاي دیگر در حوزه جمعیت گفت: مثال بارز آن این است که اکنون بین تحصیل و اشتغال
بانوان و فرزندآوري آنان تناقض به وجود آمده است. بسیاري از خانم ها علاقه دارند هم درس بخوانند و هم اشتغال داشته باشند. یکی
از وظایف حاکمیت که قطعا وظیفه وزارت بهداشت نیست و مجلس و قوه قضاییه می توانند کمک کنند این است که بین تحصیل،
اشتغال و فرزندآوري بانوان تناقض نباشد. این امر قانون می خواهد که طول دوره تحصیل و فعالیت شغلی را به نحوي هماهنگ کنیم

 
که زنان در سن باروري مناسب بتوانند فرزند به دنیا بیاورند. 

وي افزود: در شرایط کنونی زنان زمان مناسب باروري را از دست می دهند. با شرایط کنونی و طول دوره تحصیل و وضعیت اشتغال
چه در بخش دولتی و چه خصوصی؛ زنان، زمان طلایی فرزندآوري را از دست می دهند و اگر حاکمیت این هماهنگی را فراهم نکند
بخش مهمی از خانواده ها فرصت فرزندآوري را از دست می دهند البته حدود 20 درصد بانوان شاغل هستند. اما اگر این گیرها و

 
تناقض ها بر طرف نشود به زودي سن اولین فرزندآوري در کشور به بالاي 30 سال می رسد. 

 
شفاآنلاین را در اینستاگرام هم دنبال کنید 

ایرنا



جزئیات طرح برق امید؛ برق مصرفی کدام مشترکان رایگان می شود؟

منبع: ملیتشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و سخنگوي صنعت برق گفت: جامعه هدف طرح برق امید همه مشترکان خانگی
هستند.

به گزارش ملیت به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، مصطفی رجبی مشهدي معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و

 
سخنگوي صنعت برق در گفت وگو با برنامه اي رادیویی گفت: همه مشترکان خانگی در جامعه هدف طرح برق امید قرار می گیرند. 

او ادامه داد: 29 میلیون مشترك خانگی در کشور وجود دارند که حدود 30 درصد از آن ها براساس اطلاعات ثبت شده در سال هاي
97 و 98، مشمول این طرح خواهند شد (5 میلیون و 500 هزار مشترك) و ضمن آنکه سایر مشترکان نیز می توانند با کاهش مصرف

 
خود مشمول تخفیف هاي صد درصدي بهاي برق شوند. 

رجبی مشهدي افزود: در ماه هاي گرم براي مناطق عادي 100 کیلووات و براي ماه هاي غیر گرم الگوي مصرف 80 کیلووات ساعت

 
خواهد بود و براي مناطق گرم هم الگوي مصرف 400 کیلووات ساعت خواهد بود. 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و سخنگوي صنعت برق گفت: با توجه به اینکه این طرح از امسال اجرا خواهد شد، انتظار
داریم با اطلاع رسانی هاي گسترده، مشترکان بیشتري به این جرگه بپیوندند چرا که ظرفیت هاي خوبی براي مصرف بهینه در بخش

 
خانگی وجود دارد. 

او بیان کرد: هدف این طرح کاهش رفاه خانوار نیست بلکه در نظر دارد با آموزش و آگاه سازي، رفتار مصرفی مشترکان را اصلاح کند

 
به طور مثال دقت مشترکان را در نحوه استفاده از وسایل برقی و همین طور خرید وسایل برقی افزایش دهد. 

رجبی مشهدي اضافه کرد: اگر بتوانیم مصرف برق در بخش خانگی را بهینه کنیم و آن را در حد استاندارد ها کاهش دهیم، می توان

 
برق کاهش یافته در این بخش را به بخش هاي مولد تزریق کرد و باعث رونق اقتصادي بیشتر و ایجاد اشتغال شد. 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و سخنگوي صنعت برق اضافه کرد: براي تمامی مشترکان و به ویژه مشترکان پرمصرف
امکان خرید و نصب پنل هاي خورشیدي کوچک با تسهیلات مناسب فراهم می شود تا خریداران هزینه آن را به صورت اقساط

 
بپردازند. 

او افزود: هزینه این پنل ها که قابل نصب بر روي کولر هاي آبی هستند و ظرفیت تولید آن ها 400 تا 500 وات برق است، در حدود 5
میلیون تومان است که به زودي در خصوص نحوه بهره گیري از این امکان، اطلاع رسانی خواهد شد.



گزارش وزارت آموزش و پرورش درخصوص «آغاز سال تحصیلی جدید و

بازگشایی مدارس»

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/06/12

در جلسه هیأت دولت که روز چهارشنبه به ریاست حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوري برگزار شد،
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از رعایت تق...

در جلسه هیأت دولت که روز چهارشنبه به ریاست حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی رئیس جمهوري برگزار شد، وزارت
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از رعایت تقریبی 80 درصدي پروتکل هاي بهداشتی در برگزاري مجالس عزاي حسینی در کشور
خبر داد و رئیس جمهور از همکاري و همراهی رهبر معظم انقلاب اسلامی، مراجع تقلید، وعاظ و مداحان و مردم مؤمن و متدین در

 
برگزاري مراسم سوگواري تقدیر و تشکر کرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر روحانی در این جلسه همچنین بر لزوم تعامل قوا و عدم تداخل آنها در حیطه هاي یکدیگر

 
با هدف افزایش کارآیی و بهره وري تأکید کرد. 

 
اختصاص اعتبار براي پیشگیري از حوادث غیرمترقبه در استان لرستان 

هیأت وزیران با اختصاص مبلغ چهارصد میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی هاي سرمایه اي به منظور اجراي اقدامات پیشگیرانه براي
تأمین آب شرب، کشاورزي و کنترل سیلاب منطقه از طریق سد مروك استان لرستان و لزوم تکمیل سد مخزنی مروك در این استان

 
موافقت کرد. 

همچنین وزارت نیرو موظف شد ضمن نظارت فنی و اجرایی بر روند انجام عملیات مذکور، گزارش عملکرد اعتبارات فوق را هر سه ماه

 
به سازمان هاي برنامه و بودجه کشور و مدیریت بحران کشور ارسال نماید. 

 
موافقت دولت با تغییر دستگاه اجرایی تعدادي از طرح هاي تملک دارایی سرمایه اي 

با تصویب دولت، دستگاه اجرایی طرح هاي «ساختمان سد کهیر» و «ساختمان سد کهیر شبکه آبیاري و زهکشی - وامی»، از شرکت
آب منطقه اي سیستان و بلوچستان و نیز طرح «مطالعه انتقال آب شرب به استان هاي تهران، البرز و قزوین» از شرکت مادرتخصصی

 
مدیریت منابع آب ایران، به شرکت سهامی توسعه منابع آب و نیروي ایران تغییر یافت. 

 
اصلاح آیین نامه اجرایی پرداخت کمک معیشت ماهانه به جانبازان و آزادگان غیرحالت اشتغال معسر فاقد درآمد 

هیأت وزیران به منظور تأمین نظر هیأت بررسی و تطبیق مصوبات دولت، با اصلاح آیین نامه اجرایی بند (ب) تبصره (17) ماده واحده
قانون بودجه سال 1399 کل کشور درخصوص پرداخت کمک معیشت ماهانه به جانبازان و آزادگان غیرحالت اشتغال معسر فاقد

 
درآمد موافقت کرد. 



به موجب اصلاحیه فوق، جانبازان و آزادگان غیرحالت اشتغال معسر فاقد درآمد که براساس قوانین نیروهاي مسلح، حقوق وظیفه

 
دریافت نمی کنند، تا زمانی که فاقد شغل و درآمد باشند، مشمول آیین نامه مذکور هستند. 

 
گزارش وزارت آموزش و پرورش درخصوص «آغاز سال تحصیلی جدید و بازگشایی مدارس» 

در ادامه جلسه، وزارت آموزش و پرورش گزارشی از وضعیت و اقدامات صورت گرفته براي آغاز سال تحصیلی جدید و بازگشایی

 
مدارس، به هیأت وزیران ارایه داد. 

 
تغییر سرمایه گذار در قرارداد مشارکت براي اجراي پروژه راه آهن شلمچه - بصره 

هیأت وزیران در راستاي تسریع در آغاز عملیات اجرایی فرآیند تأمین مالی پروژه راه آهن شلمچه - بصره، با تغییر سرمایه گذار براي

 
قرارداد مشارکت در اجراي پروژه راه آهن شلمچه - بصره موافقت کرد. 

بر این اساس، شرکت ارزش آفرینان فدك به عنوان سرمایه گذار و تأمین کننده مالی صد درصدي اجراي پروژه مذکور تعیین شد.



برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات مددجویان

منبع: آرمان تبریزشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/06/12

آرمان تبریز-معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی بر برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات مددجویان تاکید
کرد.  به گزارش خبرنگار ما از آذربایجانشرقی؛ کریم پرویزي در حاشیه افتتاح نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی مددجویان تحت

حمایت کمیته امداد آذربایجان شرقی در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: ...

آرمان تبریز-معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد
آذربایجان شرقی بر برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات

 
مددجویان تاکید کرد. 

آرمان تبریز-معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد
آذربایجان شرقی بر برنامه ریزي براي بازاریابی تولیدات

 
مددجویان تاکید کرد. 

 به گزارش خبرنگار ما از آذربایجانشرقی؛ کریم پرویزي در
حاشیه افتتاح نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی مددجویان

تحت حمایت کمیته امداد آذربایجان شرقی در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: این نمایشگاه در 60 غرفه و در تنوع شغلی مختلف

 
برپا شده است. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی افزود: در این نمایشگاه تولیدات خوداشتغالی در معرض فروش قرار گرفته

 
است تا محصولات این عززان حمایت شوند. 

 
وي تاکید کرد: کمیته امداد برنامه ریزي خاصی براي بازاریابی محصولات تولیدي مددجویان دارد. 

 
پرویزي خاطر نشان کرد: شرایط کرونایی بازار ایجاب می کند تا از تولیدات این عزیزان حمایت بیشتري شود. 

شایان ذکر است این نمایشگاه از 11 تا 17 شهریور ماه همه روزه از ساعت 16 الی 22 در محل دایمی نمایشگاه هاي بین المللی تبریز
سالن آذربایجان با رعایت پروتکل هاي بهداشتی براي بازدید عموم دایر است.



تالاب هاي مازندران زیر تیغ خشکسالی

منبع: فراروشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/06/12

تابستان که فرا می رسد مصائب تالاب هاي مازندران نیز خود را نشان می دهد، از یک سو تحت شدیدترین استفاده از سوي
کشاورزان به منظور تامین آب مورد نیاز اراضی شان قرار می گیرند و به نوعی زیرتیغ خشکسالی می روند و از سویی دیگر، ورود
فاضلاب به این تالاب ها در کنار گرماي هوا، آلودگی ها را افزایش می دهد، مثلا وجود حشرات موذي مانند پشه ها، سوسک ها و

 
جانوران ناقل بیماري مانند موش ها این تالاب ها را تهدید می کند. 

به گزارش ایسنا، به گفته کارشناسان، 24 تالاب ثبت شده مازندران، یکی از مزیت هاي استان مازندران محسوب می شود که می توان

 
به منظور توسعه مباحث اقتصادي چندمنظوره از آن استفاده کرد، تالاب هایی که به نظر می رسد کمتر به آن توجه شده است. 

بسیاري از کارشناسان معتقدند اگر موهبت هاي طبیعی همانند کوه، جنگل و دریا را از مازندران حذف کنیم، این استان برنامه
مناسبی براي رونق صنعت گردشگري ندارد، در واقع این نعمت ها است که موجب شده تا این استان جز استان هاي گردشگرپذیر
محسوب شود، حال این موضوع را به نگهداري و استفاده مناسب از تالاب ها تعمیم می دهند، متخصصان امر، می گویند تالاب ها در

 
مازندران همچنان به شیوه سنتی اداره می شوند و در واقع به آن ها توجهی نمی شود. 

نکته مهم اینجا است که نقش تالاب ها، فقط گردشگري نیست، مثلا تالاب ها نقش تصفیه آلاینده هاي صنعتی را در شهر ایفا می
کنند و از این رو حائز اهمیت هستند. بسیاري از کارشناسان به این نکته اشاره می کنند که، شناخت مناسبی از کارکرد تالاب در
سطح جامعه محلی نداریم و این شناخت در جامعه مدرن باید به صورت تعاملی از طریق کتب درسی، آموزش هاي دیداري و وسایل

 
ارتباط جمعی منتقل شود که تاکنون این شناخت به طور کامل صورت نگرفته است. 

به گفته کارشناسان ارشد مهندسی محیط زیست، تالاب ها داراي 3 ارزش اکولوژیکی، اقتصادي و اجتماعی و ارزش هاي فرهنگی
هستند، ارزش اکولوژیک شامل زیست گاهی، بانک ژن، پالایش محیط زیست، مولد آبزیان و جلوگیري از تخریب سواحل است. بحث
اشتغال، منابع تامین آب، بحث درمانی، اکوتوریسم و کاهش مهاجرت به خاطر معیشت از ارزش هاي اقتصادي فرهنگی بوده و آموزش
هاي زیست محیطی، سلامت، آرامش روحی، میراث فرهنگی، عکاسی و فیلمبرداري از ارزش هاي فرهنگی تالاب ها محسوب می
شوند، همچنین ذخیره آب آشامیدنی، کاهش سیل، تصفیه فاضلاب و بهبود کیفیت آبی و توانمندي سازي مردم در کسب و کارمثل

 
پرورش ماهیان در تالاب از ارزش ها و نقش تالاب ها است. 

به عنوان مثال، یکی از تالاب هاي بسیار مهم این استان، تالاب لپو در بهشهر است که با شروع فصل کشاورزي و کشت دوم برنج،

 
همواره دچار خشکسالی می شود که به گفته منابع محلی، علت آن استفاده از موتور هاي انتقال آب از اعماق زمین است. 

لپو یکی از تالاب هاي مهم مازندران محسوب می شود که در منطقه زاغمرز مازندران با وسعتی بیش از 600 هکتار اکنون به واسطه

 
خشکسالی هاي پی در پی و برداشت بی رویه آب براي کشت برنج در حال خشک شدن است. 



تالاب لپو در بخش مرکزي شهرستان بهشهر واقع در شرق مازندران قرار دارد و بر اساس گزارش هاي رسمی اداره کل حفاظت محیط
زیست مازندران به همراه تالاب میانکاله به عنوان تالابی بین المللی در کنوانسیون رامسر ثبت شد، تاکنون بیش از 60 گونه پرنده
حمایت شده که 8 گونه آن ها در معرض خطر اعلام شدند در این تالاب بین المللی شناسایی شده که در کنار زیست بیش از 130
گونه پرنده غیر حمایت شده کنار آبزي و آبزي مهاجر، بومی و عبوري در این تالاب آن را به یکی از مهم ترین زیستگاه هاي پرندگان

 
تبدیل کرده است. 

شغل اصلی مردم روستا هایی که از لپو سیرآب می شوند، کشاورزي و دامداري است و تمامی این روستا ها از آب آبریز هاي منتهی به
تالاب استفاده می کنند، تالاب لپو منبع تامین آب بیش از 2 هزار هکتار اراضی کشاورزي و هزاران اصله درخت دست کاشت حاشیه
است. دامداران از پوشش گیاهی پیرامون تالاب ها به طور فصلی و دائم استفاده می کنند و صید و شکار دیگر فعالیت در ارتباط با

 
تالاب است. 

اما چندین سال است که لپو با مشکل خشکسالی روبرو شده و هر سال به ویژه در تابستان آبی که در آن جریان می یابد کمتر می
شود. بسیاري از کارشناسان دلیل خشکی تالاب لپو در اواسط تابستان را افزایش بهره برداري در بالادست و کاهش بارندگی می دانند،
آن ها معتقدند اگرچه به صورت کلی بخش عمده نیاز آبی کشور به مصرف امور مربوط به کشاورزي اختصاص دارد، اما کشاورزان فعال
در عرصه کشت و زرع نباتات و سایر محصولات، باید با استفاده از روش هاي نوین آبیاري به سمت ارتقاي بهره وري در مصرف آب

 
حرکت کنند. 

این در حالی است که کارشناسان معتقد هستند وجود گستره آبی در تالاب، باعث تعدیل درجه حرارت، افزایش رطوبت نسبی و نیز
پالایش و تصفیه هوا در نواحی مجاور می شود. تغییرات بسیار جزئی درجه حرارت شبانه روزي از خصوصیات این مناطق به شمار می

 
رود و دلیل آن، گرماي ویژه زیاد آب است. 

جلوگیري از فرسایش خاك، تغذیه آب هاي زیرزمینی، نفوذ آب تالاب به زیرزمین، حضور پرندگان، تفرج و توریسم، مهار سیلاب ها و

 
غیره، از دیگر آثار و اهمیت مهم تالاب ها هستند. 

یکی از مهم ترین مشکلاتی که تالاب ها در مازندران با آن رو به رو هستند، ورود فاضلاب ها و پساب ها به درون آن ها است، مثلا
تالاب نیلوفرآبی در بابل، از جنوب شهر تغذیه می شده و متأسفانه به دلیل این آناتومی، از همان سمت آلاینده ها به مرور وارد آن می

 
شود و آن را تهدید می کند. 

از سویی، براي تالاب ها 150 متر خط بستر و حریم تعریف شده است؛ یعنی باید در فاصله 150 متري تالاب ها هیچ گونه ساخت
وسازي انجام نشود در حالی که در کنار همین تالاب نیلوفر آبی ساختمان سازي رونق دارد و متأسفانه به این نکته اصلاً توجه نشده

 
است. 

نکته مهم اینجا است که ورود فاضلاب به تالاب ها، موجب آلودگی شدید آن ها می شود، به عنوان مثال، آب آلوده، وجود حشرات
موذي مانند پشه ها، سوسک ها و جانوران ناقل بیماري مانند موش ها هستند که این تالاب ها را تهدید می کند. در واقع، ورود پساب

هاي خانگی به رودخانه ها، افزایش ابتلاء به بیماري سرطان و مشکلات عفونی را در پی خواهد داشت.



روحانی: عزاداري امسال استثنایی و به یادماندنی بود/ عزاداري ها بهانه اي

به دشمنان نداد/ سامانه شاد باید رایگان باشد

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس جمهور گفت: عزاداران در استفاده از ماسک، فاصله گذاري و دستورالعمل ها به خوبی عمل کردند و حتی در نذورات
هم غالباً به صورت مواد خشک به مردم داده شد و عزاداري شکوهمند به یادماندنی در تاریخ ایران ثبت شد.

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از خبرگزاري تسنیم، حجت الاسلام
حسن روحانی رئیس جمهور در جلسه امروز هیئت دولت طی سخنانی
اظهار داشت: «احبّ االلهّ من احبّ حسیناً»، خداوند دوستار کسی است
که حسین(ع) را دوست می دارد؛ از مردم عزیزمان براي برپایی محرم
امسال که با ایثار، فداکاري و حضور فعال و توأم با حکمت و درایت
انجام گرفت، تشکر می کنیم. مردم ما سلامت، دیانت، عقلانیت و

 
درایت را کنار هم قرار دادند. 

وي افزود: عزاداري امسال شکوه خاص و ویژه اي داشت و از جهاتی استثنایی بود، علی رغم اینکه مردم به دلیل مراقبت ها نسبت به
پروتکل هاي بهداشتی، به طور طبیعی محدودیت هایی داشتند ولی عزاداري ها از ابتکارات بسیار خوبی بهره مند شد. عزاداري ها در
مجالس انجام می گرفت و به کمک فضاي مجازي براي اقوام و دوستان در سایر شهرها و حتی خارج از کشور مستقیم پخش می شد و

 
مردم در این عزاداري سهیم و شریک بودند. 

رئیس جمهور بیان کرد: رسم عزاداري در خانه ها که مقداري در سال هاي قبل کمرنگ شده بود، امسال پررنگ بود و بسیاري از مردم
در خانه هاي خود عزاداري کردند و در اغلب مجالس در سراسر کشور، طبق آمار وزراي بهداشت و کشور حداقل 80 درصد مجالس و
محافل در کشور پروتکل هاي بهداشتی را به خوبی رعایت کردند. عزاداران در استفاده از ماسک، فاصله گذاري و دستورالعمل ها به
خوبی عمل کردند و حتی نذورات هم غالباً به صورت مواد خشک به مردم داده شد و عزاداري شکوهمند به یادماندنی در تاریخ ایران

 
ثبت شد. 

روحانی ادامه داد: از مقام معظم رهبري، مراجع عظام، حوزه ها، علما و مبلغان تشکر می کنم که با بیانات و عمل خود راه و مسیر
عزاداريِ باحکمتِ امسال را نشان داده ترویج کردند، هم چنین از ناظرین، بانیان و از همه گویندگان مذهبی، وعاظ، سخنرانان و

 
مداحان پرشور که با ابتکار جدید مداحی خود را گاهی به کوچه و خیابان ها آوردند، تشکر می کنم. 

وي تأکید کرد: عزاداري بهانه اي به دست دشمنان نداده و با همه اصول مذهبی، دینی، اخلاقی و بهداشتی به خوبی انجام گرفته
است، هم چنین از صدا و سیما تشکر می کنم که تلاش خوبی در این زمینه انجام دادند تا مجالس منعکس شود و عزاداري را به
دیدگان و دل هاي مردم منتقل کردند و هم چنین از دست اندرکاران فضاي مجازي و وزارت ارتباطات و همه فعالان این عرصه تشکر

 
می کنم که کوشیدند مردم بتوانند از وسایل مختلف در عزاي امام حسین(ع) سهیم باشند. 



رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در پیشگاه پروردگار دعا می کنم که خداوند عزاداري امسال را با همه ویژگی ها و زحمات آن مقبول

 
درگاه خود قرار دهد و ذخیره اي براي دنیا، تحول، استقلال، بازسازي فرهنگ دینی و آخرت ما قرار بدهد. 

روحانی هم چنین در ادامه این جلسه با اشاره به آغاز سال تحصیلی گفت: امسال هیچ دانش آموز ایرانی نباید از آموزش و تحصیل
محروم بماند، علاوه بر حضور صداوسیما براي آموزشْ فضاي مجازي هم در این زمینه فعال خواهد بود. مدارس مختلف از نرم افزارهاي

 
مختلف براي دانش آموزان استفاده کردند و در مدارس دولتی وزارت آموزش و پرورش سامانه و شبکه شاد را در نظر گرفتند. 

وي اضافه کرد: مردم براي این شبکه متحمل بار مالی می شدند و به همین دلیل امروز من به رئیس سازمان برنامه و بودجه دستور
دادم که سامانه شاد باید براي تمامی دانش آموزان مدارس دولتی رایگان باشد و نباید خانواده اي که تمکن مالی بالایی ندارند هزینه

 
اي در این زمینه پرداخت کنند و آموزش به معناي واقعی براي آنها رایگان باشد. 

رئیس جمهور هم چنین با یادآوري اینکه "ما از لحاظ سیاسی و اقتصادي در شرایط خاصی قرار داریم"، تصریح کرد: آمریکایی ها از
نظر اقتصادي از اوایل سال 97 با فشار اقتصادي قصد داشتند دولت و مردم ایران را در برابر فشارهاي اقتصادي تسلیم کنند که موفق
نبودند. البته بار سنگینی بر دوش مردم و مسئولان مدیریتی تحمیل شد ولی یک معجزه تاریخی اتفاق افتاد و هیچ کشوري تصور نمی

 
کرد که سه سال تحریم هاي حداکثري به ما اعمال شود و مردم و مسئولان مقاومت کنند و خم به ابرو نیاورند. 

روحانی ابراز کرد: آمریکایی ها اخیراً در طرحی خیلی تبلیغ کردند ــ چون یکی از مواد و قطعنامه 2231 این است که در اواخر
مهرماه تحریم هاي تسلیحاتی لغو می شود، به همین دلیل قطعنامه اي را براي ممانعت از لغو این تحریم ها ارائه کردند که با 13 رأي
مخالف مواجه شد که من به یاد ندارم که در تاریخ، آمریکا در شوراي امنیت چنین شکست مفتضحانه اي خورده باشد بعد از آن ــ
براي حفظ وجهه و آبروي خود آمدند و گفتند "ما می خواهیم از سازوکار موجود در برجام استفاده کنیم" ولی هر کودکی می فهمد

 
که کشوري که از یک توافقنامه خارج شده است نمی تواند از مفاد آن استفاده کند. 

وي ادامه داد: کشورهاي 1+4 دیروز به صراحت اعلام کرده اند که "آمریکا به دلیل خروج از برجام حق استفاده از مفاد آن را ندارد."،
البته آمریکا نه تنها از برجام خارج شده بلکه کشورهاي عضو این توافقنامه را نیز در اجراي تعهدات خود تحت فشار و تهدید قرار داده

 
است. 

رئیس جمهور اظهار داشت: یک فرد و یک کشور این چنینی حالا عنوان می کند که "درست است که من این خانه را ویران و نابود
کرده ام و هر کاري که خواسته ام به خلاف مقررات انجام داده ام ولی گوشه خانه به عنوان مثال یک جعبه خرمایی بوده است و می
خواهم بروم و آن را بردارم و بخورم"؛ لذا آمریکا کاري عبث و کودکانه را آغاز کرد. من یکی دو روز قبل تلفنی با رئیس شوراي امنیت
صحبت کردم و رئیس شوراي امنیت کاملاً نظر ما را قبول داشت و عنوان کرد "ما هم قبول داریم که آمریکا حق استفاده از چنین
فرصتی ندارد و فرصت خودش را از دست داده و از این قطعنامه و از این توافق به طور کامل خارج شده است". بحمداالله امروز هم در

 
شوراي امنیت می بینیم که اتفاق نظر وجود دارد و این یک پیروزي بزرگ دیگر براي ایران خواهد بود. 

روحانی خاطرنشان کرد: به نظر من این در تاریخ کم سابقه بوده است که کشوري از لحاظ سیاسی و حقوقی در مجامع بین المللی با

 
آمریکا درگیر شود و بتواند چندین بار آمریکا را شکست دهد و ان شاءاالله آمریکا در این مرحله هم شکست خورده است. 

 وي بیان کرد: آمریکا قطعاً جز تبلیغات و سروصدا و این که بگوید "(چندم شهریور) تحریم ها را برمی گردانیم" توفیقی به دست
نخواهد آورد و از این حرف هاي بی محتوا و بی اساسی است که آمریکا به طور کلی خودش این حق را از خودش سلب کرده، براي



اینکه 2 سال و نیم گذشته به طور کامل از این توافق خارج شده است. مردم عزیز ما مطمئن باشند که دولت از همه توان و قدرت
خود استفاده خواهد کرد؛ به ویژه وزارت امور خارجه، همه مقامات وزارت خارجه و سفراي ما از امکانات خودشان استفاده می کنند و

 
آمریکا در این مرحله هم موفقیتی به دست نخواهد آورد. 

رئیس جمهور یادآور شد: آمریکا به دنبال این بود که ما را از لحاظ اقتصادي شکست بدهد و کاري کند که ما را در برابر حرف هاي
ناروایش تسلیم کند. امروز بحمداالله می بینیم از آغاز امسال علی رغم کرونا و این که تقریباً دو ماه روابط ما با خارج، ارتباطات
اقتصادي، حمل ونقل، صادرات و واردات کالا با مشکلات زیادي توأم بوده، بانک مرکزي تا امروز 14.5 میلیارد دلار براي کالاهاي
اساسی و کالاهاي ضروري پرداخت کرده است و این یعنی ما در روند و روال خوبی قرار داریم. بسیاري از کشورها در طول این چهار
ــ پنج ماه و در طول مدت کرونا از لحاظ اقتصادي دچار رشد منفی اقتصادي حدود 9 الی 13 درصدي شدند و اقتصادشان کوچک
شده اما جمهوري اسلامی علی رغم همه فشارها و تحریم در دوره کرونا در این چند ماه، در سه ماهه اول امسال، اقتصاد ما فقط 1.7
درصد کوچک شده است و در کشورهاي دیگر حدود 13 و 14 درصد این اتفاق رخ داده است و نشان می دهد که همه در تولید تلاش

 
می کنند. 

روحانی تصریح کرد: ما در این ماه ها هم در صنعت، هم در کشاورزي هم در بخشی از خدمات شاهد رشد هستیم و اگر این روند به
همین خوبی ادامه پیدا کند، شاید ما تا پایان سال بتوانیم به رشد مثبت غیرنفتی برسیم و شرایط ما شرایطی است که می تواند این
امید را به ما بدهد. صحبت هایی در برخی از رسانه ها می شود که در کشور ما از لحاظ رشد نقدینگی شرایط خیلی بد است و شرایط
انفجار است؛ من می خواهم این آمار بانک مرکزي را به مردم بگویم که نسبت رشد نقدینگی ما در پنج ماهه اول امسال نسبت به آخر
پارسال معادل 2.9 درصد بوده یعنی آن نقدینگی که همه از آن وحشت دارند و خطرناك است نقدینگی بر اساس رشد پایه پولی است
و رشد پایه پولی ما کمتر از 3 درصد بوده که نشان می دهد مسیر حرکت اقتصادي ما مسیر صحیح و درست است. امروز وزیر رفاه به

 
من اطلاع داد که مرحله جدید برنامه این وزارتخانه براي اشتغال روستایی از اول ماه مرداد شروع شده است. 

وي افزود: در دولت یازدهم و دوازدهم براي روستاها در زمینه تأمین آب سالم پایدار، برق، گاز، راه روستایی، بهداشت و درمان، آموزش
و پرورش و ارتباط فضاي مجازي و مخصوصاً از لحاظ اشتغال کارهاي بسیار بزرگی انجام گرفته است. سهم اشتغال روستایی در سبد
اشتغال کشور از 3 به 25 درصد رسیده است. در اشتغال روستایی منابعی با نرخ 4 و 6 درصد در اختیار آن ها می گذاریم و براي

 
سرمایه در گردش هم حدود 10 درصد در اختیار قرار خواهیم داد. 

رئیس جمهور تأکید کرد: از همه اعضاي دولت، وزرا، استانداران و مسئولین می خواهم که در شرایط امروز باید تلاش بیشتري کنیم و
باید در اشتغال، صنعت و کشاورزي قدم هاي خوبی برداشته شود، همان طور که گام هاي خوبی برداشته شده است. در مکانیزه کردن
کشاورزي کار مهمی در این 7 سال صورت گرفته است و باید ادامه یابد، در زمینه معادن و صنعت هم گام هاي خوبی برداشته شده

 
است و امیدوارم کنار مردم بتوانیم این حرکت را ادامه دهیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اگر قواي دیگر به ما کمک کنند سرعت این حرکت بیشتر می شود و ما طرح هایی داشتیم و توقع
داشتیم که این طرح ها با همکاري آنها سرعت بگیرد ولی ما دنبال راه هاي دیگر هستیم و کشور، دولت و نظام ما در برابر فشارها سر
خم نخواهد کرد و تلاش می کنیم در زمینه اشتغال و معیشت مردم شرایط بهتري داشته باشیم. قواي دیگر بدانند که دولت در یازده

 
ماهِ پایانیِ کار خود است و فشار کاري دولت بیش از همیشه است و وزرا به طور مداوم دنبال این هستند که طرح ها را تکمیل کنند. 

روحانی گفت: در هفته جاري جلسه اي براي روابط نزدیک تر با کشورهاي همسایه گذاشتیم و روابط ما با بسیاري از همسایگان، البته
به جز یکی ــ دو کشور، نزدیک تر شده است و تصمیماتی گرفتیم که ارتباط خود با کشورهاي همسایه و دوست را نزدیک تر کنیم.



تعامل به معناي قدرتمند بودن است، امیدواریم در تعامل با دنیا بتوانیم سهم خود را در اقتصاد جهانی حفظ کنیم. دنیاي امروز دنیاي
یک پارچه است و کشوري نمی تواند خود را جدا کند و ما می خواهیم صادرات و واردات انجام دهیم و همه جهان این طور است که
در بازار عمومی است و یک بازار جهانی داریم؛ اگر سهم خود را در بازار جهانی نداشته باشیم ضرر کرده ایم. اساس تعامل سازنده بر
این است که سهم خود را در بازار قدرت و روابط بین المللی داشته باشیم که سهم خود را خواهیم داشت، همان طور که در این هفت

 
سال تلاش کرده ایم و هم چنان هم ادامه خواهیم داد. 

وي در پایان ابراز کرد: از وزارت بهداشت تشکر می کنم که علی رغم تلاش هایی که انجام می دهند، تلاش جدیدي را شروع کردند
که سیستم درمان از راه دور را داشته باشیم و مردم با این سیستم فضاي مجازي می توانند راحت تر مشورت ها، نسخه هاي طبی و
دستورالعمل ها را بگیرند و رفاه و تحول جدیدي در دولت و سلامت الکترونیک شاهد خواهیم بود. این طرح در دو ــ سه استان به

 
عنوان نمونه اجرا می شود و بعد از مدتی به همه استان ها تعمیم داده می شود. 

انتهاي پیام/



افتتاح دو طرح اشتغال روستایی استان البرز با حمایت صندوق کارآفرینی امید

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/06/12

پیام سپاهان - دو پروژه اشتغال روستایی در شهرستان هاي فردیس و نظرآباد با تسهیلاتی به ارزش حدودي 10 میلیارد ریال
توسط صندوق کارآفرینی امید در استان البرز افتتاح شد.

پیام سپاهان - دو پروژه اشتغال روستایی در شهرستان
هاي فردیس و نظرآباد با تسهیلاتی به ارزش حدودي 10
میلیارد ریال توسط صندوق کارآفرینی امید در استان البرز

 
افتتاح شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون ،کارورفاه اجتماعی
استان البرز، پرویز ایلدرمی مدیر صندوق کارآفرینی امید
البرز در آیین این افتتاح که به صورت ویدئو کنفرانس با
حضور اصغر نوراله زاده، مدیر عامل صندوق کارآفرینی

امیدبرگزار شد فعالیت رسمی این دو مجموعه را اعلام کرد و گفت: در دوسال گذشته با پرداخت بیش از 170 میلیارد تسهیلات،

 
حدود 300 طرح اشتغالزائی را به اجرا در آورده ایم که در 87 درصد این مشاغل تثبیت شغل داشته ایم. 

 
پرداخت 10هزار و 817 فقره تسهیلات طی 8 سال در البرز 

ایلدرمی افزود: در مجموع از سال 92 تا به امروز تعداد 10هزار و 817 فقره به مبلغ بیش از 2هزار و71 میلیارد ریال تسهیلات قرض

 
الحسنه اشتغال پرداخت شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید البرز اظهار کرد: از این مبلغ بخشی از محل اعتبارات ملی، مبالغی از محل اعتبارات استانی و بخشی
دیگري از اعتبار سایر منابع براي طرحهاي یاد شده هزینه شده که بیشترین تعداد طرح هاي افتتاحی در بخش هاي روستایی و

 
حمایت از زنان بی سرپرست بوده است. 

 
به گفته مدیر استان البرز در بین شهرستان هاي استان، شهرستان کرج حائز بیشترین تعداد و بالاترین میزان اعتبار است 

 
تشویق سکونت روستایی با ایجاد اشتغال 

در ادامه اصغر نوراله زاده، مدیرعامل صندوق کشور در ادامه این مراسم پس از استماع گزارش مدیر صندوق استان ، کارآفرینان و
روساي شهرستان هاي البرز با عنوان اینکه در سالهاي اخیر تمام تلاش و هزینه صندوق کارآفرینی امید در سراسر کشور، تشویق و
هدایت به سمت اشتغال روستایی معطوف شد، اضافه کرد: باید به ظرفیت هاي البرز براي جلوگیري از مهاجرت به پایتخت بیشتر

 
توجه شود تا شاهد رونق و جهش تولید و کسب و کارهاي بومی در البرز باشیم. 

نوراله زاده افزود: شهرستانهاي طالقان و اشتهارد از ظرفیت هاي خوب کشاروزي و صنعتی برخوردار هستند که با عنایت به راه اندازي
دفاتر این دو شهرستان توقع می رود از صنعتگران و کشاروزان بیشتر حمایت شود که این امر مستلزم هم یاري و همفکري مقامات

استانی و محلی است.



دستورالعمل انتخاب دانشجوي نمونه مهارتی علمی کاربردي تصویب شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیرکل امور دانشجویی دانشگاه جامع علمی کاربردي از تصویب دستورالعمل انتخاب دانشجوي نمونه مهارتی خبر داد و
گفت: دستورالعمل به همه واحدهاي استانی ابلاغ خواهد شد.

مدیرکل امور دانشجویی دانشگاه جامع علمی کاربردي از
تصویب دستورالعمل انتخاب دانشجوي نمونه مهارتی خبر
داد و گفت: دستورالعمل به همه واحدهاي استانی ابلاغ

 
خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از دانشگاه جامع علمی
کاربردي، هفتمین جلسه شوراي مرکزي هم اندیشی و
تعامل با نمایندگان روساي مراکز آموزش علمی کاربردي، با
حضور محمدحسین امید رئیس دانشگاه جامع علمی
کاربردي، اعضاي هئیت رئیسه و نمایندگان روساي مراکز

 
آموزشی استان هفتمین جلسه شوراي مرکزي هم اندیشی برگزارشد. 

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردي ضمن تسلیت شهادت سالار شهیدان ابا عبداالله الحسین (ع) و امام سجاد (ع) در خصوص لزوم
توجه به افزایش کیفیت برگزاري دوره هاي آموزشی دانشگاه در نیم سال اول سال تحصیلی 1400-1399 تاکید کرد و از شروع ثبت
نام همزمان براي دوره هاي کاردانی و کارشناسی ناپیوسته این دانشگاه از روز سه شنبه 11 شهریورماه و نیز شروع سال تحصیلی از

 
15 شهریورماه سالجاري خبر داد. 

در ادامه دکتر روحیان مدیرکل امور دانشجویی دانشگاه جامع علمی کاربردي به تشریح دستورالعمل انتخاب دانشجوي نمونه مهارتی
پرداخت و تاکید کرد دستورالعمل، تصویب و به همه واحدهاي استانی ابلاغ خواهد شد و براساس این دستورالعمل دانشجویان نمونه

 
براي روز دانشجو(16 آذر) انتخاب خواهد شد. 

سپس دکتر بدري معاون اداري، مالی و مدیریت منابع دانشگاه جامع علمی کاربردي در خصوص افزایش شهریه نیم سال تحصیلی
1400-1399، نحوه اخذ مطالبات از بنیاد شهید و امور ایثارگران و نیز استفاده از فرصت هاي موجود براي اخذ وام دانشجوییی

 
توضیحاتی ارایه کرد. 

همچنین دکتر بروجردي معاون پژوهش و فناوري دانشگاه جامع علمی کاربردي نیز اعلام کرد آیین نامه شوراي پژوهش و فناوري و
کارآفرینی در شوراي مرکزي تصویب شده است.



مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان: تخصصی کردن طرح نوین

مشاغل خانگی ضروریست

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
لرستان بااشاره به ضرورت تخصصی و علمی کردن طرح
نوین مشاغل خانگی تاکید کرد: قطعاً جهاد دانشگاهی به
عنوان یک مرجع علمی و تخصصی در این زمینه خیلی می

 
تواند کمک کند. 

به گزارش روابط عمومی تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان
لرستان، علی آشتاب اظهار کرد: جهت ثبت نام مشاغل

 
خانگی مشکلی نداریم و سامانه باز است. 

وي ادامه داد: شش میلیارد تومان اعتبار براي مشاغل
خانگی اختصاص داده ایم که اولویت ما بحث تعاونی هاست؛ تا الآن و در مرحله اول 19 شرکت تعاونی شناسایی کردیم که معرفی

 
کنیم و در ادامه بحث شناسایی طرحهاي خوداشتغالی در قالب مشاغل خانگی را داریم. 

مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی لرستان با اشاره به تداوم تفاهم نامه با جهاد دانشگاهی، عنوان کرد: این تفاهم نامه در بخش

 
آموزش، بازاریابی، فروش و اتصال به بازار در قالب الگوي مشاغل خانگی است. 

 
آشتاب ادامه داد: طرح هاي جهاد دانشگاهی در بخش مشاغل خانگی و خودمان را موردحمایت قرار می دهیم. 

 
وي افزود: جهاد دانشگاهی طرح مشاغل خانگی را خوب در سطح کشور برگزار کرده است. 

مدیر کل تعاون گار و رفاه اجتماعی لرستان تصریح کرد: بحث اصلی ما این است که موضوع صفر تا صد فرآیند تولید در قالب
شناسایی، آموزش، توانمندسازي، تامین مالی و اتصال به بازار فروش شامل می شود که باعث پایداري و موفقیت این فعالیت اقتصادي

 
می شود و خوشبختانه جهاد دانشگاهی در اجراي این طرح موفق عمل کرده است. 

آشتاب افزود: طرح نوین مشاغل خانگی به رفع بیکاري و هم در بحث اقتصاد خانواده کمک کرده چراکه اکثر جامعه هدف ما در اجراي

 
این طرح بانوان هستند و به سلامت خانواده کمک می کند در کنار آن مشاغل خانگی هم وجود دارند. 

آشتاب عنوان کرد: ما دنبال تخصصی و علمی کردن این طرح هستیم و قطعاً جهاد دانشگاهی که مرجع علمی و تخصصی است خیلی

 
به ما کمک کرد. 

وي با اشاره به فراخوان ثبت نام از متقاضیان راه اندازي مشاغل خانگی، عنوان کرد: طرح ملی توسعه مشاغل خانگی در ذیل برنامه
اشتغال فراگیر و در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتی، جهش تولید، کمک به توانمندسازي اقتصادي خانواده ها و حمایت از کسب
وکارهاي خرد، کوچک و خانگی در کشور با نظارت و مدیریت معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و

 
با همکاري جهاد دانشگاهی به عنوان یک نهاد توسعه اي در حال اجراست. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان یادآور شد: کلیه علاقه مندان می توانند جهت آگاهی از ظرفیت ها، مزیت ها و شرایط به
سامانه inhb.ir مراجعه و نسبت به ثبت نام خود اقدام کنند.



جبران عقب ماندگی هاي استانی با تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت

زدایی

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور در نشست مشترك ستاد اقتصاد مقاومتی و شوراي گفت وگوي
استان چهارمحال و بختیاري، تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی را زمینه ساز جبران عقب ماندگی هاي استانی

عنوان کرد و به مدیران این استان پیشنهاد داد براي تدوین این سند تلاش کنند.

نشست مشترك ستاد اقتصاد مقاومتی و شوراي گفت
وگوي دولت و بخش خصوصی استان چهارمحال و بختیاري
با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه

 
اي وزیر کشور برگزار شد. 

آیت اله احمدي رئیس اتاق شهرکرد در آیین نشست گفت:
در برهه کنونی و شرایط اقتصادي خاص با توجه به کاهش شدید درآمدهاي نفتی و ضرورت تحقق شعار ما می توانیم در سال جهش
تولید، اتکا به منابع داخلی آشکارتر می کند و موجب فعال شدن بخش خصوصی و قطع وابستگی به خارج و گسترش صنایع تکمیلی

 
و تبدیلی و جلوگیري از خام فروشی خواهد شد. 

احمدي افزود: جهش تولید زمینه هرچه بیشتر صادرات غیرنفتی و برطرف شدن مشکلات صادرات از مسیر پانزده کشور همسایه با
هدف کمک به نیازهاي ارزي کشور و کنترل حجم بالاي نقدینگی و جلوگیري از کاهش ارزش پول ملی را در شرایط تحریم فراهم

 
خواهد کرد. 

او ادامه داد: یکی از موانع توقف در اجراي پروژه هاي اقتصادي برخی قوانین دست و پاگیر است که این امر خود موجب بروز مشکلات
جدي و ایجاد موانع فرسایشی در حوزه اشتغال زایی، تولید و سرمایه گذاري شده است و البته یکی از مهم ترین عوامل بروز فساد و

 
انحراف در سیستم اداري نیز، محسوب می شود. 

رئیس اتاق شهرکرد گفت: احصا مشکلات بنگاه هاي اقتصادي و واحدهاي تولیدي و همچنین تلاش براي عملیاتی شدن طرح ها و
برنامه هاي اشتغال زایی، پیگیري و رفع مشکلات مرتبط با تأمین ارز و رفع موانع موجود مانند برگشت ارز حاصل از صادرات در
فرآیند مبادلات پولی که متأسفانه به دلیل موانع بازگشت این ارز اخیراً شاهد تعلیق کارت هاي بازرگانی تعدادي از صادرکنندگان بوده

 
ایم که این امر ضمن اینکه باعث بروز فساد و افزایش قاچاق می گردد در رکود اقتصادي و خدشه به اشتغال نیز بسیار تأثیرگذار است. 

احمدي با اشاره به اینکه یکی از مطالبات اصلی مردم استان چهارمحال و بختیاري تسریع در اجراي پروژه آب رسانی بن- بروجن است
افزود: این پروژه بزرگ ترین و حیاتی ترین طرح استان بشمار می آید که در سال 91 ردیف اجرایی گرفت و آب شرب 460 هزار نفر

معادل نیمی از جمعیت استان را تأمین می کند. 



به گفته او طبق تابلوي منابع و مصارف وزارت نیرو، سهم چهارمحال و بختیاري از آب سد زاینده رود در حوزه شرب، صنعت و
کشاورزي 237 میلیون مترمکعب بوده درحالی که این تخصیص به 80 میلیون مترمکعب رسیده است که لازم است مبناي تعیین

 
سهم استان مشخص و دستور مساعد جهت تسریع در اجراي این طرح حیاتی صادر شود. 

او در پایان اظهار کرد: با توجه به پتانسیل هاي مطلوب استان چهارمحال و بختیاري و در راستاي افزایش اشتغال و کارآفرینی یکی
بازسازي و نوسازي واحدهاي تولیدي، گسترش و بازگشایی بنگاه هاي تولیدي، توسعه معادن، دستیابی به فروش و بازارهاي داخلی و
خارجی و ایجاد ظرفیت هتلینگ به عنوان زیر بخش هاي تخصصی طرح هاي ویژه اشتغال زا در استان چهارمحال و بختیاري در

 
اولویت قرار گیرد. 

 
سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی چهارمحال و بختیاري تدوین شود 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور نیز در این نشست با اشاره به اینکه تاکنون سند توسعه پیشران و
محرومیت زدایی براي 2 استان فارس و سیستان و بلوچستان تهیه و تدوین شده است، گفت: مسئولان استانی سند توسعه پیشران و

 
محرومیت زدایی چهارمحال و بختیاري را تهیه، تدوین و اجرایی کنند. 

 
بابک دین پرست افزود: تا زمانی که آمایش سرزمینی مبناي بودجه ریزي و برنامه ریزي نباشد، عقب ماندگی ها از بین نمی رود. 

او تصریح کرد: تاکنون براي پنج استان کشور شامل خراسان شمالی، ایلام، گیلان، کهگیلویه و بویراحمد و بوشهر مجموعه سندهاي

 
هماهنگی توسعه اي تدوین شده است. 

 
به گفته او در صورت موافقت مسئولان ارشد چهارمحال و بختیاري این سند براي استان تهیه و تدوین می شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور اظهار کرد: استانداران سراسر کشور در سال جهش تولید براي ایجاد

 
اشتغال 955 هزار نفر اعلام آمادگی کردند که از این تعداد 23 هزار نفر مختص چهارمحال و بختیاري است. 

دین پرست گفت: تشکیل یک کارگروه براي بررسی علت و چرایی نرخ بالاي بیکاري در چهارمحال و بختیاري با این میزان ظرفیت و

 
پتانسیل ضروري است. 

او تأکید کرد: در همین راستا به مدیران دستگاه هاي اجرایی چهارمحال و بختیاري ضرب الاجل یک ماهه داده شود تا از تمامی

 
ظرفیت هاي استان براي ایجاد اشتغال بهره گیري کنند. 

 
او افزود: از 359 واحد تولیدي داراي پرونده قضایی در کشور 21 پرونده مربوط به واحدهاي تولیدي چهارمحال و بختیاري است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور تصریح کرد: وزراي دولت تدبیر و امید تاکنون 346 مورد از اختیارات

 
خود را به استانداران تفویض کرده اند که باید به مردم اطلاع رسانی شود. 

دین پرست یادآور شد: در سال 1396 تعداد واحدهاي تولیدي تملیک شده از سوي بانک ها 2 هزار و 46 مورد بود که این میزان در



 
پایان سال گذشته به هزار و 493 واحد کاهش یافت. 

او اظهار کرد: این تعداد در چهارمحال و بختیاري 26 واحد تولیدي در سال 1396 بوده که در پایان سال گذشته به 12 واحد کاهش

 
پیدا کرد. 

 
به گفته او تاکنون هشت تفاهم نامه با بخش هاي اقتصادي براي ایجاد رونق در این حوزه تنظیم و امضا شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور افزود: بر اساس آمارهاي موجود نیمی از معادن چهارمحال و بختیاري

 
غیرفعال است و طبق مصوبات دولت، مجوز معادنی که فعال نشود باطل و به فرد دیگري واگذار خواهد شد. 

دین پرست تصریح کرد: طرح انتقال بن به بروجن به عنوان مهم ترین مطالبه مردم، مسئولان و نمایندگان چهارمحال و بختیاري یکی

 
از 31 طرح مهم کشور براي تکمیل و بهره برداري تا پایان سال جاري انتخاب شده است. 

 
موضوعات: 

اتاق شهرکرد



63 درصد درآمد خانوار ها از محل کار و فعالیتشان تامین نمی شود

منبع: شعار سالشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/06/12

شعار سال : موضوع اشتغال همواره از مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو سیاست هاي کلان اجرایی است
چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري» معاون توسعه

کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره اقدامات دولت دوازدهم در ...

شعار سال : موضوع اشتغال همواره از مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو سیاست هاي کلان اجرایی است
چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی
و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره اقدامات دولت دوازدهم در ایجاد اشتغال و برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي

 
اشتغالزایی گفتگو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،

 
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاورد هایی حاصل شد. 

«عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت:
بررسی آمار ها نشان می دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در

 
سال هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي
دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد

 
اشتغال نشد. 

وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه سرمایه گذاري خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی
این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر نهادسازي به عنوان ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال

 
تمرکز کردیم. 

منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در دوران رکود هم، موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و

 
این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده است، اما مشکلاتی هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. 



 
 

وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کار هایی توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی

 
که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کار هاي خرد، کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و
زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با

 
رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد. 

منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمد ها به سمت این بازار حرکت می کند در

 
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. 

وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوار ها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمد ها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه
از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال
حاضر به 63 درصد رسیده است. در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوار ها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمد ها از محل کار و
فعالیت نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96
به 49 درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است. این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت

 
بورس و فعالیت هاي دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازار هاي مالی و ...

 
منطقی نیست و باید سایر بازار ها را در کنار بازار کار رصد کنیم. 

 
سناریو هاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن 

وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط کرونا باید سناریو هاي مختلفی تعریف می شد.
در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي

 
پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود، ولی پس از مدتی افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. 

منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و

 
رونق کسب و کار ها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. 



وي ادامه داد:، اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست

 
ناظر بر ارایه راهکار ها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست، اما ارزیابی ما این است
که واحد هاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین

 
بازتعریف عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آن ها را در دستور کار قرار داده ایم. 

وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به
تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب

 
و کار ها کاسته شود. 

منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در

 
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کار هاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. 

وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع

 
کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود
700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت

 
بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. 

وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع
تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست

 
جمهوري بود. 

منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و
کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش
بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار
بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت

 
به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي افزود: علاوه بر این به منظور شناسایی واحد هاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی
و یا لیست بیمه اي هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی (سازمان فنی و حرفه اي
کشور و سازمان بهزیستی کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده

 
اند. 

منصوري ادامه داد: در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود، اما به دلیل



 
برخی ناآشنایی ها، مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزار هاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات
بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این

 
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. 

منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیري ها و نظارت هاي دقیق، این مشکل تا

 
حدودي رفع شد. 

وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کار هاي آسیب دیده از
کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آن ها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان
فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی

 
مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه
به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آن ها را نفی نمی کنیم، ولی براي رفع آن ها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی

 
در فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. 

 
اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 

منصوري درباره برنامه ها و سیاست هاي فعال بازار کار در دو سال گذشته، گفت: در مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند
بیمه بیکاري، پیاده سازي سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و تقاضاي نیروي کار و اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را
کاهش می دهد. عملکرد اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه مشاغل خرد بازار کار در سال 1398، نشـان میدهد که براي این

 
طرحها و برنامهها تا کنون 2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده اسـت. 

وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89 هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد
اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی،
طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال-

 
معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل خرد در سطح استانها در حال اجرا است. 

وي افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت
بیمه کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از
طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي

 
طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و
توسـعه اشتغال در روستا هاي محروم مؤثر بوده و مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به



منابع بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آن ها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی

 
سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این برنامه محفوظ است. 

 
کسب و کار هاي دیجیتالی 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون درباره رونق کسب و کار هاي دیجیتال و برنامه هاي معطوف به ایجاد اشتغال در این زمینه،
گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز توافق نامه همکاري چند جانبه بین وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی دیجیتال راه اندازي

 
خواهد شد. 

وي ضمن تأکید بر راه اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي
به بسیاري از مشاغل از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و
امیدواریم اجراي پلتفرم مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش

 
مصنوعی، بتواند در راستاي حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. 

عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آن ها می

 
توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع کسب و کار هاي آموزشی غیر دولتی را رفع نمود. 

وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این مراکز آموزش
می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات مثبتی در حال

 
انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. 

 
 

 
سامانه اشتغال و کسب و کار 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد شده
و سامانه هایی راه اندازي شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است و با هدف شناسایی و رصد تغییر و
تحولات بازار کار راه اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده است.سامانه ملی اشتغال و کسب و

 
کار با هدف شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تا کنون 27 میلیون نفر در آن پرونده دارند. 

وي افزود: آمار هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن،
مدرك تحصیلی، وصعیت بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي،

 
دسته بندي و پالایش آن ها نیز آمار هاي ثبتی تولید می شوند. 

منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت: تاکنون فراخوانی اعلام نشده است تا افرادي که تمایل



دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت ها با سیاست هاي دولت براي حمایت از کسب و کار
هاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق افتاد. با این حال امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از طریق

 
اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان عمومی اعلام شود. 

وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در کشور نیز سامانه ناظر
در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع جلوگیري و گزارش هاي

 
دریافتی را راستی آزمایی می کند. 

منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري گفت: بر اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات نیست. با این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف
هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند. تمام داده ها به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و
امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار، میزان تسهیلات بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آن ها
رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با GIS و ... تمام شماري می شوند. GIS یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي
اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش اطلاعات جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي

 
تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است. 

چهارلایه نظارتی تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، ملی و کنترل طرح ها که براي جلوگیري از انحراف منابع بانکی در

 
پرداخت تسهیلات است. 

وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، نمونه برداري ملی و

 
کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع بانکی انجام شده و می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و برنامه اشتغال کشور راه
اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست هاي ابلاغی بررسی می

 
شود. 
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اختصاص 35 هزار میلیارد ریال تسهیلات کرونا به حوزه حمل و نقل

منبع: ایران ويشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/06/12

به گزارش پرتال حمل و نقل ، معاون وزیر تعاون گفت : 35 هزار میلیارد ریال تسهیلات کرونا به حوزه حمل و نقل اختصاص
یافت .

به گزارش پرتال حمل و نقل ، معاون وزیر تعاون گفت : 35 هزار
میلیارد ریال تسهیلات کرونا به حوزه حمل و نقل اختصاص یافت .

عیسی منصوري در سفر به شهرستان قوچان گفت : این اعتبارات
به حوزه حمل و نقل به ویژه حمل و نقل هوایی و ریلی اختصاص
یافته است تا در صورت صدمه دیدن از شیوع کرونا به حوزه
لجستیک ، بتوانند از این منابع استفاده کنند . این منابع غیر از
منابعی است که براي افراد بیکار شده در حوزه بیمه بیکاري در

 
نظر گرفته شده است و امیدواریم بتواند بخشی از مشکلات صاحبان کسب و کار را کم کند . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی گفت : پس از شیوع ویروس کرونا 850 هزار نفر در سامانه بیمه
بیکاري ثبت نام کردند که در حدود 700 هزار نفر مشمول واقعی بودند و البته از نظر ما با توجه به داده هاي وزارتخانه اي حدود یک

 
میلیون و 500 هزار نفر بیکار شده اند . 

وي افزود : در شرایط کرونا براي رونق در کار ، بسته اختصاصی مخصوص کرونا پیشنهاد شد که آنچه از این بسته براي شرایط موجود

 
در کرونا تصویب شد بیش از 400 هزار میلیارد ریال منابع براي این بخش در نظر گرفته شده است . 

منصوري گفت : از تعداد ثبت نام شدگان تاکنون حدود 130 هزار میلیارد ریال به بانک هاي عامل معرفی شده اند و حدود 30 هزار
میلیارد ریال از این تسهیلات پرداخت شده است .



ایران منحصر به فردترین زیست بوم استارتاپی منطقه را دارد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/06/12

با شروع به کار دولت یازدهم در سال 92، به عنوان معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري منصوب و با انتخاب دوباره حسن
روحانی به عنوان رئیس جمهوري دولت دوازدهم، ریاست اش چهار سال دیگر بر این پست تمدید شد.

 
 سورنا ستاري 

 
 

با شروع به کار دولت یازدهم در سال 92، به عنوان معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري منصوب و با انتخاب دوباره حسن روحانی

 
به عنوان رئیس جمهوري دولت دوازدهم، ریاست اش چهار سال دیگر بر این پست تمدید شد. 

حالا کمتر از یک سال به پایان کار دولت، زمان مانده است و «سورنا ستاري» در پاسخ به این سؤال که «در این مدت باقی مانده
تمایل دارید کدام طرح حتماً به نتیجه برسد؟» با اشتیاقی خاص از تمایل خود براي تثبیت بحث دانش بنیان ها می گوید و از اینکه
براي رسیدن به این هدف در این مدت باقی مانده هر کاري که نیاز باشد انجام خواهد داد؛ چرا که امروز اکثریت، اقتصاد دانش بنیان
را می شناسند و این یک دستاورد بزرگ است. ستاري در این بین به خاطرات نه چندان دور خود نیز اشاره می کند و با گلایه می
گوید در دانشگاه خودم، یعنی دانشگاه صنعتی شریف، آنجا که به عنوان دانشجو وارد شدم و تا مقطع دکتري ادامه تحصیل دادم وقتی
اولین مرکز نوآوري را راه اندازي کردم مورد تمسخر قرار گرفتم که فلانی در دانشگاه سوپرمارکت باز کرده، اما خوشبختانه در حال
حاضر کل دانشگاه تبدیل به مرکز نوآوري شده است. بنابراین تمام تلاش خودم را انجام می دهم که بحث دانش بنیان ها برگشت

 
ناپذیر باشد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایران، با سورنا ستاري معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري و رئیس بنیاد ملی نخبگان در یکی از
روزهاي گرم تابستان به گفت و گو نشستیم تا او از خبرهاي داغ این روزهاي فناوري کشور همچون ورود استارتاپ ها به بورس گرفته

 
تا زمان تولید واکسن کرونا با ما صحبت کند. 



این روزها بحث ورود استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان به بورس داغ است و در این میان مخالفان و موافقانی نیز وجود دارد چرا

 
باید این شرکت ها وارد بورس شوند؟ 

اول از همه در نظر داشته باشید نوع توسعه شرکت هاي دانش بنیان با استارتاپ ها متفاوت است، در تمام دنیا استارتاپ ها براي بقاي
خود وارد بورس می شوند. به زبان ساده، استارتاپ در زیر زمین خانه ها و از یک جمع خانوادگی سربرمی آورد و شکل می گیرد و چه
بسا اولین بودجه را نیز همین خانواده ها تأمین کنند اما درنهایت توسعه استارتاپ ها به بورس ختم می شود کاري که اکثر استارتاپ

 
هاي موفق دنیا همچون آمازون، اوبر و... طی کرده اند. 

 
از چه زمانی تصمیم گرفته شد که استارتاپ ها و شرکت هاي دانش بنیان وارد بورس بشوند؟ 

حدود 4 سال پیش این فرآیند آغاز شد و اولین و بزرگترین استارتاپی که به بورس ورود پیدا کرد استارتاپ «آپ» بود که بیش از 20

 
هزار میلیارد تومان در تابلوي بورس، ارزش گذاري شده است. 

در حال حاضر چه تعداد شرکت دانش بنیان و استارتاپ وارد بورس شده اند و تا پایان این دولت زمینه ورود چه تعداد شرکت دیگر به

 
بورس فراهم خواهد شد؟ 

35 شرکت دانش بنیان و استارتاپ در تابلوي بورس قرار دارد که 180 هزار میلیارد تومان ارزش گذاري شده است. پیش بینی ما این

 
است که تا پایان این دولت، بیش از 70 شرکت خواهیم داشت، البته ما در حال ترغیب شرکت ها براي ورود به بورس هستیم. 

 
شرکت هاي استارتاپی به دلیل ماهیت خود براي ورود به بورس با چه مشکلاتی روبه رو هستند؟ 

اولین و مهم ترین مشکل، نحوه قیمت گذاري شرکت هاي استارتاپی است، چون این شرکت ها برخلاف شرکت هاي دیگري که به
بورس وارد می شوند زمین، ملک یا سوله ندارند. پس قیمت گذاري آنها نیاز به یک فرهنگ جدید دارد از طرف دیگر بسیاري از قوانین
سنتی که داخل بورس وجود دارد با نحوه رشد و بلوغ این شرکت ها سازگاري ندارد. به هرحال با وجود این مشکلات ما در حال
ترغیب شرکت ها، براي وارد شدن به بورس هستیم و از طرف دیگر به بورس براي تغییر نگاه فشار آوردیم و با تمامی این اقدامات

 
امیدواریم بیش از 70 شرکت تا پایان این دولت، به بورس ورود پیدا کنند. 

 
آینده شرکت هاي دانش بنیانی که وارد بورس شده اند را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

قبل از جواب دادن به این سؤال باید بگویم غیر از شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها، ما صندوق هاي خطرپذیر هم در بورس
داریم که در حال حاضر 8 صندوق در بورس در حال پذیره نویسی هستند و فکر می کنم 11 صندوق دیگر هم در حال وارد شدن به
بورس هستند. این صندوق ها یک فرهنگ جدیدي را براي ورود شرکت هاي دانش بنیان به بورس ایجاد خواهند کرد. به هرحال ورود
این شرکت ها به بورس یک فرهنگ جدید در خصوص نحوه سرمایه گذاري ایجاد می کند. در تمام دنیا نیز همین اتفاق در حال شکل
گیري است. ما باید به سمتی برویم که 40 درصد بازار سرمایه گذاري به سمت سرمایه گذاري خطرپذیر بروند به جاي اینکه به سمت
تأمین مالی از طریق گرفتن وام باشند. چرا که بورس، یک مکان خوبی است که شرکت ها می توانند از طریق آن براي توسعه
خودشان تأمین مالی بشوند. حالا این تأمین مالی می تواند به دو صورت باشد یا از طرف صندوق هاي خطر پذیري که وارد بورس
شده اند یا از طریق ورود مستقیم خود شرکت به بورس، اتفاقی که در حال حاضر براي شرکت هایی که وارد بورس شده اند افتاده

 
است و این شرکت ها خیلی سریع توانسته اند به بودجه خوبی براي توسعه خودشان دست پیدا کنند. 



در حالی که بسیاري از فعالان حوزه فاوا ورود استارتاپ ها را به بورس یک اقدام مثبت تلقی می کنند کارشناسانی نیز اعتقاد دارند
ورود برخی از این استارتاپ هاي شناخته شده به بورس و تأمین مالی مجدد آنها در دورانی که هیچ معیار اقتصادي براي ارزش گذاري
کسب و کارها وجود ندارد، صرفاً منجر به تسلط جریانی خاص بر اکوسیستم و حذف اکثریت کسب و کارهاي مستقل و از بین رفتن

 
انگیزه هاي کارآفرینی می شود این دیدگاه را قبول دارید؟ 

روند توسعه استارتاپ ها به این صورت است که استارتاپ هاي بزرگ، باید استارتاپ هاي کوچک را بخرند. توجه داشته باشید
استارتاپ، وقتی بزرگ می شود درست است که به منابع مالی زیاد دست پیدا می کند اما یک چیزي را از دست می دهد و آن نو
آوري است. نوآوري، قلب توسعه استارتاپ است و نو آوري در استارتاپ هاي بزرگ شکل نمی گیرد چرا که استارتاپ هاي بزرگ
همیشه یک مسیر مشخص را طی می کنند و آن قدر جرم آنها سنگین است که نمی توانند براي یک هدف براحتی و خیلی سریع
تغییر مسیر بدهند. به همین علت نو آوري از طریق شرکت هاي کوچک باید به این شرکت ها تزریق شود. یعنی هر چه استارتاپ هاي
بزرگ، استارتاپ هاي کوچک را بتوانند خریداري و روي آنها سرمایه گذاري کنند یک مکانیسم برد - برد شکل می گیرد. همین روند
یک اکوسیستم نوآوري را شکل می دهد اتفاقی که در حال حاضر در کشور در حال رخ دادن است. یعنی استارتاپ هاي بزرگ ما در
حال خرید استارتاپ هاي کوچک هستند، چرا که یک استارتاپ کوچک براي توسعه و بقاي خود قادر به گرفتن وام نیست اما
استارتاپ بزرگ با سرمایه گذاري خطرپذیر می تواند شرکت هاي کوچک را جذب و به نوعی نو آوري را به سیستم خود تزریق کند. به
هرحال به نظرم کسانی که مخالف ورود استارتاپ هاي بزرگ به بورس هستند هنوز مکانیسم اکوسیستم نوآوري را بدرستی نمی
شناسند، چون منطقی ترین کار همین است که استارتاپ هاي بزرگ در بورس تخلیه بشوند و استارتاپ هاي کوچک نیز براي بقا

 
توسط همین استارتاپ ها خریداري بشوند اتفاقی که در حال حاضر در اکوسیستم کشور در حال انجام است. 

با حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سال گذشته از نسل چهارم «روبات انسان نماي سورنا» در دانشگاه تهران رونمایی
شد و قرار بود اگر حمایت ها صورت بگیرد نسل پنجم این روبات نیز ساخته شود، ساخت این روبات ها با چه انگیزه اي صورت می

 
گیرد و به زبان ساده این روبات ها قرار است چه کاري انجام دهند؟ 

پروژه روبات انسان نما «سورنا» یک پروژه مرز دانشی است. نباید انتظار داشته باشیم این روبات، وارد یک کار تجاري شود چرا که قرار
است از طریق آن ریزش دانش در صنایع مختلف صورت بگیرد. در حال حاضر ما روبات سازهاي فوق العاده اي در کشور داریم که در
حوزه روبات هاي صنعتی مشغول به کار هستند و کم کم به سمت تکنولوژي هایی مثل هوش مصنوعی، تشخیص چهره و... روي
آورده اند ؛ یعنی دقیقاً استفاده از دانشی که چند سال پیش در روبات سورنا پیاده سازي شده بود، در مجموع باید گفت در تمام دنیا،
این پروژه ها به طور سمبولیک در حال اجرا است و هدف از توسعه آنها نیز بحث فرهنگ سازي روبات و توسعه تکنولوژي است و در

 
کل روبات ها، مرز دانشی هستند و هزار تکنولوژي از دل آنها براي توسعه دانش بیرون می آید. 

بنا بر اعلام شما در سال گذشته با فعالیت شرکت هاي دانش بنیان بیش از 300 هزار شغل در کشور ایجاد شد، این درحالی است که

 
مخالفان دولت بر این اعتقاد هستند که دولت در زمینه اشتغالزایی بسیار ضعیف عمل کرده است؟ 

سال گذشته فروش شرکت هاي دانش بنیان 120 هزار میلیارد تومان بود و اشتغال مستقیم آنها نیز بیش از 300 هزار شغل، توجه
داشته باشید ایجاد شغل غیرمستقیم آنها از این رقم بسیار بالاتر است. چرا که به عنوان نمونه به اسنپ نگاه کنید حدود 1500 نفر
پرسنل دارد اما یک میلیون و 400 هزار راننده در سراسر کشور در این شرکت مشغول به کار هستند؛ این یعنی اشتغال غیرمستقیم و
اینکه شما این هنر را داشته باشید که به فردي که شغل ندارد درکمتر از 10 دقیقه یک شغل بدهید از نگاه من، یک نوآوري بزرگ به
حساب می آید. ما از این نمونه هاي موفق بسیار داریم. از طرفی دیگر در نظر داشته باشید پلتفرم هاي زیادي نیز ایجاد شدند و این



شرکت ها را تقویت می کنند. مثلاً تاکسی هاي آنلاین اگر یک فین تک خوب پشت سر آنها نباشد امکان تراکنش برایشان مهیا نیست
و از سوي دیگر روزانه، میلیاردها تراکنش بانکی داریم و اینها تنها از طریق فین تک ها در حال انجام است و اکثر بانک ها به عنوان
یک بازیگر سنتی در اقتصاد ما در حال خرید فین تک هستند و تمامی این موارد نشان از ایجاد شغل مستقیم و غیرمستقیم از طریق

 
این شرکت هاي جدید دارد. 

با حضور وزیر ارتباطات در مجلس شاهد بودیم بسیاري از نمایندگان از افزایش پهناي باند ناراضی بودند و به نوعی این تفکر در نگاه

 
منتقدان دولت وجود دارد که باید به سمت اینترنت ملی برویم از نگاه شما اینترنت ملی قابلیت اجرا دارد؟ 

ما چیزي به اسم اینترنت ملی نداریم و فکر نکنم در مصوبات نیز چنین چیزي وجود داشته باشد. همه ما داریم در مورد شبکه ملی
اطلاعات صحبت می کنیم که البته مسئولیت توسعه آن با وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات است و در واقع استارتاپ هاي ما، یوزر
این شبکه هستند. آن چیزي که مهم است توسعه شبکه ملی اطلاعات است. کاري که در حال انجام است. اگر الان ما قطعی اینترنت
بین الملل داشته باشیم تمام استارتاپ ها براحتی کار خودشان را انجام می دهند و از نگاه من یکی از اتفاقات ارزنده و بزرگی است که

 
در این دولت انجام شده است چرا که قبل از این دولت، ما چنین قابلیتی نداشتیم. 

در حال حاضر زیست بوم و اکوسیستم استارتاپی در کشور در چه وضعیتی است از نظر کمی رشد داشته یا کیفی و به نوعی فاصله ما

 
با استارتاپ هاي خارجی به چه میزان است؟ 

ما منحصر بفردترین زیست بوم استارتاپی منطقه را داریم. بسیاري از استارتاپ هایی که در حوزه آي سی تی فعال هستند در منطقه
بی نظیر هستند. وقتی از فین تک ها صحبت می کنیم در همسایگی ما ترکیه، حتی فین تکی وجود ندارد که بخواهیم با فین تک
هاي خودمان مقایسه کنیم. بسیاري از استارتاپ هاي ما در فروش آنلاین نیز همین وضعیت برتري را دارند. در حوزه هاي دیگر
تکنولوژي که متأسفانه ما زیاد در مورد آنها صحبت نمی کنیم حتی در این گفت و گو هم در مورد آنها صحبتی نداشتیم. استارتاپ
هاي حوزه بیوتک است. ما در این حوزه بزرگترین استارتاپ هاي منطقه را داریم و در بسیاري از حوزه هاي دیگر مانند سلول هاي
بنیادي، هوا - فضا واقعاً برتري بسیاري داریم؛ حتی در حوزه ارائه مقالات باید گفت جایگاه برتري داریم. اگر به مقالات سال 2019
نگاهی داشته باشید در مجموع یک رتبه جایگاه ما بهبود پیدا کرده و رتبه 15 دنیا را کسب کرده ایم و به نوعی فاصله ما با رقباي
منطقه مانند ترکیه، عربستان و... بسیار زیاد شده است. ما در بسیاري از رشته هاي مهندسی جزو 10 کشور اول هستیم به عنوان
نمونه در ریاضی 6 ، عمران 6 و بیوتک رتبه 8 را کسب کرده ایم. اما در عین حال در رشته هاي دیگر مانند علوم انسانی، هنر، زبان
شناسی عقب هستیم؛ دلیل هم به این برمی گردد که استادان این رشته ها، مقاله به زبان انگلیسی ارائه نمی دهند. به همین خاطر
وقتی مجموعه گرفته می شود رتبه ما 15 جهان را کسب می کند. به هرحال در حال حاضر ما صاحب بزرگترین استارتاپ هاي منطقه

 
هستیم ولی متأسفانه مسأله اي که مانع توسعه استارتاپ ها درکشور می شود نبود محیط کار مناسب براي این کسب و کارها است. 

 
در سال هاي اخیر دقیقاً شما روي کدام حیطه هاي استارتاپی و دانش بنیان سرمایه گذاري بیشتري انجام داده اید؟ 

به صورت خاص سرمایه معاونت علمی و فناوري را به طور مستقیم در بخش بیوتکنولوژي لحاظ کردیم و فکر می کنم با اتفاق هاي
اخیري که در حوزه کرونا شکل گرفت این درس را به تمام دنیا داد که «بیوتک» فقط یک علم نیست. بحث امنیت و اقتصاد است و
این بخشی بود که در این سال ها ما روي آن خیلی سرمایه گذاري کردیم و خوشحال هستم که این بخش را جدي گرفتیم چرا که با
شیوع کرونا به جرأت می توان گفت اکثر نیازهاي ما از کیت هاي تشخیص گرفته تا تجهیزات بیمارستانی بی نیاز به خارج در داخل
تولید شدند. یکی دیگر از برنامه هاي جدي ما بحث امنیت غذایی است که تقریباً یک سالی است که روي آن متمرکز هستیم و فکر

 
می کنم براي آینده کشور نیز این مبحث خیلی مهم است. 



شما جزو افرادي هستید که پروژه هاي بسیاري را در شهرستان ها کلید زدید در حال حاضر وضعیت شرکت هاي دانش بنیان و

 
استارتاپ ها در شهرستان ها به چه صورتی است؟ 

بسته به فرهنگ هر شهرستان متفاوت است اما در اکثر استان هایی که حضور داشتم خوشحالم که خیلی بهتر از من به مفهوم و
توسعه اکوسیستم استارتاپی اشراف دارند و دقیقاً در جریان هستند به چه دلیل قرار است با آنها همکاري کنیم. در مجموع دانشگاه ها
به سمت نوآوري در حال حرکت هستند چرا که پایه حرکت اکوسیستم استارتاپی، نوآوري است و خوشبختانه این اتفاق در شهرستان

 
هاي ما در حال شکل گیري است. 

محصولات تولیدي شرکت هاي دانش بنیان بیشتر در چه بخش هایی است آیا آماري از فروش محصولات دانش بنیانی کشور وجود

 
دارد؟ 

بیشتر فروش ما مربوط به شرکت هاي بیوتیک است ولی از نظر اشتغالزایی شرکت هاي حوزه آي سی تی حرف اول را می زنند و در

 
مجموع سال گذشته شرکت هاي دانش بنیان 120 هزار میلیارد تومان فروش داشتند. 

شاهد هستیم تحریم ها هر روز شدیدتر از قبل علیه کشور اجرا می شود آیا این تحریم ها در برنامه هاي شما تأثیري داشته و اگر

 
جوابتان مثبت است براي مقابله با آنها چه برنامه هایی در دست داشته و دارید؟ 

نمی توان گفت تحریم ها تأثیر نداشته اما در مقابل مزایاي زیادي نیز براي شرکت ها به همراه داشته، چرا که بازار خوبی را براي
شرکت ها ایجاد کرده و مهمتر اینکه فرهنگ با تحریم ها تغییر پیدا می کند چون کشوري که سالیان سال نفت فروخته و جنس وارد
کرده حالا دارد به جایی می رسد که صادر کننده باشد. یعنی از واردات چی داریم تلاش می کنیم تبدیل به صادرات چی بشویم و این
تغییر تفکر به نظر من خیلی مهم و ارزشمند است. باوجود تحریم ها در بعضی از حوزه ها ما رشد خوبی داشتیم مثلاً در قضیه کرونا
خیلی از استارتاپ ها مانند حوزه آموزش، رشد بسیار خوبی را تجربه کردند ولی در مقابل استارتاپ هاي حوزه حمل ونقل و

 
گردشگري دچار مشکل شدند در کل تحریم ها به رشد شرکت هاي دانش بنیان کمک کرده است. 

شما رئیس بنیاد ملی نخبگان کشور هستید آیا آماري دارید که چه میزان نخبه در این دولت از کشورخارج و چه میزان به کشور

 
بازگشته است؟ 

ما آمارهاي ریز مهاجرت را هر دو سال یکبار به شوراي عالی انقلاب فرهنگی اعلام می کنیم و در آخرین پایش مشاهده کردیم که آمار
خروج از کشور رو به کاهش است و بزودي سالنامه آماري مهاجرت براي اولین بار با حمایت ما و از سوي رصد خانه مهاجرت دانشگاه
شریف منتشر می شود. ما دنبال آن هستیم که قضیه مهاجرت شفاف باشد. چه مهاجرت به خارج و چه مهاجرانی که به داخل کشور
می آیند این سالنامه بسیار مفید است حتی نوع مهاجرت نیز در آن دیده شده به عنوان نمونه در حال حاضر مهاجرت تحصیل بشدت

 
کاهش و مهاجرت کار رو به افزایش است. 

مهاجرت هایی که از کشور صورت می گیرد بیشتر براي کسب تجربه و کاریابی است یا باید از آن به عنوان فرار مغزها یاد کرد؟ شما به

 
عنوان رئیس ملی نخبگان، براي بازگرداندن نخبه ها به کشور تاکنون چه کارهایی انجام داده اید؟ 

در حال حاضر آمار دانشجویان ما در خارج از کشور بسیار پایین است یعنی چیزي در حدود بیش از یک درصد و این مسأله بسیار



نگران کننده است. این در حالی است که کشورهاي عرب همسایه ما بیش از 35درصد دانشجو در خارج از کشور و مشغول تحصیل
دارند. حتی ابتداي انقلاب، ما 170هزار دانشجو داشتیم که 100 هزار دانشجو خارج از کشور مشغول تحصیل بودند و در حال حاضر
جمعیت دانشجویی ما بیش از 4میلیون است و از این تعداد، تنها 50 هزار دانشجو خارج از کشور مشغول تحصیل هستند. جالب است
بدانید اوایل انقلاب 50 هزار دانشجو ما تنها در امریکا مشغول تحصیل بودند و براي من دردناك است آن زمان این آمارها، فرار مغزها
نبود ولی الان آمار 50 هزار دانشجوي که تنها 12 هزار نفر آنها در امریکا مشغول تحصیل هستند به یک باره به فرار مغزها تعبیر می
شود. به هرحال ما دنبال آن هستیم که یک چرخش ایجاد کنیم. کاري که در بنیاد ملی نخبگان به صورت جدي روي آن کار کردیم و
باعث شد در 4 سال گذشته 1600 نخبه ما از 100 دانشگاه برتر دنیا به کشور خود برگردند و برنامه اي را توسعه داده ایم که بتوانیم
یک محیطی را آماده کنیم که بچه هاي خارج از کشور بتوانند برگردند و برگشت تنها در یک اقتصاد دانش بنیان ایجاد می شود. چون
اگر اقتصاد بر پایه منابع زیر زمینی باشد فرق یک آدم نخبه با عادي قابل درك نیست. در حال حاضر بسیاري از این عزیزان که به
کشور بازگشتند در استارتاپ ها مشغول فعالیت هستند و جالب است بدانید بسیاري از استارتاپ هایی که در حال رفتن به بورس
هستند، توسط همین افراد پیاده سازي شده اند. نخبه هایی که در گوگل، مایکروسافت، فیس بوك و... مشغول به فعالیت بودند و الان
در این استارتاپ ها فروش میلیاردي دارند از طرف دیگر از این تعداد 1600 نخبه که به کشور بازگشتند حدود 350 نفر نیز جزو
اعضاي هیأت علمی دانشگاه هاي کشور شدند. از نگاه من آمار پایین دانشجویان ما در خارج از کشور یک زنگ خطر محسوب می شود
چون باید تبادل دانش با تمام دنیا وجود داشته باشد و در عین حال زمینه را به صورتی طراحی کنیم که دانشجویان ما بعد از اتمام

 
تحصیل به کشور برگردند و بستر استفاده از دانش آنها نیز مهیا باشد. 

اواخر سال گذشته شما در گفت و گویی اعلام کردید براي تولید 5 میلیون ماسک براي کادر درمان با شرکت هاي دانش بنیان قرارداد
امضا شده، آیا این امکان وجود ندارد شرکت هاي دانش بنیان براي عموم مردم ماسک با قیمت پایین تولید کنند چون در حال حاضر
راه کنترل و پیشگیري از کرونا توصیه به استفاده از ماسک است و در عین حال بالا بودن قیمت ماسک به صورتی است که شاید براي

 
قشر کم درآمد، تهیه آن چندان آسان نباشد آیا براي حل این معضل معاونت برنامه خاصی دارد؟ 

شرکت هاي دانش بنیان در تولید ماسک در حوزه نانو فعال هستند. البته من در آن گفت و گو درمورد تولید دستگاه ماسک توسط
شرکت هاي دانش بنیان حرف زدم تا آنجا که در حال حاضر همه ماسک هاي نانو در داخل تولید می شود؛ زمانی که کرونا، تازه در
کشور شیوع پیدا کرده بود ظرفیت تولید ماسک کشور 200 هزار تا بود که از این تعداد، مقدار کمی تولید می شد. اما ظرف یک ماه،
اولین شرکت دانش بنیان ما توانست اولین دستگاه تولید ماسک نانو را بسازد، در ادامه چند شرکت دیگر نیز به این چرخه تولید
دستگاه افزوده شدند. در حال حاضر ما صادر کننده دستگاه تولید ماسک نانو هستیم. توجه داشته باشید اطلاعات ما در مورد این
بیماري نیز توسعه پیدا کرده و الان به این نتیجه رسیده ایم که ماسک هاي پارچه اي و قابل شست و شو هم براي کنترل این بیماري
قابل استفاده است و این موارد اطلاعات جدید پزشکی در مورد این بیماري است که مشخص کرده هر نوع ماسکی قابل استفاده است
و با آموزش هایی که دکتر حریرچی(معاون کل وزارت بهداشت) دادند براحتی هرکس می تواند از یک پیژامه نیز ماسک تولید کند. به

 
هرحال من خوشحال هستم در حال حاضر بیش از 5 میلیون ظرفیت تولید ماسک داریم. 

 
وضعیت تولید ماسک براي مردم به چه صورتی است؟ 

 
ظرفیت تولید ماسک در داخل کشور روزانه بیش از 10 میلیون است. 

 
پس چرا در دسترس نیست؟ 

 
در دسترس هست. 



 
اما با قیمت بسیار بالا، قبول دارید؟ 

قیمت برمی گردد به نظارت در بازار و موارد دیگر، اتفاقی که بتازگی افتاد و ما به آن معترض بودیم ممنوعیت صادرات ماسک بود و به
نوعی وقتی صادرات ممنوع شود قیمت تا حدودي پایین می آید. خیلی از شرکت ها تولید داشتند براي صادرات چرا که با این قیمت
دلار براي آنها صادرات صرفه اقتصادي داشت و این وسط بسیاري از شرکت ها هم براي صادرات ماسک مذاکره کرده بودند و تعدادي

 
در حال صادرات بودند اما خوب با این ممنوعیت خسارت زیادي به این شرکت ها وارد شد. 

آیا آماري در دست هست که با شیوع کرونا شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها توانسته اند چه خدماتی را به کادر درمان یا مردم

 
ارائه دهند؟ 

من خاطرم هست که روزهاي اول شیوع کرونا در امریکا 4 بیمار را به یک دستگاه ونتیلاتور (دستگاه تنفس مصنوعی) وصل می کردند
حتی نمونه هایی ساخته بودند که 8 بیمار به یک دستگاه ونتیلاتور متصل می شد. این اتفاق وحشتناکی بود و خودشان هم در جریان
بودند که از این 8 نفر، تعدادي قربانی می شوند ولی ما این اتفاق هاي تلخ را در کشور خودمان نداشتیم. دقت کنید ساخت یک
دستگاه ونتیلاتور آسان نیست و هزینه هر کدام بین 200 تا 300 میلیون تومان هست البته این قیمت داخلی است چرا که قیمت بین
المللی آن خیلی بیشتر است و در یک مقعطی این دستگاه در بازار وجود نداشت که بتوانیم آن را خریداري کنیم؛ چون امریکایی ها و
اروپایی ها ریخته بودند در بازار و هر چی از دستگاه ونتیلاتور گرفته تا وسایل اتاق آي سی یو و مواد ضدعفونی را خریده بودند و ما

 
همه اینها را توسط شرکت هاي داخل تولید کردیم و در حال حاضر نیاز نیست وسیله اي براي این بیماري از خارج کشور وارد شود. 

 
در حال حاضر وضعیت ساخت واکسن کرونا در کشور در چه مرحله اي است؟ 

براي تولید واکسن کرونا ما با 6 شرکت و پژوهشگاه قرارداد داریم که از این تعداد، 2قرارداد خوب پیش رفته و به مرحله کارآزمایی
بالینی حیوانی رسیده ولی هنوز نیاز است که صبر کنیم، چون کرونا یک ویروس بشدت پیچیده است و در تمام دنیا نیز وضعیت

 
ساخت واکسن به همین حالت است اگر ویروس یک ویروس ساده بود واکسن انسانی آن خیلی زود ساخته شده بود. 

 
کمتر از یکسال از عمر دولت باقی مانده در این مدت چه طرح هایی هست که تمایل دارید حتماً به نتیجه برسد؟ 

من بشدت تمایل دارم بحث مراکز دانش بنیان در کشور تثبیت شود و براي رسیدن به این هدف در این مدت باقی مانده هر کاري نیاز
باشد انجام خواهم داد که دیگر برگشت نداشته باشیم. وقتی شاهد هستم این روزها همه در خصوص اقتصاد دانش بنیان صحبت می
کنند این یک دستاورد بزرگ است. من هرگز یادم نمی رود که در دانشگاه خودم یعنی دانشگاه صنعتی شریف که در آن بزرگ شدم
به عنوان دانشجو وارد و الان استاد آن هستم مرا مسخره می کردند که این بچه بازي راه انداخته است. وقتی اولین مرکز نوآوري راه
اندازي شد گفتند فلانی در دانشگاه سوپرمارکت باز کرده و الان خوشبختانه کل دانشگاه تبدیل به مرکز نوآوري شده است. از نگاه من
کل این شهر باید به مرکز نوآوري تبدیل شود. چون توسعه کشور زمانی اتفاق می افتد که کل شهر تهران تبدیل شود به پارك علم و
فناوري و این بچه ها بتوانند براحتی در آن کار کنند و اگر کسی کارآفرین است باید بتواند از داخل اتاق خود این کار را انجام دهد.
این دقیقاً کاري است که ما در ناحیه هاي نوآوري داریم انجام می دهیم. ولی متأسفانه بعضی از دوستان در وزارت علوم می خواهند
براي این ناحیه هاي نوآوري قانون بگذارند و قانون محدودیت ایجاد می کند و با قانون، نوآوري از بین می رود و دیگر توسعه ایجاد
نمی شود و به تبع آن اقتصادي شکل نخواهد گرفت. اقتصاد نوآور به یک ذهن وحشی نیاز دارد که به هر سمت برود و نوآوري ایجاد
کند. ما به عنوان دولت، تنها کاري که می توانیم انجام دهیم این است که جلوي آن را نگیریم و محدودیت براي آن ایجاد نکنیم.



 
خوشبختانه با کمک رهبري امسال وضعیت بودجه ما بهتر خواهد شد و ما سرمایه گذاري لازم را در این حوزه انجام خواهیم داد. 

پربیننده ترین قیمت روز موبایل هوآوي در بازار +جدول قیمت موبایل شیائومی در بازار +جدول قیمت روز تبلت لنوو +جدول چهار
استارتاپ آسیایی موفق در حوزه تهیه و توزیع مواد غذایی/ برگزاري مهمانی هاي مجازي در روزهاي کرونایی مدیرعامل زوم در چند

ساعت 4میلیارد دلار پولدارتر شد!/ روي خوش بازار سهام آمریکا به سرمایه داران



اوایل مهرماه از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم/ شبکه شاد براي دانش

آموزان باید رایگان باشد
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اوایل مهرماه از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم/ شبکه شاد براي دانش آموزان باید رایگان باشد 

 
رئیس جمهور گفت: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود. 

به گزارش تابناك سمنان: حجت السلام حسن روحانی رئیس
جمهور در جلسه هیئت دولت اظهار کرد: عزاداري هاي ماه محرم
به کمک فضاي مجازي، به خوبی انجام گرفت، طبق آمار وزارت
کشور و وزارت بهداشت، عزاداري در خانه ها که در سال هاي
اخیر کمرنگ شده بود امسال پررنگ شد. در 80 درصد مجالس
محرم، دستورالعمل هاي بهداشتی رعایت شد. غالب نذورات به

 
صورت مواد خشک به خانواده ها داده شد و عزاداري شکوهمند و استثنایی در تاریخ ایران ثبت شد. 

او ادامه داد: از رهبر انقلاب و مرجع تقلید تشکر می کنم که با بیانات و عملشان راه درست عزاداري را ترویج کردند. از همه افرادي که
بر امر عزاداري نظارت کردند، چه بانیان و چه ناظران بهداشتی هم قدردانی می کنم. همچنین از همه واعظان و مداحانی که با

 
ابتکارات جدید به کوچه و خیابان ها رفتند نیز تشکر می کنم. 

عزاداري محرم امسال بهانه اي دست دشمنان نداد رئیس جمهور با بیان اینکه عزاداري امسال ماه محرم بهانه اي به دست دشمنان

 
نداد، گفت: عزاداري ها با همه اصول مذهبی، دینی، اخلاقی و بهداشتی انجام گرفت. 

روحانی با اشاره به آغاز سال تحصیلی، گفت: براي ما مهم بود که در تمام مراحل بگوئیم فاصله جان و نان معنا ندارد و فاصله جان و

 
کار، معیشت و سلامت، سلامت و دیانت معنا ندارد و در ماه محرم دیدیم که فاصله اي بین این دو نبود. 

او افزود: از 15 شهریور می خواهیم بگوییم که فاصله اي بین جان و یادگیري و آموزش وجود ندارد و هم می شود درس خواند و هم
می شود مراتب تحصیلی را ادامه داد و جوانان به آینده خود هم امیدوار باشند. اولویت براي ما آموزش حضوري است. البته باید

 
دستورالعمل هاي بهداشتی هم در این زمینه رعایت شود. 

او افزود: خانواده ها هم باید در این زمینه همکاري کنند و خود معلمان و دانش آموزان هم باید موارد لازم را رعایت کنند. امسال هیچ

 
کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند و در کنار این باید و آموزش حضوري، صداوسیما هم به امر آموزش کمک خواهد کرد. 

روحانی با بیان اینکه فضاي مجازي هم در زمینه آموزش فعال خواهند بود، گفت: در مدارس خصوصی که به شکل دیگري این امکان
فراهم است و در مدارس دولتی هم شبکه شاد شکل گرفته است و براي استفاده از آن خانواده ها ناچار بودند که پول اینترنت بدهند تا



از این شبکه استفاده کنند، اما امروز هم به سازمان برنامه و بودجه و هم وزارت ارتباطات دستور دادم که استفاده از شبکه شاد براي

 
خانواده ها و دانش آموزان باید رایگان باشد و هیچ هزینه اي پرداخت نشود. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور تاکید کرد: از لحاظ سیاسی و اقتصادي یک
بعدش همان کاري است که آمریکایی ها دوسال و نیم است انجام می دهند و تلاش کردند تا با فشار اقتصادي دولت و ملت را در برابر
خواسته هاي نامشروع خود تسلیم کنند که جوابی نگرفتند، اما به مردم ما و معیشت آنان فشار وارد شد و بار این موضوع بر دوش آنان
هم بود، اما دولت نیز سختی ها را در کنار مردم تحمل کرد و این یک معجزه تاریخی بود که نه ملت و نه دولت از این فشار ها سرخم

 
نکردند. 

روحانی ادامه داد: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود و براي جلوگیري از

 
پایان این دوره کار ها و تلاش هاي فراوانی کردند، اما دیدیم که شکست مفتضحانه اي خوردند. 

او یادآور شد: آنان بعد از این شکست گفتند که می خواهیم از سازوکار درون برجام و مکانیزم ماشه استفاده کنند که این یکی از
خنده دارترین سخنان تاریخ است که آدم بگوید من از توافقی که خارج شده ام و از یک امتیاز آن هوس کردم که استفاده کنم. این

 
حرفی است که با منطق و قوانین حقوق بین الملل هیچ تناسبی ندارد و حتی کودکان هم این موضوع را می دانند. 

روحانی تصریح کرد: اما دیدیم که اروپا و شوراي امنیت هم یک اتفاق نظري در این زمینه دارد که آمریکا هیچ حقی براي استفاده از
مسائل حقوقی داخل برجام ندارد چرا که نه تنها از برجام خارج شده که هرکس به آن پایبند بوده را هم تنبیه کرده پس در این
مرحله هم آنان شکست خوردند و مطمئن هستیم که هیچ دستاوردي براي شان ندارد، هیچ موفقیتی به دست نخواهند آورد و

 
تبلیغات و سروصداي بیهوده است که از تحریم دوباره سخن می گویند. 

مسیر اقتصادي ایران درست است رئیس جمهور با اشاره به اینکه در روند صادرات و واردات روال خوبی را تجربه می کنیم، گفت: در
جمهوري اسلامی ایران برخلاف همه مشکلات و تحریم ها و کرونا ما فقط یک و هفت دهم درصد شاهد کوچک شدن اقتصاد بودیم و
این از میانگین سایر کشور ها کمتر است که نشان از تلاش ها در زمینه اقتصادي دارد و حتی اگر این وضعیت ادامه یابد شاید بتوانیم

 
به رشد اقتصادي مثبت بدون نفت تا پایان سال برسیم. 

او یادآور شد: رشد پایه پولی ما در پنج ماه گذشته معادل دو و نه دهم درصد بوده است که نشان می دهد مسیر اقتصادي ما درست
است. وزیر اقتصاد هم توضیح داده که 6 هزار میلیارد تومان را براي اقتصاد روستایی برداشته ایم و مفتخرم که بگویم از لحاظ

 
بهداشت، آموزش، ارتباط با فضاي مجازي، آب رسانی، راه سازي، گازرسانی و مخصوصاً ایجاد اشتغال کار بزرگی انجام دادیم. 

روحانی تصریح کرد: در شرایط امروز کشور از همه وزرا می خواهیم که تلاش ها بیشتر شود، به ویژه در بخش اقتصاد و کشاورزي. ما

 
در الگوي کشت و حمایت از کشاورزان قدم هاي خوبی برداشته ایم. قواي دیگر هم اگر به ما کمک کنند این سرعت بیشتر می شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: ما طرح هاي دیگري هم داشتیم که به نفع ملت بود و امیدوار بودیم که قواي دیگر هم با ما همراهی کنند، اما
به هرحال یا این موارد عقب افتاد یا هنوز موافقتی با آن انجام نشده که در هر صورت اگر به نتیجه نرسد هم راه دیگري پیدا می کنیم.

او ادامه داد: قواي دیگر بدانند که ما در یازده ماه آخر کار خود قرار داریم، اما در عین حال همه وزرا می کوشند که پروژه ها و کار

 
هایی که باید به اتمام برسد را در همین یازده ماه به پایان برسانند. 



روحانی افزود: ما با کشور هاي همسایه هم جز یکی دو کشور روابط بهتري نسبت به گذشته داریم. دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه
است و کشوري نمی تواند خود را از دیگران جدا کند. یک بازار داریم و آن هم بازار جهانی است؛ یا در این بازار سهم خود را داریم یا

 
نداریم. اگر داشته باشیم براي فعالیت بیشتر و بهتر و رسیدن به پیشرفت ها از آن استفاده می کنیم و اگر نه، ضرر خواهیم کرد. 

او در پایان تاکید کرد: از وزارت بهداشت هم تشکر می کنم براي ایجاد زیرساخت ها در زمینه تله مدیسن یا همان دوراپزشکی که در
دو سه استان به صورت نمونه انجام می شود و بعد به همه کشور ان شاءاالله گسترش می یابد. این گام بزرگی است که مردم در این

 
شرایط شیوع کرونا بتوانند از طریق فضاي مجازي مشورت پزشکی دریافت کنند. 

 
لطفا مارا در شبکه هاي اجتماعی یاري کنید: 

 
اینستاگرام تابناك سمنان 

 
 Email: semnantabnak@gmail.com

yjc :منبع
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بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار 

برخی از تجار و بازرگانان که از طریق مرز اینچه برون در گنبد کاووس، مراودات اقتصادي زیادي با کشورهاي آسیاي میانه داشتند
پس از بسته شدن این پایانه از طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی

 
مجدد آن هستند. 

از اواخر سال گذشته و به دنبال همه گیري ویروس کووید 19 در بیشتر کشورهاي جهان و نیز ایران، مسوولان کشور ترکمنستان
اجازه ورود کامیون و تریلی هاي ترانزیت و حتی قطارهاي باري را از طریق پایانه مرز اینچه برون گلستان به کشورش نداد تا اینکه
پس از فروکش کردن موج اول شیوع کرونا و با رایزنی هاي بین مقامات دو کشور، از سوم تیرماه امسال و فقط مبادلات ریلی بین
ایران و ترکمنستان از طریق این مرز زمینی از سرگرفته شد اما ترکمنستان هنوز اجازه بازگشایی مرز زمینی خود براي تردد کامیون

 
ها و تریلی ها را نداده است. 

بالا رفتن هزینه صادرات کالا از طریق خط ریلی اینچه برون به سبب بسته بودن مرز زمینی براي تردد کامیون ها و نیز افزایش حجم
تقاضا و همچنین کافی نبودن امکانات ایستگاه ریلی اینچه برون براي بارگیري (انتقال بار از کامیون به واگن) سبب شده تا مشکلات

 
بازرگانان گلستانی بویژه شهرستان گنبدکاووس که 50 درصد حجم صادرات این استان را در اختیار دارند، مضاعف شود. 

نائب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گرگان روز چهارشنبه به نمایندگی از تجار گنبدي به خبرنگار ایرنا گفت: سخت
گیري کشور ترکمنستان براي بازگشایی دوباره مرز اینچه برون به دلیل شیوع کرونا از عمده مشکلات تجار و بازرگانان گلستانی است

 
زیرا بیشترین صادرات آنها به ترکمنستان و دیگر کشورهاي آسیاي میانه از خاك این کشور صورت می گیرد. 

"ارازجان شمالی" با یادآوري صادرات 150 میلیون دلاري کالا از جمله لبنیات و پلی استایرن سال گذشته از گلستان به کشورهاي
آسیاي میانه، افزود: به سبب شیوع کرونا و ممانعت از صادرات کالا از سوي ترکمنستان در چهار ماهه نخست امسال صادرات به این

 
کشور صفر و به دیگر کشورهاي آسیاي میانه از جمله عراق و افغانستان نیز فقط 30 میلیون دلار بوده است. 

این تولید کننده خوراك دام، طیور و آبزیان از مسوولان اقتصادي کشور خواست براي موفقیت بیشتر تولیدکنندگان داخلی در امر
صادرات کالا به بازارهاي منطقه اي حمایت هاي بیشتري داشته باشند زیرا بازاریابی و مشتري پیدا کردن به دلیل رقابت کشورها در

 
بازارهاي جهانی کار سختی است. 

وي اضافه کرد: تولیدکنندگان به سبب کارآفرینی، ایجاد اشتغال و ثروت براي کشور بایستی مورد توجه و حمایت بیشتر مسوولان قرار

 
گیرند که پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و برخی معافیت هاي مالیاتی می تواند از جمله این حمایت ها باشد. 

شمالی همچنین بسته جدید بانک مرکزي را مشکل دیگر صادر کنندگان دانست و گفت: با این بسته 80 درصد ارزش کالایی که
تولیدکننده صادر می کند به صورت حواله ارزي و 20 درصد به صورت اسکناس باید برگردانده شود که با توجه به مشکلات پیش روي



تجار در روند صادرات و نیز شیوع کرونا اجراي آن عملا امکان پذیر نیست زیرا نمی توان پول محصول را به راحتی از کشور مقصد

 
صادرات وارد کشور کرد. 

وي تاکید کرد: تنها راه ممکن این است که پول هر کالاي صادر شده را در همان کشور مقصد به صراف بدهید تا با کسر پنج تا 10
درصد کار مزد، معادل روز آن را در ایران به ریال به شما تحویل دهد اما با بسته بانک مرکزي بایستی با این پول دلار به نرخ آزاد مثلا
220 هزار ریال خرید و 80 درصد آن را به صورت حواله ارزي با نرخ پایین تر به دولت برگرداند که این روشی غیر ممکن است و

 
صرفه اقتصادي براي تجار ندارد. 

نائب رییس اتاق بازرگانی گرگان افزود: اگر براي جبران تمام کسورات، نرخ کالا صادراتی را افزایش دهیم در قیمت تمام شده با رقیب
خارجی مانند تجار ترکیه و پاکستانی نمی توانم رقابت کنم چرا که مشتري به دنبال جنس خوب با قیمت مناسب است و تجار این

 
کشورها بلافاصله با قیمت پایین تر، جنس هاي مشابه را به خریدار عرضه می کنند. 

این تاجر گنبدي ادامه داد: بهترین راه حل براي کاهش ضرر صادر کننده با اجراي بسته جدید بانک مرکزي این است که دولت ارز

 
وارد شده توسط صادر کننده را بیشتر از قیمت آزاد خریداري کند تا براي بازرگانان هم صرفه اقتصادي داشته باشد. 

یکی دیگر از بازرگانان گنبدي هم به خبرنگار ایرنا گفت: تجار با توجه به اینکه بازار هدف صادرات شان عمدتا کشورهاي فدراسیون
روسیه از جمله ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان و در بعضی موارد خاص روسیه است با بسته شدن مرز ترکمنستان در

 
صادرات و واردات از این مبدا و مقصد دچار مشکل شدند. 

متین کلوي که عضو اتاق بازرگانی گرگان است، افزود: با توجه به بسته بودن مرز زمینی اینچه برون و افزایش تقاضا براي حمل و نقل
ریلی، هزینه استفاده از واگن ها بالا رفته و باعث کاهش قدرت رقابت تجار ایرانی با کشورهاي دیگر در بازار منطقه و در شرایط شیوع

 
کرونا شده است. 

این صادر کننده مواد پلاستیکی و الکترونیکی اضافه کرد: سهم تجار گلستانی به واسطه دسترسی به مرز اینچه برون به عنوان دروازه
ورود به آسیاي میانه و فدراسیون روسیه به نسبت سال هاي قبل با توجه به شیوع کرونا و بسته بودن مرز ترکمنستان و نیز فشارهاي

 
اقتصادي دشمنان کاهش محسوسی یافته است. 

وي افزود: صرفه اقتصادي حمل و نقل ریلی زمانی توجه پذیر خواهد بود که در هر واگن 50 تن کالا بارگیري شود به عنوان مثال
افرادي که قبلا توسط یک دستگاه کامیون 15 تا 20 تن کالا صادر می کردند الان باید تناژ خود را به 50 تا 60 تن برسانند که صرفه

 
اقتصادي داشته باشد در غیر این صورت هزینه هاي حمل و نقل با قیمت تمام شده کالا همخوانی و توجیه اقتصادي ندارد. 

کلوي با قدردانی از حمایت مدیرکل گمرك استان و رییس اتاق بازرگانی گرگان که همواره به دنبال حل مشکلات تجار هستند، گفت:
بازرگانان گنبدي خیلی محدودیت ها دارند از جمله آن نبود امکانات کافی در ایستگاه ریلی اینچه برون است به طوري که روزانه

 
نزدیک به 20 تا 30 واگن با کشور ترکمنستان تبادل داریم اما کل لیفتراك (وسیله جابجایی بار) براي بارگیري یک دستگاه است. 

وي اظهار داشت: تجار گنبدي خواستار رسیدگی بیشتر و تخصیص امکانات بارگیري در ایستگاه ریلی اینچه برون هستند چراکه نبود
امکانات مشکلات زیادي را براي آنها ایجاد کرده است از طرفی نیز از مسوولان درخواست داریم در تصویب قوانین صادرات، واردات و

 
گمرگی از نظرات کارشناسی اتاق بازرگانی که به مسائل آگاه هستند، بیشتر استفاده کنند. 



این فعال اقتصادي گفت: شیوع کرونا و افزایش قیمت ارز، مشکلات زیادي را براي بازرگانان جهت جابجایی پول و ارز کالاهاي

 
صادراتی ایجاد کرده است و به نظرم دولت بایستی در اجراي سامانه نیما تجدید نظر کرده و یا زمان آنرا به وقت دیگري موکول نماید. 

کلوي افزود: بازرگانان گلستان نسبت به رقباي خود از کشورهایی چون چین، روسیه و ترکیه به سبب برخی معافیت ها و عوارض
گمرگی عقب ترند به عنوان مثال کالاهاي روسی 11 درصد در مالیات و پنج درصد در عوارض گمرکی از کالاهاي ایرانی جلوتر هستند

 
به این معنی که قیمت کالاهاي آنها 16 درصد پایین تر از کالاهاي ایرانی است. 

درهمین پیوند سیدابراهیم حسینی مدیرکل گمرکات گلستان نیز صرفا به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش و رایزنی مسوولان کشورمان براي
از سرگیري دوباره مرز اینچه برون جهت تردد کامیون ها و تریلی هاي حامل کالاهاي صادراتی تجار و بازرگانان این استان همچنان

 
ادامه دارد. 

اینچه برون به عنوان تنها گمرك زمینی و ریلی گلستان، مرکز گمرکات این استان بوده و پایانه هاي صادراتی گرگان و گنبدکاووس،

 
گمرك امانات پستی گرگان، گمرك بندرترکمن و گمرك فرودگاه بین المللی گرگان زیرمجموعه آن است. 

در سال هاي اخیر با بهره برداري از راه آهن بین المللی قزاقستان - ترکمنستان - ایران و گذر آن از اینچه برون، خدمات گمرك ریلی

 
نیز به فعالیت معمول در مجموعه گمرکات استان اضافه شده است. 

استان مرزي گلستان در شمال ایران با کشور ترکمنستان و استان هاي مازندران، سمنان و خراسان شمالی همسایه است.



استفاده از شبکه «شاد» باید رایگان باشد/ اولویت براي ما آموزش حضوري

است

منبع: گیل خبرشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/06/12

رییس جمهور با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما
آموزش حضوري است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی در این زمینه رعایت شود. گیل خبر/ بحجت الاسلام و المسلمین

حسن روحانی ...

رییس جمهور با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما آموزش

 
حضوري است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی در این زمینه رعایت شود. 

گیل خبر/ بحجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی طی سخنانی در جلسه امروز هیات دولت با بیان اینکه عزاداري امسال، شکوه
خاص و ویژه اي داشت و از جهاتی استثنایی بود، اظهار کرد: برخلاف اینکه مردم به دلیل مراقبت نسبت به پروتکل هاي بهداشتی به

 
طور طبیعی محدودیت هایی دارند اما عزاداري ما از ابتکارات بسیار خوبی بهره مند شد. 

وي افزود: عزاداري هایی که در مجالس انجام می گرفت، به کمک فضاي مجازي در شهرستان هاي دیگر و تا خارج از کشور مستقیم

 
پخش می شد و عزاداري خانه ها که مقداري در سال هاي قبل کمرنگ شده بود، امسال بسیار پررنگ بود. 

رییس جمهور ادامه داد: در سراسر کشور هم آماري که وزیر بهداشت و وزیر کشور به من دادند، حداقل 80 درصد مجالس و محافل در

 
سراسر کشور پروتکل ها را به خوبی مراعات کردند. 

وي با تاکید بر اینکه عزاداران هم استفاده از ماسک و هم فاصله گذاري و سایر دستورالعمل ها را به خوبی اجرا کردند، گفت: حتی
نذورات به صورت مواد خشک به خانواده ها داده شد و عزاداري به یادماندنی و استثنایی در تاریخ ایران ثبت شد و همه در این امر

 
بسیار مهم همکاري کردند. 

روحانی با قدردانی از بیانات رهبري و سایر علما در زمینه رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مراسم عزاداري، اظهار کرد: همچنین همه
افرادي که بر امر عزاداري نظارت کردند، چه افرادي که جزو بانیان عزاداري بودند و خدمت کردند، ناظران بهداشتی، مقامات وزارت

 
کشور و همه تلاش کردند که نظارت خوبی انجام بدهند و از آنان هم قدردانی می کنیم. 

رییس جمهور یادآور شد: از همه گویندگان مذهبی، وعاظ و مداحان و سخنرانان پرشور که با ابتکارات جدید مداحی خود را گاهی به
کوچه ها و خیابان ها آوردند، تشکر می کنم. بسیار عزاداري خوب و باشکوهی و با رعایت همه اصول مذهبی و اخلاقی و دینی انجام

 
شد و بهانه اي به دشمنان داده نشد. 

وي در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به آغاز سال تحصیلی اظهار کرد: از شنبه 15 شهریور ماه مراسم سال تحصیلی آغاز می
شود. براي ما مهم بود در تمام این مراحل که بگوییم فاصله جان و نان معنا ندارد، فاصله جان و کار معنا ندارد، فاصله معیشت و



 
سلامت معنا ندارد، فاصله سلامت و دیانت معنا ندارد، در محرم دیدیم که هیچ فاصله اي بین این ها نبود. 

روحانی تاکید کرد: از 15 شهریور می خواهیم بگوییم فاصله اي بین جان و یادگیري و آموزش وجود ندارد. هم می شود درس خواند و
هم می شود مراتب تحصیلی را ادامه داد و هم جوانان می توانند به آینده خود امیدوار باشند. درس خواندن در همه مقاطع براي ما

 
مهم است و با نظر گرفتن تمام پروتکل هاي بهداشتی که از ستاد کرونا اعلام شد، این کار به خوبی انجام می شود. 

روحانی با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما آموزش حضوري

 
است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی هم در این زمینه رعایت شود. 

وي افزود: خانواده ها هم باید در این زمینه همکاري کنند و خود معلمان و دانش آموزان هم باید موارد لازم را رعایت کنند. امسال

 
هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند و در کنار این باید و آموزش حضوري، صداوسیما هم به امر آموزش کمک خواهد کرد. 

روحانی با بیان اینکه فضاي مجازي هم در زمینه آموزش فعال خواهند بود، گفت: در مدارس خصوصی که به شکل دیگري این امکان
فراهم است و در مدارس دولتی هم شبکه شاد شکل گرفته است و براي استفاده از آن خانواده ها ناچار بودند که پول اینترنت بدهند تا
از این شبکه استفاده کنند اما امروز هم به سازمان برنامه و بودجه و هم وزارت ارتباطات دستور دادم که استفاده از شبکه شاد براي

 
خانواده ها و دانش آموزان باید رایگان باشد و هیچ هزینه اي پرداخت نشود. 

رییس جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور تاکید کرد: از لحاظ سیاسی و اقتصادي یک
بعدش همان کاري است که آمریکایی ها دوسال و نیم است انجام می دهند و تلاش کردند تا با فشار اقتصادي دولت و ملت را در برابر
خواسته هاي نامشروع خود تسلیم کنند که جوابی نگرفتند اما به مردم ما و معیشت آنان فشار وارد شد و بار این موضوع بر دوش آنان
هم بود اما دولت نیز سختی ها را در کنار مردم تحمل کرد و این یک معجزه تاریخی بود که نه ملت و نه دولت از این فشارها سرخم

 
نکردند. 

روحانی ادامه داد: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود و براي جلوگیري از

 
پایان این دوره کارها و تلاش هاي فراوانی کردند، اما دیدیم که شکست مفتضحانه اي خوردند. 

وي یادآور شد: آنان بعد از این شکست گفتند که می خواهیم از سازوکار درون برجام و مکانیزم ماشه استفاده کنند که این یکی از
خنده دارترین سخنان تاریخ است که آدم بگوید من از توافقی که خارج شده ام و از یک امتیاز آن هوس کردم که استفاده کنم. این

 
حرفی است که با منطق و قوانین حقوق بین الملل هیچ تناسبی ندارد و حتی کودکان هم این موضوع را می دانند. 

روحانی تصریح کرد: اما دیدیم که اروپا و شوراي امنیت هم یک اتفاق نظري در این زمینه دارد که آمریکا هیچ حقی براي استفاده از
مسائل حقوقی داخل برجام ندارد چرا که نه تنها از برجام خارج شده که هرکس به آن پایبند بوده را هم تنبیه کرده پس در این
مرحله هم آنان شکست خوردند و مطمئن هستیم که هیچ دستاوردي براي شان ندارد، هیچ موفقیتی به دست نخواهند آورد و

 
تبلیغات و سروصداي بیهوده است که از تحریم مجدد سخن می گویند. 

رییس جمهور با اشاره به اینکه در روند صادرات و واردات روال خوبی را تجربه می کنیم، گفت: در جمهوري اسلامی ایران برخلاف
همه مشکلات و تحریم ها و کرونا ما فقط یک و هفت دهم درصد شاهد کوچک شدن اقتصاد بودیم و این از میانگین سایر کشورها
کمتر است که نشان از تلاش ها در زمینه اقتصادي دارد و حتی اگر این وضعیت ادامه یابد شاید بتوانیم به رشد اقتصادي مثبت بدون



 
نفت تا پایان سال برسیم. 

وي یادآور شد: رشد پایه پولی ما در پنج ماه گذشته معادل دو و نه دهم درصد بوده است که نشان می دهد مسیر اقتصادي ما درست
است. وزیر اقتصاد هم توضیح داده که 6 هزار میلیارد تومان را براي اقتصاد روستایی برداشته ایم و مفتخرم که بگویم از لحاظ

 
بهداشت، آموزش، ارتباط با فضاي مجازي، آب رسانی، راه سازي، گازرسانی و مخصوصاً ایجاد اشتغال کار بزرگی انجام دادیم. 

روحانی تصریح کرد: در شرایط امروز کشور از همه وزرا می خواهیم که تلاش ها بیشتر شود، به ویژه در بخش اقتصاد و کشاورزي. ما

 
در الگوي کشت و حمایت از کشاورزان قدم هاي خوبی برداشته ایم. قواي دیگر هم اگر به ما کمک کنند این سرعت بیشتر می شود. 

رییس جمهور ادامه داد: ما طرح هاي دیگري هم داشتیم که به نفع ملت بود و امیدوار بودیم که قواي دیگر هم با ما همراهی کنند اما
به هرحال یا این موارد عقب افتاد یا هنوز موافقتی با آن انجام نشده که در هر صورت اگر به نتیجه نرسد هم راه دیگري پیدا می کنیم.

وي ادامه داد: قواي دیگر بدانند که ما در یازده ماه آخر کار خود قرار داریم اما در عین حال همه وزرا می کوشند که پروژه ها و

 
کارهایی که باید به اتمام برسد را در همین یازده ماه به پایان برسانند. 

روحانی افزود: ما با کشورهاي همسایه هم جز یکی دو کشور روابط بهتري نسبت به گذشته داریم. دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه
است و کشوري نمی تواند خود را از دیگران جدا کند. یک بازار داریم و آن هم بازار جهانی است؛ یا در این بازار سهم خود را داریم یا

 
نداریم. اگر داشته باشیم براي فعالیت بیشتر و بهتر و رسیدن به پیشرفت ها از آن استفاده می کنیم و اگر نه، ضرر خواهیم کرد. 

وي در پایان تاکید کرد: از وزارت بهداشت هم تشکر می کنم براي ایجاد زیرساخت ها در زمینه تله مدیسن یا همان دوراپزشکی که
در دو سه استان به صورت نمونه انجام می شود و بعد به همه کشور ان شاءاالله گسترش می یابد. این گام بزرگی است که مردم در این

شرایط شیوع کرونا بتوانند از طریق فضاي مجازي مشورت پزشکی دریافت کنند.



تحقق 80 درصدي برش اشتغال استانی فرهنگ و هنر/1024پرونده با اعلام

خسارت 54.41 مبلیارد ریال به بانک معرفی شدند

منبع: شیرازهشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/06/12

1027 پرونده با 1649 نفر اشتغال در استان فارس ثبت نام نمودند که همگی به بانک معرفی شدند و تا کنون 54.41 میلیارد
ریال به مشمولین پرداخت شده است.

1027 پرونده با 1649 نفر اشتغال در استان فارس ثبت نام نمودند که همگی به بانک معرفی شدند و تا کنون 54.41 میلیارد

 
ریال به مشمولین پرداخت شده است. 

صابر سهرابی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس گفت:
فرهنگ و هنر، جایگاه نهادینه سازي فرهنگی و اجتماعی مردم را
در هر جامعه دارند. جایگاهی که همه زمینه ها از آموزش و
پرورش تا کسب و کار و درآمدزایی را پوشش می دهد؛ تا آنجا
که می توان گفت رشد و پیشرفت جامعه در هر زمینه، مرهون
تلاش هاي هنري براي فرهنگ سازي و نهادینه سازي آن است.
از این رو امروزه جایگاه فرهنگ و هنر در جامعه انسانی، در
بالاترین سطح قرار گرفته است. اما این را باید بدانیم که اگر

پشتیبانی و حمایت مالی و مادي از فرهنگ و هنر نشود، با شکست فرهنگی و هنري روبرو خواهیم شد. در همین راستا قانون، متولی
اصلی فرهنگی و هنري را وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار داده است تا با ساماندهی و پشتیبانی از فرهنگ و هنر زمینه رشد و

 
پیشرفت جامعه را با ابزارهاي فرهنگی و هنري فراهم کند. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در زمینه هاي قرآنی، فضاي مجازي، دیجیتال، مد و لباس، موسیقی، سینما، هنرهاي نمایشی، هنرهاي
تجسمی همچون عکس، نقاشی، خوشنویشی و ...، رسانه همچون نشریات مکتوب، خبرگزاري ها، پایگاه هاي خبري تحلیلی و کانون
هاي آگهی و تبلیغات، کتاب و کتاب خوانی همچون انتشارات و مؤسسات و ... مجوزهایی همچون انجمن هاي فرهنگی و هنري،
مؤسسات فرهنگی و هنري، مؤسسات قرآنی، مؤسسات دیجیتال، آموزشگاه هاي آزاد هنرهاي تجسمی، آموزشگاه هاي سینمایی،
کانون هاي تبلیغات و آگهی، روزنامه ها، هفته نامه ها، ماه نامه ها، فصل نامه ها، سال نامه ها، گاه نامه ها، پایگاه هاي خبري و
تحلیلی، خبرگزاري هاي، کانال ها و صفحات خبري و تحلیلی در شبکه هاي مجازي و پیام رسان هاي داخلی و خارجی،گروه هاي
فرهنگی و هنري همچون گروه موسیقی یا نمایش و مشاغل خانگی در زمینه هاي طراحی، پژوهشگري، مد و لباس، نشریات مکتوب
نرم افزار و رسانه برخط، بازي هاي رایانه اي، هنرهاي حجمی، هنرهاي شنیداري و هنرهاي نمایشی مجوز فعالیت و کسب درآمد را

 
صادر می نماید. 

سال گذشته، در برش استانی کسب و کارهاي فرهنگی و ارشاد اسلامی 400 مجوز کسب و کار پیش بینی شده بود که با تحقق 80
درصدي این پیش بینی، 320 مجوز صادر شد. افزون بر این، 210 مجوز مشاغل خانگی نیز از این اداره صادر شد که با جذب 100
درصدي سهمیه اختصاص یافته به فرهنگ و ارشاد اسلامی فارس، 6600 میلیون ریال تسهیلات مالی به 160 دارنده مجوز مشاغل

 
خانگی مستقل و پشتیبان پرداخت شد. 

همچنین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در راستاي پشتیبانی و حمایت از فعالیت هاي فرهنگی و هنري، بسته تسهیلاتی تبصره 18
خود را با عنوان تحفه در فصل پایانی سال به مرحله اجرا گذاشت. این اداره کل نیز در راستاي کمک به فعالیت هاي فرهنگی و هنري
استان، اقدام به آگاهی بخشی و بررسی پرونده هاي ثبت نامی آن نمود که تا کنون 82 طرح با میزان تسهیلات درخواستی 594400



 
میلیون ریال و تعهد اشتغال زایی 781 نفر، براي دریافت این تسهیلات به بانک معرفی شده اند. 

هر چند از ابتداي سال گذشته با رشد کسب و کارها و روند همراه با روند افزایشی اشتغال زایی و درآمدزایی پویایی فرهنگ و هنر را
می دیدیم، اما با همه گیري بیماري کرونا و تعطیلی هاي پی درپی بسیار براي فعالیت هاي فرهنگی و هنري، که تا کنون ادامه دارد،
کسب و کارهاي فرهنگی و هنري ناگاه با یک ایستایی ضربه اي روبرو شد که خسارات بسیاري را به هنرمندان، فرهنگ وران و سرمایه
گذاران فرهنگ و هنر وارد آمد. از این رو وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی همگام با دولت در راستاي کمک به کسب و کارهاي آسیب
دیده، وارد شد. در این زمینه نیز 1027 پرونده با 1649 نفر اشتغال در استان فارس ثبت نام نمودند که همگی به بانک معرفی شدند

 
و تا کنون 54.41 میلیارد ریال به مشمولین پرداخت شده است. 

امید داریم تا در ماه هاي پیش رو، بار دیگر رونق به کسب و کارهاي فرهنگی و هنري بازگردد.



محصول پسته دامغان امسال 25 هزارتن پیش بینی می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/06/12

سمنان- ایرنا- رییس اداره تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي دامغان گفت: برداشت پسته دامغان در سال زراعی جاري از حدود
17 هزار هکتار باغ پسته 25 هزار تن برآورد می شود.

سمنان- ایرنا- رییس اداره تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي
دامغان گفت: برداشت پسته دامغان در سال زراعی جاري از
حدود 17 هزار هکتار باغ پسته 25 هزار تن برآورد می

 
شود. 

حسن صرفی روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود:
امسال، هشت هزار تن پسته خشک معادل 25 هزار تن
پسته تازه در باغ ها تولید می شود که این مقدار محصول
با توجه به سال آوري باغ ها، نسبت به سال گذشته حدود

 
55 درصد کمتر برآورد شده است. 

وي خاطرنشان کرد: برداشت محصول پسته تازه از باغ هاي شهري و روستایی شهرستان دامغان از 20 مرداد 98 آغاز شد و تا اواسط

 
مهرماه ادامه دارد. 

صرفی ادامه داد: 17 هزار هکتار باغ پسته در مناطق مختلف از جمله حومه، فرات، امیرآباد و دامنکوه کاشت شده و از این میزان 13

 
هزار هکتار مثمر است. 

وي اضافه کرد: شهرستان دامغان از رویشگاه هاي اولیه پسته در جهان است و درختان کهنسال نیز در برخی مناطق نشانه همین

 
مساله است، این سابقه سبب شده به مرور فرهنگ و دانش باغداري در این شهرستان از گذشته باقی بماند و ارتقا یابد. 

صرفی تصریح کرد: شهرستان دامغان داراي 115 پایانه فرآوري پسته است که در مناطق مختلف مشغول به فعالیت هستند و سالانه

 
بیش از 50 درصد محصول را فرآوري و آماده عرضه می کنند. 

رییس اداره تولیدات گیاهی جهاد کشاورزي دامغان گفت: پنج هزار و 500 بهره بردار باغدار پسته دامغانی در سال جاري حدود سه
هزار تن انواع کودهاي شیمیایی اوره، فسفات و پتاسیم را از مراکز توزیع شرکت خدمات حمایتی مستقر در مناطق مختلف تهیه

 
کردند. 

پسته هاي شهرستان عمدتا از ژیوتیپ هاي بومی، شاهپسند(حومه، فرات)، خنجري(حومه، فرات، امیراباد)، عباسعلی(دامنکوه)،
فرخی(فرات، حومه) است. 



حدود 80 درصد پسته تولیدي استان سمنان در دامغان برداشت می شود که در سال گذشته نیز یکی از باغداران دامغانی، با تولید 44

 
تن پسته در هر هکتار، رکورد بالاترین میزان تولید کشور را به خود اختصاص داد. 

 
35 درصد اشتغال دامغان در حوزه کشاورزي است که پنج هزار باغدار و کشاورز در این بخش مشغول فعالیت هستند. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- برداشت محصول 

 
- انجمن پسته ایران 

 
- اراضی کشاورزي 

- دامغان



کارنامه درخشان بانک پارسیان در حوزه بانکداري اسلامی

منبع: جامع خبرشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/06/12

جامع خبر(جامع نیوز):بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه
بانکداري اسلامی کارنامه قابل قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات

بانکداري اسلامی، طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي ...

جامع خبر(جامع نیوز):بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه
بانکداري اسلامی کارنامه قابل قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري
اسلامی، طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي اپلیکیشن قرض الحسنه و طراحی و مهندسی

 
ابزار ودیعه محل کار، به عنوان نماد حمایت از بانکداري اسلامی، گزیده اي از دستاوردهاي بانک پارسیان در این حوزه است. 

به گزارش جامع خبر به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان؛ اقتصاد در حال گذران روزهاي بسیار سختی است. روزهایی که بدون
کمک نظام بانکی گذشتن از آن تقریبا غیرممکن است. آنگونه که کارشناسان اقتصادي می گویند نظام بانکداري هرکشوري به منزله
قلب اقتصادي آن است که منابع را به بخش هاي مختلف اقتصاد پمپاژ می کند. در چنین شرایطی هرگونه اشکال و نقص، سایر بخش
هاي حقیقی اقتصاد را متاثر می سازد؛ در حالی که نظام بانکی سالم می تواند اوضاع اقتصادي را تا حد قابل قبولی بهبود بخشد. همین

 
مساله موجب شد تا توانمند سازي نظام بانکی با تکیه بر مفاهیم فقه نظام در دستور کار قرار گیرد. 

پس از پیروزي انقلاب اسلامی بود که با هدف تطهیر نظام پولی و بانکی کشور ازمقوله ربا، تلاش هاي متعددي صورت گرفت . اولین

 
اقدام جدي در این زمینه، تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در شهریور 1362 بود. 

تغییرکامل نظام بانکی در اوایل انقلاب اسلامی کاري بزرگ و بی سابقه در صحنه بین المللی بود. بانکداري بدون ربا، گرچه در ابتدا آن
چنان مورد حمایت اساتید علم اقتصاد قرار نگرفت، اما اکنون به عنوان پیش نیاز ورود به بانکداري اسلامی مورد توجه ویژه واقع شده

 
است. 

بدیهی است هر طرح جدیدي همواره با اشکالات و نواقصی همراه است که می بایست پس از یک دوره گذار اصلاح شود و بانکداري
بدون ربا نیز از آن مستثنی نیست. بنابر این مقرر گردیده بود طرح مذکور به صورت آزمایشی اجرا شود و پس از شناسایی چالش ها،
مجدداً مورد بازنگري اساسی قرار گیرد. اکنون حدود چهار دهه از تصویب این قانون سپري می شود. با وجود برگزاري کنفرانس ها،
نشست هاي تخصصی و تولید محتواهاي فنی در مجلات تخصصی، هنوز تا رسیدن به بانکداري مطلوب اسلامی، راه نرفته زیادي وجود

 
دارد . 

با وجود چالش هایی که نظام پولی و بانکی کشور در حدود چهار دهه فعالیت خود با آن مواجه بوده ، بانک پارسیان در نزدیک به دو
دهه فعالیت خود، کارنامه درخشانی از خود برجاي گذاشته است. این بانک در صدد است با تکیه بر زیر ساخت هاي تخصصی خود
همچون ظرفیت صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان تنها صندوق قرض الحسنه مستقل بانکی کشور، ایجاد مرکز تخصصی
تحقیقات بانکداري اسلامی، تجربه و دانش فنی پرسنل و همکاري نزدیک با مراکز تخصصی حوزه بانکداري اسلامی همچون پژوهشگاه
فقه نظام، با نگاهی تحول خواه، ضمن آسیب شناسی مشکلات نظام بانکداري کنونی و شناسایی چالش هاي نوپدید، راهکارهایی براي
بهبود شرایط سیستم بانکی ارائه کند. امید است که با طراحی افقی نوین از آنچه در سیستم بانکداري کنونی در حال حرکت است به



 
طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام بپردازد. 

 
ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه 

مطابق با برنامه پنج ساله توسعه جمهوري اسلامی ایران، شبکه بانکی کشور موظف شد، به منظور گسترش و نهادینه کردن سنت
پسندیده قرض الحسنه، منابع فراهم آمده از حساب هاي پس انداز قرض الحسنه را صرفاً براي اعطاي تسهیلات قرض الحسنه به کار
گیرد. در همین راستا، بانک پارسیان به عنوان بانک پیشرو در انجام تکالیف بانک مرکزي اقدام کرد و در تاریخ یکم اسفندماه 1391
موفق به اخذ مجوز فعالیت صندوق قرض الحسنه پارسیان شد. صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان نخستین صندوق قرض
الحسنه مستقل شبکه بانکی کشور در آبان ماه 1392 طی مراسمی با حضور رییس کل بانک مرکزي و اتصال به سامانه تسهیلات
قرض الحسنه ازدواج بانک مرکزي، رسماً فعالیت خود را آغاز نمود. این صندوق با اتکا به سرمایه دانش، تخصص و پشتکارکارکنان
خود، تلاش می کند منابع مالی ارزان قیمت را تجمیع کند و آنها را با مدیریت صحیح و دقیق اعتباري، در قالب وام ارزان، دراختیار
اقشار آسیب پذیر و کم درآمد جامعه قرار دهد. در همین راستا نیز تفاهم نامه هاي گوناگون بین این صندوق و مؤسسات مختلف

 
همچون کمیته امداد، بنیاد برکت، سازمان بهزیستی، انجمن حمایت از بیماران هموفیلی و ...، منعقد گردیده است. 

 
ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی 

مرکز آموزش و تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان، با هدف انطباق فعالیت هاي بانک با موازین بانکداري اسلامی، در سال

 
1395 ایجاد گردید. از جمله وظایف این مرکز در زمینه مطالعات بانکداري اسلامی، موارد زیر را می توان نام برد: 

 
انجام مطالعات فنی و اقتصادي در حوزه بانکداري اسلامی؛ 

 
بررسی و تحلیل روندهاي نوظهور در صنعت بانکداري اسلامی و پیش بینی مشخصه هاي این صنعت در آینده؛ 

 
انجام مطالعات و بررسی هاي فنی در خصوص مدل ها و ابزارهاي رایج در حوزه بانکداري اسلامی و ارائه پیشنهادهاي کاربردي؛ 

الگوبرداري و انجام مطالعات تطبیقی از خدمات و محصولات بانک هاي اسلامی سایر کشورها، استخراج و بومی سازي خدمات و

 
محصولات در زمینه توسعه صنعت بانکداري، علی الخصوص در ارتباط با بانکداري اسلامی؛ 

 
ارائه مدل هاي نوین کسب و کار بانکداري اسلامی مطابق با الگوهاي بانک ها و مؤسسات مالی اسلامی بین المللی؛ 

 
شناسایی و برقراري ارتباط با مراکز تحقیقاتی اسلامی داخلی و بین المللی با هدف ایجاد شبکه تحقیقات محلی و بین المللی. 

 
طراحی مدل مطلوب بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام 

بانک پارسیان با همکاري پژوهشگاه فقه نظام، در حال طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی بر اساس مبانی اسلام با رویکرد فقه
نظام است. این مدل نه تنها به دنبال تطبیق ساختارهاي موجود با مبانی اسلام بوده بلکه درصدد کشف نظام مطلوب بانکی از درون
اصول، قواعد و مبانی فقهی و اسلامی است. طراحی الگوي بانکداري اسلامی در فاز اول براي سه حوزه قرض الحسنه، سرمایه گذاري و

 
سایرخدمات بانکی در حال انجام است. 

هم اکنون فاز تحقیقاتی بخش قرض الحسنه و سرمایه گذاري در حال پایان است و بعد از اتمام مرحله پژوهشی و از اخذ مجوز هاي
لازم، مقرر است که این الگو به صورت آزمایشی در برخی از شعب بانک مورد ارزیابی عملیاتی قرار گیرد و در نهایت پس از اخذ

 
بازخوردهاي لازم به عنوان یک مدل عملیاتی به سیستم پولی و بانکی پیشنهاد خواهد شد. 



همچنین طبق برنامه ریزي صورت گرفته، الگوي مذکور طی 6 نشست تخصصی به بوته نقد و بررسی گذاشته خواهد شد. اولین
نشست در پاییز 1398 با حضور ارزشمند اساتید گرانقدر حضرت آیت االله اراکی، حضرت آیت االله محقق داماد و مدیران محترم نظام
پولی و بانکی کشور، اساتید حوزه و دانشگاه و نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی تحت عنوان "نقد روش بانکداري مرسوم و
تبیین روش بانکداري مطلوب" به میزبانی بانک پارسیان برگزار شد که نشست هاي بعدي آن نیز انشااالله در سال جاري برگزار خواهد

 
شد. 

 
رونق در مناطق محروم با طرح پیمان روستایی 

"طرح پیمان روستایی" را می توان از جمله دستاوردهاي بانک پارسیان درحوزه بانکداري اسلامی دانست. هدف اصلی از اجراي این
طرح، تامین مالی خرد و توانمندسازي محرومان است؛ به گونه اي که نحوه تخصیص تسهیلات به سمت ایجاد اشتغال و توانمندسازي
محرومان جهت راه اندازي فعالیت هاي خرد تولیدي،کشاورزي و بازرگانی، باشد. شایان ذکر است که این طرح با الگوبرداري از مدل

 
بانک گرامین در کشور بنگلادش، بومی سازي و اجرا شده است. 

به عبارت دیگر بانک پارسیان سعی کرده که با ارائه خدمات مالی گسترده به طرح هاي اشتغال زا در مناطق کمتر توسعه یافته و
روستایی کشور در مسیر تعالیم اسلامی، به رسالت اجتماعی خود عمل کرده و شرایط را براي توانمندسازي و ایجاد کسب و کارهاي

 
کوچک و فقر زدایی در قالب تسهیلات قرض الحسنه، فراهم نماید. 

هدف از این رویکرد فقر زدایی از طریق فراهم نمودن امکان اشتغال خویش فرما براي اقشار آسیب پذیر جامعه مانند زنان سرپرست
خانوار، روستاییان فاقد زمین و جوانان بیکار و فاقد مهارت ساکن در مناطق روستایی و توانمندسازي آنها بوده است. با توجه به اینکه
یکی از مشکلات اصلی این گروه افراد جامعه، نداشتن وثایق مناسب براي نظام بانکی جهت دریافت تسهیلات است، نوآوري این طرح

 
استفاده از "وثایق اجتماعی" به جاي وثایق مورد استفاده معمول در نظام بانکی است. 

این الگو طی مراسمی در مهرماه 1398با هدف توانمندسازي پایدار روستاییان و اقشار آسیب پذیر از طریق ایجاد اشتغال خویش فرما،
با حضور تنی چند از مدیران و مشاورین بانک پارسیان و همچنین اعضاي شوراي اسلامی روستاي حصار بالا شهرستان دماوند، کلید

 
خورد و در آینده نیز این مسیر سبز ادامه خواهد داشت. 

 
راه اندازي"اپلیکیشن قرض الحسنه" 

اما اقدامات بانک پارسیان در مسیر تحقق بانکداري اسلامی به همین جا ختم نشد و توانست اپلیکیشن قرض الحسنه را هم راه اندازي
کند. هدف اصلی این کار حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه جهت سهولت دسترسی به منابع قرض الحسنه توسط این افراد، توزیع
مناسب منابع قرض الحسنه، و همچنین ترویج سنت قرض الحسنه در جامعه بود. در این طرح زیرساخت هاي لازم به گونه اي فراهم
شده است که جامعه هدف آن بدون نیاز به مراجعه حضوري به شعب، بتوانند از آن بهره مند شوند. ارزش این طرح به خصوص با

 
شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي آن، بیش از پیش نمایان گردید. 

 
طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار 

گرانی هاي اخیر در بخش ساختمان و لزوم کمک به رونق تولید و ایجاد ثبات در بازار اجاره محل کار، بانک پارسیان را برآن داشت تا
با حمایت تمام قد از فعالان اقتصادي کم درآمد در حوزه دانش بنیان، به طراحی و مهندسی ابزاري جدید براي کمک به اقشار مذکور



بپردازد. در این راستا، تسهیلات ودیعه محل کار (در حوزه دانش بنیان)، از مرحله طراحی تا پرداخت، در بانک پارسیان انجام پذیرفت.
این مهم گامی بلند در سال جهش تولید، در عرصه بانکداري اسلامی به شمار می رود.



دولت فرمایشات اخیر رهبري را اجرا کند سربلند خواهد شد

منبع: شما حزب موتلفهشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/06/12

اعتقاد دارم اگر روحانی و همکارانشان ازفرصت یکساله خود بنحو احسن استفاده کنند و فقط و فقط فرمایشات اخیر مقام
معظم رهبري درنشست هئیت دولت را بعنوان یک دستورالعمل اجرائی کنند، یقینا در پایان عمرکاري دولت با یک عملکرد

بسیارخوب درپیشگاه خدا و ملت، سربلند خواهند شد.

عضو شوراي مرکزي حزب موتلفه با بیان اینکه نباید اقتصاد کشور را معطل تحولات خارجی کرد، گفت: تورم، گرانی و بیکاري
بیش از آنکه ناشی از تحریم و کرونا باشد، ازسوء مدیریت و عدم باور به توان داخلی است. احمد علی مقدم عضو شوراي مرکزي حزب
موتلفه اسلامی در گفتگو با خبرنگار حوزه احزاب فارس، در رابطه با هفته دولت و بزرگداشت شهیدان رجایی و باهنر، اظهار داشت:
دولت شهید رجایی، اولین دولتی بود که پس از حاکمیت لیبرال ها بر کشور، در آن دوره بحرانی، زمامدار امور کشور شد و بیش ترین

 
تلاش را براي خدمت به اهداف مقدس انقلاب از خود نشان داد، و این تلاش ها و خدمات ادامه داشت تا به فیض شهادت نائل آمد. 

مقدم افزود: در هفته دولت ، مردم با عملکرد و دستاوردهاي آن در زمینه هاي گوناگون عمرانی، اجتماعی، اقتصادي و فرهنگی آشنا
می شوند واین فرصت مغتنمی است تا مدیران و دولتمردان با ارایه گزارش عملکرد دستگاه هاي اجرایی و خدمات دولتی به عموم
مردم ، روشنگري کنند، پس بسیار بجاست که آقاي روحانی و دولتمردان او گزارشی از عملکرد یکساله خود داشته باشند و مردم را در

 
جریان کارنامه خود قرار دهند. 

وي گفت: مقام معظم رهبري فرمودند که هفته دولت فرصت مناسبی براي تبیین واطلاع رسانی خدمات اعضاي دولت و نقد نقاط
قوت و ضعف است؛ ولی متاسفانه شاهد هستیم که آقاي روحانی و بعضا همکارانشان در همایش سراسري استانداران و فرمانداران،
فقط از دورسانه وابسته به دولت یعنی ایسنا و ایرنا دعوت بعمل آورده و بدون حضور خبرنگاران سایر خبرگزاري ها، گزارش عملکرد

 
خود را ارائه داده اند؛ ظاهرا این خود نشانه آن است که آقاي روحانی تحمل نقد عملکرد را ندارد. 

وي ضمن تشکر از تلاشهاي دولت یازدهم و دوازدهم بیان کرد: کارهاي زیادي انجام شده ولی حق بود آقاي روحانی، بیشترین تلاش

 
خود را براي محقق شدن شعارهاي انتخاباتی خود معطوف می داشتند تا امید مردم به یاس و ناامیدي تبدیل نشود. 

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان کرمان با اشاره به شعارهاي انتخاباتی محقق نشده دولت تدبیر و امید، ابراز داشت: روحانی بارها در
سخنرانی هاي انتخاباتی خود در شهرهاي مختلف تاکید کرد «اساس اقتصاد دولت تدبیر و امید این است که مردم دائماً نگویند هر
سال دریغ از پارسال، آرامش را به مردم هدیه می کنیم، در بخش اقتصادي نگرانی را برداریم تا مردم براي کالاي اساسی شان نگران
نباشند. چنان رونق اقتصادي ایجاد می کنم که مردم نیازي به یارانه نداشته باشند.» اما نه تنها درآمد مناسبی نصیب مردم نشد بلکه
تورم و گرانی کاري با مردم کرد که حتی بعضا توان تامین نیازمندي هاي اساسی زندگی خود را ندارند که باید گفت هر سال دریغ از

 
پارسال. 

وي مطرح کرد: شعارهایی همچون نجات اقتصاد کشور از بیکاري، گرانی، آشفتگی و ناامیدي در حد همان شعار و حرف باقی ماندند و

 
متاسفانه بااین همه اشتباهات که ناشی از بی تدبیري و بی مدیریتی است، هیچگاه دولت در برابر ملت عذرخواهی نکرد. 



این کارشناس سیاسی با بیان اینکه وعده هاي بی عمل توهین به شعور و شخصیت ملت است، ادامه داد: شعارهایی از قبیل اینکه
اولین گام دولت تدبیر و امید کاهش نرخ بیکاري است یا وعده هاي توخالی مسکن، بیمه، اشتغال و ... نشان از عمل نکردن و فاصله

 
گرفتن روحانی و دولتش از سیاست هاي کلی ابلاغی و بالاخص سیاست هاي اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم رهبري است. 

مقدم با اشاره به شعار انتخاباتی روحانی مبنی بر اینکه دولت تدبیر و امید اهل ذلت، سازش و تسلیم نیست، افزود: دولت یازدهم دائم
حرف از کدخدا میزد و در حال سازش و مذاکره با آمریکايِ جنایتکار ضد حقوق بشري بود به این امید که شاید تحریم ها برداشته
شود، درحالیکه برجام خسارت محض بود و به صنعت هسته اي کشور خسارت هاي فراوانی وارد کرد بطوریکه تلاش هاي چندین ساله
دانشمندان و شهداي هسته اي کشور را پایمال کرد؛ البته این خسارت ها تنها منحصر به عرصه هسته اي نمی شود، بلکه وضعیت

 
نابسامان اقتصادي کشور را نیز در بر می گیرد. 

وي تاکید کرد: اکنون که چند سال است از توافق نامه برجام می گذرد همچنان عده اي از مسئولین بر این باور اند که برجام نه تنها
خسارت نبوده است بلکه معضل پیچیده منطقه و بین الملل با برجام حل شده است و موفقیت هاي چشمگیري براي کشور داشته
است در صورتی که واقعیت چیز دیگري است. اگر موضع دولت در قبال امریکا قاطع، صریح و شفاف بود و به هشدارهاي حکیمانه

 
رهبري و انتقادهاي دلسوزانه منتقدین توجه می کرد امروز این خسارت ها بر کشور وارد نمی شد. 

دبیر جبهه پیروان خط امام و رهبري استان کرمان با اشاره به اینکه در حال حاضر، پس ازگذشت هفت سال، با محقق شدن شعارهاي
دو دوره انتخاباتی آقاي روحانی خیلی فاصله داریم، ادامه داد: روحانی وعده هاي بی مورد زیادي که فقط تاریخ مصرف انتخاباتی داشته
داده است، بطوریکه کار به جائی رسیده که همان اصلاح طلبانی که درانتخابات ریاست جمهوري، تمام قد از روحانی و برنامه هایش
حمایت می کردند، الان پشیمان هستند و می گویند عملکرد روحانی ضربه محکمی به بدنه اصلاح طلبان زده است که به این زودي

 
ها نمی توانیم در عرصه سیاسی سربلند کنیم. 

وي افزود: مشکلات امروز مردم از قبیل تورم، گرانی و بیکاري بیش از آنکه ناشی از تحریم و کرونا باشد، ازسوء مدیریت و عدم باور به
توان داخلی است. آقاي روحانی باید بداند که ملت شریف و شهید پرور، بالاخص قشر ضعیف و کم درآمد جامعه با این وضعیتی که

 
پیش آمده درچه وضعیت اقتصادي قراردارند وچگونه گذران زندگی می کنند. 

مقدم با تاکید بر اینکه بنظرمی رسد در بدنه دولت یکصدائی وجود ندارد و بعضا مدیرانی هستند که نظرات یکدیگر را باور ندارند، ابراز
کرد: دولت بیش از سه سال کلیه کارها را رها کرد و همه تخم مرغ هاي خود را درسبد مذاکره با آمریکا چیده بود و پس از ناکامی و
ناامید شدن از آمریکا، متاسفانه رو به کشورهاي اروپائی آورده و علیرغم اینکه مقام معظم رهبري با این مضمون فرمودند آبی از این
قماش گرم نمی شود، خودتان رامعطل آنها نکنید ولی متاسفانه گوش نکردند، به طوریکه دوباره حضرت آقا در دیدار اخیرخود با

 
هئیت دولت فرمودند اقتصاد را معطل تحولات خارجی نکنید. 

این فعال سیاسی در خاتمه خاطر نشان کرد: اعتقاد دارم اگر روحانی و همکارانشان ازفرصت یکساله خود بنحو احسن استفاده کنند و
فقط و فقط فرمایشات اخیر مقام معظم رهبري درنشست هئیت دولت را بعنوان یک دستورالعمل اجرائی کنند، یقینا در پایان

عمرکاري دولت با یک عملکرد بسیارخوب درپیشگاه خدا و ملت، سربلند خواهند شد.



تعریف 20 هزار میلیارد تومان در مجموعه فولاد مبارکه

منبع: عصر پرسشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: در شرکت فولاد مبارکه طی پارسال و امسال، 20 هزار میلیارد تومان طرح تعریف کرده
ایم.

به گزارش سرویس اقتصادي عصرپرس به نقل از ایمیدرو،
خداداد غریب پور در نشست با نماینده ولی فقیه و امام
جمعه کاشان ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: معتقدیم
با سرمایه گذاري به تولید و اشتغال دست می یابیم و رونق

 
و جهش تولید محقق می شود. 

وي افزود: شرکت هاي بزرگ معدن و صنایع معدنی، حجم

 
بزرگی از سرمایه گذاري ها در کشور را انجام می دهند. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه به زودي 10 هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه براي اجراي طرح ها می

 
دهد، گفت: طرح توسعه فولاد امیرکبیر کاشان، از محل افزایش سرمایه این شرکت انجام می شود. 

وي ادامه داد: فولاد مبارکه طرح هاي دیگري از جمله در فولاد هرمزگان، سنگان، سفیددشت از محل افزایش سرمایه و سود حاصل از

 
سرمایه گذاري در حال اجرا دارد. 

غریب پور اظهار داشت: ایمیدرو گام نخست را پیش از فرمایش مقام معظم رهبري درباره جلوگیري از خام فروشی سنگ هاي قیمتی

 
با افتتاح بازارچه در اصفهان برداشت. 

وي ادامه داد: توجه به ظرفیت این حوزه تاکنون مغفول بوده است. این در حالی است که با سرمایه گذاري هاي کوچک در این صنعت

 
می توان، حجم عظیمی از اشتغال را (500 هزار نفر) در این حوزه ایجاد کرد. 

 
رئیس هیات عامل ایمیدرو خاطر نشان کرد: در بخش سنگ هاي قیمتی، روي آموزش، اکتشاف، فراوري و بازار کار می کنیم. 

وي ادامه داد: منابع لازم را براي تکمیل زیرساخت ها تامین می کنیم و همچنین براي پشتیبانی از فعال سازي معادن کوچک، از

 
طریق صندوق بیمه معدنی اقدام خواهیم کرد. 

عباس رضایی، استاندار اصفهان، در این نشست گفت: نگرش عالی آقاي غریب پور به توسعه، زبانزد است و ایشان از نیروهاي خدوم

 
است. 

آیت االله سلیمانی، نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان در این نشست گفت: توسعه فولاد امیرکبیر، منطقه ویژه اقتصادي کاشان و



توسعه معادن کوچک و اکتشافات، با تزریق اعتبار بیش از میزان تعیین شده، یوم االله اقتصادي منطقه کاشان و انقلاب جدي در عرصه
صنعت این منطقه است.



تصویب ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه

اي

منبع: عصر پرسشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: با پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و تصویب کمیسیون اقتصادي دولت،
ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي تصویب شد.

به گزارش سرویس اقتصادي عصرپرس از شاتا، سعید
زرندي با اعلام این خبر، افزود: در راستاي منویات مقام
معظم رهبري و تاکیدات ایشان بر جلوگیري از خام فروشی
و نیز در جهت سیاست هاي کلی بخش معدن و بند 5
سیاستهاي کلی تولید ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی،
موضوع "تکمیل زنجیره ارزش و فاصله گیري از خام
فروشی" ماده 141 قانون در لایحه اصلاح مالیات مستقیم
در دست بررسی و تنظیم در سطح دولت، مورد اصلاح قرار

 
گرفت. 

وي بیان کرد: بدین ترتیب امتیازات در نظر گرفته شده جهت صادرات کالاها و خدمات و مزایاي محاسبه درآمد مالیاتی با نرخ صفر در

 
این قانون براي صادرات مواد خام محدودتر گردید. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت گفت: سهم 20 درصدي صادرات مواد خام مشمول این مزیت در قانون فعلی به 10 درصد کاهش

 
یافت. 

زرندي توضیح داد: در صورت تصویب این قانونی و عملیاتی شدن آن، 90 درصد صادرات مواد خام مشمول هیچگونه معافیت مالیات

 
بر درآمدي نخواهند بود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: همچنین به منظور تکمیل زنجیره ارزش نیز براي اولین بار مقرر شد که
صادرات برخی کالاهاي واسطه اي که امکان تکمیل زنجیره در داخل را دارند ، تنها 30 درصد از درآمد حاصل از صادرات آنها، مشمول

 
مالیات با نرخ صفر گردیده و از 70 درصد مابقی درآمد صادراتی، مالیات بر درآمد اخذ گردد. 

زرندي تصریح کرد: با تصویب و اجرایی شدن این قانون، انگیزه صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي محدود گردیده و بر اساس

 
سیاست هاي توسعه صنعتی مدیریت خواهد شد. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اضافه کرد: با اولویت دادن به تأمین مواد مورد نیاز صنایع داخلی کشور، تکمیل زنجیره ارزش در
داخل، مورد تاکید قرار گرفته به طوریکه صادرات مواد خام به سمت صادرات مواد معدنی فرآوري شده و محصولات نهایی با ارزش

 
افزوده بالاتر هدایت شود که قطعا درآمد بالاتري را براي کشور فراهم و اشتغال بیشتري را به همراه خواهد داشت. 



وي در پایان گفت: مقرر شد لیست مواد خام با همکاري وزارت صنعت،معدن و تجارت و وزارت اقتصاد و اتاق بازرگانی تهیه و براي
تصویب نهایی به دولت ارائه شود.



نماینده ولی فقیه در کردستان و مدیر مرکز اسلامی غرب کشور منصوب شد

منبع: عصر خبرشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/06/12

حضرت آیت االله خامنه اي در حکمی حجت الاسلام حاج شیخ «عبدالرضا پورذهبی» را به عنوان نماینده ولی فقیه در استان
کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور منصوب کردند.

حضرت آیت االله خامنه اي در حکمی حجت الاسلام حاج شیخ «عبدالرضا پورذهبی» را به عنوان نماینده ولی فقیه در استان

 
کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور منصوب کردند. 
حضرت آیت االله خامنه اي در حکمی حجت الاسلام حاج شیخ
«عبدالرضا پورذهبی» را به عنوان نماینده ولی فقیه در استان
کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور منصوب کردند.

 
متن حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

جناب حجت الاسلام آقاي حاج شیخ عبدالرضا پورذهبی دامت

 
افاضاته 

با عنایت به پایان یافتن مسئولیت جناب حجت الاسلام آقاي حاج سیدمحمد حسینی شاهرودي دام بقائه در استان کردستان و با
تشکر فراوان از خدمات ایشان در دوران ده ساله جنابعالی را به نمایندگی خود در آن استان و مدیریت مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور

 
منصوب می کنم. 

حق بزرگ مردم شریف منطقه ي کُردي در پشتیبانی از نیروهاي مجاهد و همکاري با آنان چه در جنگ تحمیلی و چه در مقابله با
ضدانقلاب، فراموش نشدنی است و ایمان راسخ آنان به اسلام و ارادت آنان به اهل بیت پیامبر اعظم علیه و علیهم السلام و وفاداري

 
آنان به نظام جمهوري اسلامی ویژگی هاي شناخته شده آن مردم عزیز است. 

انتظار می رود جنابعالی به کمک آشنایی با این خصوصیات برجسته به خدمات خویش در آن استان اشتغال یابید. تکریم علماي دینی
که حقاً آزمون بزرگوارانه و نجیبانه اي را در میدان هاي گوناگون گذرانیده اند و آغوش باز با همه طبقات مردم از سنّی و شیعه و بویژه
هم فکري با زبدگان و نخبگان و همدلی با جوانان، توصیه ي مؤکد اینجانب است. توفیقات جنابعالی را از خداوند متعال مسألت می

 
کنم. 

 
سیّدعلی خامنه اي 
12 شهریور 1399



برگزاري دو وبینار تخصصی در حوزه اشتغال و کارآفرینی توسط دانشگاه

جامع علمی کاربردي واحد استان چهارمحال و بختیاري

شماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/06/12
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان چهارمحال بختیاري -

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علمی کاربردي استان چهارمحال و بختیاري : در راستاي فعالیتهاي کلینیک مشاوره اشتغال و
کارآفرینی دانشگاه علمی کاربردي چهارمحال و بختیاري از مجموعه وبینارهاي تخصصی در حوزه اشتغال و کارآفرینی اولین ,  و
دومین  وبینار تخصصی به ترتیب  با عناوین راهکارهاي جدید سازمان صنعت ، معدن و تجارت و نحوه ارائه تسهیلات و انواع طرح

 
هاي موجود در اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی به صورت مجازي روزهاي 11 و 12 شهریورماه در حوزه اشتغال برگزار شد. 

 
 

 
 



 
 



منطقه 17 منتخب یونسکو براي صنایع دستی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - یونسکو منطقه 17 را به عنوان پایلوت
کارآفرینی و صنایع دستی قرار داده تا در سایر مناطق نیز

 
از این مرکز الگو برداري کند. 

به گزارش شهر به نقل از روابط عمومی شهرداري منطقه
17 ، بابک حقیقی راد معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداري
منطقه 17 در مورد برنامه ویژه یونسکو که قرار است در
این منطقه اجرا شود، گفت: چندي پیش نشست اعضاي
کمیسیون ملی و باشگاه صنایع دستی یونسکو با شهردار
منطقه 17 با محوریت عملکرد و رویکرد یونسکو در منطقه

برگزار شد. در این نشست ضمن ارائه گزارشات عملکرد باشگاه و همچنین بررسی وضعیت توسعه عملکرد مشارکتی با شهرداري

 
منطقه بحث و گفتگو شد. 

حقیقی افزود: طبق تفاهمنامه اي که با کمیسیون ملی یونسکو داشتیم یکی از مراکز فعال صنایع دستی در منطقه 17 را به عنوان
مرکز کارآفرینی صنایع دستی تحت حمایت این کمیسیون قرار دادیم . یونسکو منطقه 17 و این مرکز را به عنوان پایلوت قرار داده تا

 
در سایر مناطق نیز ازاین مرکز الگو برداري کند. 

او افزود: این اقدام یونسکو در راستاي ترویج صنایع دستی و کار آفرینی مورد حمایت قرار گرفته است و با توجه به پتانسیل منطقه 17

 
در این دو زمینه اقدام به همکاري با شهرداري این منطقه کرده اند. 

معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداري منطقه 17 ادامه داد: ایوبی ریاست کمیسیون ملی یونسکو دراین نشست ضمن اشاره به عملکرد
مجموعه از این الگو به عنوان یک نمونه قابل پیشنهاد به شهرداري تهران نام برد و براي حمایت و پیگیري هاي لازم قانونی از طرف

 
وزارت علوم به کلهري شهرداري منطقه 17 قول مساعد داد. 

حقیقی بیان کرد: شهردار منطقه 17 نیز ضمن مرور وضعیت و ارزیابی نیازهاي فرهنگی و آموزشی منطقه بر میزان تاثیر پذیري
خدمات ارائه شده و پیشگیري از آسیبهاي آتی با مدل خدمات ارائه شده باشگاه صنایع دستی یونسکو و خدمات مشترك شهرداري

 
تاکید کرد. 

او در پایان گفت: کلهري شهردار منطقه 17 بر پیگیري هاي لازم محیطی و اداري متقابل تاکید داشت و امیدوار به تثبیت و توسعه
همکاري مشترك با کمیسیون ملی و باشگاه صنایع دستی یونسکو در مرحله جدید تفاهم نامه با منطقه 17 می باشد.



نقش پررنگ مشاغل خانگی در اقتصاد کشورهاي پیشرفته

منبع: ایسناشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون امور اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري کرج گفت: مشاغل خانگی به عنوان یکی از مهمترین
بخش هاي کسب و کار، نقش قابل توجهی در توسعه و ایجاد درآمد در اقتصاد کشورهاي پیشرفته و در حال توسعه را دارا

است و رویکرد اولیه فعالیت ها در این کشورها توسعه مشاغل خانگی است.

محسن زارع در گفت و گو با ایسنا، گفت: قوانین و مقررات
موجود در هر موضوعی تأثیرات مثبت و منفی به همراه
دارد؛ متاسفانه در بحث قوانین نگاه عمقی به مشاغل
خانگی نشده است؛ به عنوان مثال دستگاه هایی که در
بحث مشاغل خانگی در استانها فعالیت می کنند دستگاه
هایی همه گیر و فراگیر در بحث ارتباط گیري با مردم
نیستند و عملا تمام دستگاه هایی که بر حسب قانون
مشاغل خانگی را توسعه و ترویج می دهند؛ به صورت
جزیره اي تصمیم گیري و قانونگذاري شده است در نتیجه
نتایج ملموس و قابل لمسی در بحث مشاغل خانگی حاصل

 
نمی شود. 

وي با بیان اینکه فرهنگ سازي اولین آیتم مهی است که در حمایت از توسعه مشاغل خانگی باید به آن توجه کنیم، افزود: آموزش
هدفمند و تخصصی محور بر حسب بازار کار و بازار عرضه و تقاضا که در جامعه وجود دارد در اولویت دوم قرار دارد و همچنین در کنار
اعطاي تسهیلات، حمایت از پیشران ها، توجه به بازرایابی، آموزش و توانمند سازي به ایجاد شبکه کسب و کار باید توجه ویژه اي
کنیم که اصلی ترین رکن آن بازار فروش است؛ چراکه اگر بازرار فروش و ایجاد بازار براي محصولات نباشد عملا هیچگونه مشاغل

 
خانگی نمی تواند رشد لازم را براي بحث موضوعات اقتصادي داشته باشد. 

زارع ادامه داد: موضوع بازاریابی در ایجاد شبکه کسب و کار از اهمیت ویژه اي برخوردار است. در زمینه توسعه کسب و کار خانگی ما
باید بازار عرضه و تقاضا مشخص کنیم و این خود نیاز به مطالعه و ارزیابی دارد که قطعا جهاددانشگاهی می تواند به این سمت رویکرد
داشته باشد که بر حسب بازار آموزشها و توانمندسازي مشاغل خانگی را انجام دهیم و برحسب بازار محصول به فروش برسانیم تا این

 
چرخه فروش وجود نداشته باشد عملا کسب و کار خانگی نمی تواند رونق و یا حتی شکل بگیرد. 

زارع در پاسخ به سوال اینکه مهمترین فرصتها و ظرفیتها مشاغل خانگی در استان چیست، گفت: همه بحثها کلیشه اي هستند و ما
نمی توانیم بگوییم بر فرض صنایع دستی و یا فرش دستباف در اولویت هستند؛ بلکه با توجه به شیوع کرونا و تغییر و تحول بنیادینی
که در وضعیت کنونی جامعه رخ داده است در موضوع مشاغل خانگی باید تحقیق و بررسی میدانی داشته باشیم و بازار جهانی را
ارزیابی کنیم و بعد در رابطه با رشته ها و اینکه کدامیک در جامعه می تواند اولویت داشته باشد و می توانیم رونق بدهیم کار رو شروع

 
کنیم. 



وي ادامه داد: بنابراین همه موضوعات صنایع دستی، فرش دستباف، تولیدي و فعالیتهاي فرهنگی همه الگوهاي خوبی هستند. در حال
حاضر باید نیاز جامعه و نیاز بازار بررسی شود و واقع گرایانه نسبت به آموزش کسب و کار خانگی اقدام کنیم شخصی که در خانه
کسب و کاري را آغاز می کند باید اول محصولی را تولید کند که بتواند بفروشد این گروهها که در کسب و کار خانگی فعالیت می
کنند قشر آسیب پذیر هستند و باید محصولی را تولید کنند که بتواند بفروشد. قطعا توجه به یک یا دو دسته از صنایع اشتباه است و

 
باید تحقیقات خوب میدانی صورت گیرد و بازار فروش را ببینیم و طبق آن برنامه ریزي کوتاه و بلند مدت صورت گیرد. 

زارع گفت: صنایع دستی یکی از ظرفیتها و زمینه هاي قابلیت توسعه بازار در سطح بین المللی است؛ اما در سطح منطقه هنوز قابل
مطالعه است و بنده به عنوان شخصی که در این عرصه فعالیت می کند به طور قطعی نمی توان گفت که در سطح منطقه چه
موضوعی شاخص خوبی دارد که آموزشها و کسب و کار را به آن سمت و سو ببریم بنابر این نیاز است که دستگاه هایی در خصوص
این موضوع طرح مطالعاتی داشته باشند و ظرفیتها و قابلیتهاي رشته هایی که باید آموزش مشاغل خانگی در آن شکل بگیرد به

 
دستگاه هاي مثل ما که تسهیلگر شده ایم نشان بدهند. 

وي بحث جزیره اي عمل کردن دستگاه هاي مختلف را مهمترین مشکل مشاغل خانگی در استان عنوان کرد و افزود: دستگاه هاي
اداري در بحث مشاغل خانگی چوب لاي چرخ هستند. شهرداري، استانداري و دستگاه هاي دیگر اگر واقعا قرار است که کمکی کنند

 
بدون منیت و فقط در بحث تسهیلگري اقدام کنند و بحث مدیریتش را به خود مردم واگذار کنند. 

معاون امور اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري کرج گفت: نهادهاي مردمی بهترین الگو در بحث توسعه مشاغل
خانگی هستند. زمانی که دپارتمانهاي کارآفرینی ایجاد شود و گروه هاي مردم نهاد براي بحث پیشبرد مشاغل خانگی آموزش و
توانمندسازي و بازار فروش را خود این مردم انجام بدهند. توسط مردم براي مشاغل خانگی نهادسازي شود و خود آن نهاد در بحث

 
تولیدات تصمیمات عاقلانه می گیرد و ما دستگاه هاي اجرایی تسهیلگر در راستاي اعطاي وام و مجوز باشیم. 

زارع اظهار کرد: بحث توسعه مشاغل خانگی در هر شهر و کشوري اتفاق بیفتد، اقتصاد آن کشور پویا می شود و وقتی در یک شهر در
هر خانه اي کارِ تولید انجام شود عملا کسب و کار زیاد ایجاد می شود و شهر از لحاظ اقتصادي و اجتماعی پویا می شود بحث توسعه
مشاغل خانگی در بحث اقتصاد شهر و کشور می تواند تاثیرات زیادي بگذارد و مهترین رکن آن کاهش آسیب هاي اجتماعی در آن

 
شهر است. 

وي در پاسخ به سوال اینکه چه مشاغل خانگی مناسب فارغ التحصیلان و دانش آموختگان دانشگاه ها است عنوان کرد: متاسفانه قشر
زیادي از تحصیلکرده ها کاربردي تحصیل نکرده اند و فقط این افراد تحصیلات تئوري خود را گذرانده اند و مدرکی گرفته اند و این
معضلاتی است که در جامعه ما وجود دارد و ما با یک جامعه بیکار مدعی مواجه هستیم این قشر از افراد دکترا گرفته اند اما آچار به
دست نمی گیرند و فقط یک میز مدیریت را لایق خودشان می دانند؛ چون در دوره تحصیل بازار کار برایش توضیح داده نشده است
مشاغل خانگی تعدد رشته دارد و باید این مشاغل در رابطه با نوع فعالیت و مشاغلی که پاسخگوي این قشر هست تعریف شود که این
لازمه این است گروه مطالعاتی در این زمینه تحقیقاتی انجام بدهند و به تعداد مشخصی رشته برسند و این تعداد رشته که در آن

 
زمینه بازار فروش و چرخ کسب کار خانگی میچرخد را توسعه بدهیم. 

وي گفت: بحث بازار فروش برعهده شهرداري است؛ اما با توجه به معضلات اجتماعی و عدم کسب و کار در شهرمان، ما اقداماتی را
علاوه بر بازار فروش انجام داده ایم به عنوان نمونه فرهنگسراهایی را با عنوان مرکز کارآفرینی اجتماعی مشاغل خانگی در بحث
آموزش راه اندازي کرده ایم که کار آموزش و فرهنگ سازي در این موضوع را انجام داده اند، که این دپارتمان توسط گروه هاي مردم



نهاد صورت گرفته است. تفاهم نامه هایی با دستگاه هاي مختلف مانند سازمان فنی و حرفه اي، کمیته امداد و جهاددانشگاهی در
راستاي کارآفرینی مشاغل خانگی داشته ایم.هر آنچه در ذهن ما بوده سیاست ما تسهیلگري است که با آموزشهاي کاربردي و ایجاد

 
بازار کار بتوانیم تسهیلگري براي گروههاي ضعیف اجتماعی انجام بدهیم. 

زارع ادامه داد: با تمام دستگاه هایی که در این راستا می توانستند کمکی کنند تعاملات خوبی داشتیم فضاهاي کار اشتراکی با استقرار

 
شتاب دهنده ها براي افرادي که حتی متراژ خانه این شرایط ار را فراهم نمی کند، ایجاد شده است. 

وي افزود: در یکی از ارکان مهم در توسعه مشاغل خانگی شتابدهنده ها هستند یک سري با آموزش با کار آشنا می شوند و گروهی
باید این پروسه تولید و زنجبره تولید و از طرفی بازار فروش را نظارت کنند و امکانات را تامین کنند و این پیشرانها بازارهاي فروش را
پیدا میکنند در حال حاضر بیشترین بخشی که گروه شتابدهنده از آن استقبال می کنند؛ بخش تولیدي پوشاك و لباس و سنگهاي

 
تزئینی است. 

زارع در پایان توصیه ها و پیشنهاداتی را براي توسعه الگوي جدید مشاغل خانگی عنوان کرد و یادآور شد: ما باید به مشاغل خانگی
واقعی نگاه کنیم و موضوع فرهنگ سازي در ردیف اول کار مشاغل خانگی قرار گیرد و باید فرهنگ مشاغل خانگی را در جامعه توسعه
بدهیم. یکی دیگر از موضوعات عدم دخالتهاي دولتی در بحث مشاغل خانگی است، تقویت یا نهادسازي گروه هاي کارآفرینی و مردمی

 
و مهم تر از همه آموزشهاي تخصصی محور در زمینه بحث مشاغل خانگی و تخصصها برحسب بازار باشد. 

انتهاي پیام



درخشش دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی تبریز در دوازدهمین المپیاد علمی

علوم پزشکی

منبع: آناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی گفت: سه دانشجوي دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز در
مرحله نخست دوازدهمین المپیاد علمی پزشکی کشور پذیرفته شدند.

معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان
شرقی گفت: سه دانشجوي دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز
در مرحله نخست دوازدهمین المپیاد علمی پزشکی کشور
پذیرفته شدند. محمود بهشتی در گفتگو با خبرنگار
خبرگزاري آنا در تبریز از پذیرفته شدن سه نفر از
دانشجویان علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی تبریز و از
اعضاي استعدادهاي درخشان باشگاه پژوهشگران جوان و
نخبگان در مرحله نخست دوازدهمین المپیاد علمی وزارت

 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبر داد. 

وي به اسامی دانشجویان پذیرش شده اشاره و اظهار کرد: آرمین اصلانی در حیطه تفکر علمی در علوم پایه، شلاله آقایی و رؤیا صادقی

 
در حیطه آموزش پزشکی سه دانشجوي علوم پزشکی واحد تبریز هستند که در این المپیاد پذیرفته شده اند. 

معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی استان آذربایجان شرقی با تبریک به جامعه دانشگاهی از حمایت هاي مستمر و مؤثر عزیز

 
جوانپور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان و رئیس باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان استان قدردانی کرد. 

به گزارش آنا، دوازدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم پزشکی سراسر کشور در 6 بخش آموزش پزشکی، استدلال بالینی، تفکر
علمی در علوم پایه، مطالعات میان رشته اي علوم انسانی و سلامت و مدیریت نظام سلامت و کارآفرینی در بستر دانشگاه هاي هزاره

 
سوم برگزار شد. 

انتهاي پیام/4103/4062/



آغاز پذیرش دانشجویان علمی کاربردي در خراسان جنوبی

منبع: شبستانشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/06/12

فورگی نژاد از آغاز پذیرش دانشجو در مهرماه 99 در دانشگاه علمی کاردبري خبر داد و گفت: هشت مرکز در سطح خراسان
جنوبی براي پذیرش دانشجو در مهرماه 99 آمادگی دارند.

فورگی نژاد از آغاز پذیرش دانشجو در مهرماه 99 در دانشگاه علمی کاردبري خبر داد و گفت: هشت مرکز در سطح خراسان

 
جنوبی براي پذیرش دانشجو در مهرماه 99 آمادگی دارند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «ابوالفضل
فورگی نژاد» پیش از ظهر امروز (12 شهریور) در نشست خبري
با اصحاب رسانه اظهار داشت: عموم جامعه گرایش به آموزش
هاي نظري دارند در حالی که جامعه بیشتر به آموزش هاي
مهارتی نیازمند است و دانشگاه علمی کاربردي یک دانشگاه
دولتی است و آموزش هاي آن توسط بخش خصوصی صورت می

 
گیرد. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی با بیان اینکه مهارت هاي خاص را دانشگاه علمی کاربردي آموزش می دهد، افزود:
رشته هاي ما در سایر دانشگاه ها قابل آموزش نیستند به طور مثال هیچ دانشگاهی نمی تواند هواپیما براي آموزش داشته باشد در

 
حالی که دانشگاه علمی کاربردي از این فرصت می تواند استفاده کند. 

وي با اشاره به اینکه در دانشگاه علمی کاربردي به دنبال این هستیم تا آموزش هاي مفید به علاقمندان ارائه دهیم، ادامه داد: در این
راستا یک مرکز علمی کاربردي در منطقه ویژه اقتصادي بیرجند داریم که اقدام به آموزش هایی مرتبط با این مرکز به علاقمندان

 
کرده است و این نوع مراکز آموزش هاي کاربردي و اشتغال زا ارائه می دهند. 

فورگی نژاد در ادامه بیان کرد: باید آموزش ها به سمتی برود که بتوانیم نیاز جامعه را برطرف کنیم و در این راستا باید بخش

 
خصوصی به میدان بیایند و نیازهاي اساسی را معین کند. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی در خصوص آغاز پذیرش مهرماه 99 گفت: هر سال براي رشته ها مجوز دریافت می

 
کنیم تا بتوانیم دانشجو بپذیریم و برخی از رشته ها اتوماتیک وار حذف می شوند. 

وي با بیان اینکه هشت مرکز دانشگاه علمی کاربردي در استان وظیفه پذیرش دانشجو در مهرماه 99 را بر عهده دارند، ادامه داد: در
این راستا علاقمندان می توانند در یکی از 63 رشته معین شده که شامل 42 رشته کاردانی و 21 رشته کارشناسی ناپیوسته است در

مهرماه 99 شرکت داشته باشند و امسال شهریه دانشگاه حدود 20 درصد افزایش خواهد یافت. 



رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی در ادامه بیان کرد: امسال 9 رشته جدید را ارائه خواهیم کرد و این رشته ها بر مبناي
نیاز جامعه و بخش خصوصی تعریف و معین شده است و قطعا به ایجاد اشتغال و کارآفرینی در جامعه کمک خواهد کرد و در سال 96

 
بررسی کردیم که 30 درصد از فارغ التحصیلان ما در رشته تخصصی خود فعالیت دارند. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی اظهار داشت: احتمال دارد که کلاس هاي عملی به صورت حضوري برگزار شود اما در
خصوص برگزاري کلاس ها باید منتظر اعلام نظر ستاد ملی مبارزه با کرونا ویروس باشیم.



16 طرح در خراسان جنوبی همزمان با هفته تعاون افتتاح می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/06/12

اشرفی با بیان اینکه 16 طرح با اعتباري بالغ بر 150 میلیارد تومان در خراسان جنوبی همزمان با هفته تعاون افتتاح می شود،
گفت: طی این هفته از 11 تعاونی در گرایش هاي مختلف به عنوان تعاونی برتر تجلیل خواهیم کرد.

اشرفی با بیان اینکه 16 طرح با اعتباري بالغ بر 150 میلیارد تومان در خراسان جنوبی همزمان با هفته تعاون افتتاح می شود،

 
گفت: طی این هفته از 11 تعاونی در گرایش هاي مختلف به عنوان تعاونی برتر تجلیل خواهیم کرد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از بیرجند، «غلامرضا
اشرفی» پیش از ظهر امروز چهارشنبه (12 شهریور) در نشست
خبري با اصحاب رسانه به مناسبت هفته تعاون اظهار داشت:
ستاد بزرگداشت هفته تعاون از یک ماه پیش کار برنامه ریزي

 
براي این هفته را آغاز کرده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی با بیان اینکه
55 برنامه در استان طی هفته تعاون برگزار می شود، گفت: از

 
ابتداي سال 16 تعاونی در گرایش هاي مختلف در استان تشکیل شد و 291 فرصت شغلی در حوزه تعاون به وجود آورده اند. 

اشرفی بیان کرد: از ابتداي سال جاري تاکنون 30 تعاونی در استان براي دریافت تسهیلات اشتغال روستایی ثبت نام کردند و 16

 
میلیارد تومان تسهیلات به این تعاونی ها پرداخت کردیم. 

وي با اشاره به اینکه بیش از 9هزار تعاونی در خراسان جنوبی فعالیت دارند، افزود: در زمینه رشد تشکیل تعاونی ها رتبه دوم کشوري

 
را طی یکسال گذشته توانستیم با یک رشد 6 درصدي کسب کنیم. 

اشرفی با توجه به اینکه 19 تعاونی در استان توانسته اند 26 برند را به ثبت برسانند، گفت: یکی از کارهایی که دنبال می کنیم این
است که از شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران براي آباد سازي شهرها استفاده کنیم و در این راستا پنج شرکت در شهرهاي استان

 
فعالیت خود را آغاز می کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی با بیان اینکه 16 طرح با سرمایه یکصد و 50 میلیارد ریال در هفته تعاون افتتاح
می شود، افزود: یکی از اهداف ما این است که سرمایه هاي خرد براي تشکیل تعاونی ها جمع آوري شود و شاهد رونق اشتغال و

 
کارآفرینی در خراسان جنوبی باشیم. 

وي به برنامه هاي هفته تعاون در خراسان جنوبی اشاره کرد و گفت: بحث تکریم از تعاونی هاي برتر استان را در دستور کار داریم و



11 تعاونی در گرایش هاي مختلف به عنوان تعاونی برتر در استان شناخته شده اند و مباحث مرتبط با توسعه و ترویج تعاون را در طی

 
هفته دولت دنبال خواهیم کرد. 

اشرفی با اشاره به اینکه 2 تعاونی در نهبندان و طبس با شیوع ویروس کرونا خط تولید خود را تغییر دادند، ادامه داد: این تعاونی ها به

 
تولید بسته هاي بهداشتی براي جامعه هدف پرداختند و در این راستا حدود 12 هزار ماسک روزانه تولید می کنند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی به موضوع صادرات اشاره کرد و گفت: طی پنج ماه گذشته پنج میلیون و 335

 
هزار دلار از محصولات و تولیدات تعاونی هاي استان به کشورهاي همسایه صادر شده است. 

وي در خصوص قانون مالیات اظهار کرد: بحث اصلاح قانون مالیات خواسته ما است و در دیدار با نمایندگان مجلس این موضوع را
مطرح کردیم و مالیات یکی از چالش هاي بخش تعاون به خصوص تعاونی هاي مرزنشین استان است و امیدواریم این قانون اصلاح

 
شود. 

اشرفی با اشاره به اینکه 6هزار و یکصد و 53 پرونده براي دریافت تسهیلات کرونا به بانک ها ارجاع داده ایم، ادامه داد: از این تعداد

 
تاکنون سه هزار و 223 پرونده تسهیلات کرونا به ارزش 36 میلیارد و 200 میلیون تومان دریافت کرده اند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی در پایان به بیمه بیکاري اشاره کرد و گفت: در این راستا 6هزار و 400 نفر براي
دریافت بیمه بیکاري در استان ثبت نام کردند و از این تعداد 5هزار و 400 نفر مشمول دریافت این تسهیلات بودند.



63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست بلکه از
خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، موضوع اشتغال همواره از مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز
جزو سیاست هاي کلان اجرایی است چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود.
«عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم

 
در ایجاد اشتغال و برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي اشتغالزایی گفت و گو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،

 
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. 

«عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت:
بررسی آمارها نشان می دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال

 
هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي
دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد

 
اشتغال نشد. 

وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه سرمایه گذاري خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی
این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر نهادسازي به عنوان ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال

 
تمرکز کردیم. 

منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در دوران رکود هم، موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و

 
این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده است اما مشکلاتی هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. 

وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی

 
که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد، کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و
زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با

 
رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد. 



منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در

 
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. 

وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه
از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال
حاضر به 63 درصد رسیده است.این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت بورس و فعالیت هاي

 
دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی و

 
غیره منطقی نیست و باید سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. 

 
سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن 

وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد.
در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي

 
پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. 

منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و

 
رونق کسب و کارها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. 

وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر

 
بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که
واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف

 
عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. 

وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به
تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب

 
و کارها کاسته شود. 

منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در

 
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. 

وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع

 
کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. 



معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود
700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت

 
بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. 

وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع
تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست

 
جمهوري بود. 

منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و
کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش
بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار
بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت

 
به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي افزود: علاوه بر این به منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و
یا لیست بیمه اي هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي
کشور و سازمان بهزیستی کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده

 
اند. 

منصوري ادامه داد: در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود اما به دلیل

 
برخی ناآشنایی ها، مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزارهاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات
بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این

 
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. 

منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي دقیق، این مشکل تا حدودي

 
رفع شد. 

وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آنها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان



فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی

 
مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه
به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی نمی کنیم ولی براي رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در

 
فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. 

 
اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 

منصوري درباره برنامه ها و سیاست هاي فعال بازار کار در دو سال گذشته، گفت: در مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند
بیمه بیکاري، پیاده سازي سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و تقاضاي نیروي کار و اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را
کاهش می دهد. عملکرد اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه مشاغل خرد بازار کار در سال 1398، نشـان میدهد که براي این

 
طرحها و برنامهها تا کنون 2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده اسـت. 

وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89 هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد
اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی،
طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال-

 
معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل خرد در سطح استانها در حال اجرا است. 

وي افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت
بیمه کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از
طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي

 
طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و
توسـعه اشتغال در روستاهاي محروم مؤثر بوده و مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به
منابع بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آنها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی

 
سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این برنامه محفوظ است. 

 
کسب و کارهاي دیجیتالی 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون درباره رونق کسب و کارهاي دیجیتال و برنامه هاي معطوف به ایجاد اشتغال در این زمینه،
گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز توافق نامه همکاري چند جانبه بین وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی دیجیتال راه اندازي

 
خواهد شد. 

وي ضمن تأکید بر راه اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي
به بسیاري از مشاغل از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و



امیدواریم اجراي پلتفرم مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش

 
مصنوعی، بتواند در راستاي حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. 

عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آنها می

 
توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع کسب و کارهاي آموزشی غیر دولتی را رفع نمود. 

وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این مراکز آموزش
می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات مثبتی در حال

 
انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. 

 
سامانه اشتغال و کسب و کار 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد شده
و سامانه هایی راه اندازي شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است و با هدف شناسایی و رصد تغییر و

 
تحولات بازار کار راه اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده است. 

وي افزود: آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن،
مدرك تحصیلی، وصعیت بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي،

 
دسته بندي و پالایش آنها نیز آمارهاي ثبتی تولید می شوند. 

منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت: تاکنون فراخوانی اعلام نشده است تا افرادي که تمایل
دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت ها با سیاست هاي دولت براي حمایت از کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق افتاد. با این حال امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از

 
طریق اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان عمومی اعلام شود. 

وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در کشور نیز سامانه ناظر
در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع جلوگیري و گزارش هاي

 
دریافتی را راستی آزمایی می کند. 

منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري گفت: بر اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات نیست. با این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف
هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند. تمام داده ها به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و
امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار، میزان تسهیلات بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آنها
رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با GIS و غیره تمام شماري می شوند. GIS یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي
اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش اطلاعات جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي

 
تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است. 

وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، نمونه برداري ملی و



 
کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع بانکی انجام شده و می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و برنامه اشتغال کشور راه
اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست هاي ابلاغی بررسی می

 
شود./ایرنا 

انتهاي پیام/



روستاهاي کرمانشاه کارگاه هاي کوچکِ صنعتی می شوند
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روستاهاي کرمانشاه کارگاه هاي کوچکِ صنعتی می شوند >

 
روستاهاي کرمانشاه کارگاه هاي کوچکِ صنعتی می شوند 

رویداد ملی "صنایع روستا دوست" حالا چند وقتی است در
کشور آغاز به کار کرده، رویدادي که قرار است روستاهاي کشور
را به کارگاه هاي کوچک صنعتی تبدیل کند؛ کارگاه هایی که
روستاییان چرخ آن را بگردانند و از این طریق در کنار تولید
محصولات کشاورزي، سهمی هم در تولیدات صنعتی کشور

 
داشته باشند. 

این رویداد می تواند با افزایش تولیدات صنعتی جهشی واقعی در
تولید کشور رقم بزند و در کنار آن می تواند نقش موثري در
اشتغال زایی روستاییان داشته و از مهاجرت بسیاري روستاییان

 
به دلیل بیکاري جلوگیري کند. 

رضا طاهري معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان کرمانشاه امروز (12 شهریور) در نشستی خبري به
تشریح جزییات این طرح پرداخت و افزود: عمده مددجویان کمیته امداد در روستاها استقرار دارند و براي اینکه بتوانیم راهی براي

 
اشتغال روستاییان فراهم کرده و از مهاجرت آن ها جلوگیري کنیم، طرح ملی "صنایع روستا دوست" در دستور کار قرار گرفته است. 

وي افزود: در این طرح، صنایعی که ویژگی خلاقانه داشته، ساده بوده و قابلیت اجرا در سطح و اندازه روستا را دارند می توانند شرکت

 
کرده و در این بین طرح هاي برگزیده براي اجرا در روستاها انتخاب می شوند. 

طاهري تصریح کرد: شرکت در این رویداد براي عموم آزاد است و تمام افراد نخبه، مخترع، صاحبان ایده، صاحبان صنعت و... می

 
توانند طرح هاي صنعتی خود را براي شرکت در این رویداد ارائه کنند. 

وي افزود: علاقمندان براي شرکت در این رویداد باید طرح خود را به آدرس www.emdad.ir ارسال کنند و براي این کار تا 25

 
مهرماه امسال فرصت دارند. 

طاهري تصریح کرد: در پایان این رویداد، طرح هاي ارائه شده کارشناسی شده و براي طرح هاي برگزیده جوایز خاصی در نظر گرفته

 
شده است. 



وي افزود: در کنار اعطاي جوایز نقدي به طرح هاي برگزیده در این رویداد، این طرح ها براي اجرا حمایت مالی شده و محصولات آنها
نیز به بازار هدف معرفی می شود، همچنین زمینه ارائه و معرفی این طرح ها در سطح نمایشگاه هاي بین المللی هم با کمک کمیته

 
امداد فراهم می شود. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: با اجرایی شدن این طرح در سطح روستاها، روستاییان می
توانند در کنار تولید محصولات کشاورزي، در بخش صنعت هم فعال شوند و با افزایش تولید محصولات صنعتی، جهش تولید به

 
معناي واقعی آن رقم خواهد خورد. 

وي افزود: این طرح همچنین به افزایش سطح درآمد روستاییان کمک قابل توجهی خواهد کرد و همین امر از مهاجرت روستاییان

 
پیشگیري کرده و در حالت ایده آل حتی می تواند مهاجرت معکوس را هم رقم بزند. 

 
امسال ایجاد 6300 "فرصت شغلی" را در برنامه داریم 

این مسئول در ادامه با اشاره به سهم 41 درصدي کمیته امداد در ایجاد فرصت هاي شغلی در کشور گفت: این آمار توسط وزارت کار

 
اعلام شده و همین امر گویاي اهمیت کار کمیته امداد در حوزه اشتغال کشور است. 

وي از هدف گذاري ایجاد 6300 فرصت شغلی براي امسال در سطح استان خبر داد و افزود: براي تحقق این تعداد شغل، 217 میلیارد

 
تومان اعتبار در نظر گرفته شده است. 

طاهري خاطرنشان کرد: امسال تاکنون 1350 فرصت شغلی با صرف اعتبار 58 میلیارد تومان ایجاد شده و امیدواریم تا پایان سال

 
برنامه تعیین شده در حوزه اشتغال استان محقق شود. 

این مسئول یادآور شد: امسال همچنین مهارت آموزي 7300 نفر از مددجویان را در برنامه داریم که تاکنون 2800 نفر از این تعداد

 
تحت آموزش قرار گرفتند. 

طاهري به طرح هاي دیگر در حوزه اشتغال مددجویان امداد اشاره کرد وافزود: یکی از این طرح ها، "تعامل با کارفرمایان" است که در

 
این طرح کارفرمایان به ازاي به کارگیري مددجویان کمیته امداد، از بسته هاي تشویقی برخوردار می شوند. 

وي افزود: از جمله این بسته هاي تشویقی دریافت 50 میلیون تومان تسهیلات با کارمزد چهار درصد و یا پرداخت دو سال سهم بیمه

 
کارفرما توسط کمیته امداد به ازاي به کارگیري هرمددجو است. 

طاهري خاطرنشان کرد: علاوه بر اینها مهارت آموزي لازم براي مددجویان هم توسط کمیته امداد به صورت رایگان انجام می شود و

 
کارفرمایان می توانند نیروهاي خود را در هر رده سنی، با هر میزان تحصیلات و با هر نوع مهارت از میان مددجویان انتخاب کنند. 

این مسئول افزود: این طرح سود دوطرفه است، چرا که هم مددجویان امداد مشغول به کار می شوند و هم کارفرمایان نیروي کار

 
مناسب و مطمئن پیدا می کنند که بخشی از هزینه هاي آن ها هم توسط کمیته امداد پرداخت می شود. 



 
تمام شهرستان ها صاحب "مرکز نیکوکاري کارآفرینی" می شوند 

طاهري از طرح "سرباز ماهر" به عنوان طرح دیگر کمیته امداد در حوزه اشتغال یاد کرد وافزود: تمام فرزندان ذکور خانوارهاي مددجو

 
که قرار است به خدمت سربازي اعزام شوند می توانند 6 ماه قبل از اعزام در این طرح ثبت نام کنند. 

وي افزود: در این طرح سربازان در مهارت هاي دلخواه خود از سوي کمیته امداد آموزش می بینند و در دوران خدمت سربازي، طبق
تفاهم نامه اي که با نیروهاي مسلح منعقد شده در همان مهارت ها به کارگیري می شوند و این مهارت ها را به صورت عملی تر فرا

 
می گیرند. 

طاهري به مزایاي این طرح اشاره کرد و افزود: سربازانی که در این طرح شرکت کنند از مزایاي خدمت در محل سکونت و نیز مرخصی
هاي تشویقی بهره مند می شوند، همچنین بعد از اتمام خدمت سربازي، این افراد در اولویت به کارگیري در طرح هاي اشتغال کمیته

 
امداد خواهند بود. 

 
زود: این مراکز به نوعی مراکز هم اندیشی نخبگان و اساتید و صاحبان اندیشه در حوزه کارآفرینی است. 

وي افزود: در این مراکز افراد نخبه با توجه به ظرفیت هاي هر شهرستان فرصت هاي شغلی تعریف می کنند و با تعامل و ارتباط

 
گیري با دستگاه هاي مختلف زمینه ایجاد این فرصت هاي شغلی را فراهم می کنند. 

منبع: خبرگزاري ایسنا



وام کمتر از 16 میلیون تومان؛ بدون ضامن

منبع: ایلناشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون وزیر کار با تأکید بر لزوم تسریع در پرداخت وام مشاغل آسیب دیده از کرونا، گفت: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون
ضامن است.

معاون وزیر کار با تأکید بر لزوم تسریع در پرداخت وام
مشاغل آسیب دیده از کرونا، گفت: وام کمتر از 16 میلیون

 
تومان بدون ضامن است. 

به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، عیسی منصوري با اشاره به برنامه الگوي
توسعه مشاغل خانگی کشور، اظهار کرد: این طرح از سال
گذشته در 9 استان کشور به صورت آزمایشی اجرایی شده

 
و امسال براي تمام کشور اجرا می شود. 

وي صدور مجوز و پرداخت وام براي متقاضیان را شکل اولیه طرح اشتغال پایدار خانگی در کشور دانست و افزود: پس از بررسی هاي
انجام شده پیش نیاز هایی براي طرح تعریف شد که از جمله آن می توان به آموزش، مشاوره، ارتقا کیفیت محصولات تولیدي و

 
استانداردسازي اشاره کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از نتیجه مثبت این طرح طی سال گذشته خبر داد و گفت: نشان
هاي تجاري مختلفی در این راستا در کشور اجرایی شد که توانست تا پیش از شیوع کرونا در بازار هاي خارجی وارد شود و مورد

 
استقبال قرار گیرد. 

وي همچنین درباره وضعیت کسب وکار هاي آسیب دیده از کرونا، گفت: پرداخت تسهیلات مربوط به این جامعه هدف باید سرعت

 
داده شود. 

منصوري تصریح کرد: تمامی وام هاي کمتر از 16 میلیون تومان فقط با سفته و چک قابلیت پرداخت دارد و اگر افراد به مشکلی در
اجراي این موضوع برخورده اند همچون تقاضاي ضامن، می توانند با تلفن هاي مندرج در سایت کارا بخش کرونا تماس بگیرند و

 
شکایت خود را اعلام کنند تا مشکلات آنان حل شود. 

وي درباره وضعیت اشتغال روستایی در کشور نیز گفت: طی 3 سال گذشته و با اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی سهم شغل هاي

 
روستایی ایجاد شده در کشور از 3 به 29 درصد افزایش یافته است. 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مجموع مشاغل ایجاد شده را 210 هزار مورد اعلام کرد و افزود: از این تعداد 54 هزار نفر بیمه



تأمین اجتماعی هستند، بخشی تحت پوشش بیمه روستاییان و عشایر و بخش دیگري نیز خارج از پوشش بیمه اي قرار دارند که

 
تلاش می کنیم این بخش نیز در زیر چتر پوشش بیمه قرار گیرند. 

وي در پایان تصریح کرد: از ابتداي سال 97 تاکنون 12 هزار و 300 میلیارد تومان وام اشتغال پایدار روستایی در کشور پرداخت شده
است.



گردهمایی فعالان صنعت کیف و کفش با دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس

کشور / لزوم تلاش براي ایجاد ارتباط میان طراحان و صنعتگران

منبع: خبرگزاري هنرشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/06/12

دانشگاه کوشا، امشب میزبان نشستی صمیمانه میان دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور و فعالان صنعت کیف و کفش
است.

سرویس مد و لباس هنرآنلاین: هم افزایی فعالان عرصه
هاي مختلف مد و لباس، طرح موضوعات مهم و دغدغه
هاي برآمده از مواجهه با مشکلات موجود همچون انواع
تحریم ها و ویروس کرونا و ایجاد فضاي تعامل به منظور
تبادل نظر درباره راهکارهاي رفع مسائل مختلف می تواند
یکی از مهم ترین دستاوردهاي نشست ها و جلسات در
روزهاي پایانی تابستان و چاره اندیشی براي نیمه دوم سال

 
در تمامی بخش ها باشد. 

این در حالی است که صنعت کیف و کفش به طور مشخص در ماه هاي اخیر با مشکلاتی همچون بیمه فعالان، اعطاي تسهیلات،
کمبود نقدینگی و تأمین مواد اولیه مواجه بوده است که دستیابی به تکنولوژي روز دنیا براي افزایش تولید، کیفیت بهتر و دستیابی به
بازارهاي منطقه با انعقاد قراردادهاي تجاري در روزهاي برگزاري نمایشگاه، توسعه اشتغال در این صنعت، ایجاد ارتباط میان جامعه
طراح و تولیدکننده به منظور ورود خلاقیت و نوآوري در صنایع کیف و کفش، دعوت از تولیدکنندگان و سرمایه گذاران خارجی،
سرمایه گذاري مشترك با شرکت هاي خارجی، ایجاد حس خودکفایی و خودباوري در متخصصان داخلی می تواند ازجمله راهکارهاي

 
برون رفت از وضعیت موجود باشد. 

براین اساس، دانشگاه کوشا، امشب میزبان نشستی صمیمانه میان سیده مرضیه شفاپور دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور و

 
فعالان صنعت کیف و کفش است. 

این نشست، از ساعت 20 تا 22 در دانشگاه کوشا به نشانی کیلومتر 4 جاده مخصوص کرج، سه راه شیشه مینا، جنب شهرك
فرهنگیان برگزار می شود.



مناطق آزاد و ویژه اقتصادي سهم 40 درصدي در صادرات کشور دارند

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/06/12

مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي کشور گفت: روند صادرات مناطق آزاد از
سال 92 تاکنون بیش از 10 برابر شده است و این روند ادامه دارد. بخشی از این صادرات به خارج از کشور و بخشی به

سرزمین اصلی است.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، مرتضی بانک اظهار داشت: مناطق آزاد و ویژه اقتصادي جزو مناطق مهم

 
اقتصادي کشور هستند که سهم فراوانی در صادرات کشور دارند. 

وي با اعلام اینکه بیش از 40 درصد صادرات کشور از طریق مناطق آزاد و ویژه اقتصادي انجام می شود، افزود: روند صادرات مناطق
آزاد از سال 92 تاکنون بیش از 10 برابر شده است و این روند ادامه دارد. بخشی از این صادرات به خارج از کشور و بخشی به سرزمین

 
اصلی است. 

مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي میزان صادرات مناطق آزاد و ویژه اقتصادي به

 
خارج از کشور را حدود 20 میلیارد دلار اعلام کرد. 

 
در سال 98 بیش از 10 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري توسط بخش خصوصی در مناطق آزاد صورت گرفت 

مشاور رئیس جمهور درباره روند میزان سرمایه گذاري در مناطق آزاد گفت: در سال 98 بیش از 10 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري
توسط بخش خصوصی در مناطق آزاد صورت گرفته است که این رقم نسبت به سال 97 که میزان سرمایه گذاري 6 هزار و 700

 
میلیارد تومان بوده است افزایش قابل توجهی را نشان می دهد. 

وي ادامه داد: علاوه بر این سرمایه گذاري ریالی شاهد حدود 200 میلیون دلار سرمایه گذاري ارزي نیز در مناطق آزاد بوده ایم. این
میزان سرمایه گذاري نشان دهنده این است که علی رغم تحریم ها و فشارهاي اقتصادي، اشتیاق براي سرمایه گذاري در مناطق آزاد

 
به دلیل وجود بازار مناسب در داخل و افزایش صادرات به خارج از کشور با توجه به افزایش قیمت ارز براي سرمایه گذار وجود دارد. 

این مقام مسئول افزود: روند سرمایه گذاري در سال جاري نیز بسیار خوب بوده است و بیشترین میزان جذب سرمایه در مناطق آزاد
کیش و ارس صورت است و در آینده نزدیک مجموعه از پروژه هاي مناطق آزاد توسط رئیس جمهور افتتاح خواهد شد که مجموع

 
ارزش ریالی این پروژه ها پنج هزار و 800 میلیارد تومان است. 

بانک اضافه کرد: برنامه ریزي هاي انجام شده براي بحث اشتغال در مناطق آزاد به صورت کامل اجرایی شده است و همچنین در

 
زمینه اقتصاد مقاومتی نیز برنامه ریزي ها به صورت صددرصد انجام شده اند. 

 
حضور 323 واحد صنعتی در کیش 



مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش نیز به خبرنگاران گفت: با توجه به ظرفیت هاي بسیار خوب در جزیره کیش گرایش به سرمایه

 
گذاري در میان سرمایه گذاران بسیار قابل توجه بوده است. 

غلامحسین مظفري افزود: مردم کشور، کیش را بیشتر به عنوان یک منطقه گردشگري می شناسند ولی جالب است بدانید علاوه بر

 
ظرفیت هاي گردشگري، هم اکنون 323 واحد صنعتی نیز در کیش مشغول به فعالیت هستند. 

وي همچنین در نشست شوراي معاونین و مدیران این سازمان که با حضور مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد
تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي برگزار شد، اعلام کرد: با افتتاح 11 طرح عمرانی و زیر بنایی از طریق ویدئو کنفرانس توسط رئیس

 
جمهور بیش هزار فرصت شغلی در این منطقه ایجاد می شود. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش مرکز نوآوري کیش را یکی دیگر از پروژه هاي اقتصادي که با محوریت شهر هوشمند و اقتصاد
دریا در راستاي حمایت از فعالیت هاي نوآورانه و استارت آپی فعالیت خود را آغاز کرده دانست و عنوان کرد: تاکنون بالغ بر 35
شرکت دانش بنیان و شتاب دهنده در این مرکز استقرار یافته است و شرکت هاي دیگر نیز در مراحل انعقاد قرارداد هستند که این

 
مهم اقدام موثر و ارزشمندي در توسعه پایدار کیش ازجمله در زمینه نو آوري خواهد بود. 

بر اساس گزارشی از ایسنا، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در پایان گفت: آغاز عملیات و اجرایی این پروژه ها مقدمه اي براي

 
پروژه هاي بعدي در سال 1400 است که بیش از 20 هزار میلیارد تومان منابع براي این پروژه ها اختصاص یافته است. 

انتهاي پیام//



تعریف 20 هزار میلیارد تومان در مجموعه فولاد مبارکه

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: در
شرکت فولاد مبارکه طی پارسال و امسال، 20 هزار میلیارد

 
تومان طرح تعریف کرده ایم. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی سازمان
توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدنی ایران، خداداد
غریب پور در نشست با نماینده ولی فقیه و امام جمعه
کاشان ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: معتقدیم با

 
سرمایه گذاري به تولید و اشتغال دست می یابیم و رونق و جهش تولید محقق می شود. 

 
وي افزود: شرکت هاي بزرگ معدن و صنایع معدنی، حجم بزرگی از سرمایه گذاري ها در کشور را انجام می دهند. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه به زودي 10 هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه براي اجراي طرح ها می

 
دهد، گفت: طرح توسعه فولاد امیرکبیر کاشان، از محل افزایش سرمایه این شرکت انجام می شود. 

وي ادامه داد: فولاد مبارکه طرح هاي دیگري از جمله در فولاد هرمزگان، سنگان، سفیددشت از محل افزایش سرمایه و سود حاصل از

 
سرمایه گذاري در حال اجرا دارد. 

غریب پور اظهار داشت: ایمیدرو گام نخست را پیش از فرمایش مقام معظم رهبري درباره جلوگیري از خام فروشی سنگ هاي قیمتی

 
با افتتاح بازارچه در اصفهان برداشت. 

وي ادامه داد: توجه به ظرفیت این حوزه تاکنون مغفول بوده است. این در حالی است که با سرمایه گذاري هاي کوچک در این صنعت

 
می توان، حجم عظیمی از اشتغال را (500 هزار نفر) در این حوزه ایجاد کرد. 

 
رئیس هیات عامل ایمیدرو خاطر نشان کرد: در بخش سنگ هاي قیمتی، روي آموزش، اکتشاف، فراوري و بازار کار می کنیم. 

وي ادامه داد: منابع لازم را براي تکمیل زیرساخت ها تامین می کنیم و همچنین براي پشتیبانی از فعال سازي معادن کوچک، از

 
طریق صندوق بیمه معدنی اقدام خواهیم کرد. 

عباس رضایی، استاندار اصفهان، در این نشست گفت: نگرش عالی آقاي غریب پور به توسعه، زبانزد است و ایشان از نیروهاي خدوم

 
است. 

آیت االله سلیمانی، نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان در این نشست گفت: توسعه فولاد امیرکبیر، منطقه ویژه اقتصادي کاشان و
توسعه معادن کوچک و اکتشافات، با تزریق اعتبار بیش از میزان تعیین شده، یوم االله اقتصادي منطقه کاشان و انقلاب جدي در عرصه

صنعت این منطقه است.



استان ایلام داراي 530 واحد صنعتی فعال است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا- رئیس سازمان صمت استان ایلام از
سرمایه گذاري 34 هزار و 950 میلیارد تومانی در صنعت
این استان خبر داد و گفت: 530 واحد صنعتی در استان

 
فعال است. 

به گزارش خبرگزاري آریا از ایلام، رضا محمدرحیمی در
جلسه شوراي ادارات هم خانواده با حضور معاون وزیر
صمت در محل اداره صنعت، معدن و تجارت ایلام اظهار
کرد: هم اکنون تعداد 34 هزار واحد صنفی داراي پروانه

 
کسب، 15 سیلو ذخیره گندم ،233 انبار فعال و 21 مورد سردخانه در استان فعالیت می کنند. 

 
وي افزود: در حال حاضر استان ایلام داراي 530 واحد صنعتی با سرمایه گذاري 34 هزار و 950 میلیارد تومان است. 

 
محمدرحیمی گفت: با این حجم سرمایه گذاري زمینه اشتغال 9 هزار و 570 نفر فراهم شده است. 

وي با بیان تاثیر کرونا بر موضوع صادرات در استان، تصریح کرد: تعداد 158 کارت بازرگانی فعال در استان وجود دارد و در سال

 
گذشته 1.2 میلیارد دلار صادرات از مرز مهران صورت گرفته است. 

معاون وزیر صمت نیز به تشریح اولویت هاي موردنظر سرپرست وزارت صمت پرداخت و گفت: موضوع گرانی، تامین ارزاق موردنیاز
مصرف کنندگان، تنظیم بازار و مدیریت تولید اقلام مبارزه با کرونا، از اهم مواردي است که با تعامل و برگزاري مدون جلسات شوراي

 
هم خانواده در دستورکار باشد. 

برات قبادیان افزود: علاوه بر همکاري با واحدهاي هم خانواده؛ تعامل با سازمان ها وارگان هاي خارج از سازمان براي دستیابی به
اهداف ترسیمی وزارت صمت امري ضروري است.



سبد محصولات تولیدي پالایشگاه گاز ایلام متنوع است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام به
تنوع در تولید محصولات پالایشگاه اشاره کرد و گفت:
زنجیره متنوعی از محصولات متان، اتان ، پروپان، میعانات

 
گازي و گوگرد در پالایشگاه گاز ایلام تولید می شود. 

به گزارش خبرگزاري آریا از ایلام، روح اله نوریان روز
چهارشنبه در بازدید نماینده مردم استان در مجلس شوراي
اسلامی از پالایشگاه گاز ایلام افزود: این واحد صنعتی براي
افزایش تولیدات محصولات جانبی برنامه هاي مدونی

طراحی و در دست اقدام دارد که در صورت موافقت ستاد شرکت ملی گاز ایران در آینده نزدیک مطالعات و کارهاي اجرایی آن آغاز

 
می شود. 

وي از کاهش آلاینده هاي زیست محیطی در این پالایشگاه خبر داد و اظهار داشت: در آینده نزدیک با راه اندازي پتروشیمی ایلام و
دریافت LPG توسط آن شرکت، میزان آلودگی ناشی از سوختن فلر این شرکت به طور قابل توجهی کاهش پیدا خواهد کرد و در فاز
دوم این واحد صنعتی که در آینده شروع به کار خواهد کرد واحد TGTU در راستاي دستیابی به استانداردهاي زیست محیطی در

 
واحد بازیافت گوگرد احداث می شود که با وجود آن، دستیابی به استانداردهاي زیست محیطی در واحد تولید گوگرد محقق می شود. 

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام با اشاره به اینکه در مدل تعالی سازمانی پالایشگاه همگام با شرکت ملی گاز ایران معیارها و اهدافی
در زمینه حفاظت از محیط زیست در دستور کار قرار دارد که مسئولان و کارکنان این شرکت خود را موظف به رعایت حداکثري و
حفظ محیط زیست در بخش هاي آب، خاك و هوا می دانند، تاکید کرد: با نصب و راه اندازي زباله سوز واحد تصفیه خانه پساب
صنعتی ، لجن هاي تولید شده در واحد تصفیه خانه پساب صنعتی به نحو مطلوبی امحا می شوند که خود گامی دیگر در راستاي

 
مدیریت پسماند و حفظ محیط زیست در این شرکت می باشد. 

نوریان از مطالعات اولیه فروش گوگرد مذاب در این پالایشگاه خبر داد و اظهار داشت: مهمترین مشتریان گوگرد کارخانه هاي تولید
اسید سولفوریک سازي هستند و فروش گوگرد بشکل مذاب در پالایشگاه باعث کاهش هزینه هایی می شود که صرف شکل دهی آن

 
می شود و در شرکت هاي خریدار ضمن حفظ خلوص بالاي گوگرد از مصرف انرژي جهت مذاب نمودن ممانعت بعمل می آید. 

نماینده مردم شهرستان هاي ایلام ، مهران ، چرداول ، سیروان ، هلیلان ، ایوان و ملکشاهی در مجلس شوراي اسلامی حوزه شمالی
استان ایلام گفت: در شرایط امروز اقتصادي کشور، بارزترین جمله معروف انجام خدمات، کار و تلاش براي تولید پایدار و اشتغال و

 
خدمت بی منت به مردم است که در این راستا پالایشگاه گاز ایلام قدم هاي مثبتی برداشته است. 



علی اکبر بسطامی با اشاره به اینکه آنهایی که همچون شهید رجایی در طول تاریخ انقلاب به مردم و نظام خدمت کرده اند نام آنها در
بلنداي تاریخ زرین انقلاب اسلامی روشن و منور است، افزود: خدمتگذاري و ترویج گفتمان خدمت بی منت از شاخص هاي اصلی نظام

 
اسلامی مبتنی بر فرهنگ علوي و فاطمی است. 

وي با بیان اینکه در مجموعه هاي بزرگ همچون پالایشگاه ها، نفت و گاز و پتروشیمی و دیگر مواهب خدادادي ، کارگزاران آن
علمداران و بیرق داران امر به معروف براي مردم هستند، اظهار داشت: هر جا با روحیه جهادي، نظام را اداره کردیم ، موفق بودیم ، در

 
زمان جنگ تحمیلی با تکیه بر داشته خود توانستیم در مقابل دنیا پیروز میدان شویم. 

نماینده مردم استان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب هر ساله بر برنامه محور بودن مسئولان اجرایی
کشور تاکید می کند و این مهم باید براي آنها درس آموز و عبرت انگیز باشد تا مردم و نظام به خود متکی باشند، اضافه کرد: مدیران

 
اجرایی با روحیه جهادي کشور را اداره کنند و نامگذاري هر سال توسط معظم له به همین منظور است. 

بسطامی با بیان اینکه در هر جا که متکی به دانش جوانان انقلابی، مدیران و دست اندرکاران توانمند بوده ایم، موفقیت هاي خوبی
حاصل شده است، یادآور شد: با هم افزایی و دانش مبتنی بر آموزه هاي دینی و بهره گیري از نیروهاي متخصص و کارآمد می توان

 
کشور را در زمینه هاي مختلف اداره کرد. 

نماینده مردم ایلام، ایوان ، سیروان، چرداول ، هلیلان ، مهران و ملکشاهی در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه بیش از 11
درصد گاز کشور در این دیار مرزي قرار دارد و نباید محروم باشد، گفت: ایلام یکی از استان هاي نفت و گاز خیز کشور است ولی
متاسفانه آنچنان که باید و شاید در زمینه هاي مختلف به آن توجه نشده است و انتظار می رود که مسئولان در سطح ملی به آن

 
توجه ویژه کنند. 

 
پالایشگاه گاز ایلام یکی از اصلی ترین منابع تامین کننده گاز در منطقه غرب کشور است. 

منطقه غرب کشور از نقاط حساس شرکت ملی گاز ایران است و استمرار تولید پالایشگاه گاز ایلام به عنوان تنها پالایشگاه تولید کننده

 
گاز در غرب کشور داراي اهمیت زیادي است. 

شرکت پالایش گاز ایلام به منظور تامین گاز مصرفی استان ایلام و استان هاي غربی کشور و همچنین تامین خوراك پتروشیمی ایلام
و تقویت فشار گاز غرب کشور در 25 کیلومتري شمال غرب شهرستان ایلام و 12 کیلومتري غرب بخش چوار به دست متخصصان

 
جوان ایرانی راه اندازي شده است. 

ظرفیت اسمی پالایشگاه گاز ایلام 6.8 میلیون متر مکعب در روز است که خوراك آن از مخزن گازي تنگ بیجار واقع در استان ایلام

 
به فاصله 40 کیلومتري پالایشگاه تامین می شود. 

طی 12 سال گذشته از زمان راه اندازي پالایشگاه ایلام تاکنون بطور کلی فروش ال.پی.جی خام نزدیک به 85 هزار تن بوده که 75
هزار تن آن در سه سال اخیر تولید شده است.



افزایش 3 میلیون نفري جمعیت فقرا در کشور

منبع: ایسناشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/06/12

نماینده مردم خدابنده در مجلس شوراي اسلامی گفت: در بازه زمانی 90 تا سال 97 حدود 3 میلیون نفر بر جمعیت فقراي
کشور افزایش یافته است.

البرز حسینی صبح امروز (12 شهریورماه) در سومین
جلسه کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان
که مشترك با دومین جلسه کارگروه آموزش، پژوهش،
فناوري و نوآوري استان به صورت ویدئو کنفرانس برگزار
شد، اظهار کرد: در حال حاضر مسئله اشتغال جزو مسائل
پراهمیت کشور است که انتظار می رود همه دستگاه هاي
اجرایی، موقعیت کشور را در نظر گرفته و ساختارهاي

 
شفافیت را براي تصمیم گیري ایجاد کنند. 

وي افزود: در دهه اخیر اقتصاد ایران سال هاي خوبی را
نمی گذراند و از سال 91 تا 98 رشد اقتصادي کشور نزدیک به صفر درصد بود و بر اساس پیش بینی مراکز مطالعاتی در سطح کشور،
اقتصاد کشور در این دهه 4.1 درصد کوچک تر می شود. با توجه به اینکه با لحاظ رشد جمعیت در این دوره، درآمد سرانه هر ایرانی

 
در پایان سال 1400 حدود 63 درصد درآمد هر ایرانی در سال 1390 خواهد بود و اوضاع رفاهی خانوار نسبت به قبل بدتر می شود. 

این مسئول ادامه داد: نرخ فقر مطلق در کشور، به معنی تامین نشدن کالري مورد نیاز هر فرد، در سال 97 به میزان 18.6 درصد
جمعیت کشور بوه که نسبت به سال 90 حدود 3.5 درصد افزایش یافته است و این نشان از افزایش 3 میلیون نفري بر جمعیت فقراي

 
کشور است و مسئولان حوزه اشتغال باید با توجه به این موارد، در ایجاد اشتغال و ایجاد زیرساخت هاي اقتصادي حرکت کنند. 

نماینده مردم خدابنده در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه وضعیت کسري بودجه حال حاضر کشور، وضعیت خطیري است،
تصریح کرد: کل درآمدهاي ارزي حاصل از صادرات نفت و گاز کمتر از 5 میلیارد دلار است که براي تامین کالاهاي اساسی کشور

 
حداقل به دو برابر این اعتبار، نیاز است و این مهم نشان از مناسب نبودن وضعیت مدیریت تراز تجاري کشور است. 

حسینی یادآور شد: پس از بروز بیماري کرونا رکود اقتصادي در همه جهان اتفاق افتاد که در 90 سال گذشته جهان با آن مواجه
نشده بود و پیش بینی ها بر آن است که اقتصاد جهان 3 درصد کوچک تر شود که ایران نیز از این مسئله مستثنی نیست و براي

 
کاهش آسیب پیامدها باید شرایط گردش داخلی ار حیث تامین شغل و درآمد خانوار تغییر یابد. 

وي خاطرنشان کرد: اگر در سال 2020 رکود اقتصاد جهانی به همین منوال ادامه پیدا کند، تقاضاي صادرات از کشور کمتر شده،
هزینه واردات افزایش می یابد و تراز قیمت و کسب و کارها تحت فشار قرار می گیرد که براي حل این مشکلات باید صادرات به

 
کشورهاي همسایه، استفاده از نیروهاي جوان و کارمد، بهره مندي صحیح از ذخایر عظیم انرژي کشور و ... مورد توجه قرار گیرد. 



در ادامه این جلسه، استاندار زنجان با تاکید بر اینکه دبیرخانه همه جلسات باید روز و ساعت برگزاري جلسات را 5 روز زودتر اعلام
کنند، اظهار کرد: باید دستور جلسات در دعوت نامه ها مطرح شود تا مدیران با آمادگی قبلی به جلسه بیایند؛ چرا که درست نیست

 
جلسه بدون نظرات کارشناسی برگزار شود. 

فتح االله حقیقی ادامه داد: جلسات حداکثر باید در بازه زمانی 1.5 ساعته و به صورت کاملا کیفی و بهره ور برگزار شود؛ چراکه در حال

 
حاضر و وضعیت کنونی فقط صحبت هاي تئوري پاسخ گوي نیازها نیست. 

وي با اشاره به نیازهاي پژوهشی استان، افزود: نیازهاي پژوهشی استان باید به صورت ریز احصا و عملیاتی شود و عملیاتی شدن طرح

 
هایی که مشکلی را حل می کند. باید در اولویت قرار گیرد و در همه بخش ها نیز باید در راستاي عملیاتی شدن حرکت کرد. 

نماینده عالی دولت در استان زنجان با تاکید بر لزوم ایجاد بانک جامع آماري و GIS، تصریح کرد: با مشخص بودن شاخص هاي

 
مدیریتی مورد نیاز این بانک آماري، پس از تشکیل آن، تفاوت آمارهاي ارائه شده به حداقل کاهش می یابد. 

این مسئول از حضور مدیران عامل بانک هاي دولتی در استان زنجان، خاطرنشان کرد: باید کمیته نظارتی براي رصد و پیشرفت پروژه

 
هاي جهش تولید تشکیل شود؛ چراکه 6000 شغل در این بخش ایجاد خواهد شد. 

انتهاي پیام



بازارهاي مالی نوین، فرصتی براي پویایی اقتصاد ملی

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/06/12

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست در مصاحبه با شبکه خبر گفت: ضارب شهید محمد حسن نژاد، محیط بان بندر لنگه اي
صبح امروز با اسلحه خودکشی کرد.

 
کاوه کرمی 

بازارهاي مالی امروز کشور، متاسفانه به هر دلیلی با نوسانات و تغییراتی مواجه بوده است. شما براي فهمیدن این مساله نیازمند دانش
خاصی نیستید. سیل گسترده فارغ التحصیلان بیکار، تعدیل یا اخراج نیروها در بخش هاي مختلف، تغییرات چندباره قیمت محصولات

 
و خدمات در بازه هاي زمانی کوتاه و ... همگی حکایت از آن دارد که وضعیت اقتصادي کشور خوب نیست. 

مضاف بر اینکه، هرکدام از این چالش ها و مشکلات به خودي خود پدیدآورنده مشکلات و حوادث دیگري هستند و به همین خاطر ما
طی یک دهه اخیر شاهد انواع پدیده ها و ناهنجاري ها در بستر جامعه بودیم. بنابراین تمام این دلایل ، ایجاب می کند که مسئولان و
دولتمردان یک راهکار دقیق و کاملا پایه اي و امتحان پس داده را چاره کنند. اما این فقط یک طرف ماجراست که اتفاقا همه

 
کارشناسان و حتی شهروندان و فعالان اقتصادي و اجتماعی نیز دقیقا بر همین نسخه دست می گذارند. 

این انصاف نیست که بخواهیم در هر اتفاق و موضوعی یک طرفه به قاضی برویم. اگر قرار بر آن باشد که دولت همه مشکلات را حل
کند و براي مردم تصمیم گیري کند و در میدان مبارزه با فساد و چالش هاي اقتصادي و اجتماعی قدم بردارد، پس نقش مردم در
ساحت جمهوري اسلامی چه می شود؟ آیا مردم نمی توانند حداقل هایی را در حل چالش هاي اقتصادي و اجتماعی برعهده بگیرند؟

 
البته این بدان معنا نخواهد بود که مردم بر دولت تقدم داشته باشد و از دولت و حاکمیت سلب مسئولیت شود. 

تاکید نگارنده بر این است که مردم باید به عنوان شهروندان جمهوري اسلامی در عین طلب حقوق و منافع خود، وظایف خودشان را
در هر مساله اي ادا کنند. اگر بازارهاي جهانی به سمت مدرنیته گام بر می دارند، مردم نیز باید در همان فرصتی که دولت براي آنان

 
فراهم کرده به بازارهاي مدرن و نوین تن دهند. 

امروز بازارهایی مانند بورس، ارزدیجیتال ، کسب و کار اینترنتی و حتی طلا منطبق با استانداردهاي جهانی شکل گرفته اند و فعالان
اقتصادي و تجار بهترین فرصت سرمایه گذاري و سودآوري از این بازارها را دارند. اقتصاد امروز مانند گذشته مبتنی بر فروش مستقیم
در حجره هاي سابق کوچه پس کوچه هاي بازار نیست. شاید شما بتوانید از این طریق ، معیشت روزانه و محدود خودتان را تامین

 
کنید و در موارد استثنایی ، افراد به موفقیت مالی دست پیدا کنند ولی به مرور این توفیق کمتر و کمتر خواهد شد. 

شهروندان هر جامعه می بایست با درك و شناخت درست از بازارهاي جهانی، خود را مهیا و آماده کسب و کارهاي به روز شده و نوین
کنند. بهترین حسن این اتفاق، عدم نیاز به تولیت حاکمیت یا دولت در اشتغال است. شما زمانی که به خرید و فروش ارز دیجیتال
ورود می کنید یا وارد بورس می شوید یا یک کسب و کار اینترنتی راه اندازي می کنید، عملا خودتان را از جمع بیکاران و نیروهاي

 
تعدیل شده خط زده اید. افزون بر اینکه، شما در صورت موفقیت در فرآیند شغلی خود، امکان کارآفرینی را فراهم کردید. 



متاسفانه طی چند ماه گذشته یک موضعی نسبت به این بازارها شکل گرفته که درست نیست. البته بخشی از این مخالفت ها، قابل
درك است. عموما انسان ها نسبت به تغییر و ترك عادت بی اعتماد هستند که این حس برگرفته از عدم آگاهی و فقدان دانش و
شناخت درست است. مردم بورس را وقتی بلد نباشند و نشناسند تا سهامی شروع به سقوط می کند، سهامداران را به باد انتقاد می
گیرند و یا دولت را متهم به دخالت می کنند. اما اگر همین افراد با پدیده اصلاح سهام و بازگشت قیمت ها به ارزش واقعی، آشنا

 
باشند، قطعا رویکرد دیگري را اتخاذ می کنند. 

ما دقیقا در چند سال گذشته همین رویه را در بازار کسب و کار اینترنتی تجربه کردیم ولی به مرور زمان اصلاح شد و امروز کمتر
کسی است که نسبت به این بازار واکنش منفی داشته باشد. بنابراین باید این تابوها شکسته شود. رسانه ها، دولت و نخبگان اقتصادي
باید مردم را نسبت به این بازارها آگاه کنند. این بازارها برخلاف بازارهاي گذشته ظرفیت خوبی براي برون رفت از مشکلات اقتصادي
دارد. علاوه بر این، بازارهاي مدرن امکان رشد و پیشرفت خوبی براي تجار و فعالان اقتصادي دارد و مهمتر آنکه به پویایی اقتصاد ملی
کمک فراوانی می کند. به ویژه آنکه حل بحران هاي اقتصادي به مرور بر سایر حوزه ها از جمله مسائل فرهنگی و اجتماعی تاثیر

 
مستقیمی گذاشته و ناهنجاري ها را مهار می کند. 

asriran.com/0037o2 :لینک کوتاه



افتتاح دو طرح اشتغال روستایی استان البرز با حمایت صندوق کارآفرینی امید

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - دو پروژه اشتغال روستایی در شهرستان
هاي فردیس و نظرآباد با تسهیلاتی به ارزش حدودي 10
میلیارد ریال توسط صندوق کارآفرینی امید در استان البرز

 
افتتاح شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون ،کارورفاه اجتماعی
استان البرز، پرویز ایلدرمی مدیر صندوق کارآفرینی امید
البرز در آیین این افتتاح که به صورت ویدئو کنفرانس با
حضور اصغر نوراله زاده، مدیر عامل صندوق کارآفرینی
امیدبرگزار شد فعالیت رسمی این دو مجموعه را اعلام کرد

و گفت: در دوسال گذشته با پرداخت بیش از 170 میلیارد تسهیلات، حدود 300 طرح اشتغالزائی را به اجرا در آورده ایم که در 87

 
درصد این مشاغل تثبیت شغل داشته ایم. 

پرداخت 10هزار و 817 فقره تسهیلات طی 8 سال در البرزایلدرمی افزود: در مجموع از سال 92 تا به امروز تعداد 10هزار و 817 فقره

 
به مبلغ بیش از 2هزار و71 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه اشتغال پرداخت شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید البرز اظهار کرد: از این مبلغ بخشی از محل اعتبارات ملی، مبالغی از محل اعتبارات استانی و بخشی
دیگري از اعتبار سایر منابع براي طرحهاي یاد شده هزینه شده که بیشترین تعداد طرح هاي افتتاحی در بخش هاي روستایی و

 
حمایت از زنان بی سرپرست بوده است. 

 
به گفته مدیر استان البرز در بین شهرستان هاي استان، شهرستان کرج حائز بیشترین تعداد و بالاترین میزان اعتبار است 

تشویق سکونت روستایی با ایجاد اشتغالدر ادامه اصغر نوراله زاده، مدیرعامل صندوق کشور در ادامه این مراسم پس از استماع گزارش
مدیر صندوق استان ، کارآفرینان و روساي شهرستان هاي البرز با عنوان اینکه در سالهاي اخیر تمام تلاش و هزینه صندوق کارآفرینی
امید در سراسر کشور، تشویق و هدایت به سمت اشتغال روستایی معطوف شد، اضافه کرد: باید به ظرفیت هاي البرز براي جلوگیري از

 
مهاجرت به پایتخت بیشتر توجه شود تا شاهد رونق و جهش تولید و کسب و کارهاي بومی در البرز باشیم. 

نوراله زاده افزود: شهرستانهاي طالقان و اشتهارد از ظرفیت هاي خوب کشاروزي و صنعتی برخوردار هستند که با عنایت به راه اندازي
دفاتر این دو شهرستان توقع می رود از صنعتگران و کشاروزان بیشتر حمایت شود که این امر مستلزم هم یاري و همفکري مقامات

استانی و محلی است.



تصویب ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه

اي

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/06/12

فصل اقتصاد - معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: با پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و تصویب کمیسیون
اقتصادي دولت، ایجاد محدودیت براي مشوق هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي تصویب شد.

فصل اقتصاد - معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام
کرد: با پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و تجارت و تصویب
کمیسیون اقتصادي دولت، ایجاد محدودیت براي مشوق

 
هاي صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي تصویب شد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از شاتا، سعید زرندي با
اعلام این خبر، افزود: در راستاي منویات مقام معظم

رهبري و تاکیدات ایشان بر جلوگیري از خام فروشی و نیز در جهت سیاست هاي کلی بخش معدن و بند 5 سیاستهاي کلی تولید
ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی، موضوع "تکمیل زنجیره ارزش و فاصله گیري از خام فروشی" ماده 141 قانون در لایحه اصلاح

 
مالیات مستقیم در دست بررسی و تنظیم در سطح دولت، مورد اصلاح قرار گرفت. 

وي بیان کرد: بدین ترتیب امتیازات در نظر گرفته شده جهت صادرات کالاها و خدمات و مزایاي محاسبه درآمد مالیاتی با نرخ صفر در

 
این قانون براي صادرات مواد خام محدودتر گردید. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت گفت: سهم 20 درصدي صادرات مواد خام مشمول این مزیت در قانون فعلی به 10 درصد کاهش

 
یافت. 

زرندي توضیح داد: در صورت تصویب این قانونی و عملیاتی شدن آن، 90 درصد صادرات مواد خام مشمول هیچگونه معافیت مالیات

 
بر درآمدي نخواهند بود. 

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: همچنین به منظور تکمیل زنجیره ارزش نیز براي اولین بار مقرر شد که
صادرات برخی کالاهاي واسطه اي که امکان تکمیل زنجیره در داخل را دارند ، تنها 30 درصد از درآمد حاصل از صادرات آنها، مشمول

 
مالیات با نرخ صفر گردیده و از 70 درصد مابقی درآمد صادراتی، مالیات بر درآمد اخذ گردد. 

زرندي تصریح کرد: با تصویب و اجرایی شدن این قانون، انگیزه صادرات مواد خام و کالاهاي واسطه اي محدود گردیده و بر اساس

 
سیاست هاي توسعه صنعتی مدیریت خواهد شد. 

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اضافه کرد: با اولویت دادن به تأمین مواد مورد نیاز صنایع داخلی کشور، تکمیل زنجیره ارزش در
داخل، مورد تاکید قرار گرفته به طوریکه صادرات مواد خام به سمت صادرات مواد معدنی فرآوري شده و محصولات نهایی با ارزش

 
افزوده بالاتر هدایت شود که قطعا درآمد بالاتري را براي کشور فراهم و اشتغال بیشتري را به همراه خواهد داشت. 

وي در پایان گفت: مقرر شد لیست مواد خام با همکاري وزارت صنعت،معدن و تجارت و وزارت اقتصاد و اتاق بازرگانی تهیه و براي
تصویب نهایی به دولت ارائه شود.



تأثیر نیروي کار مهاجر افغانستانی در بازار کار ایران

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/06/12

بهزاد حسن نژاد- روزنامه اعتماد

«مهاجرت» یکی از شاخصه هاي کلیدي جهان به هم پیوسته امروز است. امروزه جمعیت کسانی که در کشوري غیر از کشور
محل تولد خودشان در حال زندگی اند، بیش از سه برابر جمعیت ایران است. حضور جمهوري اسلامی ایران به عنوان یک کشور باثبات
در منطقه اي پرتنش و بروز بحران هاي متعدد در کشورهاي جهان اسلام (خصوصا همسایگان ایران) سبب شده تا مهاجرت به ایران،
همواره به عنوان یکی از گزینه هاي مطرح براي مردم برخی از این کشورها مدنظر باشد. همچنین اشتراکات فرهنگی و مذهبی

 
مردمان این کشورها با جامعه ایرانی، انگیزه مضاعفی براي مهاجرت به ایران پدید آورده است. 

در واقع، شرایط نامساعد زندگی و وقوع جنگ در کشورهاي افغانستان، عراق، سوریه و ... از یک سو و اشتراکات مذهبی، فرهنگی و
نزدیکی جغرافیایی از سوي دیگر سبب شده تا کشور ایران در دوره هاي متعددي پذیراي موج گسترده اي از مهاجرت اتباع این
کشورها باشد. حضور مهاجران از کشورهاي همسایه مسائل، فرصت ها و چالش هاي بسیاري را موجب شد درمقابل، رویکرد مسوولان،
سیاستمداران و رسانه هاي داخلی سبب ایجاد مشکلات و موانعی شده و در عمل، بسیاري از این انگیزه ها را (حداقل براي طبقه

 
نخبه، تحصیلکرده یا ثروتمند) کمرنگ کرده است. 

همچنین اشتراکات فرهنگی و مذهبی مردمان این کشورها با جامعه ایرانی، انگیزه مضاعفی براي مهاجرت به ایران پدید آورده است.
درواقع، شرایط نامساعد زندگی و وقوع جنگ در کشورهاي افغانستان، عراق، سوریه و ... از یک سو و اشتراکات مذهبی، فرهنگی و
نزدیکی جغرافیایی از سوي دیگر سبب شده تا کشور ایران در دوره هاي متعددي پذیراي موج گسترده اي از مهاجرت اتباع این

 
کشورها باشد. از چالش هاي اساسی ورود مهاجران به کشور مقصد اثرپذیري بازار کار کشور است. 

یکی از دلایل مخالفت با حضور مهاجران در کشور همواره اثر سو مهاجران بر بازار کار و اشتغال نیروي کار بومی است. صحت این ادعا
کمتر مورد راستی آزمایی قرار گرفته است و پاسخ به این سوال که آیا نیروي کار مهاجر باعث اثرپذیري بازار کار کشور مقصد می شود
یا خیر می تواند در سیاستگذاري صحیح نسبت به این موضوع به ما کمک کند. بیش از 4 دهه از حضور مهاجران افغانستانی در کشور
می گذرد و نسل هاي دوم و سوم آنها امروز در ایران به دنیا آمده اند و غالب جمعیت مهاجران حاضر در کشور را مهاجران افغانستانی
تشکیل می دهند. بیش از 3 میلیون مهاجر افغانستانی در ایران زندگی می کنند و هنوز ما سیاست روشن و مدونی در موضوع
مهاجران نداشته ایم و این سوال همواره برقرار بوده که آثار حضور نیروي کار مهاجر افغانستانی بر بازار کار کشور چه بوده است؟ آیا

 
نیروي کار مهاجر افغانستانی، عرصه اشتغال را بر نیروي کار بومی تنگ کرده است؟ 

در راستاي اجراي حکمرانی خوب سیاستگذار باید ابتدا ریشه موضوع را به صورت دقیق بررسی و از اظهارنظرهاي ضد و نقیض
بپرهیزد. با هدفِ پاسخ به این سوال در پژوهشی و با استفاده از داده هاي سرشماري نفوس و مسکن سال هاي 1365، 1375، 1385
و 1395 در سطح شهرستان و با استفاده از قانون ممنوعیت تردد، اسکان و اشتغال اتباع خارجی که در سال 1383 وضع شد به عنوان
متغیر ابزاري اثر حضور نیروي کار مهاجر افغانستانی بر بازار کار و به طور خاص بر نرخ بیکاري و نرخ مشارکت اقتصادي سنجیده شده

 
است. 



در ایران سیل تصمیمات مختلف با ریشه هایی نادقیق وجود داشته که موضوع مهاجران در کشور نیز از این قاعده پیروي کرده است.
حکمرانی خوب نیازمند بررسی هاي دقیق به منظور تصمیم گیري هایی درست است که در این مورد خاص غالبا با خلط بحث از
دیدگاهی منطقی به موضوع نگاه نشده است. نتایج این تحقیق نشان می دهد نیروي کار مهاجر افغانستانی اثر معناداري بر نرخ بیکاري
و نرخ مشارکت اقتصادي بازار کار کشور نداشته اند و غالبا نیروي کار مهاجر افغانستانی در رده هاي شغلی اي فعالیت دارند که نیروي
کار ایرانی مهارت یا علاقه اي به حضور در این مشاغل را نداشته اند. به طور دقیق تر نرخ بیکاري در کشور ما بیشتر متوجه افراد

 
تحصیلکرده بوده است حال آنکه بیشتر نیروي کار مهاجر افغانستانی در مشاغل یدي و سخت مشغول به کار هستند. 

همچنین بررسی دلایل عدم جست وجوي کار توسط نیروي کار بومی نشان می دهد عمده این موضوع به «اشتغال به تحصیل و
آموزش» بازمی گردد. استفاده از ظرفیت هاي نیروي کار مهاجر و محدود کردن فعالیت هاي آسیب زا به بازار کار نیروي کار بومی

نیازمند نگاهی دقیق تر به بحث اقتصاد مهاجرت است که این مهم تنها با نگاهی منطقی به موضوع قابل حل خواهد بود.



25 میلیارد ریال تسهیلات به کسب و کارهاي ICT کردستان پرداخت شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات کردستان گفت: از سال 96 و با آغاز اجراي طرح تکاپو، تاکنون 25 میلیارد و 300
میلیون ریال تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي حوزه ICT در این استان پرداخت شده است.

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات کردستان گفت: از سال 96 و با آغاز اجراي طرح تکاپو، تاکنون 25 میلیارد و 300 میلیون

 
ریال تسهیلات حمایتی به کسب و کارهاي حوزه ICT در این استان پرداخت شده است. 

فردین سعیدي روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: 23 متقاضی (طرح) در قالب اشتغال پایدار روستایی 14

 
میلیارد و 300 میلیون ریال و در حوزه مشاغل خانگی نیز 62 طرح هفت میلیارد و 500 میلیون ریال دریافت کرده اند. 

وي با بیان اینکه در طرح اشتغال فراگیر هم یک متقاضی یک میلیارد ریال تسهیلات حمایتی دریافت کرده است، افزود: در قالب وام

 
وجوه اداره شده وزارت ارتباطات نیز به چهار طرح 2 میلیارد و 500 میلیون ریال تسهیلات حمایتی پرداخت شده است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات کردستان یادآور شد: از سال 96 و با آغاز اجراي طرح توسعه کسب و کار و اشتغال پایدار(تکاپو)
تاکنون 75 میلیارد و 780 میلیون ریال توسط نهادهاي مختلف توسعه اشتغال بخش خصوصی استان در این حوزه سرمایه گذاري

 
شده است. 

سعیدي اضافه کرد: با این میزان سرمایه گذاري 108 شغل، 30 تیم کسب و کار جدید ایجاد و 95 تیم قبلی نیز توسعه داده شد ضمن
اینکه با اعتبارات وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و توسط نهادهاي تکاپو رسته فناوري اطلاعات 70 دوره آموزشی با هدف افزایش

 
مهارت فارغ التحصیلان دانشگاهی و ورود به بازار کار براي 921 نفر برگزار شد. 

وي گفت: این وزارتخانه پرداخت حدود 46 میلیارد ریال مشوق مالی را براي توسعه نهادهاي پشتیبان کسب و کار کردستان با
محوریت تجهیز این نهادها و توسعه آموزش هاي مهارتی را در سال 96 مصوب کرد که 25 درصد آن معادل 11 میلیارد و 650

 
میلیون ریال به دانشکده علمی کاربردي پست و مخابرات براي توسعه کسب و کارهاي حوزه ict در استان پرداخت شده است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات کردستان تاکید کرد: 6 میلیارد و 650 میلیون ریال از این مبلغ به تجهیز نهادهاي پشتیبان
کسب و کار اختصاص پیدا کرده و مبلغ پنج میلیارد ریال از محل این اعتبارات به هشت نهاد و با هدف توسعه آموزشهاي مهارتی

 
اختصاص یافت. 

سعیدي افزود: مبلغ پنج میلیارد ریال براي توسعه آموزش هاي مهارتی مرکز تولید گیم - انیمیشن و محتواي دیجیتال شهرستان
هاي سنندج، مریوان، سقز، مرکز نوآوري تولید اپلیکیشن، مرکز بین المللی نرم افزارهاي برون سپاري، توسعه رسانه هاي اینترنتی،

 
مرکز نوآوري و فناوري سلامت کردستان و فروشگاه اینترنتی محصولات زندانیان و گروه هاي خاص اجتماعی هزینه شده است. 

وي به 23 مورد ثبت نام و درخواست تسهیلات طرح نوآفرین (از طریق سامانه ایران کارفا) از سال 96 تاکنون اشاره کرد و اظهار
داشت: برگزاري 1500 نفر - ساعت آموزش براي 56 نفر در قالب طرح مهارت آموزي نیروهاي مسلح و برگزاري 30 دوره آموزشی و
یک رویداد کارآفرینی و یک بوت کمپ آموزشی در قالب طرح توانمندسازي سازمان فناوري اطلاعات ایران، از دیگر عملکردهاي

 
وزارت ارتباطات در حوزه اشتغال است. 

در حال حاضر بیش از یک میلیون و 268 هزار مشترك در کردستان از اینترنت پرسرعت و 461 روستاي کردستان از پهن باند
اینترنت بهره مند و به شبکه ملی اطلاعات کشور متصل شده اند، ضمن اینکه تمام شهرهاي استان زیر پوشش نسل سه و چهار تلفن

همراه هستند.



فارغ التحصیلان دانشگاه محقق اردبیلی جذب واحدهاي تولیدي می شوند

منبع: بازار کارشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/06/12

رییس مرکز ارتباط علمی با جامعه و کارآفرینی دانشگاه محقق اردبیلی از اقدامات و پیگیري هاي این مرکز در خصوص
معرفی و جذب تعدادي از فارغ التحصیلان این دانشگاه در واحدهاي تولیدي و صنعتی استان خبر داد.

رییس مرکز ارتباط علمی با جامعه و کارآفرینی دانشگاه محقق اردبیلی از اقدامات و پیگیري هاي این مرکز در خصوص معرفی و

 
جذب تعدادي از فارغ التحصیلان این دانشگاه در واحدهاي تولیدي و صنعتی استان خبر داد. 

به گزارش ایرنا ، دکتر مهدي داوري روز سه شنبه اظهارداشت: در راستاي اجراي تفاهم نامه مابین مجتمع صنعتی آرتاویل تایر و
دانشگاه محقق اردبیلی و پیرو درخواست مجتمع مبنی بر جذب فارغ التحصیلان برخی رشته هاي دانشگاه از جمله شیمی، فیزیک،
ریاضی، مهندسی مکانیک، مهندسی شیمی، مهندسی برق الکترونیک و مهندسی کامپیوتر در مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد،
اطلاع رسانی هاي لازم در این خصوص توسط مرکز ارتباط علمی با جامعه و کارآفرینی دانشگاه در وب سایت دانشگاه و فضاي مجازي

 
انجام و مدارك دریافتی از متقاضیان براي بررسی و اعلام نظر به مجتمع ارسال شد. 

وي افزود: پس از مصاحبه تخصصی مجتمع تعداد 21 نفر از فارغ التحصیلان متقاضی واجد شرایط دانشگاه محقق اردبیلی در مجتمع

 
صنعتی آرتاویل تایر از هفته گذشته مشغول کار شدند. 

داوري اضافه کرد: پس از اعلام فراخوان، مدارك تعداد دیگري از فارغ التحصیلان نیز به مجتمع ارسال شده که پس از مصاحبه

 
تخصصی در مرحله دوم جذب خواهند شد. 

رییس مرکز ارتباط علمی با جامعه و کارآفرینی دانشگاه محقق اردبیلی همچنین از جذب و اشتغال به کار 9 نفر در شرکت الکترونیک
پردازش سبلان، چهار نفر در مرکز تخصصی طراحی صنعتی و قالب سازي استان و 10 نفر در شرکت آرتا جوجه سبلان از بین فارغ

 
التحصیلان دانشگاه محقق اردبیلی خبر داد. 

داوري با بیان اینکه اطلاع رسانی کافی در خصوص فراخوان هاي جذب شرکت ها و واحدهاي تولیدي در وب سایت و شبکه هاي
اجتماعی دانشگاه انجام می شود، افزود: پس از دریافت مستندات از طریق پست الکترونیک مرکز، متقاضیان به شرکت مربوطه معرفی

می شوند.



وام کمتر از 16 میلیون تومان؛ بدون ضامن

منبع: بازار کارشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون وزیر کار با تأکید بر لزوم تسریع در پرداخت وام مشاغل آسیب دیده از کرونا، گفت: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون
ضامن است.

معاون وزیر کار با تأکید بر لزوم تسریع در پرداخت وام مشاغل آسیب دیده از کرونا، گفت: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون

 
ضامن است. 

به گزارش بازارکار به نقل از روابط عمومی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، عیسی منصوري با اشاره به برنامه الگوي توسعه مشاغل
خانگی کشور، اظهار کرد: این طرح از سال گذشته در 9 استان کشور به صورت آزمایشی اجرایی شده است و امسال براي تمام کشور

 
اجرا می شود. 

وي صدور مجوز و پرداخت وام براي متقاضیان را شکل اولیه طرح اشتغال پایدار خانگی در کشور دانست و افزود: پس از بررسی هاي
انجام شده پیش نیاز هایی براي طرح تعریف شد که از جمله آن می توان به آموزش، مشاوره، ارتقا کیفیت محصولات تولیدي و

 
استانداردسازي اشاره کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از نتیجه مثبت این طرح طی سال گذشته خبر داد و گفت: نشان
هاي تجاري مختلفی در این راستا در کشور اجرایی شد که توانست تا پیش از شیوع کرونا در بازار هاي خارجی وارد شود و مورد

 
استقبال قرار گیرد. 

وي همچنین درباره وضعیت کسب وکار هاي آسیب دیده از کرونا، گفت: پرداخت تسهیلات مربوط به این جامعه هدف باید سرعت

 
داده شود. 

منصوري تصریح کرد: تمامی وام هاي کمتر از 16 میلیون تومان فقط با سفته و چک قابلیت پرداخت دارد و اگر افراد به مشکلی در
اجراي این موضوع برخورده اند همچون تقاضاي ضامن، می توانند با تلفن هاي مندرج در سایت کارا بخش کرونا تماس بگیرند و

 
شکایت خود را اعلام کنند تا مشکلات آنان حل شود. 

وي درباره وضعیت اشتغال روستایی در کشور نیز گفت: طی 3 سال گذشته و با اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی سهم شغل هاي

 
روستایی ایجادشده در کشور از 3 به 29 درصد افزایش یافته است. 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مجموع مشاغل ایجادشده را 210 هزار مورد اعلام کرد و افزود: از این تعداد 54 هزار نفر بیمه
تأمین اجتماعی هستند، بخشی تحت پوشش بیمه روستاییان و عشایر و بخش دیگري نیز خارج از پوشش بیمه اي قرار دارند که

 
تلاش می کنیم این بخش نیز در زیر چتر پوشش بیمه قرار گیرند. 

وي در پایان تصریح کرد: از ابتداي سال 97 تاکنون 12 هزار و 300 میلیارد تومان وام اشتغال پایدار روستایی در کشور پرداخت شده
است.



ایجاد اشتغال براي 5 هزار مددجوي کمیته امداد چهارمحال وبختیاري

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس کیمته امداد امام خمینی(ره) گفت: درصدد هستیم تا پایان سال با اعتباري بالغ بر 135 میلیاردتومان براي 5 هزار
مددجوي کمیته امداد در چهارمحال وبختیاري اشتغال ایجاد کنیم، در صورت جذب اعتبار امکان افزایش این رقم وجود دارد.

رئیس کیمته امداد امام خمینی(ره) گفت: درصدد هستیم تا پایان سال با اعتباري بالغ بر 135 میلیاردتومان براي 5 هزار

 
مددجوي کمیته امداد در چهارمحال وبختیاري اشتغال ایجاد کنیم، در صورت جذب اعتبار امکان افزایش این رقم وجود دارد. 

به گزارش ایکنا از چهارمحال وبختیاري، سید مرتضی بختیاري،
رئیس کمیته امداد امام خمینی(ره) 12 شهریورماه در دیدار با
استاندار چهارمحال وبختیاري با ارائه گزارشی از عملکرد کمیته
امداد امام خمینی(ره) در حوزه اشتغال، اظهار کرد: این نهاد
تجربه خوبی براي ایجاد اشتغال مددجویان تحت پوشش خود
داشته است و دولت و مجلس نیز از این موضوع حمایت می

 
کنند. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ع) ادامه داد: طبق مصوبه ماده 83 قانون افزایش شغل، کمیته امداد موظف به ایجاد 100 هزار شغل
در یک برنامه زمانبندي شده، هم اکنون کمیته امداد در طی چند سال گذشته حدود 490 هزار شغل ایجاد کرده است و بیش از 140

 
درصد از برنامه جلو است. 

وي با بیان اینکه مجموعاً 6 هزار و 200 میلیارد تومان اعتبار از محل تسهیلات اشتغال روستایی، تسهیلات قرض الحسنه و صندوق
امداد ولایت براي اشتغال مددجویان تحت پوشش کمیته امداد در نظر گرفته شده است، گفت: پیش بینی می شود با این میزان اعتبار

 
حدود 200 هزار شغل در کشور ایجاد شود. 

بختیاري افزود: درصدد هستیم تا پایان سال با اعتباري بالغ بر 135 میلیارد تومان براي 5 هزار مددجوي کمیته امداد در چهارمحال

 
وبختیاري اشتغال ایجاد کنیم، در صورت جذب اعتبار امکان افزایش این رقم وجود دارد. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ع) تاکید کرد: اگر کارآفرینی براي 40 نفر از مددجویان تحت پوشش کمیته امداد اشتغال ایجاد کند

 
به این فرد حدود 2 میلیاردتومان تسهیلات با سود حداکثر 5 درصد در قالب یک تفاهم نامه پرداخت می شود. 

وي مسکن، شغل و کار فرهنگی را از موارد مهم براي توانمندسازي مددجویان تحت پوشش کمیته امداد عنوان کرد و افزود: در بحث

 
احداث مسکن محرومان مددجویان تحت پوشش این نهاد نیز در اولویت قرار گرفتند و این یک حرکت بسیار خوب در استان بود. 



ایجاد اشتغال پایدار توسط کمیته امداد در ادامه اقبال عباسی استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به عملکرد قابل قبول کمیته
امداد امام خمینی (ره) در حمایت از محرومان، اظهار کرد: این نهاد در ایجاد اشتغال پایدار براي مددجویان تحت پوشش خود اقدامات

 
موثري انجام داده است و می توان گفت یکی از پایدارترین اشتغال ها توسط این نهاد ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: در طول 40 سال گذشته خدمات بسیاري نظیر آب، برق، گاز و جاده به روستاییان انجام شده است، اما به مسئله

 
معیشت و اشتغال روستائیان توجه جدي صورت نگرفت به همین دلیل ساکنان این مناطق به شهرها مهاجرت کردند. 

عباسی تاکید کرد: براي جلوگیري از مهاجرت روستاییان و مردم مناطق باید فکري براي اشتغال پایدار آن ها شود تا جمعیت در

 
روستاها ماندگار شوند و فرمانداران نیز در این زمینه کمک هاي لازم را انجام دهند. 

انتهاي پیام



تحقق نیمی از تعهد اشتغال در آوج

منبع: بازار کارشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/06/12

فرماندار آوج گفت: از ابتداي امسال تا کنون 50 درصد از تعهد اشتغالزایی این شهرستان محقق شده است.

 
فرماندار آوج گفت: از ابتداي امسال تا کنون 50 درصد از تعهد اشتغالزایی این شهرستان محقق شده است. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، نصرت اله علیرضایی در جلسه کارگروه اشتغال شهرستان آوج افزود: تعهد اشتغالزایی

 
تحقق نیمی از تعهد اشتغال در آوجامسال این شهرستان ایجاد 977 فرصت شغلی جدید است. 

وي اضافه کرد: عملکرد برخی از ادارات شهرستان در انجام تعهدات اشتعالزایی در شش ماه اول امسال، ضعیف است که این موضوع

 
باید ظرف یک ماه آینده پیگیري و اصلاح شود. 

فرماندار آوج گفت: شناسایی و معرفی طرح هاي متقاضی تسهیلات بانکی ارزان قیمت و با استفاده از ظرفیت صندوق کارآفرینی امید
توسط مدیران ادارات بویژه در حوزه صنعت، کشاورزي و گردشگري از جمله اولویت هاي شهرستان در حوزه تولید و اشتغال است و

 
این موضوع ظرف دو هفته آینده با برگزاري نشست مشترك با مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید استان پیگیري و اجرایی خواهد شد. 
در ادامه این جلسه بر جذب تسهیلات مرتبط به طرح هاي آسیب دیده از کرونا، پیگیري طرح هاي پشتیبان، ثبت اطلاعات مشاغل
جدید در سامانه هاي رصد و هفت سنگان و معرفی طرح هاي جدید براي استفاده از تسهیلات مرحله پنجم وزارت تعاون، کار و رفاه

اجتماعی تاکید شد.



اعطاي تسهیلات به زیلوبافان

منبع: بازار کارشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیرصندوق کارآفرینی استان یزد، از اختصاص تسهیلات این صندوق به زیلو بافان و همچنین خریداران زیلو خبر داد.

 
مدیرصندوق کارآفرینی استان یزد، از اختصاص تسهیلات این صندوق به زیلو بافان و همچنین خریداران زیلو خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، امین خوش قامت در نشست با فرماندار میبد و سپس بازدید از شرکت تعاونی زیلوبافان این
شهرستان گفت: تاکنون 110 فقره پرونده تسهیلات به مبلغ 27 میلیارد ریال براي حمایت از صنعت زیلو در میبد به سرانجام رسیده

 
است. 

وي افزود: شهرستان میبد درسال 97 بعنوان شهرجهانی زیلو معرفی شد که در پی آن مدیرعامل صندوق کارآفرینی کشور با سفر به

 
میبد، پنجاه میلیارد ریال تسهیلات درحمایت از صنعت زیلو به زیلو بافان اختصاص داد. 

مدیرصندوق کارآفرینی استان یزد با بیان اینکه در شهرستان میبد 200 دستگاه زیلو فعال بود افزود: با اختصاص این تسهیلات، 260

 
دستگاه دیگر به تعداد دستگاه هاي فعال اضافه و زمینه اشتغال 200 نفري را در میبد فراهم کرد. 

خوش قامت تنوع سازي را یکی از مشکلات صنعت زیلو در میبد خواند و گفت: پس از برگزاري جلسات متعدد در این زمینه قرار بر
این شد؛ در بحث طراحی نمونه هاي مختلف، صندوق کارآفرینی امید از افراد حمایت هایی را به عمل بیاورد تا بتوانند با تنوع سازي

 
به بحث بازار فروششان کمک شود. 

وي از اختصاص تسهیلات قرض الحسنه به خریداران زیلو خبر داد و گفت: از جمله اقداماتی که صندوق کارآفرینی امید براي کمک به
صنعت زیلو در میبد دنبال می کند؛ پرداخت تسهیلات قرض الحسنه براي افرادي است که می خواهند زیلو را خریداري کنند تا

 
کمکی به تولید کنندگان صنعت زیلو و به بازار فروش بافندگان باشد. 

در شهرستان میبد سالانه حدود هفت هزار متر مربع انواع زیلو به ارزش 2 میلیارد تومان بافته می شود که بخشی از آن به چین،

 
مالزي و کشور هاي عربی منطقه صادر می شود. 

رونق این صنعت در آینده می تواند علاوه بر معرفی این هنرصنعت، ارزآوري هنگفتی را عاید کشور کند.



بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار

منبع: ایرناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/06/12

گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان که از طریق مرز اینچه برون در گنبد کاووس، مراودات اقتصادي زیادي با
کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و

خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند.

 گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان که از
طریق مرز اینچه برون در گنبد کاووس، مراودات اقتصادي زیادي با کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از

 
طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند. 

از اواخر سال گذشته و به دنبال همه گیري ویروس کووید 19 در بیشتر کشورهاي جهان و نیز ایران، مسوولان کشور ترکمنستان
اجازه ورود کامیون و تریلی هاي ترانزیت و حتی قطارهاي باري را از طریق پایانه مرز اینچه برون گلستان به کشورش نداد تا اینکه
پس از فروکش کردن موج اول شیوع کرونا و با رایزنی هاي بین مقامات دو کشور، از سوم تیرماه امسال و فقط مبادلات ریلی بین
ایران و ترکمنستان از طریق این مرز زمینی از سرگرفته شد اما ترکمنستان هنوز اجازه بازگشایی مرز زمینی خود براي تردد کامیون

 
ها و تریلی ها را نداده است. 

بالا رفتن هزینه صادرات کالا از طریق خط ریلی اینچه برون به سبب بسته بودن مرز زمینی براي تردد کامیون ها و نیز افزایش حجم
تقاضا و همچنین کافی نبودن امکانات ایستگاه ریلی اینچه برون براي بارگیري (انتقال بار از کامیون به واگن) سبب شده تا مشکلات

 
بازرگانان گلستانی بویژه شهرستان گنبدکاووس که 50 درصد حجم صادرات این استان را در اختیار دارند، مضاعف شود. 

نائب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گرگان روز چهارشنبه به نمایندگی از تجار گنبدي به خبرنگار ایرنا گفت: سخت
گیري کشور ترکمنستان براي بازگشایی دوباره مرز اینچه برون به دلیل شیوع کرونا از عمده مشکلات تجار و بازرگانان گلستانی است

 
زیرا بیشترین صادرات آنها به ترکمنستان و دیگر کشورهاي آسیاي میانه از خاك این کشور صورت می گیرد. 

"ارازجان شمالی" با یادآوري صادرات 150 میلیون دلاري کالا از جمله لبنیات و پلی استایرن سال گذشته از گلستان به کشورهاي



آسیاي میانه، افزود: به سبب شیوع کرونا و ممانعت از صادرات کالا از سوي ترکمنستان در چهار ماهه نخست امسال صادرات به این

 
کشور صفر و به دیگر کشورهاي آسیاي میانه از جمله عراق و افغانستان نیز فقط 30 میلیون دلار بوده است. 

این تولید کننده خوراك دام، طیور و آبزیان از مسوولان اقتصادي کشور خواست براي موفقیت بیشتر تولیدکنندگان داخلی در امر
صادرات کالا به بازارهاي منطقه اي حمایت هاي بیشتري داشته باشند زیرا بازاریابی و مشتري پیدا کردن به دلیل رقابت کشورها در

 
بازارهاي جهانی کار سختی است. 

وي اضافه کرد: تولیدکنندگان به سبب کارآفرینی، ایجاد اشتغال و ثروت براي کشور بایستی مورد توجه و حمایت بیشتر مسوولان قرار

 
گیرند که پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و برخی معافیت هاي مالیاتی می تواند از جمله این حمایت ها باشد. 

شمالی همچنین بسته جدید بانک مرکزي را مشکل دیگر صادر کنندگان دانست و گفت: با این بسته 80 درصد ارزش کالایی که
تولیدکننده صادر می کند به صورت حواله ارزي و 20 درصد به صورت اسکناس باید برگردانده شود که با توجه به مشکلات پیش روي
تجار در روند صادرات و نیز شیوع کرونا اجراي آن عملا امکان پذیر نیست زیرا نمی توان پول محصول را به راحتی از کشور مقصد

 
صادرات وارد کشور کرد. 

وي تاکید کرد: تنها راه ممکن این است که پول هر کالاي صادر شده را در همان کشور مقصد به صراف بدهید تا با کسر پنج تا 10
درصد کار مزد، معادل روز آن را در ایران به ریال به شما تحویل دهد اما با بسته بانک مرکزي بایستی با این پول دلار به نرخ آزاد مثلا
220 هزار ریال خرید و 80 درصد آن را به صورت حواله ارزي با نرخ پایین تر به دولت برگرداند که این روشی غیر ممکن است و

 
صرفه اقتصادي براي تجار ندارد. 

نائب رییس اتاق بازرگانی گرگان افزود: اگر براي جبران تمام کسورات، نرخ کالا صادراتی را افزایش دهیم در قیمت تمام شده با رقیب
خارجی مانند تجار ترکیه و پاکستانی نمی توانم رقابت کنم چرا که مشتري به دنبال جنس خوب با قیمت مناسب است و تجار این

 
کشورها بلافاصله با قیمت پایین تر، جنس هاي مشابه را به خریدار عرضه می کنند. 

این تاجر گنبدي ادامه داد: بهترین راه حل براي کاهش ضرر صادر کننده با اجراي بسته جدید بانک مرکزي این است که دولت ارز

 
وارد شده توسط صادر کننده را بیشتر از قیمت آزاد خریداري کند تا براي بازرگانان هم صرفه اقتصادي داشته باشد. 

 
 



یکی دیگر از بازرگانان گنبدي هم به خبرنگار ایرنا گفت: تجار با توجه به اینکه بازار هدف صادرات شان عمدتا کشورهاي فدراسیون
روسیه از جمله ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان و در بعضی موارد خاص روسیه است با بسته شدن مرز ترکمنستان در

 
صادرات و واردات از این مبدا و مقصد دچار مشکل شدند. 

متین کلوي که عضو اتاق بازرگانی گرگان است، افزود: با توجه به بسته بودن مرز زمینی اینچه برون و افزایش تقاضا براي حمل و نقل
ریلی، هزینه استفاده از واگن ها بالا رفته و باعث کاهش قدرت رقابت تجار ایرانی با کشورهاي دیگر در بازار منطقه و در شرایط شیوع

 
کرونا شده است. 

این صادر کننده مواد پلاستیکی و الکترونیکی اضافه کرد: سهم تجار گلستانی به واسطه دسترسی به مرز اینچه برون به عنوان دروازه
ورود به آسیاي میانه و فدراسیون روسیه به نسبت سال هاي قبل با توجه به شیوع کرونا و بسته بودن مرز ترکمنستان و نیز فشارهاي

 
اقتصادي دشمنان کاهش محسوسی یافته است. 

وي افزود: صرفه اقتصادي حمل و نقل ریلی زمانی توجه پذیر خواهد بود که در هر واگن 50 تن کالا بارگیري شود به عنوان مثال
افرادي که قبلا توسط یک دستگاه کامیون 15 تا 20 تن کالا صادر می کردند الان باید تناژ خود را به 50 تا 60 تن برسانند که صرفه

 
اقتصادي داشته باشد در غیر این صورت هزینه هاي حمل و نقل با قیمت تمام شده کالا همخوانی و توجیه اقتصادي ندارد. 

کلوي با قدردانی از حمایت مدیرکل گمرك استان و رییس اتاق بازرگانی گرگان که همواره به دنبال حل مشکلات تجار هستند، گفت:
بازرگانان گنبدي خیلی محدودیت ها دارند از جمله آن نبود امکانات کافی در ایستگاه ریلی اینچه برون است به طوري که روزانه

 
نزدیک به 20 تا 30 واگن با کشور ترکمنستان تبادل داریم اما کل لیفتراك (وسیله جابجایی بار) براي بارگیري یک دستگاه است. 

وي اظهار داشت: تجار گنبدي خواستار رسیدگی بیشتر و تخصیص امکانات بارگیري در ایستگاه ریلی اینچه برون هستند چراکه نبود
امکانات مشکلات زیادي را براي آنها ایجاد کرده است از طرفی نیز از مسوولان درخواست داریم در تصویب قوانین صادرات، واردات و

 
گمرگی از نظرات کارشناسی اتاق بازرگانی که به مسائل آگاه هستند، بیشتر استفاده کنند. 

این فعال اقتصادي گفت: شیوع کرونا و افزایش قیمت ارز، مشکلات زیادي را براي بازرگانان جهت جابجایی پول و ارز کالاهاي

 
صادراتی ایجاد کرده است و به نظرم دولت بایستی در اجراي سامانه نیما تجدید نظر کرده و یا زمان آنرا به وقت دیگري موکول نماید. 

کلوي افزود: بازرگانان گلستان نسبت به رقباي خود از کشورهایی چون چین، روسیه و ترکیه به سبب برخی معافیت ها و عوارض
گمرگی عقب ترند به عنوان مثال کالاهاي روسی 11 درصد در مالیات و پنج درصد در عوارض گمرکی از کالاهاي ایرانی جلوتر هستند

 
به این معنی که قیمت کالاهاي آنها 16 درصد پایین تر از کالاهاي ایرانی است. 

درهمین پیوند سیدابراهیم حسینی مدیرکل گمرکات گلستان نیز صرفا به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش و رایزنی مسوولان کشورمان براي
از سرگیري دوباره مرز اینچه برون جهت تردد کامیون ها و تریلی هاي حامل کالاهاي صادراتی تجار و بازرگانان این استان همچنان

 
ادامه دارد. 

اینچه برون به عنوان تنها گمرك زمینی و ریلی گلستان، مرکز گمرکات این استان بوده و پایانه هاي صادراتی گرگان و گنبدکاووس،

 
گمرك امانات پستی گرگان، گمرك بندرترکمن و گمرك فرودگاه بین المللی گرگان زیرمجموعه آن است. 



در سال هاي اخیر با بهره برداري از راه آهن بین المللی قزاقستان - ترکمنستان - ایران و گذر آن از اینچه برون، خدمات گمرك ریلی

 
نیز به فعالیت معمول در مجموعه گمرکات استان اضافه شده است. 

 
استان مرزي گلستان در شمال ایران با کشور ترکمنستان و استان هاي مازندران، سمنان و خراسان شمالی همسایه است. 

 
برچسب ها 

 
- گنبدکاووس 

 
- ویروس کرونا 

 
- ترکمنستان 

 
- گلستان 

 
- اینچه برون 

 
- صادرات غیر نفتی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



13 هزار نفر از دانشگاه علمی کاربردي خراسان شمالی دانش آموخته شدند
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بجنورد- ایرنا- رییس دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی گفت: تاکنون، 13 هزار دانشجو از هشت واحد دانشگاهی
این مرکز آموزش عالی و در 66 کد رشته کاردانی و کارشناسی دانش آموخته شده اند.

بجنورد- ایرنا- رییس دانشگاه جامع علمی کاربردي
خراسان شمالی گفت: تاکنون، 13 هزار دانشجو از هشت
واحد دانشگاهی این مرکز آموزش عالی و در 66 کد رشته

 
کاردانی و کارشناسی دانش آموخته شده اند. 

دکتر علی بادامی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا اظهار داشت: 75 درصد از آنان جذب بازار کار شده اند
که این میزان در برخی رشته ها از جمله رشته آلومینیوم

 
در مرکز جاجرم تا 90 درصد بوده است. 

رییس دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی اظهار داشت: این واحد دانشگاهی در سال 86 با دو مرکز علمی کاربردي و تعداد
379 دانشجو با اهداف ایجاد بستر مناسب براي فعالیت همه جانبه در حوزه خدمات، صنعت، کشاورزي، فرهنگ و هنر در جهت

 
گسترش اعتلاي دانش و پژوهش، مهارت افزایی و علمی کاربردي آغاز به کار کرد. 

بادامی گفت: این مرکز آموزش عالی در ساختمانی به مساحت 400 متر مربع مستقر شد اما فعالیت عمرانی را در سال اول روي

 
کارآمدن دولت با دریافت مجور تملک زمین آغاز کرد. 

وي افزود: در این پیوند، روند انجام مناقصه و ساخت ساختمان اداري آموزشی واحد استان با زیربناي سه هزار و 100 متر مربع از سال

 
93 با اعتبار 40 میلیارد ریال آغاز شد و در آبان ماه 95 به پایان رسید و مورد بهره برداري نیز قرار گرفت. 

رییس دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی افزود: این مجموعه در زمینی به مساحت پنج هزار متر مربع ایجاد شد که داراي
پنج کلاس مجهز آموزشی، 14 اتاق اداري، سالن آمفی تئاتر، سالن غذا خوري، سه واحد مامورسرا، سالن ورزشی، کتابخانه، سایت

 
کامپیوتر و پارکینگ بوده و مجهز به سیستم حرارت و برودت مرکزي است. 

وي گفت: علاوه بر تربیت دانشجو دانشگاه جامع علمی کاربردي با هدف ارتقاي سطح مهارت شاغلان بخش هاي مختلف اقتصادي و
افزایش مهارت هاي حرفه  اي دانش آموختگانی که فاقد تجربه اجرایی هستند با به کارگیري و سازمان دهی امکانات، منابع مادي و

 
انسانی دستگاه هاي اجرایی، نسبت به برگزاري دوره هاي علمی کاربردي اقدام می کند. 

رییس دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی گفت: راه اندازي کلینیک اشتغال و توسعه کارآفرینی، راه اندازي اولین مرکز



نوآوري تخصصی زنبور عسل و فرآورده هاي آن در کشور توسط مرکز آموزش علمی کاربردي شیروان در سال جاري، انتخاب اولین
دانشجوي دانشگاه علمی کاربردي کشور از دانشجویان این استان براي نخستین دوره اعزام به کشور آلمان و ثبت 17 اختراع توسط

 
دانشحویان و اساتید از جمله توفیقات این مرکز آموزش عالی است. 

وي بهره برداري از ساختمان در مرکز آموزش علمی کاربردي انصارالمهدي نیروي انتظامی به مساحت دو هزار متر مربع در سال 98 و
برگزاري اولین استارت آپ تخصصی انگور استان و معرفی 6 طرح برگزیده به پارك علم و فناوري استان را از دیگر موفقیت هاي این

 
دانشگاه عنوان کرد. 

رییس دانشگاه جامع علمی کاربردي خراسان شمالی ویژگی هاي این واحد دانشگاهی را کاربردي بودن آموزش ها، پاسخگویی به
نیازهاي تخصصی، بدیع بودن آموزش ها، به هنگام کردن آموزش ها، خودگردانی آموزش ها و اتکا به منابع موجود در کشور و حفظ

 
کیفیت آموزش در سطح استاندارد دانست. 

هم اکنون هزار و 800 دانشجو در مراکز آموزش علمی کاربردي خراسان شمالی در حوزه هاي مختلف خدمات، صنعت، کشاورزي،

 
فرهنگ و هنر تحصیل می کنند. 

 
خراسان شمالی حدود 40 هزار دانشجو دارد که در 40 مرکز آموزش عالی دولتی، غیردولتی و پیام نور مشغول به تحصیل هستند. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- خراسان شمالی 

 
- دانشگاه علمی کاربردي 

- کارآمدي دولت



تعریف 20 هزار میلیارد تومان در مجموعه فولاد مبارکه/ تامین اعتبار طرح

توسعه فولاد امیرکبیر کاشان از محل افزایش سرمایه فولاد مبارکه

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/06/12

پایگاه خبري معدن نیوز- رئیس هیئت عامل ایمیدرو اعلام کرد: در شرکت فولاد مبارکه طی پارسال و امسال، 20 هزار
میلیارد تومان طرح تعریف کرده ایم.

نوشته شده توسط: چهارشنبه 12 شهریور 1399 - 12:32:27 14 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز- رئیس هیئت عامل
ایمیدرو اعلام کرد: در شرکت فولاد مبارکه طی پارسال و امسال،

 
20 هزار میلیارد تومان طرح تعریف کرده ایم. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، رئیس هیئت عامل ایمیدرو اعلام کرد: در
شرکت فولاد مبارکه طی پارسال و امسال، 20 هزار میلیارد

 
تومان طرح تعریف کرده ایم. 

خداداد غریب پور در نشست با نماینده ولی فقیه و امام جمعه
کاشان ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: معتقدیم با سرمایه گذاري به تولید و اشتغال دست می یابیم و رونق و جهش تولید محقق

 
می شود. 

 
وي افزود: شرکت هاي بزرگ معدن و صنایع معدنی، حجم بزرگی از سرمایه گذاري ها در کشور را انجام می دهند. 

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه به زودي 10 هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه براي اجراي طرح ها می

 
دهد، گفت: طرح توسعه فولاد امیرکبیر کاشان، از محل افزایش سرمایه این شرکت انجام می شود. 

وي ادامه داد: فولاد مبارکه طرح هاي دیگري از جمله در فولاد هرمزگان، سنگان، سفیددشت از محل افزایش سرمایه و سود حاصل از

 
سرمایه گذاري در حال اجرا دارد. 

غریب پور اظهار داشت: ایمیدرو گام نخست را پیش از فرمایش مقام معظم رهبري درباره جلوگیري از خام فروشی سنگ هاي قیمتی

 
با افتتاح بازارچه در اصفهان برداشت. 

وي ادامه داد: توجه به ظرفیت این حوزه تاکنون مغفول بوده است. این در حالی است که با سرمایه گذاري هاي کوچک در این صنعت

 
می توان، حجم عظیمی از اشتغال را (500 هزار نفر) در این حوزه ایجاد کرد. 

 
رئیس هیات عامل ایمیدرو خاطر نشان کرد: در بخش سنگ هاي قیمتی، روي آموزش، اکتشاف، فراوري و بازار کار می کنیم. 

وي ادامه داد: منابع لازم را براي تکمیل زیرساخت ها تامین می کنیم و همچنین براي پشتیبانی از فعال سازي معادن کوچک، از



 
طریق صندوق بیمه معدنی اقدام خواهیم کرد. 

عباس رضایی، استاندار اصفهان، در این نشست گفت: نگرش عالی آقاي غریب پور به توسعه، زبانزد است و ایشان از نیروهاي خدوم

 
است. 

آیت االله سلیمانی، نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان در این نشست گفت: توسعه فولاد امیرکبیر، منطقه ویژه اقتصادي کاشان و
توسعه معادن کوچک و اکتشافات، با تزریق اعتبار بیش از میزان تعیین شده، یوم االله اقتصادي منطقه کاشان و انقلاب جدي در عرصه

صنعت این منطقه است.



توسعه مهمترین اولویت در گهرزمین خواهد بود

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/06/12

پایگاه خبري معدن نیوز ظهر امروز میرزایی مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهرزمین در دیدار با سرپرست فرمانداري اظهار
داشت: تمام هم و غم من بحث توسعه است و به عنوان اولویت اصلی این شرکت مطرح خواهد بود و سعی خواهد شد با

جدیت تمام در این مسیر گام برداریم.

نوشته شده توسط: چهارشنبه 12 شهریور 1399 - 12:08:32 16 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز ظهر امروز میرزایی
مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهرزمین در دیدار با سرپرست
فرمانداري اظهار داشت: تمام هم و غم من بحث توسعه است و به
عنوان اولویت اصلی این شرکت مطرح خواهد بود و سعی خواهد

 
شد با جدیت تمام در این مسیر گام برداریم. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، ظهر امروز میرزایی مدیرعامل شرکت
سنگ آهن گهرزمین در دیدار با سرپرست فرمانداري سیرجان
اظهار داشت: تمام هم و غم من بحث توسعه است و به عنوان
اولویت اصلی این شرکت مطرح خواهد بود و سعی خواهد شد با

 
جدیت تمام در این مسیر گام برداریم. 

وي ادامه داد: با توجه به اهمیت مسئولیت هاي اجتماعی اي که بر دوش شرکت قرار دارد در این خصوص حساسیت ویژه اي خواهیم

 
داشت. 

همچنین وي در بحث اشتغال بیان داشت: خیلی از جوانان تحصیل کرده اي که خانه نشین هستند و به نوعی معضل اصلی خانواده ها
محسوب می شوند و تلاش داریم در گهرزمین بتوانیم شرایط را به گونه اي به پیش ببریم تا زمینه اشتغال مناسبی براي نسل جوان و

 
تحصیلکرده فراهم آید که در این مسیر نیاز به همکاري و همراهی ویژه مسئولان داریم. 

سرپرست فرمانداري نیز دراین جلسه گفت؛توجه ویژه مدیرعامل جدید گهرزمین در اولویت کاري به موضوع مسئولیت هاي اجتماعی
قابل تقدیر است.وي همچنین خواستار ان شد باحضور مدیرعامل جدید گهرزمین مفادتفاهم نامه ایجادشده مبنی بر حمایت مالی

شرکت گهرزمین در توسعه زیرساخت دانشکده علوم پزشکی بصورت جدي اجرا گردد



40 طرح ملی براي سال جاري در دست اقدام است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/06/12

به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، برات قبادیان معاون
آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت ظهر امروز در
جلسه مشترك کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید اقتصاد
مقاومتی و اشتغال و سرمایه گذاري استان ایلام، گفت: در
سال جاري 40 طرح ملی در دست اقدام است که یکی از
این تعداد طرح توانمندسازي تولید و توسعه است، که باید
تلاش شود با تولید دانش بنیان ها اشتغال پایدار براي فارغ

 
التحصلان ایجاد شود.  

وي افزود: نقش علم، دانش، دانشگاه و فن آوري در توسعه اقتصادي مهم است، وجود دانشجویان سرمایه انسانی ارزشمندي براي

 
کشور محسوب می شود که باید از این افراد براي توسعه استفاده شود. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صمت، گفت: براي کارکرد علمی در کشور باید علم در تمام عرصه ها به بدنه کشور تزریق

 
شود، اجراي این امر مهم نیازمند فعالیت بیشتر و مطلوب تر دانشگاه ها است.  

وي تصریح کرد: در شرایط فعلی بیش از یک میلیون دانشجوي ارشد و دکترا در کشور وجود دارد و می توان از این افراد براي

 
پیشرفت استفاده کرد. 

قبادیان گفت: بنگاه هاي اقتصادي کشور نیازهاي موجود را در سامانه«تاپ» درج کرده و با حداقل هزینه براي واحدهاي تولیدي

 
حداکثر سود را مشخص و تجربه علمی براي جامعه دانشگاهی فراهم شود.  

 
برات قبادیان معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صنعت، معدن و تجارت روز گذشته 11 شهریور به استان ایلام سفر کرد. 

دیدار با امام جمعه، شرکت در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، افتتاح شرکت آرد نگین زاگرس، بازدید از شهرك صنعتی ایلام و

 
دره شهر از مهمترین برنامه هاي سفر دو روزه معاون وزیر صمت به این استان است. 

انتهاي پیام/970821



اولویت اول ما آموزش حضوري در مدارس است | هیچ کودکی نباید از

تحصیل محروم بماند

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس جمهور با بیان اینکه امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل محروم بماند، اظهارداشت: در کنار آموزش حضوري در
مدارس، ما صدا و سیما را داریم که با آموزش و پرورش همکاري می کند. The post اولویت اول ما آموزش حضوري در

مدارس است | هیچ کودکی نباید از تحصیل محروم بماند first appeared on پایگاه اطلاع ...

رئیس جمهور با بیان اینکه امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل محروم بماند، اظهارداشت: در کنار آموزش حضوري در مدارس،

 
ما صدا و سیما را داریم که با آموزش و پرورش همکاري می کند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، حجت الاسلام حسن روحانی روز چهارشنبه در جلسه هیات دولت با تاکید بر اینکه اولویت
اول ما، آموزش حضوري دانش آموزان در مدارس، با رعایت دقیق دستورالعمل هاي بهداشتی است، گفت: آموزش دانش آموزان درسال

 
جدید با توجه به وضعیت بیماري کرونا، به صورت آموزش حضوري و غیر حضوري خواهد بود. 

روحانی افزود: همانطور که در ماههاي گذشته و با شیوع بیماري کرونا نشان دادیم که فاصله "جان و نان"، "جان و کار"، "معیشت و
سلامت" و "دیانت و سلامت" معنا ندارد، از 15 شهریور هم می خواهیم بگوییم فاصله بین "جان و تحصیل و درس خواندن" با

 
رعایت همه دستورالعمل هاي بهداشتی، معنا ندارد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل محروم بماند، اظهارداشت: در کنار آموزش حضوري در مدارس،

 
ما صدا و سیما را داریم که با آموزش و پرورش همکاري می کند. 

روحانی در بخش دیگري از سخنان خود با قدردانی از رهبرمعظم انقلاب،مراجع تقلید، حوزه هاي علمیه و همه وعاظ و روحانیون که با
بیانات و عملشان راه و مسیر عزاداري با حکمت امسال را ترویج کردند، گفت: مردم در مراسم عزاداري محرم امسال، با کنار هم

 
قراردادن سلامت، حکمت، دیانت، عقلانیت و درایت، یک عزاداري با شکوه، خاص و استثنایی را در تاریخ ایران ثبت کردند. 

رئیس جمهور با بیان اینکه عزاداري محرم امسال بهانه اي به دست دشمنان نداده است و با رعایت همه اصول دینی و بهداشتی انجام
گرفت، افزود: آمار وزراي کشور و بهداشت نشان می دهد حداقل در 80 درصد مجالس عزاداري امسال، دستورالعمل هاي بهداشتی به

 
خوبی رعایت شده است. 

رئیس جمهور در ادامه با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور به ویژه پس از تحریم هاي آمریکا از اوایل سال 97 اظهارداشت:
هدف آمریکایی ها از اعمال این تحریم ها و تشدید فشارهاي اقتصادي، تسلیم ملت و دولت ایران در برابر خواسته هاي نامشروعشان

 
بود اما با ایستادگی و فداکاري مردم، متوجه شدند که این کار شدنی نیست. 

روحانی خاطرنشان کرد: مردم ایران علیرغم همه سختی ها، ایستادگی و مقاومت کردند و دولت در کنار سایر مقامات و قواي دیگر این



فشار را تحمل کرده و یک معجزه تاریخی را رقم زدند چرا که هیچ کشوري تصور نمی کرد با حجم گسترده اي از تحریم هاي شدید

 
طی حدود سه سال گذشته، مردم و دولت ایران بتوانند سختی ها را تحمل کنند. 

رئیس جمهور تصریح کرد: مردم با ایستادگی و مقاومت خود نشان دادند که استقلال، آزادي و اصول و حقوق شان بر همه آنچه

 
دشمنان فکر می کردند، ارجحیت دارد. 

روحانی با اشاره به اقدامات اخیر آمریکا در اعمال فشارهاي شدید به کشورمان اظهارداشت: از آنجایی که یکی از مفاد برجام این است
که اواخر مهر ماه، جمهوري اسلامی ایران به طور کامل از تحریم تسلیحاتی خارج می شود این موضوع براي آمریکایی ها خیلی
سنگین است لذا دنبال تصویب قطعنامه اي در این زمینه بودند اما 13 عضو شوراي امنیت در برابر قطعنامه آمریکا ایستادند و این در
تاریخ کم نظیر و شاید بی نظیر است که آمریکا قطعنامه اي را پیشنهاد دهد و فقط یک راي داشته باشد لذا این موضوع هم شکست

 
مفتضحانه اي براي آمریکا بود. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: آمریکا پس از این شکست به دنبال طرح دیگري افتاد تا به خیال خود کسب آبرو کند و در این زمینه
خواهان استفاده از سازوکار درون برجام شد و این در حالی است که اگر کسی با الفباي سیاست و تعامل آشنا باشد به خوبی می فهمد

 
که اگر کسی از قراردادي خارج شده باشد بعد از دو سه سال نمی تواند از امتیاز موجود در آن قرارداد استفاده کند. 

 
روحانی گفت: آمریکا براي کسب آبرو و وجهه براي انتخابات آتی خود اینگونه حرفهاي ناپسند و ناروا را مطرح می کند. 

رئیس جمهور اضافه کرد: دیروز در وین کشورهاي 1+4 به صراحت اعلام کردند که در کنار برجام هستند و آمریکا حق سوءاستفاده از
برجام را ندارد همچنین رئیس شوراي امنیت سازمان ملل در گفت وگوي تلفنی کاملا با نظر ایران موافق بود اما در عین حال

 
آمریکایی ها این کار عبث و کودکانه را آغاز کردند. 

روحانی گفت: امروز در شوراي امنیت سازمان ملل در خصوص دیدگاه ایران در این زمینه اتفاق نظر وجود دارد و این نیز یک پیروزي
بزرگ دیگري براي ایران خواهد بود که به نظرم در تاریخ کم سابقه است که کشوري بارها از لحاظ سیاسی و حقوقی در مجامع بین
المللی با آمریکا درگیر شود و چندین بار آمریکا را شکست دهد، قطعا آمریکا در این مرحله هم شکست خواهد خورد و حرفهایی که
مطرح می کند کاملا بی محتوا و بی اساس است. مردم اطمینان داشته باشند دولت از همه توان و قدرت خود در این زمینه استفاده

 
خواهد کرد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه آمریکا به دنبال آن بود که ملت ایران را از لحاظ اقتصادي شکست داده و در برابر فشارهاي ناروا به تسلیم
وادار کند، اظهار داشت: بانک مرکزي از آغاز امسال علیرغم کرونا و مشکلات ناشی از آن توانسته است 14.5 میلیارد دلار براي

 
کالاهاي اساسی و ضروري پرداخت کند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بسیاري از کشورها در طول دوران کرونا از لحاظ اقتصادي دچار رشد منفی شده و اقتصاد آنها 9 و 13 و 14
درصد کوچک شده است اما در جمهوري اسلامی ایران علیرغم همه فشارها و تحریم در سه ماهه اول فقط 1.7 درصد (یعنی کمتر از

 
2 درصد) اقتصاد کشور کوچک شده است و این نشان می دهد که همه با تمام وجود مشغول تلاش بوده و تولید ادامه دارد. 

رئیس جمهور افزود: در ماههاي اخیر بخش صنعت، کشاورزي و تا حدودي خدمات رشد داشته است و چه بسا اگر با این روند پیش

 
برویم تا پایان سال به رشد مثبت غیرنفتی خواهیم رسید. 



روحانی با مردود خواندن مطالب برخی از رسانه ها مبنی بر اینکه کشور از لحاظ رشد نقدینگی در شرایط انفجار قرار دارد، اظهار
داشت: آمار بانک مرکزي نشان می دهد که رشد پایه پولی در پنج ماهه اول امسال نسبت به آخر سال گذشته معادل 2.9 بوده است و

 
این بیانگر مسیر صحیح و درست حرکت اقتصادي کشور است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز وزیر رفاه گزارش داد که براي اشتغال روستایی که از اول مرداد ماه شروع شده است، 6 هزار
میلیارد تومان اختصاص خواهد یافت. البته در دولت یازدهم و دوازدهم گام هاي بسیار خوبی از لحاظ آب سالم پایدار، برق، گاز، راه
روستاي، بهداشت و درمان، آموزش و پرورش و شبکه ارتباطات براي روستاها برداشته شده است. طی ماههاي اخیر نیز اقدامات ارزنده
اي براي اشتغال آغاز شده که با قوت ادامه خواهد یافت با اقدامات دولت سهم اشتغال روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 درصد به

 
25 درصد رسیده است. 

روحانی گفت: از همه اعضاي دولت، معاونین و مسوولین استان می خواهم تلاش مضاعفی را در راستاي جهش در بخش هایی از
کشاورزي و صنعت و اشتغال انجام دهند و البته اقدامات خوبی در این زمینه ها انجام شده است که باید آنها را ادامه دهیم و چنانچه

 
سایر قوا نیز کمک کنند سرعت آن بیشتر خواهد شد. 

رئیس جمهور افزود: دولت طرح هایی داشته که امیدواریم با کمک قواي دیگر اجرایی شود و البته دولت همزمان راههاي دیگر را

 
پیگیري می کند. 

روحانی با تاکید بر اینکه دولت، کشور و نظام در برابر فشار دشمنان سر خم نخواهد کرد، گفت: بی تردید اشتغال و معیشت مردم
شرایط مناسب تري در ماههاي پیش رو خواهد داشت و قواي دیگر نیز بدانند که دولت در 11 ماه پایانی خود قرار دارد و به دنبال
تکمیل طرح هاي نیمه تمام خود است و امیدوارم همه یاري کنند تا در کنار هم کشور آباد و سرافرازي داشته باشیم و دشمنان خود

 
را در سراسر منطقه و جهان ناامید کنیم. 

رئیس جمهور روابط نزدیک و صمیمی با کشورهاي منطقه را مورد تاکید قرار داد و گفت: امروز با بسیاري از کشورهاي همسایه به جز
یکی دو کشور روابط نزدیکی داریم و در جلسه اي که به این منظور در هفته گذشته وجود داشت تصمیم گرفته شد تا روابط با

 
کشورهاي همسایه و دوست را هر چه بیشتر توسعه دهیم. 

روحانی تعامل را به معناي قدرتمند بودن یک کشور دانست و گفت: هر کشور قدرتمند می تواند تعامل بیشتري با دنیا داشته باشد و
امیدوارم در این تعامل بتوانیم سهم خود را در اقتصاد جهانی حفظ کنیم. امروز همه جهان در یک بازار عمومی قرار دارد و اگر سهم
خود را از این بازار داشته باشیم می توانیم مسیر توسعه و پیشرفت را با سرعت ادامه دهیم. در تعامل سازنده است که می توانیم سهم

 
خود را در بازار قدرت و ثروت روابط بین الملل داشته باشیم. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود با قدردانی از تلاش هاي وزارت بهداشت و درمان اظهار داشت: این وزارتخانه تلاش
جدیدي را آغاز کرده است که بتوانیم سیستم درمان را از راه دور انجام دهیم و با این سیستم و با استفاده از فضاي مجازي مردم می
توانند مشورت هاي پزشکی و حتی نسخه هاي پزشکی را دریافت کنند و این می تواند تحول بزرگی در عرصه دولت الکترونیک

 
محسوب شود. 

 
متن کامل سخنان رئیس جمهور به این شرح است: 



 
بسم االله الرحمن الرحیم 

 
ُ مَنْ أحََبَّ حُسَیْناً  أحََبَّ االلهَّ

از مردم عزیز و بزرگوار کشورمان به خاطر به پا داشتن مراسم عزاداري محرم امسال که هم با ایثار و فداکاري و حضور فعال و هم توام

 
با حکمت و درایت انجام گرفت، سپاسگزاري می کنیم یعنی مردم ما سلامت، دیانت، عقلانیت و درایت را در کنار هم قرار دادند. 

امسال عزاداري مردم یک شکوه خاص و ویژه اي داشت و از جهاتی عزاداري استثنایی بود. مردم به طور طبیعی و باوجود رعایت

 
دستورالعمل هاي بهداشتی، محدودیت هایی داشتند اما امسال عزاداري ما از ابتکارات بسیار خوبی بهره مند شد. 

عزاداري ها در مجالس انجام می گرفت و به کمک و مدد فضاي مجازي این مجالس براي اقوام شان و براي دوستان شان در شهرستان

 
هاي دیگر و حتی خارج از کشور مستقیم پخش می شد و مردم در این عزاداري سهیم و شریک بودند. 

یک مقداري عزاداري خانه ها که در سالهاي قبل آن رسوم سابق کمرنگ شده بود، امسال پررنگ بود و بسیاري از مردم در خانه هاي

 
خودشان مراسم عزاداري را بپا کردند. 

در اغلب مجالس در سراسر کشور هم آماري که وزیر بهداشت و درمان و هم آماري که وزیر کشور به من دادند، این بود که حداقل 80
درصد مجالس و محافل در سراسر کشور پروتکل ها را هم در استفاده از ماسک، هم فاصله گذاري و همه دستورالعمل هایی که به آنها
ابلاغ شده بود، به خوبی عمل و اجرا کردند و حتی غالب نذورات به صورت مواد خشک به خانواده ها داده شد و بسیار عزاداري

 
شکوهمند، به یاد ماندنی و استثنایی در تاریخ ایران ثبت شد. 

در این کار همه همکاري کردند. در این امر بسیار مهم در آغاز از مقام معظم رهبري، از مراجع عظام تقلید، از حوزه هاي علمیه، از
علما و از مبلغان تشکر می کنم که با بیانات و عمل شان کاملا راه و مسیر عزاداري با حکمت امسال را نشان دادند، ترویج کردند و در
نظریاتشان بیان کردند و همچنین همه افرادي که بر امر عزاداري نظارت کردند چه افرادي که جزو بانیان عزاداري بودند و خدمت

 
کردند و نظار بهداشتی و مقامات وزارت کشور همه تلاش کردند و یک نظارت خوبی را انجام بدهند. 

می خواهم از همه گوینده هاي مذهبی، وعاظ محترم، دانشمندان، سخنرانان عزیز و مداحان پرشور که با ابتکارات جدید مداحی
خودشان را گاهی به کوچه ها، خیابان ها و در مجامع خاص آوردند و بسیار عزاداري خوب و باشکوهی انجام گرفت وبه نظر من

 
عزاداري بهانه اي به دست دشمنان نداده و بحمداالله با همه اصول مذهبی و دینی و اخلاقی و بهداشتی به خوبی انجام گرفته است. 

می خواهم از صدا و سیما تشکر کنم که در این زمینه تلاش بسیار خوبی براي انعکاس این مجالس انجام دادند و محافل عزاداري را به
دلهاي و دیدگان مردم منتقل کردند و همچنین از دست اندرکاران فضاي مجازي، وزارت ارتباطات و همه آنهایی که تلاش کردند

 
مردم بتوانند از وسایل مختلف در عزاي ابی عبداالله الحسین سهیم و شریک باشند. 

باید در پیشگاه خداوند این دعا را بکنم که خداوند امسال را با همه ویژگی ها و زحماتی که عزاداري داشت، قبول درگاه خودش قرار
دهد و ان شاءاالله ذخیره اي براي دنیاي ما، براي استقلال ما، تحول ما، بازسازي فرهنگ دینی و عاشورایی ما و همچنین براي آخرت

 
ما قرار دهد. 



موضوع دوم آغاز سال تحصیلی است که از شنبه 15 شهریور ماه مراسم سال تحصیلی آغاز می شود. براي ما مهم بود در تمام مراحل
که بگوییم فاصله جان و نان معنا ندارد، فاصله جان و کار معنا ندارد، فاصله معیشت و سلامت معنا ندارد و فاصله سلامت و دیانت معنا

 
ندارد و در ماه محرم دیدیم که هیچ فاصله اي بین اینها نبود. 

از 15 شهریور می خواهیم بگوییم که فاصله اي بین جان و یادگیري و آموزش وجود ندارد و هم می شود درس خواند، هم می شود
مراتب تحصیلی را ادامه داد و هم جوان هاي ما می توانند به آینده خودشان امیدوار باشند. مساله درس خواندن در همه مراحل
تحصیلی از دبستان، دبیرستان، دانشگاه و همه مراحل براي ما بسیار مهم است و ان شاءاالله این کار به خوبی با در نظر داشتن تمامی
پروتکل هاي بهداشتی که از طرف ستاد ملی کرونا اعلام شده است، انجام می گیرد و همه به دقت آن را عمل خواهند کرد و نوجوانان

 
و جوانان ما به خوبی در سلامت باشند و در عین حال تحصیل خودشان را هم انجام بدهند. 

امسال آموزش به طور طبیعی یک آموزش مرکبی خواهد بود. ترکیب شده از آموزش حضوري و آموزش غیرحضوري و آنجاهایی که
آموزش و پرورش می تواند با پروتکل هاي بهداشتی کلاس منظم خود را تشکیل دهد و فاصله به اندازه کافی هست، معلمین عزیز سر
کلاس می روند و اولویت اول ما آموزش حضوري است و آموزش حضوري براي ما بسیار مهم است البته همه پروتکل هاي بهداشتی
باید مراعات شود و حتما آموزش و پرورش همه آیین نامه ها و دستورالعمل ها ابلاغ شده را به همه مدارس و به همه مدیران خود در
سراسر کشور ابلاغ کرده است و به گونه اي باشد که هر دانش آموزي وارد مدرسه می شود اعم از شستن دست، داشتن ماسک و
حرارت سنج که ببینیم وضع دانش آموز چگونه هست و همچنین در محل کلاس نحوه اي که دانش آموزان با هم می نشینند، در
ساعت تفریح چگونه با هم مراوده داشته باشند و در همه مراحل باید به دقت مراعات شود و از خانواده هاي عزیز می خواهم که
مشارکت کنند که بدون مشارکت آنها امکان پذیر نیست و یک دستورالعملی است که فرزند عزیز ما از خانه که حرکت می کند باید
آن دستورالعمل را مراعات کند، در مسیر راه باید مراعات کند، اگر در سرویس هست باید مراعات کند تا جلوي درب مدرسه، در
مدرسه باید مراعات کند و وقتی هم خارج می شود باز باید مراعات کند تا به خانه برسد پس هم خانواده ها، هم معلمین و هم همه

 
آنهایی که می توانند در این زمینه یاري و کمک کنند، باید دست به دست هم بدهیم. 

تصمیم ما بر این است و ابلاغ من هم بر همین مبنا است که امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل محروم بماند و همه باید

 
بتوانند تحصیل خودشان را انجام دهند. 

در کنار آموزش حضوري، در مرحله دوم صدا و سیما را داریم یعنی صدا و سیما که شبکه هاي لازم در سیما و شبکه هاي لازم در
صدا و فرق نمی کند به هر صورتی که لازم است با آموزش و پرورش همکاري می کند که البته در سال تحصیلی گذشته هم این کار

 
انجام گرفت، کمک کردند، حضور پیدا کردند و تلاش کردند و امسال باید تلاش بیشتري انجام بگیرد. 

علاوه بر تحصیل حضوري که در چارچوب پروتکل ها بعضی مدارس براي دانش آموزان هر روزه خواهد بود، بعضی از مدارس ممکن
است یک روز در میان باشد و وابسته به شرایط مدرسه و جمعیت است که ابلاغ می شود و بر آن مبنا عمل خواهد شد و علاوه بر

 
حضور صدا و سیما براي آموزش فضاي مجازي هم در این زمینه فعال خواهد بود. 

مدارس مختلف از شبکه هاي مختلف و از اپلیکیشن هاي مختلف براي دانش آموزان خودشان استفاده کردند، مدارس خصوصی

 
معمولا با شرایط خاصی با دانش آموزان خودشان در تماس بودند. 

در مدارس دولتی هم وزارت آموزش و پرورش یک شبکه اي را به نام "شبکه شاد" تهیه دید که در اختیار دانش آموزان عزیز قرار



گرفت. براي این شبکه مردم متحمل یک پرداخت مالی می شدند هر مقداري که آموزش و پرورش لازم می داند که از این شبکه در

 
حد ضرورت استفاده شود ، آن خانواده هم ناچار بود به خاطر اینکه از آن شبکه استفاده شده پول اینترنت بدهد. 

امروز به سازمان برنامه و بودجه، وزیر ارتباطات و وزیر آموزش و پرورش دستور دادم که شبکه شاد براي مدارس دولتی و براي دانش
آموزان باید بدون هزینه باشد و خانواده ها هیچ پرداختی در این زمینه نباید انجام دهند. همانطور که وزارت ارتباطات مدارس را به

 
شبکه ملی اطلاعات متصل کرده و این کار بدون هزینه انجام گرفته و این کار بزرگ را انجام داده است، این کار هم باید انجام بگیرد. 

یک جایی اگر کمک مالی هم می خواهد سازمان برنامه و بودجه هست و خانواده ها، مخصوصاً آنهایی که وضع مالی شان در حدي
نیست که این پول ها را پرداخت کنند نباید پولی پرداخت کنند و آموزش براي دانش آموزان به معناي واقعی کلمه باید رایگان انجام

 
بگیرد و ان شاء االله رایگان براي دانش آموزان عزیز ما انجام خواهد گرفت. 

مسأله بعدي که می خواهم بر آن تأکید کنم، شرایطی است که امروز از لحاظ اقتصادي و سیاسی در آن قرار داریم، یک بعدش همان
کاري است که آمریکایی ها از اوایل سال 97 آغاز کردند و الان 2.5 سال است که دارند ادامه می دهند. هدف آنها هم این بوده که با

 
فشار اقتصادي دولت و مردم را در برابر خواسته هاي نامشروع و غلط خودشان تسلیم بکنند. 

فهمیدند نشد، برایشان آشکار شد که این کار امکان پذیر نیست، البته بار سنگینی از لحاظ اقتصادي به دوش مسئولان اقتصادي کشور
افتاد و همچنین بار سنگینی بر دوش مردم براي معیشت افتاد اما مردم تحمل کردند. دولت و همه مقامات مسئول اعم از قواي دیگر و

 
سایر ارکان کشور همه این بار را تحمل کردند و نشان دادند، واقعاً یک معجزه تاریخی اتفاق افتاد. 

هیچ کشوري فکر نمی کرد در یک همچون تحریم شدید 3 ساله اي که الان 2.5 سال آن گذشته و تا پایان سال 3 سال می شود،
مردم و دولت بتوانند مقاومت کنند و خم به ابرو نیاورند، سختی ها را تحمل کنند، اما استقلال ، آزادي شان و اصول و حقوق شان بر

 
همه آن چیزهایی که آنها فکر می کنند ما در برابر آن فشارها تسلیم می شویم، ترجیح دارد. 

اخیراً آمریکایی ها در یک طرحی خیلی تبلیغ کردند، چون یکی از مواد برجام و قطعنامه 2231 این است که در اواخر مهرماه ایران از

 
تحریم تسلیحاتی به طور کامل خارج می شود یعنی می تواند هر چه خواست از لحاظ تسلیحاتی بخرد و بفروشد. 

این براي آمریکایی ها خیلی سنگین بود، افتادند دنبال اینکه قطعنامه اي را پیشنهاد دهند و پیشنهاد دادند. همه مردم مطلع هستند
که 13 عضو شوراي امنیت در برابر آمریکا ایستادند و این در تاریخ کم نظیر است و یا من سراغ ندارم و فکر می کنم بی نظیر باشد که
آمریکا قطعنامه اي را در شوراي امنیت پیشنهاد دهد و فقط یک رأي داشته باشد. لااقل من در تاریخ سیاسی و در تاریخ سازمان ملل

 
خبر ندارم. 

یک شکست مفتضحانه اي براي آمریکایی ها بود. بعد از این شکست اینها افتادند دنبال یک طرح دیگري و فکر کردند می توانند

 
کسب آبرو کنند و گفتند که ما می توانیم از ساز و کار درون برجام استفاده کنیم، یکی از حرف هاي خنده دار تاریخ است. 

فکر نمی کنم هر کسی که الفباي حقوق و سیاست را بلد باشد و الفباي تعامل را قبول داشته باشد، این را نفهمد که اگر آدم از یک
قراردادي به طور کامل خارج شد و کنار رفت، بعد از 2 تا 3 سال نمی تواند برگردد و بگوید من الان هوس کرده ام از یک امتیاز که در

 
آن قرار داد بوده، استفاده کنم. 



اینکه همه می فهمند و هر کودکی هم می فهمد اما در عین حال آمریکا براي اینکه کسب وجهه کند و براي انتخاباتش سر و صدا

 
کند، این حرف ناپسند و ناروا را اعلام کرد که ما شوراي امنیت می رویم و می خواهیم تحریم را برگردانیم. 

خوشبختانه دیروز در وین 1+4 با صراحت اعلام کردند که ما در کنار برجام هستیم و آمریکا حق سوء استفاده ندارد و اصلاً نبوده و از
برجام خارج شده و رفته است. آمریکا نه تنها از برجام خارج شده بلکه هر که به برجام عمل کرده او را تنبیه کرده است. آمریکا نه تنها
از برجام خارج شده و قطعنامه 2231 را نقض کرده و خارج شده، بلکه هر کشوري را هم که به قطعنامه 2231 عمل کرده، مجازات

 
کرده است. 

یک آدم و کشور اینچنینی بگوید که نه درست است که این خانه را ویران و نابود کردم و برخلاف مقررات انجام دادم، اما گوشه خانه

 
یک جعبه خرمایی بوده می خواهم آن را بردارم و بخورم و آمریکا یک کار عبث و کودکانه اي شروع کرد. 

یکی دو روز قبل با رئیس شوراي امنیت تلفنی صحبت کردم و رئیس شوراي امنیت هم کاملاً نظر ما را قبول داشت و گفت که ما هم
قبول داریم به اینکه آمریکا حق استفاده از چنین فرصتی ندارد و او فرصت خودش را از دست داده و از این قطعنامه و از این توافق به
طور کامل خارج شده است و بحمداالله امروز هم در شوراي امنیت می بینیم که یک اتفاق نظري وجود دارد و این یک پیروزي بزرگ

 
دیگر براي ایران خواهد بود. 

این هم به نظر من در تاریخ سابقه ندارد یا کم سابقه است که یک کشوري با آمریکا از لحاظ سیاسی و حقوقی درگیر شود و بتواند
آمریکا را چند و چندین بار در مجامع بین المللی شکست دهد و ان شاء االله در این مرحله هم آمریکا شکست خورده است و قطعاً
آمریکا توفیقی به دست نخواهد آورد جز تبلیغات و سر و صدا و اینکه چندم شهریور تحریم را برمی گردانیم از این حرف هاي بی
محتوا و بی اساسی است که آمریکا به طور کلی خودش این حق را از خودش سلب کرده است براي اینکه دو و نیم سال پیش از این
توافق به طور کامل خارج شده است و بحمداالله در این زمینه هم مردم ما مطمئن باشند که دولت از همه توان و قدرت خودش
استفاده خواهد کرد. بویژه وزارت امور خارجه، همه مقامات وزارت خارجه، سفرا و همه از امکانات خودشان استفاده می کنند و مردم

 
بدانند آمریکا در این مرحله موفقیتی به دست نخواهد آورد. 

نکته دیگري که می خواهم بر آن تأکید کنم اینکه آمریکا دنبال این بود که ما را از لحاظ اقتصادي شکست دهد و کاري کند که ما را
در برابر حرف هاي ناروا تسلیم کند. امروز بحمداالله می بینیم که از آغاز امسال علیرغم کرونا و اینکه تقریباً 2 ماه روابط ما با خارج،
ارتباطات اقتصادي، حمل و نقل و صادرات و واردات کالا با مشکلات زیادي توأم بود، بانک مرکزي تا امروز توانسته 14 و نیم میلیارد

 
دلار براي کالاهاي اساسی و ضروري پرداخت کند که معنایش این است در روند و روال خوبی قرار داریم. 

بسیاري از کشورها به تفاوت در طول این 4 تا 5 ماه در مدت کرونا از لحاظ اقتصادي دچار رشد منفی اقتصادي 9 الی 13 درصد
شدند و اقتصادشان کوچک شده است، اما در جمهوري اسلامی ایران علیرغم همه فشارها و تحریم در دوره کرونا در این چند ماه در 3
ماهه اول امسال فقط 1.7 دهم اقتصاد ما کوچک شده است یعنی کمتر از 2 درصد و کشورها 9 الی 14 درصد ما کمتر از 2 درصد
اقتصادمان کوچک شده است و این نشان آن است که همه و در تولید تلاش می کنند و در این ماه ها هم در صنعت و کشاورزي و هم

 
در بخشی از خدمات شاهد رشد هستیم. 

اگر این روند به همین خوبی ادامه پیدا کند شاید حتی بتوانیم پایان سال به رشد مثبت غیرنفتی هم برسیم. الان شرایط ما، شرایطی

 
است که می تواند این امید را به ما بدهد. 



صحبت هایی که در بعضی از رسانه ها می شود که کشور ما از لحاظ رشد نقدینگی در شرایط بدي است و شرایط انفجار است، می
خواهم این آمار را به مردم عزیزمان عرض کنم که این آمار بانک مرکزي است. نسبت رشد پایه پولی ما در 5 ماهه اول امسال نسبت
به آخر پارسال پایان 98 حساب کنیم در این 5 ماه رشد پایه پولی ما معادل 2.9 دهم بوده است، یعنی آن نقدینگی که همه از آن
وحشت دارند و خطرناك است نقدینگی بر مبناي رشد پایه پولی است و بحمداالله رشد پایه پولی ما در این 5 ماهه کمتر از 3 درصد

 
بوده و نشان می دهد مسیر حرکت اقتصادي ما یک مسیر صحیح و درستی است که طی می کنیم. 

امروز وزیر رفاه به من اطلاع داد که براي اشتغال روستایی در مرحله جدید از اول ماه مرداد کار شروع شده و ادامه پیدا می کند، 6
هزار میلیارد تومان اختصاص می دهیم، براي اشتغال روستایی و خوشحالم که بگویم در دولت یازدهم و دوازدهم براي روستاها
بحمداالله قدم هاي بسیار خوبی از لحاظ آب سالم پایدار و از لحاظ برق، گاز، راه روستایی، بهداشت و درمان، آموزش و پرورش، ارتباط

 
فضاي مجازي برداشته شده و کار بسیار عظیم و بزرگی انجام گرفته است. 

مخصوصاً از لحاظ اشتغال، یک حرکت بسیار خوبی شروع شده و در این حرکت منابعی که در اختیار روستایی ها براي اشغال قرار می
دهیم با نرخ ارزان 4 یا 6 درصد در اختیار آنها می گذاریم، براي سرمایه در گردش با نرخ حدود 10 درصد در اختیار می گذاریم و
سهم اشتغال روستایی ما در سبد اشتغال کشور از 3 درصد  به 25 درصد رسیده است و یک حرکت بسیار بزرگی در زمینه اشتغال

 
براي روستائیان عزیز ما انجام گرفته است. 

از همه اعضاي هیأت دولت، همه وزرا، معاونین، استانداران و مسئولین در سراسر کشور خواهش می کنم در شرایط امروز کشور باید
تلاش بیشتري انجام دهیم. در بخش هاي کشاورزي، صنعت و اشتغال قدم هاي خوبی باید برداشته شود همانطور که تاکنون قدم هاي
ارزشمندي انجام گرفته. در زمینه مکانیزه کردن کشاورزي کار بزرگی در این 7 سال انجام داده ایم و در زمینه بذرها و در الگوي

 
کشت و حمایت از کشاورزان کارهاي بسیار مهمی انجام گرفته و باز باید ادامه دهیم. 

در زمینه معادن و صنعت هم قدم هاي خوبی برداشته شده است و امیدوارم در کنار مردم خوب مان بتوانیم این حرکت را ادامه دهیم،
قواي دیگر هم اگر ان شاء االله به ما کمک کنند، سرعت یک کم بیشتر می شود البته توقع داشتیم و یک طرح هایی داشتیم، امیدوار

 
بودیم در هفته هاي گذشته با کمک قواي دیگر نهایی شود که به نفع کشور بود. یا تأخیر افتاد یا نشد ما راه هاي دیگر پیدا می کنیم. 

ما از این هفته در جلسه اقتصادي مان دنبال راه هاي دیگر هستیم. حتماً دولت، کشور و نظام ما در برابر این فشارها سر خم نخواهد
کرد و ان شاء االله تلاش می کنیم که هم در زمینه اشتغال و هم در زمینه معیشت مردم، شرایط مناسب تري در ماه هاي پیش رو

 
داشته باشیم، قواي دیگر هم بدانند که دولت در یازده ماه پایانی کارش است. 

اشتغال و فشار کاري دولت امروز بیشتر از همیشه است، همه وزرا دنبال این هستند که طرح هاي ناقص، نیمه تمام و طرح هایی که
باید تکمیل شود را در این 11 ماه پیش رو تکمیل کنند امیدواریم همه ما را یاري و کمک کنند تا در کنار هم بتوانیم کشوري آباد،

 
سرافراز داشته باشیم و ان شاء االله همه دشمنان را در سراسر منطقه و در سراسر جهان ناامید کنیم. 

در هفته گذشته یک جلسه هم براي روابط نزدیک تر با کشورهاي همسایه مان گذاشتیم و الحمداالله با بسیاري از همسایگان مان به
جز یکی دو کشور روابط نزدیک تري است و تصمیماتی که اخیراً گرفتیم بر این مبناست که روابط مان را با کشورهاي همسایه و

 
کشورهاي دوست توسعه دهیم. 

تعامل به معناي قدرتمند بودن یک کشور است. هر کشوري که توانمندي اش بیشتر باشد می تواند تعامل بهتري با دنیا داشته باشد و



 
امیدواریم در این تعامل با دنیا بتوانیم سهم خودمان را در اقتصاد جهانی حفظ کنیم. 

دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه است و یک کشور نمی تواند خودش را  در واردات و صادرات جدا کند. جنس تولید می کنیم می

 
خواهیم بفروشیم و صادر کنیم، جنسی کم داریم می خواهیم وارد کنیم و بخریم، همه جهان اینگونه است. 

جهان در یک بازار عمومی است. یک  بازاري داریم. بازار جهانی. یا سهم خودمان را در بازار جهانی داریم یا نداریم. اگر نداشته باشیم
ضرر کردیم و اگر داشته باشیم می توانیم به پیشرفت خودمان ادامه دهیم. اساس تعامل سازنده این است که سهم خودمان را در بازار
ثروت، قدرت و روابط بین المللی داشته باشیم که ان شاء االله ما سهم مان را خواهیم داشت همان طوري که در این 7 سال تلاش

 
کردیم و در سال پیش رو ان شاء االله براي فعالیت بیشتر و بهتر ادامه می دهیم. 

در نکته آخر هم می خواهم از وزارت بهداشت و درمان تشکر کنم که در این شرایط کرونایی هر روز تلاش می کنند و تلاش جدیدي
را شروع کرده اند که بتوانیم سیستم درمان را از راه دور انجام دهیم در واقع "تله مدیسین" را برقرار کنیم و با این سیستم فضاي

 
مجازي مردم بتوانند راحت تر مشورت هاي طبی داشته باشند و حتی نسخه ها و دستورالعمل هاي لازم را بگیرند. 

به حول و قوه الهی از این طریق یک رفاه جدید و تحول بزرگی در دولت الکترونیک در بخش سلامت الکترونیک شاهد خواهیم بود.

 
الان 2، 3 استان به طور نمونه اجرا می شود و بعد ان شاء االله به همه استان هاي سراسر کشور تعمیم داده می شود. 

والسلام علیکم و رحمه االله و برکاته



تأخیرهایی تا مرز یک سال در صدور استعلام تأسیس گلخانه/ وکلاي ملت از

ابزارهاي نظارتی خود استفاده کنند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/06/12

به گزارش خبرگزاري فارس از شاهین شهر، مهدي تقی پور
بروجنی ظهر امروز در جلسه بررسی مسائل بخش
کشاورزي استان اصفهان در شاهین شهر اظهار کرد:
سازمان نظام مهندسی کشاورزي منابع طبیعی و محیط
زیست استان اصفهان بهار امسال و در سال جهش تولید
344 پروانه تأسیس گلخانه کشاورزي به وسعت 130 هکتار

 
در اصفهان صادر کرده است. 

وي افزود: برخی از دستگاه هاي اجرایی زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزي در صدور استعلام هاي تأسیس گلخانه ها تأخیرهاي

 
حداکثر یک ساله دارند که به دلسرد شدن بهره بردار کشاورزي منجر شده است. 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي منابع طبیعی و محیط زیست استان اصفهان خاطرنشان کرد: در نشست هایی با نمایندگان
مردم استان در مجلس شوراي اسلامی در این استان، مواردي را که موجب دل زدگی و دلسرد شدن بهره برداران بخش کشاورزي می
شود گوشزد می کنیم تا وکلاي ملت از ابزارهاي نظارتی خود براي سرعت بخشیدن به طرح هاي تولیدي بخش کشاورزي استفاده

 
کنند. 

وي اعضاي این سازمان را در استان اصفهان افزون بر 14 هزار نفر اعلام کرد و اظهار داشت: هریک از کارشناسان بخش کشاورزي

 
موظف هستند پروانه اشتغال بگیرند و فعالیت کنند. 

تقی پور برون سپاري برخی از وظایف وزارت جهاد کشاورزي را در کاهش هزینه هاي دولت و روان تر شدن فعالیت هاي بخش
کشاورزي مؤثر دانست و بیان کرد: استان اصفهان، 101 موسسه غیردولتی کشاورزي با اشتغال حداقل هزار و 10 کارشناس کشاورزي
دارد که در صدور پروانه هاي تأسیس، تولید و طراحی واحد هاي کشاورزي فعالیت می کند و رتبه نخست کشور را در این خصوص

 
داراست. 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي منابع طبیعی و محیط زیست استان اصفهان تصریح کرد: مجلس و دولت با طراحی
راهکارهایی، سرمایه هاي کوچک و سرگردان مردم را به بخش کشاورزي هدایت کنند و سهم این بخش را از 23 درصد اشتغال در

 
بخش کشاورزي و 14 درصد تولید ناخالص اقتصادي کنونی افزایش دهند. 

انتهاي پیام/63098/ص20/



افتتاح 4 جایگاه عرضه سوخت جدید در استان فارس

منبع: شاناشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه فارس از
افتتاح چهار جایگاه سوخت جدید هم زمان با هفته دولت

 
در استان فارس خبر داد. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی منطقه فارس، امیر بنی کریمی در این باره گفت:
همسو با سیاست هاي شرکت ملی پخش فرآورده هاي
نفتی ایران و استفاده از توان بخش خصوصی و جذب
سرمایه گذار در بخش عرضه فرآورده هاي نفتی، منطقه
فارس توانسته با ایجاد راهکارهاي لازم 250 میلیارد ریال

 
سرمایه در این حوزه جذب کند. 

وي حجم خدمات ارائه شده به مردم از سال 92 تاکنون، در حوزه هاي مختلف به ویژه سوخت رسانی را مطلوب ارزیابی کرد و افزود:

 
تعداد چهار جایگاه عرضه سوخت هم زمان با آغاز هفته دولت در استان فارس به بهره برداري رسید. 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی منطقه فارس گفت: با سرمایه گذاري بخش خصوصی، در شهرستان شیراز دو جایگاه
سوخت مایع و در شهرستان هاي آباده و خرم بید نیز هرکدام یک جایگاه سوخت افتتاح و زمینه اشتغال 55 نفر به طور مستقیم

 
فراهم شد. 

بنی کریمی تأمین و توزیع به موقع سوخت را از وظایف اصلی شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی ایران برشمرد و افزود: مکان یابی
مناسب مجاري عرضه سوخت و جذب سرمایه گذار در توسعه و احداث جایگاه ها در سطح استان از جمله اقدام هاي این شرکت به

 
منظور سوخت رسانی مطلوب به مردم بوده است. 

وي تأکید کرد: با احتساب این چهار جایگاه تازه تاسیس، شمار جایگاه هاي سوخت مایع در استان به 287 باب رسید و خدمات

 
سوخت رسانی با روند مطلوب تري انجام می شود. 

مدیر منطقه فارس تصریح کرد: با انجام هماهنگی لازم با سازمان ها و اداره هاي ذي ریط، هم اکنون در استان فارس تعداد 30 جایگاه
سوخت مایع و هفت جایگاه سی ان جی در حال ساخت است که پیشرفت فیزیکی 20 تا 90 درصدي دارند.



کارنامه درخشان بانک پارسیان در حوزه بانکداري اسلامی

منبع: شما نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/06/12

بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه بانکداري اسلامی کارنامه
قابل قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی، طراحی

مدل مطلوب یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي اپلیکیشن قرض الحسنه ...

بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه بانکداري اسلامی کارنامه قابل
قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی، طراحی مدل مطلوب
یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي اپلیکیشن قرض الحسنه و طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار، به

 
عنوان نماد حمایت از بانکداري اسلامی، گزیده اي از دستاوردهاي بانک پارسیان در این حوزه است. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان؛ اقتصاد
در حال گذران روزهاي بسیار سختی است. روزهایی که بدون
کمک نظام بانکی گذشتن از آن تقریبا غیرممکن است. آنگونه که
کارشناسان اقتصادي می گویند نظام بانکداري هرکشوري به
منزله قلب اقتصادي آن است که منابع را به بخش هاي مختلف
اقتصاد پمپاژ می کند. در چنین شرایطی هرگونه اشکال و نقص،
سایر بخش هاي حقیقی اقتصاد را متاثر می سازد؛ در حالی که
نظام بانکی سالم می تواند اوضاع اقتصادي را تا حد قابل قبولی

 
بهبود بخشد. همین مساله موجب شد تا توانمند سازي نظام بانکی با تکیه بر مفاهیم فقه نظام در دستور کار قرار گیرد. 

پس از پیروزي انقلاب اسلامی بود که با هدف تطهیر نظام پولی و بانکی کشور ازمقوله ربا، تلاش هاي متعددي صورت گرفت . اولین

 
اقدام جدي در این زمینه، تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در شهریور 1362 بود. 

تغییرکامل نظام بانکی در اوایل انقلاب اسلامی کاري بزرگ و بی سابقه در صحنه بین المللی بود. بانکداري بدون ربا، گرچه در ابتدا آن
چنان مورد حمایت اساتید علم اقتصاد قرار نگرفت، اما اکنون به عنوان پیش نیاز ورود به بانکداري اسلامی مورد توجه ویژه واقع شده

 
است. 

بدیهی است هر طرح جدیدي همواره با اشکالات و نواقصی همراه است که می بایست پس از یک دوره گذار اصلاح شود و بانکداري
بدون ربا نیز از آن مستثنی نیست. بنابر این مقرر گردیده بود طرح مذکور به صورت آزمایشی اجرا شود و پس از شناسایی چالش ها،
مجدداً مورد بازنگري اساسی قرار گیرد. اکنون حدود چهار دهه از تصویب این قانون سپري می شود. با وجود برگزاري کنفرانس ها،
نشست هاي تخصصی و تولید محتواهاي فنی در مجلات تخصصی، هنوز تا رسیدن به بانکداري مطلوب اسلامی، راه نرفته زیادي وجود

 
دارد . 



با وجود چالش هایی که نظام پولی و بانکی کشور در حدود چهار دهه فعالیت خود با آن مواجه بوده ، بانک پارسیان در نزدیک به دو
دهه فعالیت خود، کارنامه درخشانی از خود برجاي گذاشته است. این بانک در صدد است با تکیه بر زیر ساخت هاي تخصصی خود
همچون ظرفیت صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان تنها صندوق قرض الحسنه مستقل بانکی کشور، ایجاد مرکز تخصصی
تحقیقات بانکداري اسلامی، تجربه و دانش فنی پرسنل و همکاري نزدیک با مراکز تخصصی حوزه بانکداري اسلامی همچون پژوهشگاه
فقه نظام، با نگاهی تحول خواه، ضمن آسیب شناسی مشکلات نظام بانکداري کنونی و شناسایی چالش هاي نوپدید، راهکارهایی براي
بهبود شرایط سیستم بانکی ارائه کند. امید است که با طراحی افقی نوین از آنچه در سیستم بانکداري کنونی در حال حرکت است به

 
طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام بپردازد. 

 
ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه 

مطابق با برنامه پنج ساله توسعه جمهوري اسلامی ایران، شبکه بانکی کشور موظف شد، به منظور گسترش و نهادینه کردن سنت
پسندیده قرض الحسنه، منابع فراهم آمده از حساب هاي پس انداز قرض الحسنه را صرفاً براي اعطاي تسهیلات قرض الحسنه به کار
گیرد. در همین راستا، بانک پارسیان به عنوان بانک پیشرو در انجام تکالیف بانک مرکزي اقدام کرد و در تاریخ یکم اسفندماه 1391
موفق به اخذ مجوز فعالیت صندوق قرض الحسنه پارسیان شد. صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان نخستین صندوق قرض
الحسنه مستقل شبکه بانکی کشور در آبان ماه 1392 طی مراسمی با حضور رییس کل بانک مرکزي و اتصال به سامانه تسهیلات
قرض الحسنه ازدواج بانک مرکزي، رسماً فعالیت خود را آغاز نمود. این صندوق با اتکا به سرمایه دانش، تخصص و پشتکارکارکنان
خود، تلاش می کند منابع مالی ارزان قیمت را تجمیع کند و آنها را با مدیریت صحیح و دقیق اعتباري، در قالب وام ارزان، دراختیار
اقشار آسیب پذیر و کم درآمد جامعه قرار دهد. در همین راستا نیز تفاهم نامه هاي گوناگون بین این صندوق و مؤسسات مختلف

 
همچون کمیته امداد، بنیاد برکت، سازمان بهزیستی، انجمن حمایت از بیماران هموفیلی و ...، منعقد گردیده است. 

 
ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی 

مرکز آموزش و تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان، با هدف انطباق فعالیت هاي بانک با موازین بانکداري اسلامی، در سال

 
1395 ایجاد گردید. از جمله وظایف این مرکز در زمینه مطالعات بانکداري اسلامی، موارد زیر را می توان نام برد: 

انجام مطالعات فنی و اقتصادي در حوزه بانکداري اسلامی؛ بررسی و تحلیل روندهاي نوظهور در صنعت بانکداري اسلامی و پیش بینی
مشخصه هاي این صنعت در آینده؛ انجام مطالعات و بررسی هاي فنی در خصوص مدل ها و ابزارهاي رایج در حوزه بانکداري اسلامی
و ارائه پیشنهادهاي کاربردي؛ الگوبرداري و انجام مطالعات تطبیقی از خدمات و محصولات بانک هاي اسلامی سایر کشورها، استخراج
و بومی سازي خدمات و محصولات در زمینه توسعه صنعت بانکداري، علی الخصوص در ارتباط با بانکداري اسلامی؛ ارائه مدل هاي
نوین کسب و کار بانکداري اسلامی مطابق با الگوهاي بانک ها و مؤسسات مالی اسلامی بین المللی؛ شناسایی و برقراري ارتباط با

 
مراکز تحقیقاتی اسلامی داخلی و بین المللی با هدف ایجاد شبکه تحقیقات محلی و بین المللی. 

 
طراحی مدل مطلوب بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام 

بانک پارسیان با همکاري پژوهشگاه فقه نظام، در حال طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی بر اساس مبانی اسلام با رویکرد فقه
نظام است. این مدل نه تنها به دنبال تطبیق ساختارهاي موجود با مبانی اسلام بوده بلکه درصدد کشف نظام مطلوب بانکی از درون
اصول، قواعد و مبانی فقهی و اسلامی است. طراحی الگوي بانکداري اسلامی در فاز اول براي سه حوزه قرض الحسنه، سرمایه گذاري و

 
سایرخدمات بانکی در حال انجام است. 



هم اکنون فاز تحقیقاتی بخش قرض الحسنه و سرمایه گذاري در حال پایان است و بعد از اتمام مرحله پژوهشی و از اخذ مجوز هاي
لازم، مقرر است که این الگو به صورت آزمایشی در برخی از شعب بانک مورد ارزیابی عملیاتی قرار گیرد و در نهایت پس از اخذ

 
بازخوردهاي لازم به عنوان یک مدل عملیاتی به سیستم پولی و بانکی پیشنهاد خواهد شد. 

همچنین طبق برنامه ریزي صورت گرفته، الگوي مذکور طی 6 نشست تخصصی به بوته نقد و بررسی گذاشته خواهد شد. اولین
نشست در پاییز 1398 با حضور ارزشمند اساتید گرانقدر حضرت آیت االله اراکی، حضرت آیت االله محقق داماد و مدیران محترم نظام
پولی و بانکی کشور، اساتید حوزه و دانشگاه و نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی تحت عنوان ""نقد روش بانکداري مرسوم و
تبیین روش بانکداري مطلوب"" به میزبانی بانک پارسیان برگزار شد که نشست هاي بعدي آن نیز انشااالله در سال جاري برگزار

 
خواهد شد. 

 
رونق در مناطق محروم با طرح پیمان روستایی 

""طرح پیمان روستایی"" را می توان از جمله دستاوردهاي بانک پارسیان درحوزه بانکداري اسلامی دانست. هدف اصلی از اجراي این
طرح، تامین مالی خرد و توانمندسازي محرومان است؛ به گونه اي که نحوه تخصیص تسهیلات به سمت ایجاد اشتغال و توانمندسازي
محرومان جهت راه اندازي فعالیت هاي خرد تولیدي،کشاورزي و بازرگانی، باشد. شایان ذکر است که این طرح با الگوبرداري از مدل

 
بانک گرامین در کشور بنگلادش، بومی سازي و اجرا شده است. 

به عبارت دیگر بانک پارسیان سعی کرده که با ارائه خدمات مالی گسترده به طرح هاي اشتغال زا در مناطق کمتر توسعه یافته و
روستایی کشور در مسیر تعالیم اسلامی، به رسالت اجتماعی خود عمل کرده و شرایط را براي توانمندسازي و ایجاد کسب و کارهاي

 
کوچک و فقر زدایی در قالب تسهیلات قرض الحسنه، فراهم نماید. 

هدف از این رویکرد فقر زدایی از طریق فراهم نمودن امکان اشتغال خویش فرما براي اقشار آسیب پذیر جامعه مانند زنان سرپرست
خانوار، روستاییان فاقد زمین و جوانان بیکار و فاقد مهارت ساکن در مناطق روستایی و توانمندسازي آنها بوده است. با توجه به اینکه
یکی از مشکلات اصلی این گروه افراد جامعه، نداشتن وثایق مناسب براي نظام بانکی جهت دریافت تسهیلات است، نوآوري این طرح

 
استفاده از ""وثایق اجتماعی"" به جاي وثایق مورد استفاده معمول در نظام بانکی است. 

این الگو طی مراسمی در مهرماه 1398با هدف توانمندسازي پایدار روستاییان و اقشار آسیب پذیر از طریق ایجاد اشتغال خویش فرما،
با حضور تنی چند از مدیران و مشاورین بانک پارسیان و همچنین اعضاي شوراي اسلامی روستاي حصار بالا شهرستان دماوند، کلید

 
خورد و در آینده نیز این مسیر سبز ادامه خواهد داشت. 

 
راه اندازي""اپلیکیشن قرض الحسنه"" 

اما اقدامات بانک پارسیان در مسیر تحقق بانکداري اسلامی به همین جا ختم نشد و توانست اپلیکیشن قرض الحسنه را هم راه اندازي
کند. هدف اصلی این کار حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه جهت سهولت دسترسی به منابع قرض الحسنه توسط این افراد، توزیع
مناسب منابع قرض الحسنه، و همچنین ترویج سنت قرض الحسنه در جامعه بود. در این طرح زیرساخت هاي لازم به گونه اي فراهم
شده است که جامعه هدف آن بدون نیاز به مراجعه حضوري به شعب، بتوانند از آن بهره مند شوند. ارزش این طرح به خصوص با

 
شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي آن، بیش از پیش نمایان گردید. 



 
طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار 

گرانی هاي اخیر در بخش ساختمان و لزوم کمک به رونق تولید و ایجاد ثبات در بازار اجاره محل کار، بانک پارسیان را برآن داشت تا
با حمایت تمام قد از فعالان اقتصادي کم درآمد در حوزه دانش بنیان، به طراحی و مهندسی ابزاري جدید براي کمک به اقشار مذکور
بپردازد. در این راستا، تسهیلات ودیعه محل کار (در حوزه دانش بنیان)، از مرحله طراحی تا پرداخت، در بانک پارسیان انجام پذیرفت.

این مهم گامی بلند در سال جهش تولید، در عرصه بانکداري اسلامی به شمار می رود.



ساخت 37 مجتمع خدمات رفاهی بین راهی در محورهاي مواصلاتی سیستان و

بلوچستان

منبع: ایران ويشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/06/12

با توجه به وسعت و فاصله زیاد بین مراکز جمعیتی استان تاکنون 22 مجتمع خدمات بین راهی در محدوده تحت پوشش این
اداره کل راه اندازي شده است .

با توجه به وسعت و فاصله زیاد بین مراکز جمعیتی استان تاکنون
22 مجتمع خدمات بین راهی در محدوده تحت پوشش این اداره

 
کل راه اندازي شده است . 

به گزارش پرتال حمل و نقل ، مدیر کل راهداري و حمل و نقل
جاده اي استان سیستان و بلوچستان از ساخت 37 مجتمع
خدمات رفاهی بین راهی در محورهاي مواصلاتی این استان خبر

 
داد . 

ایوب کرد افزود : مجتمع هاي خدماتی رفاهی بین راهی در فراهم کردن آسایش و رفاه بیشتر رانندگان و مسافران از طریق ارائه
خدمات متمرکز و مناسب ، دسترسی سریع کاربران جاده اي به خدمات مورد نیاز و کاهش میزان سوانح رانندگی و افزایش ضریب

 
ایمنی جاده ها نقش بسزایی ایفا می کنند . 

وي فراهم شدن زمینه اشتغال و افزایش سرمایه گذاري در استان را از دیگر مزایاي ایجاد مجتمع هاي خدمات رفاهی بین راهی عنوان
کرد و گفت : این مجتمع ها با دارا بودن امکاناتی نظیر جایگاه سوخت، رستوران ، غرفه هاي تجاري ، نمازخانه و سرویس بهداشتی به

 
کاربران جاده اي خدمات ارائه می دهند . 

مدیر کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان سیستان و بلوچستان اظهار داشت : با توجه به وسعت و فاصله زیاد بین مراکز

 
جمعیتی استان تاکنون 22 مجتمع خدمات بین راهی در محدوده تحت پوشش این اداره کل راه اندازي شده است . 

کرد رتبه سیستان و بلوچستان از نظر تعداد مجتمع هاي بین راهی را در کشور 12 ذکر کرد و گفت : با توجه به اینکه این استان از
نظر شاخص تعداد مجتمع به ازاي هر هزار کیلومتر راه برون شهري در رتبه 28 کشوري قرار دارد ، حمایت از راه اندازي این مجتمع

 
ها در اولویت این اداره کل قرار دارد . 

وي خاطرنشان کرد : بر اساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته تا پایان سال جاري تعداد 7 مجتمع خدمات رفاهی ، یک تیرپارك ، یک
شهرك حمل و نقل و یک پایانه بار در حوزه تحت پوشش اداره کل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان سیستان و بلوچستان به

بهره برداري می رسد و به مردم شریف استان خدمات رسانی خواهند کرد .



سطح زیرکشت باغ هاي هلو و شلیل ابرکوه 20 هکتار کاهش یافت

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیر جهاد کشاورزي ابرکوه گفت: به دلیل کاهش منابع آب هاي زیرزمینی دشت ابرکوه، سطح زیرکشت باغ هاي محصول
هلو و شلیل در این شهرستان از 65 به 45 هکتار کاهش یافت.

با اعلام مدیر جهاد کشاورزي ابرکوه: سطح زیرکشت باغ
هاي هلو و شلیل ابرکوه 20 هکتار کاهش یافت مدیر جهاد
کشاورزي ابرکوه گفت: به دلیل کاهش منابع آب هاي
زیرزمینی دشت ابرکوه، سطح زیرکشت باغ هاي محصول
هلو و شلیل در این شهرستان از 65 به 45 هکتار کاهش

 
یافت. 

به گزارش خبرگزاري برنا؛ ""مهدي غیب الهی"" گفت: از
45 هکتار باغ هلو و شلیل ابرکوه با متوسط عملکرد هفت

 
تن در واحد سطح در مجموع ، حدود 400 تن محصول برداشت شد که این میزان نسبت به سال قبل 20 درصد کاهش یافته است. 

وي اظهار کرد: تداوم 2 دهه پدیده خشکسالی ، افت سطح آب هاي زیرزمینی، تغییر الگوي کشت و توسعه کاشت محصول کم آبخواه

 
و نیز سرمازدگی دلیل کاهش تولید است . 

وي ارقام زعفرانی ، انجیري و بومی پاییزي را از ارقام مرغوب هلو شهرستان ذکر کرد و افزود: زردآلو ، هلو و انجیر از میوه هاي
سردرختی این شهرستان است که سالانه در شرایط عادي از هشت هزار هکتار باغ ابرکوه، 45 هزار تن انواع محصولات باغی تولید و

 
روانه بازار مصرف می شود. 

غیب الهی همچنین بر ضرورت ایجاد شهرك تولید و فراوري محصولات کشاورزي تاکید و افزود: ایجاد این شهرك فرصت مهمی براي

 
سرمایه گذاران در بخش اشتغال و تولید فراهم می کند. 

این مسوول با بیان اینکه از سرمایه گذاران بخش خصوصی در ایجاد صنایع تبدیلی حمایت می شود، یادآور شد: صنایع تبدیلی نقش

 
تاثیرگذاري در جلوگیري از ضایعات میوه به ویژه زردآلو، گوجه سبز، هلو و شلیل دارد. 

مدیر جهاد کشاورزي ابرکوه با تاکید بر بهره وري از منابع آب بخش کشاورزي شهرستان تصریح کرد: تاکنون حدود پنج هزار هکتار از
اراضی و باغ هاي ابرکوه به سامانه هاي آبیاري نوین تجهیز شده است.



تالاب هاي مازندران زیر تیغ خشکسالی

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/06/12

تابستان که فرا می رسد مصائب تالاب هاي مازندران نیز خود را نشان می دهد، از یک سو تحت شدیدترین استفاده از سوي
کشاورزان به منظور تامین آب مورد نیاز اراضی شان قرار می گیرند و به نوعی زیرتیغ خشکسالی می روند و از سویی دیگر،

ورود فاضلاب به این تالاب ها در کنار گرماي هوا، آلودگی ها را افزایش می دهد، ...

 تابستان که فرا می رسد مصائب تالاب هاي مازندران نیز
خود را نشان می دهد، از یک سو تحت شدیدترین استفاده از سوي کشاورزان به منظور تامین آب مورد نیاز اراضی شان قرار می
گیرند و به نوعی زیرتیغ خشکسالی می روند و از سویی دیگر، ورود فاضلاب به این تالاب ها در کنار گرماي هوا، آلودگی ها را افزایش

 
می دهد، مثلا وجود حشرات موذي مانند پشه ها، سوسک ها و جانوران ناقل بیماري مانند موش ها این تالاب ها را تهدید می کند. 

به گفته کارشناسان، 24 تالاب ثبت شده مازندران، یکی از مزیت هاي استان مازندران محسوب می شود که می توان به منظور توسعه

 
مباحث اقتصادي چندمنظوره از آن استفاده کرد، تالاب هایی که به نظر می رسد کمتر به آن توجه شده است. 

بسیاري از کارشناسان معتقدند اگر موهبت هاي طبیعی همانند کوه، جنگل و دریا را از مازندران حذف کنیم، این استان برنامه
مناسبی براي رونق صنعت گردشگري ندارد، در واقع این نعمت ها است که موجب شده تا این استان جز استان هاي گردشگرپذیر
محسوب شود، حال این موضوع را به نگهداري و استفاده مناسب از تالاب ها تعمیم می دهند، متخصصان امر، می گویند تالاب ها در

 
مازندران همچنان به شیوه سنتی اداره می شوند و در واقع به آنها توچجهی نمی شود. 

نکته مهم اینجا است که نقش تالاب ها، فقط گردشگري نیست، مثلا تالاب ها نقش تصفیه آلاینده هاي صنعتی را در شهر ایفا می
کنند و از این رو حائز اهمیت هستند. بسیاري از کارشناسان به این نکته اشاره می کنند که، شناخت مناسبی از کارکرد تالاب در
سطح جامعه محلی نداریم و این شناخت در جامعه مدرن باید به صورت تعاملی از طریق کتب درسی، آموزش هاي دیداري و وسایل



 
ارتباط جمعی منتقل شود که تاکنون این شناخت به طور کامل صورت نگرفته است. 

به گفته کارشناسان ارشد مهندسی محیط زیست، تالاب ها داراي 3 ارزش اکولوژیکی، اقتصادي و اجتماعی و ارزش هاي فرهنگی
هستند، ارزش اکولوژیک شامل زیست گاهی، بانک ژن، پالایش محیط زیست، مولد آبزیان و جلوگیري از تخریب سواحل است. بحث
اشتغال، منابع تامین آب، بحث درمانی، اکوتوریسم و کاهش مهاجرت به خاطر معیشت از ارزش هاي اقتصادي فرهنگی بوده و آموزش
هاي زیست محیطی، سلامت، آرامش روحی، میراث فرهنگی، عکاسی و فیلمبرداري از ارزش هاي فرهنگی تالاب ها محسوب می
شوند، همچنین ذخیره آب آشامیدنی، کاهش سیل، تصفیه فاضلاب و بهبود کیفیت آبی و توانمندي سازي مردم در کسب و کارمثل

 
پرورش ماهیان در تالاب از ارزش ها و نقش تالاب ها است. 

به عنوان مثال، یکی از تالاب هاي بسیار مهم این استان، تالاب لپو در بهشهر است که با شروع فصل کشاورزي و کشت دوم برنج،

 
همواره دچار خشکسالی می شود که به گفته منابع محلی، علت آن استفاده از موتورهاي انتقال آب از اعماق زمین است. 

لپو یکی از تالاب هاي مهم مازندران محسوب می شود که در منطقه زاغمرز مازندران با وسعتی بیش از 600 هکتار اکنون به واسطه

 
خشکسالی هاي پی در پی و برداشت بی رویه آب براي کشت برنج در حال خشک شدن است. 

تالاب لپو در بخش مرکزي شهرستان بهشهر واقع در شرق مازندران قرار دارد و بر اساس گزارش هاي رسمی اداره کل حفاظت محیط
زیست مازندران به همراه تالاب میانکاله به عنوان تالابی بین المللی در کنوانسیون رامسر ثبت شد، تاکنون بیش از 60 گونه پرنده
حمایت شده که 8 گونه آن ها در معرض خطر اعلام شدند در این تالاب بین المللی شناسایی شده که در کنار زیست بیش از 130
گونه پرنده غیر حمایت شده کنار آبزي و آبزي مهاجر، بومی و عبوري در این تالاب آن را به یکی از مهم ترین زیستگاه هاي پرندگان

 
تبدیل کرده است. 

شغل اصلی مردم روستاهایی که از لپو سیرآب می شوند، کشاورزي و دامداري است و تمامی این روستاها از آب آبریزهاي منتهی به
تالاب استفاده می کنند، تالاب لپو منبع تامین آب بیش از 2 هزار هکتار اراضی کشاورزي و هزاران اصله درخت دست کاشت حاشیه
است. دامداران از پوشش گیاهی پیرامون تالاب ها به طور فصلی و دائم استفاده می کنند و صید و شکار دیگر فعالیت در ارتباط با

 
تالاب است. 

اما چندین سال است که لپو با مشکل خشکسالی روبرو شده و هر سال به ویژه در تابستان آبی که در آن جریان می یابد کمتر می
شود. بسیاري از کارشناسان دلیل خشکی تالاب لپو در اواسط تابستان را افزایش بهره برداري در بالادست و کاهش بارندگی می دانند،
آنها معتقدند اگرچه به صورت کلی بخش عمده نیاز آبی کشور به مصرف امور مربوط به کشاورزي اختصاص دارد، اما کشاورزان فعال
در عرصه کشت و زرع نباتات و سایر محصولات، باید با استفاده از روش هاي نوین آبیاري به سمت ارتقاي بهره وري در مصرف آب

 
حرکت کنند. 

این در حالی است که کارشناسان معتقد هستند وجود گستره آبی در تالاب، باعث تعدیل درجه حرارت، افزایش رطوبت نسبی و نیز
پالایش و تصفیه هوا در نواحی مجاور می شود. تغییرات بسیار جزئی درجه حرارت شبانه روزي از خصوصیات این مناطق به شمار می

 
رود و دلیل آن، گرماي ویژه زیاد آب است. 

جلوگیري از فرسایش خاك، تغذیه آب هاي زیرزمینی، نفوذ آب تالاب به زیرزمین، حضور پرندگان، تفرج و توریسم، مهار سیلاب ها و

 
غیره، از دیگر آثار و اهمیت مهم تالاب ها هستند. 



یکی از مهم ترین مشکلاتی که تالاب ها در مازندران با آن رو به رو هستند، ورود فاضلاب ها و پساب ها به درون آنها است، مثلا تالاب
نیلوفرآبی در بابل، از جنوب شهر تغذیه می شده و متأسفانه به دلیل این آناتومی، از همان سمت آلاینده ها به مرور وارد آن می شود و

 
آن را تهدید می کند. 

از سویی، براي تالاب ها 150 متر خط بستر و حریم تعریف شده است؛ یعنی باید در فاصله 150 متري تالاب ها هیچ گونه ساخت
وسازي انجام نشود در حالی که در کنار همین تالاب نیلوفر آبی ساختمان سازي رونق دارد و متأسفانه به این نکته اصلاً توجه نشده

 
است. 

نکته مهم اینجا است که ورود فاضلاب به تالاب ها، موجب آلودگی شدید آنها می شود، به عنوان مثال، آب آلوده، وجود حشرات موذي
مانند پشه ها، سوسک ها و جانوران ناقل بیماري مانند موش ها هستند که این تالاب ها را تهدید می کند. در واقع، ورود پساب هاي

 
خانگی به رودخانه ها، افزایش ابتلاء به بیماري سرطان و مشکلات عفونی را در پی خواهد داشت./ ایسنا 



طرح هاي اشتغال پالایش شود

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/06/12

خراسان شمالی- معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار، رفاه و تأمین اجتماعی پالایش طرح هاي اشتغال را الزامی
دانست گفت: بانک ها از منابع بازپرداختی براي پرداخت تسهیلات اشتغال زایی استفاده کنند.

خراسان شمالی- معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
کار، رفاه و تأمین اجتماعی پالایش طرح هاي اشتغال را
الزامی دانست گفت: بانک ها از منابع بازپرداختی براي

 
پرداخت تسهیلات اشتغال زایی استفاده کنند. 

به گزارش قدس آنلاین، به نقل از روابط عمومی و امور بین
الملل استانداري خراسان شمالی، عیسی منصوري در
هشتمین نشست کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه
گذاري خراسان شمالی، اظهار داشت: در حوزه معدن
برخلاف سایر حوزه ها مشکل ضمانت نداریم که این اقدام

 
تسهیلی به عنوان مشوقی براي سرمایه گذاري در این بخش است نباید تسهیلات اشتغال به سمت ایجاد زیرساخت ها برود. 

وي بابیان اینکه در دو سال اخیر 210 هزار فرصت شغلی با اجراي طرح ملی اشتغال پایدار روستایی و عشایري در کشور ایجادشده

 
است، گفت: تسهیلات این طرح در استان خراسان شمالی به خوبی هدایت و مدیریت شده است. 

منصوري مطرح کرد: از ابتداي سال 97 تاکنون با پرداخت تسهیلات طرح ملی اشتغال روستایی و عشایري سهم اشتغال روستایی از

 
اشتغال سالانه از سه به 29 درصد افزایش یافته و 210 هزار شغل جدید است. 

وي خاطرنشان کرد: سهم بخش خدمات و گردشگري در تسهیلات اشتغال زایی قابل توجه است اما بخش زیادي از این اعتبارات براي

 
ایجاد تفرجگاه ها هزینه می شود و تأکید ما سمت وسوي هزینه منابع مالی براي افزایش ثروت و اشتغال است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار، رفاه و تأمین اجتماعی همچنین تأکید کرد: در بخش کشاورزي باید به سمت هزینه

 
اعتبارات براي ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی برویم و زنجیره تولید محصولات کشاورزي و دامی را رونق دهیم. 

منصوري در ادامه با اشاره به الگوي جدید تعریف شده براي توسعه مشاغل خانگی، افزود: آموزش در راستاي مزیت هاي استان گام

 
نخست و پرداخت وام مرحله نهایی براي توسعه مشاغل خانگی در الگوي جدید تعریف شده است. 

وي در خصوص پیشنهاد استان براي افزایش اختیارات استان جهت پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: مسئولیت تصمیم گیري براي

 
پرداخت تسهیلات به مشاغل آسیب دیده از کرونا ستاد ملی مدیریت بیماري کروناست. 



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار، رفاه و تأمین اجتماعی اطلاع رسانی بیشتر به جامعه هدف براي دریافت تسهیلات کرونایی
را الزامی دانست و یادآور شد: وام هاي زیر 16 میلیون تومان براي کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا نیاز به ضامن ندارد و با چک و

سفته قابل پرداخت است و در صورت بروز مشکل افراد می توانند با شماره هاي درج شده در سایت کارا بخش کرونا تماس بگیرند.



تعداد رشته هاي دانشگاه علمی کاربردي استان خراسان جنوبی افزایش می

یابد

منبع: تسنیمشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/06/12

گروه استان ها- رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی گفت: در مهرماه 99 در مجموع 9 رشته جدید در مراکز ارائه
می شود که این رشته ها بر مبناي نیاز جامعه و بخش خصوصی تعریف شده و به ایجاد اشتغال و کارآفرینی در جامعه کمک

خواهد کرد.

گروه استان ها- رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان
جنوبی گفت: در مهرماه 99 در مجموع 9 رشته جدید در
مراکز ارائه می شود که این رشته ها بر مبناي نیاز جامعه و
بخش خصوصی تعریف شده و به ایجاد اشتغال و کارآفرینی

 
در جامعه کمک خواهد کرد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، ابوالفضل فورگی
نژاد صبح امروز در نشست خبري اظهار داشت: دانشگاه
علمی کاربردي یک دانشگاه دولتی است و آموزش هاي آن

 
توسط بخش خصوصی انجام می شود. 

 
وي افزود: تمام افراد جامعه به آموزش هاي نظري گرایش دارند، در حالی که جامعه بیشتر به آموزش هاي مهارتی نیازمند است. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی با اشاره به اینکه "دانشگاه علمی کاربردي مهارت هاي خاص را آموزش می دهد" بیان

 
داشت: دانشگاه علمی کاربردي به دنبال این است تا آموزش هاي مفید را به علاقه مندان ارائه دهد. 

فورگی نژاد تصریح کرد: برخی رشته هاي دانشگاه علمی کاربردي در سایر دانشگاه ها قابل آموزش نیستند به طور مثال هیچ

 
دانشگاهی نمی تواند هواپیما براي آموزش داشته باشد در حالی که دانشگاه علمی کاربردي از این فرصت می تواند استفاده کند. 

وي با اشاره به اینکه مرکز علمی کاربردي منطقه ویژه اقتصادي در رابطه با تخصص هاي خود فعالیت دارد خاطرنشان کرد: این نوع

 
مراکز آموزش هاي کاربردي و اشتغالزا ارائه می دهند. 

 
30 مرکز نوآوري جدید تا پایان سال در مراکز علمی کاربردي کشور ایجاد خواهد شد 

 
نمایشگاه دستاردهاي دانشگاه علمی کاربردي ایران در افغانستان برگزار می شود 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی با بیان اینکه "اگر قرار است آموزش ها مفید باشد باید در محیط کار باشد" یادآور شد:

 
در این راستا باید بخش خصوصی ورود کرده و نیازهاي اساسی را معین کند. 

فورگی نژاد با بیان اینکه در خراسان جنوبی این ظرفیت وجود دارد تا مراکزي که استانداردهاي دانشگاه علمی کاربردي را دارند ایجاد



 
کنیم اظهار داشت: باید آموزش ها براساس نیازهاي مردم و جامعه باشد. 

وي به بحث پذیرش مهرماه 99 اشاره کرد و افزود: در مهرماه 99 تعداد 8 مرکز در استان پذیرش خواهند داشت که 5 مرکز در

 
بیرجند و 3 مرکز در شهرستان ها هستند. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی گفت: در مجموع 63 رشته در مهرماه 99 پذیرش می شوند که از این تعداد 42 رشته

 
کاردانی و 21 رشته کارشناسی ناپیوسته است. 

فورگی نژاد با بیان اینکه "در مهرماه 99 در مجموع 9 رشته جدید در مراکز ارائه می شوند" اظهار داشت: این رشته ها بر مبناي نیاز

 
جامعه و بخش خصوصی تعریف شده و به ایجاد اشتغال و کارآفرینی در جامعه کمک خواهد کرد. 

وي با بیان اینکه بر اساس بررسی هاي انجام شده در سال 96، 30 درصد از فارغ التحصیلان در رشته تخصصی خود فعالیت دارند

 
یادآور شد: 70 تا 80 درصد فارغ التحصیلان دانشگاه علمی کاربردي شاغل هستند. 

رئیس دانشگاه علمی کاربردي خراسان جنوبی خاطرنشان کرد: قریب به 2 هزار دانشجو در دانشگاه علمی کاربردي در حال تحصیل
هستند.



افزایش درآمد خانوارها از خرید و فروش سکه و دلار

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست بلکه از
خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم
اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست
بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و

 
خرید و فروش سکه و ارز است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایرنا، موضوع اشتغال
همواره از مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما

نیز جزو سیاست هاي کلان اجرایی است چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود.
«عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم

 
در ایجاد اشتغال و برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي اشتغالزایی گفت و گو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،

 
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. 

«عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت:
بررسی آمارها نشان می دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال

 
هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي
دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد

 
اشتغال نشد. 

وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه سرمایه گذاري خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی
این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر نهادسازي به عنوان ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال

 
تمرکز کردیم. 

منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در دوران رکود هم، موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و



 
این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده است اما مشکلاتی هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. 

وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی

 
که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد، کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و
زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با

 
رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد. 

منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در

 
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. 

وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه
از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال

 
حاضر به 63 درصد رسیده است. 

در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه از خرید و فروش
مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال حاضر به 63 درصد
رسیده است.این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت بورس و فعالیت هاي دیگر می رود و در

 
نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی و

 
غیره منطقی نیست و باید سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. 

سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط
کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد. در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل
ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی

 
افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. 

منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و

 
رونق کسب و کارها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. 

وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر

 
بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که
واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف

 
عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. 



وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به
تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب

 
و کارها کاسته شود. 

منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در

 
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. 

وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع

 
کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود
700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت

 
بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. 

وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع
تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست

 
جمهوري بود. 

منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و
کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش
بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار
بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت

 
به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي افزود: علاوه بر این به منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و
یا لیست بیمه اي هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي
کشور و سازمان بهزیستی کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده

 
اند. 

منصوري ادامه داد: در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود اما به دلیل

 
برخی ناآشنایی ها، مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزارهاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات



بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این

 
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. 

منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي دقیق، این مشکل تا حدودي

 
رفع شد. 

وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آنها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان
فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی

 
مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه
به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی نمی کنیم ولی براي رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در

 
فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. 

اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 منصوري درباره برنامه ها و سیاست هاي فعال بازار کار در دو سال گذشته، گفت: در
مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند بیمه بیکاري، پیاده سازي سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و تقاضاي نیروي کار و
اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را کاهش می دهد. عملکرد اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه مشاغل خرد بازار کار

 
در سال 1398، نشـان میدهد که براي این طرحها و برنامهها تا کنون 2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده اسـت. 

وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89 هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد
اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی،
طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال-

 
معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل خرد در سطح استانها در حال اجرا است. 

وي افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت
بیمه کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از
طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي

 
طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و
توسـعه اشتغال در روستاهاي محروم مؤثر بوده و مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به
منابع بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آنها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی

 
سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این برنامه محفوظ است. 



کسب و کارهاي دیجیتالی معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون درباره رونق کسب و کارهاي دیجیتال و برنامه هاي معطوف به ایجاد
اشتغال در این زمینه، گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز توافق نامه همکاري چند جانبه بین
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی

 
دیجیتال راه اندازي خواهد شد. 

وي ضمن تأکید بر راه اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي
به بسیاري از مشاغل از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و
امیدواریم اجراي پلتفرم مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش

 
مصنوعی، بتواند در راستاي حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. 

عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آنها می

 
توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع کسب و کارهاي آموزشی غیر دولتی را رفع نمود. 

وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این مراکز آموزش
می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات مثبتی در حال

 
انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. 

سامانه اشتغال و کسب و کار معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر
ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد شده و سامانه هایی راه اندازي شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است
و با هدف شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده

 
است. 

سامانه ملی اشتغال و کسب و کار با هدف شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تا کنون27 میلیون نفر در آن

 
پرونده دارند 

وي افزود: آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن،
مدرك تحصیلی، وصعیت بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي،

 
دسته بندي و پالایش آنها نیز آمارهاي ثبتی تولید می شوند. 

منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت: تاکنون فراخوانی اعلام نشده است تا افرادي که تمایل
دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت ها با سیاست هاي دولت براي حمایت از کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق افتاد. با این حال امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از

 
طریق اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان عمومی اعلام شود. 

وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در کشور نیز سامانه ناظر
در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع جلوگیري و گزارش هاي

 
دریافتی را راستی آزمایی می کند. 



منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري گفت: بر اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات نیست. با این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف
هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند. تمام داده ها به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و
امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار، میزان تسهیلات بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آنها
رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با GIS و غیره تمام شماري می شوند. GIS یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي
اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش اطلاعات جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي

 
تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است. 

چهارلایه نظارتی تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، ملی و کنترل طرح ها که براي جلوگیري از انحراف منابع بانکی در

 
پرداخت تسهیلات است 

وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، نمونه برداري ملی و

 
کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع بانکی انجام شده و می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و برنامه اشتغال کشور راه
اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست هاي ابلاغی بررسی می

 
شود. 

پربیننده ترین حقوق پرستاران افزایش یافت همسان سازي براي 90درصد بازنشستگان اجرایی شد 5 خبر مهم اقتصادي 1399/6/10
5 خبر مهم اقتصادي 1399/6/11 کارگران براي خرید خانه 200سال صبر کنند!



5 هزار شغل توسط کمیته امداد در چهارمحال و بختیاري ایجاد می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس کیمته امداد امام خمینی (ره) گفت: درصدد هستیم تا پایان سال با اعتباري بالغ بر 135 میلیاردتومان براي 5 هزار
مددجوي کمیته امداد در چهارمحال و بختیاري اشتغال ایجاد کنیم، در صورت جذب اعتبار امکان افزایش این رقم وجود

دارد.

سید مرتضی بختیاري 12 شهریورماه در دیدار با استاندار
چهارمحال و بختیاري با ارائه گزارشی از عملکرد کمیته
امداد امام خمینی(ره) در حوزه اشتغال، اظهار کرد: این
نهاد تجربه خوبی براي ایجاد اشتغال مددجویان تحت
پوشش خود داشته است و دولت و مجلس نیز از این

 
موضوع حمایت می کنند. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ع) ادامه داد: طبق مصوبه
ماده 83 قانون افزایش شغل کمیته امداد موظف به ایجاد
100 هزار شغل در یک برنامه زمانبندي شد، هم اکنون

 
کمیته امداد در طی چند سال گذشته حدود 490 هزار شغل ایجاد کرده است و بیش از 140 درصد از برنامه جلو است. 

وي با بیان اینکه مجموعا 6 هزار و 200 میلیاردتومان اعتبار از محل تسهیلات اشتغال روستایی، تسهیلات قرض الحسنه و صندوق
امداد ولایت براي اشتغال مددجویان تحت پوشش کمیته امداد در نظر گرفته شده است، گفت: پیش بینی می شود با این میزان اعتبار

 
حدود 200 هزار شغل در کشور ایجاد شود. 

بختیاري افزود: درصدد هستیم تا پایان سال با اعتباري بالغ بر 135 میلیاردتومان براي 5 هزار مددجوي کمیته امداد در چهارمحال و

 
بختیاري اشتغال ایجاد کنیم، در صورت جذب اعتبار امکان افزایش این رقم وجود دارد. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ع) تاکید کرد: اگر کارآفرینی براي 40 نفر از مددجویان تحت پوشش کمیته امداد اشتغال ایجاد کند

 
به این فرد حدود 2 میلیاردتومان تسهیلات با سود حداکثر 5 درصد در قالب یک تفاهم نامه پرداخت می شود. 

وي مسکن، شغل و کار فرهنگی را از موارد مهم براي توانمندسازي مددجویان تحت پوشش کمیته امداد عنوان کرد و افزود: در بحث

 
احداث مسکن محرومان مددجویان تحت پوشش این نهاد نیز در اولویت قرار گرفتند و این یک حرکت بسیار خوب در استان بود. 

 
اشتغال هاي ایجاد شده توسط کمیته امداد پایدار است 

در ادامه اقبال عباسی استاندار چهارمحال و بختیاري با اشاره به عملکرد قابل قبول کمیته امداد امام خمینی (ره) در حمایت از



محرومان، اظهار کرد: این نهاد در ایجاد اشتغال پایدار براي مددجویان تحت پوشش خود اقدامات موثري انجام داده است و می توان

 
گفت یکی از پایدارترین اشتغال ها توسط این نهاد ایجاد شده است. 

وي ادامه داد: در طول 40 سال گذشته خدمات بسیاري نظیر آب، برق، گاز و جاده به روستاییان انجام شده است، اما به مسئله

 
معیشت و اشتغال روستائیان توجه جدي صورت نگرفت به همین دلیل ساکنان این مناطق به شهرها مهاجرت کردند. 

عباسی تاکید کرد: براي جلوگیري از مهاجرت روستاییان و مردم مناطق باید فکري براي اشتغال پایدار آن ها شود تا جمعیت در

 
روستاها ماندگار شوند و فرمانداران نیز در این زمینه کمک هاي لازم را انجام دهند. 

انتهاي پیام



حل مشکل حاشیه نشینی قصرشیرین با تدبیر دولتمردان

منبع: ایرناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/06/12

قصرشیرین- ایرنا- مهاجرت بسیاري از خانوارها براي به دست آوردن رفاه بیشتر و یا شغل به مناطقی در جوار شهرها منجر به
ساخت و سازهاي غیرمجاز و معضل حاشیه نشینی شده که تدبیر دولت در قصرشیرین در این خصوص منجر به حل این

مشکل شده است.

 قصرشیرین- ایرنا- مهاجرت بسیاري از خانوارها براي به
دست آوردن رفاه بیشتر و یا شغل به مناطقی در جوار شهرها منجر به ساخت و سازهاي غیرمجاز و معضل حاشیه نشینی شده که

 
تدبیر دولت در قصرشیرین در این خصوص منجر به حل این مشکل شده است. 

در محله هاي حاشیه نشین که ساکنان آن را خانوارهایی از قشر آسیب پذیر و کم درآمد جامعه تشکیل می دهند این بخش ها در
واقع به فراموشی رفته و کیفیت زندگی و زیرساخت هاي شهري در آن بسیار پایین است و این محلات را نه می توان روستا و نه شهر

 
نام نهاد. 

بسیاري از جرایم و آسیب هاي اجتماعی و انواع بزه نیز عموما با حاشیه نشینی عجین شده که این ناشی از نبود امکانات فرهنگی و یا

 
زیرساخت هاي مناسب در این محلات است. 

نداشتن راه مناسب دسترسی به شهر، ندادن خدمات از سوي شهرداري باتوجه به الحاق نبودن به شهر، نبود امکاناتی همچون زمین
بازي و یا بوستان براي سپري کردن اوقات فراغت کودکان و نوجوانان، همه و همه از مشکلاتی است که باعث می شود عموما فقر

 
فرهنگی و بزه با حاشیه نشینی عجین شود. 

ظرفیت و پتانسیل بالاي شهرستان قصرشیرین و وجود مرزهاي خسروي و پرویزخان با کارکرد اقتصادي بالا باعث شد که در سال
هاي گذشته افرادي به این منطقه مهاجرت کرده و اقدام به ساخت و سازهاي غیرمجاز در محله هاي حاشیه قصرشیرین کردند که

 
عموما از قشر کم درآمد هستند. 



در شهرستان قصرشیرین حاشیه نشینی در محله بلوکی هاي قصرجدید، پالی آباد و محله پشت امیدوار خلاصه می شود و در جریان
زلزله 21 آبان سال 96 واحدهاي مسکونی که به شکل غیرمجاز در این محلات ساخته شده نیز همچون دیگر مناطق شهري آسیب
دید اما با توجه به نداشتن اسناد مالکیت، ساکنان این واحدها نتوانستند از تسهیلات براي نوسازي و یا مقاوم سازي واحدهاي مسکونی

 
خود بهره گیرند. 

با توجه به فرمایش رهبر معظم انقلاب در بحث فرصت سازي از زلزله و با اقدامات ارزنده اي که دولت تدبیر و امید انجام داد، بحث
الحاق محلات حاشیه نشین و واگذاري زمین هاي واحدهاي مسکونی که در سال هاي قبل به صورت غیرمجاز ساخته شده و هم
اکنون چند سال از ساخت آن ها می گذرد، مطرح شد که با پیگیري هاي صورت گرفته الحاق این محله ها و واگذاري این واحدها هم

 
اکنون مراحل نهایی خود را می گذراند. 

 
 

 
دولت اقدام هاي بسیار خوبی براي الحاق مناطق حاشیه نشین قصرشیرین به شهر انجام داده است 

فرماندار قصرشیرین روز چهارشنبه در جلسه اي به منظور بررسی آخرین وضعیت محلات حاشیه نشین با حضور ادارات متولی در
فرمانداري قصرشیرین گفت: بعد از زلزله آبان ماه سال 96 و حضور رهبر معظم انقلاب اسلامی در مناطق زلزله زده و تاکید ایشان بر
استفاده از فرصت هاي این حادثه تلاش کردیم مناطق حاشینه نشین قصرشیرین شامل قصرجدید، پالی آباد و امیدوار را به شهر

 
ملحق کنیم. 

مرادعلی تاتار گفت: با حمایت هاي استاندار و تلاش هاي صورت گرفته و پیگیري هاي فرمانداري و مجموعه راه و شهرسازي،
شهرداري و شوراي شهر مشکلات محله قصرجدید برطرف شد و کار واگذاري زمین هاي 176 واحد مسکونی محله قصرجدید (بلوکی

 
ها) انجام شده و در مرحله نهایی شدن توسط دستگاه هاي مربوطه در شهرستان است. 

نماینده عالی دولت در قصرشیرین گفت: براي حل مشکل 2محله دیگر یعنی پالی آباد و امیدورار با موافقت استاندار کرمانشاه، سه

 
میلیارد ریال اعتبار براي تهیه نقشه شمیم این مناطق تصویب شد که متاسفانه هنوز مسکن و شهرسازي آن را انجام نداده است. 

فرماندار قصرشیرین گفت: با همراهی شهرداري و شوراي اسلامی شهرقصرشیرین کار شن ریزي هشت هزار متر مربع در این محلات

 
پالی آباد و امیدوار انجام شده است. 

تاتار گفت: دولت و نظام جمهوري اسلامی، تمام تلاش خود براي الحاق این مناطق انجام داده و الحاق این مناطق به شهر، اخذ مجوز
واگذاري و ارایه تسهیلات مقاوم سازي براي این مناطق است. 



 
وي اضافه کرد: تلاش می کنیم تا ساختمانی با مالکیت مردم این مناطق به آن ها واگذار کنیم. 

نماینده عالی دولت در قصرشیرین گفت: علاوه بر این موارد دولت در گام بعدي مساله اشتغال جوانان این مناطق را لحاظ کرده و با
ورود نهادهاي حمایتی کمیته امداد امام (ره)، بهزیستی و سپاه پاسداران تسهیلات اشتغال زا هم به ساکنان این مناطق واگذار می

 
شود. 

تاتار ادامه داد: واحدهاي غیرمجاز این محله ها که توسط قشر ضعیف و کم درآمد ساخته شده، به آن ها واگذار می شود و لازمه این
کار تهیه طرح تفضیلی و نقشه شمیم است تا این محلات نیز از زیرساخت هاي آب، برق، راه و فاضلاب همانند دیگر نقاط شهري

 
برخوردار شوند. 

قصرشیرین در غرب کرمانشاه بیش از 27 هزار تن جمعیت و 186 کیلومتر مرز با عراق دارد که در امتداد این مرزها 2 مرز رسمی

 
خسروي و پرویزخان فعال است. 

 
برچسب ها 

 
- قصرشیرین 

 
- اقشار حاشیه 

 
- کارآمدي دولت 

- حاشیه نشینی بزهکاري



درخواست مردم ایجاد رشته هاي پزشکی و پیراپزشکی در دانشگاه آزاد گیلان

است

منبع: آناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/06/12

استاندار گیلان گفت: ایجاد رشته هاي پزشکی و پیراپزشکی در استان، یکی از خواسته هاي مردم از دانشگاه آزاد اسلامی
است.

استاندار گیلان گفت: ایجاد رشته هاي پزشکی و
پیراپزشکی در استان، یکی از خواسته هاي مردم از دانشگاه
آزاد اسلامی است. به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري
آنا از روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی، ارسلان زارع در
نشستی با محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد
اسلامی که در حاشیه سفر یک روزه وي به استان گیلان
انجام شد، اظهار کرد: ایجاد رشته هاي پزشکی و
پیراپزشکی در استان، یکی از خواسته هاي مردم از دانشگاه
آزاد اسلامی بوده و این دانشگاه با استفاده از ظرفیت

منطقه آزاد تجاري صنعتی انزلی و ارتباطاتی که با کشورهاي همسایه شمالی داریم، می تواند در توسعه رشته هاي علوم پزشکی

 
جهش داشته باشد. 

وي افزود: این موضوع براي مردم گیلان ارزشمند خواهد بود و استانداري، مسئولان محلی، هیئت مدیره منطقه آزاد تجاري صنعتی
انزلی، دانشگاه علوم پزشکی، دانشگاه گیلان و نخبگان با دانشگاه آزاد اسلامی همراهی و همکاري کامل خواهیم داشت تا این موضوع

 
تحقق یابد. 

استاندار گیلان با اشاره به فعالیت دانشگاه آزاد اسلامی در استان گیلان افزود: یکی از نخستین مراکز آموزش عالی که در گیلان شعبه
ایجاد کرد، دانشگاه آزاد اسلامی بود و اکنون از شرق تا غرب استان واحدهاي فعال دارد. این دانشگاه در گسترش تحصیلات تکمیلی،

 
چاپ مقالات ISI، انجام پژوهش هاي فناورانه، توسعه استان و... تأثیرگذار بوده است. 

زارع ادامه داد: با وجود فعالیت هاي مثبت و تأثیرگذار دانشگاه آزاد اسلامی در استان، انتظار استانداري گیلان فراتر از اقداماتی است
که تاکنون انجام شده است. دکتر طهرانچی پیش از این جلسه به موضوع دانشگاه نسل سوم و چهارم پرداخت که از این طریق
دانشگاه آزاد اسلامی می تواند سهم بیشتري در تولید، اشتغال، ثروت آفرینی و رفاه مردم گیلان داشته باشد و متناسب با اسناد

 
بالادستی و انتظارات و دغدغه هاي مردم عمل کند. 

 
کیفیت آموزش در دوران کرونا افتی نداشت 

وي خاطرنشان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی در دوران شیوع ویروس کرونا، ترم آموزشی خود را به صورت سختگیرانه تر برگزار کرد و



کیفیت آموزش در این دوران افتی نداشت. خوشبختانه حرکتی که در دانشگاه آزاد اسلامی آغاز شده، چشم انداز خوبی را نشان می

 
دهد و ما نیز انتظار داریم که دانشگاه آزاد اسلامی استان گیلان در تولید و اشتغال، نقش و سهم بیشتري داشته باشد. 

استاندار گیلان عنوان کرد: استان گیلان به سبب پیشینه درخشان علمی، فرهنگی و سیاسی در سالیان گذشته در عرصه هاي مختلف
پیشرفت کشور تأثیرگذار بوده است. گیلانی ها قبل و بعد از اسلام در گسترش مذهب شیعه توسط علویان و دیلمیان نقش آفرین بوده

 
اند. 

به گزارش آنا، مجید مشکینی مشاور ریاست و نماینده تام الاختیار رئیس دانشگاه در هیئت هاي امناي استانی و سیروس صابري

 
مشاور رئیس دانشگاه و رئیس مرکز حراست دانشگاه آزاد اسلامی دکتر طهرانچی را در این سفر همراهی می کنند. 

انتهاي پیام/4121/4062/



آغاز نام نویسی شهرك مهدیه حوزه علمیه قم + اعلام شرایط

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/06/12

حوزه/مسئول واحد اسکان مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه هاي علمیه از آغاز نام نویسی شهرك مهدیه حوزه علمیه
قم از 22 شهریور لغایت 4 مهر سال جاري خبر داد.

 
در گفت و گو با خبرگزاري حوزه مطرح شد: آغاز نام نویسی شهرك مهدیه حوزه علمیه قم + اعلام شرایط 

حوزه/مسئول واحد اسکان مرکز امور طلاب و دانش آموختگان
حوزه هاي علمیه از آغاز نام نویسی شهرك مهدیه حوزه علمیه

 
قم از 22 شهریور لغایت 4 مهر سال جاري خبر داد. 

حجت الاسلام رازآبادي در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري
حوزه، با اعلام این خبر گفت: همزمان با شروع سال تحصیلی
حوزه هاي علمیه، دور جدید ثبت نام در شهرك مهدیه ویژه
طلاب حوزه علمیه قم از روز شنبه 22 شهریور لغایت 4 مهر ماه

 
سال جاري آغاز می شود. 

مسئول واحد اسکان مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه
هاي علمیه،افزود: شرایط ثبت نام عبارتست از: 1- دارا بودن پرونده فعال در مرکز مدیریت حوزه علمیه قم؛2- سکونت در شهر مقدس
قم؛3- اتمام کتبی و شفاهی پایه ششم حوزه؛ 4-متاهل بودن؛ 5-تلبس دائم به لباس مقدس روحانیت؛ 6- پیشرفت تحصیلی بر اساس
مقررات معاونت آموزش حوزه هاي علمیه؛7-عدم اشتغال در هیچ یک از نهادهاي دولتی و غیر دولتی به صورت پاره وقت یا ساعتی یا
تمام وقت و همچنین مستمري بگیران از نهادهاي کشور نیز امکان ثبت نام ندارند؛ 8-عدم مالکیت زمین، خانه و سایر مستغلات

 
شهري و یا روستایی؛ 9- عدم تمکن در پرداخت اجاره بهاي منزل. 

 
حجت الاسلام رازآبادي خاطر نشان ساخت: تمامی ثبت نام هاي گذشته در شهرك مهدیه لغو و ملاك ثبت نام جدید می باشد. 

وي افزود: مرکز امور طلاب و دانش آموختگان با اصلاح رویکرد در اولویت واگذاري ها، زمینه را براي بهره مندي هرچه بهتر اساتید،
نخبگان، استعدادهاي برتر حوزه، ممتازین و طلاب فعال در عرصه هاي آموزشی، پژوهشی، تهذیبی و تبلیغی را فراهم آورده است. که

 
این تغییر رویکرد موجب گردید تا در سال گذشته منازل شهرك مهدیه به تعداد بیشتري از طلاب ممتاز و اساتید اختصاص یابد. 

مسئول واحد اسکان امور طلاب و دانش آموختگان با اشاره به افزایش هزینه خانوار و اجاره نشینی، بیان داشت: بر اساس اطلاعات

 
موجود حدود ده هزار نفر از طلاب شرایط عمومی ثبت نام در شهرك مهدیه را دارا هستند. 

وي همچنین با اشاره به گلایه بعضی از طلاب مبنی بر خالی بودن از سکنه برخی از خانه هاي شهرك مهدیه، گفت: امید است در
دوره مدیریت جدید شهرك مهدیه با بهره مندي از ظرفیت خیرین و سایر منابع، تعمیر و بازسازي و تجهیز خانه هاي خالی انجام



 
گردد. 

حجت الاسلام رازآبادي اظهارداشت: امید است فرآیندهاي ثبت نام و استعلامات لازم فراخوان جاري در اسرع وقت صورت پذیرد و

 
زمینه واگذاري منازل پیش از پایان فصل پاییز آغاز گردد. 

وي در پایان با اشاره به چگونگی ثبت نام در شهرك مهدیه گفت: طلاب از مراجعه حضوري به مرکز مدیریت حوزه اجتناب کنند و
همه مراحل ثبت نام، بارگذاري و اعلام نتایج را تنها از طریق سامانه پیشخوان مرکز مدیریت حوزه http://login.ismc.ir پیگیري

نمایند.



کاهش ذخیره بنزین به دلیل افزایش صادرات

کاهش ذخیره بنزین به دلیل افزایش صادرات

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/06/12

وزیر نفت با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: ذخیره سازي هاي بنزین ایران در اردیبهشت و اوایل
خردادماه به بیش از 5 میلیارد لیتر رسیده بود، اما اکنون با توجه به صادراتی که انجام شده، پایین آمده است.

وزیر نفت با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: ذخیره سازي هاي بنزین ایران در اردیبهشت و اوایل خردادماه

 
به بیش از 5 میلیارد لیتر رسیده بود، اما اکنون با توجه به صادراتی که انجام شده، پایین آمده است. 

به گزارش تجارت نیوز، بیژن زنگنه وزیر نفت، در حاشیه ملاقات عمومی با مردم با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري در دیدار هفته
گذشته به مناسبت هفته دولت که به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد بر دیدار چهره به چهره با مردم با مراعات پروتکل بهداشتی
تاکید کردند، یادآوري کرد: البته ملاقات عمومی با مردم از مدت ها پیش در برنامه وزارت نفت قرار داشته است، امروز با حدود هشت

 
نفر به صورت تک به تک ملاقات داشتم که ارتباطی با کارهاي اداري جاري نداشت. 

وي ضمن مطلوب و مفید خواندن این ملاقات مردمی که از شاخه هاي مختلف و به صورت اتفاقی انتخاب شده بودند بر تداوم آن
تاکید کرد و گفت: این افراد براساس سامانه ارتباط با وزیر نفت که مدت هاست راه اندازي شده ثبت نام کرده بودند و مشکلات خود را

 
عنوان کردند، بعضی از این چالش ها راه حل هایی داشت که به آنها ارائه شد مانند اجاره شناورهاي ایرانی. 

زنگنه خاطر نشان کرد: وزارت نفت از اساس اجاره شناورهاي خارجی را ممنوع کرده و اجاره شناور ساخت داخل را در اولویت قرار

 
داده است. دستور دادم اگر اشکال هایی در اجرا وجود دارد رفع شود. 

کاهش ذخیره بنزین ایران به دلیل افزایش صادرات زنگنه به این پرسش که وزیر نفت عراق عنوان کرده است که نیازي به گاز ایران
ندارد و تا چند وقت دیگر آن را قطع می کند، پاسخ داد: نه چنین سخنی نگفته اند، عراقی ها می دانند هیچکس در منطقه نیست که
گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند، آنها قراردادهایی براي تولید گاز در عراق امضا کرده اند زیرا به هر حال عراق ظرفیت هایی براي تولید
گاز دارد و می تواند از آن استفاده کند اما اینها زمان بر است و هم اکنون عراقی ها راغب هستند که مقدار زیادي از ایران گاز دریافت

 
می کنند. 

وي با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: براي عراق هم بسیار اقتصادي است زیرا گاز طبیعی جایگزین فرآورده
نفت گاز می شود و قیمت آن بیش از دوبرابر قیمت گازي است که ایران به آنها می فروشد بنابراین چنین حرفی که عراق احتیاج به

 
گاز ایران ندارد را نشنیدم و همچنین موضوعی را هم نگفته اند. 

وزیر نفت درباره اینکه آیا ذخیره سازي هاي بنزین ایران هم اکنون به بالاترین سطح رسیده است، پاسخ منفی داد و گفت: ذخیره
سازي هاي بنزین ایران در اردیبهشت و اوایل خردادماه به بیش از 5 میلیارد لیتر رسیده بود، اما اکنون با توجه به صادراتی که انجام

 
شده، پایین آمده است. 



سی ان جی اولویت وزارت نفت بنا بر اعلام وزارت نفت، او توسعه صنعت سی ان جی (گاز طبیعی فشرده) در سطح خودروهاي عمومی
مانند اتوبوس هاي شهري را از دیگر موارد مطرح شده عنوان کرد و گفت: این موضوع نیز قرار شد که پیگیري شود، اما پیشنهاد دادم
که نشست بعدي را با انجمن جایگاهداران سی ان جی داشته باشند که حرف هاي یکدیگر را از نزدیک بشوند زیرا سی ان جی از

 
مسائل اولویت دار در وزارت نفت است. 

زنگنه به مذاکره با چند شرکت دانش بنیان که در ساخت تجهیزات و ارائه خدمات فعال بودند اشاره و تصریح کرد: همه تجهیزات
عنوان شده مورد نیاز وزارت نفت بود و مقرر شد که پیگیري شوند؛ اگر اثبات شود که شرکتی کاري را می تواند انجام دهد وزارت نفت
به طور حتم از خرید مشابه خارجی آن ممانعت می کند و این به عنوان یک اصل در وزارت نفت است؛ اگر تجهیزي که در ایران

 
ساخته شود با کیفیت باشد جلو وارداتش گرفته می شود. 

وي ادامه داد: این موضوع بر شرکت هاي غیردولتی نیز مانند پتروشیمی ها و یا پالایشگاه ها نیز جاري و حاکم است و تنها براي

 
شرکت هاي دولتی اجرا نمی شود به ویژه در شرایط کنونی که مشکلات اشتغال در کشور وجود دارد باید به این نکته نیز توجه کرد. 

بالا رفتن کیفیت با رقابت زنگنه در پاسخ به این پرسش که برنامه وزارت نفت براي حمایت از شرکت هاي ایرانی به منظور اجراي
پروژه در کشورهاي خارجی چیست؟ افزود: «بزرگترین حمایتی که وزارت نفت می تواند از شرکت هاي ایرانی داشته باشد این است
که این شرکت ها مرجع داشته باشند یعنی فعالیت هایی در ایران داشته باشند که قابل ارائه به شرکت هاي خارجی باشد چه در

 
ساخت و چه در ارائه خدمات.» 

وي با اشاره به اینکه رقابت سبب بالارفتن کیفیت تولید می شود، گفت: حضور خارجی ها هم اکنون در ایران بسیار کم شده و رقابت

 
بالایی در کشور وجود ندارد. البته موضوع خوبی نیست، اما این موقعیت فرصتی براي رشد شرکت هاي ایرانی فراهم کرده است. 

وزیر نفت با بیان اینکه تجهیزات ساخت داخل مورد نیاز صنعت نفت به طور حتم بررسی می شود و اگر مسئله وجود نداشته باشد بی
شک خرید و واردات آنها ممنوع می شود، اظهار کرد: سازمان صدور گواهی کیفیت حرکت بسیار مهمی است که دو هفته پیش آغاز
شد، این سازمان به مصرف کنندگان اطمینان می دهد کالایی که در داخل ساخته شده است استانداردهاي مورد نیاز صنعت نفت را

 
دارد. 

وي گفت: هیچ سازمانی با وجود ریسک هاي بسیار در تولید، تجهیزي را که براي نخستین بار ساخته شده است به کار نمی گیرد مگر

 
اینکه نهادي بی طرف، حرفه اي و تخصصی این توانایی و استاندارد بودن آن را تایید کند. 

وزیر نفت افزود: سازمان صدور گواهی کیفیت به این منظور راه اندازي شده و حرکتی بسیار بزرگ و مهم و همسو با اهداف حمایت از

 
ساخت داخل و بهره گیري بی خطر و آرامش بخش از تجهیزات ساخت شرکت هاي ایرانی است. 

 
منبع: ایسنا 

بهترین روش ورود و سرمایه گذاري در بورس ایران



کارنامه درخشان بانک پارسیان در حوزه بانکداري اسلامی

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/06/12

شما و اقتصاد: بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه بانکداري
اسلامی کارنامه قابل قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري

اسلامی، طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي ...

به گزارش شما و اقتصاد به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان، اقتصاد در
حال گذران روزهاي بسیار سختی  است. روزهایی که بدون کمک نظام
بانکی گذشتن از آن تقریبا غیرممکن است. آنگونه که کارشناسان
اقتصادي می گویند نظام بانکداري هرکشوري به منزله قلب اقتصادي آن
است که منابع را به بخش هاي مختلف اقتصاد پمپاژ می کند. در چنین
شرایطی هرگونه اشکال و نقص، سایر بخش هاي  حقیقی اقتصاد را متاثر
می سازد؛ در حالی که  نظام بانکی سالم می تواند اوضاع اقتصادي را تا

حد قابل قبولی  بهبود بخشد. همین مساله موجب شد تا توانمند سازي نظام بانکی با تکیه بر مفاهیم فقه نظام در دستور کار قرار

 
گیرد.   

 پس از پیروزي انقلاب اسلامی بود که با هدف تطهیر نظام پولی و بانکی کشور ازمقوله ربا، تلاش هاي متعددي صورت گرفت . اولین

 
اقدام جدي در این زمینه، تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در شهریور 1362 بود. 

 
  

تغییرکامل نظام بانکی در اوایل انقلاب اسلامی کاري بزرگ و بی سابقه در صحنه بین المللی  بود. بانکداري بدون ربا، گرچه در ابتدا
آن چنان مورد حمایت اساتید علم اقتصاد قرار نگرفت، اما اکنون به عنوان پیش نیاز ورود به بانکداري اسلامی مورد توجه ویژه واقع

 
شده است. 

 
  

بدیهی است هر طرح جدیدي همواره با اشکالات و نواقصی همراه است که می بایست پس از یک دوره گذار اصلاح شود و بانکداري
بدون ربا نیز از آن مستثنی نیست. بنابر این  مقرر گردیده بود طرح مذکور به صورت آزمایشی اجرا شود و پس از شناسایی چالش ها،
مجدداً مورد بازنگري اساسی قرار گیرد. اکنون  حدود چهار دهه از تصویب این قانون سپري می شود. با وجود  برگزاري کنفرانس ها،
نشست هاي تخصصی و تولید محتواهاي فنی در مجلات تخصصی، هنوز تا رسیدن به بانکداري مطلوب اسلامی، راه نرفته زیادي وجود

 
دارد . 

 
  

با وجود چالش هایی که نظام پولی و بانکی کشور در حدود چهار دهه فعالیت خود با آن مواجه بوده ، بانک پارسیان در نزدیک به دو
دهه فعالیت خود، کارنامه درخشانی از خود برجاي گذاشته است. این بانک در صدد است با تکیه بر زیر ساخت هاي تخصصی خود
همچون ظرفیت صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان تنها صندوق قرض الحسنه مستقل بانکی کشور، ایجاد مرکز تخصصی
تحقیقات بانکداري اسلامی، تجربه و دانش فنی پرسنل و همکاري نزدیک با مراکز تخصصی حوزه بانکداري اسلامی همچون پژوهشگاه
فقه نظام، با نگاهی تحول خواه، ضمن آسیب شناسی مشکلات نظام بانکداري کنونی و شناسایی چالش هاي نوپدید، راهکارهایی براي
بهبود شرایط سیستم بانکی ارائه کند.  امید است که با طراحی افقی نوین از آنچه در سیستم بانکداري کنونی در حال حرکت است به

طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام بپردازد. 



 
  

 
  

 
  

 
ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه 

 
  

مطابق با برنامه پنج ساله توسعه جمهوري اسلامی ایران، شبکه بانکی کشور موظف شد، به منظور گسترش و نهادینه کردن سنت
پسندیده قرض الحسنه، منابع فراهم آمده از حساب هاي پس انداز قرض الحسنه را صرفاً براي اعطاي تسهیلات قرض الحسنه به کار
گیرد. در همین راستا، بانک پارسیان به عنوان بانک پیشرو در انجام تکالیف بانک مرکزي اقدام کرد و در تاریخ یکم اسفندماه 1391
موفق به اخذ مجوز فعالیت صندوق قرض الحسنه پارسیان شد. صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان نخستین صندوق قرض
الحسنه مستقل شبکه بانکی کشور در آبان ماه 1392 طی مراسمی با حضور رییس کل بانک مرکزي و اتصال به سامانه تسهیلات
قرض الحسنه ازدواج بانک مرکزي، رسماً فعالیت خود را آغاز نمود. این صندوق با اتکا به سرمایه دانش، تخصص و پشتکارکارکنان
خود، تلاش می کند منابع مالی ارزان قیمت را تجمیع کند و آنها را با مدیریت صحیح و دقیق اعتباري، در قالب وام ارزان، دراختیار
اقشار آسیب پذیر و کم درآمد جامعه قرار دهد. در همین راستا نیز تفاهم نامه هاي گوناگون بین این صندوق و مؤسسات مختلف

 
همچون کمیته امداد، بنیاد برکت، سازمان بهزیستی، انجمن حمایت از بیماران هموفیلی و ...، منعقد گردیده است. 

 
  

 
  

 
  

 
ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی 

 
  

مرکز آموزش و تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان، با هدف انطباق فعالیت هاي بانک با موازین بانکداري اسلامی، در سال

 
1395 ایجاد گردید. از جمله وظایف این مرکز در زمینه مطالعات بانکداري اسلامی، موارد زیر را می توان نام برد: 

 
  

 
انجام مطالعات فنی و اقتصادي در حوزه بانکداري اسلامی؛ 

 
بررسی و تحلیل روندهاي نوظهور در صنعت بانکداري اسلامی و پیش بینی مشخصه هاي این صنعت در آینده؛ 

 
انجام مطالعات و بررسی هاي فنی در خصوص مدل ها و ابزارهاي رایج در حوزه بانکداري اسلامی و ارائه پیشنهادهاي کاربردي؛ 

الگوبرداري و انجام مطالعات تطبیقی از خدمات و محصولات بانک هاي اسلامی سایر کشورها، استخراج و بومی سازي خدمات و

 
محصولات در زمینه توسعه صنعت بانکداري، علی الخصوص در ارتباط با بانکداري اسلامی؛ 

 
ارائه مدل هاي نوین کسب و کار بانکداري اسلامی مطابق با الگوهاي بانک ها و مؤسسات مالی اسلامی بین المللی؛ 

 
شناسایی و برقراري ارتباط با مراکز تحقیقاتی اسلامی داخلی و بین المللی با هدف ایجاد شبکه تحقیقات محلی و بین المللی. 

 
  

 
  

 
طراحی مدل مطلوب بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام 

 
  

بانک پارسیان با همکاري پژوهشگاه فقه نظام، در حال طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی بر اساس مبانی اسلام با رویکرد فقه
نظام است. این مدل نه تنها به دنبال تطبیق ساختارهاي موجود با مبانی اسلام بوده بلکه درصدد کشف نظام مطلوب بانکی از درون
اصول، قواعد و مبانی فقهی و اسلامی است. طراحی الگوي بانکداري اسلامی در فاز اول براي سه حوزه قرض الحسنه، سرمایه گذاري و

 
سایرخدمات بانکی در حال انجام است. 

 
  



هم اکنون فاز تحقیقاتی بخش قرض الحسنه و سرمایه گذاري در حال پایان است و بعد از اتمام مرحله پژوهشی و  از اخذ مجوز هاي
لازم، مقرر است که این الگو به صورت آزمایشی در برخی از شعب بانک مورد ارزیابی عملیاتی قرار گیرد و در نهایت پس از اخذ

 
بازخوردهاي لازم به عنوان یک مدل عملیاتی به سیستم پولی و بانکی پیشنهاد خواهد شد. 

 
  

همچنین طبق برنامه ریزي صورت گرفته،  الگوي مذکور طی 6 نشست تخصصی به بوته نقد و بررسی گذاشته خواهد شد. اولین
نشست در پاییز 1398 با حضور ارزشمند اساتید گرانقدر حضرت آیت االله اراکی، حضرت آیت االله محقق داماد و مدیران محترم نظام
پولی و بانکی کشور، اساتید حوزه و دانشگاه و نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی تحت عنوان "نقد روش بانکداري مرسوم و
تبیین روش بانکداري مطلوب" به میزبانی بانک پارسیان برگزار شد که نشست هاي بعدي آن نیز انشااالله در سال جاري برگزار خواهد

 
شد. 

 
  

 
  

 
  

 
رونق در مناطق محروم با طرح پیمان روستایی 

 
  

"طرح پیمان روستایی" را می توان از جمله  دستاوردهاي بانک پارسیان درحوزه بانکداري اسلامی دانست. هدف اصلی از اجراي این
طرح، تامین مالی خرد و توانمندسازي محرومان است؛ به گونه اي که نحوه تخصیص تسهیلات به سمت ایجاد اشتغال و توانمندسازي
محرومان جهت راه اندازي فعالیت هاي خرد تولیدي،کشاورزي و بازرگانی، باشد. شایان ذکر است که این طرح با الگوبرداري از مدل

 
بانک گرامین در کشور بنگلادش، بومی سازي و اجرا شده است. 

 
  

به عبارت دیگر بانک پارسیان سعی کرده که با ارائه خدمات مالی گسترده به طرح هاي اشتغال زا در مناطق کمتر توسعه یافته و
روستایی کشور در مسیر تعالیم اسلامی، به رسالت اجتماعی خود عمل کرده و شرایط را براي  توانمندسازي و ایجاد کسب و کارهاي

 
کوچک و فقر زدایی در قالب تسهیلات قرض الحسنه، فراهم نماید. 

 
  

هدف از این رویکرد فقر زدایی از طریق فراهم نمودن امکان اشتغال خویش فرما براي اقشار آسیب پذیر جامعه مانند زنان سرپرست
خانوار، روستاییان فاقد زمین و جوانان بیکار و فاقد مهارت ساکن در مناطق روستایی و توانمندسازي آنها بوده است. با توجه به اینکه
یکی از مشکلات اصلی این گروه افراد جامعه، نداشتن وثایق مناسب براي نظام بانکی جهت دریافت تسهیلات است، نوآوري این طرح

 
استفاده از "وثایق اجتماعی" به جاي وثایق مورد استفاده معمول در نظام بانکی است. 

 
  

این الگو طی مراسمی در مهرماه 1398با هدف توانمندسازي پایدار روستاییان و اقشار آسیب پذیر از طریق ایجاد اشتغال خویش فرما،
با حضور تنی چند از مدیران و مشاورین بانک پارسیان و همچنین اعضاي شوراي اسلامی روستاي حصار بالا شهرستان دماوند، کلید

 
خورد و در آینده نیز این مسیر سبز ادامه خواهد داشت. 

 
  

 
  

 
  

 
راه اندازي"اپلیکیشن قرض الحسنه" 

 
  

اما اقدامات بانک پارسیان در مسیر تحقق بانکداري اسلامی به همین جا ختم نشد  و توانست اپلیکیشن قرض الحسنه را هم راه اندازي
کند.  هدف اصلی این کار  حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه جهت سهولت دسترسی به منابع قرض الحسنه توسط این افراد، توزیع



مناسب منابع قرض الحسنه، و همچنین ترویج سنت قرض الحسنه در جامعه بود. در این طرح زیرساخت هاي لازم به گونه اي فراهم
شده است که جامعه هدف آن بدون نیاز به مراجعه حضوري به شعب، بتوانند از آن بهره مند شوند. ارزش این طرح به خصوص با

 
شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي آن، بیش از پیش نمایان گردید. 

 
  

 
  

 
  

 
طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار 

 
  

گرانی هاي اخیر در بخش ساختمان و لزوم کمک به رونق تولید و ایجاد ثبات در بازار اجاره محل کار،  بانک پارسیان را برآن داشت تا
با حمایت تمام قد از فعالان اقتصادي کم درآمد در حوزه دانش بنیان، به طراحی و مهندسی ابزاري جدید براي کمک به اقشار مذکور
بپردازد. در این راستا، تسهیلات ودیعه محل کار (در حوزه دانش بنیان)، از مرحله طراحی تا پرداخت، در بانک پارسیان انجام پذیرفت.

این مهم گامی بلند در سال جهش تولید، در عرصه بانکداري اسلامی به شمار می رود.



طرح گردشگري باغ میوه 240 هکتاري همدان به ثمر نشست

منبع: ایرناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/06/12

همدان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از اجراي طرح هاي گردشگري متنوع و موثر در استان خبر
داد و گفت: باغ 240 هکتاري میوه با حمایت دولت احیا و مرحله اول آن آماده بهره برداري شده است.

همدان- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
همدان از اجراي طرح هاي گردشگري متنوع و موثر در
استان خبر داد و گفت: باغ 240 هکتاري میوه با حمایت

 
دولت احیا و مرحله اول آن آماده بهره برداري شده است. 

ظاهر پورمجاهد روز چهارشنبه در گفت و گوي اختصاصی
با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: این طرح با عنوان
«عصرطلایی» از طرح هاي راکد استان بود که با پشتیبانی
هاي صورت گرفته و با سرمایه گذاري 110 میلیارد تومان

 
به ثمر نشسته است. 

وي اضافه کرد: مرحله اول این طرح گردشگري آماده بهره برداري شده که می تواند در جذب گردشگران به پایتخت تاریخ و تمدن

 
بسیار اثرگذار باشد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان گفت: ایجاد پارك 230 هکتاري در حاشیه سد اکباتان از دیگر طرح هاي جذاب
گردشگري است که زمین آن از اراضی منابع ملی تامین و در اختیار شهرداري همدان قرار گرفته و اکنون در حال ایجاد مسیرهاي

 
دسترسی است. 

پورمجاهد با تاکید بر اینکه گردشگري از شاخص هاي مهم توسعه استان به شمار می رود افزود: توسعه و تقویت زیرساختهاي
گردشگري مانند احداث هتل و خانه بومگردي از سالها پیش در دستور کار مسوولان قرار گرفته و صدور مجوز 25 مجتمع خدماتی

 
رفاهی در جاده هاي استان براي رفاه حال مسافران نمونه اي از این دست است. 

وي گفت: در بخش گردشگري روستایی 32 مجوز خانه بومگردي در استان صادر شده که از این تعداد 23 مرکز در حال فعالیت
هستند که شیوع بیماري کرونا و بازار کساد گردشگر مهمترین دلیل غیرفعال بودن تعدادي از آن ها محسوب می شود که با حمایت

 
دولت بخشی از آسیب وارده در حال جبران است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از اتمام طرح مطالعاتی دامنه شمالی الوند خبر داد و افزود: اکنون بدون آسیب و

 
تخریب طبیعت می توانیم مناطق مورد نظر براي ایجاد طرح هاي گردشگري خرد و کلان را به سرمایه گذاران معرفی کنیم. 



کناره هاي سد شنجور و سد کلان ملایر 2 منطقه اي بود که پورمجاهد از اجراي طرح گردشگري در آن ها اشاره کرد و گفت: تفاهم

 
نامه هایی بین وزارت گردشگري و نیرو منعقد شده و سرمایه گذار براي اجراي طرح اعلام آمادگی کرده است. 

به گفته وي طرح گردشگري بقعه شاهزاده حسین (ع) از طرح هاي مهم همدان است که می تواند تحولی در گردشگري مذهبی این

 
شهر ایجاد کند و با جدیت در دستور کار متولیان قرار دارد. 

پورمجاهد یادآوري کرد: موارد یاد شده تنها چند نمونه از طرح هاي جهش تولید استان هستند که عزم دولت براي اتمام و بهره

 
برداري از آن ها جدي است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان به سهم 42 درصد گردشگري و خدمات در اشتغال استان اشاره کرد و گفت: براي
تحقق سهمیه 19 هزار و 800 شغل در سال جاري باید بخشی از طرح هاي جهش تولید را به اتمام برسانیم تا تعدادي از جوانان این

 
منطقه مشغول به کار شوند. 

وي ماندگاري توریست را مهمترین برنامه متولیان گردشگري استان دانست و تاکید کرد: با ایجاد جاذبه و تنوع براي مسافران می توان

 
میزان اقامت آنها را در همدان افزایش داد و به اقتصاد گردشگري رونق بخشید. 

استان همدان هزار و 800 اثر تاریخی، فرهنگی و طبیعی دارد که از اهمیت و جایگاه ویژه اي برخوردار هستند و با توجه به همین

 
اهمیت هزار و چهار اثر از این آثار در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- همدان 

 
- جهش تولید 

 
- سد اکباتان 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- دولت 

 
- ایرانگردي 

- باغستان



آن سوي دیوار

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/06/12

آیا چین می تواند به قدرت نخست اقتصادي جهان تبدیل شود و ایالات متحده آمریکا را پشت سر بگذارد؟

چین سال هاست به غولی در اقتصاد جهان تبدیل شده
است. راه چین تا رسیدن به ایالات متحده آمریکا، نخستین
اقتصاد بزرگ جهان، هنوز طولانی است اما کارخانه جهان،
عنوان مناسبی براي توصیف جایگاه چین در اقتصاد
دنیاست. همه گیري کرونا هم نشان داد که جهان تا چه
اندازه در زنجیره تامین کالا به چین وابسته است. اما چین
چطور از کشوري با درصد بالایی از جمعیت فقیر و گرسنه،
به دومین اقتصاد جهان تبدیل شد؟ چطور از دل کشوري با
سهم بالاي دولت از بنگاه هاي اقتصادي، کارآفرینی مثل
جک ما و بنگاه هاي اقتصادي بزرگی مثل علی بابا متولد
شده است؟ چین چطور به سرزمین آسمان خراش ها

تبدیل شده و لقب کارخانه جهان را از آن خود کرده است؟ چطور بزرگترین شرکت مخابراتی جهان در چین ایجاد شده و به رقیبی
جدي براي شرکت هاي فناوري محور آمریکایی تبدیل شده است؟ آیا چین می تواند به قدرت نخست اقتصادي جهان تبدیل شود و

 
ایالات متحده آمریکا را پشت سر بگذارد؟ 

کتاب «آن سوي دیوار» تلاشی براي پاسخ به این پرسش هاست. این کتاب در 13 فصل، نظام سیاسی، اقتصاد صادراتی، اقتصاد
روستاها، نظام بنگاه داري، نظام پولی، جمعیت، محیط زیست و بازار کار چین را بررسی می کند. در فصل اول این کتاب می خوانیم
«چین یک کشور دیوان سالار-اقتدارگراي تک حزبی است که در اصل به شدت متمرکز، اما در عمل نسبتا غیرمتمرکز است. درك

 
نظام منحصر به فرد و انعطاف پذیر سیاسی چین، پیش شرط فهم گذشته، حال و آینده اقتصاد این کشور است». 

هم چنین در این کتاب، درباره بازار کار چین می خوانیم «حکایت بازار کار چین در دوران اصلاح، حکایت حرکت هاي مداوم کارگران
در خروج از کشاورزي به سمت اشتغال شهري در صنعت و خدمات و خروج از بخش دولتی به سمت بخش خصوصی بوده است. در
آغاز دوران اصلاح در سال 1978، 70 درصد کارگران در روستاها به کشاورزي اشتغال داشتند و تقریبا تمام کارگران شهري در ادارات
دولتی یا بنگاه هاي «اشتراکی» به کار مشغول بودند. تا سال 2013، تنها 31 درصد کارگران در بخش کشاورزي کار می کردند و تنها
18 درصد کارگران شهري در بنگاه هاي دولتی و تعاونی ها کار می کردند». «دو سوم نیروي کار شهري چین در سال 2011 در
شرکت هاي تحت کنترل بخش خصوصی کار می کردند و جالبتر آنکه 95 درصد خالص تولید شغل شهري تا سال 1987، به وسیله

 
شرکت هاي خصوصی انجام شده است». 

«آن سوي دیوار؛ اقتصاد چین: آنچه هرکس باید بداند» نوشته آرتور آر. کروبر توسط دانشگاه آکسفورد منتشر شده است. سعیدارکان



زده یزدي و آزاده اکبري این کتاب را به فارسی برگردانده اند و ك نشر امین الضرب هم آن را چاپ کرده است. نسخه الکترونیک این
کتاب را اینجا بخوانید.



اقتدار زنان در پنجمین شورا در شوراي پنجم حضور زنان 2برابر شد

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/06/12

حضور زنان در پنج دوره شوراي شهر تهران پر فراز و نشیب بوده است، زنانی که از دوره اول به دنبال پر رنگ کردن نقش
زنان در مدیریت شهر بودند تا دوره پنجم که با حضور در هیأت رئیسه و ریاست بر کمیته و کمیسیون هاي شورا به اوج

قدرت در سالهاي گذشته رسید.

ماجرا از زمانی شروع شد که بهاره آروین به عنوان آخرین
نطق پیش از دستور خود در جلسه روز یکشنبه 26 مرداد
یک هفته قبل از آخرین رأي گیري اعضاي شوراي پنجم
شهر تهران براي انتخاب هیأت رئیسه انجام داد. او با اشاره
به اینکه سه سال حضور در هیأت رئیسه صرف اولویت
بخشی و پیگیري تحقق شفافیت در شوراي شهر تهران

شد، گفت: «به گمانم زمان آن رسیده که باتوجه به تحقق این هدف و اولویت، اکنون پاسخ دادن به یکی از مطالبات به حق جامعه
زنان ایرانی در دستور کار شوراي اصلاح طلب قرار گیرد. به گونه اي که زنان نه فقط در جایگاه منشی و همکار رئیس جلسه، بلکه

 
خود در جایگاه اداره کننده اصلی جلسه قرار گیرند.» 

او گفت: «واقعیت آن است که شاید تا سال ها، دیگر چنین فرصتی دست ندهد که هم حدود یک سوم از اعضاي شوراي شهر پایتخت
را زنان تشکیل دهند و هم شورایی منسجم و یکدست با رویکردهاي اصلاح طلبانه بر سر کار باشد که دغدغه و مطالبات برابري گرایانه
زنان مورد اجماع و توافق جمعی آن هاست. از همه شما همکاران عزیز تقاضا می کنم فرصت تغییر در هیأت رئیسه را که با کناره
گیري بنده در سال چهارم فراهم می شود، براي پاسخگویی به مطالبات جامعه زنان مغتنم شمرده و با انتخاب یکی دیگر از زنان شورا
در جایگاه نائب رئیس شورا، هم به کلیشه هاي جنسیتی حضور زنان در جایگاه منشی پایان داده و هم با ارتقاي جایگاه زنان در هیأت

 
رئیسه، بخشی از مطالبات به حق زنان را در جامعه محقق سازیم. » 

اما با وجود این سخنان و با وجود اصرار اعضاي شوراي شهر تهران بویژه زنان براي اینکه بهاره آروین مجددا اعلام کاندیداتوري کند،
جایگاه او در هیأت رئیسه به سید آرش میلانی رسید و این کرسی در سال آخر شوراي پنجم از زنان گرفته شد و به قول آروین
همانطور که در چهار دوره پیش از شوراي پنجم هیچگاه پاي زنان شوراي شهر به هیأت رئیسه نرسیده بود احتمالا تا در سال هاي

 
آینده و تغییرات سیاسی محتمل بعید است که کرسی هاي هیأت رئیسه به زنان اختصاص یابد. 

 
از گذشته تا امروز 

با این همه نگاهی به پنج دوره حضور زنان در شوراي شهر خالی از لطف نیست. نخستین دوره شوراي شهر تهران در سال 1377
شکل گرفت و از آن زمان تاکنون یعنی نزدیک به 22 سال گذشته زنان در دوره هاي مختلف اصولگرایی و اصلاح طلبی شوراي شهر

تلاش کرده اند که جایگاه خود را در میان مدیران مرد شهري به دست آوردند. 



 
نخستین دوره شوراي شهر تهران 

نخستین دوره شوراي شهر تهران در سال هاي 1377 تا 1381 با 15 عضو تشکیل شد. ابراهیم اصغرزاده، فاطمه جلایی پور، سعید
حجاریان کاشانی، محمدحسین حقیقی (عضو اول علی البدل جایگزین)، احمد حکیمی پور، رحمت االله خسروي، محمدحسین
درودیان، عباس دوزدوزانی، سید منصور رضوي (عضو سوم علی البدل جایگزین)، محمود علیزاده طباطبایی، امیر عابدینی (عضو دوم
علی البدل جایگزین)، محمد عطریانفر، غلامرضا فروزش، مرتضی لطفی، صدیقه وسمقی اعضاي این دوره بوده اند که البته عبداالله
نوري (رئیس شورا)، سید محمد غرضی و جمیله کدیور جهت کاندیداتوري وزارت و نیز شرکت در ششمین دوره انتخابات مجلس

 
شوراي اسلامی (1379–1378) از عضویت شورا استعفا کردند و سه نفر از اعضاي علی البدل جایگزین آن ها شدند. 

به این ترتیب شوراي اول تا پیش از استعفاي کدیور سه عضو زن داشته است و این سه (جمیله کدیور، فاطمه جلایی پور و صدیقه
وسمقی) نخستین زنانی بودند که به شوراي شهر تهران راه پیدا کردند هر چند سهم زنان در دوره اول در ریاست کمیسیون ها و

 
حضور در هیأت رئیسه صفر بوده است. 

 
دومین دوره شوراي شهر تهران 

دومین دوره شوراي شهر تهران نیز با 15 عضو در 1382 تا 1386 تشکیل شد. حسن بیادي، مهدي چمران (رئیس)، رسول خادم
ازغدي، محمود خسروي وفا، منظر خیرحبیب اللهی، خسرو دانشجو، مسعود زریبافان، حسن زیاري، نسرین سلطانخواه، نادر
شریعتمداري، حمزه شکیب، عباس شیبانی، حبیب کاشانی، مهنوش معتمدي آذر و امیررضا واعظی آشتیانی 15 عضو شوراي دوم
بودند و به این ترتیب در دوره دوم با اکثریت اصولگرایی تعداد زنان در شوراي شهر افزایش نیافت و همچنان سه نفر از 15 نفر شورا را

 
زنان (منظر خیرحبیب اللهی، مهنوش معتمدي آذر، نسرین سلطانخواه) تشکیل دادند. 

در این دوره نسرین سلطانخواه، رئیس کمیته درآمدزدایی شوراي اسلامی شهر تهران و مهنوش معتمدي آذر، رئیس کمیته فناوري
اطلاعات شوراي اسلامی شهر تهران و منظر خیر حبیب اللهی، رئیس کمیته کارآفرینی شوراي اسلامی شهر تهران شدند و به این

 
ترتیب زنان توانستند سهم تازه اي در مدیریت شهري به دست آوردند. 

 
سومین دوره شوراي شهر تهران 

پروین احمدي نژاد، معصومه ابتکار، معصومه آباد زنان سومین دوره شواري اسلامی شهر تهران در میان 15 عضو یعنی حسن بیادي،
مهدي چمران (رئیس)، رسول خادم، خسرو دانشجو، علیرضا دبیر، هادي ساعی، حمزه شکیب، عباس شیبانی، مرتضی طلایی، حبیب

 
کاشانی، احمد مسجدجامعی، محمدعلی نجفی در سال هاي 1385 تا 1392 بودند. 

در این دوره معصومه ابتکار با راه اندازي کمیته محیط زیست شوراي شهر ریاست این کمیته را به عهده گرفت و معصومه آباد، رئیس

 
کمیته ایمنی و مدیریت بحران شوراي اسلامی شهر تهران شد. 

 
چهارمین دوره شوراي شهر تهران 

چهارمین دوره شوراي شهر تهران بر خلاف سه دوره قبلی با 31 نفر عضو اصلی (شامل: 13 نفر از لیست اصلاح طلبان، 17 نفر از



لیست اصولگرایان و 1 نفر مشترکاً در هر دو لیست) و 12 عضو علی البدل تشکیل شد. مهدي چمران (رئیس)، مرتضی طلائی،
ابوالفضل قناعتی، محسن پیرهادي، رضا تقی پور، هادي ساعی، ولی االله شجاع پوریان، عباس جدیدي، احمد حکیمی پور، محمد
سالاري، محمدمهدي تندگویان، معصومه آباد، غلامرضا انصاري والهه راستگو، رحمت االله حافظی، محمد حقانی، فاطمه دانشور، علیرضا
دبیر، احمد دنیامالی، اسماعیل دوستی، حسین رضازاده ، محسن سرخو، پرویز سروري، علی صابري، اقبال شاکري، مجتبی شاکري،

 
عباس شیبانی، حبیب کاشانی، عبدالحسین مختاباد، احمد مسجدجامعی و عبدالمقیم ناصحی اعضاي این دوره شوراي شهر بودند. 

در پرجمعیت ترین دوره شوراي شهر تهران نیز تنها سه زن یعنی معصومه آباد، فاطمه دانشور و الهه راستگو به شورا راه پیدا کردند.
در این دوره معصومه آباد، رئیس کمیسیون نامگذاري شوراي اسلامی شهر تهران شد، فاطمه دانشور، رئیس کمیته اجتماعی و الهه

 
راستگو، رئیس کمیته مشارکتهاي مردمی شوراي اسلامی شهر تهران بود. 

به این ترتیب تا چهارمین دوره شوراي شهر سهم زنان در کسب کرسی هاي ریاستی شورا تنها در دو مورد ریاست کمیسیون بود و در

 
مابقی موارد در حالی که در هیچ دوره اي تعدادشان از سه نفر فزونی نداشت تنها ریاست کمیته هاي شوراي شهر را به عهده داشتند. 

 
پنجمین دوره شوراي شهر تهران 

این روند در شوراي تمام اصلاح طلب پنجم کاملا تغییر کرد. زنان در این دوره شوراي شهر در حالی که 6 عضو از 21 عضو را به خود
اختصاص داده بودند حداقل براي سه سال کرسی هاي هیأت رئیسه را از آن خود کردند و نقش پررنگی در ریاست کمیسیون هاي

 
شوراي شهر تهران داشتند. 

شهربانو امانی، بهاره آروین، زهرا صدراعظم نوري، ناهید خداکرمی، زهرا نژادبهرام و الهام فخاري، 6 عضو زن در میان علی اعطا، افشین
حبیب زاده، مرتضی الویري، سید ابراهیم امینی، حسن خلیل آبادي، محمدجواد حق شناس، حسن رسولی، محمد سالاري، مجید
فراهانی، محسن هاشمی رفسنجانی، محمد علیخانی، محمود میرلوحی، احمد مسجدجامعی، آرش حسینی میلانی و حجت نظري به

 
عنوان مردان شورا هستند. 

در طول سه سال گذشته بهاره آروین و زهرا نژاد بهرام براي نخستین بار در طول پنج دوره شوراي شهر تهران دو منشی هیأت رئیسه
شوراي شهر بوده اند. زهرا صدر اعظم نوري، ریاست کمیسیون محیط زیست شوراي شهر را به عهده دارد و ناهید خداکرمی، رئیس
کمیته سلامت شورا، شهربانو امانی، رئیس کمیته ایمن سازي در حمل و نقل شوراي اسلامی شهر تهران الهام فخاري، رئیس کمیته
اجتماعی شوراي اسلامی شهر تهران است. زهرا نژادبهرام در عین حضور در هیأت رئیسه، رئیس کمیته شهرسازي شوراي شهر و بهاره

 
آروین، رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورا بوده است. 

 
در شوراي پنجم حضور زنان 2برابر شد 

در یک نگاه اجمالی پرواضح است که شوراي پنجم پررنگ ترین دوره از مدیریت شهري براي زنان بوده است. دستاوردهاي زنان در
اداره شهر در این دوره کاملا نشان داده است که دستکم زنان اصلاح طلب قادر هستند در مقابل مردان سهم بیشتري را از آن خود

 
کنند و نقش خود را به عنوان مدیر و تصمیم گیر در اداره شهر در هر حوزه اي ایفا کنند. 

در حالیکه حدود یک سال تا پایان این دوره از شوراي شهر تهران باقی مانده و آخرین انتخابات هیأت رئیسه نیز هفته گذشته برگزار

 
شد، زنان در شوراي پنجم همچنان امیدوار هستند که در سال پایانی بتوانند این حضور تاریخی را ماندگار کنند. 



در حالی که در یازدهمین دوره مجلس شوراي اسلامی سهم زنان در کمیسیون هاي مجلس هنوز مشخص نیست و شواهد حاکی از
آن است که این سهم قابل توجه نخواهد بود و از سوي دیگر حضور زنان در هیأت رئیسه مجلس تاکنون محقق نشده و از سوي دیگر
شعارهاي دولت ها حتی در دولت یازدهم و دوازدهم براي حضور زنان هیچ گاه آن طور که باید محقق نشده و ریاست وزارت خانه ها با
وجود همه وعده ها به زنان تعلق نگرفت، به نظر می رسد زنان در شوراي پنجم شهر توانسته اند گام تازه اي را براي احقاق این حق

بردارند.



30 هزار شغل جدید ظرف 5 سال آینده در شهرك هاي صنعتی قزوین ایجاد

می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/06/12

گروه استان ها- مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان قزوین گفت: با توجه به قراردادهاي منعقد شده براي احداث
واحدهاي تولیدي در شهرك هاي صنعتی قزوین ظرف 5 سال آینده 30 هزار فرصت شغلی تازه در این شهرك هاي ایجاد می

شود.

گروه استان ها- مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی
استان قزوین گفت: با توجه به قراردادهاي منعقد شده براي
احداث واحدهاي تولیدي در شهرك هاي صنعتی قزوین
ظرف 5 سال آینده 30 هزار فرصت شغلی تازه در این

 
شهرك هاي ایجاد می شود. - اخبار استانها - 

حمیدرضا خانپور در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در قزوین،
با بیان اینکه تا امروز فقط 42 درصد از ظرفیت هاي
اشتغال در شهرك ها و نواحی صنعتی استان محقق شده
است اظهار داشت: با توجه به قراردادهاي منعقد شده براي

احداث واحدهاي تولیدي در شهرك هاي صنعتی قزوین تا 5 سال آتی 30 هزار فرصت شغلی تازه در این شهرك هاي ایجاد خواهد

 
شد. 

وي اضافه کرد: با توجه به ایجاد این میزان فرصت شغلی پیش بینی ما این است که مشکل بیکاري اقشار کارگري در استان قزوین در

 
نیم دهه آینده برطرف شود. 

خانپور با ذکر اینکه بخشی از مشکل بیکاري امروز در استان قزوین به خاطر عدم تمایل به کار در کارخانجات و واحدهاي صنعتی
است، ادامه داد: برخی از جوانان بومی استان که می گویند بیکار هستیم، شاید خیلی علاقه مند نباشند به کارخانه ها بروند و کارگري

 
کنند وگرنه امروز سرریز نیروي کار استان هاي البرز، ایلام، زنجان، لرستان و همدان به سمت ما نمی آمد. 

 
58 درصد ظرفیت اشتغال زایی شهرك هاي صنعتی قزوین مغفول مانده است 

 
احداث 2 شهرك صنعتی جدید توسط بخش خصوصی در قزوین/ 5 هزار شغل جدید ایجاد می شود 

 
هزینه بالاي تامین زیرساخت در شهرك هاي صنعتی قزوین / ماده 81 اجرا نمی شود 

 
10 درصد از شاغلان شهرك هاي صنعتی قزوین غیربومی هستند 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان با بیان اینکه 10 درصد از کارگران و شاغلان در شهر ك هاي صنعتی قزوین را افراد
غیربومی تشکیل می دهند، گفت: در هر واحد صنعتی ما از هر 10 نفر کارگر یک نفر متعلق به استان هاي اطراف است چون ظرفیت

 
اشتغال زایی در استان هاي همجوار پایین است و جوانان آنها پیگیري می کنند و براي کار به قزوین می آیند. 



خانپور با تاکید بر لزوم فرهنگ سازي براي گرایش جوانان قزوینی به کار در کارخانه ها افزود: این نگاه و دیدگاه باید توسط رسانه ها و

 
مسئولان بین مردم جا بیفتد که خط تولید هم مکان مناسبی براي کار است و پاي دستگاه ایستادن هم می تواند شغل جذابی باشد. 

وي یادآور شد: البته رویکرد اصلی ما این است که بیشتر جوانان ما کارآفرین شوند و براي توسعه تولید سرمایه گذاري کنند اما در
جایی که امکان تامین سرمایه تولید مهیا نیست می توان با کار در واحدهاي تولیدي مشکل اشتغال را برطرف کرد.



معاون وزیر صنعت: 66 هزار بنگاه اقتصادي در کشور فعال است

منبع: ایرناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/06/12

ایلام - ایرنا - معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و تجارت، از فعال بودن 66 هزار بنگاه فعال اقتصادي در
کشور خبر داد و گفت: این بنگاه ها می توانند مشکلات و مسایل خود را در سامانه تاپ جهت بررسی و تحلیل توسط نخبگان

ثبت کنند.

ایلام - ایرنا - معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر
صنعت، معدن و تجارت، از فعال بودن 66 هزار بنگاه فعال
اقتصادي در کشور خبر داد و گفت: این بنگاه ها می توانند
مشکلات و مسایل خود را در سامانه تاپ جهت بررسی و

 
تحلیل توسط نخبگان ثبت کنند. 

دکتر برات قبادیان روز چهارشنبه در نشست مشترك
اقتصاد مقاومتی، تسهیل و رفع موانع تولید و اشتغال و
سرمایه گذاري استان ایلام اظهار داشت: یکی از مشکلات و
ایرادهایی که به طور عمده و در بخش هاي مختلفی از

 
کشور از جمله اقتصاد، اجتماع، مدیریت و مواردي از این قبیل وجود دارد، فقدان نگاه و عملکرد علمی در کشور است. 

وي افزود: براي اینکه بتوانیم اشتغال زایشی و پایدار در کشور ایجاد کنیم و دانش آموختگان دانشگاهی در بنگاه هاي صنعتی حضور
پیدا بکنند و همچنین نفوذ و رسوخ فناوري را در بنگاه هاي اقتصادي داشته باشیم اجراي طرح توانمند سازي تولید و توسعه اشتغال

 
پایدار حیاتی و اساسی است. 

معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اجراي طرح تاپ در کشور یادآور شد: این سامانه در راستاي
طرح توانمندسازي تولید و توسعه اشتغال پایدار ایجاد شده تا صنعت چالش هاي خود را در این سامانه مطرح کرده و دانشگاه در قالب

 
رساله ها و تزهاي دانشگاهی در مورد این چالش ها تحقیق کند و راه حل هاي فناورانه براي چالش هاي صنعت ارائه دهد. 

قبادیان تاکید کرد: با اجراي این طرح تحول عظیمی در کشور اتفاق خواهد افتاد، اما اجراي آن مشروط به همکاري تمام بخش هاي
کشور است، براي اجراي این طرح بیش از 2 سال مطالعه انجام شده و الگوهاي مورد استفاده در تمام کشورهاي دنیا مورد بررسی قرار

 
گرفته و تنها بخش باقی مانده، اجراي مناسب آن است. 

وي با اشاره به اینکه استان اصفهان اکنون در این طرح استان اول کشور است، اضافه کرد: این طرح از طرح هاي موفق بوده و تاکنون

 
پنج هزار مساله در سامانه ثبت شده است. 

وي اضافه کرد: واحدهاي اقتصادي می توانند مشکلات و مسایل خود را در سامانه تاپ ثبت کنند و با کمک افراد جوان دانشجو ارشد



 
و دکتر در قالب طرح هاي پایان نامه اي مسایل آنان بررسی و تحلیل شود. 

معاون وزیر صمت از طرح سرباز تاپ خبر داد و گفت: اکنون 200 سرباز در طرح هاي اقتصادي کشور از طریق این طرح مشغول
فعالیت هستند که در این طرح فارغ التحصیلان دانشگاهی ارشد و دکترا در واحدهاي اقتصادي و بنگاه ها مشغول خدمت می شوند و

 
به جاي سربازي توان علمی آنها در خدمت به توسعه کشور بکار گرفته می شود. 

قبادیان یادآوري کرد: بدون شک دانشجویی که به عنوان نیروي مفید در یک بنگاه اقتصادي شروع به فعالیت می کند، پس از فراغت

 
از تحصیل نیز در آن بنگاه باقی خواهد ماند و به عنوان کارآفرین فعالیت خود را پیگیري خواهد کرد. 

 
وي ابراز امیدواري کرد: که با کمک این طرح و استفاده از توان علمی و تخصصی کشور گام هاي توسعه را به سرعت بردارند. 

قبادیان با بیان اینکه با طرح تاپ به جهش توسعه اي کشور با کمک توان علمی دانشگاه ها کمک شایانی خواهد کرد، گفت: جمهوري
اسلامی ایران سومین کشور در دارا بودن سرمایه ارزشمند انسانی علمی است اما ما در کشور در بخش هاي مختلف از این سرمایه
استفاده نکرده ایم، در بخش تقاضا با همکاري دانشگاه و صنعت، نیازهاي این بخش برآورده می شود و این راهکار مناسبی براي تقویت

 
پیوند صنعت و دانشگاه در کنار اشتغال آفرینی است. 

معاون، آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صنعت، معدن و تجارت روز سه شنبه یازدهم شهریورماه در سفري 2 روزه به منظور افتتاح
کارخانه آرد نگین زاگرس، بازدید از کارخانه ماداکتو استیل کرد دره شهر، شهرك صنعتی ایلام و مرکز نوآوري دانشگاه آزاد ایلام،
شرکت در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان ایلام و شوراي اداراي ادارات هم خانواده صنعت، معدن و تجارت وارد ایلام

 
شد. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

- توسعه اقتصادي



رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي هرمزگان اعلام کرد: صدور اولین

مجوز تکثیر و پرورش مولدین میگو عاري از بیماري اس پی اف

منبع: روزنامه نداي هرمزگانشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی هرمزگان از صدور اولین مجوز تکثیر و پرورش مولدین میگو عاري از
بیماري (spf) در سطح استان در بندرلنگه خبر داد.

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی هرمزگان از صدور اولین مجوز تکثیر و پرورش مولدین میگو عاري از

 
بیماري (spf) در سطح استان در بندرلنگه خبر داد. 

حمیدرضا نصیري با اشاره به صدور اولین مجوز spf در
شهرستان بندرلنگه توسط سازمان نظام مهندسی کشاورزي و
منابع طبیعی استان هرمزگان گفت: در شهرستان بندرلنگه تولید
مولدین عاري از بیماري هاي خاص پرورش میگو با ظرفیت
پرورش 200 هزار قطعه و ظرفیت تکثیر 2 میلیون قطعه انجام

 
شده است . 

وي افزود: از اهم فعالیت هاي واگذار شده به این سازمان می توان صدور مجوزهاي دام، طیور، پرورش میگو، ماهی در قفس، ماهی
هاي زینتی، گرمابی، دریایی و...، گلخانه، فروشگاه سموم، کلینیک، ضدعفونی، انسکتاریوم و آبیاري تحت فشار، دامداري کوچک

 
روستایی و پروانه اشتغال فروشگاه اشاره کرد . 

 
نصیري عنوان کرد: اولویت اصلی سازمان در دوره پنجم استفاده از تکنولوژي هاي نوین براي افزایش تولید در واحد سطح است . 

وي، مجوزهاي صادره توسط این سازمان را بالغ بر 7 هزار مورد عنوان کرد و گفت: تاکنون 3 هزار و 402 مورد مجوز دام، هزار و 344
مورد مجوز طیور، 977 مورد مجوز گلخانه، هزار و 114 مورد مجوز شیلات و 136 مورد مجوز گیاه پزشکی توسط سازمان نظام

 
مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان هرمزگان صادر شده 

 
است . 

نصیري به سال واگذاري برخی امور به این سازمان اشاره کرد و افزود: صدور مجوز فعالیت هاي دام و طیور از سال 91، پرورش میگو و
ماهی در قفس از سال 94، گلخانه از سال 93، فروشگاه سموم و کلینیک و ضدعفونی و انسکتاریوم از سال 88 و آبیاري تحت فشار از

 
سال 94 به این سازمان واگذار شده است . 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان هرمزگان اظهار داشت: در حوزه گلخانه 1240 هکتار سطح زیر کشت

 
داراي مجوز تأسیس و 485 هکتار سطح زیر کشت داراي پروانه بهره برداري در سطح 



 
استان است . 

نصیري با بیان اینکه در سال 98 معادل سه برابر تاریخ استان مجوز گلخانه صادر شده است، افزود: با حذف استعلامات در سه ماهه
اول سال 98، نطام مهندسی هرمزگان، مقام اول صدور پروانه گلخانه از نظر سطح زیرکشت و کاهش زمان صدور مجوز را در کشور به

 
خود اختصاص داد . 

وي همچنین تصریح کرد: این سازمان مقام دوم صدور پروانه دام از نظر میزان ظرفیت در سه ماهه اول سال 98 در کشور را نیز

 
داراست . 

نصیري اظهار داشت: براي رفاه حال سرمایه گذاران در ایام شیوع ویروس کرونا ارسال پرونده به صورت فیزیکی حذف شده و همه
مراحل از ثبت درخواست تا صدور مجوز به صورت آنلاین و از طریق سامانه ها انجام می شود.



گزارش ویدئویی| روزگار ناخوش تولیدکنندگان گیلانی در روزهاي بی مهري

بانک ها / دولت به دادمان برسد تا ورشکست نشویم

منبع: تسنیمشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/06/12

گروه استان ها ـ تولیدکنندگان گیلانی به ضرورت تدبیر در فضاي کسب و کار و افزایش نظارت ها بر نحوه پرداخت تسهیلات
کرونایی تاکید کردند.

 
 

گروه استان ها ـ تولیدکنندگان گیلانی به ضرورت تدبیر در فضاي کسب و کار و افزایش نظارت ها بر نحوه پرداخت تسهیلات کرونایی

 
تاکید کردند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از رشت، جهادگران پشت جبهه مقابله با کرونا که با وجود شیوع این ویروس، تحریم هاي ظالمانه و
مشکلات اقتصادي با تولید محصولات مختلف، جامعه را سرپا نگه داشته اند و در واقع همین تولیدکنندگان و کارآفرینان هستند که

 
بسیاري از آنان حتی با تغییر خطوط تولید خود سعی در رفع نیازهاي جامعه و متقاضیان داشتند. 

آن تعداد از تولیدکنندگان گیلانی که خسارات متعددي متحمل شدند و با مشکلاتی نظیر تعدیل نیرو، کمبود نقدینگی، مشکلات
سرمایه در گردش و مشکلات ناشی از تحریم هاي ظالمانه روبه رو بودند و حتی بهره آنچنانی از تسهیلات کرونا نبردند اما سعی کردند
خط تولید خود را سرپا نگه دارند و در کنار آن با شرکت در پویش نذر ماسک و یا اهداي ابزار بیمارستانی به کمک کادر درمان و مردم

 
آمدند. 

در همین راستا به شهرك صنعتی رشت رفتیم تا با مدیران چند شرکت تولیدي در رابطه با مشکلات ناشی از شیوع کرونا و انگیزه
آنان نسبت به سرپا نگه داشتن خطوط تولید و راه حل هاي کاهش مشکلات تولیدکنندگان و کارآفرینان و سایر مسائل گفت وگو

 
کنیم که دو نفر از مدیران جهت پاسخگویی در مقابل دوربین خبرگزاري قرار گرفتند. 

 
گزارش| روي ترش واحد هاي کشاورزي به تسهیلات کرونایی / تنها 104 واحد در زنجان خواستار وام آسیب از کرونا شدند 

 
کهگیلویه و بویراحمد در جذب تسهیلات کرونایی رفوزه شد؛ مسئولان پاسخگو باشند 

 
بانک مرکزي اعلام کرد: رفع محدودیت چک برگشتی متقاضیان و ضامنان تسهیلات کرونا 

دبیر کانون کارآفرینی کشور در گفت وگو با خبرنگار تسنیم با اشاره به آسیب هاي متعدد کرونا به واحدهاي تولیدي اظهار داشت: آن



تعداد از واحدها که در حوزه تولید محلول ضدعفونی کننده و ماسک فعالیت ندارند در این شرایط همواره با مشکلاتی نظیر کمبود

 
نقدینگی، نداشتن بازار و بلاتکلیف بودن مشتري روبه رو بودند. 

افشین رحیمی با بیان اینکه بازار از حالت عادي خارج شده است ابراز داشت: در شرایط کرونا که مردم به سمت قرنطینه، مسافرت
نرفتن و کاهش فعالیت هاي اقتصادي پیش می روند به تبع آن، نیازمندي ها و میزان تقاضاها نیز کمتر می شود و تولیدکنندگان با

 
کمبود مشتري مواجه می شوند تا اینکه امروز شاهد یک بی نظمی اساسی در این زمینه هستیم. 

وي گفت: راه حلی که وجود دارد این نیست که به دنبال ارز خارجی یا ارتباطات خارجی باشیم بلکه ما نیازمند تدبیر در فضاي کسب
و کار هستیم کسی که می تواند الِمِان هاي مختلف را در فضاي کسب و کار شناسایی کرده و در کنار هم قرار دهد و به مردم،

 
حکومت و جامعه کمک کند در واقع یک کارآفرین است که باید مورد توجه باشد. 

این فعال اقتصادي با اشاره به مشکلاتی که در حوزه تسهیلات بانکی وجود دارد افزود: به عقیده بنده چیزي به نام تسهیلات بانکی
خوب است اما کافی نیست و در صورت تزریق نامناسب مضر است؛ اینکه ما بگوییم میلیاردها تومان پول تزریق کردیم اما وقتی این

 
پول در شرایط و زمان مناسب به واحد تولیدي اختصاص داده نشود می تواند فاجعه بیشتري به دنبال داشته باشد. 

دبیر کانون کارآفرینی کشور خاطرنشان کرد: افراد متخصص در زمینه کسب و کار افرادي هستند که فعالیت کارآفرینی داشته اند و

 
نحوه ارتباطات بین بخش هاي مختلف کارآفرینی را می دانند و می توانند بیشترین کمک و هدایت را در این عرصه داشته باشند. 

رحیمی با اشاره به کمرنگ بودن نظارت بر کیفیت محصولات مختلف تصریح کرد: واحدهاي نظارتی عمده نظارت ها را بر روي قیمت

 
گذاري محصول انجام می دهند و متاسفانه نظارت بر کیفیت محصولات کمرنگ تر است. 

یکی دیگر از فعالان اقتصادي نیز با اشاره به مشکلات ناشی از شیوع کرونا براي واحدهاي تولیدي بزرگ گفت: عدم نقدینگی ها و
مشکلات سرمایه در گردش سبب شده که کارخانجات بزرگ حتی قبل از شیوع کرونا با مشکلات جدي مواجه باشند و ظرفیت
تولیدشان به 15 درصد برسد و پس از شیوع کرونا هم خط تولید اصلی مان که تولید حوله بود متوقف شد و خط تولید ماسک را فعال

 
کردیم. 

مادرشاهی بیان کرد: از دولت و مسئولان انتظار داریم که به سرعت به کمک ما بیایند تا مجبور به کاهش ظرفیت هایمان و تعدیل
نیرو نشویم؛ حتی در سامانه کارا نیز ثبت نام کردیم و مشمول دریافت تسهیلات کرونا هستیم اما تا امروز اقدامی از سوي بانک عامل

 
براي پرداخت تسهیلات مربوط به جبران خسارت هاي ناشی از کرونا اعِمال نشده است. 

وي ابراز داشت: نه تنها تسهیلات مربوط به کرونا بلکه تسهیلات سرمایه در گردش که در کارگروه رفع موانع تولید تصویب شده بود
نیز دریافت نکردیم با وجود اینکه مصوبه داشتیم؛ حدود سه سال است که مصوبه آن دریافت می شود اما بانک هاي عامل در پرداخت

 
این تسهیلات همکاري لازم را ندارند. 

این فعال اقتصادي با بیان اینکه از اوایل شیوع کرونا، خط تولید خود را به تولید ماسک باکیفیت با بهره گیري از فناوري نانو تغییر
دادیم گفت: با توجه به اینکه ماسک امروز یکی از نیازهاي اساسی کشور است، توانستیم ماسک هایی تولید کنیم که 100 درصد پنبه،

 
ضدحساسیت، تجزیه پذیر و براي محیط زیست نیز بسیار مناسب هستند. 



مادرشاهی خاطرنشان کرد: این ماسک ها داراي قابلیت ضدعفونی و آنتی باکتریال هستند و بعد از 30 بار شست وشو باز قابل مصرف
هستند از سوي دیگر با وجود مشکلات فعلی اما در "نذر ماسک" شرکت کردیم و قصد داریم با همکاري گروه هاي جهادي و هیئت

 
هاي مذهبی بیش از 15 هزار ماسک براي کمک به جامعه بین مردم توزیع کنیم. 



رئیس دانشگاه آزاد اسلامی: آموزش مجازي دانشجویان در شرایط کرونایی

تقویت می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/06/12

گروه استان ها- رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه به جهت رعایت پروتکل هاي بهداشتی حضور فیزیکی
دانشجویان در کلاس هاي درس ممکن نیست گفت: آموزش مجازي دانشجویان در شرایط کرونایی تقویت می شود.

گروه استان ها- رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر
اینکه به جهت رعایت پروتکل هاي بهداشتی حضور
فیزیکی دانشجویان در کلاس هاي درس ممکن نیست
گفت: آموزش مجازي دانشجویان در شرایط کرونایی تقویت

 
می شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از رشت، محمد مهدي
طهرانچی امروز در دیدار با نماینده ولی فقیه در گیلان به
بیانات مقام معظم رهبري درباره رویکرد دانشگاه آزاد اشاره
کرد و بیان داشت: طبق فرمایشات ایشان دانشگاه باید براي

 
ارتقاء علمی و گسترش فضاي انقلابی برنامه ریزي کند و ما نیز این رویکرد را در دستور کار داریم. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینکه براي افزایش مهارت و تخصص دانشجویان رشته هاي جدید را در دانشگاه آزاد اسلامی راه
اندازي می کنیم خاطرنشان کرد: افزایش و تقویت رابطه میان علم و محیط کار از رویکردهاي دانشگاه آزاد است و ما براي کارآفرینی

 
در جامعه نیز تلاش می کنیم. 

وي با تاکید بر اینکه به جهت رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی حضور فیزیکی دانشجویان در کلاس هاي درس
ممکن نیست افزود: بنا به مسائل ذکر شده جنبه هاي فرهنگی و فضاي مجازي دانشگاه تقویت می شود تا دانشجویان بتوانند به

 
تحصیل خود ادامه دهند. 

 
مراقبان سلامت بر اجراي پروتکل هاي بهداشتی در سال تحصیلی جدید نظارت خواهند کرد 

 
گزارش| بلاتکلیفی والدین براي شروع سال تحصیلی جدید/60 درصد دانش آموزان گلستانی در " شاد" فعال هستند 

 
تاکید معاون استاندار سمنان بر ضدعفونی روزانه مدارس براي آغاز سال تحصیلی جدید 

نماینده ولی فقیه در گیلان نیز در این دیدار با تاکید بر ضرورت استفاده از تمامی ظرفیت هاي مراکز علمی اظهار داشت: براي توسعه

 
کشور و استفاده از توان علمی باید به دانشجویان مستعد و نخبه بیشتر میدان دهیم و از استعداد آنان در جهت مثبت استفاده کنیم. 

آیت االله رسول فلاحتی با بیان اینکه ترویج فرایض دینی در دانشگاه ها و مراکز علمی اهمیت زیادي دارد خاطرنشان کرد: ترویج عفاف
و حجاب و اخلاق دینی و اسلامی و همچنین انجام فریضه دینی امر به معروف و نهی از منکر در دانشگاه ها می تواند به گسترش

 
اخلاق در جامعه کمک شایانی کند. 



وي با اشاره به اینکه محیط دانشگاه باید از سیاست زدگی به دور باشد تصریح کرد: رشد و بالندگی مراکز علمی و دانشگاه ها منوط به
پرهیز از سیاست زدگی است لذا مسئولان باید توجه داشته باشند که در مراکز علمی تنها به توسعه علم و دانش توجه کنند تا کشور

پیشرفت داشته باشد.



63 درصد درآمد خانوارها از محل کار و فعالیت نیست

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت
تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و
فعالیت نیست بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود

 
حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، موضوع اشتغال همواره از
مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو
سیاست هاي کلان اجرایی است چرا که بیکاري علاوه بر

مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی روز چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم در ایجاد اشتغال و برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي اشتغالزایی

 
گفت و گو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. «عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث
ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت: بررسی آمارها نشان می دهد که روند رشد
اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره
اي روبه افزایش بوده است. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از
بهبود شرایط اقتصادي دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب
بوده، اما منجر به ایجاد اشتغال نشد. وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه سرمایه گذاري
خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر نهادسازي به عنوان
ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال تمرکز کردیم. منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در دوران رکود هم،
موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده است اما مشکلاتی
هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی توجه شده که کمتر
مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد، کوچک و غیررسمی
ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار
کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا
وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد. منصوري افزود: در شرایط رکود
بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در نتیجه تقاضا براي بازار کار و
اشتغال از رونق می افتد. وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و
فعالیت نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96
به 49 درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است. در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی



درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و
این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است.این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف
افزایش سرمایه به سمت بورس و فعالیت هاي دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. معاون توسعه کارآفرینی
وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی و غیره منطقی نیست و باید
سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت
تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد. در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت
اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي
شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس
از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و رونق کسب و کارها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار
داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته
پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي

 
تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که
واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف
عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. وي با بیان اینکه روش وام
مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به تنهایی پاسخگو نیست. با
این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب و کارها کاسته شود.
منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و
کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات
ویژه کرونا شناسایی شد. ماسک معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار
میلیارد تومان است و حدود 700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار
میلیارد تومانی به 108 شرکت بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. وي
درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی
و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع تصمیم
گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست جمهوري
بود. منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد

 
و کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. 

در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال
پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا
ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت به سیستم بانکی ارجاع شود. وي افزود: علاوه بر این به
منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و یا لیست بیمه اي هستند
با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی،
وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت آموزش و پرورش، وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي کشور و سازمان بهزیستی
کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده اند. منصوري ادامه داد:
در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود اما به دلیل برخی ناآشنایی ها،

 
مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزارهاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. 



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات
بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی
مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا
سیستمی انجام می شود. ارائه خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل
صادره از سوي بانک مرکزي، کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي
دقیق، این مشکل تا حدودي رفع شد. وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی
صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از
آنها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب
نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح
کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی
نمی کنیم ولی براي رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق
مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 منصوري درباره برنامه ها و
سیاست هاي فعال بازار کار در دو سال گذشته، گفت: در مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند بیمه بیکاري، پیاده سازي
سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و تقاضاي نیروي کار و اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را کاهش می دهد. عملکرد
اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه مشاغل خرد بازار کار در سال 1398، نشـان میدهد که براي این طرحها و برنامهها تا کنون
2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده اسـت. وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89
هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان
دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی، طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی
خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال- معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل

 
خرد در سطح استانها در حال اجرا است. وي افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. 

هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت بیمه کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده
است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و
خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. معاون
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و توسـعه
اشتغال در روستاهاي محروم مؤثر بوده و مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به منابع
بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آنها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی
سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این برنامه محفوظ است. دیجیتال کسب و کارهاي دیجیتالی معاون توسعه کارآفرینی وزارت
تعاون درباره رونق کسب و کارهاي دیجیتال و برنامه هاي معطوف به ایجاد اشتغال در این زمینه، گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد
در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز توافق نامه همکاري چند جانبه بین وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش
و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی دیجیتال راه اندازي خواهد شد. وي ضمن تأکید بر راه
اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي به بسیاري از مشاغل
از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و امیدواریم اجراي پلتفرم
مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش مصنوعی، بتواند در راستاي
حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي
اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آنها می توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع
کسب و کارهاي آموزشی غیر دولتی را رفع نمود. وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل



توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این مراکز آموزش می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش
آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات مثبتی در حال انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. سامانه اشتغال و کسب
و کار معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد
شده و سامانه هایی راه اندازي شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است و با هدف شناسایی و رصد
تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده است. سامانه ملی اشتغال و
کسب و کار با هدف شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تا کنون27 میلیون نفر در آن پرونده دارند وي افزود:
آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن، مدرك
تحصیلی، وصعیت بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي، دسته
بندي و پالایش آنها نیز آمارهاي ثبتی تولید می شوند. منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت:
تاکنون فراخوانی اعلام نشده است تا افرادي که تمایل دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت
ها با سیاست هاي دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق
افتاد. با این حال امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از طریق اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان
عمومی اعلام شود. وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در
کشور نیز سامانه ناظر در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع
جلوگیري و گزارش هاي دریافتی را راستی آزمایی می کند. منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري
گفت: بر اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات
نیست. با این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند.
تمام داده ها به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار،
میزان تسهیلات بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آنها رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با GIS و غیره تمام شماري می
شوند. GIS یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش
اطلاعات جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است.
چهارلایه نظارتی تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، ملی و کنترل طرح ها که براي جلوگیري از انحراف منابع بانکی در
پرداخت تسهیلات است وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري
استانی، نمونه برداري ملی و کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع
بانکی انجام شده و می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و
برنامه اشتغال کشور راه اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست

 
هاي ابلاغی بررسی می شود. 

موضوع اشتغال همواره از مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو سیاست هاي کلان اجرایی است چرا که بیکاري
علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم در ایجاد اشتغال و برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي
اشتغالزایی گفت و گو کرد. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع
خود در بحث ایجاد اشتغال، گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال،
کارآمدترین اقدام، نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. «عیسی منصوري» با
بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت: بررسی آمارها نشان می
دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال هاي خاصی افت جدي
داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را
می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا
حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد اشتغال نشد. وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه



سرمایه گذاري خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر
نهادسازي به عنوان ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال تمرکز کردیم. منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در
دوران رکود هم، موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده
است اما مشکلاتی هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی
توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد،
کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي
مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط،
پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد.
منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به
عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و
بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است. در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57
درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و
فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است.این بدان معنی است که
منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت بورس و فعالیت هاي دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می
شود. معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی
و غیره منطقی نیست و باید سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن وي درباره
برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد. در سناریوي
ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي پیچیده به شکل
W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. منصوري گفت: با توجه
به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و رونق کسب و کارها
اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش
رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله
دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که
در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و
توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي
و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده
است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري
از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب و کارها کاسته شود. منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در
شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس
اندازه کسب و کار اجرا شد. وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که
بیشترین آسیب را از شیوع کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. ماسک معاون توسعه کارآفرینی وزارت
تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود 700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش
قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون
شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل
تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي
پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و
مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست جمهوري بود. منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به



متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می
گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي
ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه
کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت به سیستم بانکی ارجاع شود. وي افزود: علاوه بر این
به منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و یا لیست بیمه اي
هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت آموزش و پرورش، وزارت
علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي کشور و سازمان بهزیستی
کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده اند. منصوري ادامه داد:
در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود اما به دلیل برخی ناآشنایی ها،
مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزارهاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال
وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک
اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث
بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود.
منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي دقیق، این مشکل تا حدودي
رفع شد. وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کارهاي
آسیب دیده از کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آنها اخذ شود. در مواردي
هم مشمولان فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی
عدم تمایل برخی مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات
متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی نمی کنیم ولی براي
رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و
اقدامات لازم انجام شد. اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 منصوري درباره برنامه ها و سیاست هاي فعال بازار کار در دو
سال گذشته، گفت: در مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند بیمه بیکاري، پیاده سازي سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و
تقاضاي نیروي کار و اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را کاهش می دهد. عملکرد اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه
مشاغل خرد بازار کار در سال 1398، نشـان میدهد که براي این طرحها و برنامهها تا کنون 2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده
اسـت. وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89 هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد
اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی،
طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال-
معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل خرد در سطح استانها در حال اجرا است. وي
افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت بیمه
کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از
طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي
طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون،
همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و توسـعه اشتغال در روستاهاي محروم مؤثر بوده و
مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به منابع بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و



تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آنها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این
برنامه محفوظ است. دیجیتال کسب و کارهاي دیجیتالی معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون درباره رونق کسب و کارهاي دیجیتال
و برنامه هاي معطوف به ایجاد اشتغال در این زمینه، گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز
توافق نامه همکاري چند جانبه بین وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و
در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی دیجیتال راه اندازي خواهد شد. وي ضمن تأکید بر راه اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي
تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي به بسیاري از مشاغل از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با
آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و امیدواریم اجراي پلتفرم مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد
ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش مصنوعی، بتواند در راستاي حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش
بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش
هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آنها می توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع کسب و کارهاي آموزشی غیر دولتی را
رفع نمود. وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این
مراکز آموزش می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات
مثبتی در حال انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. سامانه اشتغال و کسب و کار معاون توسعه کارآفرینی و
اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد شده و سامانه هایی راه اندازي
شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است و با هدف شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه
اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده است. سامانه ملی اشتغال و کسب و کار با هدف
شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تا کنون27 میلیون نفر در آن پرونده دارند وي افزود: آمارهاي وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن، مدرك تحصیلی، وصعیت
بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي، دسته بندي و پالایش آنها
نیز آمارهاي ثبتی تولید می شوند. منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت: تاکنون فراخوانی اعلام
نشده است تا افرادي که تمایل دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت ها با سیاست هاي
دولت براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق افتاد. با این حال
امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از طریق اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان عمومی اعلام
شود. وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در کشور نیز
سامانه ناظر در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع جلوگیري و
گزارش هاي دریافتی را راستی آزمایی می کند. منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري گفت: بر
اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات نیست. با
این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند. تمام داده ها
به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار، میزان تسهیلات
GIS .و غیره تمام شماري می شوند GIS بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آنها رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با
یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش اطلاعات
جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است. چهارلایه
نظارتی تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، ملی و کنترل طرح ها که براي جلوگیري از انحراف منابع بانکی در پرداخت
تسهیلات است وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی،
نمونه برداري ملی و کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع بانکی
انجام شده و می شود. معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و برنامه
اشتغال کشور راه اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست هاي



 
ابلاغی بررسی می شود. 

<--



نبض اقتصاد خراسان شمالی در فصل کرونا

منبع: ایسناشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/06/12

با شیوع ویروس کرونا در سال گذشته براي پیشگیري از کنترل آن طرح هاي مختلفی در خراسان شمالی اجرا شد که یکی از
آن ها تعطیلی صنوف بود.

 در ابتداي شیوع این ویروس تعداد زیادي از صنوف تعطیل
شد اما بعد از فروکش کردن موج اول صنوف دوباره فعالیت خود را شروع کردند اما دوباره بعد از اوج گیري این ویروس کار تعدادي از

 
صنوف به تعطیلی کشیده شد. 

تعطیل شدن صنوف در این استان سبب شد تا خسارت اقتصادي زیادي به آن ها وارد شود که علاوه بر خسارت مالی، تعطیلی

 
کارگرها و حتی تعطیلی تعدادي از واحدها نیز از دیگر پیامدهاي این ویروس بوده است. 

 
7 تالار در بجنورد براي همیشه از ادامه فعالیت خودداري کردند 

علیرضا علی آبادي رئیس اتحادیه تالار و رستوران داران بجنورد در گفت و گو با ایسنا، گفت: در حال حاضر بیشترین فشار ناشی از

 
شیوع ویروس کرونا بر روي صنف تالارداران و رستوران داران است. 

وي با اشاره به اینکه حمایت چندانی از این صنف نشده است، افزود: در حال حاضر تسهیلات کرونایی داده می شود اما به ازاي هر
کارگر شش میلیون تومان است این در حالی است که خسارت هاي وارد شده بسیار بیشتر از این اعداد و ارقام است و به هیچ عنوان

 
کفاف جبران خسارت ها را نمی دهد. 

علی آبادي ادامه داد: صنف تالارداران جزء 13 رسته اي بوده که بیشترین خسارت را متحمل شده اند و هنوز هم ادامه فعالیت از سوي
آن ها ممنوع است و این امر موجب شده تا با توجه به پیش بینی موج سوم کرونا، تعدادي از تالارهاي این شهر به طور کلی تعطیل

 
شوند و دیگر ادامه فعالیت ندهند. 



وي تصریح کرد: در بجنورد 25 تالار وجود داشت که از این تعداد حدود هفت تالار به طور کلی تعطیل شده اند و دیگر ادامه فعالیت

 
نخواهند داد. 

علی آبادي بیکاري کارگران را از دیگر پیامدهاي جبران ناپذیر شیوع ویروس کرونا اعلام و اظهارکرد: هر تالار بنا به ظرفیت کاري خود

 
10 تا 20 کارگر را داشته اند که تمامی این افراد بیکار شده اند. 

 
 

 
علاوه بر کرونا، تورم نیز مشتري هاي رستوران ها را قاپید 

علیرضا علی آبادي رئیس اتحادیه تالار و رستوران داران بجنورد در ارتباط با فعالیت رستوران ها نیز گفت: 130 رستوران در بجنورد

 
فعالیت می کرد که در حال حاضر فعالیت این واحدها فقط تا 30 درصد ظرفیت و یا اینکه بیرون بر باشند، شده است. 

 
به گفته وي در حال حاضر شش تا هفت رستوران نیز به طور کلی از ادامه فعالیت خودداري کردند. 

علی آبادي تصریح کرد: شیوع ویروس کرونا و از سوي دیگر تورم نیز موجب شده تا تعداد مشتریان در رستوران ها به شدت کاهش
یابد به طوریکه در حال حاضر قیمت مواد اولیه در رستوران تا 70درصد افزایش یافته و طبق قیمت هاي اعلام شده رستوران ها
موظف هستند فقط تا 25 درصد قیمت غذاها را افزایش دهند که همین میزان، توان مراجعه تعداد زیادي از افراد را به رستوران ها

 
گرفته است. 

 
وي خاطرنشان کرد: افزایش قیمت و تورم موجب شده تا هر رستوران تعداد کارگرهاي خود را به نصف کاهش دهند. 



 
 

 
واحدهاي اقامتی خراسان شمالی بعد از کرونا شاید نتوانند کمر راست کنند 

یونس کاظمی رئیس جامعه واحدهاي اقامتی خراسان شمالی در ادامه در گفت و گو با ایسنا، گفت: واحدهاي اقامتی این استان بعد از

 
کرونا شاید نتوانند دیگر کمر راست کنند و به حالت اولیه خود بازگردند. 

وي با تصریح بر اینکه شیوع ویروس کرونا حداقل پنج میلیارد تومان به واحدهاي اقامتی استان خسارت وارد کرده است، افزود:
واحدهاي اقامتی در استان در حال حاضر بدهکارتر از هر زمان دیگر شده اند و بدهی هایی همچون پرداخت حقوق عقب مانده

 
کارکنان، قبوض حامل هاي انرژي نیز به بدهی هاي آن ها اضافه شده است. 

کاظمی ادامه داد: در حال حاضر اگر قبوض انشعابات برق، گاز، آب به شرکت هاي خدمات رسان پرداخت نشود انشعابات آن ها قطع

 
می شود و یا هر انشعابی نیز به نام مالک واحد اقامتی باشد آن نیز به جاي بدهی به شرکت هاي خدمات رسان قطع خواهد شد. 

وي تصریح کرد: واحدهاي اقامتی قبل از فرارسیدن عید نوروز کالاهاي مختلفی همچون مواد غذایی را خریداري کرده اند که تاریخ

 
مصرف آن ها گذشته به کنار، موعد پرداخت چک آن ها نیز فرا رسیده است و تمامی آن ها ترتیب اثر داده شده اند. 

 
 

 
بیکاري 800مربی ورزشی بر اثر ویروس کرونا 



بروهی معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی نیز در ادامه در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اینکه باشگاه هاي
ورزشی یکی از بخش هایی بوده که در این استان بر اثر شیوع ویروس کرونا خسارت هاي فراوانی به آن ها وارد شده است، گفت: 95

 
درصد از مربی هاي ورزشی در این استان تحت پوشش بیمه نیستند. 

وي با بیان اینکه حدود 800 مربی ورزشی در این استان مشغول فعالیت هستند، اظهارکرد: بیشتر مربی هاي ورزشی در این استان در

 
باشگاه ها مشغول به کار هستند. 

 
به گفته بروهی این تعداد از مربی ها در 195 ورزشگاه فعالیت می کنند. 

 
وي تصریح کرد: پایین بودن سطح درآمد یکی از دلایلی است که موجب شده تا این افراد تمایلی به بیمه شدن نداشته باشند. 

این مقام مسئول افزود: درآمد میانگین این افراد یک میلیون تا یک میلیون و 500 هزار تومان است و همین امر سبب شده تا این

 
افراد نتوانند خود را بیمه کنند. 

 
وي با اشاره به شیوع ویروس کرونا، تصریح کرد: با تعطیلی باشگاه ها حدود 800 نفر از مربی ها نیز بیکار شدند. 

معاون ورزشی اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی ادامه داد: لیست این افراد به وزارت ورزش و جوانان ارائه شده است تا تدابیر

 
لازم براي آن ها نیز انجام شود. 

وي در ادامه با تصریح بر اینکه باشگاه هاي ورزشی بیش از یک میلیارد و 400 میلیون تومان خسارت به آن ها وارد شده است، گفت:
علاوه بر خسارت هاي وارد شده به صاحبان باشگاه ها، به ورزشکاران نیز از لحاظ روحی و روانی نیز خسارت وارد شده است و تعدادي

 
از آن ها باذ مشکلاتی همچون اضافه وزن مواجه شده اند. 

بروهی استخرهاي شنا را یکی دیگر از مکان هاي ورزشی اعلام کرد که طی این شش ماه به آن ها خسارت وارد شده است، افزود:

 
زمانیکه آب استخرها تخلیه شود بخش تاسیسات دچار فرسودگی، زنگ زدي می شود. 

 
 

 
هنوز بیش از 40 میلیارد تومان از تسهیلات کرونایی مورد درخواست در استان پرداخت نشده است 



محمد اربابی معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی در ادامه در گفت و گو با ایسنا، بیان کرد: 14 رسته
شغلی براي دریافت تسهیلات کرونایی معرفی شدند که این رسته ها داراي 844 زیررسته است و در این استان در مرحله نخست 11

 
هزار و 196 متقاضی واجد شرایط براي دریافت این تسهیلات معرفی شدند. 

وي با اشاره به اینکه تاکنون استقبال براي دریافت این تسهیلات خوب بوده است، گفت: رقم اولیه ابلاغ شده براي سهم استان 210
میلیارد تومان بوده که تاکنون شش هزار و 833 پرونده با اشتغال هشت هزار و 279 نفر براي دریافت تسهیلات به بانک معرفی شده

 
است. 

به گفته اربابی جمع تسهیلات درخواستی 68 میلیارد و 458 میلیون و 900هزار تومان بوده است که از رقم تسهیلات درخواستی 27

 
میلیارد و 730 میلیون و 900 هزار تومان پرداخت شده است. 

وي در پاسخ به این سوال که چرا رقم پرداختی اندك بوده است؟ توضیح داد: در واقع تعدادي از افراد در سامانه مورد نظر ثبت نام

 
کرده اما پیگیري هاي بعدي براي دریافت تسهیلات را انجام نداده و یا مشکل در تامین وثایق داشته اند. 

 
99 درصد از مشمولان قانون کار تسهیلات را دریافت کردند 

قربان نباتیان معاون روابط کار اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی نیز در گفت و گو با ایسنا، تصریح کرد: هتل، رستوران، تالار و

 
مجموعه هاي ورزشی از جمله واحدهایی بوده اند که در این استان بیشتر خسارت را متحمل شده اند. 

وي تاکید کرد: شش هزار و 499 نفر در کل استان به دلیل بیکار شدن از کار به علت شیوع ویروس کرونا در سامانه مذکور براي

 
دریافت تسهیلات ثبت نام کرده بودند که چهار هزار و 499 نفر مشمول قانون کار می شدند و داراي بیمه بودئند. 

 
به گفته نباتیان 99 درصد از افراد ثبت نامی که مشمول قانون کار می شدند تسهیلات مورد نظر را دریافت کرده بودند. 

انتهاي پیام



افزایش نرخ ایجاد اشتغال پایدار روستایی و عشایري در کشور

منبع: ایمناشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پیش از پرداخت تسهیلات روستایی و عشایري، تنها
سه درصد از ایجاد اشتغال جدید در روستاها اتفاق می افتاد اما با پرداخت تسهیلات به طرح هاي اشتغال پایدار روستایی و

عشایري، این رقم اکنون به 29 درصد رسیده است.

 
افزایش نرخ ایجاد اشتغال پایدار روستایی و عشایري در کشور 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: پیش از پرداخت تسهیلات روستایی و عشایري،
تنها سه درصد از ایجاد اشتغال جدید در روستاها اتفاق می افتاد
اما با پرداخت تسهیلات به طرح هاي اشتغال پایدار روستایی و

 
عشایري، این رقم اکنون به 29 درصد رسیده است. 

به گزارش ایمنا به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
عیسی منصوري اظهار کرد: پیش از پرداخت تسهیلات روستایی و عشایري، تنها سه درصد از ایجاد اشتغال جدید در روستاها اتفاق

 
می افتاد اما با پرداخت تسهیلات به طرح هاي اشتغال پایدار روستایی و عشایري، این رقم اکنون به 29 درصد رسیده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید اقدامات و تلاش هاي دولت براي خدمات رسانی به مردم، بازخوانی و بیان شود، گفت: یکی از اقدامات خوب
دولت، پرداخت تسهیلات در مناطق روستایی بوده که سبب ایجاد اشتغال زیادي در این مناطق شده است، در این زمینه، سازمان
مدیریت و برنامه ریزي به عنوان دبیر این کارگروه، باید نتایج پرداخت این تسهیلات را بازگو کند تا اثرگذاري اجراي طرح ها تبیین

 
شود. باید در کنار اطلاعات از پرداخت تسهیلات، نتایج آن هم بیان شود. 

اولویت، حفظ اشتغال موجود است معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در وضعیت موجود،
اولویت، حفظ اشتغال موجود است، گفت: رویکرد این است که ابتدا از اشتغال موجود صیانت سپس براي توسعه یا ایجاد واحد جدید

 
اقدام شود و بر این اساس پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش هم با همین اولویت پرداخت شود. 

وي اظهار کرد: براي توسعه اقتصاد باید برنامه داشت نباید تصور شود که توسعه و اشتغال زایی تنها با پرداخت وام محقق می شود، اگر
بازار نباشد و بازاریابی اتفاقی نیفتد، اشتغال ایجاد نمی شود. به طور مثال خراسان شمالی ظرفیت هاي خوبی براي توسعه تولید فرش

 
دستباف دارد اما ابتدا باید به فکر توسعه بازار فرش باشیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به اظهار نظر یکی از نمایندگان مردم استان در مجلس
شوراي اسلامی مبنی بر اینکه باید در پرداخت تسهیلات روستایی و عشایري، پایین بودن درآمد خانوار لحاظ شود، گفت: در این
زمینه، جمعیت روستایی، نرخ بیکاري و درآمد سرانه خانوار، از شاخص هایی است که براي پرداخت این اعتبارات تسهیلاتی در نظر

گرفته شده است. 



منصوري با اشاره به اینکه شمار زیادي از طرح هاي روستایی و عشایري در انتظار دریافت تسهیلات روستایی است، گفت: برخی از این

 
طرح ها، توجیه خود را از دست داده اند و باید مورد پالایش قرار گیرند. 

وي با اشاره به اینکه بازپرداخت برخی از طرح هاي به بهره برداري رسیده در حال انجام است، خاطرنشان کرد: منابعی که از محل

 
بازپرداخت به بانک ها می رسد، منبعی براي پرداخت تسهیلات اشتغالزایی است. 

تاکید بر اطلاع رسانی از تسهیلات کرونایی معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره پرداخت
تسهیلات به کسب و کارهاي خسارت دیده گفت: 130 هزار میلیارد ریال تسهیلات متقاضیان به بانک ها معرفی شده، اما تاکنون تنها

 
10 هزار میلیارد ریال منجر به پرداخت شده است. 

منصوري نبود اطلاع درست از پرداخت تسهیلات کرونایی را از علل کم بودن میزان جذب عنوان کرد و افزود: از دستگاه هاي اجرایی و

 
بانک ها، انتظار می رود در اطلاع رسانی و ارسال پیامک به متقاضیان و مشمولان، تلاش داشته باشند. 

وي ادامه داد: اکنون بنگاه هاي داراي کارگر بیمه شده و نیز آنان که بیمه نیستند، می توانند از مزایاي تسهیلات کسب و کارهاي

 
خسارت دیده از کرونا استفاده کنند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزي تاکید کرد و
گفت: آمادگی داریم در زمینه راه اندازي مرکز اصلاح نژاد دام با رویکرد آموزش و نیز اجراي آن، حمایت لازم را در این استان داشته

باشیم.



گره بر گره زدن با خلق قوانین دست و پاگیر براي فعالان اقتصادي در شرایط

تحریم

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/06/12

 به گزارش خبرگزاري فارس از زنجان، نشست کاري و
تخصصی هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی زنجان و مصطفی طاهري نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شوراي اسلامی ظهر امروز
در سالن جلسات شهید شهریاري با محور پیگیري مشکلات فعالان اقتصادي و بخش خصوصی استان در بخش هاي مختلف برگزار

 
شد. 

در ابتداي این جلسه رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان زنجان با اشاره به جایگاه قانونی اتاق بازرگانی به عنوان
پارلمان بخش خصوصی، اظهار کرد: ایجاد هماهنگی و همکاري بین بازرگانان و صاحبان صنایع معادن و کشاورزي در اجراي قوانین و
همچنین ارائه نظرات مشورتی در مورد مسائل اقتصادي کشور در بخش هاي مختلف به قواي سه گانه از جمله وظایف و اختیارات اتاق

 
بازرگانی است. 

علی یگانه فرد با اشاره به برخی دیگر از وظایف و اختیارات اتاق هاي بازرگانی در بخش هاي مختلف، تصریح کرد: از مهم ترین
راهبردهاي اتاق می توان به پیگیري منافع جمعی، صنفی و فردي اعضا با هدف افزایش تاثیرگذاري هاي اقتصادي، تحکیم جایگاه اتاق
به عنوان یک نهاد غیردولتی دانایی محور و فراگیر، کمک به بهبود فضاي اقتصادي و حمایت از کارآفرینی و کمک به مدیریت تحول

 
در اقتصاد کشور اشاره کرد. 



 
 

 
تعطیلی یا نیمه فعال بودن 25 درصد شرکت هاي زنجان 

وي با اشاره به تاسیس اتاق بازرگانی زنجان و عملکرد آن در دوره هاي مختلف تاکنون، ابراز کرد: در حال حاضر نیز اتاق بازرگانی
زنجان برنامه هاي خود را در بخش هاي مختلف پیگیري می کند و داراي کمیسیون هاي مشورتی متشکل از 6 کمیسیون  و 11

 
تشکل تخصصی فعال است. 

یگانه فرد در ادامه سخنان خود در رابطه با موانع محیط کسب و کار استان، اشاره اي به تعطیلی و نیمه فعال بودن بیش از 25 درصد
واحدهاي تولیدي استان با بیش از 6 هزار و 325 نفر اشتغال عنوان کرد: عدم تشکیل دادگاه هاي تجاري در استان و ضعف دادگاه ها
در رسیدگی به شکایات، دشواري تامین مالی از بانک ها، عدم استرداد مالیات ارزش افزوده در مهلت قانونی، زمان طولانی رسیدگی به
مشکلات فعالان اقتصادي در هیأت هاي حل اختلاف مالیاتی و تعدد قوانین و پیچیدگی مقررات دستگاه ها از جمله مشکلات و موانع

 
محیط کسب و کار استان است. 

رئیس اتاق بازرگانی زنجان با اشاره به موانع کسب و کار در حوزه آي تی و کسب و کارهاي دانش بنیان ، ابراز کرد: مسکوت ماندن
شهرك آي تی، برق و الکترونیک استان، طولانی شدن روند واگذاري زمین به پارك علم و فناوري استان، عدم رعایت معافیت ها در
برخی از موارد توسط سازمان هاي متولی، درخواست تضامین و وثایق سنگین از شرکت ها براي ارائه تسهیلات از سوي شبکه بانکی و
عدم همکاري سازمان هاي دولتی در خصوص اجراي قوانین حمایتی کسب و کارهاي دانش بنیان از دیگر موارد و مشکلات در این

 
بخش است. 

وي با بیان اینکه در بخش حمل و نقل و لجستیک استان نیز موانع و مشکلاتی وجود دارد که نیازمند توجه و همکاري است،  ابراز
کرد: بالا بودن نرخ حمل و نقل در استان نسبت به سایر استان ها، محقق نشدن مصوبه ریاست جمهوري در ایجاد مرکز لجستیکی در
استان، کمبود سردخانه، باسکول هاي عمومی، انبارهاي موسسات ترخیص کالا، پایین بودن سهم ارزش افزوده بخش حمل و نقل،
انبارداري و پست استان زنجان از کل کشور و عدم ارائه تسهیلات به متقاضیان خرید خودروهاي کارکرده و دست دوم، عدم اتمام دو
خطه کردن راه آهن استان به ویژه در مسیر زنجان به قزوین و محرومیت استان از تخفیفات صادراتی و وارداتی یکی از پروتکل هاي
همکاري بین ایران و ترکیه به دلیل کسري 41 کیلومتري ایستگاه بین المللی بناب از ایستگاه بازرگان از عمده موانع توسعه این بخش

 
است. 

وي ادامه داد: همچنین عدم وجود سرویس هاي سریع السیر ریلی در مسیر تهران به زنجان، عدم توقف پروازهاي خارجی سایر استان
ها در استان و پرواز مجدد از زنجان، محروم بودن  6 استان از هواپیماي باري، بالا بودن نرخ تعرفه حمل و نقل ریلی و عدم وجود



 
پروازهاي خارجی با محوریت پروازهاي باري از فرودگاه استان از مشکلات دیگر این بخش است. 

یگانه فرد با بیان اینکه عمق پایین اکتشافات استان و عدم مطالعات اکتشافی و زمین شناسی دقیق در استان، پوشش گیاهی گون و
عدم توسعه سین کار در بهره برداري پروانه هاي بهره برداري از موانع بخش معدن استان است، تصریح کرد: در بخش فرش دستباف و
صنایع دستی استان نیز مشکلات را می توان در بخش هاي مختلفی از جمله نبود نقشه ثبت شده براي فرش دستباف و فروش با
نقشه و طرح استان هاي دیگر، موانع قانونی در خصوص بیمه قالیبافان، مشکل کسري منابع براي پرداخت بیمه شدگان، صادرات
برخی اقلام و صنایع دستی صرفاً از طریق پست و عدم امکان صادرات از طریق گمرك و یا خود فرد محدودیت هاي پست در ارسال

 
تقسیم بندي کرد. 

وي با ارائه پیشنهادات کارشناسی شده از سوي اتاق در  راستاي رفع مشکلات بخش هاي مختلف اقتصادي استان زنجان، ادامه داد: در
بخش زیتون نیز می توان به مشکلاتی از جمله ابطال مجوز آب اراضی شیب دار و از بین رفتن سرمایه باغداران منطقه طارم، عدم
صدور پروانه بهره برداري به دلیل مسائل زیست محیطی که براي واحدهاي صنعتی زیتو ن بوده، نبود هویت و برند براي زیتون و عدم
امکان بهره مندي از خدمات دولتی چون تسهیلات به دلیل نداشتن پروانه و همچنین عدم وجود نهادها براي باغداران و اعتبار

 
مکانیزاسیون 15 درصدي اشاره کرد. 

رئیس اتاق بازرگانی زنجان با بیان اینکه در راستاي تحقق نقشه راه صادراتی استان انتظاراتی از نمایندگان وجود دارد که اتاق بازرگانی
زنجان با کار کارشناسی پیشنهاداتی را در این راستا آماده و جمع بندي کرده است، گفت: از جمله این موارد، ایجاد انبارهاي صادراتی
براي کشورهاي خارجی به منظور سرمایه گذاري براي صادرات مجدد کالا با توجه به موقعیت مناسب و لجستیکی استان زنجان به
سایر نقاط، راه اندازي فرودگاه زنجان که امکان اتصال استان به سایر نقاط کشور و یا صادرات محصولات نیازمند جابه جایی سریع را
فراهم می کند و اتصال زنجان به سه ناحیه گمرکی در مرز ارس مرز عراق و بندر انزلی به منظور ایجاد منطقه ویژه تجارت خارجی با

 
سرمایه گذاري خارجی با سایر کشورها است. 

وي با بیان اینکه می توان مشوق هاي سرمایه گذاري براي شرکت هاي حوزه فناوري اطلاعات در استان زنجان در راستاي ایجاد
همکاري هاي مشترك با طرف هاي خارجی براي رونق بخشی حوزه فناوري اطلاعات در نظر گرفت، افزود: ایجاد هاب منطقه تجارت
با روسیه از طریق زنجان براي کشورهاي قفقاز به ناحیه شرقی از جمله قرقیزستان و قزاقستان با همکاري ارمنستان براي صادرات
مجدد کالا از استان به مقصد این دو کشور بدون نیاز به عبور از گرجستان و همچنین ارائه مجوزهاي لازم براي انجام صادرات کالاهاي
تولید شده از نقره با تناژ بالا با همکاري مشترك ارمنستان براي صادرات مجدد جواهرات با مبناي تولیدي استان، لزوم هدایت و
ترغیب دستگاه هاي اجرایی استان به حرکت و سیاست گذاري هاي داخلی در راستاي تحقق نقشه راه صادرات استانی از جمله

 
پیشنهادات اتاق بازرگانی و انتظارات از نمایندگان است. 

رئیس اتاق بازرگانی زنجان با بیان اینکه نظارت بر زنجیره تامین کالاهاي تولیدي، اصلاح سیستم پاداش دهی به نفع تولید، کاهش
نرخ تسهیلات براي فعالیت گروه هاي اولویت دار چون برق الکترونیک، صنایع دستی، دانش بنیان و ... از جمله انتظارات بخش
خصوصی استان در بعد ملی است، اظهار کرد: دیگر انتظار در این بخش بهره مندي 100 درصدي شرکت هاي دانش بنیان از حمایت

 
هاي دولتی طی پنج سال اول آغاز فعالیت خود نیز از دیگر انتظارات بخش خصوصی است. 

رئیس اتاق بازرگانی زنجان با اشاره به مشکلاتی که در بخش تولیدي و از جمله در عملکرد بانک ها وجود دارد، ابراز کرد: یکی از
مشکلات اساسی واحدهاي تولید روي در استان زنجان، مشکل تخصیص ارز و واردات موقت است که خطر تعطیلی آنها را تهدید می

 
کند. 



رئیس اتاق بازرگانی زنجان با اشاره به برخی از قوانین دست و پا گیر که براي فعالان اقتصادي در شرایط تحریم ها ایجاد شده آن را
گره به گره عنوان کرد و ابراز داشت: براي عملیاتی کردن جهش تولید همه باید دست به دست هم دهند و اتاق زنجان نیز آمادگی

 
خود را براي کار کارشناسی در بخش هاي مختلف و ارائه به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی اعلام می کند. 

 
 

 
خلق قوانین یک شبه و مشکلات تجار 

در ادامه این جلسه نایب رئیس نخست اتاق بازرگانی زنجان با اشاره به مشکلاتی که در شرایط تحریم و شیوع کرونا و همچنین
مشکلات داخلی گریبان گیر فعالان اقتصادي شده است، اظهار کرد: خلق قوانین یک شبه مشکلاتی را براي تجار و صادرکنندگان

 
ایجاد کرده است. 

محمود ضرابی با بیان اینکه تجار در شرایط تحریم به دنبال روش هاي دیگر براي فروش و بازگرداندن پول خود هستند که مشکلات
خاص خود را دارد، تصریح کرد: در رابطه با ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادي اصل بر تولید در آن مناطق و صادرات بود که متاسفانه

 
این موضوع برعکس شده و نیازمند توجه و پیگیري در مجلس است. 

سهندعلی فلاحی نایب رئیس دوم اتاق بازرگانی زنجان نیز در این جلسه با تأکید بر اینکه مجلس باید مطالبات مردم را پیگیري کنند
و فرصت هاي موجود را عملیاتی کنند، گفت: در بخش تولید مشکلات بسیاري با دستگاه وجود دارد و متاسفانه در اتاق هاي دربسته
براي تجار و فعالان اقتصادي تصمیم گیري می کنند که مشکلات آن متوجه فعالان اقتصادي می شود، چرا که  نظر کارشناسی در

 
تصمیمات وجود ندارد. 

 عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی زنجان نیز در این جلسه با بیان اینکه شرایط اقتصادي کشور در حال فشار بوده و قوانین نیز باید
به صورت خاص و نرمشی باشد تا تولید تداوم داشته باشد، تصریح کرد: برنامه هاي توسعه کشور، حضور دولت ها و مجلس اگر در یک

 
دوره همزمان باشد می تواند مشکلات را کاهش دهد. 

محسن عطاریان با بیان اینکه فضا براي توسعه بخش خصوصی فراهم نمی شود، گفت: در صورت عملیاتی شدن این مهم می توان

 
اقدامات مختلفی و موفقی را صورت داد. 

 
ظرفیت بنیادهاي بزرگ کشور براي حل مشکلات مردم 



دبیر کل اتاق بازرگانی زنجان نیز در این جلسه با اشاره به ظرفیت هاي موجود و بالا در بخش هاي مختلف کشور، ابراز کرد: وجود
مجموعه هاي بزرگ در استان و طرح هاي بزرگی که با مشارکت مردم شکل گرفته است متاسفانه به نام مردم و به کام برخی شده،

 
بهره آن را دیگر استان ها بردند و اهداف آن محقق نشده است. 

حمید توکلی همچنین با تاکید بر استفاده از ظرفیت بنیادهاي بزرگ کشور در راستاي حل مشکلات مردم از لزوم بهره گیري از این

 
ظرفیت ها براي حل مشکلات خبر داد. 

ولی االله منصوري عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی زنجان نیز با اشاره به مشکلاتی که در بخش معادن وجود دارد، مشکلات مربوط
به منابع طبیعی و محیط زیست را از جمله اصلی ترین مشکلات این بخش عنوان کرد و گفت: انتظارات از مجلس یازدهم در بحث

 
معادن و صنایع معدنی حمایت و توسعه این بخش است. 

علیرضا حجازیان عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی زنجان نیز عدم همکاري مدیران ذیربط براي ایجاد واحدهاي تولیدي در زنجان را
از جمله مشکلات عمده در این بخش عنوان کرد و افزود: زنجان می تواند در کنار قزوین از قطب هاي تولیدکننده شوینده کشور باشد
و رقابت کند اما متاسفانه سرمایه گذارانی در استان وجود دارند که تنها براي اعطاي زمین چند ماه است از این اداره به آن اداره در

 
رفت و آمد هستند، در حالیکه قزوین براي جذب آنها قول اعطاي زمین در 24 ساعت و حل مشکلات داده است. 

 عضو دیگر هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی زنجان با بیان اینکه استان زنجان تولیدات خوبی در حوزه فرش دارد اما تولیدات ما به نام
قم و از آن جا صادر می شود به بحث ثبت نقشه هاي فرش زنجان و پیگیري آن اشاره کرد و افزود: استفاده از ظرفیت هاي چون

 
فرودگاه براي صادرات و یا برقراري پرواز به مقصد کشورهاي خارجی از جمله ظرفیت هاي مغفول مانده که باید مورد توجه قرار گیرد. 

مهدي رنگ رونا با اشاره به لزوم عملیاتی کردن نقشه راه تجارت که تحقق آن در گرو همکاري بخش هاي دیگر از جمله دفتر
نمایندگی وزارت خارجه در زنجان است که تعطیل شده است، گفت: عمده صادرات استان زنجان، صنایع فلزات رنگین است که

 
مشکلات تعهدات ارزي و تخصیص ارز و همچنین بحث ورود موقت مشکلات جدي این صنعت است که آن را تهدید می کند. 

انتهاي پیام/73009/ق



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/06/12

 
با هدف تحول آفرینی و براي نخستین بار درسطح روستاهاي مازندران؛ 

 
مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا دربخش مرکزي شهرستان آمل راه اندازي شد 

 
آمل- مهدي غلامی / 

نخستین مرکز توسعه فرهنگی ورزشی« هیوا» به ابتکار نو و خلاقانه اعضاي هیات موسس این مرکز همزمان با گرامیداشت هفته در

 
روستاي " بزمینان" از توابع بخش مرکزي شهرستان آمل افتتاح شد. 

این مرکز در مکان آموزشی که زمین وهزینه هاي مربوط به ساخت وتجهیز آن را " سیدجوادجلالی، سید اسماعیل جلالی و

 
سیدابراهیم جلالیان اهداء کردند. 

افسانه مظلوم به عنوان یکی از فعالان حوزه هاي اجتماعی و فرهنگی که خدمات عام المنفعه و درخور تحسین این بانوي فرهیخته با
پیگیري هاي شبانه روزي اش درسطح ادارت، نهادها وارتباط گیري موثر با خیران در سالهاي اخیر در خدمت نیازمندان و برطرف
کردن نیازهاي حداقلی مراجعه کنندگان به او بوده، این بارهم با همراهی جمعی از جوانان علاقمند به توسعه کارهاي فرهنگی و
ورزشی در سطح روستاها آغاز گر یک کار نوع و تحولی شدند و با فراهم کردن مقدمات و همه شرایط، مرکز توسعه فرهنگی ورزشی با

 
عنوان " هیوا" نخستین بار درمازندران دربخش مرکزي آمل راه اندازي کردند. 

خانم افسانه مظلوم، مدیرعامل مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا درخصوص راه اندازي این مرکزگفت: یکی از دغدغه هاي من
وهمکارانم درمجموعه" هیوا "همیشه این موضوع مهم بوده که بتوانیم گامی هرچند کوچک اما مثبت براي گره گشایی از مشکلات

 
مردم برداریم. 

وي افزود: خوشبختانه با عنایت خداوند واستقبال خوب مسوولان شهرستانی به ویژه خانم سلطانی بخشدارمرکزي آمل، توانستیم
مقدمات و شرایط لازم براي راه اندازي مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا در روستاي بزمینان را به عنوان نخستین مرکز دربخش

 
مرکزي شهرستان آمل راه اندازي کنیم. 

 
شناسایی استعدادهاي فرهنگی، ورزشی و حمایت از آنها 

مدیرعامل مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا به هدف هاي مهم این مرکز اشاره و اضافه کرد: شناسایی نخبگان ورزشی و حمایت مالی
ازآنها براي شرکت درمسابقات، حمالیت مالی براي ساخت و تجهیزمکان هاي ورزشی درسطح روستاها وحمایت مالی ومشاوره

 
کارشناسی درحوزه صنایع تبدیلی با هدف ایجاد فرصت هاي اشتغالزایی در روستاها ازهدف هاي پیش بینی شده این مرکزاست. 

خانم مظلوم ادامه داد: جذب سرمایه گذار براي رونق بیشتر روستاها، نهادینه کردن سرمایه گذار خرد، حمایت از کودکان بی سرپرست
و بد سرپرست ومعرفی به مرکز وتقبل تمام هزینه هاي مربوط به تحصیل تا دانشگاه و حمایت از زنان سرپرست خانوار وآموزش شغلی

 
ومشاوره دربحث درآمدزایی آموزش خیاطی ودیگرآموزش هاي مورد نیاز از دیگر هدف هاي این مرکزاست. 

وي حمایت از بیماران خاص درجهت تهیه دارو ومعرفی به مراکز درمانی، برگزاري مراسم ها و جلسات مذهبی، آموزشی فرهنگ سازي
وافزایش آگاهی دربرابرموضوعات و معضلات اجتماعی ازجمله ( اعتیاد، طلاق) هدف هاي دیگر در راه اندازي مرکز توسعه فرهنگی



 
ورزشی هیوا بود. 

 
مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا 

 
به عنوان یک همیار درکنار مردم 

مدیرعامل مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا یادآورشد: دراین طرح دربعد کیفی با هدف شناخت و رفع موانع فعالیت هاي فرهنگی
وهنري در روستاها، شناسایی نهادها و سازمان هاي دولتی و غیردولتی موثر و فعال در توسعه فرهنگی روستاها، کمک به توانمندسازي
روستاییان براي راه اندازي کسب و کار فرهنگی وهنري، شناسایی و شکوفایی استعدادها و خلاقیت هاي فرهنگی و هنري روستاییان،
ایجاد زمینه و فرصت مناسب براي جلب مشارکت مردمی در امور فرهنگی و هنري، تشکیل انجمن هاي فرهنگی و هنري و دربعد
کمی کاهش نرخ بیکاري، ایجاد فرصت هاي شغلی مستقیم، آموزش مهارت شغلی و دانش کارآفرینی درروستاها برنامه ریزي شده

 
است. 

خانم مظلوم تصریح کرد: همه این هدف هاي پیش بینی توسط مرکز براین هست که به عنوان یک همیار در کنار مردم باشد و انتظار

 
هست که هم بخشداري و فرمانداري شهرستان ودیگر ادارات ونهادها در تحقق برنامه ها حمایت هاي لازم را داشته باشند. 

 
فرماندار: مرکز توسعه 

 
فرهنگی ورزشی هیوا ؛نوآوري جدید 

 
در تحول آفرینی روستاها 

معاون استاندار و فرماندارویژه شهرستان آمل هم دراین مراسم، راه اندازي مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا درروستاي "بزمینان" را

 
یکی از نوآوري هاي جدید براي رسیدگی به چالش هاي بخش مرکزي شهرستان آمل دانست. 

سیدجعفررسولی افزود: خانم مظلوم به همراه جمعی از فعالان حوزه هاي اجتماعی درماه هاي اخیر به ویژه درشیوع بیماري کرونا در
تهیه بسته هاي معیشتی براي آسیب دیده هاي کرونایی شهرستان سنگ تمام گذاشتند و با همتی که دراین مجموعه وجود دارد،

 
امیداورم موفق باشند. 

 
رونمایی از شناسنامه 

 
بخش مرکزي آمل 

بخشدارمرکزي آمل هم دراین مراسم به طرح رونمائی از کتاب شناسنامه این بخش که نخستین بار درمازندران انجام شده است، گفت
: سالها پیگیري این موضوع بودیم که بتوانیم براي مسیر راهمان درجهت توسعه، شناسایی ظرفیت ها و پتانسیل هر روستا یک نقشه

 
راهی را داشته باشیم. 

خانم زینب سطانی افزود: خوشبختانه همه این موارد واهداف این طرح و نیز توپوگرافی جفرافیایی و مکان یابی درکنار وجه تسمیه
روستا، امکانات موجود، طرح هاي نیمه کاره و نیزاجرا شده، درکتاب شناسنامه بخش مرکزي آمل که به همت و همکاري خوب دکتر
مولائی عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی وخانم سامره نصیري گردآوري ونگارش درآمده مورد توجه قرارگرفته است. وي
یادآورشد: با رونمایی از کتاب شناسنامه بخش مرکزي آمل بیشتر به دنبال این هستیم تا درتمام روستاهاي بخش فرهنگ هاي که به

 
فراموشی سپرده شدند را دوباره احیا واشتغالزائی همراه با درآمد پایدار رابراي روستائیان ایجاد کنیم. 

 
گفتنی است، اعضاي هیات مدیره مرکز توسعه فرهنگی ورزشی هیوا دربخش مرکزي شهرستان آمل به شرح ذیل انتخاب شدند: 

 
افسانه مظلوم: مدیرعامل 

 
زینب سلطانی: نائب رییس 

 
مهرنوش صالحی: بازرس 

حافظ حیدرزاده و یزدان تقلا عضو هیات مدیره



بازگشایی دوباره مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار گنبدي

منبع: ایرناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/06/12

گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان گنبدکاووس که از طریق مرز اینچه برون، مراودات اقتصادي زیادي با
کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و

خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند.

 گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان
گنبدکاووس که از طریق مرز اینچه برون، مراودات اقتصادي زیادي با کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از

 
طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند. 

از اواخر سال گذشته و به دنبال همه گیري ویروس کووید 19 در بیشتر کشورهاي جهان و نیز ایران، مسوولان کشور ترکمنستان
اجازه ورود کامیون و تریلی هاي ترانزیت و حتی قطارهاي باري را از طریق پایانه مرز اینچه برون گلستان به کشورش نداد تا اینکه
پس از فروکش کردن موج اول شیوع کرونا و با رایزنی هاي بین مقامات دو کشور، از سوم تیرماه امسال و فقط مبادلات ریلی بین
ایران و ترکمنستان از طریق این مرز زمینی از سرگرفته شد اما ترکمنستان هنوز اجازه بازگشایی مرز زمینی خود براي تردد کامیون

 
ها و تریلی ها را نداده است. 

بالا رفتن هزینه صادرات کالا از طریق خط ریلی اینچه برون به سبب بسته بودن مرز زمینی براي تردد کامیون ها و نیز افزایش حجم
تقاضا و همچنین کافی نبودن امکانات ایستگاه ریلی اینچه برون براي بارگیري (انتقال بار از کامیون به واگن) سبب شده تا مشکلات

 
بازرگانان گلستانی بویژه شهرستان گنبدکاووس که 50 درصد حجم صادرات این استان را در اختیار دارند، مضاعف شود. 

نائب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گرگان روز چهارشنبه به نمایندگی از تجار گنبدي به خبرنگار ایرنا گفت: سخت
گیري کشور ترکمنستان براي بازگشایی دوباره مرز اینچه برون به دلیل شیوع کرونا از عمده مشکلات تجار و بازرگانان گلستانی است

 
زیرا بیشترین صادرات آنها به ترکمنستان و دیگر کشورهاي آسیاي میانه از خاك این کشور صورت می گیرد. 

"ارازجان شمالی" با یادآوري صادرات 150 میلیون دلاري کالا از جمله لبنیات و پلی استایرن سال گذشته از گلستان به کشورهاي



آسیاي میانه، افزود: به سبب شیوع کرونا و ممانعت از صادرات کالا از سوي ترکمنستان در چهار ماهه نخست امسال صادرات به این

 
کشور صفر و به دیگر کشورهاي آسیاي میانه از جمله عراق و افغانستان نیز فقط 30 میلیون دلار بوده است. 

این تولید کننده خوراك دام، طیور و آبزیان از مسوولان اقتصادي کشور خواست براي موفقیت بیشتر تولیدکنندگان داخلی در امر
صادرات کالا به بازارهاي منطقه اي حمایت هاي بیشتري داشته باشند زیرا بازاریابی و مشتري پیدا کردن به دلیل رقابت کشورها در

 
بازارهاي جهانی کار سختی است. 

وي اضافه کرد: تولیدکنندگان به سبب کارآفرینی، ایجاد اشتغال و ثروت براي کشور بایستی مورد توجه و حمایت بیشتر مسوولان قرار

 
گیرند که پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و برخی معافیت هاي مالیاتی می تواند از جمله این حمایت ها باشد. 

شمالی همچنین بسته جدید بانک مرکزي را مشکل دیگر صادر کنندگان دانست و گفت: با این بسته 80 درصد ارزش کالایی که
تولیدکننده صادر می کند به صورت حواله ارزي و 20 درصد به صورت اسکناس باید برگردانده شود که با توجه به مشکلات پیش روي
تجار در روند صادرات و نیز شیوع کرونا اجراي آن عملا امکان پذیر نیست زیرا نمی توان پول محصول را به راحتی از کشور مقصد

 
صادرات وارد کشور کرد. 

وي تاکید کرد: تنها راه ممکن این است که پول هر کالاي صادر شده را در همان کشور مقصد به صراف بدهید تا با کسر پنج تا 10
درصد کار مزد، معادل روز آن را در ایران به ریال به شما تحویل دهد اما با بسته بانک مرکزي بایستی با این پول دلار به نرخ آزاد مثلا
220 هزار ریال خرید و 80 درصد آن را به صورت حواله ارزي با نرخ پایین تر به دولت برگرداند که این روشی غیر ممکن است و

 
صرفه اقتصادي براي تجار ندارد. 

نائب رییس اتاق بازرگانی گرگان افزود: اگر براي جبران تمام کسورات، نرخ کالا صادراتی را افزایش دهیم در قیمت تمام شده با رقیب
خارجی مانند تجار ترکیه و پاکستانی نمی توانم رقابت کنم چرا که مشتري به دنبال جنس خوب با قیمت مناسب است و تجار این

 
کشورها بلافاصله با قیمت پایین تر، جنس هاي مشابه را به خریدار عرضه می کنند. 

این تاجر گنبدي ادامه داد: بهترین راه حل براي کاهش ضرر صادر کننده با اجراي بسته جدید بانک مرکزي این است که دولت ارز

 
وارد شده توسط صادر کننده را بیشتر از قیمت آزاد خریداري کند تا براي بازرگانان هم صرفه اقتصادي داشته باشد. 

 
 



یکی دیگر از بازرگانان گنبدي هم به خبرنگار ایرنا گفت: تجار با توجه به اینکه بازار هدف صادرات شان عمدتا کشورهاي فدراسیون
روسیه از جمله ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان و در بعضی موارد خاص روسیه است با بسته شدن مرز ترکمنستان در

 
صادرات و واردات از این مبدا و مقصد دچار مشکل شدند. 

متین کلوي که عضو اتاق بازرگانی گرگان است، افزود: با توجه به بسته بودن مرز زمینی اینچه برون و افزایش تقاضا براي حمل و نقل
ریلی، هزینه استفاده از واگن ها بالا رفته و باعث کاهش قدرت رقابت تجار ایرانی با کشورهاي دیگر در بازار منطقه و در شرایط شیوع

 
کرونا شده است. 

این صادر کننده مواد پلاستیکی و الکترونیکی اضافه کرد: سهم تجار گلستانی به واسطه دسترسی به مرز اینچه برون به عنوان دروازه
ورود به آسیاي میانه و فدراسیون روسیه به نسبت سال هاي قبل با توجه به شیوع کرونا و بسته بودن مرز ترکمنستان و نیز فشارهاي

 
اقتصادي دشمنان کاهش محسوسی یافته است. 

وي افزود: صرفه اقتصادي حمل و نقل ریلی زمانی توجه پذیر خواهد بود که در هر واگن 50 تن کالا بارگیري شود به عنوان مثال
افرادي که قبلا توسط یک دستگاه کامیون 15 تا 20 تن کالا صادر می کردند الان باید تناژ خود را به 50 تا 60 تن برسانند که صرفه

 
اقتصادي داشته باشد در غیر این صورت هزینه هاي حمل و نقل با قیمت تمام شده کالا همخوانی و توجیه اقتصادي ندارد. 

کلوي با قدردانی از حمایت مدیرکل گمرك استان و رییس اتاق بازرگانی گرگان که همواره به دنبال حل مشکلات تجار هستند، گفت:
بازرگانان گنبدي خیلی محدودیت ها دارند از جمله آن نبود امکانات کافی در ایستگاه ریلی اینچه برون است به طوري که روزانه

 
نزدیک به 20 تا 30 واگن با کشور ترکمنستان تبادل داریم اما کل لیفتراك (وسیله جابجایی بار) براي بارگیري یک دستگاه است. 

وي اظهار داشت: تجار گنبدي خواستار رسیدگی بیشتر و تخصیص امکانات بارگیري در ایستگاه ریلی اینچه برون هستند چراکه نبود
امکانات مشکلات زیادي را براي آنها ایجاد کرده است از طرفی نیز از مسوولان درخواست داریم در تصویب قوانین صادرات، واردات و

 
گمرگی از نظرات کارشناسی اتاق بازرگانی که به مسائل آگاه هستند، بیشتر استفاده کنند. 

این فعال اقتصادي گفت: شیوع کرونا و افزایش قیمت ارز، مشکلات زیادي را براي بازرگانان جهت جابجایی پول و ارز کالاهاي

 
صادراتی ایجاد کرده است و به نظرم دولت بایستی در اجراي سامانه نیما تجدید نظر کرده و یا زمان آنرا به وقت دیگري موکول نماید. 

کلوي افزود: بازرگانان گلستان نسبت به رقباي خود از کشورهایی چون چین، روسیه و ترکیه به سبب برخی معافیت ها و عوارض
گمرگی عقب ترند به عنوان مثال کالاهاي روسی 11 درصد در مالیات و پنج درصد در عوارض گمرکی از کالاهاي ایرانی جلوتر هستند

 
به این معنی که قیمت کالاهاي آنها 16 درصد پایین تر از کالاهاي ایرانی است. 

درهمین پیوند سیدابراهیم حسینی مدیرکل گمرکات گلستان نیز صرفا به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش و رایزنی مسوولان کشورمان براي
از سرگیري دوباره مرز اینچه برون جهت تردد کامیون ها و تریلی هاي حامل کالاهاي صادراتی تجار و بازرگانان این استان همچنان

 
ادامه دارد. 

اینچه برون به عنوان تنها گمرك زمینی و ریلی گلستان، مرکز گمرکات این استان بوده و پایانه هاي صادراتی گرگان و گنبدکاووس،

 
گمرك امانات پستی گرگان، گمرك بندرترکمن و گمرك فرودگاه بین المللی گرگان زیرمجموعه آن است. 



در سال هاي اخیر با بهره برداري از راه آهن بین المللی قزاقستان - ترکمنستان - ایران و گذر آن از اینچه برون، خدمات گمرك ریلی

 
نیز به فعالیت معمول در مجموعه گمرکات استان اضافه شده است. 

 
استان مرزي گلستان در شمال ایران با کشور ترکمنستان و استان هاي مازندران، سمنان و خراسان شمالی همسایه است. 

 
برچسب ها 

 
- گنبدکاووس 

 
- ویروس کرونا 

 
- ترکمنستان 

 
- گلستان 

 
- اینچه برون 

 
- صادرات غیر نفتی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



زنگنه : صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است

منبع: جام نیوزشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/06/12

وزیر نفت با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: براي عراق هم بسیار اقتصادي است زیرا گاز طبیعی
جایگزین فرآورده نفت گاز می شود و قیمت آن بیش از دوبرابر قیمت گازي است که ایران به آنها می فروشد بنابراین چنین

حرفی که عراق احتیاج به گاز ایران ندارد را نشنیدم و همچنین موضوعی را هم ...

 
زنگنه : صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است 

وزیر نفت با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: براي عراق هم بسیار اقتصادي است زیرا گاز طبیعی جایگزین
فرآورده نفت گاز می شود و قیمت آن بیش از دوبرابر قیمت گازي است که ایران به آنها می فروشد بنابراین چنین حرفی که عراق

 
احتیاج به گاز ایران ندارد را نشنیدم و همچنین موضوعی را هم نگفته اند. 

به گزارش سرویس اقتصادي جام نیـوز، بیژن زنگنه در حاشیه
ملاقات عمومی با مردم با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري در
دیدار هفته گذشته به مناسبت هفته دولت که به صورت ویدئو
کنفرانسی برگزار شد بر دیدار چهره به چهره با مردم با مراعات
پروتکل بهداشتی تاکید کردند، یادآوري کرد: البته ملاقات
عمومی با مردم از مدت ها پیش در برنامه وزارت نفت قرار داشته
است، امروز با حدود هشت نفر به صورت تک به تک ملاقات

 
داشتم که ارتباطی با کارهاي اداري جاري نداشت. 

وي ضمن مطلوب و مفید خواندن این ملاقات مردمی که از شاخه هاي مختلف و به صورت اتفاقی انتخاب شده بودند بر تداوم آن
تاکید کرد و گفت: این افراد براساس سامانه ارتباط با وزیر نفت که مدت هاست راه اندازي شده ثبت نام کرده بودند و مشکلات خود را
عنوان کردند، بعضی از این چالش ها راه حل هایی داشت که به آنها ارائه شد مانند اجاره شناورهاي ایرانی.زنگنه خاطر نشان کرد:
وزارت نفت از اساس اجاره شناورهاي خارجی را ممنوع کرده و اجاره شناور ساخت داخل را در اولویت قرار داده است. دستور دادم اگر

 
اشکال هایی در اجرا وجود دارد رفع شود. 

 
کاهش ذخیره بنزین ایران به دلیل افزایش صادرات 

زنگنه به این پرسش که وزیر نفت عراق عنوان کرده است که نیازي به گاز ایران ندارد و تا چند وقت دیگر آن را قطع می کند، پاسخ
داد: نه چنین سخنی نگفته اند، عراقی ها می دانند هیچکس در منطقه نیست که گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند، آنها قراردادهایی
براي تولید گاز در عراق امضا کرده اند زیرا به هر حال عراق ظرفیت هایی براي تولید گاز دارد و می تواند از آن استفاده کند اما اینها

 
زمان بر است و هم اکنون عراقی ها راغب هستند که مقدار زیادي از ایران گاز دریافت می کنند. 



وزیر نفت درباره اینکه آیا ذخیره سازي هاي بنزین ایران هم اکنون به بالاترین سطح رسیده است، پاسخ منفی داد و گفت: ذخیره
سازي هاي بنزین ایران در اردیبهشت و اوایل خردادماه به بیش از 5 میلیارد لیتر رسیده بود، اما اکنون با توجه به صادراتی که انجام

 
شده، پایین آمده است. 

 
سی ان جی اولویت وزارت نفت 

بنا بر اعلام وزارت نفت، او توسعه صنعت سی ان جی (گاز طبیعی فشرده) در سطح خودروهاي عمومی مانند اتوبوس هاي شهري را از
دیگر موارد مطرح شده عنوان کرد و گفت: این موضوع نیز قرار شد که پیگیري شود، اماپیشنهاد دادم که نشست بعدي راباانجمن

 
جایگاهداران سی ان جی داشته باشندکه حرف هاي یکدیگرراازنزدیک بشوندزیراسی ان جی از مسائل اولویت دار در وزارت نفت است. 

زنگنه به مذاکره با چند شرکت دانش بنیان که در ساخت تجهیزات و ارائه خدمات فعال بودند اشاره و تصریح کرد: همه تجهیزات
عنوان شده مورد نیاز وزارت نفت بود و مقرر شد که پیگیري شوند؛ اگر اثبات شود که شرکتی کاري را می تواند انجام دهد وزارت نفت
به طور حتم از خرید مشابه خارجی آن ممانعت می کند و این به عنوان یک اصل در وزارت نفت است؛ اگر تجهیزي که در ایران

 
ساخته شود با کیفیت باشد جلو وارداتش گرفته می شود. 

وي ادامه داد: این موضوع بر شرکت هاي غیردولتی نیز مانند پتروشیمی ها و یا پالایشگاه ها نیز جاري و حاکم است و تنها براي

 
شرکت هاي دولتی اجرا نمی شود به ویژه در شرایط کنونی که مشکلات اشتغال در کشور وجود دارد باید به این نکته نیز توجه کرد. 

 
بالا رفتن کیفیت با رقابت 

زنگنه در پاسخ به این پرسش که برنامه وزارت نفت براي حمایت از شرکت هاي ایرانی به منظور اجراي پروژه در کشورهاي خارجی
چیست؟ افزود: «بزرگترین حمایتی که وزارت نفت می تواند از شرکت هاي ایرانی داشته باشد این است که این شرکت ها مرجع
داشته باشند یعنی فعالیت هایی در ایران داشته باشند که قابل ارائه به شرکت هاي خارجی باشد چه در ساخت و چه در ارائه

 
خدمات.» 

وي با اشاره به اینکه رقابت سبب بالارفتن کیفیت تولید می شود، گفت: حضور خارجی ها هم اکنون در ایران بسیار کم شده و رقابت

 
بالایی در کشور وجود ندارد. البته موضوع خوبی نیست، اما این موقعیت فرصتی براي رشد شرکت هاي ایرانی فراهم کرده است. 

وزیر نفت با بیان اینکه تجهیزات ساخت داخل مورد نیاز صنعت نفت به طور حتم بررسی می شود و اگر مسئله وجود نداشته باشد بی
شک خرید و واردات آنها ممنوع می شود، اظهار کرد: سازمان صدور گواهی کیفیت حرکت بسیار مهمی است که دو هفته پیش آغاز
شد، این سازمان به مصرف کنندگان اطمینان می دهد کالایی که در داخل ساخته شده است استانداردهاي مورد نیاز صنعت نفت را

 
دارد. 

وي گفت: هیچ سازمانی با وجود ریسک هاي بسیار در تولید، تجهیزي را که براي نخستین بار ساخته شده است به کار نمی گیرد مگر

 
اینکه نهادي بی طرف، حرفه اي و تخصصی این توانایی و استاندارد بودن آن را تایید کند. 

وزیر نفت افزود: سازمان صدور گواهی کیفیت به این منظور راه اندازي شده و حرکتی بسیار بزرگ و مهم و همسو با اهداف حمایت از

 
ساخت داخل و بهره گیري بی خطر و آرامش بخش از تجهیزات ساخت شرکت هاي ایرانی است. 



 
ایسنا 

2025



صنایع تبدیلی در حوزه کشاورزي و پتروشیمی در استان بوشهر رونق گیرد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/06/12

بوشهر - نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر گفت: صنایع تبدیلی در زمینه هاي کشاورزي و پتروشیمی در استان
بوشهر رونق گیرد.

بوشهر - نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر
گفت: صنایع تبدیلی در زمینه هاي کشاورزي و پتروشیمی

 
در استان بوشهر رونق گیرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، آیت االله غلامعلی صفایی بوشهري
صبح چهارشنبه در دیدار با نماینده مردم دشتی و
تنگستان در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: استان
بوشهر جایگاه ویژه اي در کشور و در سطح بین الملل دارد
ولی هنوز در استان مناطقی می بینیم که با محرومیت

 
مواجه هستند. 

 
وي تاکید کرد: باید تلاش ها مضاعف و پیشرفت ها به روز باشد و در کارها از جوانان انقلابی و نجیب استفاده شود. 

امام جمعه بوشهر با اشاره به زیرساخت هاي بهداشتی و درمانی در این دو شهرستان، افزود: در شهرستان دشتی و تنگستان ما نیازمند

 
دو بیمارستان با امکانات بروز هستیم که علاوه بر پوشش منطقه اي پوشش استانی نیز داشته باشند. 

وي ضریب امنیت را در دشتی و تنگستان بسیار بالا عنوان کرد و تصریح کرد: در این دو منطقه ضریب امنیت بخاطر فرهنگ مردم

 
بسیار بالاست که این مایه افتخار است و باید این ضریب حفظ و ارتقا یابد. 

صفایی بوشهري ضمن تشکر از تلاش ها و کوشش هاي وي در راه اعتلا و پیشرفت استان بوشهر، با بیان اینکه منطقه دشتی و
تنگستان از مهمترین مناطق استان بوشهر هستند، افزود: این دو منطقه از نظر جغرافیایی و اقتصادي جایگاه فوق العاده مهمی در

 
استان بوشهر دارند. 

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر ادامه داد: بزرگان، علما، سرداران و شهداي این منطقه نقش بسیار پررنگ و بزرگی در

 
تاریخ استان بوشهر داشته اند. 

امام جمعه بوشهر با اشاره وضعیت توسعه یافتگی دشتی و تنگستان، تصریح کرد: در این دو شهرستان تلاش ها و کارهاي زیادي

 
صورت گرفته ولی با حالت آرمانی فاصله زیادي دارد. 

وي با بیان اینکه باید سند توسعه دشتی و تنگستان نوشته شود، تاکید کرد: لازم است در منطقه دشتی و تنگستان در زمینه آب،



اشتغال مولد و پاك، رونق تولید و ایجاد صنایع تبدیلی در زمینه هاي کشاورزي و پتروشیمی، رفع فقر و حمایت از گروه هاي مستمند
و حمل و نقل، کارهاي اساسی و زیر بنایی صورت گیرد.



جزئیات طرح برق امید؛ برق مصرفی کدام مشترکان رایگان می شود؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و سخنگوي صنعت برق گفت: جامعه هدف طرح برق امید همه مشترکان خانگی
هستند.

به گزارش گروه اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، مصطفی
رجبی مشهدي معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و
سخنگوي صنعت برق در گفت وگو با برنامه اي رادیویی
گفت: همه مشترکان خانگی در جامعه هدف طرح برق امید

 
قرار می گیرند. 

او ادامه داد: 29 میلیون مشترك خانگی در کشور وجود
دارند که حدود 30 درصد از آن ها براساس اطلاعات ثبت
شده در سال هاي 97 و 98، مشمول این طرح خواهند شد
(5 میلیون و 500 هزار مشترك) و ضمن آنکه سایر

 
مشترکان نیز می توانند با کاهش مصرف خود مشمول تخفیف هاي صد درصدي بهاي برق شوند. 

رجبی مشهدي افزود: در ماه هاي گرم براي مناطق عادي 100 کیلووات و براي ماه هاي غیر گرم الگوي مصرف 80 کیلووات ساعت

 
خواهد بود و براي مناطق گرم هم الگوي مصرف 400 کیلووات ساعت خواهد بود. 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و سخنگوي صنعت برق گفت: با توجه به اینکه این طرح از امسال اجرا خواهد شد، انتظار
داریم با اطلاع رسانی هاي گسترده، مشترکان بیشتري به این جرگه بپیوندند چرا که ظرفیت هاي خوبی براي مصرف بهینه در بخش

 
خانگی وجود دارد. 

 
بیشتر بخوانید 

- 45 درصد از شبکه توزیع برق کشور نوسازي شد او بیان کرد: هدف این طرح کاهش رفاه خانوار نیست بلکه در نظر دارد با آموزش و
آگاه سازي، رفتار مصرفی مشترکان را اصلاح کند به طور مثال دقت مشترکان را در نحوه استفاده از وسایل برقی و همین طور خرید

 
وسایل برقی افزایش دهد. 

رجبی مشهدي اضافه کرد: اگر بتوانیم مصرف برق در بخش خانگی را بهینه کنیم و آن را در حد استاندارد ها کاهش دهیم، می توان

 
برق کاهش یافته در این بخش را به بخش هاي مولد تزریق کرد و باعث رونق اقتصادي بیشتر و ایجاد اشتغال شد. 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر و سخنگوي صنعت برق اضافه کرد: براي تمامی مشترکان و به ویژه مشترکان پرمصرف



امکان خرید و نصب پنل هاي خورشیدي کوچک با تسهیلات مناسب فراهم می شود تا خریداران هزینه آن را به صورت اقساط

 
بپردازند. 

او افزود: هزینه این پنل ها که قابل نصب بر روي کولر هاي آبی هستند و ظرفیت تولید آن ها 400 تا 500 وات برق است، در حدود 5
میلیون تومان است که به زودي در خصوص نحوه بهره گیري از این امکان، اطلاع رسانی خواهد شد.



هفته دولت 1400 فرصت شغلی براي زنجانی ها ایجاد کرد

منبع: همشهريشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/06/12

هزار و 397 فرصت شغلی ره آورد طرح هاي اجرا و افتتاح شده در هفته دولت سال 99 در زنجان بود که 95 درصد این شغل
ها مربوط به افتتاح و 5 درصد مربوط به طرح هاي در دست اجراست.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، هفته دولت سال
99، 994 پروژه در حوزه هاي مختلف در زنجان افتتاح یا
عملیات اجرایی آن آغاز شد که براي افتتاح و آغاز به کار
این پروژه ها در مجموع مبلغ هزار و 348 میلیارد تومان

 
اعتبار صرف شده است. 

به لحاظ مبلغی، 92 درصد این پروژه ها مربوط به افتتاح و
8 درصد نیز مربوط به شروع عملیات اجرایی بود. اکثر این
پروژه مربوط به افتتاح است که از لحاظ تعداد نسبت به
سال 98ُ، 87 درصد و از نظر مبلغ نیز 11 درصد افزایش

 
نشان می دهد. 

پروژه هاي افتتاح شده طی این مدت در حوزه هایی همچون آب، برق، کشاورزي، اجتماعی، عمرانی، تولیدي، معدنی، آموزش و
پرورش و حوزه هاي متنوع دیگر است.



توضیحات مهم روحانی درباره شیوه آموزش مدارس در سال تحصیلی جدید |

از 15 شهریور فاصله اي بین جان، یادگیري و آموزش وجود ندارد

منبع: همشهريشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس جمهور با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما
آموزش حضوري است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی در این زمینه رعایت شود.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایسنا، حجت الاسلام
و المسلمین حسن روحانی طی سخنانی در جلسه امروز
12 شهریور هیات دولت با بیان اینکه عزاداري امسال،
شکوه خاص و ویژه اي داشت و از جهاتی استثنایی بود،
اظهار کرد: برخلاف اینکه مردم به دلیل مراقبت نسبت به
پروتکل هاي بهداشتی به طور طبیعی محدودیت هایی

 
دارند اما عزاداري ما از ابتکارات بسیار خوبی بهره مند شد. 

وي افزود: عزاداري هایی که در مجالس انجام می گرفت، به
کمک فضاي مجازي در شهرستان هاي دیگر و تا خارج از

 
کشور مستقیم پخش می شد و عزاداري خانه ها که مقداري در سال هاي قبل کمرنگ شده بود، امسال بسیار پررنگ بود. 

رئیس جمهور ادامه داد: در سراسر کشور هم آماري که وزیر بهداشت و وزیر کشور به من دادند، حداقل 80 درصد مجالس و محافل در

 
سراسر کشور پروتکل ها را به خوبی مراعات کردند. 

وي با تاکید بر اینکه عزاداران هم استفاده از ماسک و هم فاصله گذاري و سایر دستورالعمل ها را به خوبی اجرا کردند، گفت: حتی
نذورات به صورت مواد خشک به خانواده ها داده شد و عزاداري به یادماندنی و استثنایی در تاریخ ایران ثبت شد و همه در این امر

 
بسیار مهم همکاري کردند. 

دستور مهم رئیس جمهور درباره شبکه شاد براي دانش آموزان آمار روحانی از رعایت پروتکل هاي کرونا در عزاداري هاي محرم

 
روحانی: هیچ کس فکر نمی کرد مردم بتوانند مقاومت کنند 

روحانی با قدردانی از بیانات رهبري و سایر علما در زمینه رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مراسم عزاداري، اظهار کرد: همچنین همه
افرادي که بر امر عزاداري نظارت کردند، چه افرادي که جزو بانیان عزاداري بودند و خدمت کردند، ناظران بهداشتی، مقامات وزارت

 
کشور و همه تلاش کردند که نظارت خوبی انجام بدهند و از آنان هم قدردانی می کنیم. 

رئیس جمهور یادآور شد: از همه گویندگان مذهبی، وعاظ و مداحان و سخنرانان پرشور که با ابتکارات جدید مداحی خود را گاهی به
کوچه ها و خیابان ها آوردند، تشکر می کنم. بسیار عزاداري خوب و باشکوهی و با رعایت همه اصول مذهبی و اخلاقی و دینی انجام

 
شد و بهانه اي به دشمنان داده نشد. 



وي در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به آغاز سال تحصیلی اظهار کرد: از شنبه 15 شهریور ماه مراسم سال تحصیلی آغاز می
شود. براي ما مهم بود در تمام این مراحل که بگوییم فاصله جان و نان معنا ندارد، فاصله جان و کار معنا ندارد، فاصله معیشت و

 
سلامت معنا ندارد، فاصله سلامت و دیانت معنا ندارد، در محرم دیدیم که هیچ فاصله اي بین این ها نبود. 

روحانی تاکید کرد: از 15 شهریور می خواهیم بگوییم فاصله اي بین جان و یادگیري و آموزش وجود ندارد. هم می شود درس خواند و
هم می شود مراتب تحصیلی را ادامه داد و هم جوانان می توانند به آینده خود امیدوار باشند. درس خواندن در همه مقاطع براي ما

 
مهم است و با نظر گرفتن تمام پروتکل هاي بهداشتی که از ستاد کرونا اعلام شد، این کار به خوبی انجام می شود. 

روحانی با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما آموزش حضوري

 
است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی هم در این زمینه رعایت شود. 

وي افزود: خانواده ها هم باید در این زمینه همکاري کنند و خود معلمان و دانش آموزان هم باید موارد لازم را رعایت کنند. امسال

 
هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند و در کنار این باید و آموزش حضوري، صداوسیما هم به امر آموزش کمک خواهد کرد. 

روحانی با بیان اینکه فضاي مجازي هم در زمینه آموزش فعال خواهند بود، گفت: در مدارس خصوصی که به شکل دیگري این امکان
فراهم است و در مدارس دولتی هم شبکه شاد شکل گرفته است و براي استفاده از آن خانواده ها ناچار بودند که پول اینترنت بدهند تا
از این شبکه استفاده کنند اما امروز هم به سازمان برنامه و بودجه و هم وزارت ارتباطات دستور دادم که استفاده از شبکه شاد براي

 
خانواده ها و دانش آموزان باید رایگان باشد و هیچ هزینه اي پرداخت نشود. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور تاکید کرد: از لحاظ سیاسی و اقتصادي یک
بعدش همان کاري است که آمریکایی ها دوسال و نیم است انجام می دهند و تلاش کردند تا با فشار اقتصادي دولت و ملت را در برابر
خواسته هاي نامشروع خود تسلیم کنند که جوابی نگرفتند اما به مردم ما و معیشت آنان فشار وارد شد و بار این موضوع بر دوش آنان
هم بود اما دولت نیز سختی ها را در کنار مردم تحمل کرد و این یک معجزه تاریخی بود که نه ملت و نه دولت از این فشارها سرخم

 
نکردند. 

روحانی ادامه داد: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود و براي جلوگیري از

 
پایان این دوره کارها و تلاش هاي فراوانی کردند، اما دیدیم که شکست مفتضحانه اي خوردند. 

وي یادآور شد: آنان بعد از این شکست گفتند که می خواهیم از سازوکار درون برجام و مکانیزم ماشه استفاده کنند که این یکی از
خنده دارترین سخنان تاریخ است که آدم بگوید من از توافقی که خارج شده ام و از یک امتیاز آن هوس کردم که استفاده کنم. این

 
حرفی است که با منطق و قوانین حقوق بین الملل هیچ تناسبی ندارد و حتی کودکان هم این موضوع را می دانند. 

روحانی تصریح کرد: اما دیدیم که اروپا و شوراي امنیت هم یک اتفاق نظري در این زمینه دارد که آمریکا هیچ حقی براي استفاده از
مسائل حقوقی داخل برجام ندارد چرا که نه تنها از برجام خارج شده که هرکس به آن پایبند بوده را هم تنبیه کرده پس در این
مرحله هم آنان شکست خوردند و مطمئن هستیم که هیچ دستاوردي براي شان ندارد، هیچ موفقیتی به دست نخواهند آورد و

 
تبلیغات و سروصداي بیهوده است که از تحریم مجدد سخن می گویند. 



رئیس جمهور با اشاره به اینکه در روند صادرات و واردات روال خوبی را تجربه می کنیم، گفت: در جمهوري اسلامی ایران برخلاف
همه مشکلات و تحریم ها و کرونا ما فقط یک و هفت دهم درصد شاهد کوچک شدن اقتصاد بودیم و این از میانگین سایر کشورها
کمتر است که نشان از تلاش ها در زمینه اقتصادي دارد و حتی اگر این وضعیت ادامه یابد شاید بتوانیم به رشد اقتصادي مثبت بدون

 
نفت تا پایان سال برسیم. 

وي یادآور شد: رشد پایه پولی ما در پنج ماه گذشته معادل دو و نه دهم درصد بوده است که نشان می دهد مسیر اقتصادي ما درست
است. وزیر اقتصاد هم توضیح داده که 6 هزار میلیارد تومان را براي اقتصاد روستایی برداشته ایم و مفتخرم که بگویم از لحاظ

 
بهداشت، آموزش، ارتباط با فضاي مجازي، آب رسانی، راه سازي، گازرسانی و مخصوصاً ایجاد اشتغال کار بزرگی انجام دادیم. 

روحانی تصریح کرد: در شرایط امروز کشور از همه وزرا می خواهیم که تلاش ها بیشتر شود، به ویژه در بخش اقتصاد و کشاورزي. ما

 
در الگوي کشت و حمایت از کشاورزان قدم هاي خوبی برداشته ایم. قواي دیگر هم اگر به ما کمک کنند این سرعت بیشتر می شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: ما طرح هاي دیگري هم داشتیم که به نفع ملت بود و امیدوار بودیم که قواي دیگر هم با ما همراهی کنند اما
به هرحال یا این موارد عقب افتاد یا هنوز موافقتی با آن انجام نشده که در هر صورت اگر به نتیجه نرسد هم راه دیگري پیدا می کنیم.

وي ادامه داد: قواي دیگر بدانند که ما در یازده ماه آخر کار خود قرار داریم اما در عین حال همه وزرا می کوشند که پروژه ها و

 
کارهایی که باید به اتمام برسد را در همین یازده ماه به پایان برسانند. 

روحانی افزود: ما با کشورهاي همسایه هم جز یکی دو کشور روابط بهتري نسبت به گذشته داریم. دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه
است و کشوري نمی تواند خود را از دیگران جدا کند. یک بازار داریم و آن هم بازار جهانی است؛ یا در این بازار سهم خود را داریم یا

 
نداریم. اگر داشته باشیم براي فعالیت بیشتر و بهتر و رسیدن به پیشرفت ها از آن استفاده می کنیم و اگر نه، ضرر خواهیم کرد. 

وي در پایان تاکید کرد: از وزارت بهداشت هم تشکر می کنم براي ایجاد زیرساخت ها در زمینه تله مدیسن یا همان دوراپزشکی که
در دو سه استان به صورت نمونه انجام می شود و بعد به همه کشور ان شاءاالله گسترش می یابد. این گام بزرگی است که مردم در این

شرایط شیوع کرونا بتوانند از طریق فضاي مجازي مشورت پزشکی دریافت کنند.



اولویت اول ما آموزش حضوري در مدارس با رعایت دقیق دستورالعمل هاي

بهداشتی است

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس جمهور به رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزراي آموزش و پرورش و ارتباطات و فناوري اطلاعات دستور داد ترتیبی
اتخاد کنند که با توجه به بازگشایی مدارس از پانزدهم شهریورماه، بهره گیري مدارس دولتی و دانش آموزان از شبکه شاد،

بدون هزینه باشد.

حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز چهارشنبه در
جلسه هیات دولت با تاکید بر اینکه اولویت اول ما، آموزش حضوري
دانش آموزان در مدارس، با رعایت دقیق دستورالعمل هاي بهداشتی
است، گفت: آموزش دانش آموزان درسال جدید با توجه به وضعیت

 
بیماري کرونا، به صورت آموزش حضوري و غیر حضوري خواهد بود. 

دکتر روحانی افزود: همانطور که در ماههاي گذشته و با شیوع بیماري
کرونا نشان دادیم که فاصله "جان و نان"، "جان و کار"، "معیشت و

سلامت" و "دیانت و سلامت" معنا ندارد، از 15 شهریور هم می خواهیم بگوییم فاصله بین "جان و تحصیل و درس خواندن" با

 
رعایت همه دستورالعمل هاي بهداشتی، معنا ندارد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل محروم بماند، اظهارداشت: در کنار آموزش حضوري در مدارس،

 
ما صدا و سیما را داریم که با آموزش و پرورش همکاري می کند. 

دکتر روحانی در بخش دیگري از سخنان خود با قدردانی از رهبرمعظم انقلاب،مراجع تقلید، حوزه هاي علمیه و همه وعاظ و روحانیون
که با بیانات و عملشان راه و مسیر عزاداري با حکمت امسال را ترویج کردند، گفت: مردم در مراسم عزاداري محرم امسال، با کنار هم

 
قراردادن سلامت، حکمت، دیانت، عقلانیت و درایت، یک عزاداري با شکوه، خاص و استثنایی را در تاریخ ایران ثبت کردند. 

رئیس جمهور با بیان اینکه عزاداري محرم امسال بهانه اي به دست دشمنان نداده است و با رعایت همه اصول دینی و بهداشتی انجام
گرفت، افزود: آمار وزراي کشور و بهداشت نشان می دهد حداقل در 80 درصد مجالس عزاداري امسال، دستورالعمل هاي بهداشتی به

 
خوبی رعایت شده است. 

رئیس جمهور در ادامه با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور به ویژه پس از تحریم هاي آمریکا از اوایل سال 97 اظهارداشت:
هدف آمریکایی ها از اعمال این تحریم ها و تشدید فشارهاي اقتصادي، تسلیم ملت و دولت ایران در برابر خواسته هاي نامشروعشان

 
بود اما با ایستادگی و فداکاري مردم، متوجه شدند که این کار شدنی نیست. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: مردم ایران علیرغم همه سختی ها، ایستادگی و مقاومت کردند و دولت در کنار سایر مقامات و قواي
دیگر این فشار را تحمل کرده و یک معجزه تاریخی را رقم زدند چرا که هیچ کشوري تصور نمی کرد با حجم گسترده اي از تحریم



 
هاي شدید طی حدود سه سال گذشته، مردم و دولت ایران بتوانند سختی ها را تحمل کنند. 

رئیس جمهور تصریح کرد: مردم با ایستادگی و مقاومت خود نشان دادند که استقلال، آزادي و اصول و حقوق شان بر همه آنچه

 
دشمنان فکر می کردند، ارجحیت دارد. 

دکتر روحانی با اشاره به اقدامات اخیر آمریکا در اعمال فشارهاي شدید به کشورمان اظهارداشت: از آنجایی که یکی از مفاد برجام این
است که اواخر مهر ماه، جمهوري اسلامی ایران به طور کامل از تحریم تسلیحاتی خارج می شود این موضوع براي آمریکایی ها خیلی
سنگین است لذا دنبال تصویب قطعنامه اي در این زمینه بودند اما 13 عضو شوراي امنیت در برابر قطعنامه آمریکا ایستادند و این در
تاریخ کم نظیر و شاید بی نظیر است که آمریکا قطعنامه اي را پیشنهاد دهد و فقط یک راي داشته باشد لذا این موضوع هم شکست

 
مفتضحانه اي براي آمریکا بود. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: آمریکا پس از این شکست به دنبال طرح دیگري افتاد تا به خیال خود کسب آبرو کند و در این زمینه
خواهان استفاده از سازوکار درون برجام شد و این در حالی است که اگر کسی با الفباي سیاست و تعامل آشنا باشد به خوبی می فهمد

 
که اگر کسی از قراردادي خارج شده باشد بعد از دو سه سال نمی تواند از امتیاز موجود در آن قرارداد استفاده کند. 

 
دکتر روحانی گفت: آمریکا براي کسب آبرو و وجهه براي انتخابات آتی خود اینگونه حرفهاي ناپسند و ناروا را مطرح می کند. 

رئیس جمهور اضافه کرد: دیروز در وین کشورهاي 1+4 به صراحت اعلام کردند که در کنار برجام هستند و آمریکا حق سوءاستفاده از
برجام را ندارد همچنین رئیس شوراي امنیت سازمان ملل در گفت وگوي تلفنی کاملا با نظر ایران موافق بود اما در عین حال

 
آمریکایی ها این کار عبث و کودکانه را آغاز کردند. 

دکتر روحانی گفت: امروز در شوراي امنیت سازمان ملل در خصوص دیدگاه ایران در این زمینه اتفاق نظر وجود دارد و این نیز یک
پیروزي بزرگ دیگري براي ایران خواهد بود که به نظرم در تاریخ کم سابقه است که کشوري بارها از لحاظ سیاسی و حقوقی در
مجامع بین المللی با آمریکا درگیر شود و چندین بار آمریکا را شکست دهد، قطعا آمریکا در این مرحله هم شکست خواهد خورد و
حرفهایی که مطرح می کند کاملا بی محتوا و بی اساس است. مردم اطمینان داشته باشند دولت از همه توان و قدرت خود در این

 
زمینه استفاده خواهد کرد. 

رئیس جمهور با بیان اینکه آمریکا به دنبال آن بود که ملت ایران را از لحاظ اقتصادي شکست داده و در برابر فشارهاي ناروا به تسلیم
وادار کند، اظهار داشت: بانک مرکزي از آغاز امسال علیرغم کرونا و مشکلات ناشی از آن توانسته است 14.5 میلیارد دلار براي

 
کالاهاي اساسی و ضروري پرداخت کند. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بسیاري از کشورها در طول دوران کرونا از لحاظ اقتصادي دچار رشد منفی شده و اقتصاد آنها 9 و 13 و
14 درصد کوچک شده است اما در جمهوري اسلامی ایران علیرغم همه فشارها و تحریم در سه ماهه اول فقط 1.7 درصد (یعنی کمتر

 
از 2 درصد) اقتصاد کشور کوچک شده است و این نشان می دهد که همه با تمام وجود مشغول تلاش بوده و تولید ادامه دارد. 

رئیس جمهور افزود: در ماههاي اخیر بخش صنعت، کشاورزي و تا حدودي خدمات رشد داشته است و چه بسا اگر با این روند پیش

 
برویم تا پایان سال به رشد مثبت غیرنفتی خواهیم رسید. 



دکتر روحانی با مردود خواندن مطالب برخی از رسانه ها مبنی بر اینکه کشور از لحاظ رشد نقدینگی در شرایط انفجار قرار دارد، اظهار
داشت: آمار بانک مرکزي نشان می دهد که رشد پایه پولی در پنج ماهه اول امسال نسبت به آخر سال گذشته معادل 2.9 بوده است و

 
این بیانگر مسیر صحیح و درست حرکت اقتصادي کشور است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز وزیر رفاه گزارش داد که براي اشتغال روستایی که از اول مرداد ماه شروع شده است، 6 هزار
میلیارد تومان اختصاص خواهد یافت. البته در دولت یازدهم و دوازدهم گام هاي بسیار خوبی از لحاظ آب سالم پایدار، برق، گاز، راه
روستاي، بهداشت و درمان، آموزش و پرورش و شبکه ارتباطات براي روستاها برداشته شده است. طی ماههاي اخیر نیز اقدامات ارزنده
اي براي اشتغال آغاز شده که با قوت ادامه خواهد یافت با اقدامات دولت سهم اشتغال روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 درصد به

 
25 درصد رسیده است. 

دکتر روحانی گفت: از همه اعضاي دولت، معاونین و مسوولین استان می خواهم تلاش مضاعفی را در راستاي جهش در بخش هایی از
کشاورزي و صنعت و اشتغال انجام دهند و البته اقدامات خوبی در این زمینه ها انجام شده است که باید آنها را ادامه دهیم و چنانچه

 
سایر قوا نیز کمک کنند سرعت آن بیشتر خواهد شد. 

رئیس جمهور افزود: دولت طرح هایی داشته که امیدواریم با کمک قواي دیگر اجرایی شود و البته دولت همزمان راههاي دیگر را

 
پیگیري می کند. 

دکتر روحانی با تاکید بر اینکه دولت، کشور و نظام در برابر فشار دشمنان سر خم نخواهد کرد، گفت: بی تردید اشتغال و معیشت
مردم شرایط مناسب تري در ماههاي پیش رو خواهد داشت و قواي دیگر نیز بدانند که دولت در 11 ماهه پایانی خود قرار دارد و به
دنبال تکمیل طرح هاي نیمه تمام خود است و امیدوارم همه یاري کنند تا در کنار هم کشور آباد و سرافرازي داشته باشیم و دشمنان

 
خود را در سراسر منطقه و جهان ناامید کنیم. 

رئیس جمهور روابط نزدیک و صمیمی با کشورهاي منطقه را مورد تاکید قرار داد و گفت: امروز با بسیاري از کشورهاي همسایه به جز
یکی دو کشور روابط نزدیکی داریم و در جلسه اي که به این منظور در هفته گذشته وجود داشت تصمیم گرفته شد تا روابط با

 
کشورهاي همسایه و دوست را هر چه بیشتر توسعه دهیم. 

دکتر روحانی تعامل را به معناي قدرتمند بودن یک کشور دانست و گفت: هر کشور قدرتمند می تواند تعامل بیشتري با دنیا داشته
باشد و امیدوارم در این تعامل بتوانیم سهم خود را در اقتصاد جهانی حفظ کنیم. امروز همه جهان در یک بازار عمومی قرار دارد و اگر
سهم خود را از این بازار داشته باشیم می توانیم مسیر توسعه و پیشرفت را با سرعت ادامه دهیم. در تعامل سازنده است که می توانیم

 
سهم خود را در بازار قدرت و ثروت روابط بین الملل داشته باشیم. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنان خود با قدردانی از تلاش هاي وزارت بهداشت و درمان اظهار داشت: این وزارتخانه تلاش
جدیدي را آغاز کرده است که بتوانیم سیستم درمان را از راه دور انجام دهیم و با این سیستم و با استفاده از فضاي مجازي مردم می
توانند مشورت هاي پزشکی و حتی نسخه هاي پزشکی را دریافت کنند و این می تواند تحول بزرگی در عرصه دولت الکترونیک

محسوب شود.



منصوري در خراسان شمالی خبر داد: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون

ضامن است

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/06/12

پیام سپاهان - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر لزوم تسریع در پرداخت وام
مشاغل آسیب دیده از کرونا گفت: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون ضامن است.

پیام سپاهان - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر لزوم تسریع در
پرداخت وام مشاغل آسیب دیده از کرونا گفت: وام کمتر از

 
16 میلیون تومان بدون ضامن است. 

به گزارش روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی
خراسان شمالی، عیسی منصوري در حاشیه جلسه کارگروه
اشتغال خراسان شمالی در جمع خبرنگاران با اشاره به
برنامه الگوي توسعه مشاغل خانگی کشور اظهار کرد: این

 
طرح از سال گذشته در 9 استان کشور به صورت آزمایشی اجرایی شده و امسال براي تمام کشور اجرا می شود. 

وي صدور مجوز و پرداخت وام براي متقاضیان را شکل اولیه طرح اشتغال پایدار خانگی در کشور دانست و افزود: پس از بررسی هاي
انجام شده پیش نیازهایی براي طرح تعریف شد که ازجمله آن می توان به آموزش، مشاوره، ارتقا کیفیت محصولات تولیدي و

 
استانداردسازي اشاره کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از نتیجه مثبت این طرح طی سال گذشته خبر داد و گفت:
برندهاي مختلفی در این راستا در کشور اجرایی شد که توانست تا پیش از شیوع کرونا در بازارهاي خارجی وارد شود و مورد استقبال

 
قرار گیرد. 

 
وي همچنین درباره وضعیت کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا گفت: تسهیلات مربوط به این جامعه هدف باید سرعت داده شود. 

منصوري تصریح کرد: تمامی وام هاي کمتر از 16 میلیون تومان فقط با سفته و چک قابلیت پرداخت دارد و اگر افراد به مشکلی در
اجراي این موضوع برخورده اند همچون تقاضاي ضامن، می توانند با تلفن هاي مندرج در سایت کارا بخش کرونا تماس گرفته و

 
شکایت خود را اعلام کنند تا مشکلات آنان حل شود. 

وي درباره وضعیت اشتغال روستایی در کشور نیز گفت: طی 3 سال گذشته و با اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی سهم شغل هاي

 
روستایی ایجادشده در کشور از 3 به 29 درصد افزایش یافته است. 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مجموع مشاغل ایجادشده را 210 هزار مورد اعلام کرد و افزود: از این تعداد 54 هزار نفر بیمه
تأمین اجتماعی هستند، بخشی تحت پوشش بیمه روستاییان و عشایر و بخش دیگري نیز خارج از پوشش بیمه اي قرار دارند که

 
تلاش می کنیم این بخش نیز در زیر چتر پوشش بیمه قرار گیرند. 

وي در پایان تصریح کرد: از ابتداي سال 97 تاکنون 12 هزار و 300 میلیارد تومان وام اشتغال پایدار روستایی در کشور پرداخت شده
است.



صادرات 40 میلیون دلاري تعاونی هاي همدان

منبع: ایسناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/06/12

دبیر اتاق تعاون استان همدان گفت: تا اردیبهشت سال جاري حدود 13 هزار نفر در سامانه مربوط به بیمه بیکاري ثبت نام
کردند.

رحمان نادي در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه این
تعداد از ثبت نام کنندگان در شرایط کرونایی با کاهش
درآمد واحد اقتصادي خود مواجه شدند، ادامه داد: به دلیل
کاهش تقاضا در ایام شیوع کرونا تعدادي از واحدهاي
تعاونی و غیر تعاونی نیازمند استفاده از مزایاي بیمه بیکاري

 
شدند که در سامانه بیمه بیکاري ثبت نام کردند. 

وي با بیان اینکه در استان همدان 1170 شرکت تعاونی
وجود دارد، خاطرنشان کرد: این تعداد تعاونی بیش از 12
هزار نفر در استان را مشغول به کار کرده است این

درحالیست که جامعه کارگري در استان بیش از 27 هزار نفر است. بنابر شرایط موجود پیش بینی می شود که این تعداد اشتغال

 
تعاونی ها در استان نسبت به سال گذشته با افزایشی روبه رو نبوده است. 

نادي با بیان اینکه سال گذشته 40 میلیون دلار کالا از طریق تعاونی هاي استان صادر شده است، گفت: از بین 1170 تعاونی، 228
تعاونی در حوزه صنعت، 310 تعاونی در حوزه کشاورزي، 371 تعاونی در حوزه خدمات و 201 تعاونی در حوزه توزیع مشغول فعالیت
هستند که این تعاونی ها به کشورهاي ترکیه، عراق، امارات، افغانستان، کویت، عمان، ارمنستان و اوکراین صادرات دارند و در سال
گذشته بر اساس گزارش اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان حدود 40 میلیون دلار حجم صادرات تعاونی هاي استان بوده

 
است. 

وي با بیان اینکه آن دست از تعاونی هایی که به صورت ریالی صادرات خود را انجام دادند به علت درخواست ارزي دولت از آنها دچار
مشکل شدند، اظهارکرد: بر اساس پیمان سپاري ارزي این تعاونی ها باید ارز را تهیه کنند و در شبکه نیمایی آن را ارائه کنند اما به

 
دلیل اینکه قرارداد آنها ریالی است ولی باید ارز تحویل بدهند، دچار مشکل شدند که این مشکل در درست بررسی است. 

نادي با تأکیدبر اینکه تعدادي از شرکت هاي گردشگري، مواد غذایی و صنایع دستی به دلیل کاهش تقاضا در دوران شیوع کرونا کار
خود را به حالت تعطیل و یا نیمه فعال درآوردند، افزود: تعدادي از شرکت هاي صنایع دستی کار خود را تعطیل کردند ولی شرکت

 
هایی که در حوزه صنعت مشغول به کار بودند توانستند به روال عادي خود بازگردند. 

دبیر اتاق استان همدان با اشاره به شرکت تعاونی هاي استان در رزمایش مواسات مومنانه در راستاي حمایت از نیازمندان، تهیه
تجهیزات بیمارستانی، اقلام بهداشتی و ضدعفونی کننده ها، بیان کرد: در این رزمایش 604 میلیون توسط تعاونی هاي استان براي



 
کمک هاي حمایتی و معیشتی جمع آوري و در محل خود هزینه شد. 

انتهاي پیام



روستاهاي کرمانشاه کارگاه هاي کوچکِ صنعتی می شوند

منبع: ایسناشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/06/12

رویداد ملی "صنایع روستا دوست" حالا چند وقتی است در کشور آغاز به کار کرده، رویدادي که قرار است روستاهاي کشور
را به کارگاه هاي کوچک صنعتی تبدیل کند؛ کارگاه هایی که قرار است روستاییان چرخ آن را بگردانند و از این طریق در

کنار تولید محصولات کشاورزي، سهمی هم در تولیدات صنعتی کشور داشته باشند.

این رویداد می تواند با افزایش تولیدات صنعتی جهشی
واقعی در تولید کشور رقم بزند و در کنار آن می تواند نقش
موثري در اشتغالزایی روستاییان داشته و از مهاجرت

 
بسیاري روستاییان به دلیل بیکاري جلوگیري کند. 

رضا طاهري معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام
خمینی (ره) استان کرمانشاه امروز (12 شهریور) در
نشستی خبري به تشریح جزییات این طرح پرداخت و
افزود: عمده مددجویان کمیته امداد در روستاها استقرار

دارند و براي اینکه بتوانیم راهی براي اشتغال روستاییان فراهم کرده و از مهاجرت آنها جلوگیري کنیم، طرح ملی "صنایع روستا

 
دوست" در دستور کار قرار گرفته است. 

وي افزود: در این طرح، صنایعی که ویژگی خلاقانه داشته، ساده بوده و قابلیت اجرا در سطح و اندازه روستا را دارند می توانند شرکت

 
کرده و در این بین طرح هاي برگزیده براي اجرا در روستاها انتخاب می شوند. 

طاهري تصریح کرد: شرکت در این رویداد براي عموم آزاد است و تمام افراد نخبه، مخترع، صاحبان ایده، صاحبان صنعت و... می

 
توانند طرح هاي صنعتی خود را براي شرکت در این رویداد ارائه کنند. 

وي افزود: علاقمندان براي شرکت در این رویداد باید طرح خود را به آدرس www.emdad.ir ارسال کنند و براي این کار تا 25

 
مهرماه امسال فرصت دارند. 

طاهري تصریح کرد: در پایان این رویداد، طرح هاي ارائه شده کارشناسی شده و براي طرح هاي برگزیده جوایز خاصی در نظر گرفته

 
شده است. 

وي افزود: در کنار اعطاي جوایز نقدي به طرح هاي برگزیده در این رویداد، این طرح ها براي اجرا حمایت مالی شده و محصولات آنها
نیز به بازار هدف معرفی می شود، همچنین زمینه ارائه و معرفی این طرح ها در سطح نمایشگاه هاي بین المللی هم با کمک کمیته

 
امداد فراهم می شود. 



معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: با اجرایی شدن این طرح در سطح روستاها، روستاییان می
توانند در کنار تولید محصولات کشاورزي، در بخش صنعت هم فعال شوند و با افزایش تولید محصولات صنعتی، جهش تولید به

 
معناي واقعی آن رقم خواهد خورد. 

وي افزود: این طرح همچنین به افزایش سطح درآمد روستاییان کمک قابل توجهی خواهد کرد و همین امر از مهاجرت روستاییان

 
پیشگیري کرده و در حالت ایده آل حتی می تواند مهاجرت معکوس را هم رقم بزند. 

 
امسال ایجاد 6300 "فرصت شغلی" را در برنامه داریم 

این مسئول در ادامه با اشاره به سهم 41 درصدي کمیته امداد در ایجاد فرصت هاي شغلی در کشور گفت: این آمار توسط وزارت کار

 
اعلام شده و همین امر گویاي اهمیت کار کمیته امداد در حوزه اشتغال کشور است. 

وي از هدف گذاري ایجاد 6300 فرصت شغلی براي امسال در سطح استان خبر داد و افزود: براي تحقق این تعداد شغل، 217 میلیارد

 
تومان اعتبار در نظر گرفته شده است. 

طاهري خاطرنشان کرد: امسال تاکنون 1350 فرصت شغلی با صرف اعتبار 58 میلیارد تومان ایجاد شده و امیدواریم تا پایان سال

 
برنامه تعیین شده در حوزه اشتغال استان محقق شود. 

این مسئول یادآور شد: امسال همچنین مهارت آموزي 7300 نفر از مددجویان را در برنامه داریم که تاکنون 2800 نفر از این تعداد

 
تحت آموزش قرار گرفتند. 

طاهري به طرح هاي دیگر در حوزه اشتغال مددجویان امداد اشاره کرد وافزود: یکی از این طرح ها، "تعامل با کارفرمایان" است که در

 
این طرح کارفرمایان به ازاي بکارگیري مددجویان کمیته امداد، از بسته هاي تشویقی برخوردار می شوند. 

وي افزود: از جمله این بسته هاي تشویقی دریافت 50 میلیون تومان تسهیلات با کارمزد چهار درصد و یا پرداخت دو سال سهم بیمه

 
کارفرما توسط کمیته امداد به ازاي بکارگیري هرمددجو است. 

طاهري خاطرنشان کرد: علاوه بر اینها مهارت آموزي لازم براي مددجویان هم توسط کمیته امداد بصورت رایگان انجام می شود و

 
کارفرمایان می توانند نیروهاي خود را در هر رده سنی، با هر میزان تحصیلات و با هر نوع مهارت از میان مددجویان انتخاب کنند. 

این مسئول افزود: این طرح سود دوطرفه است، چرا که هم مددجویان امداد مشغول به کار می شوند و هم کارفرمایان نیروي کار

 
مناسب و مطمئن پیدا می کنند که بخشی از هزینه هاي آنها هم توسط کمیته امداد پرداخت می شود. 

 
تمام شهرستانها صاحب "مرکز نیکوکاري کارآفرینی" می شوند 

طاهري از طرح "سرباز ماهر" به عنوان طرح دیگر کمیته امداد در حوزه اشتغال یاد کرد وافزود: تمام فرزندان ذکور خانوارهاي مددجو

 
که قرار است به خدمت سربازي اعزام شوند می توانند شش ماه قبل از اعزام در این طرح ثبت نام کنند. 



وي افزود: در این طرح سربازان در مهارت هاي دلخواه خود از سوي کمیته امداد آموزش می بینند و در دوران خدمت سربازي، طبق
تفاهم نامه اي که با نیروهاي مسلح منعقد شده در همان مهارت ها بکارگیري می شوند و این مهارت ها را بصورت عملی تر فرا می

 
گیرند. 

طاهري به مزایاي این طرح اشاره کرد و افزود: سربازانی که در این طرح شرکت کنند از مزایاي خدمت در محل سکونت و نیز مرخصی
هاي تشویقی بهره مند می شوند، همچنین بعد از اتمام خدمت سربازي، این افراد در اولویت بکارگیري در طرح هاي اشتغال کمیته

 
امداد خواهند بود. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان کرمانشاه در ادامه از راه اندازي "مرکز نیکوکاري کارآفرینی" در تمام شهرستان هاي
استان تا پایان مهرماه امسال خبر داد وافزود: این مراکز به نوعی مراکز هم اندیشی نخبگان و اساتید و صاحبان اندیشه در حوزه

 
کارآفرینی است. 

وي افزود: در این مراکز افراد نخبه با توجه به ظرفیت هاي هر شهرستان فرصت هاي شغلی تعریف می کنند و با تعامل و ارتباط

 
گیري با دستگاه هاي مختلف زمینه ایجاد این فرصت هاي شغلی را فراهم می کنند. 

انتهاي پیام



طرح مهم مجلس براي آرامش در بازار مسکن

شماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/06/12
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

عضو هیأت رئیسه مجلس از بررسی طرح دو فوریتی تولید انبوه مسکن و کاهش قیمت مصالح ساختمانی و بسته هاي
حمایتی از ساخت و ساز خانه در هفته آتی خبر داد.

عضو هیأت رئیسه مجلس از بررسی طرح دو فوریتی تولید انبوه مسکن و کاهش قیمت مصالح ساختمانی و بسته هاي حمایتی

 
از ساخت و ساز خانه در هفته آتی خبر داد. 

 
راه و مسکن 

احمد امیرآبادي فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس شوراي
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس،
درباره بغرنج شدن وضعیت مسکن براي خانوارها اظهار داشت:
کمیسیون عمران طرحی 2 فوریتی را براي کاهش التهابات بازار
مسکن آماده کرده که هم اکنون در حال بررسی آن است و به
احتمال زیاد در یکی دو هفته آینده به صحن علنی ارائه خواهد
شد که در آنجا بحث تولید انبوه مسکن و تحرك در صنعت

 
ساختمان تمرکز ویژه اي صورت گرفته است. 

وي در همین راستا افزود: کاهش قیمت فولاد، سیمان و دیگر مصالح ساختمانی در این طرح دیده شده است تا با قیمت نازلی در

 
اختیار مصرف کننده و انبوه ساز قرار گیرد تا بتوان قیمت مسکن را کاهش داده و رونقی در بازار ایجاد کرد. 

عضو هیأت رئیسه مجلس خاطرنشان کرد: این طرح در روزهاي آینده به صورت 2 فوریتی ارائه خواهد شد و بنا داریم توجه ویژه اي به

 
اقشار کم درآمد جامعه براي صاحب خانه شدن آنها داشته باشیم. 

فراهانی اظهار داشت: این طرح 2 فوریتی به زودي در اختیار هیأت رئیسه قرار خواهد گرفت و قطعاً براساس نوبت بندي در نظر گرفته

 
شده در صحن علنی مطرح خواهد شد. 

نماینده قم در مجلس شوراي اسلامی درباره نقدینگی موجود در جامعه که توانسته منجر به التهاب در بخش مسکن شود، گفت: باید
بکوشیم این نقدینگی فراوان را به سمت تولید مسکن سوق دهیم تا بتواند ضمن ایجاد اشتغالزایی منجر به تحرك دیگر بخش هاي

 
اقتصادي کشور شود. 

وي افزود: اگر مسکن تولید شود بازارهاي پروفیل، فرش، کلید و پریز، سیمان، گچ و اشتغال موجود در این بخش ها را به حرکت

 
درآورده و این قطار می تواند کسب و کارها را در کشور به راه بیندازد. 



عضو هیأت رئیسه مجلس ادامه داد: اگر نتوانیم جلوي نقدینگی و سوداگري در بخش مسکن را بگیریم به سمت بازار مسکن رفته و

 
منجر به لجام گسیختگی فراوانی در قیمت ها شده و بازار را به هم خواهد ریخت. 

امیرآبادي فراهانی گفت: مجلس یازدهم تلاش دارد با تصویب قوانین خاص در حوزه مسکن از نقدینگی موجود در کشور استفاده کرده
و آن را به سمت ساخت وساز و ایجاد اشتغالزایی در بخش مسکن ببرد نه اینکه نقدینگی موجود به سمت سوداگري و دلالی گرایش

پیدا کند.



63 درصد درآمد خانوارها از محل کار و فعالیت نیست

منبع: اکو فارسشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/06/12

اکوفارس: معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست
بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است.

اکوفارس: معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست
بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است. به گزارش ایرنا، موضوع اشتغال همواره از مسائل
مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو سیاست هاي کلان اجرایی است چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث
مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري» معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز

 
چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم در ایجاد اشتغال و برنامه هاي آینده این وزارتخانه براي اشتغالزایی گفت و گو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،

 
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. 

«عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت:
بررسی آمارها نشان می دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال

 
هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي
دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد

 
اشتغال نشد. 

وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه سرمایه گذاري خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی
این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر نهادسازي به عنوان ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال

 
تمرکز کردیم. 

منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در دوران رکود هم، موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و

 
این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده است اما مشکلاتی هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. 



 
 

وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی

 
که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد، کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و
زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با

 
رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد. 

منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در

 
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. 

وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت نبوده است بلکه
از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال
حاضر به 63 درصد رسیده است. در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کار و فعالیت
نبوده است بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49
درصد و در حال حاضر به 63 درصد رسیده است.این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت بورس

 
و فعالیت هاي دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی و

 
غیره منطقی نیست و باید سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. 

 
سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن 

وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد.
در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي

 
پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. 

منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و



 
رونق کسب و کارها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. 

وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر

 
بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که
واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف

 
عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. 

وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به
تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب

 
و کارها کاسته شود. 

منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در

 
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. 

وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع

 
کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. 

 
 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود
700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت

 
بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. 

وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع
تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست

 
جمهوري بود. 



منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و
کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش
بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار
بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت

 
به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي افزود: علاوه بر این به منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و
یا لیست بیمه اي هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي
کشور و سازمان بهزیستی کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده

 
اند. 

منصوري ادامه داد: در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود اما به دلیل

 
برخی ناآشنایی ها، مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزارهاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات
بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این

 
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. 

منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي دقیق، این مشکل تا حدودي

 
رفع شد. 

وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آنها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان
فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی

 
مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه
به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی نمی کنیم ولی براي رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در

 
فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. 

 
اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 



منصوري درباره برنامه ها و سیاست هاي فعال بازار کار در دو سال گذشته، گفت: در مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند
بیمه بیکاري، پیاده سازي سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و تقاضاي نیروي کار و اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را
کاهش می دهد. عملکرد اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه مشاغل خرد بازار کار در سال 1398، نشـان میدهد که براي این

 
طرحها و برنامهها تا کنون 2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده اسـت. 

وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89 هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد
اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی،
طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال-

 
معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل خرد در سطح استانها در حال اجرا است. 

وي افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت
بیمه کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از
طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي

 
طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و
توسـعه اشتغال در روستاهاي محروم مؤثر بوده و مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به
منابع بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آنها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی

 
سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این برنامه محفوظ است. 

 
 

 
کسب و کارهاي دیجیتالی 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون درباره رونق کسب و کارهاي دیجیتال و برنامه هاي معطوف به ایجاد اشتغال در این زمینه،
گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز توافق نامه همکاري چند جانبه بین وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی دیجیتال راه اندازي

 
خواهد شد. 

وي ضمن تأکید بر راه اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي



به بسیاري از مشاغل از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و
امیدواریم اجراي پلتفرم مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش

 
مصنوعی، بتواند در راستاي حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. 

عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آنها می

 
توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع کسب و کارهاي آموزشی غیر دولتی را رفع نمود. 

وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این مراکز آموزش
می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات مثبتی در حال

 
انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. 

 
سامانه اشتغال و کسب و کار 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد شده
و سامانه هایی راه اندازي شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است و با هدف شناسایی و رصد تغییر و

 
تحولات بازار کار راه اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده است. 

سامانه ملی اشتغال و کسب و کار با هدف شناسایی و رصد تغییر و تحولات بازار کار راه اندازي شده و تا کنون27 میلیون نفر در آن

 
پرونده دارند 

وي افزود: آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن،
مدرك تحصیلی، وصعیت بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي،

 
دسته بندي و پالایش آنها نیز آمارهاي ثبتی تولید می شوند. 

منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت: تاکنون فراخوانی اعلام نشده است تا افرادي که تمایل
دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت ها با سیاست هاي دولت براي حمایت از کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق افتاد. با این حال امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از

 
طریق اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان عمومی اعلام شود. 

وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در کشور نیز سامانه ناظر
در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع جلوگیري و گزارش هاي

 
دریافتی را راستی آزمایی می کند. 

منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري گفت: بر اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات نیست. با این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف
هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند. تمام داده ها به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و
امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار، میزان تسهیلات بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آنها
رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با GIS و غیره تمام شماري می شوند. GIS یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي



اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش اطلاعات جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي

 
تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است. 

چهارلایه نظارتی تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، ملی و کنترل طرح ها که براي جلوگیري از انحراف منابع بانکی در

 
پرداخت تسهیلات است 

وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، نمونه برداري ملی و

 
کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع بانکی انجام شده و می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و برنامه اشتغال کشور راه
اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست هاي ابلاغی بررسی می

شود.



شاخص هاي فناوري ارتباطات در فارس افزایش داشته است

منبع: ایرناشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/06/12

شیراز- ایرنا- توجه ویژه دولت به حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات طی سال هاي اخیر سبب شد افزون بر زیرمجموعه هاي
این حیطه، صنایع مختلف نیز با بهره مندي از زیرساخت هاي ایجاد شده، به رشد و رونق تولید دست یابند.

شیراز- ایرنا- توجه ویژه دولت به حوزه ارتباطات و فناوري
اطلاعات طی سال هاي اخیر سبب شد افزون بر
زیرمجموعه هاي این حیطه، صنایع مختلف نیز با بهره
مندي از زیرساخت هاي ایجاد شده، به رشد و رونق تولید

 
دست یابند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس
چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا پیشرفت حوزه فناوري و
اطلاعات ICT را در دولت تدبیر و امید بسیار شایان توجه

توصیف و بیان کرد: امروز شاهد کاهش شکاف دیجیتالی بین شهرها و نقاط روستایی استان هستیم؛ بر این اساس، مردم در دورترین
نقاط استان به شبکه ملی اطلاعات و خدمات دولت دسترسی دارند و این خدمات علاوه بر تحقق عدالت ارتباطی، زمینه رفاه و آسایش

 
را نیز فراهم آورده است. 

مهرداد سهرابی با اشاره به اینکه در هفته دولت 25 طرح با اعتباري بالغ بر 249 میلیارد تومان در استان فارس به بهره برداري رسید،
ابراز کرد: این طرح ها شامل نصب و راه اندازي 23 سایت جدید اپراتور اول و ارتقاي 142 سایت به نسل سه و چهار اینترنت پرسرعت،
براي اپراتور دوم نصب و راه اندازي 12 سایت جدید و ارتقاي 340 سایت به تکنولوژي نسل سه و چهار و براي اپراتور سوم نصب و راه

 
اندازي سه سایت جدید بوده است. 

وي ادامه داد: در حوزه خدمات شرکت مخابرات ایران، طرح ها در بخش هاي تلفن ثابت شامل توسعه شبکه فیبرنوري، مرکز تلفن کم
ظرفیت و پرظرفیت و FTTB، در بخش دیتا شامل FTTH و VDSL و در بخش ترانسمیشن شامل لاین و ماکس و CWDM بوده

 
است. 

سهرابی طرح هاي شرکت ارتباطات زیرساخت در استان فارس را نیز توسعه و تکمیل زیرساخت برق به ظرفیت 15هزار و 360
کیلووات براي تامین برق پروژه افزایش 25درصدي توسعه شبکه دیتاي بین الملل و توسعه و تکمیل زیرساخت برق به ظرفیت 14

 
کیلووات عنوان کرد. 

 
طرح هاي پژوهشگاه فضایی ایران در استان فارس 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس همچنین به طرح هاي پژوهشگاه فضایی ایران در استان فارس اشاره کرد و افزود:
طراحی و ساخت نمونه کیفی سل باتري لیتیوم یون فضایی، بسته باتري با سیستم مدیریت ماهواره با الزامات کاملا فضایی، طراحی و
ساخت سامانه هواپایه بهینه شده با قابلیت استخراج برخط تصاویر، طراحی و ساخت حسگر خورشیدي و بستر تست و صحه سنجی

 
در زمره این پروژه هاست. 

پژوهشکده مکانیک در سال 1365 با هدف تأمین بخشی از نیازهاي فنی و مهندسی مراکز صنعتی کشور و ارائه خدمات به این بخش



ها در شیراز تأسیس شده است و سپس در سال 1390 به پژوهشگاه فضایی ایران که از زیرمجموعه هاي وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات می باشد منتقل و در شیراز عهده دار انجام بخش هایی از مأموریت هاي پژوهشگاه فضایی ایران در حوزه هاي مختلف است. 
این مقام مسوول در بخش دیگري از سخنان خود به عملکرد اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در دولت تدبیر و امید
اشاره کرد و ابراز داشت: در راستاي اجراي قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از
منابع توسعه ملی، از سهم تسهیلات اشتغال در دولت دوازدهم تعداد 210 طرح در سامانه به ثبت رسید که 116 طرح از سوي کمیته

 
فنی شهرستان ها و 76 طرح در کمیته فنی استان تایید و به بانک عامل معرفی شد. 

سهرابی اظهار کرد: 79. 2 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی از صندوق توسعه ملی در حوزه فناوري اطلاعات تنها در طول

 
سال هاي 97 و 98 پرداخت شده است که پیش بینی می شود براي 60 نفر ایجاد اشتغال کند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس همچنین به تسهیلات اختصاص یافته از سوي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات از
محل وجوه اداره شده در استان فارس از سال 95 تا 97 اشاره کرد و گفت: طی این بازه زمانی براي 5 طرح فناورانه از نوع کسب و کار

 
ثبت نام صورت گرفت که 4 طرح به مبلغ 3. 4میلیارد تومان مصوب شد. 

وي افزود: یک شرکت نوپا در همین حوزه 77 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرد و براي 6 اپلیکیشن موبایل مبلغ 90 میلیون تومان

 
مصوب شد. 

سهرابی با اشاره به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان در طول دولت یازدهم و دوازدهم در استان فارس، گفت: در حال حاضر 167
شرکت در این استان فعال هستند و فارس از نظر تعداد برخورداري از این شرکت ها پس از استان هاي تهران، اصفهان، خراسان

 
رضوي و البرز در رتبه پنجم ایستاده است. 

وي ادامه داد: 36 شرکت دانش بنیان نیز در حوزه آي.تی فعال هستند و جایگاه فارس از این منظر چهارم کشوري است؛ افزون بر این،
پراکندگی جغرافیایی استارتاپ هاي کشور نشان می دهد 2. 1 درصد استارتاپ هاي کشور در فارس وجود دارد و از این لحاظ نیز بعد

 
از تهران، خراسان رضوي، اصفهان و قزوین در رتبه پنجم کشور ایستاده ایم. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس تحقق دولت الکترونیک را یکی از راهبردهاي دولت تدبیر و امید از آغاز برشمرد و
بیان کرد: در همین زمینه شاهد افزایش 4 .2 برابري ظرفیت انتقال شبکه ملی اطلاعات، افزایش 3 برابري ظرفیت هسته شبکه ملی
اطلاعات، افزایش 200 درصدي شرکت هاي خصوصی ارائه دهنده خدمات اینترنتی، افزایش تعداد نرم افزارهاي بومی تلفن همراه به

 
250 هزار و ارتقاي سهم محتواي فارسی از 2 .1درصد به 2 درصد بوده ایم. 

سهرابی همچنین به توانمندسازي فعالان حوزه آي.سی.تی از سال 96 تا 98 در استان فارس با هدف حمایت از کسب و کارهاي نوپا،
اشاره کرد و افزود: در این راستا از شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها بازدید به عمل آمده است و با تشکیل جلسات به منظور
بهبود کسب وکارهاي نوپا ، زمینه اتصال استارتاپ ها به نهادهاي پشتیبان با پیوستن به طرح ایران نوآفرین و ایران کارفا وزارت
ارتباطات و فناوري اطلاعات به اکوسیستم استارتاپی و زیست بوم فناوري اطلاعات فراهم گردیده است به گونه اي که استان فارس

 
پس از تهران رتبه اول عضویت شرکت ها و کسب و کارها را در سامانه ایران نوآفرین به خود اختصاص داده است. 

 
کارخانه نوآوري شیراز طرحی جدید براي حمایت از ایده پردازان 

وي ایجاد کارخانه نوآوري شیراز را یکی از مهمترین طرح هاي فارس در حوزه فناوري اطلاعات برشمرد و با اشاره به روند فعالیت این
کارخانه ابراز داشت: تفاهم نامه ایجاد کارخانه نوآوري شیراز در تیرماه 1398 بین دستگاه هاي مسوول به امضا رسید و عملیات ساخت

 
و ساز پروژه از مرداد 98 آغاز شد و درنهایت در اسفند 98 به بهره برداري رسید. 

وي با بیان اینکه این مجموعه واقع در کارخانجات مخابراتی ایران با زیربنایی بالغ بر 9 هزار مترمربع در حال فعالیت است، هدف از
ایجاد این کارخانه را تکمیل زنجیره زیست بومی کارآفرینی و نوآوري، رشد ایده هاي نخبگان و دانشجویان، ایجاد اکوسیستم حاوي
استارتاپ ها، شتاب دهنده ها، سرمایه گذاران، فروشندگان و موسسات دانشگاهی و دسترسی مناسب به فضایی براي فعالان حوزه

 
تکنولوژي خواند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در حوزه ارتباطات نیز به رشد شایان توجه فارس در تمامی حوزه ها اشاره کرد و



ابراز داشت: توسعه پهن باند دسترسی دیتا به اپراتورها در استان فارس در ابتداي دولت یازدهم 5. 7 گیگا بیت بر ثانیه بوده است که

 
این رقم در مرداد 99 به 550 گیگا بیت بر ثانبه رسید و نشان از رشدي بیش از 7هزار و 233 درصدي دارد. 

سهرابی ادامه داد: در ابتداي سال 1392 ظرفیت شبکه انتقال در استان 170 گیگا بیت بر ثانیه بود که در مرداد 99 به 3530
گیگابایت بر ثانیه رسید و رشدي بالغ بر 1976 درصدي را نشان می دهد؛ افزون بر این توسعه شبکه ملی فیبر نوري نیز در دستور

 
دولت تدبیر و امید بوده است که طی 7 سال رشدي 103درصدي را نشان می دهد. 

وي با اشاره به افزایش ضریب نفوذ شرکت هاي ایرانسل و همراه اول در فارس گفت: در ابتداي دولت ضریب نفوذ ایرانسل در فارس
99 .28 درصد بوده است که این رقم در مردادماه سال جاري به 93. 62 درصد رسیده است؛ همچنین ضریب نفوذ همراه اول در سال

 
92، 29. 50 بوده است که هم اکنون به 82. 78 درصد رسیده است. 

 
سهرابی افزود: ضریب نفوذ رایتل نیز با رشدي معادل 109درصد طی هفت سال اخیر تقویت شده و توسعه یافته است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در ادامه به اجراي طرح خدمات عمومی اجباري USO اشاره کرد و گفت: در این
راستا تاکنون در دولت تدبیر و امید اینترنت پرسرعت شرکت داده گستر عصر نوین (هاي وب) در طرح USO در قالب خدمات
عمومی اجباري دولت به 1679 روستا و اینترنت پرسرعت همراه اول و ایرانسل نیز به 1284 روستا ارائه شده است. همچنین 54
دستگاه خودپرداز روستایی در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته با هدف ارائه خدمات نوین بانکی توسط پست بانک و تامین ارتباط
USO تلفن خانگی در 40 روستا فاقد ارتباط نیزتوسط شرکت داده گستر عصر نوین (هاي وب) از محل طرح خدمات عمومی اجباري

 
انجام شده است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به اتصال 3747 مدرسه شهري و روستایی در استان به شبکه ملی اطلاعات در طرح

 
هوشمندسازي مدارس گفت: این استان از رتبه برتر در ارائه اینترنت رایگان به مدارس برخوردار است. 

 
برچسب ها 

 
- شرکت ارتباطات زیرساخت 

 
- پژوهشگاه فضایی ایران 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- شبکه ملی اطلاعات 

 
- وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 

 
- دولت 

 
- شیراز 

 
- فارس 

 
پروندهٔ خبري 

- کارنامه دولتمردان در دیار فارس



63 درصد درآمد افراد از خرید و فروش مستغلات و سکه و ارز است

منبع: چابک آنلاینشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست بلکه از
خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و ارز است.

 معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: هم
اکنون 63 درصد درآمد افراد از محل کار و فعالیت نیست بلکه از خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی و خرید و فروش سکه و

 
ارز است. 

به گزارش چابک آنلاین، موضوع اشتغال همواره از مسائل مهم در هر کشوري است و در کشور ما نیز جزو سیاست هاي کلان اجرایی
است چرا که بیکاري علاوه بر مشکل اقتصادي، باعث مشکل روانی و فساد اخلاقی نیز می شود. «عیسی منصوري» معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی روز چهارشنبه درباره اقدامات دولت دوازدهم در ایجاد اشتغال و برنامه هاي

 
آینده این وزارتخانه براي اشتغالزایی گفت و گو کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخصوص عملکرد معاونت متبوع خود در بحث ایجاد اشتغال،
گفت: برآورد کارشناسی ما در معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال این بود که براي ایجاد و توسعه اشتغال، کارآمدترین اقدام،

 
نهادسازي است. از این رو اقدامات مختلفی در این زمینه انجام و دستاوردهایی حاصل شد. 

«عیسی منصوري» با بیان اینکه در بحث ایجاد اشتغال باید با توجه به شرایط موجود عملکرد خود را بررسی کنیم، اظهارداشت:
بررسی آمارها نشان می دهد که روند رشد اشتغال از سال 1345 و در پنج دهه گذشته ملایم، روبه رشد و باثبات بوده است و در سال

 
هاي خاصی افت جدي داشته و در دوره اي روبه افزایش بوده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: بخشی از رشد اشتغال در کشور را می توان متاثر از بهبود شرایط اقتصادي



دانست، در عین حال با وجود اینکه شرایط اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 تا حدودي مطلوب بوده، اما منجر به ایجاد

 
اشتغال نشد. 

وي افزود: به عنوان مثال می توان به دوران برجام اشاره کرد که اگر چه حوزه سرمایه گذاري خارجی رشد قابل توجهی داشت، ولی
این رشد بیشتر در حوزه انرژي بود و اشتغالی ایجاد نکرده است. از این رو بر نهادسازي به عنوان ابزاري کارآمد براي ایجاد اشتغال

 
تمرکز کردیم. 

منصوري تاکید کرد: وزارت تعاون نه تنها در دوران رشد بلکه در دوران رکود هم، موضوع نهادسازي براي ایجاد اشتغال را دنبال کرد و

 
این برنامه با توجه به اهداف پیش بینی شده قابل دفاع بوده است اما مشکلاتی هم داشته که جاي بحث و بررسی دارد. 

 
 

وي اظهارداشت: در برنامه هاي ایجاد اشتغال بیشتر به کسب و کارهایی توجه شده که کمتر مورد پذیرش و استقبال بودند. در حالی

 
که بررسی فضاي کسب و کار نشان می دهد کسب و کارهاي خرد، کوچک و غیررسمی ظرفیت بیشتري براي ایجاد اشتغال دارند. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون افزود: اشتغال با حوزه هاي مختلفی همچون بازار کالا، تولید و مصرف و کار در ارتباط است و
زمانی که بازار تولید راکد است، بازار کار متاثر از این شرایط، پذیراي اشتغال نیست و یا وقتی بازار مصرف تحت تاثیر درآمد پایین با

 
رکود مواجه می شود، تاثیر خود را بر بازار کار می گذارد. 

منصوري افزود: در شرایط رکود بازار کار نیز وقتی بازار ثانویه رونق می یابد، سرمایه و درآمدها به سمت این بازار حرکت می کند در

 
نتیجه تقاضا براي بازار کار و اشتغال از رونق می افتد. 

وي توضیح داد: در سال 90 درآمد غیرشغلی خانوارها 57 درصد بوده است. به عبارتی درآمدها از محل کارو فعالیت نبوده است بلکه از
خرید و فروش مستغلات، سود حساب بانکی، خرید و فروش سکه و ارز و بوده است و این رقم در سال 96 به 49 درصد و در حال
حاضر به 63 درصد رسیده است.این بدان معنی است که منابع و درآمد افراد با هدف افزایش سرمایه به سمت بورس و فعالیت هاي

 
دیگر می رود و در نتیجه درآمد حاصل از شغل کم می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: بنابراین توجه به بازار کار بدون توجه به بازار تولید، مصرف، بازار کالا، بازارهاي مالی و

 
غیره منطقی نیست و باید سایر بازارها را در کنار بازار کار رصد کنیم. 



 
سناریوهاي اشتغال در شرایط کرونا و پس از آن 

وي درباره برنامه هاي اشتغال وزارت تعاون گفت: براي برنامه ریزي اشتغال در شرایط کرونا باید سناریوهاي مختلفی تعریف می شد.
در سناریوي ساده به شکل V، وضعیت اقتصادي افت می کند و سپس رشد قابل ملاحطه اي را تجربه می کند. اما در سناریوي

 
پیچیده به شکل W، پس از افت اقتصادي شاهد رشد خواهیم بود ولی پس از مدتی افت اقتصادي و سپس رشد اتفاق می افتد. 

منصوري گفت: با توجه به اینکه در کشور ما پس از شیوع کرونا به نسبت زودتر از سایر کشورها، سیاست هاي اجرایی براي حمایت و

 
رونق کسب و کارها اتخاذ و عملیاتی شد، انتظار داریم روند اقتصادي خوبی را در آینده طی کنیم. 

وي ادامه داد: اما به نظر می رسد موانع همیشگی پیش رو وجود دارد و بسته پیشنهادي ما براي شرایط پساکرونا در وهله نخست ناظر

 
بر ارایه راهکارها براي رفع موانع پیش رو و در وهله دوم تمرکز بر حوزه هاي تاثیرگذار براي بهبود و رونق اقتصادي است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: یکی از مسائلی که در این دوره به آن توجه می شود، تقاضاست اما ارزیابی ما این است که
واحدهاي عرضه و کسب و کار دچار مشکل جدي هستند و توجه صرف به تقاضا و تعریف آن نمی تواند کافی باشد، بنابراین بازتعریف

 
عرضه و کمک به فعال کردن بنگاه هاي تولیدي و اقتصادي و رونق آنها را در دستور کار قرار داده ایم. 

وي با بیان اینکه روش وام مستقیم در کشور به عنوان اولین روش همواره مورد توجه بوده است، گفت: روش پرداخت وام مستقیم به
تنهایی پاسخگو نیست. با این حال این ابزار را در دوران کرونا هم استفاده کردیم تا مقداري از التهاب فضاي حاکم بر اشتغال و کسب

 
و کارها کاسته شود. 

منصوري افزود: اگر چه توصیه و بسته پیشنهادي وزارت تعاون در شرایط کرونا، اتخاذ سیاست هاي مالی بود، اما سیاست هاي پولی در

 
قالب تسهیلات کرونا به کسب و کارهاي آسیب دیده براساس اندازه کسب و کار اجرا شد. 

وي تشریح کرد: براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از شیوع کرونا، 14 رسته و 848 زیررسته که بیشترین آسیب را از شیوع

 
کرونا دیده اند، جهت پرداخت تسهیلات ویژه کرونا شناسایی شد. 

 
 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون گفت: آنچه ما تا کنون به بانک ها عامل معرفی کردیم 10 هزار میلیارد تومان است و حدود



700 هزار نفر شاغل را تحت پوشش قرار می دهد و 35 هزار میلیارد ریال نیز افزون بر رقم 20 هزار میلیارد تومانی به 108 شرکت

 
بزرگ حمل و نقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافته است. 

وي درباره استقبال کم براي دریافت تسهیلات کرونا، توضیح داد: به دلیل تجربه موفق وزارت تعاون در پرداخت تسهیلات اشتغال
روستایی و عشایري و کمترین انحراف در این برنامه، طراحی سیستم براي پرداخت تسهیلات به وزارت تعاون واگذار شد. البته مرجع
تصمیم گیرنده در این خصوص ستاد ملی مقابله با شیوع بیماري کرونا بود و مسوولیت اجراي آن برعهده معاونت اقتصادي ریاست

 
جمهوري بود. 

منصوري افزود: سامانه کارا جهت ارائه تسهیلات کرونا به متقاضیان اختصاص یافت. درگاه جداگانه اي در این سامانه طراحی شد و
کنترل و نظارت بر سامانه نیز به صورت مستمر انجام می گیرد. در مرحله اول طبق دستورالعمل ستاد ملی کرونا مقرر شد در بخش
بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار
بگیرد تا پیامک اطلاع رسانی براي ثبت نام در سامانه کارا ارسال شود و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخشی مربوطه، جهت پرداخت

 
به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي افزود: علاوه بر این به منظور شناسایی واحدهاي کسب و کار ذیل 14 رسته مصوب که فاقد کدکارگاهی سازمان تأمین اجتماعی و
یا لیست بیمه اي هستند با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی، وزارت ورزش و جوانان، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور، وزارت
آموزش و پرورش، وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، وزارت جهاد کشاورزي، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(سازمان فنی و حرفه اي
کشور و سازمان بهزیستی کشور)، هماهنگی لازم صورت گرفت و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده

 
اند. 

منصوري ادامه داد: در مراحل ثبت نام متقاضیان دریافت تسهیلات در سامانه کارا تنها چند سوال اساسی مطرح می شود اما به دلیل

 
برخی ناآشنایی ها، مشکلاتی به وجود آمد که سعی کردیم به کمک ابزارهاي اطلاع رسانی این مشکل را برطرف کنیم. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: در روند ثبت نام متقاضیان تسهیلات کرونا دو مشکل وجود داشت. با توجه به
اینکه سیستم تامین اجتماعی بانک اطلاعاتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سامانه کارا بود، در مواردي به روز نشدن اطلاعات
بیمه شدگان از گذشته تاکنون باعث بروز مشکلاتی از جمله عدم تطابق اطلاعات در سامانه می شد که تیم ویژه اي براي رفع این

 
مشکلات تعیین شد تا بسیار موثر بود. 

منصوري با اشاره به مشکلات بانکی در پرداخت تسهیلات کرونایی گفت: در سامانه کارا، تمامی مراحل از ابتدا تا زمانی که واجدین
شرایط براي ارائه مدارك و دریافت تسهیلات به موسسات عامل مراجعه می کنند، به صورت کاملا سیستمی انجام می شود. ارائه
خدمات در بانک قائل به کارشناس مربوطه است و در مواردي شاهد بودیم که بر خلاف دستورالعمل صادره از سوي بانک مرکزي،
کارشناس بانک درخواست ضامن براي پرداخت برخی تسهیلات کرونا را دارد که با پیگیریها و نظارتهاي دقیق، این مشکل تا حدودي

 
رفع شد. 

وي با اشاره به اینکه برخی از مشمولان وام کرونا تمایلی به دریافت وام نداشتند، گفت: برخی صاحبان کسب و کارهاي آسیب دیده از
کرونا انتظار داشتند تسهیلات حمایتی دولت به صورت بلاعوض باشد یا نرخ سود کمتري از آنها اخذ شود. در مواردي هم مشمولان
فرصت مراجعه به بانک را نداشتند، بنابراین ترکیبی از این موارد که با آن مواجه بودیم موجب نارضایتی افراد و حتی عدم تمایل برخی



 
مشمولان براي دریافت تسهیلات کرونا شد. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون تصریح کرد: براي رفع مشکلات متقاضیان تسهیلات کرونا در تمام مراحل از ثبت نام تا مراجعه
به بانک، مشکلاتی وجود داشت که آنها را نفی نمی کنیم ولی براي رفع آنها با مدیران دستگاه ها و 20 بانک عامل، کانال ارتباطی در

 
فضاي مجازي ایجاد کردیم. از این طریق مشکلات مطروحه بررسی و اقدامات لازم انجام شد. 

 
اجراي طرح هاي اشتغال در سال هاي 97 و 98 

منصوري درباره برنامه ها و سیاست هاي فعال بازار کار در دو سال گذشته، گفت: در مقایسه با سیاست هاي منفعل بازار کار مانند
بیمه بیکاري، پیاده سازي سیاست هاي فعال با افزایش عرضه و تقاضاي نیروي کار و اتصال تقاضا کننده و عرضه کننده، بیکاري را
کاهش می دهد. عملکرد اجراي برنامه سیاستهاي فعال و توسعه مشاغل خرد بازار کار در سال 1398، نشـان میدهد که براي این

 
طرحها و برنامهها تا کنون 2 هزار و 726 میلیارد ریال هزینه شده اسـت. 

وي ضمن اعلام این مطلب که از طریق سیاست هاي فعال بازار کار، براي بیش از 89 هزار نفر زمینههاي اشتغالپذیري یا ایجاد
اشتغال، فراهم شده است، گفت: طرحهایی از جمله طرح کارورزي دانشآموختگان دانشگاهی، طرح معافیتهاي بیمـه کارفرمایی،
طرح مهارت آموزي در محیط کار واقعی، طرح یارانه دستمزد و برنامـه تـامین مـالی خرد با رویکرد بانکداري پیوندي (اشتغال-

 
معیشت گروههاي خودیار) بهعنوان مصادیق سیاستهاي فعال بازار کار و توسعه مشاغل خرد در سطح استانها در حال اجرا است. 

وي افزود: میانگین هزینه براي هر فرصت شغلی حدود 30 تا 35 میلیون ریال میباشد. هزینه سرانه اشـتغال بـراي طرحهاي معافیت
بیمه کارفرمایی و پرداخت یارانه دستمزد در سال 98 کمتر از 100 میلیـون ریـال بـوده است که در مقایسه با هزینه ایجاد اشتغال از
طریق ایجاد و راه اندازي یک واحد کسب و کار در سه بخش کشاورزي، صنعت و خدمات، بسـیار کمتر و از این لحـاظ اجراي

 
طرحهاي اشـتغالزاي مورد اشاره بـراي مناطق مختلف بسیار مقرون به صرفه است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، همچنین به برنامه تامین مالی خرد اشاره کرد و گفت: اجراي این برنامه در ایجاد و
توسـعه اشتغال در روستاهاي محروم مؤثر بوده و مختص روستاییان کم درآمد و آسیبپذیري است که در شرایط عادي دسترسی به
منابع بانکی ندارند و شرایط دریافت وام و تسهیلات بانکی بدون وثیقه و ضامن براي آنها فراهم شده است. البته سهم زنان روستایی

 
سرپرست خانوار و یا خودسرپرست در این برنامه محفوظ است. 

 
 

کسب و کارهاي دیجیتالی 



معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون درباره رونق کسب و کارهاي دیجیتال و برنامه هاي معطوف به ایجاد اشتغال در این زمینه،
گفت: سال گذشته سه تا چهار بنیاد در حوزه دیجیتال ایجاد شد و اخیرا نیز توافق نامه همکاري چند جانبه بین وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی، وزارت آموزش وپرورش و بنیاد ملی توسعه فناوري امضا شده و در قالب این توافق نامه، مدرسه ملی دیجیتال راه اندازي

 
خواهد شد. 

وي ضمن تأکید بر راه اندازي و گسترش انواع زیست بوم هاي تخصصی توسعه کسب و کار گفت: بحران شیوع کرونا آسیب هاي جدي
به بسیاري از مشاغل از جمله شاغلین حوزه هاي مرتبط با آموزش و پرورش به ویژه مدارس و مراکز آموزشی غیر دولتی وارد کرد و
امیدواریم اجراي پلتفرم مدرسه دیجیتال ملی با همت بنیاد ملی توسعه فناوري بتواند بر پایه فناوري هاي جدید از جمله هوش

 
مصنوعی، بتواند در راستاي حمایت و تثبیت مشاغل حوزه آموزش بر بستر فناوري هاي دیجیتال مؤثر باشد. 

عیسی منصوري افزود: ضمن شناسایی فرصت هاي اشتغال و کارآفرینی در حوزه آموزش هاي رسمی و غیر رسمی و تقویت آنها می

 
توان در قالب کمیته اي مشترك، چالش ها و موانع کسب و کارهاي آموزشی غیر دولتی را رفع نمود. 

وي افزود: به زودي نیز مدرسه کدنویسی نیز رونمایی خواهد شد که تعداد قابل توجهی از افراد بین سه تا 6 ماه در این مراکز آموزش
می بینند و وارد بازار کار می شوند. همچنین در حوزه صنایع دستی و گسترش آن در فضاي دیجیتال نیز اقدامات مثبتی در حال

 
انجام است و شاهد رونق بازار کار در این حوزه خواهیم بود. 

 
سامانه اشتغال و کسب و کار 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون درباره اعلام آمار اشتغال گفت: در سال هاي اخیر ظرفیتی در وزارت تعاون ایجاد شده
و سامانه هایی راه اندازي شده است که سامانه ملی اشتغال و کسب و کار کشور از آن جمله است و با هدف شناسایی و رصد تغییر و

 
تحولات بازار کار راه اندازي شده و تاکنون براي 27 میلیون نفر در این سامانه، پرونده تشکیل شده است. 

وي افزود: آمارهاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر پایه داده هاي ثبتی است. یعنی تمام اطلاعات شاغلین اعم از کد ملی، سن،
مدرك تحصیلی، وصعیت بیمه و محل تولد و آدرس پستی در سامانه ملی اشتعال کسب و کار کشور موجود است و از جمع بندي،

 
دسته بندي و پالایش آنها نیز آمارهاي ثبتی تولید می شوند. 

منصوري درباره اعلام فراخوان برام نام نویسی در سامانه ملی اشتغال گفت: تاکنون فراخوانی اعلام نشده است تا افرادي که تمایل
دارند اطلاعات خود را در این سامانه وارد یا اصلاح کنند. به دلیل تداخل فعالیت ها با سیاست هاي دولت براي حمایت از کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا، زمان پیش بینی شده براي اعلام فراخوان به تعویق افتاد. با این حال امیدوارم تا پایان شهریور ماه، از

 
طریق اطلاع رسانی عمومی براي ثبت نام و تکمیل اطلاعات در این سامانه فراخوان عمومی اعلام شود. 

وي افزود: سامانه تحلیل اطلاعات بازار کار نیز در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعال است. براي اولین بار در کشور نیز سامانه ناظر
در این وزارتخانه فعال شده که تمام سیاست ها و برنامه هاي اشتغال را پایش می کند و از انحراف منابع جلوگیري و گزارش هاي

 
دریافتی را راستی آزمایی می کند. 

منصوري ضمن تاکید بر حجم و بزرگی برنامه اشتغال روستایی و عشایري گفت: بر اساس ماده 16 آیین نامه اجرایی این قانون، وزارت



تعاون، کار و رفاه اجتماعی عهده دار نظارت بر روند پرداخت تسهیلات نیست. با این حال در سامانه ناظر، همه دستگاه ها موظف
هستند اطلاعات اشتغال خود را در سامانه ناظر این وزارتخانه ثبت کنند. تمام داده ها به صورت دقیق و سیستمی تحلیل می شود و
امکان نظارت شفاف فراهم شده است. علاوه بر این به صورت روزشمار، میزان تسهیلات بانک ها و میزان دقیق و سود و هزینه آنها
رصد و تک تک طرح ها بدون دخالت فرد با GIS و غیره تمام شماري می شوند. GIS یک سامانه رایانه اي براي مدیریت و واکاوي
اطلاعات جغرافیایی است که توانایی گردآوري، ذخیره، واکاوي و نمایش اطلاعات جغرافیایی را دارد و هدف نهایی آن، پشتیبانی براي

 
تصمیم گیري هاي پایه گذاري شده بر پایه داده هاي جغرافیایی است. 

وي همچنین افزود: بحث نظارت بر پرداخت تسهیلات چندلایه است. تمام شماري طرح ها، نمونه برداري استانی، نمونه برداري ملی و

 
کنترل طرح ها از طریق سامانه «ناظر» چهار لایه نظارتی است که به منظور جلوگیري از انحراف منابع بانکی انجام شده و می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: به زودي مرکز فرماندهی و کنترل سیاست هاي و برنامه اشتغال کشور راه
اندازي و فعال خواهد شد و از این طریق عملکرد سیاست ها و برنامه هاي این حوزه کنترل و اجراي سیاست هاي ابلاغی بررسی می

شود.



منصوري در خراسان شمالی خبر داد: وام کمتر از 16 میلیون تومان بدون

ضامن است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر لزوم تسریع در
پرداخت وام مشاغل آسیب دیده از کرونا گفت: وام کمتر از

 
16 میلیون تومان بدون ضامن است. 

به گزارش روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی
خراسان شمالی، عیسی منصوري در حاشیه جلسه کارگروه
اشتغال خراسان شمالی در جمع خبرنگاران با اشاره به
برنامه الگوي توسعه مشاغل خانگی کشور اظهار کرد: این
طرح از سال گذشته در 9 استان کشور به صورت آزمایشی

 
اجرایی شده و امسال براي تمام کشور اجرا می شود. 

وي صدور مجوز و پرداخت وام براي متقاضیان را شکل اولیه طرح اشتغال پایدار خانگی در کشور دانست و افزود: پس از بررسی هاي
انجام شده پیش نیازهایی براي طرح تعریف شد که ازجمله آن می توان به آموزش، مشاوره، ارتقا کیفیت محصولات تولیدي و

 
استانداردسازي اشاره کرد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از نتیجه مثبت این طرح طی سال گذشته خبر داد و گفت:
برندهاي مختلفی در این راستا در کشور اجرایی شد که توانست تا پیش از شیوع کرونا در بازارهاي خارجی وارد شود و مورد استقبال

 
قرار گیرد. 

 
وي همچنین درباره وضعیت کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا گفت: تسهیلات مربوط به این جامعه هدف باید سرعت داده شود. 

منصوري تصریح کرد: تمامی وام هاي کمتر از 16 میلیون تومان فقط با سفته و چک قابلیت پرداخت دارد و اگر افراد به مشکلی در
اجراي این موضوع برخورده اند همچون تقاضاي ضامن، می توانند با تلفن هاي مندرج در سایت کارا بخش کرونا تماس گرفته و

 
شکایت خود را اعلام کنند تا مشکلات آنان حل شود. 

وي درباره وضعیت اشتغال روستایی در کشور نیز گفت: طی 3 سال گذشته و با اجراي طرح اشتغال پایدار روستایی سهم شغل هاي

 
روستایی ایجادشده در کشور از 3 به 29 درصد افزایش یافته است. 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مجموع مشاغل ایجادشده را 210 هزار مورد اعلام کرد و افزود: از این تعداد 54 هزار نفر بیمه
تأمین اجتماعی هستند، بخشی تحت پوشش بیمه روستاییان و عشایر و بخش دیگري نیز خارج از پوشش بیمه اي قرار دارند که

 
تلاش می کنیم این بخش نیز در زیر چتر پوشش بیمه قرار گیرند. 

وي در پایان تصریح کرد: از ابتداي سال 97 تاکنون 12 هزار و 300 میلیارد تومان وام اشتغال پایدار روستایی در کشور پرداخت شده
است.



جبران عقب ماندگی هاي استانی با تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت

زدایی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/06/12

فصل اقتصاد - معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور در نشست مشترك ستاد اقتصاد مقاومتی و
شوراي گفت وگوي استان چهارمحال و بختیاري، تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی را زمینه ساز جبران عقب

ماندگی هاي استانی عنوان کرد و به مدیران این استان پیشنهاد داد براي تدوین این سند تلاش کنند.

فصل اقتصاد - معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه
منطقه اي وزیر کشور در نشست مشترك ستاد اقتصاد
مقاومتی و شوراي گفت وگوي استان چهارمحال و
بختیاري، تدوین سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی را
زمینه ساز جبران عقب ماندگی هاي استانی عنوان کرد و
به مدیران این استان پیشنهاد داد براي تدوین این سند

 
تلاش کنند. 

نشست مشترك ستاد اقتصاد مقاومتی و شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی استان چهارمحال و بختیاري با حضور معاون

 
هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور برگزار شد. 

آیت اله احمدي رئیس اتاق شهرکرد در آیین نشست گفت: در برهه کنونی و شرایط اقتصادي خاص با توجه به کاهش شدید
درآمدهاي نفتی و ضرورت تحقق شعار ما می توانیم در سال جهش تولید، اتکا به منابع داخلی آشکارتر می کند و موجب فعال شدن

 
بخش خصوصی و قطع وابستگی به خارج و گسترش صنایع تکمیلی و تبدیلی و جلوگیري از خام فروشی خواهد شد. 

احمدي افزود: جهش تولید زمینه هرچه بیشتر صادرات غیرنفتی و برطرف شدن مشکلات صادرات از مسیر پانزده کشور همسایه با
هدف کمک به نیازهاي ارزي کشور و کنترل حجم بالاي نقدینگی و جلوگیري از کاهش ارزش پول ملی را در شرایط تحریم فراهم

 
خواهد کرد. 

او ادامه داد: یکی از موانع توقف در اجراي پروژه هاي اقتصادي برخی قوانین دست و پاگیر است که این امر خود موجب بروز مشکلات
جدي و ایجاد موانع فرسایشی در حوزه اشتغال زایی، تولید و سرمایه گذاري شده است و البته یکی از مهم ترین عوامل بروز فساد و

 
انحراف در سیستم اداري نیز، محسوب می شود. 

رئیس اتاق شهرکرد گفت: احصا مشکلات بنگاه هاي اقتصادي و واحدهاي تولیدي و همچنین تلاش براي عملیاتی شدن طرح ها و
برنامه هاي اشتغال زایی، پیگیري و رفع مشکلات مرتبط با تأمین ارز و رفع موانع موجود مانند برگشت ارز حاصل از صادرات در
فرآیند مبادلات پولی که متأسفانه به دلیل موانع بازگشت این ارز اخیراً شاهد تعلیق کارت هاي بازرگانی تعدادي از صادرکنندگان بوده

 
ایم که این امر ضمن اینکه باعث بروز فساد و افزایش قاچاق می گردد در رکود اقتصادي و خدشه به اشتغال نیز بسیار تأثیرگذار است. 
احمدي با اشاره به اینکه یکی از مطالبات اصلی مردم استان چهارمحال و بختیاري تسریع در اجراي پروژه آب رسانی بن- بروجن است
افزود: این پروژه بزرگ ترین و حیاتی ترین طرح استان بشمار می آید که در سال 91 ردیف اجرایی گرفت و آب شرب 460 هزار نفر

 
معادل نیمی از جمعیت استان را تأمین می کند. 



به گفته او طبق تابلوي منابع و مصارف وزارت نیرو، سهم چهارمحال و بختیاري از آب سد زاینده رود در حوزه شرب، صنعت و
کشاورزي 237 میلیون مترمکعب بوده درحالی که این تخصیص به 80 میلیون مترمکعب رسیده است که لازم است مبناي تعیین

 
سهم استان مشخص و دستور مساعد جهت تسریع در اجراي این طرح حیاتی صادر شود. 

او در پایان اظهار کرد: با توجه به پتانسیل هاي مطلوب استان چهارمحال و بختیاري و در راستاي افزایش اشتغال و کارآفرینی یکی
بازسازي و نوسازي واحدهاي تولیدي، گسترش و بازگشایی بنگاه هاي تولیدي، توسعه معادن، دستیابی به فروش و بازارهاي داخلی و
خارجی و ایجاد ظرفیت هتلینگ به عنوان زیر بخش هاي تخصصی طرح هاي ویژه اشتغال زا در استان چهارمحال و بختیاري در

 
اولویت قرار گیرد. 

 
سند توسعه پیشران و محرومیت زدایی چهارمحال و بختیاري تدوین شود 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور نیز در این نشست با اشاره به اینکه تاکنون سند توسعه پیشران و
محرومیت زدایی براي 2 استان فارس و سیستان و بلوچستان تهیه و تدوین شده است، گفت: مسئولان استانی سند توسعه پیشران و

 
محرومیت زدایی چهارمحال و بختیاري را تهیه، تدوین و اجرایی کنند. 

 
بابک دین پرست افزود: تا زمانی که آمایش سرزمینی مبناي بودجه ریزي و برنامه ریزي نباشد، عقب ماندگی ها از بین نمی رود. 

او تصریح کرد: تاکنون براي پنج استان کشور شامل خراسان شمالی، ایلام، گیلان، کهگیلویه و بویراحمد و بوشهر مجموعه سندهاي

 
هماهنگی توسعه اي تدوین شده است. 

 
به گفته او در صورت موافقت مسئولان ارشد چهارمحال و بختیاري این سند براي استان تهیه و تدوین می شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور اظهار کرد: استانداران سراسر کشور در سال جهش تولید براي ایجاد

 
اشتغال 955 هزار نفر اعلام آمادگی کردند که از این تعداد 23 هزار نفر مختص چهارمحال و بختیاري است. 

دین پرست گفت: تشکیل یک کارگروه براي بررسی علت و چرایی نرخ بالاي بیکاري در چهارمحال و بختیاري با این میزان ظرفیت و

 
پتانسیل ضروري است. 

او تأکید کرد: در همین راستا به مدیران دستگاه هاي اجرایی چهارمحال و بختیاري ضرب الاجل یک ماهه داده شود تا از تمامی

 
ظرفیت هاي استان براي ایجاد اشتغال بهره گیري کنند. 

 
او افزود: از 359 واحد تولیدي داراي پرونده قضایی در کشور 21 پرونده مربوط به واحدهاي تولیدي چهارمحال و بختیاري است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور تصریح کرد: وزراي دولت تدبیر و امید تاکنون 346 مورد از اختیارات

 
خود را به استانداران تفویض کرده اند که باید به مردم اطلاع رسانی شود. 

دین پرست یادآور شد: در سال 1396 تعداد واحدهاي تولیدي تملیک شده از سوي بانک ها 2 هزار و 46 مورد بود که این میزان در

 
پایان سال گذشته به هزار و 493 واحد کاهش یافت. 

او اظهار کرد: این تعداد در چهارمحال و بختیاري 26 واحد تولیدي در سال 1396 بوده که در پایان سال گذشته به 12 واحد کاهش

 
پیدا کرد. 

 
به گفته او تاکنون هشت تفاهم نامه با بخش هاي اقتصادي براي ایجاد رونق در این حوزه تنظیم و امضا شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزیر کشور افزود: بر اساس آمارهاي موجود نیمی از معادن چهارمحال و بختیاري

 
غیرفعال است و طبق مصوبات دولت، مجوز معادنی که فعال نشود باطل و به فرد دیگري واگذار خواهد شد. 

دین پرست تصریح کرد: طرح انتقال بن به بروجن به عنوان مهم ترین مطالبه مردم، مسئولان و نمایندگان چهارمحال و بختیاري یکی
از 31 طرح مهم کشور براي تکمیل و بهره برداري تا پایان سال جاري انتخاب شده است.



بازگشایی مرز زمینی اینچه برون خواسته تجار گنبدي

منبع: ایرناشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/06/12

گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان گنبدکاووس که از طریق مرز اینچه برون، مراودات اقتصادي زیادي با
کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و

خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند.

 گنبدکاووس - ایرنا - برخی از تجار و بازرگانان
گنبدکاووس که از طریق مرز اینچه برون، مراودات اقتصادي زیادي با کشورهاي آسیاي میانه داشتند پس از بسته شدن این پایانه از

 
طرف ترکمنستان به دلیل شیوع کرونا، سرگردان شده و خواستار پیگیري مسوولان براي بازگشایی مجدد آن هستند. 

از هشتم اسفند پارسال و به دنبال همه گیري ویروس کووید 19 در بیشتر کشورهاي جهان و نیز ایران، مسوولان کشور ترکمنستان
اجازه ورود کامیون و تریلی هاي ترانزیت و حتی قطارهاي باري را از طریق پایانه مرز اینچه برون گلستان به کشورش نداد تا اینکه
پس از فروکش کردن موج اول شیوع کرونا و با رایزنی هاي بین مقامات دو کشور، از سوم تیرماه امسال و فقط مبادلات ریلی بین
ایران و ترکمنستان از طریق این مرز زمینی از سرگرفته شد اما ترکمنستان هنوز اجازه بازگشایی مرز زمینی خود براي تردد کامیون

 
ها و تریلی ها را نداده است. 

بالا رفتن هزینه صادرات کالا از طریق خط ریلی اینچه برون به سبب بسته بودن مرز زمینی براي تردد کامیون ها و نیز افزایش حجم
تقاضا و همچنین کافی نبودن امکانات ایستگاه ریلی اینچه برون براي بارگیري (انتقال بار از کامیون به واگن) سبب شده تا مشکلات

 
بازرگانان گلستانی بویژه شهرستان گنبدکاووس که 50 درصد حجم صادرات این استان را در اختیار دارند، مضاعف شود. 

نائب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي گرگان روز چهارشنبه به نمایندگی از تجار گنبدي به خبرنگار ایرنا گفت: سخت
گیري کشور ترکمنستان براي بازگشایی دوباره مرز اینچه برون به دلیل شیوع کرونا از عمده مشکلات تجار و بازرگانان گلستانی است

 
زیرا بیشترین صادرات آنها به ترکمنستان و دیگر کشورهاي آسیاي میانه از خاك این کشور صورت می گیرد. 

"ارازجان شمالی" با یادآوري صادرات 150 میلیون دلاري کالا از جمله لبنیات و پلی استایرن سال گذشته از گلستان به کشورهاي



آسیاي میانه، افزود: به سبب شیوع کرونا و ممانعت از صادرات کالا از سوي ترکمنستان در چهار ماهه نخست امسال صادرات به این

 
کشور صفر و به دیگر کشورهاي آسیاي میانه از جمله عراق و افغانستان نیز فقط 30 میلیون دلار بوده است. 

این تولید کننده خوراك دام، طیور و آبزیان از مسوولان اقتصادي کشور خواست براي موفقیت بیشتر تولیدکنندگان داخلی در امر
صادرات کالا به بازارهاي منطقه اي حمایت هاي بیشتري داشته باشند زیرا بازاریابی و مشتري پیدا کردن به دلیل رقابت کشورها در

 
بازارهاي جهانی کار سختی است. 

وي اضافه کرد: تولیدکنندگان به سبب کارآفرینی، ایجاد اشتغال و ثروت براي کشور بایستی مورد توجه و حمایت بیشتر مسوولان قرار

 
گیرند که پرداخت تسهیلات با کارمزد پایین و برخی معافیت هاي مالیاتی می تواند از جمله این حمایت ها باشد. 

شمالی همچنین بسته جدید بانک مرکزي را مشکل دیگر صادر کنندگان دانست و گفت: با این بسته 80 درصد ارزش کالایی که
تولیدکننده صادر می کند به صورت حواله ارزي و 20 درصد به صورت اسکناس باید برگردانده شود که با توجه به مشکلات پیش روي
تجار در روند صادرات و نیز شیوع کرونا اجراي آن عملا امکان پذیر نیست زیرا نمی توان پول محصول را به راحتی از کشور مقصد

 
صادرات وارد کشور کرد. 

وي تاکید کرد: تنها راه ممکن این است که پول هر کالاي صادر شده را در همان کشور مقصد به صراف بدهید تا با کسر پنج تا 10
درصد کار مزد، معادل روز آن را در ایران به ریال به شما تحویل دهد اما با بسته بانک مرکزي بایستی با این پول دلار به نرخ آزاد مثلا
220 هزار ریال خرید و 80 درصد آن را به صورت حواله ارزي با نرخ پایین تر به دولت برگرداند که این روشی غیر ممکن است و

 
صرفه اقتصادي براي تجار ندارد. 

نائب رییس اتاق بازرگانی گرگان افزود: اگر براي جبران تمام کسورات، نرخ کالا صادراتی را افزایش دهیم در قیمت تمام شده با رقیب
خارجی مانند تجار ترکیه و پاکستانی نمی توانم رقابت کنم چرا که مشتري به دنبال جنس خوب با قیمت مناسب است و تجار این

 
کشورها بلافاصله با قیمت پایین تر، جنس هاي مشابه را به خریدار عرضه می کنند. 

این تاجر گنبدي ادامه داد: بهترین راه حل براي کاهش ضرر صادر کننده با اجراي بسته جدید بانک مرکزي این است که دولت ارز

 
وارد شده توسط صادر کننده را بیشتر از قیمت آزاد خریداري کند تا براي بازرگانان هم صرفه اقتصادي داشته باشد. 

 
 



یکی دیگر از بازرگانان گنبدي هم به خبرنگار ایرنا گفت: تجار با توجه به اینکه بازار هدف صادرات شان عمدتا کشورهاي فدراسیون
روسیه از جمله ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان و در بعضی موارد خاص روسیه است با بسته شدن مرز ترکمنستان در

 
صادرات و واردات از این مبدا و مقصد دچار مشکل شدند. 

متین کلوي که عضو اتاق بازرگانی گرگان است، افزود: با توجه به بسته بودن مرز زمینی اینچه برون و افزایش تقاضا براي حمل و نقل
ریلی، هزینه استفاده از واگن ها بالا رفته و باعث کاهش قدرت رقابت تجار ایرانی با کشورهاي دیگر در بازار منطقه و در شرایط شیوع

 
کرونا شده است. 

این صادر کننده مواد پلاستیکی و الکترونیکی اضافه کرد: سهم تجار گلستانی به واسطه دسترسی به مرز اینچه برون به عنوان دروازه
ورود به آسیاي میانه و فدراسیون روسیه به نسبت سال هاي قبل با توجه به شیوع کرونا و بسته بودن مرز ترکمنستان و نیز فشارهاي

 
اقتصادي دشمنان کاهش محسوسی یافته است. 

وي افزود: صرفه اقتصادي حمل و نقل ریلی زمانی توجه پذیر خواهد بود که در هر واگن 50 تن کالا بارگیري شود به عنوان مثال
افرادي که قبلا توسط یک دستگاه کامیون 15 تا 20 تن کالا صادر می کردند الان باید تناژ خود را به 50 تا 60 تن برسانند که صرفه

 
اقتصادي داشته باشد در غیر این صورت هزینه هاي حمل و نقل با قیمت تمام شده کالا همخوانی و توجیه اقتصادي ندارد. 

کلوي با قدردانی از حمایت مدیرکل گمرك استان و رییس اتاق بازرگانی گرگان که همواره به دنبال حل مشکلات تجار هستند، گفت:
بازرگانان گنبدي خیلی محدودیت ها دارند از جمله آن نبود امکانات کافی در ایستگاه ریلی اینچه برون است به طوري که روزانه

 
نزدیک به 20 تا 30 واگن با کشور ترکمنستان تبادل داریم اما کل لیفتراك (وسیله جابجایی بار) براي بارگیري یک دستگاه است. 

وي اظهار داشت: تجار گنبدي خواستار رسیدگی بیشتر و تخصیص امکانات بارگیري در ایستگاه ریلی اینچه برون هستند چراکه نبود
امکانات مشکلات زیادي را براي آنها ایجاد کرده است از طرفی نیز از مسوولان درخواست داریم در تصویب قوانین صادرات، واردات و

 
گمرگی از نظرات کارشناسی اتاق بازرگانی که به مسائل آگاه هستند، بیشتر استفاده کنند. 

این فعال اقتصادي گفت: شیوع کرونا و افزایش قیمت ارز، مشکلات زیادي را براي بازرگانان جهت جابجایی پول و ارز کالاهاي

 
صادراتی ایجاد کرده است و به نظرم دولت بایستی در اجراي سامانه نیما تجدید نظر کرده و یا زمان آنرا به وقت دیگري موکول نماید. 

کلوي افزود: بازرگانان گلستان نسبت به رقباي خود از کشورهایی چون چین، روسیه و ترکیه به سبب برخی معافیت ها و عوارض
گمرگی عقب ترند به عنوان مثال کالاهاي روسی 11 درصد در مالیات و پنج درصد در عوارض گمرکی از کالاهاي ایرانی جلوتر هستند

 
به این معنی که قیمت کالاهاي آنها 16 درصد پایین تر از کالاهاي ایرانی است. 

درهمین پیوند سیدابراهیم حسینی مدیرکل گمرکات گلستان نیز صرفا به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش و رایزنی مسوولان کشورمان براي
از سرگیري دوباره مرز اینچه برون جهت تردد کامیون ها و تریلی هاي حامل کالاهاي صادراتی تجار و بازرگانان این استان همچنان

 
ادامه دارد. 

اینچه برون به عنوان تنها گمرك زمینی و ریلی گلستان، مرکز گمرکات این استان بوده و پایانه هاي صادراتی گرگان و گنبدکاووس،

 
گمرك امانات پستی گرگان، گمرك بندرترکمن و گمرك فرودگاه بین المللی گرگان زیرمجموعه آن است. 



در سال هاي اخیر با بهره برداري از راه آهن بین المللی قزاقستان - ترکمنستان - ایران و گذر آن از اینچه برون، خدمات گمرك ریلی

 
نیز به فعالیت معمول در مجموعه گمرکات استان اضافه شده است. 

 
استان مرزي گلستان در شمال ایران با کشور ترکمنستان و استان هاي مازندران، سمنان و خراسان شمالی همسایه است. 

 
برچسب ها 

 
- گنبدکاووس 

 
- ویروس کرونا 

 
- ترکمنستان 

 
- گلستان 

 
- اینچه برون 

 
- صادرات غیر نفتی 

 
پروندهٔ خبري 

- مدیریت استانی کرونا



اولین طرح مجتمع گردشگري در شهرستان هلیلان کلنگ زنی شد

منبع: توریسم پرسشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/06/12

اولین طرح مجتمع گردشگري در شهرستان هلیلان کلنگ زنی شد مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
استان از کلنگ زنی اولین طرح مجتمع گردشگري در شهرستان تازه تاسیس هلیلان در هفته دولت خبر داد. به گزارش

میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگري و صنایع دستی ایلام، (...) نوشته ...

اولین طرح مجتمع گردشگري در شهرستان هلیلان کلنگ
زنی شدمدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی استان از کلنگ زنی اولین طرح مجتمع گردشگري

 
در شهرستان تازه تاسیس هلیلان در هفته دولت خبر داد. 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی ، گردشگري و صنایع دستی ایلام،
عبدالمالک شنبه زاده روز 12 شهریور 99 با اعلام این خبر
اظهار کرد : «اولین طرح مجتمع گردشگري نشمیل 2 در

شهرستان تازه تاسیس هلیلان با حضور جهانگیر رستم زاد سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادي استانداري ایلام، سعید شهبازي

 
فرماندار شهرستان هلیلان و محمد نورالهی رییس گروه سرمایه گذاري این اداره کل کلنگ زنی شد.» 

او افزود : «ایجاد طرح مجتمع گردشگري در هلیلان در راستاي محرومیت زدایی شهرستان، اشتغال پایدار، ایجاد و توسعه زیرساخت

 
هاي گردشگري، امنیت اجتماعی و جذب گردشگر داخلی، ایجاد مرکز رفاهی و گردشگري مناسب در مرکز شهرستان است.» 

شنبه زاده تصریح کرد: «مجتمع گردشگري رفاهی نشمیل 2 با میزان  سرمایه گذاري 150 میلیارد ریال و اشتغالزایی 25 نفر در
زمینی به مساحت 5000 مترمربع با تسهیلات بانکی 32 میلیارد ریال از محل اشتغال روستایی با عاملیت صندوق کارآفرینی امید

 
ایجاد می شود.» 

 
منبع : اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگري و صنایع دستی ایلام 

 
مطالب دیگر در حوزه میراث فرهنگی ها را در توریسم پرس دنبال کنید 

برچسب ها: اولین طرح مجتمع گردشگریدر شهرستان هلیلان کلنگ زنی شدمیراث فرهنگی ایلام



آزادیان دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي وکارآفرینی دانشگاه آزاد

اسلامی شد

منبع: آناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور حکمی «دکتر سعید آزادیان» را به عنوان دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و
کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی منصوب کرد.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور حکمی «دکتر سعید
آزادیان» را به عنوان دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه
ریزي و کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی منصوب کرد. به
گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري آنا از روابط عمومی
دانشگاه آزاد اسلامی، دکتر محمدمهدي طهرانچی رئیس
دانشگاه آزاد اسلامی طی حکمی سعید آزادیان را به عنوان
دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی

 
دانشگاه آزاد اسلامی منصوب کرد. 

 
در متن حکم طهرانچی آمده است: 

 
برادر گرامی جناب آقاي دکتر سعید آزادیان 

نظر به مراتب تعهد و سوابق ارزنده جنابعالی به موجب این حکم به عنوان «دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی

 
دانشگاه» منصوب می شوید. 

با عنایت به نقش جدي شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه در جهت تحقق بندهاي «ب ـ وـ ح» ماده 14 و
ماده 16 و 17 اساسنامه دانشگاه آزاد اسلامی مبنی بر ایجاد هماهنگی بین بخش هاي آموزشی، پژوهشی، فناوري و مهارتی دانشگاه و
افزایش بهره وري از امکانات علمی، آموزشی، پژوهشی و فنی دانشگاه و همچنین نقش و اهمیت موضوع گسترش، آمایش، برنامه ریزي
و کارآفرینی در بحث کیفی سازي و کارآمد سازي رشته هاي تحصیلی و برنامه هاي آموزشی و در جهت تحقق منویات مقام معظم

 
رهبري و اعتلاي دانشگاه، این شورا می بایست براساس محورهاي ذیل اهتمام ورزد: 

 
1 ـ نهایی سازي سند آمایش دانشگاه به تفکیک واحدها 

2 ـ تدوین طرح رتبه بندي و مأموریت گرا کردن واحدهاي دانشگاهی متناسب با نیازهاي منطقه اي، ملی و بین المللی و ارزیابی

 
واحدهاي دانشگاهی با استانداردها و معیارهاي آموزش عالی و اسناد بالادستی 

3 ـ تدوین سیاست ها، راهبردها و استانداردهاي توسعه فضاهاي آموزشی، پژوهشی و فناوري در قالب واحدها و مراکز آموزشی،



پژوهشی و فناور و فراهم سازي بستر مناسب اصلاح و گسترش رشته هاي تحصیلی و برنامه هاي آموزشی براساس نیازهاي آمایشی و
رصد روندهاي علم، فناوري و مشاغل جدید و آینده پژوهی دانش و تحقق رویکرد حل مسائل واقعی و مدیریت دانش (دوره هاي

 
رسمی و غیررسمی) خصوصاً در حوزه هاي بین رشته اي و تأسیس دانشکده هاي موضوع محور 

4 ـ ساماندهی هدفمند ارائه دوره هاي آموزشی در رشته، گرایش و مقطع هاي متفاوت با توجه به نیازها و قابلیت هاي موجود و
افزایش کیفیت و اثربخشی فرآیند آموزش مبتنی بر پرورش انواع استعدادها جهت تربیت نیروي انسانی کارآمد و کارآفرین و نهادینه
سازي قدرت ابتکار، خلاقیت و رویکرد حل مسئله در فرآیند آموزش و اصلاح نظام ارزیابی تحصیلی دانشجویان بر مبناي رویکرد

 
یادگیري عمیق با توجه به فناوري هاي نو در آموزش به ویژه آموزش مجازي 

5 ـ تدوین و تبیین نظام جامع آموزش فنی، حرفه اي و مهارتی با هماهنگی معاونت هاي موضوعی و معاونت تحقیقات، فناوري و
نوآوري با تأکید بر یکپارچه سازي و ایجاد هماهنگی، همسویی و هم افزایی در سیاست ها، برنامه ها و اقدامات مرتبط با زیست بوم
آموزش هاي فنی، حرفه اي و مهارتی در دانشگاه و اصلاح نظام ارزیابی تحصیلی دانشجویان بر مبناي رویکرد یادگیري کاربردي و

 
نظارت بر حسن اجراي آن 

6 ـ برقراري نظام ارتباط مستمر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه با شوراي عالی گسترش و برنامه ریزي

 
وزارت عتف و شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی 

از جنابعالی انتظار می رود که با فعال نمودن دبیرخانه شورا با همکاري معاونت هاي محترم موضوعی و رؤساي استانی، اقدامات عملی

 
در راستاي مأموریت هاي فوق الذکر را سامان دهید. 

امید است با اتکال به درگاه ذات اقدس احدیت، در راه خدمت به اسلام و مسلمین و اهداف مقدس نظام جمهوري اسلامی موفق و

 
مؤید باشید. 

انتهاي پیام/4040/



توسعه انزلی نیازمند توجه ویژه به مسائل مدیریت شهري

منبع: خانه ملتشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/06/12

نماینده مردم انزلی در مجلس، گفت:در حوزه هاي زیربنایی و مسائل مدیریت شهري نسبت به سایر شهر هاي استان  عقب
هستیم و براي جبران این عقب ماندگی باید بیش از پیش تلاش کنیم تا سطح برخورداري ها را ارتقا دهیم.

احمد دنیا مالی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت درباره ظرفیت هاي اقتصادي انزلی در ایجاد فرصتهاي اشتغال
براي جوانان،گفت: اهمیت ایجاد فرصت هاي شغلی براي نسل جدید به حدي است که ارتباط مستقیم با توسعه اقتصادي انزلی دارد و
این در حالی است که براي رسیدن به این مهم ما نیازمند همدلی وهمگرایی هستیم تا بتوان از ظرفیتهاي بی شمار انزلی و استان

 
گیلان استفاده کرد. 

نماینده مردم انزلی در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه براي ایجاد فرصتهاي اشتغال ما نیازمند آمایش ظرفیتهاي بالقوه اقتصادي
انزلی هستیم تصریح کرد: براي ایجاد اشتغال پایدار ما باید از تمام ظرفیتهاي حوزه انتخابیه بهره ببریم تا بتوان براي بسیاري از افراد

 
فرصتهاي اشتغال ایجاد کرد. 

وي افزود: ایجاد فرصتهاي اشتغال پایدار در روستاها نیازمند حمایت ویژه دولت است بنابراین اگر مقرر است، توسعه اقتصادي در

 
استان گیلان مد نظر قرار بگیرد می بایست ساماندهی فرصتهاي اشتغال بویژه در روستا ها مدنظر قرار بگیرد. 

عضو کمیسیون عمران مجلس یادآور شد: در حوزه هاي زیربنایی و مسائل مدیریت شهري نسبت به سایر شهرهاي استان عقب

 
هستیم و براي جبران این عقب ماندگی باید بیش از پیش تلاش کنیم تا سطح برخورداریها را ارتقا دهیم. 

پایان پیام



تکلیف مشترکان در برق امید چه خواهد شد؟

منبع: ایلناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/06/12

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر گفت: جامعه هدف طرح برق امید همه مشترکان خانگی را شامل می شود.

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر گفت: جامعه
هدف طرح برق امید همه مشترکان خانگی را شامل می

 
شود. 

به گزارش ایلنا، مصطفی رجبی مشهدي گفت: 29 میلیون
مشترك خانگی در کشور وجود دارد که حدود 30 درصد از
آنها براساس اطلاعات ثبت شده در سال هاي 97 و 98،

مشمول این طرح خواهند شد (5 میلیون و 500 هزار مشترك) و ضمن آنکه سایر مشترکان نیز می توانند با کاهش مصرف خود

 
مشمول تخفیف هاي صد درصدي بهاي برق شوند. 

وي با بیان اینکه در ماه هاي گرم براي مناطق عادي 100 کیلووات و براي ماه هاي غیر گرم الگو 80 کیلووات ساعت خواهد بود،

 
افزود: براي مناطق گرم الگو 400 کیلووات ساعت خواهد بود. 

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي توانیر تصریح کرد: با توجه به این که این طرح از سال جاري اجرا خواهد شد، انتظار داریم با اطلاع
رسانی هاي گسترده، مشترکان بیشتري به این جرگه بپیوندند چرا که ظرفیت هاي خوبی براي مصرف بهینه در بخش خانگی وجود

 
دارد. 

وي ادامه داد: هدف این طرح کاهش رفاه خانوار نیست بلکه در نظر دارد با آموزش و آگاه سازي، رفتار مصرفی مشترکان را اصلاح

 
نماید به طور مثال دقت مشترکان را در در نحوه استفاده از وسایل برقی و همینطور خرید وسایل برقی افزایش دهد. 

رجبی مشهدي تاکید کرد: اگر بتوانیم مصرف برق بخش خانگی را بهینه کنیم و آن را در حد استانداردها کاهش دهیم، می توان برق

 
کاهش یافته در این بخش را به بخش هاي مولد تزریق و باعث رونق بیشتر اقتصادي و ایجاد اشتغال شد. 

وي ادامه داد: براي همه مشترکان و به ویژه مشترکان مشترکان پرمصرف امکان خرید و نصب پنل هاي خورشیدي کوچک با

 
تسهیلات مناسب فراهم می شود که پنل خرید و هزینه آن را به صورت اقساط بپردازند. 

سخنگوي صنعت برق بیان کرد: هزینه این پنل ها که حتی قابل نصب در روي کولرهاي آبی بوده و ظرفیت تولید 400 تا 500 وات
برق را خواهند داشت، در حدود 5 میلیون تومان است که به زودي در خصوص نحوه بهره گیري از این امکان، اطلاع رسانی خواهد

شد.



گزارش|پل شیشه اي هیر دو طبقه می شود/ رونق گردشگري منطقه عامل

مهاجرت معکوس بومیان است

منبع: تسنیمشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/06/12

گروه استانها-نائب رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی گفت: حمایت کامل از سرمایه گذار پل «هیر» براي دو
طبقه کردن پل هیر و تکمیل زیرساخت هاي پروژه انجام می شود.

گروه استانها-نائب رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس
شوراي اسلامی گفت: حمایت کامل از سرمایه گذار پل
"هیر" براي دو طبقه کردن پل هیر و تکمیل زیرساخت

 
هاي پروژه انجام می شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردبیل، دو نماینده استان
اردبیل به همراه فرماندار و برخی مدیران و مسئولان منطقه
از پل هیر بازدید و بر حمایت از سرمایه گذار پل هیر براي
دو طبقه اي کردن پل و راه اندازي فازهاي بعدي و تکمیل

 
زیرساخت هاي پل هیر تاکید کردند. 

حجت الاسلام سیدکاظم موسوي، نائب رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس در این بازدید اظهار داشت: مجموعه پل هیر در کشور زبانزد

 
خاص و عام شده و بازتاب این پروژه جهانی شده و درمجلس هم این پروژه سر و صداکرده است. 

وي گفت: مدیرکل میراث فرهنگی استان براي راه اندازي پل هیر سنگ تمام گذاشته و حمایتها و تلاش هایش قابل قدردانی است و

 
نیاز است زیر ساختهاي پروژه پل هیر تکمیل شود و میراث فرهنگی و دستگاه هاي مربوطه در این زمینه اهتمام ویژه داشته باشند. 

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس تصریح کرد: سرمایه گذار پل هیر براي منطقه افتخار بزرگی است و همت و اراده

 
این مرد بزرگ ستودنی است که علاوه بر حوزه سرمایه گذاري در کمک به نیازمندان و اقدامات خیرخواهانه نیز پیشگام است. 

موسوي اضافه کرد: جاده دسترسی پل هیر در سریع ترین زمان ممکن ساماندهی و معارض پروژه برطرف و مشکلات و موانع دیگر

 
پروژه نیز برطرف می شود و دستگاه هاي مربوطه موظف به تحقق این امر هستند. 

وي ادامه داد: پل هیر تحول عظیمی در اقتصاد و گردشگري منطقه به وجود آورده است حمایت همه جانبه اي از سرمایه گذار پل هیر

 
براي تکمیل زیرساخت ها و راه اندازي فازهاي بعدي پل هیر به ویژه دو طبقه اي کردن پل انجام می شود. 

 
اعتبار کارت راهنمایان گردشگري تا پایان سال تمدید شد 

 
بجنورد| معاون وزیر کار: تسهیلات اشتغال زایی حوزه گردشگري خرج "ایجاد تفرجگاه" شده است 

 
مزرعه گردشگري در قم احداث می شود 



 
نابودي 120 میلیون شغل در صنعت گردشگري جهان به دلیل شیوع کرونا 

 
موانع پل هیر تا پایان شهریور برطرف شود 

بدري عضو کمیسیون عمران مجلس هم در این بازدید اظهار داشت: سرمایه گذار پل هیر از موفق ترین سرمایه گذاران در کشور است

 
و این سرمایه گذار مرد عمل و ریسک پذیر و توانمند و ایده پرداز است و منطقه قدردان این سرمایه گذار است. 

وي گفت: مدیرکل میراث فرهنگی استان تلاش شبانه روزي و جدي براي راه اندازي پل هیر داشت و نیاز است اهتمام جدي براي رفع

 
موانع پل هیر صورت گیرد. 

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شوراي اسلامی افزود: جاده دسترسی به پل هیر و معارض و موانع پل هیر تا
پایان شهریور برطرف می شود و فرماندار اردبیل مسئولیت عملی کردن رفع این موانع را بر عهده دارد و عدم تحقق و بهانه تراشی در

 
این زمینه دیگر قابل قبول نیست. 

 
معرفی هیر به عنوان قطب جدید گردشگري کشور 

فلاحی، مدیرکل میراث فرهنگی و صنایع دستی و گردشگري استان نیز گفت: پل کف شیشه اي هیر الگوي موفق پروژه مشارکتی در

 
کشور است که در سریع ترین زمان ممکن راه اندازي شد. 

وي اظهار کرد: صداوسیما و رسانه ها و خبرگزاري ها، فضاي مجازي و مطبوعات نقش ارزنده اي در معرفی پل هیر داشتند که همت و

 
تلاششان در این حوزه قابل قدردانی است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان از راه اندازي مجتمع هاي خدماتی و بهداشتی در هیر خبر داد و افزود:

 
باتوجه به گردشگري شدن منطقه باید زیرساخت هاي مراکز خدماتی در منطقه توسعه یابد. 

 
موانع مجموعه پل شیشه اي هیر برطرف می شود 

فرماندار اردبیل گفت: مجموعه پل هیر تحول عظیمی در بخش اقتصادي و گردشگري منطقه به وجود آورده است و هیر را به عنوان

 
قطب جدید گردشگري در کشور تبدیل کرده است که نیازمند توسعه و تکمیل زیرساخت هاي گردشگري در منطقه است. 

امامی یگانه افزود: رفع موانع پروژه پل هیر از جمله ساماندهی جاده دسترسی و معارض اولویت است و برطرف می شود تا دغدغه و

 
نگرانی هاي سرمایه گذار مجموعه پل هیر برطرف شود. 

فرماندار اردبیل از همت و تلاش سرمایه گذار پل هیر شهرداري و شوراي شهر هیر و میراث فرهنگی و مردم منطقه در راه اندازي پل
هیر قدرانی کرد و افزود: حمایت از سرمایه گذاران اولویت است و زیرساخت هاي سرمایه گذاري بخش خصوصی در منطقه فراهم شده

 
است. 

 
توسعه خدمات اینترنتی در هیر 



رزمی، مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان هم از توسعه خدمات اینترنی در هیر خبر داد و اظهار داشت: اینترنت پرسرعت در

 
14 روستاي بخش هیر راه اندازي شده است. 

وي گفت: تحت پوشش قرار دادن 30 روستاي بالاي 20 خانوار به همراه اول در هیر انجام شده است و سایت ایرانسل و همراه اول

 
نسل 3 و 4 در منطقه هیر نصب می شود. 

رزمی از تلاش براي تکمیل زیرساختهاي هوشمندسازي مدارس در هیر خبر داد و اظهار کرد: با این اقدام در تلاش هستیم تا دغدغه و

 
نگرانی دانش آموزان و خانواده هایشان در حوزه آموزش برطرف شود. 

 
افتتاح زمین چمن هیر تا دو ماه آینده 

مدیرکل ورزش و جوانان استان نیز از افتتاح زمین چمن هیر تا دو ماه آینده خبر داد و افزود: در این مجموعه نیز دو سالن چند

 
منظوره آماده خدمات دهی به ورزشکاران منطقه خواهد بود. 

 
سجاد انوشیروانی افزود: اعتبارات سالن ورزشی اوریق هیر هم تامین و زمین چمن آراللو هم ساماندهی می شود. 

بخشدار هیر هم مهمترین مطالبه مردم منطقه هیر را حل مشکلات آب شرب عنوان و اظهار کرد: نیاز است در این زمینه علاوه بر

 
اختصاص اعتبارات استانی اعتبارات ملی هم جذب می شود. 

امانی از توسعه سرمایه گذاري در منطقه با راه اندازي پل هیر خبر داد و افزود: پل هیر علاوه بر رونق گردشگري و اقتصادي مهاجرت

 
به منطقه را نیز افزایش داده است. 

رفیع محسنی شهردار هیر هم از برنامه ریزي براي توسعه زیرساختهاي گردشگري در شهر هیر خبر داد و گفت: اهتمام جدي براي

 
توسعه شهر هیر وجود دارد. 

جمعی از اعضاي شوراي شهر هیر هم خواستار تسهیل روند عملیات اجرایی پروژه هاي هیر و تحقق مطالبات مردم در حوزه هاي
مختلف شدند.



عزاداري محرم امسال بهانه اي دست دشمنان نداد

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس جمهور گفت: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، حجت السلام حسن روحانی رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت اظهار کرد:
عزاداري هاي ماه محرم به کمک فضاي مجازي، به خوبی انجام گرفت، طبق آمار وزارت کشور و وزارت بهداشت، عزاداري در خانه ها
که در سال هاي اخیر کمرنگ شده بود امسال پررنگ شد. در 80 درصد مجالس محرم، دستورالعمل هاي بهداشتی رعایت شد. غالب

 
نذورات به صورت مواد خشک به خانواده ها داده شد و عزاداري شکوهمند و استثنایی در تاریخ ایران ثبت شد. 

او ادامه داد: از رهبر انقلاب و مرجع تقلید تشکر می کنم که با بیانات و عملشان راه درست عزاداري را ترویج کردند. از همه افرادي که
بر امر عزاداري نظارت کردند، چه بانیان و چه ناظران بهداشتی هم قدردانی می کنم. همچنین از همه واعظان و مداحانی که با

 
ابتکارات جدید به کوچه و خیابان ها رفتند نیز تشکر می کنم. 

 
عزاداري محرم امسال بهانه اي دست دشمنان نداد 

رئیس جمهور با بیان اینکه عزاداري امسال ماه محرم بهانه اي به دست دشمنان نداد، گفت: عزاداري ها با همه اصول مذهبی، دینی،

 
اخلاقی و بهداشتی انجام گرفت. 

روحانی با اشاره به آغاز سال تحصیلی، گفت: براي ما مهم بود که در تمام مراحل بگوئیم فاصله جان و نان معنا ندارد و فاصله جان و

 
کار، معیشت و سلامت، سلامت و دیانت معنا ندارد و در ماه محرم دیدیم که فاصله اي بین این دو نبود. 

او افزود: از 15 شهریور می خواهیم بگوییم که فاصله اي بین جان و یادگیري و آموزش وجود ندارد و هم می شود درس خواند و هم
می شود مراتب تحصیلی را ادامه داد و جوانان به آینده خود هم امیدوار باشند. اولویت براي ما آموزش حضوري است. البته باید

 
دستورالعمل هاي بهداشتی هم در این زمینه رعایت شود. 

او افزود: خانواده ها هم باید در این زمینه همکاري کنند و خود معلمان و دانش آموزان هم باید موارد لازم را رعایت کنند. امسال هیچ

 
کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند و در کنار این باید و آموزش حضوري، صداوسیما هم به امر آموزش کمک خواهد کرد. 

روحانی با بیان اینکه فضاي مجازي هم در زمینه آموزش فعال خواهند بود، گفت: در مدارس خصوصی که به شکل دیگري این امکان
فراهم است و در مدارس دولتی هم شبکه شاد شکل گرفته است و براي استفاده از آن خانواده ها ناچار بودند که پول اینترنت بدهند تا
از این شبکه استفاده کنند، اما امروز هم به سازمان برنامه و بودجه و هم وزارت ارتباطات دستور دادم که استفاده از شبکه شاد براي

 
خانواده ها و دانش آموزان باید رایگان باشد و هیچ هزینه اي پرداخت نشود. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور تاکید کرد: از لحاظ سیاسی و اقتصادي یک
بعدش همان کاري است که آمریکایی ها دوسال و نیم است انجام می دهند و تلاش کردند تا با فشار اقتصادي دولت و ملت را در برابر



خواسته هاي نامشروع خود تسلیم کنند که جوابی نگرفتند، اما به مردم ما و معیشت آنان فشار وارد شد و بار این موضوع بر دوش آنان
هم بود، اما دولت نیز سختی ها را در کنار مردم تحمل کرد و این یک معجزه تاریخی بود که نه ملت و نه دولت از این فشار ها سرخم

 
نکردند. 

روحانی ادامه داد: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود و براي جلوگیري از

 
پایان این دوره کار ها و تلاش هاي فراوانی کردند، اما دیدیم که شکست مفتضحانه اي خوردند. 

او یادآور شد: آنان بعد از این شکست گفتند که می خواهیم از سازوکار درون برجام و مکانیزم ماشه استفاده کنند که این یکی از
خنده دارترین سخنان تاریخ است که آدم بگوید من از توافقی که خارج شده ام و از یک امتیاز آن هوس کردم که استفاده کنم. این

 
حرفی است که با منطق و قوانین حقوق بین الملل هیچ تناسبی ندارد و حتی کودکان هم این موضوع را می دانند. 

روحانی تصریح کرد: اما دیدیم که اروپا و شوراي امنیت هم یک اتفاق نظري در این زمینه دارد که آمریکا هیچ حقی براي استفاده از
مسائل حقوقی داخل برجام ندارد چرا که نه تنها از برجام خارج شده که هرکس به آن پایبند بوده را هم تنبیه کرده پس در این
مرحله هم آنان شکست خوردند و مطمئن هستیم که هیچ دستاوردي براي شان ندارد، هیچ موفقیتی به دست نخواهند آورد و

 
تبلیغات و سروصداي بیهوده است که از تحریم دوباره سخن می گویند. 

 
مسیر اقتصادي ایران درست است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه در روند صادرات و واردات روال خوبی را تجربه می کنیم، گفت: در جمهوري اسلامی ایران برخلاف
همه مشکلات و تحریم ها و کرونا ما فقط یک و هفت دهم درصد شاهد کوچک شدن اقتصاد بودیم و این از میانگین سایر کشور ها
کمتر است که نشان از تلاش ها در زمینه اقتصادي دارد و حتی اگر این وضعیت ادامه یابد شاید بتوانیم به رشد اقتصادي مثبت بدون

 
نفت تا پایان سال برسیم. 

او یادآور شد: رشد پایه پولی ما در پنج ماه گذشته معادل دو و نه دهم درصد بوده است که نشان می دهد مسیر اقتصادي ما درست
است. وزیر اقتصاد هم توضیح داده که 6 هزار میلیارد تومان را براي اقتصاد روستایی برداشته ایم و مفتخرم که بگویم از لحاظ

 
بهداشت، آموزش، ارتباط با فضاي مجازي، آب رسانی، راه سازي، گازرسانی و مخصوصاً ایجاد اشتغال کار بزرگی انجام دادیم. 

روحانی تصریح کرد: در شرایط امروز کشور از همه وزرا می خواهیم که تلاش ها بیشتر شود، به ویژه در بخش اقتصاد و کشاورزي. ما

 
در الگوي کشت و حمایت از کشاورزان قدم هاي خوبی برداشته ایم. قواي دیگر هم اگر به ما کمک کنند این سرعت بیشتر می شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: ما طرح هاي دیگري هم داشتیم که به نفع ملت بود و امیدوار بودیم که قواي دیگر هم با ما همراهی کنند، اما
به هرحال یا این موارد عقب افتاد یا هنوز موافقتی با آن انجام نشده که در هر صورت اگر به نتیجه نرسد هم راه دیگري پیدا می کنیم.

او ادامه داد: قواي دیگر بدانند که ما در یازده ماه آخر کار خود قرار داریم، اما در عین حال همه وزرا می کوشند که پروژه ها و کار

 
هایی که باید به اتمام برسد را در همین یازده ماه به پایان برسانند. 

روحانی افزود: ما با کشور هاي همسایه هم جز یکی دو کشور روابط بهتري نسبت به گذشته داریم. دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه
است و کشوري نمی تواند خود را از دیگران جدا کند. یک بازار داریم و آن هم بازار جهانی است؛ یا در این بازار سهم خود را داریم یا



 
نداریم. اگر داشته باشیم براي فعالیت بیشتر و بهتر و رسیدن به پیشرفت ها از آن استفاده می کنیم و اگر نه، ضرر خواهیم کرد. 

او در پایان تاکید کرد: از وزارت بهداشت هم تشکر می کنم براي ایجاد زیرساخت ها در زمینه تله مدیسن یا همان دوراپزشکی که در
دو سه استان به صورت نمونه انجام می شود و بعد به همه کشور ان شاءاالله گسترش می یابد. این گام بزرگی است که مردم در این

 
شرایط شیوع کرونا بتوانند از طریق فضاي مجازي مشورت پزشکی دریافت کنند./باشگاه خبرنگاران جوان 

انتهاي پیام/



صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است

منبع: عصر بازارشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/06/12

عصر بازار- وزیر نفت با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: عراق می داند هیچکس در منطقه نیست
که گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند.

عصر بازار- وزیر نفت با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، گفت: عراق می داند هیچکس در منطقه نیست که

 
گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند. 

به گزارش پایگاه خبري «عصر بازار» به نقل از روابط عمومی وزارت نفت، بیژن زنگنه عصر دیروز (سه شنبه، 11 شهریورماه) در حاشیه
ملاقات عمومی با مردم با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري در دیدار هفته گذشته به مناسبت هفته دولت که به صورت ویدئو
کنفرانسی برگزار شد بر دیدار چهره به چهره با مردم با مراعات پروتکل بهداشتی تاکید کردند، یادآوري کرد: البته ملاقات عمومی با
مردم از مدت ها پیش در برنامه وزارت نفت قرار داشته است، امروز با حدود هشت نفر به صورت تک به تک ملاقات داشتم که

 
ارتباطی با کارهاي اداري جاري نداشت. 

وي ضمن مطلوب و مفید خواندن این ملاقات مردمی که از شاخه هاي مختلف و به صورت اتفاقی انتخاب شده بودند بر تداوم آن
تاکید کرد و گفت: این افراد براساس سامانه ارتباط با وزیر نفت که مدت هاست راه اندازي شده ثبت نام کرده بودند و مشکلات خود را
عنوان کردند، بعضی از این چالش ها راه حل هایی داشت که به آنها ارائه شد مانند اجاره شناورهاي ایرانی. وزارت نفت از اساس اجاره
شناورهاي خارجی را ممنوع کرده و اجاره شناور ساخت داخل را در اولویت قرارداده است. دستور دادم اگر اشکال هایی در اجرا وجود

 
دارد رفع شود. 

 
سی ان جی اولویت وزارت نفت 

وزیر نفت توسعه صنعت سی ان جی (گاز طبیعی فشرده) در سطح خودروهاي عمومی مانند اتوبوس هاي شهري را از دیگر موارد
مطرح شده عنوان کرد و گفت: این موضوع نیز قرار شد که پیگیري شود، اما پیشنهاد دادم که نشست بعدي را با انجمن جایگاهداران

 
سی ان جی داشته باشند که حرف هاي یکدیگر را از نزدیک بشوند زیرا سی ان جی از مسائل اولویت دار در وزارت نفت است. 

زنگنه به مذاکره با چند شرکت دانش بنیان که در ساخت تجهیزات و ارائه خدمات فعال بودند اشاره و تصریح کرد: همه تجهیزات
عنوان شده مورد نیاز وزارت نفت بود و مقرر شد که پیگیري شوند؛ اگر اثبات شود که شرکتی کاري را می تواند انجام دهد وزارت نفت
به طور حتم از خرید مشابه خارجی آن ممانعت می کند و این به عنوان یک اصل در وزارت نفت است، تجهیزي که در ایران ساخته

 
شود و با کیفیت باشد جلو واردات آن گرفته می شود. 

وي ادامه داد: این موضوع بر شرکت هاي غیردولتی نیز مانند پتروشیمی ها و یا پالایشگاه ها نیز جاري و حاکم است و تنها براي

 
شرکت هاي دولتی اجرا نمی شود به ویژه در شرایط کنونی که مشکلات اشتغال در کشور وجود دارد باید به این نکته نیز توجه کرد. 

 
بالا رفتن کیفیت با رقابت 



زنگنه در پاسخ به این پرسش که برنامه وزارت نفت براي حمایت از شرکت هاي ایرانی به منظور اجراي پروژه در کشورهاي خارجی
چیست؟ افزود: بزرگترین حمایتی که وزارت نفت می تواند از شرکت هاي ایرانی داشته باشد این است که این شرکت ها مرجع داشته

 
باشند یعنی فعالیت هایی در ایران داشته باشند که قابل ارائه به شرکت هاي خارجی باشد چه در ساخت و چه در ارائه خدمات. 

وي با اشاره به اینکه رقابت سبب بالارفتن کیفیت تولید می شود، گفت: حضور خارجی ها هم اکنون در ایران بسیار کم شده و رقابت

 
بالایی در کشور وجود ندارد. البته موضوع خوبی نیست، اما این موقعیت فرصتی براي رشد شرکت هاي ایرانی فراهم کرده است. 

وزیر نفت با بیان اینکه تجهیزات ساخت داخل مورد نیاز صنعت نفت به طور حتم بررسی می شود و اگر مسئله وجود نداشته باشد بی

 
شک خرید و واردات آنها ممنوع می شود. 

زنگنه اظهار کرد: سازمان صدور گواهی کیفیت حرکت بسیار مهمی است که دو هفته پیش آغاز شد، این سازمان به مصرف کنندگان

 
اطمینان می دهد کالایی که در داخل ساخته شده است استانداردهاي مورد نیاز صنعت نفت را دارد. 

وي گفت: هیچ سازمانی با وجود ریسک هاي بسیار در تولید، تجهیزي را که براي نخستین بار ساخته شده است به کار نمی گیرد مگر

 
اینکه نهادي بی طرف، حرفه اي و تخصصی این توانایی و استاندارد بودن آن را تایید کند. 

وزیر نفت افزود: سازمان صدور گواهی کیفیت به این منظور راه اندازي شده و حرکتی بسیار بزرگ و مهم و همسو با اهداف حمایت از

 
ساخت داخل و بهره گیري بی خطر و آرامش بخش از تجهیزات ساخت شرکت هاي ایرانی است. 

 
صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است 

زنگنه به این پرسش که وزیر نفت عراق عنوان کرده است که نیازي به گاز ایران ندارد و تا چند وقت دیگر آن را قطع می کند، پاسخ
داد: نه چنین سخنی نگفته اند، عراق می داند هیچکس در منطقه نیست که گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند، آنها قراردادهایی براي
تولید گاز در عراق امضا کرده اند زیرا به هر حال عراق ظرفیت هایی براي تولید گاز دارد و می تواند از آن استفاده کند اما اینها زمان

 
بر است و هم اکنون عراقی ها راغب هستند و مقدار زیادي هم از ایران گاز دریافت می کنند. 

وي با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، ادامه داد: براي عراق هم بسیار اقتصادي است زیرا گاز طبیعی جایگزین
فرآورده نفت گاز می شود و قیمت آن بیش از دوبرابر قیمت گازي است که ایران به آنها می فروشد بنابراین چنین حرفی که عراق

 
احتیاج به گاز ایران ندارد را نشنیدم و همچنین موضوعی را هم نگفته اند. 

وزیر نفت درباره اینکه آیا ذخیره سازي هاي بنزین ایران هم اکنون به بالاترین سطح رسیده است، پاسخ منفی داد و گفت: ذخیره
سازي هاي بنزین ایران در اردیبهشت و اوایل خردادماه به بیش از 5 میلیارد لیتر رسیده بود، اما اکنون با توجه به صادراتی که انجام

شده، پایین آمده است.



آمار میزان ذخیره سازي هاي بنزین ایران از زبان زنگنه

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/06/12

وزیر نفت گفت: عراقی ها می دانند هیچ کس در منطقه نیست که گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند، آنها قراردادهایی براي
تولید گاز در عراق امضا کرده اند، اما اینها زمان بر است و هم اکنون عراقی ها راغب هستند و مقدار زیادي هم از ایران گاز

دریافت می کنند.

 
12 شهریور 1399 - 11:46 

وزیر نفت گفت: عراقی ها می دانند هیچ کس در منطقه نیست که گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند، آنها قراردادهایی براي تولید گاز در

 
عراق امضا کرده اند، اما اینها زمان بر است و هم اکنون عراقی ها راغب هستند و مقدار زیادي هم از ایران گاز دریافت می کنند. 

خبرگزاري تسنیم: بیژن زنگنه، وزیر نفت در حاشیه ملاقات
عمومی با مردم با اشاره به اینکه مقام معظم رهبري در دیدار
هفته گذشته به مناسبت هفته دولت که به صورت
ویدئوکنفرانسی برگزار شد بر دیدار چهره به چهره با مردم با
مراعات پروتکل بهداشتی تأکید کردند، یادآوري کرد: البته
ملاقات عمومی با مردم از مدت ها پیش در برنامه وزارت نفت
قرار داشته است، امروز با حدود هشت نفر به صورت تک به تک

 
ملاقات داشتم که ارتباطی با کارهاي اداري جاري نداشت. 

وي ضمن مطلوب و مفید خواندن این ملاقات مردمی که از شاخه هاي مختلف و به صورت اتفاقی انتخاب شده بودند بر تداوم آن
تأکید کرد و گفت: این افراد براساس سامانه ارتباط با وزیر نفت که مدت هاست راه اندازي شده ثبت نام کرده بودند و مشکلات خود را
عنوان کردند، بعضی از این چالش ها راه حل هایی داشت که به آنها ارائه شد، مانند اجاره شناورهاي ایرانی. وزارت نفت از اساس اجاره
شناورهاي خارجی را ممنوع کرده و اجاره شناور ساخت داخل را در اولویت قرار داده است. دستور دادم اگر اشکال هایی در اجرا وجود

 
دارد رفع شود. 

وزیر نفت توسعه صنعت سی ان جی (گاز طبیعی فشرده) در سطح خودروهاي عمومی مانند اتوبوس هاي شهري را از دیگر موارد
مطرح شده عنوان کرد و گفت: این موضوع نیز قرار شد پیگیري شود، اما پیشنهاد دادم که نشست بعدي را با انجمن جایگاهداران سی

 
ان جی داشته باشند که حرف هاي یکدیگر را از نزدیک بشوند، زیرا سی ان جی از مسائل اولویت دار در وزارت نفت است. 

زنگنه به مذاکره با چند شرکت دانش بنیان که در ساخت تجهیزات و ارائه خدمات فعال بودند، اشاره و تصریح کرد: همه تجهیزات
عنوان شده مورد نیاز وزارت نفت بود و مقرر شد پیگیري شوند. اگر اثبات شود که شرکتی کاري را می تواند انجام دهد وزارت نفت به
طور حتم از خرید مشابه خارجی آن ممانعت می کند و این به عنوان یک اصل در وزارت نفت است تجهیزي که در ایران ساخته شود



 
و با کیفیت باشد جلو واردات آن گرفته می شود. 

وي ادامه داد: این موضوع بر شرکت هاي غیردولتی مانند پتروشیمی ها یا پالایشگاه ها نیز جاري و حاکم است و تنها براي شرکت

 
هاي دولتی اجرا نمی شود، به ویژه در شرایط کنونی که مشکلات اشتغال در کشور وجود دارد باید به این نکته نیز توجه کرد. 

زنگنه در پاسخ به این پرسش که برنامه وزارت نفت براي حمایت از شرکت هاي ایرانی به منظور اجراي پروژه در کشورهاي خارجی
چیست؟ افزود: بزرگ ترین حمایتی که وزارت نفت می تواند از شرکت هاي ایرانی داشته باشد این است که این شرکت ها مرجع
داشته باشند. یعنی فعالیت هایی در ایران داشته باشند که قابل ارائه به شرکت هاي خارجی باشد، چه در ساخت و چه در ارائه

 
خدمات. 

وي با اشاره به اینکه رقابت سبب بالارفتن کیفیت تولید می شود، گفت: حضور خارجی ها هم اکنون در ایران بسیار کم شده و رقابت

 
بالایی در کشور وجود ندارد. البته موضوع خوبی نیست، اما این موقعیت فرصتی براي رشد شرکت هاي ایرانی فراهم کرده است. 

وزیر نفت با بیان اینکه تجهیزات ساخت داخل مورد نیاز صنعت نفت به طور حتم بررسی می شود و اگر مسئله اي وجود نداشته باشد

 
بی شک خرید و واردات آنها ممنوع می شود. 

زنگنه اظهار کرد: سازمان صدور گواهی کیفیت حرکت بسیار مهمی است که دو هفته پیش آغاز شد. این سازمان به مصرف کنندگان

 
اطمینان می دهد کالایی که در داخل ساخته شده است استانداردهاي مورد نیاز صنعت نفت را دارد. 

وي گفت: هیچ سازمانی با وجود ریسک هاي بسیار در تولید، تجهیزي را که براي نخستین بار ساخته شده است به کار نمی گیرد، مگر

 
اینکه نهادي بی طرف، حرفه اي و تخصصی این توانایی و استاندارد بودن آن را تأیید کند. 

وزیر نفت افزود: سازمان صدور گواهی کیفیت به این منظور راه اندازي شده و حرکتی بسیار بزرگ و مهم و همسو با اهداف حمایت از

 
ساخت داخل و بهره گیري بی خطر و آرامش بخش از تجهیزات ساخت شرکت هاي ایرانی است. 

زنگنه به این پرسش که وزیر نفت عراق عنوان کرده است که نیازي به گاز ایران ندارد و تا چند وقت دیگر آن را قطع می کند، پاسخ
داد: نه چنین سخنی نگفته اند. عراقی ها می دانند هیچ کس در منطقه نیست که گاز مورد نیاز آنها را تأمین کند، آنها قراردادهایی
براي تولید گاز در عراق امضا کرده اند، زیرا به هر حال عراق ظرفیت هایی براي تولید گاز دارد و می تواند از آن استفاده کند، اما اینها

 
زمان بر است و هم اکنون عراقی ها راغب هستند و مقدار زیادي هم از ایران گاز دریافت می کنند. 

وي با بیان اینکه صنعت برق عراق با گاز ایران فعال است، ادامه داد: براي عراق هم بسیار اقتصادي است، زیرا گاز طبیعی جایگزین
فرآورده نفت گاز می شود و قیمت آن بیش از دوبرابر قیمت گازي است که ایران به آنها می فروشد، بنابراین چنین حرفی را که عراق

 
احتیاج به گاز ایران ندارد، نشنیدم و چنین موضوعی را هم نگفته اند. 

وزیر نفت درباره اینکه آیا ذخیره سازي هاي بنزین ایران هم اکنون به بالاترین سطح رسیده است، پاسخ منفی داد و گفت: ذخیره
سازي هاي بنزین ایران در اردیبهشت و اوایل خردادماه به بیش از 5 میلیارد لیتر رسیده بود، اما اکنون با توجه به صادراتی که انجام

شده، پایین آمده است.



ایجاد مرکز تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان با هدف انطباق فعالیت ها

با موازین بانکداري اسلامی

منبع: خبر داغشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/06/12

بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه بانکداري اسلامی کارنامه
قابل قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی، طراحی

مدل مطلوب یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي اپلیکیشن قرض الحسنه ...

به گزارش خبرداغ به نقل از اقتصادآنلاین، با وجود چالش هایی که نظام
پولی و بانکی کشور در حدود چهار دهه فعالیت خود با آن مواجه بوده ،
بانک پارسیان در نزدیک به دو دهه فعالیت خود، کارنامه درخشانی از خود
برجاي گذاشته است. این بانک در صدد است با تکیه بر زیر ساخت هاي
تخصصی خود همچون ظرفیت صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان
تنها صندوق قرض الحسنه مستقل بانکی کشور، ایجاد مرکز تخصصی
تحقیقات بانکداري اسلامی، تجربه و دانش فنی پرسنل و همکاري نزدیک
با مراکز تخصصی حوزه بانکداري اسلامی همچون پژوهشگاه فقه نظام، با

نگاهی تحول خواه، ضمن آسیب شناسی مشکلات نظام بانکداري کنونی و شناسایی چالش هاي نوپدید، راهکارهایی براي بهبود شرایط
سیستم بانکی ارائه کند. امید است که با طراحی افقی نوین از آنچه در سیستم بانکداري کنونی در حال حرکت است به طراحی مدل

 
مطلوب یک بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام بپردازد. 

ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه مطابق با برنامه پنج ساله توسعه جمهوري اسلامی ایران، شبکه بانکی کشور موظف شد، به
منظور گسترش و نهادینه کردن سنت پسندیده قرض الحسنه، منابع فراهم آمده از حساب هاي پس انداز قرض الحسنه را صرفا براي
اعطاي تسهیلات قرض الحسنه به کار گیرد. در همین راستا، بانک پارسیان به عنوان بانک پیشرو در انجام تکالیف بانک مرکزي اقدام
کرد و در تاریخ یکم اسفندماه 1391 موفق به اخذ مجوز فعالیت صندوق قرض الحسنه پارسیان شد. صندوق قرض الحسنه پارسیان به
عنوان نخستین صندوق قرض الحسنه مستقل شبکه بانکی کشور در آبان ماه 1392 طی مراسمی با حضور رییس کل بانک مرکزي و
اتصال به سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بانک مرکزي، رسماً فعالیت خود را آغاز نمود. این صندوق با اتکا به سرمایه دانش،
تخصص و پشتکارکارکنان خود، تلاش می کند منابع مالی ارزان قیمت را تجمیع کند و آنها را با مدیریت صحیح و دقیق اعتباري، در
قالب وام ارزان، دراختیار اقشار آسیب پذیر و کم درآمد جامعه قرار دهد. در همین راستا نیز تفاهم نامه هاي گوناگون بین این صندوق
و مؤسسات مختلف همچون کمیته امداد، بنیاد برکت، سازمان بهزیستی، انجمن حمایت از بیماران هموفیلی و ...، منعقد گردیده است.

ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی مرکز آموزش و تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان، با هدف انطباق فعالیت
هاي بانک با موازین بانکداري اسلامی، در سال 1395 ایجاد گردید. از جمله وظایف این مرکز در زمینه مطالعات بانکداري اسلامی،

 
موارد زیر را می توان نام برد: 

 
حتما بخوانید: 

 
پذیره نویسی صندوق سرمایه گذاري قابل معامله پالایشی یکم در بانک پارسیان 



انجام مطالعات فنی و اقتصادي در حوزه بانکداري اسلامی؛ بررسی و تحلیل روندهاي نوظهور در صنعت بانکداري اسلامی و پیش بینی
مشخصه هاي این صنعت در آینده؛ انجام مطالعات و بررسی هاي فنی در خصوص مدل ها و ابزارهاي رایج در حوزه بانکداري اسلامی
و ارائه پیشنهادهاي کاربردي؛ الگوبرداري و انجام مطالعات تطبیقی از خدمات و محصولات بانک هاي اسلامی سایر کشورها، استخراج
و بومی سازي خدمات و محصولات در زمینه توسعه صنعت بانکداري، علی الخصوص در ارتباط با بانکداري اسلامی؛ ارائه مدل هاي
نوین کسب و کار بانکداري اسلامی مطابق با الگوهاي بانک ها و مؤسسات مالی اسلامی بین المللی؛ شناسایی و برقراري ارتباط با
مراکز تحقیقاتی اسلامی داخلی و بین المللی با هدف ایجاد شبکه تحقیقات محلی و بین المللی. طراحی مدل مطلوب بانک اسلامی با
همکاري پژوهشگاه فقه نظام بانک پارسیان با همکاري پژوهشگاه فقه نظام، در حال طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی بر اساس
مبانی اسلام با رویکرد فقه نظام است. این مدل نه تنها به دنبال تطبیق ساختارهاي موجود با مبانی اسلام بوده بلکه درصدد کشف
نظام مطلوب بانکی از درون اصول، قواعد و مبانی فقهی و اسلامی است. طراحی الگوي بانکداري اسلامی در فاز اول براي سه حوزه

 
قرض الحسنه، سرمایه گذاري و سایرخدمات بانکی در حال انجام است. 

هم اکنون فاز تحقیقاتی بخش قرض الحسنه و سرمایه گذاري در حال پایان است و بعد از اتمام مرحله پژوهشی و از اخذ مجوز هاي
لازم، مقرر است که این الگو به صورت آزمایشی در برخی از شعب بانک مورد ارزیابی عملیاتی قرار گیرد و در نهایت پس از اخذ

 
بازخوردهاي لازم به عنوان یک مدل عملیاتی به سیستم پولی و بانکی پیشنهاد خواهد شد. 

همچنین طبق برنامه ریزي صورت گرفته، الگوي مذکور طی 6 نشست تخصصی به بوته نقد و بررسی گذاشته خواهد شد. اولین
نشست در پاییز 1398 با حضور ارزشمند اساتید گرانقدر حضرت آیت االله اراکی، حضرت آیت االله محقق داماد و مدیران محترم نظام
پولی و بانکی کشور، اساتید حوزه و دانشگاه و نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی تحت عنوان "نقد روش بانکداري مرسوم و
تبیین روش بانکداري مطلوب" به میزبانی بانک پارسیان برگزار شد که نشست هاي بعدي آن نیز انشااالله در سال جاري برگزار خواهد

 
شد. 

رونق در مناطق محروم با طرح پیمان روستایی "طرح پیمان روستایی" را می توان از جمله دستاوردهاي بانک پارسیان درحوزه
بانکداري اسلامی دانست. هدف اصلی از اجراي این طرح، تامین مالی خرد و توانمندسازي محرومان است؛ به گونه اي که نحوه
تخصیص تسهیلات به سمت ایجاد اشتغال و توانمندسازي محرومان جهت راه اندازي فعالیت هاي خرد تولیدي،کشاورزي و بازرگانی

 
باشد. شایان ذکر است که این طرح با الگوبرداري از مدل بانک گرامین در کشور بنگلادش، بومی سازي و اجرا شده است. 

به عبارت دیگر بانک پارسیان سعی کرده که با ارائه خدمات مالی گسترده به طرح هاي اشتغالزا در مناطق کمتر توسعه یافته و
روستایی کشور در مسیر تعالیم اسلامی، به رسالت اجتماعی خود عمل کرده و شرایط را براي توانمندسازي و ایجاد کسب و کارهاي

 
کوچک و فقر زدایی در قالب تسهیلات قرض الحسنه، فراهم نماید. 

هدف از این رویکرد فقر زدایی از طریق فراهم نمودن امکان اشتغال خویش فرما براي اقشار آسیب پذیر جامعه مانند زنان سرپرست
خانوار، روستاییان فاقد زمین و جوانان بیکار و فاقد مهارت ساکن در مناطق روستایی و توانمندسازي آنها بوده است. با توجه به اینکه
یکی از مشکلات اصلی این گروه افراد جامعه، نداشتن وثایق مناسب براي نظام بانکی جهت دریافت تسهیلات است، نوآوري این طرح

 
استفاده از "وثایق اجتماعی" به جاي وثایق مورد استفاده معمول در نظام بانکی است. 

این الگو طی مراسمی در مهرماه 1398با هدف توانمندسازي پایدار روستاییان و اقشار آسیب پذیر از طریق ایجاد اشتغال خویش فرما،
با حضور تنی چند از مدیران و مشاورین بانک پارسیان و همچنین اعضاي شوراي اسلامی روستاي حصار بالا شهرستان دماوند، کلید

 
خورد و در آینده نیز این مسیر سبز ادامه خواهد داشت. 



 
راه اندازي"اپلیکیشن قرض الحسنه" 

اما اقدامات بانک پارسیان در مسیر تحقق بانکداري اسلامی به همین جا ختم نشد و توانست اپلیکیشن قرض الحسنه را هم راه اندازي
کند. هدف اصلی این کار حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه جهت سهولت دسترسی به منابع قرض الحسنه توسط این افراد، توزیع
مناسب منابع قرض الحسنه، و همچنین ترویج سنت قرض الحسنه در جامعه بود. در این طرح زیرساخت هاي لازم به گونه اي فراهم
شده است که جامعه هدف آن بدون نیاز به مراجعه حضوري به شعب، بتوانند از آن بهره مند شوند. ارزش این طرح به خصوص با

 
شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي آن، بیش از پیش نمایان گردید. 

طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار گرانی هاي اخیر در بخش ساختمان و لزوم کمک به رونق تولید و ایجاد ثبات در بازار اجاره
محل کار، بانک پارسیان را برآن داشت تا با حمایت تمام قد از فعالان اقتصادي کم درآمد در حوزه دانش بنیان، به طراحی و مهندسی
ابزاري جدید براي کمک به اقشار مذکور بپردازد. در این راستا، تسهیلات ودیعه محل کار (در حوزه دانش بنیان)، از مرحله طراحی تا

پرداخت، در بانک پارسیان انجام پذیرفت. این مهم گامی بلند در سال جهش تولید، در عرصه بانکداري اسلامی به شمار می رود.



گزارش|پل شیشه اي هیر دو طبقه می شود/ رونق گردشگري منطقه عامل

مهاجرت معکوس بومیان است

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/06/12

گروه استانها-نائب رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی گفت: حمایت کامل از سرمایه گذار پل «هیر» براي دو
طبقه کردن پل هیر و تکمیل زیرساخت هاي پروژه انجام می شود.

 
- اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اردبیل، دو نماینده استان اردبیل به همراه فرماندار و برخی مدیران و مسئولان منطقه از پل هیر بازدید
و بر حمایت از سرمایه گذار پل هیر براي دو طبقه اي کردن پل و راه اندازي فازهاي بعدي و تکمیل زیرساخت هاي پل هیر تاکید

 
کردند. 

حجت الاسلام سیدکاظم موسوي، نائب رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس در این بازدید اظهار داشت: مجموعه پل هیر در کشور زبانزد

 
خاص و عام شده و بازتاب این پروژه جهانی شده و درمجلس هم این پروژه سر و صداکرده است. 

وي گفت: مدیرکل میراث فرهنگی استان براي راه اندازي پل هیر سنگ تمام گذاشته و حمایتها و تلاش هایش قابل قدردانی است و

 
نیاز است زیر ساختهاي پروژه پل هیر تکمیل شود و میراث فرهنگی و دستگاه هاي مربوطه در این زمینه اهتمام ویژه داشته باشند. 

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس تصریح کرد: سرمایه گذار پل هیر براي منطقه افتخار بزرگی است و همت و اراده

 
این مرد بزرگ ستودنی است که  علاوه بر حوزه سرمایه گذاري در کمک به نیازمندان و اقدامات خیرخواهانه نیز پیشگام است. 

موسوي اضافه کرد: جاده دسترسی پل  هیر در سریع ترین زمان ممکن  ساماندهی و معارض پروژه برطرف و مشکلات و موانع دیگر

 
پروژه نیز برطرف می شود و دستگاه هاي مربوطه موظف به تحقق این امر هستند. 

وي ادامه داد: پل هیر تحول عظیمی در اقتصاد و گردشگري منطقه به وجود آورده است حمایت همه جانبه اي از سرمایه گذار پل هیر

 
براي تکمیل زیرساخت ها و راه اندازي فازهاي بعدي پل هیر به ویژه دو طبقه اي کردن پل انجام می شود. 

 
اعتبار کارت راهنمایان گردشگري تا پایان سال تمدید شد 

 
بجنورد| معاون وزیر کار: تسهیلات اشتغال زایی حوزه گردشگري خرج "ایجاد تفرجگاه" شده است 

 
مزرعه گردشگري در قم احداث می شود 

 
نابودي 120 میلیون شغل در صنعت گردشگري جهان به دلیل شیوع کرونا 

 
موانع پل هیر تا پایان شهریور برطرف شود 

 بدري عضو کمیسیون عمران مجلس هم در این  بازدید اظهار داشت: سرمایه گذار پل هیر از موفق ترین سرمایه گذاران در کشور

 
است و این سرمایه گذار مرد عمل و ریسک پذیر و توانمند و ایده پرداز است و منطقه قدردان این سرمایه گذار است. 



وي گفت: مدیرکل میراث فرهنگی استان تلاش شبانه روزي و جدي براي راه اندازي پل هیر داشت و نیاز است اهتمام جدي براي رفع

 
موانع پل هیر صورت گیرد. 

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شوراي اسلامی افزود: جاده دسترسی به پل هیر و معارض و موانع پل هیر تا
پایان شهریور برطرف می شود و فرماندار اردبیل مسئولیت عملی کردن رفع این موانع را بر عهده دارد و عدم تحقق و بهانه تراشی در

 
این زمینه دیگر قابل قبول نیست. 

 
معرفی هیر به عنوان قطب جدید گردشگري کشور 

فلاحی، مدیرکل میراث فرهنگی و صنایع دستی و گردشگري استان نیز گفت: پل کف شیشه اي هیر الگوي موفق پروژه مشارکتی در

 
کشور است که در سریع ترین زمان ممکن راه اندازي شد. 

وي اظهار کرد: صداوسیما و رسانه ها و خبرگزاري ها، فضاي مجازي و مطبوعات نقش ارزنده اي در معرفی پل هیر داشتند که همت و

 
تلاششان در این حوزه قابل قدردانی است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان از راه اندازي مجتمع هاي خدماتی و بهداشتی در هیر خبر داد و افزود:

 
باتوجه به گردشگري شدن منطقه باید زیرساخت هاي مراکز خدماتی در منطقه توسعه یابد. 

 
موانع مجموعه پل شیشه اي هیر برطرف می شود 

فرماندار اردبیل گفت: مجموعه پل هیر تحول عظیمی در بخش اقتصادي و گردشگري منطقه به وجود آورده است  و هیر را به عنوان

 
قطب جدید گردشگري در کشور تبدیل کرده است که نیازمند توسعه و تکمیل زیرساخت هاي گردشگري در منطقه است. 

امامی یگانه افزود: رفع موانع پروژه پل هیر از جمله ساماندهی جاده دسترسی و معارض اولویت است و برطرف می شود تا دغدغه و

 
نگرانی هاي سرمایه گذار مجموعه پل هیر برطرف شود. 

فرماندار اردبیل از همت و تلاش سرمایه گذار پل هیر شهرداري و شوراي شهر هیر و میراث فرهنگی و مردم منطقه در راه اندازي پل
هیر قدرانی کرد و افزود: حمایت از سرمایه گذاران اولویت است و زیرساخت هاي سرمایه گذاري بخش خصوصی در منطقه فراهم شده

 
است. 

 
توسعه خدمات اینترنتی در هیر 

رزمی، مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان هم از توسعه خدمات اینترنی در هیر خبر داد و اظهار داشت: اینترنت پرسرعت در

 
14 روستاي بخش هیر راه اندازي شده است. 

وي گفت: تحت پوشش قرار دادن 30 روستاي بالاي 20 خانوار به همراه اول در هیر انجام شده است و سایت ایرانسل و همراه اول

 
نسل 3 و 4 در منطقه هیر نصب می شود. 



رزمی از تلاش براي تکمیل زیرساختهاي هوشمندسازي مدارس در هیر خبر داد  و اظهار کرد: با این اقدام در تلاش هستیم تا دغدغه

 
و نگرانی دانش آموزان و خانواده هایشان در حوزه آموزش برطرف شود. 

 
افتتاح زمین چمن هیر تا دو ماه آینده 

مدیرکل ورزش و جوانان استان نیز از افتتاح زمین چمن هیر تا دو ماه آینده خبر داد و افزود: در این مجموعه نیز دو سالن چند

 
منظوره آماده خدمات دهی به ورزشکاران منطقه خواهد بود. 

 
سجاد انوشیروانی افزود: اعتبارات سالن ورزشی اوریق هیر هم تامین و زمین چمن آراللو هم ساماندهی می شود.  

بخشدار هیر هم مهمترین مطالبه مردم منطقه هیر را حل مشکلات آب شرب عنوان و اظهار کرد: نیاز است در این زمینه علاوه بر

 
اختصاص اعتبارات استانی اعتبارات ملی هم جذب می شود. 

امانی از توسعه سرمایه گذاري در منطقه با راه اندازي پل هیر خبر داد و افزود: پل هیر علاوه بر رونق گردشگري و اقتصادي مهاجرت

 
به منطقه را نیز افزایش داده است. 

رفیع محسنی شهردار هیر هم از برنامه ریزي براي توسعه زیرساختهاي گردشگري در شهر هیر خبر داد و گفت: اهتمام جدي براي

 
توسعه شهر هیر وجود دارد. 

جمعی از اعضاي شوراي شهر هیر هم خواستار تسهیل روند عملیات اجرایی پروژه هاي هیر و تحقق مطالبات مردم در حوزه هاي

 
مختلف شدند. 

 
انتهاي پیام/141/ي 

گزارش از اکبر رزمی



استفاده از شبکه شاد براي خانواده ها و دانش آموزان رایگان می شود

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/06/12

رییس جمهور با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما
آموزش حضوري است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی در این زمینه رعایت شود.

رییس جمهور با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به
دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت
براي ما آموزش حضوري است. البته باید پروتکل هاي

 
بهداشتی در این زمینه رعایت شود. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی طی سخنانی در
جلسه امروز هیات دولت با بیان اینکه عزاداري امسال،
شکوه خاص و ویژه اي داشت و از جهاتی استثنایی بود،

اظهار کرد: برخلاف اینکه مردم به دلیل مراقبت نسبت به پروتکل هاي بهداشتی به طور طبیعی محدودیت هایی دارند اما عزاداري ما

 
از ابتکارات بسیار خوبی بهره مند شد. 

وي افزود: عزاداري هایی که در مجالس انجام می گرفت، به کمک فضاي مجازي در شهرستان هاي دیگر و تا خارج از کشور مستقیم

 
پخش می شد و عزاداري خانه ها که مقداري در سال هاي قبل کمرنگ شده بود، امسال بسیار پررنگ بود. 

رییس جمهور ادامه داد: در سراسر کشور هم آماري که وزیر بهداشت و وزیر کشور به من دادند، حداقل 80 درصد مجالس و محافل در

 
سراسر کشور پروتکل ها را به خوبی مراعات کردند. 

وي با تاکید بر اینکه عزاداران هم استفاده از ماسک و هم فاصله گذاري و سایر دستورالعمل ها را به خوبی اجرا کردند، گفت: حتی
نذورات به صورت مواد خشک به خانواده ها داده شد و عزاداري به یادماندنی و استثنایی در تاریخ ایران ثبت شد و همه در این امر

 
بسیار مهم همکاري کردند. 

روحانی با قدردانی از بیانات رهبري و سایر علما در زمینه رعایت پروتکل هاي بهداشتی در مراسم عزاداري، اظهار کرد: همچنین همه
افرادي که بر امر عزاداري نظارت کردند، چه افرادي که جزو بانیان عزاداري بودند و خدمت کردند، ناظران بهداشتی، مقامات وزارت

 
کشور و همه تلاش کردند که نظارت خوبی انجام بدهند و از آنان هم قدردانی می کنیم. 

رییس جمهور یادآور شد: از همه گویندگان مذهبی، وعاظ و مداحان و سخنرانان پرشور که با ابتکارات جدید مداحی خود را گاهی به
کوچه ها و خیابان ها آوردند، تشکر می کنم. بسیار عزاداري خوب و باشکوهی و با رعایت همه اصول مذهبی و اخلاقی و دینی انجام

 
شد و بهانه اي به دشمنان داده نشد. 



وي در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به آغاز سال تحصیلی اظهار کرد: از شنبه 15 شهریور ماه مراسم سال تحصیلی آغاز می
شود. براي ما مهم بود در تمام این مراحل که بگوییم فاصله جان و نان معنا ندارد، فاصله جان و کار معنا ندارد، فاصله معیشت و

 
سلامت معنا ندارد، فاصله سلامت و دیانت معنا ندارد، در محرم دیدیم که هیچ فاصله اي بین این ها نبود. 

روحانی تاکید کرد: از 15 شهریور می خواهیم بگوییم فاصله اي بین جان و یادگیري و آموزش وجود ندارد. هم می شود درس خواند و
هم می شود مراتب تحصیلی را ادامه داد و هم جوانان می توانند به آینده خود امیدوار باشند. درس خواندن در همه مقاطع براي ما

 
مهم است و با نظر گرفتن تمام پروتکل هاي بهداشتی که از ستاد کرونا اعلام شد، این کار به خوبی انجام می شود. 

روحانی با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما آموزش حضوري

 
است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی هم در این زمینه رعایت شود. 

وي افزود: خانواده ها هم باید در این زمینه همکاري کنند و خود معلمان و دانش آموزان هم باید موارد لازم را رعایت کنند. امسال

 
هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند و در کنار این باید و آموزش حضوري، صداوسیما هم به امر آموزش کمک خواهد کرد. 

روحانی با بیان اینکه فضاي مجازي هم در زمینه آموزش فعال خواهند بود، گفت: در مدارس خصوصی که به شکل دیگري این امکان
فراهم است و در مدارس دولتی هم شبکه شاد شکل گرفته است و براي استفاده از آن خانواده ها ناچار بودند که پول اینترنت بدهند تا
از این شبکه استفاده کنند اما امروز هم به سازمان برنامه و بودجه و هم وزارت ارتباطات دستور دادم که استفاده از شبکه شاد براي

 
خانواده ها و دانش آموزان باید رایگان باشد و هیچ هزینه اي پرداخت نشود. 

رییس جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور تاکید کرد: از لحاظ سیاسی و اقتصادي یک
بعدش همان کاري است که آمریکایی ها دوسال و نیم است انجام می دهند و تلاش کردند تا با فشار اقتصادي دولت و ملت را در برابر
خواسته هاي نامشروع خود تسلیم کنند که جوابی نگرفتند اما به مردم ما و معیشت آنان فشار وارد شد و بار این موضوع بر دوش آنان
هم بود اما دولت نیز سختی ها را در کنار مردم تحمل کرد و این یک معجزه تاریخی بود که نه ملت و نه دولت از این فشارها سرخم

 
نکردند. 

روحانی ادامه داد: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود و براي جلوگیري از

 
پایان این دوره کارها و تلاش هاي فراوانی کردند، اما دیدیم که شکست مفتضحانه اي خوردند. 

وي یادآور شد: آنان بعد از این شکست گفتند که می خواهیم از سازوکار درون برجام و مکانیزم ماشه استفاده کنند که این یکی از
خنده دارترین سخنان تاریخ است که آدم بگوید من از توافقی که خارج شده ام و از یک امتیاز آن هوس کردم که استفاده کنم. این

 
حرفی است که با منطق و قوانین حقوق بین الملل هیچ تناسبی ندارد و حتی کودکان هم این موضوع را می دانند. 

روحانی تصریح کرد: اما دیدیم که اروپا و شوراي امنیت هم یک اتفاق نظري در این زمینه دارد که آمریکا هیچ حقی براي استفاده از
مسائل حقوقی داخل برجام ندارد چرا که نه تنها از برجام خارج شده که هرکس به آن پایبند بوده را هم تنبیه کرده پس در این
مرحله هم آنان شکست خوردند و مطمئن هستیم که هیچ دستاوردي براي شان ندارد، هیچ موفقیتی به دست نخواهند آورد و

 
تبلیغات و سروصداي بیهوده است که از تحریم مجدد سخن می گویند. 



رییس جمهور با اشاره به اینکه در روند صادرات و واردات روال خوبی را تجربه می کنیم، گفت: در جمهوري اسلامی ایران برخلاف
همه مشکلات و تحریم ها و کرونا ما فقط یک و هفت دهم درصد شاهد کوچک شدن اقتصاد بودیم و این از میانگین سایر کشورها
کمتر است که نشان از تلاش ها در زمینه اقتصادي دارد و حتی اگر این وضعیت ادامه یابد شاید بتوانیم به رشد اقتصادي مثبت بدون

 
نفت تا پایان سال برسیم. 

وي یادآور شد: رشد پایه پولی ما در پنج ماه گذشته معادل دو و نه دهم درصد بوده است که نشان می دهد مسیر اقتصادي ما درست
است. وزیر اقتصاد هم توضیح داده که 6 هزار میلیارد تومان را براي اقتصاد روستایی برداشته ایم و مفتخرم که بگویم از لحاظ

 
بهداشت، آموزش، ارتباط با فضاي مجازي، آب رسانی، راه سازي، گازرسانی و مخصوصاً ایجاد اشتغال کار بزرگی انجام دادیم. 

روحانی تصریح کرد: در شرایط امروز کشور از همه وزرا می خواهیم که تلاش ها بیشتر شود، به ویژه در بخش اقتصاد و کشاورزي. ما

 
در الگوي کشت و حمایت از کشاورزان قدم هاي خوبی برداشته ایم. قواي دیگر هم اگر به ما کمک کنند این سرعت بیشتر می شود. 

رییس جمهور ادامه داد: ما طرح هاي دیگري هم داشتیم که به نفع ملت بود و امیدوار بودیم که قواي دیگر هم با ما همراهی کنند اما
به هرحال یا این موارد عقب افتاد یا هنوز موافقتی با آن انجام نشده که در هر صورت اگر به نتیجه نرسد هم راه دیگري پیدا می کنیم.

وي ادامه داد: قواي دیگر بدانند که ما در یازده ماه آخر کار خود قرار داریم اما در عین حال همه وزرا می کوشند که پروژه ها و

 
کارهایی که باید به اتمام برسد را در همین یازده ماه به پایان برسانند. 

روحانی افزود: ما با کشورهاي همسایه هم جز یکی دو کشور روابط بهتري نسبت به گذشته داریم. دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه
است و کشوري نمی تواند خود را از دیگران جدا کند. یک بازار داریم و آن هم بازار جهانی است؛ یا در این بازار سهم خود را داریم یا

 
نداریم. اگر داشته باشیم براي فعالیت بیشتر و بهتر و رسیدن به پیشرفت ها از آن استفاده می کنیم و اگر نه، ضرر خواهیم کرد. 

وي در پایان تاکید کرد: از وزارت بهداشت هم تشکر می کنم براي ایجاد زیرساخت ها در زمینه تله مدیسن یا همان دوراپزشکی که
در دو سه استان به صورت نمونه انجام می شود و بعد به همه کشور ان شاءاالله گسترش می یابد. این گام بزرگی است که مردم در این

شرایط شیوع کرونا بتوانند از طریق فضاي مجازي مشورت پزشکی دریافت کنند.



پیگیر حل مشکل تأمین اعتبار فاز 2 پالایشگاه بید بلند بهبهان می شوم

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/06/12

بهبهان- رئیس مجلس شوراي اسلامی از پیگیري رفع موانع تأمین اعتبار فاز دو پالایشگاه بید بلند و بیمارستان نیمه کاره
شهرستان بهبهان در مجلس خبر داد.

بهبهان- رئیس مجلس شوراي اسلامی از پیگیري رفع
موانع تأمین اعتبار فاز دو پالایشگاه بید بلند و بیمارستان

 
نیمه کاره شهرستان بهبهان در مجلس خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف صبح امروز در
ادامه نظارت میدانی قوه مقننه بر حوزه هاي انتخابیه استان
خوزستان، در شهرستان بهبهان حضور یافت و از نزدیک در

 
جریان مسائل و مشکلات مردم و منطقه قرار گرفت. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی در نظارت هاي میدانی خود
در بهبهان، از فرودگاه این شهرستان بازدید کرد و به بررسی مشکلات آن پرداخت که مقرر شد موضوع عملیاتی شدن پروازهاي

 
مسافرتی فرودگاه بهبهان توسط مسئولان مورد بررسی قرار گیرد. 

همچنین از پالایشگاه بید بلند خلیج فارس توسط وي بازدید و مقرر شد مشکلات تأمین مالی و بانکی راه اندازي فاز دو این پالایشگاه

 
هر چه سریع تر برطرف شود. 

در حین بازدید رئیس مجلس، برخی پرسنل و کارگران این پالایشگاه مشکلات و مطالبات خود را با قالیباف در میان گذاشتند که از
جمله راه اندازي پالایشگاه بید بلند خلیج فارس، اشتغال زایی در سطح استان خوزستان افرایش یافته و بخش خصوصی فعال در این

 
عرصه است. 

همچنین رئیس مجلس شوراي اسلامی در ادامه نظارت هاي میدانی در بهبهان، از بیمارستان در حال ساخت حضرت ولی عصر (عج)

 
نیز بازدید کرد. 

به گزارش خبرنگار مهر، این بیمارستان 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تکمیل 30 درصد باقیمانده نیازمند تأمین اعتبار است، بر
اساس این گزارش رئیس قوه مقننه تأکید کرد که این موضوع توسط مجلس پیگیري خواهد شد.



12 تعاونی جدید در کرمان افتتاح می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/06/12

کرمان - ایرنا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان گفت: 12 تعاونی جدید با حجم سرمایه گذاري 64 میلیارد
تومان در این استان تشکیل شده که همزمان با هفته تعاون به صورت ویدئوکنفرانس با حضور رییس جمهوري افتتاح می

شود.

کرمان - ایرنا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
کرمان گفت: 12 تعاونی جدید با حجم سرمایه گذاري 64
میلیارد تومان در این استان تشکیل شده که همزمان با
هفته تعاون به صورت ویدئوکنفرانس با حضور رییس

 
جمهوري افتتاح می شود. 

رضا اسماعیلی روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود:
12 تعاونی، 13 شهریور سال جاري همزمان با نخستین روز
از هفته تعاون در آیین بهره برداري از 383 واحد تعاونی

 
کشور به بهره برداري می رسد. 

وي اظهار داشت: تعاونی هاي جدید کرمان در بخش خدمات، کشاورزي و صنعت خدمات ارائه می کنند که با یکهزار و 209 عضو،

 
زمینه ایجاد یکهزار و 130 فرصت شغلی مستقیم را فراهم کرده اند. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان ادامه داد: این طرح ها شامل یک تعاونی در شهرستان سیرجان، پنج تعاونی در
کرمان، 2 تعاونی در شهرستان بافت، یک تعاونی در شهرستان زرند، 2 تعاونی در شهرستان کهنوج و یک تعاونی در شهرستان بم

 
هستند. 

اسماعیلی تصریح کرد: هفته تعاون امسال جشنواره تجلیل از 15 تعاونی برتر کرمان برگزار و بازدیدهاي میدانی ویژه به منظور بررسی

 
مشکل واحدهاي این استان در کنار جلسات طرح مسائل و دغدغه تعاونگران انجام می شود. 

وي تصریح کرد: قریب 190 شرکت تعاونی با گرایش هاي مختلف با رشد 100 درصدي نسبت به برنامه ابلاغی وزارتخانه شکل گرفته

 
که منجر به ایجاد بیش از 3هزار فرصت شغلی ایجاد شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمان بیان داشت: طی سال گذشته 90 هزار نفر ساعت دوره آموزشی مهارتی، تخصصی،

 
مدیریتی و مجازي و حقوقی براي تعاونگران کرمانی برگزار شده است. 

اسماعیلی گفت: تاکنون 10 هزار شرکت تعاونی در قالب 20 گرایش در این استان تشکیل شده که از این تعداد پنجهزار و 48 مورد با



 
اشتغالزایی 54هزار و 365 نفر فعال است. 

وي پیگیري طرح آینده پژوهی تعاون در افق 1404 با حضور نخبگان، تعاون گران و شرکاي اجتماعی بخش تعاون،پیگیري برنامه
صادرات شرکت هاي تعاونی با تحقق 88 هزار دلار با 118 درصد رشد نسبت به برنامه وزارتخانه،پیگیري و معرفی تعاونی هاي آسیب
دیده از کرونا و جذب اعتبارت تخصیص یافته براي 10 تعاونی از طریق بانک توسعه و پیگیري ایجاد و راه اندازي باشگاه هاي تعاون و

 
کارآفرینی در مراکز آموزش عالی و دانشگاه هاي سراسر استان را از جمله اقدامات انجام شده در حوزه تعاون عنوان کرد. 

 
برچسب ها 

 
- خبرگزاري جمهوري اسلامی 

 
- کرمان 
- تعاونی



رشد شاخص هاي فناوري ارتباطات و دستاوردهاي آن در فارس

منبع: ایرناشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/06/12

شیراز- ایرنا- توجه ویژه دولت به حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات طی سال هاي اخیر سبب شد افزون بر زیرمجموعه هاي
این حیطه، صنایع مختلف نیز با بهره مندي از زیرساخت هاي ایجاد شده، به رشد و رونق تولید دست یابند.

شیراز- ایرنا- توجه ویژه دولت به حوزه ارتباطات و فناوري
اطلاعات طی سال هاي اخیر سبب شد افزون بر
زیرمجموعه هاي این حیطه، صنایع مختلف نیز با بهره
مندي از زیرساخت هاي ایجاد شده، به رشد و رونق تولید

 
دست یابند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس
چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا پیشرفت حوزه فناوري و
اطلاعات ICT را در دولت تدبیر و امید بسیار شایان توجه

توصیف و بیان کرد: امروز شاهد کاهش شکاف دیجیتالی بین شهرها و نقاط روستایی استان هستیم؛ بر این اساس، مردم در دورترین
نقاط استان به شبکه ملی اطلاعات و خدمات دولت دسترسی دارند و این خدمات علاوه بر تحقق عدالت ارتباطی، زمینه رفاه و آسایش

 
را نیز فراهم آورده است. 

مهرداد سهرابی با اشاره به اینکه در هفته دولت 25 طرح با اعتباري بالغ بر 249 میلیارد تومان در استان فارس به بهره برداري رسید،
ابراز کرد: این طرح ها شامل نصب و راه اندازي 23 سایت جدید اپراتور اول و ارتقاي 142 سایت به نسل سه و چهار اینترنت پرسرعت،
براي اپراتور دوم نصب و راه اندازي 12 سایت جدید و ارتقاي 340 سایت به تکنولوژي نسل سه و چهار و براي اپراتور سوم نصب و راه

 
اندازي سه سایت جدید بوده است. 

وي ادامه داد: در حوزه خدمات شرکت مخابرات ایران، طرح ها در بخش هاي تلفن ثابت شامل توسعه شبکه فیبرنوري، مرکز تلفن کم
ظرفیت و پرظرفیت و FTTB، در بخش دیتا شامل FTTH و VDSL و در بخش ترانسمیشن شامل لاین و ماکس و CWDM بوده

 
است. 

سهرابی طرح هاي شرکت ارتباطات زیرساخت در استان فارس را نیز توسعه و تکمیل زیرساخت برق به ظرفیت 15هزار و 360
کیلووات براي تامین برق پروژه افزایش 25درصدي توسعه شبکه دیتاي بین الملل و توسعه و تکمیل زیرساخت برق به ظرفیت 14

 
کیلووات عنوان کرد. 

 
طرح هاي پژوهشگاه فضایی ایران در استان فارس 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس همچنین به طرح هاي پژوهشگاه فضایی ایران در استان فارس اشاره کرد و افزود:
طراحی و ساخت نمونه کیفی سل باتري لیتیوم یون فضایی، بسته باتري با سیستم مدیریت ماهواره با الزامات کاملا فضایی، طراحی و
ساخت سامانه هواپایه بهینه شده با قابلیت استخراج برخط تصاویر، طراحی و ساخت حسگر خورشیدي و بستر تست و صحه سنجی

 
در زمره این پروژه هاست. 

پژوهشکده مکانیک در سال 1365 با هدف تأمین بخشی از نیازهاي فنی و مهندسی مراکز صنعتی کشور و ارائه خدمات به این بخش



ها در شیراز تأسیس شده است و سپس در سال 1390 به پژوهشگاه فضایی ایران که از زیرمجموعه هاي وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات می باشد منتقل و در شیراز عهده دار انجام بخش هایی از مأموریت هاي پژوهشگاه فضایی ایران در حوزه هاي مختلف است. 
این مقام مسوول در بخش دیگري از سخنان خود به عملکرد اداره کل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در دولت تدبیر و امید
اشاره کرد و ابراز داشت: در راستاي اجراي قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري با استفاده از
منابع توسعه ملی، از سهم تسهیلات اشتغال در دولت دوازدهم تعداد 210 طرح در سامانه به ثبت رسید که 116 طرح از سوي کمیته

 
فنی شهرستان ها و 76 طرح در کمیته فنی استان تایید و به بانک عامل معرفی شد. 

سهرابی اظهار کرد: 79. 2 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی از صندوق توسعه ملی در حوزه فناوري اطلاعات تنها در طول

 
سال هاي 97 و 98 پرداخت شده است که پیش بینی می شود براي 60 نفر ایجاد اشتغال کند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس همچنین به تسهیلات اختصاص یافته از سوي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات از
محل وجوه اداره شده در استان فارس از سال 95 تا 97 اشاره کرد و گفت: طی این بازه زمانی براي 5 طرح فناورانه از نوع کسب و کار

 
ثبت نام صورت گرفت که 4 طرح به مبلغ 3. 4میلیارد تومان مصوب شد. 

وي افزود: یک شرکت نوپا در همین حوزه 77 میلیون تومان تسهیلات دریافت کرد و براي 6 اپلیکیشن موبایل مبلغ 90 میلیون تومان

 
مصوب شد. 

سهرابی با اشاره به فعالیت شرکت هاي دانش بنیان در طول دولت یازدهم و دوازدهم در استان فارس، گفت: در حال حاضر 167
شرکت در این استان فعال هستند و فارس از نظر تعداد برخورداري از این شرکت ها پس از استان هاي تهران، اصفهان، خراسان

 
رضوي و البرز در رتبه پنجم ایستاده است. 

وي ادامه داد: 36 شرکت دانش بنیان نیز در حوزه آي.تی فعال هستند و جایگاه فارس از این منظر چهارم کشوري است؛ افزون بر این،
پراکندگی جغرافیایی استارتاپ هاي کشور نشان می دهد 2. 1 درصد استارتاپ هاي کشور در فارس وجود دارد و از این لحاظ نیز بعد

 
از تهران، خراسان رضوي، اصفهان و قزوین در رتبه پنجم کشور ایستاده ایم. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس تحقق دولت الکترونیک را یکی از راهبردهاي دولت تدبیر و امید از آغاز برشمرد و
بیان کرد: در همین زمینه شاهد افزایش 4 .2 برابري ظرفیت انتقال شبکه ملی اطلاعات، افزایش 3 برابري ظرفیت هسته شبکه ملی
اطلاعات، افزایش 200 درصدي شرکت هاي خصوصی ارائه دهنده خدمات اینترنتی، افزایش تعداد نرم افزارهاي بومی تلفن همراه به

 
250 هزار و ارتقاي سهم محتواي فارسی از 2 .1درصد به 2 درصد بوده ایم. 

سهرابی همچنین به توانمندسازي فعالان حوزه آي.سی.تی از سال 96 تا 98 در استان فارس با هدف حمایت از کسب و کارهاي نوپا،
اشاره کرد و افزود: در این راستا از شرکت هاي دانش بنیان و استارتاپ ها بازدید به عمل آمده است و با تشکیل جلسات به منظور
بهبود کسب وکارهاي نوپا ، زمینه اتصال استارتاپ ها به نهادهاي پشتیبان با پیوستن به طرح ایران نوآفرین و ایران کارفا وزارت
ارتباطات و فناوري اطلاعات به اکوسیستم استارتاپی و زیست بوم فناوري اطلاعات فراهم گردیده است به گونه اي که استان فارس

 
پس از تهران رتبه اول عضویت شرکت ها و کسب و کارها را در سامانه ایران نوآفرین به خود اختصاص داده است. 

 
کارخانه نوآوري شیراز طرحی جدید براي حمایت از ایده پردازان 

وي ایجاد کارخانه نوآوري شیراز را یکی از مهمترین طرح هاي فارس در حوزه فناوري اطلاعات برشمرد و با اشاره به روند فعالیت این
کارخانه ابراز داشت: تفاهم نامه ایجاد کارخانه نوآوري شیراز در تیرماه 1398 بین دستگاه هاي مسوول به امضا رسید و عملیات ساخت

 
و ساز پروژه از مرداد 98 آغاز شد و درنهایت در اسفند 98 به بهره برداري رسید. 

وي با بیان اینکه این مجموعه واقع در کارخانجات مخابراتی ایران با زیربنایی بالغ بر 9 هزار مترمربع در حال فعالیت است، هدف از
ایجاد این کارخانه را تکمیل زنجیره زیست بومی کارآفرینی و نوآوري، رشد ایده هاي نخبگان و دانشجویان، ایجاد اکوسیستم حاوي
استارتاپ ها، شتاب دهنده ها، سرمایه گذاران، فروشندگان و موسسات دانشگاهی و دسترسی مناسب به فضایی براي فعالان حوزه

 
تکنولوژي خواند. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در حوزه ارتباطات نیز به رشد شایان توجه فارس در تمامی حوزه ها اشاره کرد و



ابراز داشت: توسعه پهن باند دسترسی دیتا به اپراتورها در استان فارس در ابتداي دولت یازدهم 5. 7 گیگا بیت بر ثانیه بوده است که

 
این رقم در مرداد 99 به 550 گیگا بیت بر ثانبه رسید و نشان از رشدي بیش از 7هزار و 233 درصدي دارد. 

سهرابی ادامه داد: در ابتداي سال 1392 ظرفیت شبکه انتقال در استان 170 گیگا بیت بر ثانیه بود که در مرداد 99 به 3530
گیگابایت بر ثانیه رسید و رشدي بالغ بر 1976 درصدي را نشان می دهد؛ افزون بر این توسعه شبکه ملی فیبر نوري نیز در دستور

 
دولت تدبیر و امید بوده است که طی 7 سال رشدي 103درصدي را نشان می دهد. 

وي با اشاره به افزایش ضریب نفوذ شرکت هاي ایرانسل و همراه اول در فارس گفت: در ابتداي دولت ضریب نفوذ ایرانسل در فارس
99 .28 درصد بوده است که این رقم در مردادماه سال جاري به 93. 62 درصد رسیده است؛ همچنین ضریب نفوذ همراه اول در سال

 
92، 29. 50 بوده است که هم اکنون به 82. 78 درصد رسیده است. 

 
سهرابی افزود: ضریب نفوذ رایتل نیز با رشدي معادل 109درصد طی هفت سال اخیر تقویت شده و توسعه یافته است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات استان فارس در ادامه به اجراي طرح خدمات عمومی اجباري USO اشاره کرد و گفت: در این
راستا تاکنون در دولت تدبیر و امید اینترنت پرسرعت شرکت داده گستر عصر نوین (هاي وب) در طرح USO در قالب خدمات
عمومی اجباري دولت به 1679 روستا و اینترنت پرسرعت همراه اول و ایرانسل نیز به 1284 روستا ارائه شده است. همچنین 54
دستگاه خودپرداز روستایی در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته با هدف ارائه خدمات نوین بانکی توسط پست بانک و تامین ارتباط
USO تلفن خانگی در 40 روستا فاقد ارتباط نیزتوسط شرکت داده گستر عصر نوین (هاي وب) از محل طرح خدمات عمومی اجباري

 
انجام شده است. 

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به اتصال 3747 مدرسه شهري و روستایی در استان به شبکه ملی اطلاعات در طرح

 
هوشمندسازي مدارس گفت: این استان از رتبه برتر در ارائه اینترنت رایگان به مدارس برخوردار است. 

 
برچسب ها 

 
- شرکت ارتباطات زیرساخت 

 
- پژوهشگاه فضایی ایران 

 
- شبکه ملی اطلاعات 

 
- وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 

 
- دولت 

 
- شیراز 

 
- فارس 

 
پروندهٔ خبري 

- کارنامه دولتمردان در دیار فارس



رشد جمعیت، در گرو اقدام بین دستگاهی و صرف هزینه

منبع: ایرناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/06/12

تهران - ایرنا - موضوع جمعیت و رشد آن از جمله مسائلی است که در سالهاي اخیر به یکی از بحث هاي داغ و پر حاشیه
رسانه ها تبدیل شده و نگرانی هایی ایجاد کرده؛ نگرانی از کاهش رشد جمعیت، سالمندي و پیري جمعیت، از بین رفتن

توازن جمعیتی و کاهش نیروي مولد.

 
افشین شاعري 

 تهران - ایرنا - موضوع جمعیت و رشد آن از جمله مسائلی است
که در سالهاي اخیر به یکی از بحث هاي داغ و پر حاشیه رسانه ها تبدیل شده و نگرانی هایی ایجاد کرده؛ نگرانی از کاهش رشد

 
جمعیت، سالمندي و پیري جمعیت، از بین رفتن توازن جمعیتی و کاهش نیروي مولد. 

مساله جمعیت به عنوان یکی از سیاست هاي کلان کشوري، در سالهاي گذشته به یکی از مهمترین مسائل و دغدغه هاي اجتماعی،
سیاسی، اقتصادي و فرهنگی تبدیل شده، افزایش رشد جمعیت در دهه 60 و اجراي سیاست کنترل جمعیت در دهه هاي بعدي به
علت نگرانی هاي اقتصادي و ادامه این روند در سالهاي اخیر، شتاب گرفتن روند سالمندي و کاهش نیروهاي مولد و جوان در سالهاي

 
آینده به یکی از مسائل مهم کشور تبدیل کرده است. 

آمار جمعیتی ایران بر اساس سرشماري عمومی هر 10 سال یکبار به طور رسمی اعلام می شود. بر این اساس جمعیت ایران در سال
1335 حدود 19 میلیون نفر بود، در سال 1345 به حدود 26 میلیون نفر رسید، در سال 1355 به حدود 34 میلیون نفر، در سال
1365 به حدود 50 میلیون نفر رسید. در سال 1375 جمعیت ایران از 60 میلیون نفر فراتر رفت، در سال 1385 از مرز 70 میلیون

 
نفر گذشت و بر اساس نتایج آخرین سرشماري در سال 1395 جمعیت ایران به حدود 80 میلیون نفر رسید. 

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، متوسط رشد جمعیت در کشور، در دهه 35 - 45 حدود 3.13 درصد، در دهه 45 - 55 حدود 2.71،
در دهه 55 - 65 حدود 3.91 درصد بود و از این دهه رو به کاهش گذاشت به طوري که در دهه 65 - 75 رشد جمعیت به حدود

 
1.96 در دهه 75 - 85 به 1.62 درصد و رشد جمعیت در دهه 85 - 95 به حدود 1.24 درصد رسید. 



نگرانی جمعیتی از آنجا شدت گرفت که امسال براي اولین بار رشد جمعیت کشور به زیر یک و عدد 96 صدم رسید. اما شاخص مهم

 
دیگري که وضعیت جمعیت را نشان می دهد، نرخ باروري یا نرخ جایگزینی است. 

 
4 سناریوي جمعیتی در ایران 

حامد برکاتی رئیس مرکز سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت، درمان و اموزش پزشکی در این باره به ایرنا گفت: امسال براي
اولین بار در تاریخ ایران نرخ رشد جمعیت به زیر یک می رسد. شاخص TFR یا نرخ جایگزینی جمعیت در ایران نیز اکنون به زیر 1.7

 
رسیده و اگر به 1.5 برسد گرفتار تله جمعیتی می شویم وضعیتی که دیگر شاخص جمعیت نمی تواند ساماندهی شود. 

نرخ جانشینی 21.1 درصد است و به معناي این است که هر زن ایرانی باید در سن باروري به طور متوسط 2.1 فرزند به دنیا بیاورد.
مرکز آمار ایران بر اساس میزان نرخ جایگزینی هاي متفاوت چهار سناریو براي آینده جمعیتی ایران پیش بینی کرده است. به طوري
که اگر نرخ جایگزینی بالاتر از نرخ جانشینی و 2.6 باشد، رشد جمعیت کشور در سال 1400 حدود 1.25 درصد خواهد بود و به تدریج

 
تا سال 1430 به حدود 79صدم کاهش می یابد. 

 
 

در صورتی که نرخ جایگزینی جمعیت در حد جانشینی (2.1) باشد، رشد جمعیت ایران در سال 1400 حدود 1.2درصد خواهد بود و
به تدریج تا سال 1430 به 44صدم درصد کاهش می یابد. اگر نرخ جایگزینی جمعیت در سال 1400 کمتر از حد جانشینی و 1.95
فرزند به ازاي هر زن در سن باروري باشد، رشد جمعیت ایران در سال 1400 حدود 1.19 درصد خواهد بود و به تدریج به 32 صدم
درصد تا سال 1430 کاهش می یابد و اگر نرخ جایگزینی به 1.5 برسد، رشد جمعیت در سال 1400 حدود 1.16درصد خواهد بود و

 
به تدریج کاهش می یابد تا در سال 1430 به منفی یک صدم درصد می رسد. 

با وجود هر یک از این سناریوهاي قابل پیش بینی جمعیت ایران همچنان روند افزایشی را خواهد داشت به طوري که بر اساس داده
هاي مرکز آمار ایران، با فرض نرخ جایگزینی 2.6 و بالاتر از سطح جانشینی جمعیت ایران در سال 1410 به 94 میلیون و 400 هزار
نفر، در سال 1420 به 103 میلیون و 500 هزار نفر و در سال 1430 به 112 میلیون و 400 هزار نفر می رسد. همچنین با فرض نرخ
جایگزینی 2.1 (سطح جانشینی جمعیت ایران در سال 1410 به 92 میلیون و 800 هزار نفر، در سال 1420 به 99 میلیون نفر و در

 
سال 1430 به 104 میلیون نفر می رسد. 

بر این اساس حتی در صورتی که نرخ جایگزینی فرزندآوري کمتر از سطح جانشینی و 1.95 باشد با رشد جمعیت کاهشی در سال
1410 جمعیت ایران به 92 میلیون و 300 هزار نفر، در سال 1420 به 97 میلیون و 500 هزار نفر و در سال 1430 به 101 میلیون و
300 هزار نفر می رسد و حتی اگر نرخ جایگزینی به وضعیت خطرناك (تله جمعیتی) 1.5 برسد باز هم رشد جمعیت تا سال 1430



ادامه خواهد داشت به طوري که جمعیت ایران در سال 1410 به 91 میلیون و 140 هزار نفر، در سال 1420 به 94 میلیون و 400

 
هزار نفر و در سال 1430 به 95 میلیون و 300 هزار نفر می رسد. 

نکته مهم در برآورد این شاخص هاي جمعیتی این است که با وجود کاهش رشد جمعیت کشور با فرض کاهش نرخ جایگزینی و
فرزندآوري زنان ایران، افزایش جمعیت تا سال 1430 ادامه پیدا می کند اما ترکیب نمودار جمعیتی ایران تغییر می کند و سهم
جمعیت سالمندان در آن افزایش می یابد و به بیان دیگر جمعیت ایران پیرتر می شود، این مساله دو نگرانی را همزمان ایجاد می کند
اول کاهش سهم جمعیت جوان و مولد و دوم مساله افزایش بیماري ها و ناتوانی هاي سالمندان که خود هزینه و بار مالی زیادي را به

 
جامعه تحمیل می کند. 

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، سن امید به زندگی ایرانیان در 40 سال گذشته از حدود 56 سال در سال 57 به حدود 76 سال در
سال 99 افزایش یافته است و این یکی از مهمترین شاخص هاي نظام سلامت است که دستاورد مهم ارتقاي سطح بهداشت، کاهش

 
بیماري هاي واگیر، واکسیناسیون هاي سراسري نوزادان، بهبود سطح رفاه و کیفیت آب آشامیدنی ایرانیان است. 

اما افزایش سن امید به زندگی به عمر بیشتر ایرانیان به معناي افزایش تعداد سالمندان در دهه هاي آتی نیز هست، امري که در کنار
کاهش رشد جمعیت و موالید می تواند دردسرهاي زیادي را براي اقتصاد و شاخص هاي اجتماعی کشور به همراه داشته باشد اما چرا

 
رشد جمعیت کشور سیر نزولی پیدا کرد و راه حل چیست؟ 

توجه به این نکته نیز مهم است که با وجود افزایش سن امید به زندگی ایران به حدود 76 سال که البته در زنان بالاتر از مردان است،
اما سن امید به زندگی سالم ایرانیان 10 تا 12 سال پایین تر است و ایرانیان به طور کلی حدود 64 سال زندگی سالم دارند و به طور
متوسط 10 سال پایانی عمر خود را به یکی از انواع بیماري ها به خصوص بیماري هاي غیر واگیر مانند مشکلات اسکلتی، دیابت،

 
بیماري هاي قلبی یا تنفسی زندگی می کنند. 

 
کاهش 25 درصدي موالید در ایران 

رئیس مرکز سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت گفته است: تعداد موالید و متولدان در کشور طی چهار سال (94 تا 98) از یک
میلیون و 570 هزار نفر به یک میلیون و 196 هزار نفر کاهش یافته است یعنی 370 هزار نفر از متولدان کشور در هر سال کم شده

 
است در واقع در سال 98 نسبت به سال 94 حدود 25 درصد کمتر تولد داشته ایم. 

او معتقد است: پنجره جمعیتی فرصتی است که نسبت جمعیتی کشور فرصت جبران و رشد جمعیت را می دهد. زمانی که هنوز دو
سوم جمعیت بین 15 تا 65 سال هستند و پیر نشده است اما اگر این نسبت کمتر شود، پنجره جمعیتی بسته می شود. هنوز 25 سال
تا بسته شدن پنجره جمعیت فرصت داریم اگر این زمان را هم از دست بدهیم به یک کشور سالمند تبدیل می شویم که باید همه
توان و ظرفیت کشور را صرف نگهداري و مراقبت از سالمندان کنیم و از روند توسعه و پیشرفت عقب می مانیم. همین الان هم توان

 
رسیدگی به سالمندان را نداریم و اگر اقدامی انجام ندهیم، 25 سال آینده ایران دچار بحران جمعیتی بزرگی می شود. 

اما براي برون رفت از این بحران چه باید کرد و چه برنامه اي وجود دارد. مهمترین سند و برنامه اي که در این زمینه تدوین و ابلاغ
شده است، سیاست هاي کلی جمعیت است که رهبر معظم انقلاب 30 اردیبهشت سال 93 بر اساس بند یک اصل 110 قانون اساسی

 
ابلاغ کردند. 



 
سیاست کلی جمعیت چه می گوید؟ 

در این ابلاغیه آمده است: با عنایت به اهمیت مقوله جمعیت در اقتدار ملّی و با توجه به پویندگی، بالندگی و جوانی جمعیت کنونی
کشور به عنوان یک فرصت و امتیاز و در جهت جبران کاهش نرخ رشد جمعیت و نرخ باروري در سال هاي گذشته، سیاست هاي کلی

 
جمعیت ابلاغ می گردد. 

با در نظر داشتن نقش ایجابی عامل جمعیت در پیشرفت کشور، لازم است برنامه ریزي هاي جامع براي رشد اقتصادي، اجتماعی و
فرهنگی کشور متناسب با سیاست هاي جمعیتی انجام گیرد. همچنین ضروري است با هماهنگی و تقسیم کار بین ارکان نظام و
دستگاه هاي ذیربط در این زمینه، اقدامات لازم با دقّت، سرعت و قوّت صورت گیرد و نتایج رصد مستمر اجراي سیاست ها گزارش

 
شود. 

این ابلاغیه 14 بند دارد که در آن مسیر کلی سیاست هاي جمعیتی کشور ترسیم شده است، در بندهاي یک و دو این ابلاغیه بر
ارتقاء پویایی، بالندگی و جوانی جمعیت با افزایش نرخ باروري به بیش از سطح جانشینی و رفع موانع ازدواج، تسهیل و ترویج تشکیل
خانواده و افزایش فرزند، کاهش سن ازدواج و حمایت از زوج هاي جوان و توانمندسازي آنان در تأمین هزینه هاي زندگی و تربیت

 
نسل صالح و کارآمد تاکید شده است. 

بند سوم و چهارم سیاست هاي کلی جمعیتی بر اختصاص تسهیلات مناسب براي مادران به ویژه در دوره بارداري و شیردهی و پوشش
بیمه اي هزینه هاي زایمان و درمان ناباروري مردان و زنان و تقویت نهادها و مؤسسات حمایتی ذي ربط و تحکیم بنیان و پایداري
خانواده با اصلاح و تکمیل آموزش هاي عمومی درباره اصالت کانون خانواده و فرزند پروري و با تأکید بر آموزش مهارت هاي زندگی و
ارتباطی و ارائه خدمات مشاوره اي بر مبناي فرهنگ و ارزش هاي اسلامی - ایرانی و توسعه و تقویت نظام تأمین اجتماعی، خدمات

 
بهداشتی و درمانی و مراقبت هاي پزشکی در جهت سلامت باروري و فرزندآوري تاکید دارد. 

بندهاي پنجم تا هفتم سیاست هاي کلی جمعیت نیز بر ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی- ایرانی و مقابله با ابعاد نامطلوب
سبک زندگی غربی؛ ارتقاء امید به زندگی، تأمین سلامت و تغذیه سالم جمعیت و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، به ویژه اعتیاد،
سوانح، آلودگی هاي زیست محیطی و بیماري ها و فرهنگ سازي براي احترام و تکریم سالمندان و ایجاد شرایط لازم براي تأمین
سلامت و نگهداري آنان در خانواده و پیش بینی ساز و کار لازم براي بهره مندي از تجارب و توانمندي هاي سالمندان در عرصه هاي

 
مناسب اشاره می کند. 

توانمندسازي جمعیت در سن کار با فرهنگ سازي و اصلاح، تقویت و سازگار کردن نظامات تربیتی و آموزش هاي عمومی، کارآفرینی،
فنی ـ حرفه اي و تخصصی با نیازهاي جامعه و استعدادها و علایق آنان در جهت ایجاد اشتغال مؤثر و مولدّ و باز توزیع فضایی و
جغرافیایی جمعیت، متناسب با ظرفیت زیستی با تأکید بر تأمین آب با هدف توزیع متعادل و کاهش فشار جمعیتی موارد دیگري

 
است که در بندهاي هفتم تا نهم سیاست هاي کلی جمعیت مورد تاکید قرار گرفته است. 

در بند دهم سیاست هاي کلی جمعیت ایران به حفظ و جذب جمعیت در روستاها و مناطق مرزي و کم تراکم و ایجاد مراکز جدید
جمعیتی به ویژه در جزایر و سواحل خلیج فارس و دریاي عمان از طریق توسعه شبکه هاي زیربنایی، حمایت و تشویق سرمایه گذاري

 
و ایجاد فضاي کسب و کار با درآمد کافی اشاره شده است. 

و بالاخره مدیریت مهاجرت به داخل و خارج هماهنگ با سیاست هاي کلی جمعیت با تدوین و اجراي ساز و کارهاي مناسب؛ تشویق



ایرانیان خارج از کشور براي حضور و سرمایه گذاري و بهره گیري از ظرفیت ها و توانایی هاي آنان؛ تقویت مؤلفه هاي هویت بخش
ملی (ایرانی، اسلامی، انقلابی) و ارتقاء وفاق و همگرایی اجتماعی در پهنه سرزمینی به ویژه در میان مرزنشینان و ایرانیان خارج از
کشور و رصد مستمر سیاست هاي جمعیتی در ابعاد کمّی و کیفی با ایجاد ساز و کار مناسب و تدوین شاخص هاي بومی توسعه
انسانی و انجام پژوهش هاي جمعیتی و توسعه انسانی در بندهاي یازدهم تا چهاردهم مهمترین سند جمعیتی کشور مورد تاکید قرار

 
گرفته است. 

از مجموع این چهارده بند، دو بند سوم و چهارم، شامل تسهیلات مناسب براي مادران به ویژه در دوره بارداري و شیردهی و پوشش
بیمه اي هزینه هاي زایمان و درمان ناباروري و نیز توسعه و تقویت نظام تأمین اجتماعی، خدمات بهداشتی و درمانی و مراقبت هاي
پزشکی در جهت سلامت باروري و فرزندآوري و نیز بخشی از بند ششم مبنی بر ارتقاء امید به زندگی، تأمین سلامت و تغذیه سالم
جمعیت و پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی، به ویژه اعتیاد، سوانح، آلودگی هاي زیست محیطی و بیماري ها به نظام بهداشتی و

 
درمانی و بیمه اي مربوط می شود. 

دستگاههاي فرهنگی، اقتصادي و سیاسی نیز متولی بخش هاي دیگر این سند مانند ترویج و نهادینه سازي سبک زندگی اسلامی -
ایرانی و مقابله با ابعاد نامطلوب سبک زندگی غربی، فرهنگ سازي براي احترام و تکریم سالمندان، توانمندسازي جمعیت در سن کار،
تقویت آموزش هاي عمومی، حمایت از زوج هاي جوان و توانمندسازي آنان در تأمین هزینه هاي زندگی و مدیریت مهاجرت و جذب

 
جمعیت در روستاها هستند. 

بر این اساس، تحقق اهداف این سند ملی نیازمند تشکیل یک ستاد و گروه ملی براي همگرایی و همراهی همه دستگاههاي مسئول
حاکمیتی، دولتی و غیر دولتی و هزینه کردن براي اجراي بند بند این مصوبه است، کاري که قطعا مستلزم حمایت مالی از خانواده

 
هاست. 

 
سرمایه گذاري براي جمعیت 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت در این باره گفت: افزایش جمعیت کشور هزینه دارد اگر می خواهیم به فکر آینده
کشور باشیم باید این هزینه را به شکل سرمایه گذاري ببینیم. برآورد هزینه افزایش جمعیت وظیفه وزارت بهداشت نیست اما در طرح
تعالی جمعیت عدد 13 هزار میلیارد تومان برآورد شده بود که اعلام شد به علت هزینه بالا این طرح غیرقابل انجام است. در حالی که

 
نص صریح فرمایش مقام معظم رهبري بود که باید این طرح اجرا شود. 

برکاتی افزود: اگر به این طرح و حداقل به بخش هاي مهم آن مثل هماهنگی بین فرزندآوري و تحصیل، اشتغال بانوان و حمایت از
مسکن مناسب براي جوانان توجه می شد امروز بخشی از مشکلات جمعیتی حل شده بود. لایحه تسهیل ازدواج جوانان هم سال 83
تصویب شد اما هنوز بخش عمده مواد کلیدي آن اجرا نشده است. هیچ کس هم نمی پرسد چرا اجرا نشد. فرصت هاي اقتصادي و

 
اجرایی مناسب تري هم در سالهاي گذشته داشتیم که از دست دادیم. 

 
دغدغه مندان مسیر را گم کردند 

وي درباره علت بی توجهی به ابعاد و الزامات اقتصادي و سرمایه گذاري براي رشد جمعیت گفت: یک علت این بی توجهی این است
که دوستان و افرادي که دغدغه جمعیت داشتند، مسیر را گم کردند و به جاي اینکه دنبال اجراي مصوبات باشند، بیشتر فرصت کشور

 
را صرف این کردند که دنبال مقصر بگردیم. 



مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت افزود: مساله جمعیت موضوع بسیار مهمی است. متاسفانه بسیاري از دستگاههایی
که در این زمینه مسئولیت دارند به وظیفه خود عمل نکرده اند. به این ترتیب 20 سال آینده می بینیم که کشور با بحران هاي بسیار

 
جدي و شدید مواجه می شود و می گوییم. اگر براي این کار 20 سال پیش اقدام می کردیم. حالا وضعیت بهتري داشتیم. 

برکاتی درباره فرصت باقیمانده براي جبران بی توجهی هاي گذشته گفت: پنجره جمعیتی تا زمانی باز است که بیش از دو سوم یا
بیش از 66 درصد جمعیت بین 15 تا 65 سال باشند، جمعیت سالمند نیز کمتر از 15 درصد و جمعیت کودکان نیز کمتر از 10
درصد باشد. هنوز ما در این پنجره جمعیتی قرار داریم اما با روند کاهش رشد جمعیت در سال 1425 با پنج سال کمتر یا بیشتر یعنی

 
بین 1420 تا 1430 پنجره جمعیتی بسته می شود و اگر این اتفاق بیفتد دیگر فرصت جبران از دست می رود. 

وي تاکید کرد: باید تا حدود سال 1425 براي افزایش رشد جمعیت و استفاده از این فرصت اقدامات لازم را انجام دهیم. ایران بعد از
سال 1425 یا بازه زمانی بین 1420 تا 1430 پنجره جمعیتی را از دست می دهد. چه بخواهیم و چه نخواهیم در حدود سال 2050

 
میلادي حدود 30 درصد جمعیت کشور سالمند خواهد بود و کشوري سالمند می شویم. 

برکاتی گفت: کاري که از اکنون باید انجام دهیم این است که زیرساخت هایی براي زندگی سالم سالمندان ایجاد کنیم تا نسل جوان

 
بتواند به توسعه و رشد کشور بپردازد. اگر این زیرساخت ایجاد نشود دچار بحران می شویم. 

رئیس دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت افزود: اکنون 10 درصد جمعیت ایران سالمند بالاي 60 سال است. همین حالا
نمی توانیم خدمات خوبی به این جمعیت سالمند ارائه کنیم و اگر با همین روند جلو برویم جمعیت سالمند ایران در سال 1425
سنگی بر پاي توسعه کشور می شود و عملا درصدي از جمعیت که جوان است باید همه انرژي خود را براي رسیدگی به سالمندان

 
بگذارد. 

وي گفت: همه کشورها این خطر را احساس می کنند به همین علت تلاش می کنند بسته شدن پنجره جمعیتی و سالمند شدن را به
تاخیر بیندازند براي اینکه بتوانند جمعیت سالمند خود را بهتر مدیریت کنند و فرصت هاي اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی، سیاسی و
امنیتی بهتري براي خودشان بسازند به همین علت در فرصت اول پنجره جمعیتی و فرصت دوم وجود نسل جوان باقیمانده از قبل

 
براي ظرفیت سازي و ایجاد ساختار استفاده می کنند. 

برکاتی درباره شاخص نرخ جایگزینی جمعیت ایران توضیح داد: شاخص جایگزینی جمعیت در سال 94 حدود 2.11 بود. سال 95 به
2.08 رسید. سال 96 به 1.98 کاهش یافت. سال 97 این شاخص 1.88 شد و سال 98 به 1.7 رسید. یعنی هر خانم در سن باروري در
صورتی که زنده باشد به طور متوسط 1.7 فرزند به دنیا می آورد. عدد بین المللی براي اینکه جمعیت کنونی جایگزین شود، نرخ
جایگزینی 2.1 است که رشد جمعیت را به بالاي یک می رساند. این عدد البته در کشورهاي مختلف متفاوت است و در کشور ما با
توجه به میزان بالاي تصادفات و بالاتر بودن مرگ کودکان و نوجوانان به نرخ جایگزینی 2.2 نیاز داریم تا ترکیب جمعیتی فعلی حفظ

 
شود. 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت افزود: جمعیت متولد دهه 60، اکنون به سن میانسالی و به حدود 40 سالگی
رسیده اند و به زودي از سن باروري خارج می شوند. اگر سال 65 را ملاك قرار دهیم تعداد متولدان سال 70 حدود 25 درصد کمتر از
سال 65 است. سال 1360 حدود 10.5 میلیون خانم در سن باروري داشتیم و سالانه دو میلیون و 400 هزار نفر متولد می شد اما در
سال 98 تعداد زنان در سن باروري به 22 میلیون و 400 هزار نفر رسید با یک میلیون و 196 هزار تولد و باید بدانیم که جمعیت



 
مولد کشور پنج سال آینده باز هم کمتر می شود زیرا تعداد زنان بارور رو به کاهش است در حالی که تاکنون رو به افزایش بوده است. 

 
نقش فرهنگ در کاهش تمایل به ازدواج و فرزندآوري 

برکاتی درباره علت این تغییر روند جمعیتی در ایران گفت: در این زمینه عوامل فرهنگی مهمتر عوامل اقتصادي است. نهادهاي
فرهنگی نباید خود را کنار بکشند. البته زیرساختهاي رشد جمعیت مولد به عوامل اقتصادي، سیاسی و اجتماعی مثل مسکن و شغل و
درآمد بستگی دارد که رسیدگی به آن کار دولت است. همه ما در این کشور زندگی می کنیم. جوان تا زمانی که امنیت خاطر نداشته
باشد که فردا تامین خواهد بود، حتی اگر به او وام هم بدهیم تمایلی به ازدواج و فرزندآوري نخواهد داشت. اگر شغلی مطمئن داشته

 
باشد که حداقل درآمد را براي یک زندگی خانوادگی برایش فراهم کند براي ازدواج اقدام می کند. 

 
 

وي افزود: در ایران در سال 80 به نرخ جایگزینی جمعیت رسیدیم اگر آن زمان به فکر رشد جمعیت و بحث هاي فرهنگی آن می
افتادیم اکنون دچار مشکل بسته شدن پنجره جمعیتی نمی شدیم. البته حق همه مردم است که رفاه داشته باشند اما شاید با کار
فرهنگی می توانستیم کاري کنیم که توقعات از زندگی کمتر می شد و فرزندآوري بیشتر. به هر حال حاکمیت باید شرایط لازم براي

 
تامین شغل و مسکن مناسب براي سه فرزند را در اختیار مردم قرار دهد. 

برکاتی ادامه داد: البته مسائل فرهنگی دیگري هم داریم که با تهاجم فرهنگی و به صورت نرم بخشی از جوانان را به این سمت کشانده
اند که دیگر به دنبال ازدواج نیستند یا ازدواج به شکلی دیگر را می خواهند با این وجود بخش بزرگی از جامعه هنوز هم به ازدواج و

 
هم به فرزندآوري تمایل دارند اگر این کار را کمتر انجام می دهند به علت اقتضائات و ملاحظات فرهنگی و اقتصادي- اجتماعی است. 

به گفته وي، جوانان امروز اگر امید به آینده داشته باشند و بدانند که در آینده می توانند شغل پایدار داشته باشند، حتما ازدواج می
کنند و فرزندآوري خواهند داشت. بسیاري از دانشجویان اکنون به این فکر می کنند که تحصیلات خود را در مراحل عالی تمام کنند.
شغل مناسبی به دست آورند. امکانات زندگی مناسبی فراهم کنند و بعد ازدواج کنند به همین علت فرزندآوري در تحصیلکرده ها به

 
مراتب کمتر از افراد کم سواد است. 

مدیر کل سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت افزود: یک زن که تحصیلات عالی دارد از یک طرف فرصت ازدواج باب طبعش را
از دست می دهد بعد هم در سنی ازدواج می کند که امکان بیش از دو فرزند به دنیا آوردن را ندارد. مثل در 32 سالگی می خواهد

 
ازدواج کند. 



برکاتی درباره میزان بعد خانوار ایرانی و متوسط سن ازدواج به ایرنا گفت: بعد هر خانوار ایرانی در سال 57 حدود 5.2 بوده است، و
امروز به 3.3 رسیده است. متوسط سن ازدواج دختران ایرانی به 25 سال رسیده یعنی نیمی از دختران کشورمان بعد از 25 سالگی
ازدواج می کنند. متوسط سن اولین فرزندآوري زنان ایرانی هم بالاي 29 سال است. زنی که اولین فرزند را در سن 29 سالگی به دنیا

 
می آورد فرصت زیادي براي فرزند دوم ندارد. 

وي افزود: بعد از 25 سالگی که دختران ازدواج می کنند. 4.5 سال بعد به طور متوسط اولین فرزند به دنیا می آید و 5.3 سال بعد
فرزند دوم (به طور متوسط) به دنیا می آید. یعنی به طور متوسط 10 سال پس از ازدواج دو فرزند می آورند. این وضعیت متوسط
است. ممکن است در موارد اندك یک خانواده چهار یا پنج فرزند بیاورد اما وضعیت عمومی این نیست. اگر در یک سازمان دولتی مثلا
یک همکار خانم که همسرش وضع مالی خوبی دارد چهار فرزند یا حتی سه فرزند به دنیا بیاورد همه با تعجب به او نگاه می کنند. این
نشان می دهد که نرم هاي فرهنگی در کشور تغییر کرده است و نهادهاي فرهنگی باید در این زمینه ورود کنند.البته نباید فقط
توصیه کنیم باید به گونه اي باشد که اگر به مردم می گوییم فرزند بیشتر بیاورید از آن طرف امکانات مالی لازم هم براي آنها فراهم

 
کنیم. 

 
زمان حرف زدن گذشته است 

برکاتی درباره راه پیشگیري از بحران جمعیت گفت: راه آن حمایت از خانواده، حمایت از خانواده و حمایت از خانواده است و براي این
کار باید اقدام کرد دیگر زمان حرف زدن و توصیه کردن گذشته است. باید شرایط و امکانات مناسب براي ازدواج جوانان فراهم کنیم.
باید از خانواده ها حمایت اقتصادي داشته باشیم. با این قیمت هاي مسکن واقعا تامین مسکن یک دغدغه جدي براي خانواده ها و

 
جوانانی است که می خواهند ازدواج کنند. 

وي درباره اقدامات وزارت بهداشت در حوزه جمعیت گفت: ما در وزارت بهداشت ادعا داریم که خیلی از کارهایی که باید انجام می
دادیم را انجام دادیم و حتی یکسري اقدامات جدید هم در سالهاي اخیر انجام داده ایم که به صورت برنامه عملیاتی به دانشگاههاي
علوم پزشکی و خدمات بهداشتی - درمانی ابلاغ شده است و باید دنبال کنیم که به صورت کامل اجرا شود. در حوزه فرهنگ سازي و
صحبت کردن با مردم و کارشناسان از سال 93 تاکنون بیش از چهار هزار کارگاه و همایش برگزار کرده ایم. مراکز درمان ناباروري در

 
چهار سال اخیر افزایش یافته و از 12 مرکز به 44 مرکز درمان ناباروري دولتی افزایش یافته است. 

 
پوشش رایگان درمان ناباروري 

برکاتی افزود: علاوه بر آن 40 مرکز درمان ناباوري خصوصی هم مجوز گرفته و فعالیت می کنند اما در مراکز دولتی بر اساس
دستورالعمل ابلاغی دکتر نمکی وزیر بهداشت در صورت ارجاع خانواده هاي ناباور از شبکه بهداشتی سه بار هزینه درمان و کمک

 
باروري به روش آي یو آي و آي وي اف و هزینه داروها و سونوگرافی از طرف دولت پرداخت می شود و رایگان است. 

وي درباره خدمات پیشگیري از بارداري گفت: روزگاري در گذشته چنین توصیه اي وجود داشت اما اکنون دیگر چنین توصیه و
اقدامی در شبکه بهداشتی انجام نمی شود. قبلا به خانواده ها توصیه می شد که فاصله ایمن بین دوبارداري سه تا پنج سال باشد و می
گفتیم کمتر از سه سال و بالاي پنج سال فاصله بین بارداري ها غیر ایمن است. این دستورالعمل دیگر وجود ندارد تغییر کرده است و
بر اساس دستورالعمل جدید بارداري که حدود آبان پارسال ابلاغ شد. فاصله بارداري بین 18 تا 24 ماه را به خانواده ها توصیه می

 
کنیم. 



برکاتی گفت: در واقع بعد از شیردهی به فرزند اول توصیه به فرزندآوري دوم انجام می شود البته به شرطی که مادر یکسري شرایط
تغذیه اي را رعایت کند. علاوه بر آن اقداماتی که در مسیر تحدید جمعیت و پیشگیري از بارداري در شبکه بهداشتی بوده مثل
وازکتومی، توبکتومی یا توزیع رایگان اقلام پیشگیري از بارداري همه برداشته شده است. وازکتومی که به طور کلی در سیستم دولتی
انجام نمی شود. توبکتومی فقط در موارد استثنایی که جان مادر به علت بارداري به خطر می افتد انجام می شود. ارائه اقلام بهداشتی

 
پیشگیري از بارداري نیز فقط در موارد خاص که براي سلامت مادر لازم است انجام می شود. 

وي افزود البته این خدمات به خصوص خدمات دارویی را اگر کسی بخواهد با هزینه شخصی دریافت کند، در بخش خصوصی در
دسترس هست و خانواده ها خودشان می توانند این اقلام را از داروخانه ها تهیه کنند. اما در مجموع وزارت بهداشت با اصلاح
دستورالعمل ها، توسعه خدمات باروري و آموزش عمومی بیش از آنچه معاون اول رئیس جمهوري در تابستان 93 به عنوان تقسیم کار
ملی براي افزایش جمعیت ابلاغ کرد به وظیفه خود عمل کرده است. در این تقسیم کار ملی براي پنج وزارتخانه و دو معاونت ریاست
جمهوري وظایفی تعیین شده بود. وزارت بهداشت به وظیفه خود عمل کرده است. قطعا بیرون دولت هم دستگاههاي دیگر از جمله

 
مجلس می توانند اقدامات مفصل دیگري را براي افزایش فرزندآوري انجام دهند. 

 
اصلاح قوانین براي حمایت از فرزندآوري 

برکاتی درباره مسئولیت و وظیفه دستگاههاي دیگر در حوزه جمعیت گفت: مثال بارز آن این است که اکنون بین تحصیل و اشتغال
بانوان و فرزندآوري آنان تناقض به وجود آمده است. بسیاري از خانم ها علاقه دارند هم درس بخوانند و هم اشتغال داشته باشند. یکی
از وظایف حاکمیت که قطعا وظیفه وزارت بهداشت نیست و مجلس و قوه قضاییه می توانند کمک کنند این است که بین تحصیل،
اشتغال و فرزندآوري بانوان تناقض نباشد. این امر قانون می خواهد که طول دوره تحصیل و فعالیت شغلی را به نحوي هماهنگ کنیم

 
که زنان در سن باروري مناسب بتوانند فرزند به دنیا بیاورند. 

وي افزود: در شرایط کنونی زنان زمان مناسب باروري را از دست می دهند. با شرایط کنونی و طول دوره تحصیل و وضعیت اشتغال
چه در بخش دولتی و چه خصوصی؛ زنان، زمان طلایی فرزندآوري را از دست می دهند و اگر حاکمیت این هماهنگی را فراهم نکند
بخش مهمی از خانواده ها فرصت فرزندآوري را از دست می دهند البته حدود 20 درصد بانوان شاغل هستند. اما اگر این گیرها و

 
تناقض ها بر طرف نشود به زودي سن اولین فرزندآوري در کشور به بالاي 30 سال می رسد. 

 
برچسب ها 

 
- نرخ رشد جمعیت 

 
- نوزاد 

- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی



دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی

منصوب شد

منبع: ایسکاشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/06/12

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی با صدور حکمی دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی را
منصوب کرد.

به گزارش گروه دانشگاه ایسکانیوز، دکتر محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی طی حکمی «سعید آزادیان» را به

 
عنوان دبیر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه آزاد اسلامی منصوب کرد. 

در متن حکم دکتر طهرانچی آمده است: نظر به مراتب تعهد و سوابق ارزنده جنابعالی به موجب این حکم به عنوان «دبیر شوراي

 
گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه» منصوب می شوید. 

با عنایت به نقش جدي شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه در جهت تحقق بندهاي «ب ـ وـ ح» ماده 14 و
ماده 16 و 17 اساسنامه دانشگاه آزاد اسلامی مبنی بر ایجاد هماهنگی بین بخش هاي آموزشی، پژوهشی، فناوري و مهارتی دانشگاه و
افزایش بهره وري از امکانات علمی، آموزشی، پژوهشی و فنی دانشگاه و همچنین نقش و اهمیت موضوع گسترش، آمایش، برنامه ریزي
و کارآفرینی در بحث کیفی سازي و کارآمدسازي رشته هاي تحصیلی و برنامه هاي آموزشی و در جهت تحقق منویات مقام معظم

 
رهبري و اعتلاي دانشگاه، این شورا می بایست براساس محورهاي ذیل اهتمام ورزد: 

 
1ـ نهایی سازي سند آمایش دانشگاه به تفکیک واحدها 

2ـ تدوین طرح رتبه بندي و مأموریت گرا کردن واحدهاي دانشگاهی متناسب با نیازهاي منطقه اي، ملی و بین المللی و ارزیابی

 
واحدهاي دانشگاهی با استانداردها و معیارهاي آموزش عالی و اسناد بالادستی 

3ـ تدوین سیاست ها، راهبردها و استانداردهاي توسعه فضاهاي آموزشی، پژوهشی و فناوري در قالب واحدها و مراکز آموزشی،
پژوهشی و فناور و فراهم سازي بستر مناسب اصلاح و گسترش رشته هاي تحصیلی و برنامه هاي آموزشی براساس نیازهاي آمایشی و
رصد روندهاي علم، فناوري و مشاغل جدید و آینده پژوهی دانش و تحقق رویکرد حل مسائل واقعی و مدیریت دانش (دوره هاي

 
رسمی و غیررسمی) خصوصاً در حوزه هاي بین رشته اي و تأسیس دانشکده هاي موضوع محور 

4ـ ساماندهی هدفمند ارائه دوره هاي آموزشی در رشته، گرایش و مقطع هاي متفاوت با توجه به نیازها و قابلیت هاي موجود و
افزایش کیفیت و اثربخشی فرآیند آموزش مبتنی بر پرورش انواع استعدادها جهت تربیت نیروي انسانی کارآمد و کارآفرین و نهادینه
سازي قدرت ابتکار، خلاقیت و رویکرد حل مسأله در فرآیند آموزش و اصلاح نظام ارزیابی تحصیلی دانشجویان بر مبناي رویکرد

 
یادگیري عمیق با توجه به فناوري هاي نو در آموزش به ویژه آموزش مجازي 

5ـ تدوین و تبیین نظام جامع آموزش فنی، حرفه اي و مهارتی با هماهنگی معاونت هاي موضوعی و معاونت تحقیقات، فناوري و
نوآوري با تأکید بر یکپارچه سازي و ایجاد هماهنگی، همسویی و هم افزایی در سیاست ها، برنامه ها و اقدامات مرتبط با زیست بوم



آموزش هاي فنی، حرفه اي و مهارتی در دانشگاه و اصلاح نظام ارزیابی تحصیلی دانشجویان بر مبناي رویکرد یادگیري کاربردي و

 
نظارت بر حسن اجراي آن 

6ـ برقراري نظام ارتباط مستمر شوراي گسترش، آمایش، برنامه ریزي و کارآفرینی دانشگاه با شوراي عالی گسترش و برنامه ریزي

 
وزارت عتف و شوراي عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه اي و مهارتی 

از جنابعالی انتظار می رود که با فعال نمودن دبیرخانه شورا با همکاري معاونت هاي محترم موضوعی و رؤساي استانی، اقدامات عملی

 
در راستاي مأموریت هاي فوق الذکر را سامان دهید. 

امید است با اتکال به درگاه ذات اقدس احدیت، در راه خدمت به اسلام و مسلمین و اهداف مقدس نظام جمهوري اسلامی موفق و

 
مؤید باشید. 

انتهاي پیام/



فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی عکس و پوستر «هیأت» منتشر شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/06/12

فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی عکس و پوستر «هیأت» از سوي جامعه ایمانی مشعر و پایگاه اینترنتی هنر هیأت منتشر
شد.

فراخوان نهمین سوگواره عاشورایی عکس و پوستر "هیأت"
از سوي جامعه ایمانی مشعر و پایگاه اینترنتی هنر هیأت

 
منتشر شد. - اخبار فرهنگی - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، فراخوان نهمین سوگواره
عاشورایی عکس و پوستر «هیأت» در حالی از سوي جامعه
ایمانی مشعر و پایگاه اینترنتی هنر هیأت منتشر شد که
بخش عکس در 2 بخش مجالس احیاي امر اهل البیت
علیهم السلام و روایت هیأت و بخش پوستر در سه بخش

 
اصلی، جنبی و ویژه خواهد بود. 

سیدعباس میرهاشمی، کمال الدین شاهرخ و حیدر رضایی هیأت داوران نهمین سوگواره عاشورایی عکس و محمدعلی کشاورز، محمد

 
روح الامین، صابر شیخ رضایی و شعیب حسینی هیأت داوران نهمین سوگواره عاشورایی پوستر هستند. 

 
متن فراخوان نهمین سوگواره عکس «هیأت» در 2 بخش به شرح زیر است: 

 
بخش ها: 

 
- مجالس احیاي امر اهل البیت علیهم السلام (تک عکس دوربین دیجیتال و موبایلی) 

موضوع سوگواره عاشورایی عکس «هیأت»، هیأت و تمامی فعالیت هاي آن است. از مجالس عزاداري و جشن ها تا فعالیت هاي
آموزشی، جهادي، تربیتی و تشکیلاتی هیأت. از اردوهاي تفریحی تا کلاس هاي تابستانی. این بخش شامل 2 زیر بخش «دوربین» و

 
«تلفن همراه» است که هریک به صورت مستقل داوري خواهد و نفرات برتر مشخص خواهند شد. 

 
- روایت هیأت (مجموعه عکس دوربین دیجیتال و موبایلی) 

در بخش روایت هیأت به دنبال داستان هستیم. هر هیأتی داستانی دارد. عاشورا داستانی دارد؛ داستان خادمی یک پیرغلام. داستان
یک مداح. داستان یک هیأتی که کارآفرینی کرده است. داستان یک هیأتی که ایجاد اشتغال کرده است. داستان یک حسینیه. داستان
یک کوچه که هیأت شده است. در بخش روایت هیأت دنبال روایت عکاسانه شما از هیأت هستیم. هیأت و هیأتی داستان هاي بسیاري



 
دارند و براي نهمین سوگواره عاشورایی عکس «هیأت» می توانید در یکی از موضوعات زیر برایمان روایت تصویري ارسال کنید. 

 
- هر کوچه یک هیأت 

 
- هر خانه یک هیأت (روضه خانگی) 

 
- میاندار هیأت، میاندار خدمت (هیأت و خدمات اجتماعی) 

 
- همه اعضاي یک پیکر همه سرباز یک سنگر (رعایت مسائل بهداشتی در هیأت) 

 
- برکت روزي ما ذکر اباعبداالله (کارآفرینی هیات) 

 
- ز کودکی خادم این تبار محترمم (خادمی کودکان) 

 
- با یا حسین یا حسین پیر می شویم (پیرغلامان) 

 
- در حسرت بهشت (آرزومندان رفتن به هیأت) 

 
- ارادت کادر درمانی-پزشکی و تکفین اموات کرونایی به امام حسین 

 
قوانین: 

1. دبیرخانه سوگواره، ارسال کننده را صاحب اثر می شناسد و در صورت اثبات خلاف آن، اثر مربوطه را از مسابقه حذف کرده و

 
گزارش تخلف را براي طی مراحل قانونی به مراجع ذي صلاح ارائه خواهد داد. 

2. برگزارکننده مجاز است که از آثار ارسالی براي انتشارات، اطلاع رسانی، تبلیغات و ارتقاي سطح هنري هیأت هاي مذهبی استفاده

 
کند. 

3. فایل آثار منتخبِ کتاب، با کیفیت اصلی، با حفظ نام عکاس به عنوان «نذر ماندگار» در اختیار هیأت هاي حسینی، جهت استفاده

 
در طرح هاي مذهبی قرار می گیرد. 

 
4. ارسال اثر به منزله پذیرش مقررات سوگواره است. 

 
5. محدودیتی در تعداد آثار ارسالی و یا سال ثبت آثار وجود ندارد. 

 
6. براي شرکت در سوگواره می بایست از طریق نشانی اینترنتیhonareheyat.ir ثبت نام کرده و آثار خود را بارگذاري کنند. 

7. آثار باید با فرمت jpg و حداقل dpi 300 با حداقل اندازه 2500 پیکسل (براي ضلع بزرگ) ارسال شده و کیفیت مناسب جهت



 
چاپ در ابعاد 70×50 را داشته باشد. 

آثاري که کیفیت مذکور را نداشته باشند به مرحله داوري وارد نمی شوند. هنرمند متعهد می شود در صورتی که اثرش جهت انتشار

 
در کتاب منتخب شد فایل raw اثر را براي دبیرخانه ارسال کنند. 

 
8. مجموعه عکس ها می بایست داراي 7 تا 14 قاب در یکی از موضوعات اعلام شده باشد. 

 
9. همراه مجموعه عکس ها بیاینه شخصی (Statement) عکاس (حدود 100 کلمه) باید ارسال شود. 

10. بنابر تشخیص هیأت داوران عکس هایی که ویرایش اثر با سیستم هاي نرم افزاري، بیش از حد متعارف باشد پذیرفته نخواهند

 
شد. 

 
11. جایزه کمک به هیأت در بخش اصلی، متعلق به هیأتی است که عکس از جلسه آن هیأت گرفته شده است. 

12. دبیرخانه سوگواره "در صورت چاپ کتاب عکس هشتمین سوگواره عکس هیأت" یک نسخه از آن را به صاحبان اثر در کتاب،

 
هدیه می کند. 

 
جوایز: 

 
در بخش مجالس احیاي امر: 

 
3 نفر برگزیده در زیر بخش «عکاسی با دوربین» هر کدام 10 میلیون ریال 

 
3 نفر برگزیده در زیربخش «عکاسی با تلفن همراه» هر کدام 10 میلیون ریال 

 
در بخش روایت هیأت: 

 
3 نفر برگزیده در در زیر بخش «عکاسی با دوربین» هر کدام 20 میلیون ریال 

 
3 نفر برگزیده در زیر بخش «عکاسی با تلفن همراه» هر کدام 20 میلیون ریال 

 
به همراه یک میلیون تومان کمک به هیأت در تمامی زیربخش ها 

 
جایزه ویژه: 

 
حمایت مالی و آموزشی از 3 استعداد برتر به مبلغ 40 میلیون ریال 

 
سوگواره عاشورایی پوستر 



سوگواره عاشورایی پوستر هدف اصلی خود را اعلان هیأت قرار داد که در سال هاي ابتدایی اکثراً محصور در پوستر بود. اما در گذر
زمان و بروز رسانه هاي نوین و گسترش شبکه هاي اجتماعی ما را به این سمت هدایت کرد که کم کم به سمت این رسانه ها مایل
شویم و موضوع اصلی را از پوستر چاپی به تبلیغات فضاي مجازي جهت دهی کنیم تا هنرمندان و هیأت ها در با حفظ قوت پوستر در

 
این زمینه و تبلیغ هاي نوین نیز تقویت بشوند. 

 
بخش اصلی: 

 
پوستر اعلان هیأت 

 
در بخش اصلی فقط پوسترهایی که براي اعلان مراسم هیأت طراحی شده باشند مورد داوري قرار خواهند گرفت. 

در این دوره در زیرمجموعه بخش اصلی، سه موضوع «هیأت کودك»، «عیدانه» و «هیأت خانوادگی» براي توجه بیشتر طراحان به

 
عنوان زیر بخش تعریف شد. 

 
تبلیغ در فضاي مجازي 

 
پوسترهایی که براي اعلان مراسمات هیأت در فضاي مجازي طراحی می شوند در این بخش داوري خواهند شد. 

 
تبلیغ در فضاي شهري 

 
بنرهایی که براي اعلان مراسمات هیأت در حاشیه خیابان، عرشه پل و… طراحی می شوند در این بخش مورد داوري قرار می گیرند. 

براي تبلیغ در فضاي شهري باید طراحی اختصاصی صورت گیرد. اکثر مخاطبین این بنرها، افرادي هستند که با وسایل نقلیه در حال

 
عبور از خیابان هاي شهر هستند، لذا طراح باید ملزوماتی که براي انتقال پیام به مخاطب اینچنینی است را رعایت کند. 

 
بخش جنبی: 

 
پوستر شیعی (پیرامون خاندان عصمت) 

 
هر پوستري که با موضوع خاندان عصمت و طهارت (ع) طراحی شده باشد در این بخش مورد داوري قرار خواهد گرفت. 

 
در این بخش فقط یک پوستر به عنوان رتبه برتر انتخاب می شود. 

 
هیأت و مواسات 

 
مجموعه پوسترهایی که در موضوع مواسات و حول محور ویورس منحوس کرونا تولید شده است در این بخش داوري خواهد شد. 



 
بخش ویژه: 

 
موشن پوستر 

سوگواره عاشورایی «هیأت» به مساله رسانه هاي نوین اهمیت خاصی می دهد. با توجه به اینکه در این بسترهاي نوین خلاقیت و
نوآوري بسیاري در متحرك سازي خود را نمایان می کند بخش موشن پوستر را به این سوگواره اضافه کردیم تا هنرمندان ترغیب
شوند خروجی هاي مختلفی از پوستر اعلان هیأت تولید کنند. در این بخش موشن پوسترهاي اعلان هیأت مورد داوري قرار می گیرد.

 
قوانین: 

1. دبیرخانه سوگواره، ارسال کننده را صاحب اثر می شناسد و در صورت اثبات خلاف آن، اثر مربوطه را از مسابقه حذف کرده و

 
گزارش تخلف را براي طی مراحل قانونی به مراجع ذي صلاح ارائه خواهد داد. 

2. برگزارکننده مجاز است که از آثار ارسالی براي انتشارات، اطلاع رسانی و تبلیغات و ارتقاي سطح هنري هیأت هاي مذهبی استفاده

 
کند. 

3. فایل آثار منتخبِ کتاب، با کیفیت اصلی با حفظ نام طراح گرافیک به عنوان «نذر ماندگار» در اختیار هیأت هاي حسینی، جهت

 
استفاده در طرح هاي مذهبی قرار می گیرد. 

4. در بخش اصلی، هنگام ارسال اثر، باید مشخصات هنرمندان همکار (در صورت وجود) در بخش هاي تخصصی درج گردد. بدیهی
است آثار «تولیدي» در سوگواره شرکت داده می شوند و آثار غیرتولیدي، اینترنتی و … در بخش هاي تخصصی مورد داوري قرار نمی

 
گیرند. 

 
5. محدودیتی در تعداد آثار ارسالی و یا سال تولید آثار وجود ندارد. 

6. براي شرکت در سوگواره پوستر می بایست از طریق نشانی اینترنتی honareheyat.ir ثبت نام کرده و آثار خود را بارگذاري

 
کنند. 

 
7. آثار باید فرمت jpg و با کیفیت dpi 300 در اندازه A3 و درحالت چهار رنگ cmyk ارسال شود. 

 
8. جایزه هیأت در بخش اصلی، اختصاص به هیأتی دارد که پوستر متعلق به آن هیأت است. 

 
9. ارسال اثر به منزله پذیرش مقررات سوگواره است. 

 
جوایز: 

 
بخش اصلی: 



 
پوستر اعلان هیأت 

 
4 میلیون تومان براي پوستر برتر و 2 میلیون تومان درهریک از بخش هاي تخصصی: 

 
تصویرسازي 

 
حروف نگاري 

 
چیدمان متن (لی اوت) 

 
ترکیب بندي 

 
ایده پردازي و خلاقیت 

 
همچنین 3 جایزه 500 هزار تومانی در هریک از موضوعات عیدانه، هیأت خانوادگی و هیأت کودك به منتخبین اهدا می شود. 

 
تبلیغ در فضاي مجازي: 

 
3 نفر برگزیده: هر کدام 1 میلیون تومان 

 
تبلیغ در فضاي شهري: 

 
3 نفر برگزیده: هر کدام 1 میلیون تومان 

 
بخش جنبی: 

 
منتخب پوستر شیعی 2 میلیون تومان 

 
منتخب پوستر هیات و مواسات 2 میلیون تومان 

 
پوستر موشن برتر: 

 
4 میلیون تومان 

 
آموزش موفق نیازمند تعامل نهادهاي ذي ربط با انجمن پوشاك مدارس ایران است 

 
قیام امام حسین(ع) براي امر به معروف و نهی از منکر بود+عکس 

پوستر جدید خانه طراحان در تکریم مقام امام سجاد(ع) +عکس



 معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار خبر داد: 29 درصد اشتغال هاي

جدید در روستاها بوده است

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/06/12

پیام سپاهان - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پرداخت تسهیلات روستایی و
عشایري سبب توسعه اشتغال در این مناطق شده به طوري که 29 درصد اشتغال هاي جدید در روستاها بوده است.

پیام سپاهان - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پرداخت تسهیلات
روستایی و عشایري سبب توسعه اشتغال در این مناطق
شده به طوري که 29 درصد اشتغال هاي جدید در

 
روستاها بوده است. 

به گزارش روابط عمومی تعوان، کار و رفاه اجتماعی
خراسان شمالی، عیسی منصوري در نشست کارگروه
اشتغال خراسان شمالی اظهار کرد: پیش از پرداخت

تسهیلات روستایی و عشایري، تنها سه درصد از ایجاد اشتغال جدید در روستاها اتفاق می افتاد اما با پرداخت تسهیلات به طرح هاي

 
اشتغال پایدار روستایی و عشایري، این رقم اکنون به 29 درصد رسیده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید اقدامات و تلاش هاي دولت براي خدمات رسانی به مردم، بازخوانی و بیان شود گفت: یکی از اقدامات خوب
دولت، پرداخت تسهیلات در مناطق روستایی بوده که سبب ایجاد اشتغال زیادي در این مناطق شده است، در این زمینه، سازمان
مدیریت و برنامه ریزي به عنوان دبیر این کارگروه، باید نتایج پرداخت این تسهیلات را بازگو کند تا اثرگذاري اجراي طرح ها تبیین

 
شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: باید در کنار اطلاعات از پرداخت تسهیلات، نتایج آن هم بیان

 
شود. 

 
اولویت، حفظ اشتغال موجود است 

منصوري با بیان اینکه در وضعیت موجود، اولویت، حفظ اشتغال موجود است، گفت: رویکرد این است که ابتدا از اشتغال موجود
صیانت سپس براي توسعه یا ایجاد واحد جدید اقدام شود و بر این اساس پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش هم با همین اولویت

 
پرداخت شود. 

وي با تاکید بر این که براي توسعه اقتصاد باید برنامه داشت، افزود: نباید تصور شود که توسعه و اشتغال زایی تنها با پرداخت وام

 
محقق می شود، اگر بازار نباشد و بازاریابی اتفاقی نیفتد، اشتغال ایجاد نمی شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: به طور مثال خراسان شمالی ظرفیت هاي خوبی

 
براي توسعه تولید فرش دستباف دارد اما ابتدا باید به فکر توسعه بازار فرش باشیم . 

وي در پاسخ به اظهار نظر یکی از نمایندگان مردم استان در مجلس شوراي اسلامی مبنی بر اینکه باید در پرداخت تسهیلات روستایی
و عشایري، پایین بودن درآمد خانوار لحاظ شود، گفت: در این زمینه، جمعیت روستایی، نرخ بیکاري و درآمد سرانه خانوار، از شاخص

 
هایی است که براي پرداخت این اعتبارات تسهیلاتی در نظر گرفته شده است. 

منصوري با اشاره به اینکه شمار زیادي از طرح هاي روستایی و عشایري در انتظار دریافت تسهیلات روستایی است، گفت: برخی از این



 
طرح ها، توجیه خود را از دست داده اند و باید مورد پالایش قرار گیرند. 

وي با اشاره به اینکه بازپرداخت برخی از طرح هاي به بهره برداري رسیده در حال انجام است، خاطرنشان کرد: منابعی که از محل

 
بازپرداخت به بانک ها می رسد، منبعی براي پرداخت تسهیلات اشتغالزایی است. 

 
تاکید بر اطلاع رسانی از تسهیلات کرونایی 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگر سخنان خود درباره پرداخت تسهیلات به کسب و
کارهاي خسارت دیده گفت: 130 هزار میلیارد ریال تسهیلات متقاضیان به بانک ها معرفی شده، اما تاکنون تنها 10 هزار میلیارد ریال

 
منجر به پرداخت شده است. 

وي، نبود اطلاع درست از پرداخت تسهیلات کرونایی را از علل کم بودن میزان جذب عنوان کرد و افزود: از دستگاه هاي اجرایی و

 
بانک ها، انتظار می رود در اطلاع رسانی و ارسال پیامک به متقاضیان و مشمولان، تلاش داشته باشند. 

منصوري افزود: اکنون بنگاه هاي داراي کارگر بیمه شده و نیز آنان که بیمه نیستند، می توانند از مزایاي تسهیلات کسب وکارهاي

 
خسارت دیده از کرونا استفاده کنند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزي تاکید کرد و
گفت: ما آمادگی داریم در زمینه راه اندازي مرکز اصلاح نژاد دام با رویکرد آموزش و نیز اجراي آن، حمایت لازم را در این استان

داشته باشیم.



ایجاد مرکز تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان با هدف انطباق فعالیت ها

با موازین بانکداري اسلامی

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/06/12

بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه بانکداري اسلامی کارنامه
قابل قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی، طراحی

مدل مطلوب یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي اپلیکیشن قرض الحسنه ...

 
 بانک پارسیان (هولدینگ) 

 
 

بانک پارسیان ازجمله بانک هاي خصوصی است که طی سال هاي اخیر در حوزه بانکداري به ویژه بانکداري اسلامی کارنامه قابل
قبولی داشته است. ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه، ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی، طراحی مدل مطلوب
یک بانک اسلامی، اجراي طرح پیمان روستایی، راه اندازي اپلیکیشن قرض الحسنه و طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار، به

 
عنوان نماد حمایت از بانکداري اسلامی، گزیده اي از دستاوردهاي بانک پارسیان در این حوزه است. 

به گزارش اقتصادآنلاین، با وجود چالش هایی که نظام پولی و بانکی کشور در حدود چهار دهه فعالیت خود با آن مواجه بوده ، بانک
پارسیان در نزدیک به دو دهه فعالیت خود، کارنامه درخشانی از خود برجاي گذاشته است. این بانک در صدد است با تکیه بر زیر
ساخت هاي تخصصی خود همچون ظرفیت صندوق قرض الحسنه پارسیان به عنوان تنها صندوق قرض الحسنه مستقل بانکی کشور،
ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی، تجربه و دانش فنی پرسنل و همکاري نزدیک با مراکز تخصصی حوزه بانکداري
اسلامی همچون پژوهشگاه فقه نظام، با نگاهی تحول خواه، ضمن آسیب شناسی مشکلات نظام بانکداري کنونی و شناسایی چالش
هاي نوپدید، راهکارهایی براي بهبود شرایط سیستم بانکی ارائه کند. امید است که با طراحی افقی نوین از آنچه در سیستم بانکداري

 
کنونی در حال حرکت است به طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی با همکاري پژوهشگاه فقه نظام بپردازد. 



ایجاد صندوق مستقل بانکی قرض الحسنه مطابق با برنامه پنج ساله توسعه جمهوري اسلامی ایران، شبکه بانکی کشور موظف شد، به
منظور گسترش و نهادینه کردن سنت پسندیده قرض الحسنه، منابع فراهم آمده از حساب هاي پس انداز قرض الحسنه را صرفا براي
اعطاي تسهیلات قرض الحسنه به کار گیرد. در همین راستا، بانک پارسیان به عنوان بانک پیشرو در انجام تکالیف بانک مرکزي اقدام
کرد و در تاریخ یکم اسفندماه 1391 موفق به اخذ مجوز فعالیت صندوق قرض الحسنه پارسیان شد. صندوق قرض الحسنه پارسیان به
عنوان نخستین صندوق قرض الحسنه مستقل شبکه بانکی کشور در آبان ماه 1392 طی مراسمی با حضور رییس کل بانک مرکزي و
اتصال به سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بانک مرکزي، رسماً فعالیت خود را آغاز نمود. این صندوق با اتکا به سرمایه دانش،
تخصص و پشتکارکارکنان خود، تلاش می کند منابع مالی ارزان قیمت را تجمیع کند و آنها را با مدیریت صحیح و دقیق اعتباري، در
قالب وام ارزان، دراختیار اقشار آسیب پذیر و کم درآمد جامعه قرار دهد. در همین راستا نیز تفاهم نامه هاي گوناگون بین این صندوق
و مؤسسات مختلف همچون کمیته امداد، بنیاد برکت، سازمان بهزیستی، انجمن حمایت از بیماران هموفیلی و ...، منعقد گردیده است.

ایجاد مرکز تخصصی تحقیقات بانکداري اسلامی مرکز آموزش و تحقیقات بانکداري اسلامی بانک پارسیان، با هدف انطباق فعالیت
هاي بانک با موازین بانکداري اسلامی، در سال 1395 ایجاد گردید. از جمله وظایف این مرکز در زمینه مطالعات بانکداري اسلامی،

 
موارد زیر را می توان نام برد: 

انجام مطالعات فنی و اقتصادي در حوزه بانکداري اسلامی؛ بررسی و تحلیل روندهاي نوظهور در صنعت بانکداري اسلامی و پیش بینی
مشخصه هاي این صنعت در آینده؛ انجام مطالعات و بررسی هاي فنی در خصوص مدل ها و ابزارهاي رایج در حوزه بانکداري اسلامی
و ارائه پیشنهادهاي کاربردي؛ الگوبرداري و انجام مطالعات تطبیقی از خدمات و محصولات بانک هاي اسلامی سایر کشورها، استخراج
و بومی سازي خدمات و محصولات در زمینه توسعه صنعت بانکداري، علی الخصوص در ارتباط با بانکداري اسلامی؛ ارائه مدل هاي
نوین کسب و کار بانکداري اسلامی مطابق با الگوهاي بانک ها و مؤسسات مالی اسلامی بین المللی؛ شناسایی و برقراري ارتباط با
مراکز تحقیقاتی اسلامی داخلی و بین المللی با هدف ایجاد شبکه تحقیقات محلی و بین المللی. طراحی مدل مطلوب بانک اسلامی با
همکاري پژوهشگاه فقه نظام بانک پارسیان با همکاري پژوهشگاه فقه نظام، در حال طراحی مدل مطلوب یک بانک اسلامی بر اساس
مبانی اسلام با رویکرد فقه نظام است. این مدل نه تنها به دنبال تطبیق ساختارهاي موجود با مبانی اسلام بوده بلکه درصدد کشف
نظام مطلوب بانکی از درون اصول، قواعد و مبانی فقهی و اسلامی است. طراحی الگوي بانکداري اسلامی در فاز اول براي سه حوزه

 
قرض الحسنه، سرمایه گذاري و سایرخدمات بانکی در حال انجام است. 

هم اکنون فاز تحقیقاتی بخش قرض الحسنه و سرمایه گذاري در حال پایان است و بعد از اتمام مرحله پژوهشی و از اخذ مجوز هاي
لازم، مقرر است که این الگو به صورت آزمایشی در برخی از شعب بانک مورد ارزیابی عملیاتی قرار گیرد و در نهایت پس از اخذ

 
بازخوردهاي لازم به عنوان یک مدل عملیاتی به سیستم پولی و بانکی پیشنهاد خواهد شد. 

همچنین طبق برنامه ریزي صورت گرفته، الگوي مذکور طی 6 نشست تخصصی به بوته نقد و بررسی گذاشته خواهد شد. اولین
نشست در پاییز 1398 با حضور ارزشمند اساتید گرانقدر حضرت آیت االله اراکی، حضرت آیت االله محقق داماد و مدیران محترم نظام
پولی و بانکی کشور، اساتید حوزه و دانشگاه و نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی تحت عنوان ""نقد روش بانکداري مرسوم و
تبیین روش بانکداري مطلوب"" به میزبانی بانک پارسیان برگزار شد که نشست هاي بعدي آن نیز انشااالله در سال جاري برگزار

 
خواهد شد. 

رونق در مناطق محروم با طرح پیمان روستایی ""طرح پیمان روستایی"" را می توان از جمله دستاوردهاي بانک پارسیان درحوزه
بانکداري اسلامی دانست. هدف اصلی از اجراي این طرح، تامین مالی خرد و توانمندسازي محرومان است؛ به گونه اي که نحوه
تخصیص تسهیلات به سمت ایجاد اشتغال و توانمندسازي محرومان جهت راه اندازي فعالیت هاي خرد تولیدي،کشاورزي و بازرگانی



 
باشد. شایان ذکر است که این طرح با الگوبرداري از مدل بانک گرامین در کشور بنگلادش، بومی سازي و اجرا شده است. 

به عبارت دیگر بانک پارسیان سعی کرده که با ارائه خدمات مالی گسترده به طرح هاي اشتغالزا در مناطق کمتر توسعه یافته و
روستایی کشور در مسیر تعالیم اسلامی، به رسالت اجتماعی خود عمل کرده و شرایط را براي توانمندسازي و ایجاد کسب و کارهاي

 
کوچک و فقر زدایی در قالب تسهیلات قرض الحسنه، فراهم نماید. 

هدف از این رویکرد فقر زدایی از طریق فراهم نمودن امکان اشتغال خویش فرما براي اقشار آسیب پذیر جامعه مانند زنان سرپرست
خانوار، روستاییان فاقد زمین و جوانان بیکار و فاقد مهارت ساکن در مناطق روستایی و توانمندسازي آنها بوده است. با توجه به اینکه
یکی از مشکلات اصلی این گروه افراد جامعه، نداشتن وثایق مناسب براي نظام بانکی جهت دریافت تسهیلات است، نوآوري این طرح

 
استفاده از ""وثایق اجتماعی"" به جاي وثایق مورد استفاده معمول در نظام بانکی است. 

این الگو طی مراسمی در مهرماه 1398با هدف توانمندسازي پایدار روستاییان و اقشار آسیب پذیر از طریق ایجاد اشتغال خویش فرما،
با حضور تنی چند از مدیران و مشاورین بانک پارسیان و همچنین اعضاي شوراي اسلامی روستاي حصار بالا شهرستان دماوند، کلید

 
خورد و در آینده نیز این مسیر سبز ادامه خواهد داشت. 

 
راه اندازي""اپلیکیشن قرض الحسنه"" 

اما اقدامات بانک پارسیان در مسیر تحقق بانکداري اسلامی به همین جا ختم نشد و توانست اپلیکیشن قرض الحسنه را هم راه اندازي
کند. هدف اصلی این کار حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه جهت سهولت دسترسی به منابع قرض الحسنه توسط این افراد، توزیع
مناسب منابع قرض الحسنه، و همچنین ترویج سنت قرض الحسنه در جامعه بود. در این طرح زیرساخت هاي لازم به گونه اي فراهم
شده است که جامعه هدف آن بدون نیاز به مراجعه حضوري به شعب، بتوانند از آن بهره مند شوند. ارزش این طرح به خصوص با

 
شیوع بیماري کرونا و محدودیت هاي آن، بیش از پیش نمایان گردید. 

طراحی و مهندسی ابزار ودیعه محل کار گرانی هاي اخیر در بخش ساختمان و لزوم کمک به رونق تولید و ایجاد ثبات در بازار اجاره
محل کار، بانک پارسیان را برآن داشت تا با حمایت تمام قد از فعالان اقتصادي کم درآمد در حوزه دانش بنیان، به طراحی و مهندسی
ابزاري جدید براي کمک به اقشار مذکور بپردازد. در این راستا، تسهیلات ودیعه محل کار (در حوزه دانش بنیان)، از مرحله طراحی تا

 
پرداخت، در بانک پارسیان انجام پذیرفت. این مهم گامی بلند در سال جهش تولید، در عرصه بانکداري اسلامی به شمار می رود. 

پربیننده ترین سیگنال رئیس کل به آینده بازارها یک مؤسسه مالی، مال غیر را به نام خود در بورس عرضه کرد برنامه بانک مهر ایران
افزایش سرمایه به 5000میلیارد تومان/ 3میلیون نفر امسال وام می گیرند دلیل افزایش بدهی دولت به بانک مرکزي در دو سال اخیر/
بخش عمده افزایش بدهی دولت فاقد هرگونه آثار پولی است پذیره نویسی صندوق سرمایه گذاري قابل معامله پالایشی یکم در بانک

پارسیان



دستور روحانی براي رایگان شدن ترافیک شبکه شاد/ اوایل مهرماه از تحریم

تسلیحاتی خارج می شویم

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/06/12

رییس جمهور تاکید کرد که امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند.

 
 حسن روحانی 

 
 

 
رییس جمهور تاکید کرد که امسال هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند. 

به گزارش اقتصادآنلاین، حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در جلسه امروز هیات دولت با بیان اینکه کلاس هاي آموزشی
امسال به دو شکل مجازي و حضوري انجام می شود، گفت: اولویت براي ما آموزش حضوري است. البته باید پروتکل هاي بهداشتی هم

 
در این زمینه رعایت شود. 

وي افزود: خانواده ها هم باید در این زمینه همکاري کنند و خود معلمان و دانش آموزان هم باید موارد لازم را رعایت کنند. امسال

 
هیچ کودك ایرانی نباید از تحصیل بازماند و در کنار این باید و آموزش حضوري، صداوسیما هم به امر آموزش کمک خواهد کرد. 

روحانی با بیان اینکه فضاي مجازي هم در زمینه آموزش فعال خواهند بود، گفت: در مدارس خصوصی که به شکل دیگري این امکان
فراهم است و در مدارس دولتی هم شبکه شاد شکل گرفته است و براي استفاده از آن خانواده ها ناچار بودند که پول اینترنت بدهند تا
از این شبکه استفاده کنند اما امروز هم به سازمان برنامه و بودجه و هم وزارت ارتباطات دستور دادم که استفاده از شبکه شاد براي

 
خانواده ها و دانش آموزان باید رایگان باشد و هیچ هزینه اي پرداخت نشود. 

رییس جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره به شرایط اقتصادي و سیاسی کشور تاکید کرد: از لحاظ سیاسی و اقتصادي یک



بعدش همان کاري است که آمریکایی ها دوسال و نیم است انجام می دهند و تلاش کردند تا با فشار اقتصادي دولت و ملت را در برابر
خواسته هاي نامشروع خود تسلیم کنند که جوابی نگرفتند اما به مردم ما و معیشت آنان فشار وارد شد و بار این موضوع بر دوش آنان
هم بود اما دولت نیز سختی ها را در کنار مردم تحمل کرد و این یک معجزه تاریخی بود که نه ملت و نه دولت از این فشارها سرخم

 
نکردند. 

روحانی ادامه داد: اوایل مهرماه ما از تحریم تسلیحاتی خارج می شویم و این براي آمریکایی ها خیلی سخت بود و براي جلوگیري از

 
پایان این دوره کارها و تلاش هاي فراوانی کردند، اما دیدیم که شکست مفتضحانه اي خوردند. 

وي یادآور شد: آنان بعد از این شکست گفتند که می خواهیم از سازوکار درون برجام و مکانیزم ماشه استفاده کنند که این یکی از
خنده دارترین سخنان تاریخ است که آدم بگوید من از توافقی که خارج شده ام و از یک امتیاز آن هوس کردم که استفاده کنم. این

 
حرفی است که با منطق و قوانین حقوق بین الملل هیچ تناسبی ندارد و حتی کودکان هم این موضوع را می دانند. 

روحانی تصریح کرد: اما دیدیم که اروپا و شوراي امنیت هم یک اتفاق نظري در این زمینه دارد که آمریکا هیچ حقی براي استفاده از
مسائل حقوقی داخل برجام ندارد چرا که نه تنها از برجام خارج شده که هرکس به آن پایبند بوده را هم تنبیه کرده پس در این
مرحله هم آنان شکست خوردند و مطمئن هستیم که هیچ دستاوردي براي شان ندارد، هیچ موفقیتی به دست نخواهند آورد و

 
تبلیغات و سروصداي بیهوده است که از تحریم مجدد سخن می گویند. 

رییس جمهور با اشاره به اینکه در روند صادرات و واردات روال خوبی را تجربه می کنیم، گفت: در جمهوري اسلامی ایران برخلاف
همه مشکلات و تحریم ها و کرونا ما فقط یک و هفت دهم درصد شاهد کوچک شدن اقتصاد بودیم و این از میانگین سایر کشورها
کمتر است که نشان از تلاش ها در زمینه اقتصادي دارد و حتی اگر این وضعیت ادامه یابد شاید بتوانیم به رشد اقتصادي مثبت بدون

 
نفت تا پایان سال برسیم. 

وي یادآور شد: رشد پایه پولی ما در پنج ماه گذشته معادل دو و نه دهم درصد بوده است که نشان می دهد مسیر اقتصادي ما درست
است. وزیر اقتصاد هم توضیح داده که 6 هزار میلیارد تومان را براي اقتصاد روستایی برداشته ایم و مفتخرم که بگویم از لحاظ

 
بهداشت، آموزش، ارتباط با فضاي مجازي، آب رسانی، راه سازي، گازرسانی و مخصوصاً ایجاد اشتغال کار بزرگی انجام دادیم. 

روحانی تصریح کرد: در شرایط امروز کشور از همه وزرا می خواهیم که تلاش ها بیشتر شود، به ویژه در بخش اقتصاد و کشاورزي. ما

 
در الگوي کشت و حمایت از کشاورزان قدم هاي خوبی برداشته ایم. قواي دیگر هم اگر به ما کمک کنند این سرعت بیشتر می شود. 

رییس جمهور ادامه داد: ما طرح هاي دیگري هم داشتیم که به نفع ملت بود و امیدوار بودیم که قواي دیگر هم با ما همراهی کنند اما
به هرحال یا این موارد عقب افتاد یا هنوز موافقتی با آن انجام نشده که در هر صورت اگر به نتیجه نرسد هم راه دیگري پیدا می کنیم.

وي ادامه داد: قواي دیگر بدانند که ما در یازده ماه آخر کار خود قرار داریم اما در عین حال همه وزرا می کوشند که پروژه ها و

 
کارهایی که باید به اتمام برسد را در همین یازده ماه به پایان برسانند. 

روحانی افزود: ما با کشورهاي همسایه هم جز یکی دو کشور روابط بهتري نسبت به گذشته داریم. دنیاي امروز یک دنیاي یکپارچه
است و کشوري نمی تواند خود را از دیگران جدا کند. یک بازار داریم و آن هم بازار جهانی است؛ یا در این بازار سهم خود را داریم یا

 
نداریم. اگر داشته باشیم براي فعالیت بیشتر و بهتر و رسیدن به پیشرفت ها از آن استفاده می کنیم و اگر نه، ضرر خواهیم کرد. 



وي در پایان تاکید کرد: از وزارت بهداشت هم تشکر می کنم براي ایجاد زیرساخت ها در زمینه تله مدیسن یا همان دوراپزشکی که
در دو سه استان به صورت نمونه انجام می شود و بعد به همه کشور ان شاءاالله گسترش می یابد. این گام بزرگی است که مردم در این

 
شرایط شیوع کرونا بتوانند از طریق فضاي مجازي مشورت پزشکی دریافت کنند. 

پربیننده ترین حقوق پرستاران افزایش یافت همسان سازي براي 90درصد بازنشستگان اجرایی شد 5 خبر مهم اقتصادي 1399/6/10
5 خبر مهم اقتصادي 1399/6/11 کارگران براي خرید خانه 200سال صبر کنند!



برنامه بانک مهر ایران افزایش سرمایه به 5000میلیارد تومان

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/06/12

عصر اعتبار- مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با تاکید بر رشد منابع این بانک در سال هاي اخیر گفت: باوجود تمام
مشکلاتی که امسال به دلیل کرونا و... با آن روبرو شدیم، اکنون وضعیت پایداري داریم و قصد ما این است که در حوزه

سرویس ها و بانکداري الکترونیکی رشد و توسعه داشته باشیم تا رشد منابع نیز ...

به گزارش پایگاه خبري «عصر اعتبار » به نقل از روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، به نقل از اقتصاد آنلاین - سیده
زهرا محمودي؛ دکتر مرتضی اکبري به بررسی آخرین وضعیت بانک مهر ایران و معرفی جدیدترین خدمات ارائه شده از سوي بانک

 
مهر ایران در فضاي بانکداري الکترونیکی و بانکداري اسلامی پرداخت که مشروح آن را در ادامه می خوانید؛ 

 
در بانک قرض الحسنه مهر ایران، جدیدترین آمار در دو بخش سرمایه و روند ارائه تسهیلات به چه صورت است؟ 

بانک قرض الحسنه مهر ایران در ده سال ابتداي فعالیت خود، هر ساله بین 30 تا 40درصد رشد منابع داشته است. با تلاش هاي
صورت گرفته در سال98، حدود 75درصد رشد منابع را تجربه کردیم. این رقم براي سال97، حدود 55درصد و در سال96، حدود

 
82درصد بوده که این اتفاق خود نشان دهنده اعتماد مردم به خدمات ارائه شده توسط بانک قرض الحسنه مهر ایران است. 

بانک مهر ایران به شدت در حال رشد است. رشد بانک بدین معناست که منابع مردم نزد بانک درحال افزایش است پس از لحاظ
ساختاري باید به صورتی عمل کند که منابع مردم از نظر سرمایه پشتوانه اي داشته باشد. یعنی بانک براي این حجم سپرده نیاز به
یک پشتوانه سرمایه اي قوي دارد. سرمایه در بانک ها، پشتوانه سپرده هاي مردم است و سبب می شود ضریب ریسک مردم کاهش
یابد. سرمایه نزد همه بانک ها بسیار ارزشمند است و نشان می دهد که سهامدار نیز همراه با مردم در حال افزایش منابع در بانک

 
است و اگر بحرانی اتفاق بیافتد که سپرده مردم مخدوش شود، سرمایه بانک پشتوانه اي براي جبران آن است. 

بردن سرمایه در بانک هاي تجاري منطقی تر است زیرا سود پرداخت می کنند و سهامدار نیز منفعتی از بانک کسب می کند. اما در
بانک هاي قرض الحسنه افزایش سرمایه دشوار است؛ زیرا سهامدار نمی تواند از بانک هاي قرص الحسنه انتظار سود داشته باشد. بانک
هاي قرض الحسنه در ماهیت کلی خود مؤسسه غیرانتفاعی هستند و افزایش سرمایه در آن ها سخت است؛ جز مواردي که سهادار عام

 
المنفعه باشد (مانند دولت و مؤسسات خیریه که البته در وضعیت کنونی قادر به سرمایه گذاري نیستند). 

بانک قرض الحسنه مهر ایران 10سهامدار بانکی دارد و این موضوع به دلیل حمایت و دید مثبت بانک هاي سهامدار یک حسن تلقی
می شود. رشد سرمایه بانک مهر ایران از بانک هاي دیگر بسیار بهتر است. بانک با سرمایه 1500میلیارد تومانی آغاز به کار کرد و در
سال 95 این سرمایه تکمیل شد. سال گذشته با پیگیري هاي مجموعه مدیریتی، کارکنان و حمایت سهامداران، سرمایه بانک به
2500 میلیارد تومان رسید. امسال هم به پیشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارایی و موافقت سهامداران و بانک مرکزي، در حال برنامه
ریزي براي افزایش سرمایه تا 5000 میلیارد تومانی هستیم. البته هنوز در ابتداي راه قرار داریم. وزیر اقتصاد مقدماتی براي این هدف
فراهم کرده و این نشان از اعتماد ایشان به بانک مهر ایران دارد. به پیشنهاد وزیر، در جلسه مدیران بانک ها، موافقت مجمع و صدور

 
مجوز از سوي بانک مرکزي، به سوي این هدف گام برمی داریم. 

از باب عملکرد هم باید گفت که سال 99، به دلیل شیوع کرونا و در پی آن تصویب مصوبه شوراي پول و اعتبار مبنی بر اینکه مردم
سه قسط خود را پرداخت نکنند، براي ما سال سختی بود. زیرا این سه قسط براي ما بار مالی 3500 تا 4000 میلیارد تومانی داشت.
بخشی از این بار مالی یعنی حدود 800 میلیارد تومان را خود مردم با پرداخت اقساط به موقع از روي دوش ما برداشتند، اما هنوز
3000 میلیارد تومان وصول نشده بود که از این میزان یک خط اعتباري 1000 میلیارد تومانی از بانک مرکزي گرفتیم و در نهایت



 
2000 میلیارد تومان کمبود شدید داشتیم. 

همزمان با تلاش ما براي حل این موضوع، بحث بورس، رونق دلار و... را شاهد بودیم و علاوه بر آن کمبود، خروج منابع را هم تجربه
کردیم و بخش زیادي از منابع خرد خارج شد. همکاران ما با تلاش بی وقفه، در نهایت این مسئله را حل کردند. لازم به ذکر است که
در این مسیر و همراه با مشکلات پیش آمده، پرداخت وام به مردم متوقف نشد و بانک مهر ایران در این 5 ماه به یک میلیون نفر

 
معادل 11هزار میلیارد تومان وام پرداخت کرد و علاوه بر آن، 20 درصد نیز رشد منابع را تجربه کرد. 

اکنون وضعیت ما پایدار شده و شرایط خوبی داریم و اگر اقتصاد در ثبات باشد، این ظرفیت را داریم که تا پایان سال 50 درصد رشد
منابع داشته باشیم. همچنین در نظر داریم تا انتهاي سال به دو و نیم تا سه میلیون نفر وام پرداخت کنیم که براي پوشش دادن این
افراد بین 25 تا 30هزار میلیارد تومان سرمایه نیاز است. تا کنون 11هزار میلیارد تومان آن پرداخت شده و بقیه هم در هفت ماه باقی

 
مانده پرداخت خواهد شد. 

وضعیت سال گذشته نیز از لحاظ عملکرد بسیار خوب بود و تقریباً 23هزار میلیارد تومان به بیش از دو میلیون و 300هزار نفر نفر وام
دادیم. امسال هم اگر کرونا نبود، قطعا به سه میلیون نفر وام می دادیم، ولی با وجود کرونا تمام تلاش خود را می کنیم تا به این تعداد

 
از افراد وام پرداخت کنیم. 

 
هدف از طرح هایی که سال هاي گذشته داشتید، مثل طرح وام دادن به زنان سرپرست خانوار چیست؟ 

افراد زیادي در جامعه ما هستند که پول زیادي ندارند و نیاز به حمایت دارند و ما نیز به علت نیاز زنان سرپرست خانوار و همچنین
عدم توان آنان در پرداخت سود، بر روي آن ها متمرکز شدیم. از آن جایی که زنان سرپرست خانوار توان پرداخت سود ندارند، ممکن
نیست مبالغ بزرگی به آن ها وام داده شود و از طرفی نیاز این افراد نیز با مبالغ کوچک برآورده می شود. بنابراین ما از آن ها خواستیم

 
حساب هاي خود را به بانک قرض الحسنه مهر ایران بیاورند تا بتوانیم به آن ها کمک کنیم. 

استقبال از این طرح در مناطق محروم و شهرهاي کوچک بسیار بالا بود و در شهرهاي بزرگ به دلیل مبلغ اندك وام، استقبال کمی از
آن شد. هدف ما نیز این بود که قشر کمتربرخوردار از این مزیت بهره مند شوند و به طور کلی می توان گفت طرح با استقبال خوبی

 
همراه شد. 

 
اکنون شلوغی شعب بانک مهر ایران چشم گیر شده است. آیا برنامه اي براي افزایش تعداد شعب دارید؟ 

از آنجایی که در بانک هاي قرض الحسنه 4درصد کارمزد دریافت می شود و هزینه ها به شدت در حال رشد است، تأسیس شعبه
اقتصادي نیست و قادر به برآمدن از پس هزینه هاي آن نیستیم. با این شرایط، تأسیس شعبه در دراز مدت ریشه هاي بانک را خشک
خواهد کرد. فناوري هم طوري است که تعداد شعبه ها باید به حداقل برسد. از آنجایی که ما بانکداري خرد انجام می دهیم، باید
دسترسی مردم به بانک و تسهیلات آن را آسان تر کنیم. پس سیاست توسعه شعب هم براي ما هزینه بر است و هم نارضایتی مردم را

 
در پی خواهد داشت. 

سیاستی که ما دنبال می کنیم، بهینه کردن شعب است؛ یعنی شعب بانک را از مناطقی که نیازي به وجود آن نیست، به سمت
مناطقی می بریم که بیشتر نیاز دارند. مثلاً دسترسی مردم شهرهاي بزرگ از لحاظ الکترونیکی گسترده تر است و مناطق کمتر

 
برخوردار بیشتر به شعبه نیاز دارند. 

بانک مهر ایران بر بانکداري الکترونیکی متمرکز شده و در این خصوص از بسیاري بانک ها قوي تر عمل کرده است. خدمات موبایل

 
بانک وضعیت مطلوبی دارد. ما افتتاح حساب آنلاین داریم و دیگر کم تر کسی براي افتتاح حساب به شعبه مراجعه می کند. 

مزیت دوم بانک مهر ایران این است که در حال انتقال موضوع پرداخت تسهیلات روي همراه بانک هستیم. اقتصاد کشور ما به گونه اي
است که تنها 4 یا 5 درصد تسهیلات گیرندگان تخلف دارند و این باعث سخت شدن کار براي باقی افراد می شود. در بانک ما
99درصد مشتریان خوش حساب هستند و باید بین خوش حساب ها و بدحساب ها تفاوت ایجاد شود که بانک قرض الحسنه مهر



ایران در حال شناسایی افراد خوش حساب است تا ضمانت کمتري از آن ها دریافت شود و تسهیلات را از طریق همراه بانک پرداخت
کنیم. این مورد نیاز به زیرساخت دارد و در ماه هاي آینده انجام خواهد شد. با ارائه این خدمت، در یک سال آینده مراجعات به شعب

 
بانک مهر ایران کاهش خواهد یافت. 

در سال گذشته، بایگانی و آرشیو الکترونیکی اسناد را ایجاد کردیم. دیگر کسی در شعب ما حق امضاي کاغذي ندارد؛ زیرا این موضوع

 
یک معضل است و بایگانی ما 100درصد الکترونیکی است؛ مگر در موارد بسیاري ضروري مثل چک و... اگر این اتفاق بیافتد. 

در دو سال اخیر برنامه تعامل بانک با نهاد هایی که از قشر محروم حمایت می کنند، به صورت جدي دنبال شد. آیا برنامه جدیدي

 
براي سال جاري دارید؟ 

یکی از بحث هاي ما تغییر رویکرد اعطاي تسهیلات بانکی از بحث معیشت به اشتغال زایی است؛ زیرا اکثراً بانک هاي قرض الحسنه را
براي پرداخت وام ازدواج می شناسند، در صورتی که این طور نیست و در سه چهار ساله گذشته سیاست دولت به سمت حمایت از
اشتغال خرد رفته است. قبلاً از اشتغال کلان حمایت می شد، ولی با وجود تحریم ها ابتدا این مشاغل ضربه می خورند. در نتیجه اخیراً
به سمت حمایت از اشتغال خرد رفتیم. حاکمیت نیز به همین نتیجه رسیده است. این موضوع دلایل زیادي دارد از جمله اینکه در کم
شدن مهاجرت مؤثر است و اشتغال خرد از فضاي سیاسی تبعیت نمی کند. در نظر داریم بخشی از وام هاي بانک به سمت اشتغال

 
زایی برود. 

با این حال، وظیفه بانک ایجاد شغل نیست و نهادهاي مسئول باید این کار را انجام دهند. در نتیجه بنیاد برکت، وزارت کار و... در این
حوزه با ما همکاري می کنند؛ زیرا بانک نمی تواند بر همه فرآیند کار نظارت کند. یعنی نظارت با این بنیادها است و مشتري هم
وظیفه اجراي طرح را دارد و بانک مهر ایران نیز وام می دهد. به این صورت یک مثلث تشکیل می شود که یک ضلع آن بانک به
عنوان پشتوانه مالی، مشتري به عنوان طراح و بنیادها و... به عنوان نهاد نظارتی فعالیت دارند. این طرح 90درصد نتیجه بخش بوده

 
است. 

از شرکت هاي دانش بنیان نیز حمایت هایی را انجام داده ایم. هنگامی که فرد طرح جدید می دهد، هم باید براي طرح فکر کند و هم
باید به فکر تهیه پول باشد؛ ما در این حوزه وارد شدیم تا فرد دیگر سودي پرداخت نکند و اگر پروژه اش شکست خورد، تنها اصل پول
را بپردازد. تا کنون 1400 نفر در این حوزه با مشارکت صندوق نوآوري و شکوفایی از بانک مهر ایران وام گرفتند. سال گذشته با

 
مشارکت کمیته امداد 1500میلیارد تومان وام دادیم که 300میلیارد تومان آن در حوزه اشتغال زایی و الباقی در حوزه معیشت بود. 

 
چه برنامه جدیدي براي سال 99 دارید؟ 

در دو حوزه یعنی سرویس ها و بانکداري الکترونیکی در حال توسعه هستیم که هم فشار روي کارکنان بانک کم شود و بتوانند به کار
جذب مشتري بپردازند و هم مردم راحت تر سرویس دریافت کنند. برنامه اصلی ما این است که به خوبی سرویس دهیم تا رشد منابع

 
بهتري داشته باشیم. 

حوزه دیگري که از پارسال آغاز شد و امسال نتیجه می دهد، طراحی برنامه اي بود که فروشندگان کالا را با خریداران در قالب عقد
قرض الحسنه بهم وصل کند. در این طرح که کالا کارت نام دارد، فروشنده از طریق بانک مهر ایران به خریدار وام می دهد. ما قرارداد
می بندیم و وصول هم به عهده ماست. اکنون 1800پذیرنده پشت این طرح وجود دارد و حسن آن این است که ما از افراد سپرده نمی

 
خواهیم و شرط سپرده گذاري نداریم. 

این طرح امسال در قالب کالاي ایرانی شروع شده و در چارچوب آن 20 هزار فقره وام دادیم. اما مشکل این است که فروشنده ها
جهت تقسیط بیش از یک سال با ما همکاري نکردند. در این طرح مردم به مردم وام می دهند و ما واسطه ایم. فعلاً سقف این
تسهیلات 20میلیون تومان است و در حوزه اشتغال و... نیز تا 50میلیون تومان وام می دهیم. این طرح پارسال در حوزه بیمه استقبال

زیادي داشت و یک میلیون نفر از این طریق وام بیمه گرفتند.





هدف نهایی بانک تجارت جهش تولید کالاي ایرانی است

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/06/12

عصر اعتبار- عباس اشرف نژاد عضو هیات مدیره و معاون مدیرعامل بانک تجارت در گفت وگویی به تشریح عملکرد اعتباري
این بانک و اعطاي تسهیلات به بخش هاي مختلف اشاره کرد.

به گزارش پایگاه خبر ي« عصر اعتبار » به نقل از روابط عمومی بانک ،عضو هیات مدیره بانک تجارت با اشاره به برنامه هاي این
بانک در سال 1398 و چهار ماهه ابتدایی در راستاي رونق و جهش تولید گفت: بانک تجارت به منظور حمایت از تولید و اشتغال
کشور در قالب تسهیلات خرد، 111 هزار فقره تسهیلات خرید خودرو و کالاي ایرانی به مبلغ مجموعا بیش از 23 هزار میلیارد ریال و

 
در چهار ماهه نخست سال 99 تعداد 22 هزار و 974 فقره به مبلغ 51 هزار و 570 میلیارد ریال به متقاضیان اعطا کرده است. 

معاون اعتباري مدیرعامل بانک تجارت با بیان اینکه این بانک در زمینه ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی همواره پیش قدم بوده است
افزود: در همین راستا بانک تجارت 9294 فقره تسهیلات به متقاضیان معرفی شده از کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی به
مبلغ مجموعا بیش از سه هزار و 297 میلیارد ریال در سال 1398 پرداخت کرده و این عملکرد در چهار ماهه ابتدایی سال جاري به

 
1248 فقره به مبلغ مجموعا 434 میلیارد ریال بالغ شده است. 

عضو هیات مدیره بانک تجارت همچنین از اهتمام این بانک در حمایت از بخش مسکن با توجه به نیاز جامعه و حمایت اقشار مختلف
خبر داد و گفت: بانک تجارت در بخش هایی همچون نوسازي بافت فرسوده و احداث مسکن، احداث حمام روستایی و مسکن اقشار
خاص(خانواده معزز شهدا، جانبازان و ...) در سال 1398 در قالب 17 هزار و 235 فقره، بیش از 8959 میلیارد ریال تسهیلات اعطا
کرده و در چهار ماهه ابتدایی سال جاري نیز با پرداخت 7811 فقره با رقم بالغ بر 4346 میلیارد ریال تسهیلات از این بخش توسط

 
بانک تجارت حمایت شده است. 

اشرف نژاد در ادامه به رویکرد حمایتی بانک تجارت در دیگر زمینه هاي مسئولیت اجتماعی پرداخت و گفت: حوادث قهري از جمله
اتفاقات اجتناب ناپذیري است که کشور در سال هاي اخیر به آن ها دچار شده است. بانک تجارت در این زمینه در سال 1398 و چهار
ماهه ابتدایی سال 99 مجموعا بالغ بر 34 هزار و 898 فقره تسهیلات جمعا به مبلغ شش هزار و 561 میلیون ریال به آسیب دیدگان
حوادث قهري اعطا کرده است. وي افزود: بانک تجارت همچون سال هاي اخیر کمک به زندانیان نیازمند را نیز در دستور کار داشته و
در سال 1398 و سه ماهه ابتدایی سال جاري 471 فقره تسهیلات جمعا به مبلغ بیش از 332 میلیارد ریال به نیازمندان معسر

 
پرداخت کرده است. 

عضو هیات عامل بانک تجارت همچنین از اهتمام این بانک در حمایت از شرکت هاي دانش بنیان خبر داد و یادآور شد: بانک تجارت
با امضاي تفاهمنامه همکاري با صندوق نوآوري و شکوفایی تلاش کرده از این طریق حمایت از شرکت هاي دانش بنیان را به صورت
هدفمند و در راستاي منافع کشور دنبال کند. وي افزود: در همین راستا در سال 1398 و چهار ماهه ابتدایی سال جاري شرکت هاي
دانش بنیان مجموعا 17 هزار و 798 میلیارد ریال تسهیلات دریافت کرده اند. تسهیلات اشتغال فراگیر( بند الف تبصره 18) از دیگر
اقدامات بانک تجارت در حمایت از اشتغال کشور بوده که در این زمینه و در سال 1398 جمعا 39 فقره به مبلغ یک هزار و 163

 
میلیارد ریال و در چهار ماهه ابتدایی سال جاري 22 فقره با مبلغ دو هزار و 776 میلیارد ریال پرداخت شده است. 



اشرف نژاد در پایان به شیوع ویروس کرونا در ماه هاي اخیر و تاثیر آن در کسب وکار بخش هاي مختلف اقتصادي کشور و همچنین
برنامه هاي حمایتی بانک تجارت در این برهه اشاره کرد و گفت: بانک تجارت با پرداخت 9590 فقره به مبلغ 10هزار و 628 میلیارد

ریال تسهیلات در استان هاي مختلف کشور، عملکرد موفقی را در بین بانک هاي کشور داشته است.



رویداد ملی «صنایع روستادوست» در همدان اجرا می   شود

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/06/12

مدیرکل کمیته امداد استان همدان گفت: رویداد ملی«صنایع روستا دوست» باهدف شناسایی فرصت هاي جدید اشتغال در
مناطق روستایی و حمایت از مخترعان، صاحبان ایده هاي صنعتی نوآورانه و فعالان این عرصه در استان همدان هم زمان با

سراسر کشور اجرا می شود.

مدیرکل کمیته امداد استان همدان گفت: رویداد ملی«صنایع روستا دوست» با هدف شناسایی فرصت هاي جدید اشتغال در
مناطق روستایی و حمایت از مخترعان، صاحبان ایده هاي صنعتی نوآورانه و فعالان این عرصه در استان همدان همزمان با سراسر

 
کشور اجرا می شود. 

به گزارش ایکنا از همدان، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، پیمان
ترکمانه، مدیر کل کمیته امداد استان همدان، اظهار کرد: 55 درصد از

 
مددجویان این نهاد در استان را روستاییان تشکیل می دهند. 

وي در خصوص اهمیت ایجاد اشتغال پایدار و درآمدزا براي خانوار این نهاد
در مناطق روستایی، گفت: رویداد ملی «صنایع روستا دوست» باهدف
شناسایی فرصت هاي جدید اشتغال در مناطق روستایی و تقویت بهره وري
در تولید و توسعه اشتغال در مناطق روستایی و محروم و حمایت از
مخترعان، صاحبان ایده هاي صنعتی نوآورانه، شرکت هاي دانش بنیان و

 
فعالان این عرصه در استان همدان هم زمان با سراسر کشور اجرا می شود. 

وي با بیان اینکه صنایع روستا دوست به منظور افزایش بازدهی طرح هاي تولیدي در روستاها است، افزود: صنایع روستا دوست در
این رویداد شامل همه محصولات صنعتی است که نوآورانه باشد، در مقیاس کوچک روستایی، به صرفه و داراي فن آوري ساده و قابل

 
پشتیبانی در روستا باشد. 

ترکمانه ادامه داد: در فراخوان این رویداد ملی صاحبان محصولات یا ایده هاي صنعتی با شرایط درخواست شده می توانند طرح خود
را در سامانه رویداد به آدرس اینترنتی www.emdad.ir ثبت کرده و با مشارکت در این مسابقه بزرگ، از مزایاي این رویداد شامل
جوایز نقدي (براي سه طرح برتر)، نمایش محصولات خود در نمایشگاه بین المللی، معرفی محصولات به بازارهاي هدف، تسهیلات
قرض الحسنه(براي طرح هاي منتخب)، سرمایه گذاري توسط کمیته امداد (یا سایر شتاب دهنده هاي حاضر در نمایشگاه) و امکان

 
اجراي پایلوتی طرح بهره مند شوند. 

وي در ادامه با دعوت از فرمانداري ها، بخشداري ها، دهیاري ها، ادارات، شرکت هاي دانش بنیان، دانشگاه ها و مراکز علمی و
تحقیقاتی، شرکت شهرك هاي صنعتی و مراکز صنعتی در سطح استان براي مشارکت در این رویداد ملی، یادآور شد: مهلت ثبت نام و

 
معرفی طرح ها از طریق سامانه به آدرس www.emdad.ir تا 25 مهرماه سال جاري است. 

انتهاي پیام



اجراي طرح «هر خانه روستایی، یک کارگاه تولیدي» در زنجان
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جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه انصارالمهدي(عج)استان زنجان از انعقاد تفاهم نامه همکاري با اداره کل فنی و حرفه
اي استان در راستاي مهارت آموزي جامعه روستایی خبر داد و گفت: طرح «هر خانه روستایی، یک کارگاه تولیدي» در این

قالب انجام می شود.

جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه انصارالمهدي(عج)استان زنجان از انعقاد تفاهم نامه همکاري با اداره کل فنی و حرفه اي
استان در راستاي مهارت آموزي جامعه روستایی خبر داد و گفت: طرح «هر خانه روستایی، یک کارگاه تولیدي» در این قالب انجام

 
می شود. 

به گزارش ایکنا از زنجان، فرشاد پیري، جانشین قرارگاه پیشرفت
و آبادانی سپاه انصارالمهدي(عج) استان زنجان، شب گذشته، 11
شهریورماه در جمع خبرنگاران از انعقاد تفاهم نامه همکاري با
اداره کل فنی و حرفه اي استان با هدف مهارت آموزي جامعه
روستایی خبر داد و گفت: در راستاي تحقق رهنمود هاي مقام
معظم رهبري مبنی بر جهش تولید، توسعه اشتغال پایدار و
آموزش نیروي انسانی متخصص، ماهر و کارآفرین متناسب با نیاز

 
این تفاهم نامه منعقد شده است. 

وي ادامه داد: این تفاهم نامه به افزایش همکاري هاي آموزشی،
نیازسنجی و شناسایی و مدیریت آحاد مردم به ویژه بسیجیان واجد شرایط کمک خواهد کرد و فرهنگ سازي، گسترش دانش، مهارت
و ارتقاي توانمندي سرمایه هاي انسانی در روستا ها و مناطق مرزي، استفاده از توان بالقوه سپاه و بسیج در زمینه توسعه مهارت

 
آموزي، خلاقیت و نوآوري و همچنین جذب ایده هاي از دیگر محورهاي آن است. 

این مسئول هدف از اجراي این تفاهم نامه را تحقق رهنمود هاي مقام معظم رهبري مبنی بر محور قرار دادن رشد بهره وري در
اقتصاد با تقویت عوامل تولید، توانمندسازي نیروي کار، تقویت رقابت پذیري اقتصاد، ایجاد بستر رقابت و به کارگیري از ظرفیت و

 
قابلیت هاي متنوع در جغرافیاي مزیت هاي مناطق استان دانست. 

پیري بیان کرد: گسترش دانش، مهارت و ارتقاي توانمندي در جوامع روستایی و مناطق محروم با رویکرد بازار محور، استفاده از توان
بالقوه قرارگاه پیشرفت و آبادانی به لحاظ حضور فراگیر در مناطق محروم، کمک به بهبود معیشت روستاییان، کاهش مهاجرت به
شهرها، تقویت عوامل تولید، توانمندسازي نیروي کار و اولویت در برگزاري دوره هاي مهارتی با تاکید بر توسعه مشاغل خانگی و با

 
شعار «هر خانه روستایی یک کارگاه تولیدي» از جمله اهداف تعریف شده در این تفاهم نامه است. 

جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان زنجان با اشاره به اینکه نیازهاي جامعه کنونی، تعداد و تنوع مهارت ها را نیز افزایش
داده است، یادآور شد: می توانیم با احصا و نیازسنجی، آموزش هاي مورد نیاز جوامع روستایی و مناطق محروم را به منظور ایجاد



اشتغال پایدار در بخش تولید با رویکرد بازارمحور و با استفاده از ظرفیت هاي موجود و با همکاري سایر دستگاه هاي اجرایی عملیاتی

 
کنیم. 
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گیلان 56 مؤسسه قرآن و عترت دارد
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مدیرکل ارشاد اسلامی گیلان، با بیان اینکه سال 92، 46 مؤسسه قرآن و عترت داشتیم که در سال 98 به 56 مؤسسه رسید،
گفت: تعداد قاریان و حافظان قرآن کریم نیز از 600 به 11 هزار حافظ و قاري افزایش یافته است.

مدیرکل ارشاد اسلامی گیلان، با بیان اینکه سال 92، 46 مؤسسه قرآن و عترت داشتیم که در سال 98 به 56 مؤسسه رسید،

 
گفت: تعداد قاریان و حافظان قرآن کریم نیز از 600 به 11 هزار حافظ و قاري افزایش یافته است. 

فیروز فاضلی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان در
گفت وگو با ایکنا از گیلان، با اشاره به فعالیت هاي اداره کل
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در حوزه هاي فرهنگ، هنر و
رسانه، اظهار کرد: سال 92 در حوزه چاپ کتاب 392 عنوان و
سال 98، 841 عنوان داشتیم که نشان دهنده رشد 27 درصدي

 
است. 

وي از تألیف 372 عنوان کتاب در سال 92 و 760 عنوان کتاب
در سال 98 خبر داد و اضافه کرد: تعداد کتاب هاي چاپ اول یکی از شاخص هاي کیفی فرهنگی است که سال 92، 333 عنوان و سال

 
98، 668 عنوان کتاب چاپ اول داشتیم. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان، با بیان اینکه طی مدت مذکور از 75 چاپخانه به 86 چاپخانه و از 73 چاپ دیجیتال به 202

 
چاپ دیجیتال رسیدیم، گفت: تعداد ناشران استان نیز از 37 ناشر در سال 92 به 60 ناشر در سال 98 افزایش یافته است. 

فاضلی، از افزایش کانون هاي تبلیغاتی گیلان از 276 کانون در سال 92 به 353 کانون در سال 98 خبر داد و تصریح کرد: سال 93
حدود 25 پایگاه خبري داشتیم که تنها چهار پایگاه فعال بودند، اما اکنون 180 پایگاه خبري داریم. همچنین از 9 روزنامه به 10
روزنامه، از 44 هفته نامه به 54 هفته نامه، از پنج دوهفته نامه به 18 دوهفته نامه، از 51 ماهنامه به 47 ماهنامه، از هفت دوماهنامه به

 
پنج دوماهنامه، از 32 فصلنامه به 42 فصلنامه و از هفت دو فصلنامه به 19 دو فصلنامه رسیدیم و در حال حاضر دو سالنامه داریم. 

وي با بیان اینکه مؤسسات فرهنگی استان از 46 مؤسسه در سال 92 به 110 مؤسسه در سال 98 رسیده است، تصریح کرد: سال 92،
46 مؤسسه قرآن و عترت داشتیم که در سال 98 به 56 مؤسسه رسید. تعداد قاریان و حافظان قرآن کریم نیز از 600 به 11 هزار

 
حافظ و قاري افزایش یافته؛ همچنین 553 کانون فرهنگی و هنري مساجد در سال 92 به 922 کانون در سال 98 رسیده است. 

مدیرکل ارشاد اسلامی گیلان، تالار مرکزي رشت را یکی از پروژه هاي فرهنگی ـ هنري ملی استان دانست و متذکر شد: احداث این
تالار سال 1386 در رشت آغاز شد و تا سال 1393 تنها 10 درصد پیشرفت فیزیکی داشت، اما در سال 97 شاهد بهره برداري از این



 
تالار بودیم. 

وي تالار مرکزي رشت را نیازمند تجهیزات فنی دانست و عنوان کرد: از محل ماده 27 تبصره 19 اقدام به تجهیز این مرکز فرهنگی و

 
هنري خواهیم کرد و لذا نیازمند همکاري اهلی فرهنگ و هنر هستیم. 

فاضلی، با اشاره به شیوع بیماري کرونا، از هنرمندان خواست برنامه هاي صحنه اي خود را به سمت فضاي مجازي ببرند و بیان کرد: در
استان 933 پرونده وام کرونا شامل 1502 نفر اشتغال تشکیل و تاکنون 19 میلیارد و 900 میلیون تومان تسهیلات برآورد شده که

 
جهت پرداخت به بانک ها معرفی کردیم. 

انتهاي پیام



انتصاب نماینده ولی فقیه در استان کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب

کشور
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حضرت آیت االله خامنه اي در حکمی حجت الاسلام حاج شیخ عبدالرضا پورذهبی را به عنوان نماینده ولی فقیه در استان
کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور منصوب کردند.

حضرت آیت االله خامنه اي در حکمی حجت الاسلام حاج شیخ عبدالرضا پورذهبی را به عنوان نماینده ولی فقیه در استان

 
کردستان و مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور منصوب کردند. 

به گزارش ایکنا، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم

 
رهبري، متن حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

جناب حجت الاسلام آقاي حاج شیخ عبدالرضا پورذهبی دامت

 
افاضاته 

با عنایت به پایان یافتن مسئولیت جناب حجت الاسلام آقاي
حاج سیدمحمد حسینی شاهرودي دام بقائه در استان کردستان و با تشکر فراوان از خدمات ایشان در دوران ده ساله جنابعالی را به

 
نمایندگی خود در آن استان و مدیریت مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور منصوب می کنم. 

حق بزرگ مردم شریف منطقه کُردي در پشتیبانی از نیروهاي مجاهد و همکاري با آنان چه در جنگ تحمیلی و چه در مقابله با
ضدانقلاب، فراموش نشدنی است و ایمان راسخ آنان به اسلام و ارادت آنان به اهل بیت پیامبر اعظم علیه و علیهم السلام و وفاداري

 
آنان به نظام جمهوري اسلامی ویژگیهاي شناخته شده ي آن مردم عزیز است. 

انتظار می رود جنابعالی به کمک آشنایی با این خصوصیات برجسته به خدمات خویش در آن استان اشتغال یابید. تکریم علماي دینی
که حقاً آزمون بزرگوارانه و نجیبانه اي را در میدان هاي گوناگون گذرانیده اند و آغوش باز با همه طبقات مردم از سنّی و شیعه و بویژه
همفکري با زبدگان و نخبگان و همدلی با جوانان، توصیه ي مؤکد اینجانب است. توفیقات جنابعالی را از خداوند متعال مسئلت می

 
کنم. 

 
سیّدعلی خامنه اي 

 
12 شهریور 1399 

انتهاي پیام





ارتباط با 37 درصد کره زمین؛ بخشی از ظرفیت سیستان وبلوچستان
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فرماندار شهرستان زاهدان گفت: استان سیستان وبلوچستان به دلیل موقعیت جغرافیایی خاصی که دارد، می تواند با
کشورهاي مختلف که در مجموع 37 درصد کره زمین را تشکیل می دهند، روابط برقرار کند؛ اگر این کشورها به شرکاي

تجاري ما تبدیل شوند، سرمایه زیادي براي کشور به ارمغان می آورد.

فرماندار شهرستان زاهدان گفت: استان سیستان وبلوچستان به دلیل موقعیت جغرافیایی خاصی که دارد، می تواند با کشورهاي
مختلف که در مجموع 37 درصد کره زمین را تشکیل می دهند، روابط برقرار کند؛ اگر این کشورها به شرکاي تجاري ما تبدیل شوند،

 
سرمایه زیادي براي کشور به ارمغان می آورد. 

ابوذر مهدي نخعی، فرماندار شهرستان زاهدان در گفت وگو با ایکنا
از سیستان وبلوچستان گفت: تصویري که در رسانه ها و به
خصوص فیلم ها از استان سیستان وبلوچستان ارائه می شود، به
هیچ وجه مطابق با واقعیت ها نیست، این تصویرها علاوه بر آن که
ذهنیت سایر هموطنان ما را نسبت به این استان منفی می کند،

 
اعتماد به نفس جوانان خود این استان را هم می گیرد. 

وي ادامه داد: استان سیستان وبلوچستان ظرفیت هاي بسیاري دارد که بخش اعظم آن بالقوه بوده و نیاز دارد تا با برنامه ریزي مناسب

 
و تدبیري هوشمندانه، آنان را بالفعل کرد. باید زمینه بروز و ظهور این ظرفیت ها و استعدادهاي بی شمار را فراهم کرد. 

فرماندار زاهدان بیان کرد: استان سیستان وبلوچستان به دلیل موقعیت جغرافیایی خاصی که دارد، می تواند با کشورهاي مختلف که
در مجموع 37 درصد کره زمین را تشکیل می دهند، روابط برقرار کند؛ اگر این کشورها به شرکاي تجاري ما تبدیل شوند، ببینید چه

 
سرمایه اي براي کشور به ارمغان می آورد. 

وي افزود: این استان حدود یک هزار و 300 کیلومتر با کشورهاي همسایه مرز خاکی دارد. همچنین دریاي عمان در جنوب این

 
استان، تنها دریایی در کشور است که به آب هاي آزاد دسترسی دارد و می تواند تمام کشورهاي منطقه را به هم متصل سازد. 

نخعی اظهار کرد: در حال حاضر، استان سیستان وبلوچستان از لحاظ مناسبات سیاسی روابط خوبی با کشورهاي منطقه از جمله

 
افغانستان، عمان و پاکستان دارد که باید این ظرفیت ها دیده شده و دروازه تجارت سیستان و بلوچستان باز شود. 

وي گفت: در بعد اجتماعی نیز می بینیم که تمام اساطیر در تاریخ این استان، همه توحیدي بوده اند، حتی یک نفر در این تاریخ و
فرهنگ نداریم که برجسته باشد، اما توحیدي نباشد. این عمق مذهب و فرهنگ منطقه، چه در شمال و چه در جنوب استان را نشان

می دهد. 



این مقام مسئول اضافه کرد: استان سیستان و بلوچستان همچنین داراي معادن بسیاري از جمله مس و آنتیموان است که باید از این
ظرفیت بی نظیر به نحو مطلوب بهره برداري کرد. در حال حاضر، در معادن استان سیستان و بلوچستان 17 هزار نفر مشغول به کار

 
هستند که این ظرفیت تا 15 برابر هم قابل افزایش است. 

وي افزود: باید با همکاري دولت و بخش خصوصی، منطقه ویژه معدنی در استان تعریف شود و سرمایه گذاران می توانند با ورود به
این بخش، اشتغال و رونق اقتصادي در منطقه را تحقق بخشند. با بهره برداري از معادن، صنایع معدنی فراوانی ایجاد می شود و به
ازاي هر شغل معدنی، 17شغل جدید نیز به وجود می آید. هر کدام از معادن استان به تنهایی زنجیره اي از کارآفرینی هستند که می

 
توانند در خدمت توسعه منطقه قرار گیرند. 

فرماندار زاهدان اظهار کرد: با وجود همه این ظرفیت ها، مشکلاتی همچون محرومیت ناشی از فاصله زیاد تا پایتخت، افزایش حاشیه
نشینی ناشی از مهاجرت بی رویه و غیره نیز در استان وجود دارد که امیدواریم با نگاه خوبی که دولت به استان دارد و همت هم

 
استانی ها، این مشکلات برطرف شده و سیستان وبلوچستان به جایگاه واقعی خود دست پیدا کند. 

انتهاي پیام



ممنوعیت خرید و فروش اراضی شهرك ها و نواحی صنعتی در سایت هاي

اینترنتی

منبع: سیتناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/06/12

به گزارش سیتنا به نقل از سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران،
این سازمان به عنوان یکی از سازمان هاي توسعه  اي زیرمجموعه وزارت صنعت،
معدن و تجارت، وظایف حاکمیتی در حوزه ایجاد و توسعه زیرساخت  هاي
صنعتی براي استقرار سرمایه گذاران و رونق تولید و اشتغال و حمایت از صنایع
کوچک و متوسط در شهرك ها و نواحی صنعتی سراسر کشور را از طریق 31

 
شرکت استانی تابعه خود به انجام می رساند. 

در این راستا شرکت شهرك هاي صنعتی استان ها با انعقاد قرارداد حق بهره برداري از زمین، اعیانی و تأسیسات با متقاضیان سرمایه
گذاري در شهرك ها و نواحی صنعتی، نسبت به واگذاري حق بهره برداري اراضی به آنان اقدام و پس از انجام تعهدات از سوي طرف
هاي قرارداد، مشتمل بر اخذ گواهی پایان کار ساختمانی، اخذ پروانه بهره برداري، تسویه حساب مالی و پرداخت قیمت منطقه اي

 
ملک، عرصه را به نام آنان انتقال قطعی می نماید. 

با توجه به این که اشخاصی با هدف انجام عملیات سوداگري و سفته بازي قصد برهم زدن تعادل عرضه و تقاضاي زمین در شهرك
هاي صنعتی را دارند، به گونه اي که با آگهی فروش اراضی در شهرك هاي صنعتی در سایت هاي اینترنتی همچون دیوار، شیپور و ...،
نظم اقتصادي حاکم در شهرك ها و نواحی صنعتی کشور را برهم زده و با اختلال در روند سرمایه گذاري و منتفع شدن دلالان زمین
و سوداگران به زیان سرمایه گذاران حقیقی، زمینه براي تحقق جرائم اقتصادي همچون کلاهبرداري و انتقال مال غیر فراهم خواهد

 
شد، نسبت به انتشار چنین آگهی هاي غیرقانونی در سایت هاي اینترنتی مذکور هشدار داده می شود. 

سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران همچنین حق قانونی خود می داند با تمسک به هرگونه اقدام پیشگیرانه در سالی
که از سوي مقام معظم رهبري به عنوان "جهش تولید" مزین شده است، اراضی واقع در شهرك ها و نواحی صنعتی سراسر کشور را از
دست اندازي سفته بازان و دلالان خارج نموده و در اختیار متقاضیان و سرمایه گذاران واقعی براي ایجاد واحد صنعتی مولد و اشتغال

 
پایدار قرار دهد. 

عموم هموطنان نیز در صورت مشاهده اقدامات غیرقانونی سودجویان در سایت هاي اینترنتی و همچنین در شهرك ها و نواحی
صنعتی کشور می توانند گزارش سوء جریان مربوطه را به سامانه پاسخگویی به شکایات سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

 
ایران در نشانی www.isipo.ir یا دورنگار مدیریت حراست به شماره 88770799 ارسال نمایند. 

شایان ذکر است، با توجه به ماده (10) قانون نحوه واگذاري مالکیت و اداره امور شهرك هاي صنعتی و مفاد بند (4) فصل (د) دفترچه
قرارداد حق بهره برداري از زمین، اعیانی و تأسیسات در شهرك ها و نواحی صنعتی تحت مالکیت رسمی دولت، هرگونه نقل و انتقال



حقوق قراردادي تحت هر عنوان بدون اخذ مجوز کتبی از شرکت شهرك هاي صنعتی استان ها محمل قانونی نداشته و فاقد اعتبار می

 
باشد. 

سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و شرکت هاي استانی تابعه آن هم اینک با دارا بودن 500 شهرك و 322 ناحیه
صنعتی و 3 منطقه ویژه اقتصادي درحال بهره برداري، 65 شهرك و ناحیه صنعتی تخصصی، 6 شهرك فنآوري، 37 مرکز خدمات
فنآوري و کسب و کار، 2 مجتمع فنآوري اطلاعات و خدمات نرم افزاري، 85 هزار و 874 قرارداد منعقده و بهره برداري از 45 هزار و

912 واحد صنعتی و 3 هزار و 58 واحد کارگاهی، زمینه اشتغال مستقیم 935 هزار و 868 نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.



اقتدار زنان در پنجمین شورا

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - شهر: حضور زنان در پنج دوره شوراي
شهر تهران پر فراز و نشیب بوده است، زنانی که از دوره
اول به دنبال پر رنگ کردن نقش زنان در مدیریت شهر
بودند تا دوره پنجم که با حضور در هیأت رئیسه و ریاست
بر کمیته و کمیسیون هاي شورا به اوج قدرت در سالهاي

 
گذشته رسید. 

به گزارش خبرنگار شهر، ماجرا از زمانی شروع شد که بهاره
آروین به عنوان آخرین نطق پیش از دستور خود در جلسه روز یکشنبه 26 مرداد یک هفته قبل از آخرین رأي گیري اعضاي شوراي
پنجم شهر تهران براي انتخاب هیأت رئیسه انجام داد. او با اشاره به اینکه سه سال حضور در هیأت رئیسه صرف اولویت بخشی و
پیگیري تحقق شفافیت در شوراي شهر تهران شد، گفت: «به گمانم زمان آن رسیده که باتوجه به تحقق این هدف و اولویت، اکنون
پاسخ دادن به یکی از مطالبات به حق جامعه زنان ایرانی در دستور کار شوراي اصلاح طلب قرار گیرد. به گونه اي که زنان نه فقط در

 
جایگاه منشی و همکار رئیس جلسه، بلکه خود در جایگاه اداره کننده اصلی جلسه قرار گیرند.» 

او گفت: «واقعیت آن است که شاید تا سال ها، دیگر چنین فرصتی دست ندهد که هم حدود یک سوم از اعضاي شوراي شهر پایتخت
را زنان تشکیل دهند و هم شورایی منسجم و یکدست با رویکردهاي اصلاح طلبانه بر سر کار باشد که دغدغه و مطالبات برابري گرایانه
زنان مورد اجماع و توافق جمعی آن هاست. از همه شما همکاران عزیز تقاضا می کنم فرصت تغییر در هیأت رئیسه را که با کناره
گیري بنده در سال چهارم فراهم می شود، براي پاسخگویی به مطالبات جامعه زنان مغتنم شمرده و با انتخاب یکی دیگر از زنان شورا
در جایگاه نائب رئیس شورا، هم به کلیشه هاي جنسیتی حضور زنان در جایگاه منشی پایان داده و هم با ارتقاي جایگاه زنان در هیأت

 
رئیسه، بخشی از مطالبات به حق زنان را در جامعه محقق سازیم. » 

اما با وجود این سخنان و با وجود اصرار اعضاي شوراي شهر تهران بویژه زنان براي اینکه بهاره آروین مجددا اعلام کاندیداتوري کند،
جایگاه او در هیأت رئیسه به سید آرش میلانی رسید و این کرسی در سال آخر شوراي پنجم از زنان گرفته شد و به قول آروین
همانطور که در چهار دوره پیش از شوراي پنجم هیچگاه پاي زنان شوراي شهر به هیأت رئیسه نرسیده بود احتمالا تا در سال هاي

 
آینده و تغییرات سیاسی محتمل بعید است که کرسی هاي هیأت رئیسه به زنان اختصاص یابد. 

 
از گذشته تا امروز 

با این همه نگاهی به پنج دوره حضور زنان در شوراي شهر خالی از لطف نیست. نخستین دوره شوراي شهر تهران در سال 1377
شکل گرفت و از آن زمان تاکنون یعنی نزدیک به 22 سال گذشته زنان در دوره هاي مختلف اصولگرایی و اصلاح طلبی شوراي شهر

 
تلاش کرده اند که جایگاه خود را در میان مدیران مرد شهري به دست آوردند. 

 
نخستین دوره شوراي شهر تهران 

نخستین دوره شوراي شهر تهران در سال هاي 1377 تا 1381 با 15 عضو تشکیل شد. ابراهیم اصغرزاده، فاطمه جلایی پور، سعید
حجاریان کاشانی، محمدحسین حقیقی (عضو اول علی البدل جایگزین)، احمد حکیمی پور، رحمت االله خسروي، محمدحسین
درودیان، عباس دوزدوزانی، سید منصور رضوي (عضو سوم علی البدل جایگزین)، محمود علیزاده طباطبایی، امیر عابدینی (عضو دوم



علی البدل جایگزین)، محمد عطریانفر، غلامرضا فروزش، مرتضی لطفی، صدیقه وسمقی اعضاي این دوره بوده اند که البته عبداالله
نوري (رئیس شورا)، سید محمد غرضی و جمیله کدیور جهت کاندیداتوري وزارت و نیز شرکت در ششمین دوره انتخابات مجلس

 
شوراي اسلامی (1379–1378) از عضویت شورا استعفا کردند و سه نفر از اعضاي علی البدل جایگزین آن ها شدند. 

به این ترتیب شوراي اول تا پیش از استعفاي کدیور سه عضو زن داشته است و این سه (جمیله کدیور، فاطمه جلایی پور و صدیقه
وسمقی) نخستین زنانی بودند که به شوراي شهر تهران راه پیدا کردند هر چند سهم زنان در دوره اول در ریاست کمیسیون ها و

 
حضور در هیأت رئیسه صفر بوده است. 

 
دومین دوره شوراي شهر تهران 

دومین دوره شوراي شهر تهران نیز با 15 عضو در 1382 تا 1386 تشکیل شد. حسن بیادي، مهدي چمران (رئیس)، رسول خادم
ازغدي، محمود خسروي وفا، منظر خیرحبیب اللهی، خسرو دانشجو، مسعود زریبافان، حسن زیاري، نسرین سلطانخواه، نادر
شریعتمداري، حمزه شکیب، عباس شیبانی، حبیب کاشانی، مهنوش معتمدي آذر و امیررضا واعظی آشتیانی 15 عضو شوراي دوم
بودند و به این ترتیب در دوره دوم با اکثریت اصولگرایی تعداد زنان در شوراي شهر افزایش نیافت و همچنان سه نفر از 15 نفر شورا را

 
زنان (منظر خیرحبیب اللهی، مهنوش معتمدي آذر، نسرین سلطانخواه) تشکیل دادند. 

در این دوره نسرین سلطانخواه، رئیس کمیته درآمدزدایی شوراي اسلامی شهر تهران و مهنوش معتمدي آذر، رئیس کمیته فناوري
اطلاعات شوراي اسلامی شهر تهران و منظر خیر حبیب اللهی، رئیس کمیته کارآفرینی شوراي اسلامی شهر تهران شدند و به این

 
ترتیب زنان توانستند سهم تازه اي در مدیریت شهري به دست آوردند. 

 
سومین دوره شوراي شهر تهران 

پروین احمدي نژاد، معصومه ابتکار، معصومه آباد زنان سومین دوره شواري اسلامی شهر تهران در میان 15 عضو یعنی حسن بیادي،
مهدي چمران (رئیس)، رسول خادم، خسرو دانشجو، علیرضا دبیر، هادي ساعی، حمزه شکیب، عباس شیبانی، مرتضی طلایی، حبیب

 
کاشانی، احمد مسجدجامعی، محمدعلی نجفی در سال هاي 1385 تا 1392 بودند. 

در این دوره معصومه ابتکار با راه اندازي کمیته محیط زیست شوراي شهر ریاست این کمیته را به عهده گرفت و معصومه آباد، رئیس

 
کمیته ایمنی و مدیریت بحران شوراي اسلامی شهر تهران شد. 

 
چهارمین دوره شوراي شهر تهران 

چهارمین دوره شوراي شهر تهران بر خلاف سه دوره قبلی با 31 نفر عضو اصلی (شامل: 13 نفر از لیست اصلاح طلبان، 17 نفر از
لیست اصولگرایان و 1 نفر مشترکاً در هر دو لیست) و 12 عضو علی البدل تشکیل شد. مهدي چمران (رئیس)، مرتضی طلائی،
ابوالفضل قناعتی، محسن پیرهادي، رضا تقی پور، هادي ساعی، ولی االله شجاع پوریان، عباس جدیدي، احمد حکیمی پور، محمد
سالاري، محمدمهدي تندگویان، معصومه آباد، غلامرضا انصاري والهه راستگو، رحمت االله حافظی، محمد حقانی، فاطمه دانشور، علیرضا
دبیر، احمد دنیامالی، اسماعیل دوستی، حسین رضازاده ، محسن سرخو، پرویز سروري، علی صابري، اقبال شاکري، مجتبی شاکري،

 
عباس شیبانی، حبیب کاشانی، عبدالحسین مختاباد، احمد مسجدجامعی و عبدالمقیم ناصحی اعضاي این دوره شوراي شهر بودند. 

در پرجمعیت ترین دوره شوراي شهر تهران نیز تنها سه زن یعنی معصومه آباد، فاطمه دانشور و الهه راستگو به شورا راه پیدا کردند.
در این دوره معصومه آباد، رئیس کمیسیون نامگذاري شوراي اسلامی شهر تهران شد، فاطمه دانشور، رئیس کمیته اجتماعی و الهه

 
راستگو، رئیس کمیته مشارکتهاي مردمی شوراي اسلامی شهر تهران بود. 

به این ترتیب تا چهارمین دوره شوراي شهر سهم زنان در کسب کرسی هاي ریاستی شورا تنها در دو مورد ریاست کمیسیون بود و در

 
مابقی موارد در حالی که در هیچ دوره اي تعدادشان از سه نفر فزونی نداشت تنها ریاست کمیته هاي شوراي شهر را به عهده داشتند. 

 
پنجمین دوره شوراي شهر تهران 

این روند در شوراي تمام اصلاح طلب پنجم کاملا تغییر کرد. زنان در این دوره شوراي شهر در حالی که 6 عضو از 21 عضو را به خود
اختصاص داده بودند حداقل براي سه سال کرسی هاي هیأت رئیسه را از آن خود کردند و نقش پررنگی در ریاست کمیسیون هاي

 
شوراي شهر تهران داشتند. 

شهربانو امانی، بهاره آروین، زهرا صدراعظم نوري، ناهید خداکرمی، زهرا نژادبهرام و الهام فخاري، 6 عضو زن در میان علی اعطا، افشین



حبیب زاده، مرتضی الویري، سید ابراهیم امینی، حسن خلیل آبادي، محمدجواد حق شناس، حسن رسولی، محمد سالاري، مجید
فراهانی، محسن هاشمی رفسنجانی، محمد علیخانی، محمود میرلوحی، احمد مسجدجامعی، آرش حسینی میلانی و حجت نظري به

 
عنوان مردان شورا هستند. 

در طول سه سال گذشته بهاره آروین و زهرا نژاد بهرام براي نخستین بار در طول پنج دوره شوراي شهر تهران دو منشی هیأت رئیسه
شوراي شهر بوده اند. زهرا صدر اعظم نوري، ریاست کمیسیون محیط زیست شوراي شهر را به عهده دارد و ناهید خداکرمی، رئیس
کمیته سلامت شورا، شهربانو امانی، رئیس کمیته ایمن سازي در حمل و نقل شوراي اسلامی شهر تهران الهام فخاري، رئیس کمیته
اجتماعی شوراي اسلامی شهر تهران است. زهرا نژادبهرام در عین حضور در هیأت رئیسه، رئیس کمیته شهرسازي شوراي شهر و بهاره

 
آروین، رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورا بوده است. 

 
در شوراي پنجم حضور زنان 2برابر شد 

در یک نگاه اجمالی پرواضح است که شوراي پنجم پررنگ ترین دوره از مدیریت شهري براي زنان بوده است. دستاوردهاي زنان در
اداره شهر در این دوره کاملا نشان داده است که دستکم زنان اصلاح طلب قادر هستند در مقابل مردان سهم بیشتري را از آن خود

 
کنند و نقش خود را به عنوان مدیر و تصمیم گیر در اداره شهر در هر حوزه اي ایفا کنند. 

در حالیکه حدود یک سال تا پایان این دوره از شوراي شهر تهران باقی مانده و آخرین انتخابات هیأت رئیسه نیز هفته گذشته برگزار

 
شد، زنان در شوراي پنجم همچنان امیدوار هستند که در سال پایانی بتوانند این حضور تاریخی را ماندگار کنند. 

در حالی که در یازدهمین دوره مجلس شوراي اسلامی سهم زنان در کمیسیون هاي مجلس هنوز مشخص نیست و شواهد حاکی از
آن است که این سهم قابل توجه نخواهد بود و از سوي دیگر حضور زنان در هیأت رئیسه مجلس تاکنون محقق نشده و از سوي دیگر
شعارهاي دولت ها حتی در دولت یازدهم و دوازدهم براي حضور زنان هیچ گاه آن طور که باید محقق نشده و ریاست وزارت خانه ها با
وجود همه وعده ها به زنان تعلق نگرفت، به نظر می رسد زنان در شوراي پنجم شهر توانسته اند گام تازه اي را براي احقاق این حق

 
بردارند. 

خبرنگار: سمیرا امیرچخماقی



 معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار خبر داد: 29 درصد اشتغال هاي

جدید در روستاها بوده است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/06/12

خبرگزاري آریا - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پرداخت تسهیلات
روستایی و عشایري سبب توسعه اشتغال در این مناطق
شده به طوري که 29 درصد اشتغال هاي جدید در

 
روستاها بوده است. 

به گزارش روابط عمومی تعوان، کار و رفاه اجتماعی
خراسان شمالی، عیسی منصوري در نشست کارگروه
اشتغال خراسان شمالی اظهار کرد: پیش از پرداخت
تسهیلات روستایی و عشایري، تنها سه درصد از ایجاد

اشتغال جدید در روستاها اتفاق می افتاد اما با پرداخت تسهیلات به طرح هاي اشتغال پایدار روستایی و عشایري، این رقم اکنون به

 
29 درصد رسیده است. 

وي با تاکید بر اینکه باید اقدامات و تلاش هاي دولت براي خدمات رسانی به مردم، بازخوانی و بیان شود گفت: یکی از اقدامات خوب
دولت، پرداخت تسهیلات در مناطق روستایی بوده که سبب ایجاد اشتغال زیادي در این مناطق شده است، در این زمینه، سازمان
مدیریت و برنامه ریزي به عنوان دبیر این کارگروه، باید نتایج پرداخت این تسهیلات را بازگو کند تا اثرگذاري اجراي طرح ها تبیین

 
شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: باید در کنار اطلاعات از پرداخت تسهیلات، نتایج آن هم بیان

 
شود. 

 
اولویت، حفظ اشتغال موجود است 

منصوري با بیان اینکه در وضعیت موجود، اولویت، حفظ اشتغال موجود است، گفت: رویکرد این است که ابتدا از اشتغال موجود
صیانت سپس براي توسعه یا ایجاد واحد جدید اقدام شود و بر این اساس پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش هم با همین اولویت

 
پرداخت شود. 

وي با تاکید بر این که براي توسعه اقتصاد باید برنامه داشت، افزود: نباید تصور شود که توسعه و اشتغال زایی تنها با پرداخت وام

 
محقق می شود، اگر بازار نباشد و بازاریابی اتفاقی نیفتد، اشتغال ایجاد نمی شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: به طور مثال خراسان شمالی ظرفیت هاي خوبی

 
براي توسعه تولید فرش دستباف دارد اما ابتدا باید به فکر توسعه بازار فرش باشیم . 

وي در پاسخ به اظهار نظر یکی از نمایندگان مردم استان در مجلس شوراي اسلامی مبنی بر اینکه باید در پرداخت تسهیلات روستایی
و عشایري، پایین بودن درآمد خانوار لحاظ شود، گفت: در این زمینه، جمعیت روستایی، نرخ بیکاري و درآمد سرانه خانوار، از شاخص

 
هایی است که براي پرداخت این اعتبارات تسهیلاتی در نظر گرفته شده است. 

منصوري با اشاره به اینکه شمار زیادي از طرح هاي روستایی و عشایري در انتظار دریافت تسهیلات روستایی است، گفت: برخی از این

 
طرح ها، توجیه خود را از دست داده اند و باید مورد پالایش قرار گیرند. 



وي با اشاره به اینکه بازپرداخت برخی از طرح هاي به بهره برداري رسیده در حال انجام است، خاطرنشان کرد: منابعی که از محل

 
بازپرداخت به بانک ها می رسد، منبعی براي پرداخت تسهیلات اشتغالزایی است. 

 
تاکید بر اطلاع رسانی از تسهیلات کرونایی 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگر سخنان خود درباره پرداخت تسهیلات به کسب و
کارهاي خسارت دیده گفت: 130 هزار میلیارد ریال تسهیلات متقاضیان به بانک ها معرفی شده، اما تاکنون تنها 10 هزار میلیارد ریال

 
منجر به پرداخت شده است. 

وي، نبود اطلاع درست از پرداخت تسهیلات کرونایی را از علل کم بودن میزان جذب عنوان کرد و افزود: از دستگاه هاي اجرایی و

 
بانک ها، انتظار می رود در اطلاع رسانی و ارسال پیامک به متقاضیان و مشمولان، تلاش داشته باشند. 

منصوري افزود: اکنون بنگاه هاي داراي کارگر بیمه شده و نیز آنان که بیمه نیستند، می توانند از مزایاي تسهیلات کسب وکارهاي

 
خسارت دیده از کرونا استفاده کنند. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزي تاکید کرد و
گفت: ما آمادگی داریم در زمینه راه اندازي مرکز اصلاح نژاد دام با رویکرد آموزش و نیز اجراي آن، حمایت لازم را در این استان

داشته باشیم.




